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Αθήνα, σήµερα στις 30 Ιουνίου 2020, ηµέρα Τρίτη και ώρα
10.18’ συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βουλευτη-
ρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την προεδρία
του Α’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΝΙΚΗΤΑ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.

Προτού εισέλθουµε στη σηµερινή ηµερήσια διάταξη έχω την
τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα το δελτίο επίκαιρων ερωτήσεων
της Τετάρτης 1 Ιουλίου 2020.

Α. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Πρώτου Κύκλου (Άρθρα 130 παρά-
γραφοι 2 και 3 και 132 παράγραφος 2 του Κανονισµού της Βου-
λής)

1. Η µε αριθµό 875/29-6-2020 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Β1’ Βόρειου Τοµέα Αθηνών της Νέας Δηµοκρατίας κ. Δηµήτριου
Καιρίδη προς τον Υπουργό Προστασίας του Πολίτη, µε θέµα:
«Ανάγκη καλύτερης αστυνόµευσης στον Δήµο Αγίας Παρα-
σκευής αλλά και γενικότερα».

2. Η µε αριθµό 858/26-6-2020 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Β’ Θεσσαλονίκης του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ.
Σωκράτη Φάµελλου προς τον Υπουργό Περιβάλλοντος και Ενέρ-
γειας, µε θέµα: «Τραγικές οι συνέπειες της κοινωνικής αναλγη-
σίας της Κυβέρνησης ΝΔ».

3. Η µε αριθµό 873/29-6-2020 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Ηλείας του Κινήµατος Αλλαγής κ. Μιχάλη Κατρίνη προς τον
Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, µε θέµα: «Δραµα-
τικές οι οικονοµικές συνέπειες για τους καρπουζοπαραγωγούς
και πατατοπαραγωγούς της Ηλείας λόγω της πανδηµίας του κο-
ρωνοϊού». 

4. Η µε αριθµό 855/26-6-2020 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Σερρών της Ελληνικής Λύσης κ. Κωνσταντίνου Μπούµπα προς
τον Υπουργό Προστασίας του Πολίτη, µε θέµα: «Επείγουσα η
πρόσληψη προσωπικού φυλάκων στο σωφρονιστικό κατάστηµα
της Νιγρίτας».

5. Η µε αριθµό 874/29-6-2020 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Β2’ Δυτικού Τοµέα Αθηνών του ΜέΡΑ25 κ. Κρίτωνα - Ηλία Αρσένη
προς τον Υπουργό Περιβάλλοντος και Ενέργειας , µε θέµα:
«Χωρίς κατάλληλη ειδική µελέτη συνεχίζεται το περιβαλλοντικό
έγκληµα στο λιµάνι του Πειραιά».

Β. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Δεύτερου Κύκλου (Άρθρα 130 πα-
ράγραφοι 2 και 3 και 132 παράγραφος 2 του Κανονισµού της
Βουλής)

1. Η µε αριθµό 876/29-6-2020 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Λάρισας της Νέας Δηµοκρατίας κ. Μάξιµου Χαρακόπουλου προς
τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, µε θέµα: «‘’Πε-
ρίεργη’’ χρηµατοδότηση της ΠΑΣΕΓΕΣ από τον ΕΛΓΑ µε 1,8 εκα-
τοµµύρια ευρώ».     

2. Η µε αριθµό 877/29-6-2020 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Εύβοιας του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Ευάγγε-
λου Αποστόλου προς τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και
Τροφίµων, µε θέµα: «Επέκταση της χρηµατοδότησης του Προ-
γράµµατος Αγροτικής Ανάπτυξης (ΠΑΑ) 2014 - 2020 στους νε-
οενταγµένους στη βιολογική γεωργία».

ΑΝΑΦΟΡΕΣ-ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ (Άρθρο 130 παράγραφος 5 του Κα-
νονισµού της Βουλής)

1. Η µε αριθµό 6367/11-5-2020 ερώτηση του Βουλευτή Ροδό-
πης του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Δηµήτριου
(Τάκη) Χαρίτου προς τον Υπουργό Ανάπτυξης και Επενδύσεων,
µε θέµα: «Είναι στις προθέσεις σας να προωθήσετε την επανα-
λειτουργία της βιοµηχανίας «SHELMAN» στη ΒΙΠΕ Κοµοτηνής;».

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εισερχόµαστε στην ηµερήσια
διάταξη της

ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗΣ ΕΡΓΑΣΙΑΣ

Συνέχιση της συζήτησης και ψήφιση επί των άρθρων, των τρο-
πολογιών και του συνόλου του σχεδίου νόµου του Υπουργείου
Οικονοµικών: «Πλαίσιο χορήγησης µικροχρηµατοδοτήσεων, ρυθ-
µίσεις χρηµατοπιστωτικού τοµέα και άλλες διατάξεις».

Στη σηµερινή συνεδρίαση, όπως είχαµε συνεννοηθεί από την
προηγούµενη εβδοµάδα, θα συζητηθούν τα άρθρα και οι τροπο-
λογίες του νοµοσχεδίου σαν µία ενότητα. Συµφωνεί το Σώµα;

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Το Σώµα συνεφώ-

νησε. 
Όταν θα έρθει η ώρα των οµιλητών, θέλω να υπενθυµίσω ότι

οκτώ συνάδελφοι που δεν πρόλαβαν να µιλήσουν την πρώτη
µέρα συζήτησης του νοµοσχεδίου θα προηγηθούν του καταλό-
γου, µιλώντας και επί της αρχής και επί των άρθρων, για οκτώ
λεπτά, όπως και οι υπόλοιποι. Απλά, το λέω γιατί δεν είναι εγγε-
γραµµένοι στον κατάλογο, για να µην αναρωτηθείτε για το τι γί-
νεται. 

Χονδρικά, µε µια σχετική ελαστικότητα στους χρόνους, έχουµε
υπολογίσει ότι θα πάµε µεταξύ 20.00’ µε 22.00’. Ο υπολογισµός
20.00’ µε 22.00’ οφείλεται στη µικρή ελαστικότητα, που ανέφερα.

Ξεκινάµε µε τον εισηγητή από τη Νέα Δηµοκρατία κ. Σαλµά.
Κύριε Σαλµά, ελάτε στο Βήµα. 
ΜΑΡΙΟΣ ΣΑΛΜΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, δεν θα µιλήσουν οι οµιλη-

τές που απέµειναν επί της αρχής;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Όχι. Οι οµιλητές θα

µιλήσουν, εφόσον αρχίσει ο κατάλογος των οµιλητών. Η συνε-
δρίαση ξεκινάει, όπως ξεκίνησε και η πρώτη.

ΜΑΡΙΟΣ ΣΑΛΜΑΣ: Επί της αρχής;

Π Ρ Α Κ Τ Ι Κ Α  Β Ο Υ Λ Η Σ

Θ’ ΑΝΑΘΕΩΡΗΤΙΚΗ ΒΟΥΛΗ

ΙΗ’ ΠΕΡΙΟΔΟΣ

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΜΕΝΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΔΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ

ΣΥΝΟΔΟΣ Α’

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΟΑ’
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Επί των άρθρων. 
Ορίστε, έχετε τον λόγο. 
ΜΑΡΙΟΣ ΣΑΛΜΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είµαστε στη δεύτερη συνε-

δρίαση της Ολοµέλειας για τη συζήτηση του σχεδίου νόµου, που
σκιαγραφεί και περιγράφει το πλαίσιο χορήγησης µικροχρηµα-
τοδοτήσεων και το οποίο προβλέπει και ρυθµίσεις του χρηµατο-
πιστωτικού τοµέα και µερικές άλλες διατάξεις του Υπουργείου
Οικονοµικών.

Όπως τόνισα και στη συζήτηση επί της αρχής, αυτό το σχέδιο
νόµου είναι µια καλή πρακτική. Είναι ένα σχέδιο νόµου, που δεί-
χνει τον δρόµο για το πώς, όταν γίνεται δηµιουργικός διάλογος
στη Βουλή σε σχέδια νόµου τα οποία δείχνουν τη συνέχεια του
κράτους και όταν η Κυβέρνηση ακούει και δεν έχει δεύτερες σκέ-
ψεις, µπορεί να διαµορφώνεται ένα σχέδιο νόµου, που καθιστά
εφικτή τη στήριξη και από τα κόµµατα της Μείζονος Αντιπολίτευ-
σης. 

Εποµένως, θα περιγράψω πολύ γρήγορα τις διατάξεις του
σχεδίου νόµου. 

Το σχέδιο νόµου περιγράφει τη διαδικασία αδειοδότησης και
λειτουργίας των ιδρυµάτων µικροχρηµατοδοτήσεων, που δεν
είναι άλλα από ιδρύµατα τα οποία θα ιδρύονται κατ’αρχήν ως
ανώνυµες εταιρείες, στη συνέχεια, όπως διορθώθηκε, µε τη
µορφή και άλλων κεφαλαιουχικών εταιρειών, αλλά και εταιρειών
κοινωνικής ευθύνης. Θα πιστοποιούνται από την Τράπεζα της Ελ-
λάδος. Θα διαθέτουν κεφάλαια 250.000 ευρώ, τα οποία θα είναι
κατατεθειµένα σε χρηµατοπιστωτικά ιδρύµατα, και άλλα τέτοια
ποσά ισάξια που θα διαθέτουν στην άκρη, για να µπορούν να δί-
νουν µικρά δάνεια, µικρές πιστώσεις σε µια κατηγορία ανθρώ-
πων, πολιτών, επιχειρηµατιών, φυσικών, νοµικών προσώπων ή και
ανθρώπων, που θέλουν ακόµη να σπουδάσουν. Θα τους δίνουν
χρήµατα µέχρι 25.000 ευρώ, για να τα χρησιµοποιήσουν µέσα
στην κρίση, µε τέτοιον τρόπο, ώστε να µπορέσουν να επανεκκι-
νήσουν τις επιχειρήσεις τους ή να ξεκινήσουν µικρότερες επιχει-
ρήσεις ή να βγάλουν τα έξοδα εκπαίδευσης, που τα έχουν
ανάγκη. 

Έτσι, λοιπόν, σε αυτό το σχέδιο νόµου περιγράφονται οι δια-
δικασίες για το πώς θα γίνει αυτή η θεσµική µεταρρύθµιση. Εί-
παµε ότι η µικροχρηµατοδότηση, που περιγράφει είναι µέχρι το
ποσό των 25.000 ευρώ. Γνωρίζουµε όλοι ότι οι τράπεζες απέφευ-
γαν να δίνουν αυτά τα ποσά, διότι είχαν επισφάλειες πολλές. Τα
έδιναν ως καταναλωτικά δάνεια για πολλές δεκαετίες. Είναι πολύ
δύσκολο, πολίτες που δεν έχουν εµπράγµατες εγγυήσεις ή που
είναι έξω από το σύστηµα αξιολόγησης δανειοληψίας, να µπο-
ρέσουν να πάρουν δάνεια. Εποµένως, το σχέδιο νόµου αφορά
µικροχρηµατοδότηση µέχρι 25.000 ευρώ. 

Ίδρυµα µικροχρηµατοδότησης είναι αυτό το νοµικό πρόσωπο,
που έχει έδρα στην Ελλάδα και λαµβάνει άδεια, όπως περιγρά-
φεται παρακάτω σε αυτό το σχέδιο νόµου. Αφορά πολύ µικρές
οντότητες, φυσικά πρόσωπα, νοµικά πρόσωπα, ελεύθερους
επαγγελµατίες ή ακόµη και εταιρείες κοινωνικής ευθύνης, που
µπορούν να παίρνουν τα δάνεια και ευάλωτες κοινωνικές οµά-
δες. Είναι σύµφωνα µε τον Ευρωπαϊκό Κώδικα καλής πρακτικής
και χορήγησης των µικροπιστώσεων. Συµβαίνει σε αρκετές
χώρες, όπως στη Γαλλία, στην Ιταλία και σε άλλες χώρες της Ευ-
ρώπης. Δεν εφαρµόζεται αυτό το σχέδιο νόµου για πιστωτικά
ιδρύµατα, όπως ορίζονται στο σηµείο 1 της παραγράφου 1 του
άρθρου 4 του Κανονισµού της Ευρωπαϊκής Ένωσης, δηλαδή δεν
ισχύει για τις τράπεζες ούτε για τις εταιρείες χρηµατοδοτικής µί-
σθωσης ούτε για τις εταιρείες πρακτορείας επιχειρηµατικών
απαιτήσεων, αλλά ούτε και για τις εταιρείες παροχής πιστώσεων
του άρθρου 153 του ν. 4266/2014. 

Ορίζεται η Τράπεζα της Ελλάδος ως αρµόδια αρχή, η οποία
είναι επιφορτισµένη µε την αδειοδότηση και την εποπτεία αυτών
των ιδρυµάτων µικροχορηγήσεων. Η διαδικασία αυτή και η εφαρ-
µογή του ελέγχου της Τράπεζας της Ελλάδος γίνεται µε πράξη
της εκτελεστικής επιτροπής. Με απόφαση της Τράπεζας της Ελ-
λάδος µπορεί να συζητούνται και να διαµορφώνονται επιµέρους
ζητήµατα, που αφορούν αυτήν τη διαδικασία.

Η χορήγηση της άδειας, όπως είπαµε και πριν, δίδεται εφόσον
διαπιστώσει η Τράπεζα της Ελλάδος τρεις προϋποθέσεις, δη-

λαδή ότι µπορεί το ίδρυµα µικροχρηµατοδοτήσεων να συµµορ-
φωθεί πλήρως µε τις διατάξεις του παρόντος, ότι οι πληροφο-
ρίες και τα δικαιολογητικά που συνοδεύουν την αίτηση πληρούν
όλες τις απαιτήσεις του παρόντος και εφόσον η επιτροπή που
κάνει την αξιολόγηση καταλήξει σε θετικό αποτέλεσµα. Ορίζεται
ότι µέσα σε τρεις µήνες από την παραλαβή της αίτησης, η Τρά-
πεζα της Ελλάδος οφείλει να απαντήσει αν κάνει δεκτή ή απορ-
ρίπτει την αίτηση και µέσα σε τέσσερις µήνες οφείλει να εκδώσει
την άδεια, στην περίπτωση που είναι θετική η απάντηση. 

Το αρχικό κεφάλαιο είπαµε ότι είναι 250.000. Τροποποιήθηκε,
µετά από την αρχική πρόβλεψη του σχεδίου νόµου στις 400.000.

Περιγράφεται πολύ αναλυτικά τι πρέπει να συνοδεύει µία αί-
τηση άδειας λειτουργίας ενός τέτοιου ιδρύµατος χορήγησης µι-
κροχρηµατοδοτήσεων και συγκεκριµένα, είναι το σχέδιο καταστα-
τικού της εταιρείας, στοιχεία ταυτότητας των δύο µελών του διοι-
κητικού συµβουλίου. Είχαµε κάνει µια παρατήρηση εδώ για το αν
θα ελέγχονται όλα τα µέλη των εταιρειών και ο Υπουργός επιφυ-
λάχθηκε µέχρι και τη συζήτηση αυτή. Να δούµε τι θα απαντήσει
και γι’ αυτό. Πρέπει να περιγράφονται µε σαφήνεια: η οργανωτική
δοµή και τα υποκαταστήµατα, το επιχειρηµατικό σχέδιο, όλο το
οργανωτικό πλαίσιο. 

Επίσης, δίνεται η δυνατότητα να γίνει ανάκληση της άδειας
λειτουργίας, όταν συντρέχουν οκτώ λόγοι, που περιγράφονται
αναλυτικά στο σχέδιο νόµου, όπως είναι το αν απέκτησε την
άδεια µε ψευδείς δηλώσεις, αν δεν έχει κάνει χρήση της άδειας
εντός δώδεκα µηνών από την µέρα που εκδόθηκε η άδεια ή αν
ακόµη χρησιµοποιείται ως µέσο νοµιµοποίησης εσόδων από εγ-
κληµατικές δραστηριότητες. Αυτές είναι µερικές από τις αιτίες
που µπορεί να ανακληθεί η άδεια. 

Δηµιουργείται µητρώο ιδρυµάτων µικροχρηµατοδοτήσεων, το
οποίο τηρείται στον επίσηµο διαδικτυακό τόπο της Τράπεζας της
Ελλάδος. Οι ετήσιοι και ενοποιηµένοι λογαριασµοί των ιδρυµά-
των µικροχρηµατοδοτήσεων ελέγχονται από ορκωτούς λογιστές
ή ελεγκτικές εταιρείες και τηρούν σε µηνιαία βάση αυτά τα ιδρύ-
µατα επικαιροποιηµένα όλα τα στοιχεία. 

Προβλέπεται κώδικας κυρώσεων. Προβλέπονται, ακόµη, δρα-
στηριότητες, δηλαδή πώς µπορούν να χορηγούν αυτά τα ιδρύ-
µατα µικροχρηµατοδοτήσεις. Ενδεικτικά, µπορούν να
χρηµατοδοτούν όλες τις µορφές πιστώσεων µέχρι 25.000, είτε
για κάλυψη επενδυτικών αναγκών είτε για αρχικό κεφάλαιο κίνη-
σης. Δεν µπορεί αυτά τα χρήµατα να χρησιµοποιούνται ως εγ-
γύηση για να πάρουν δάνεια από µεγάλες τράπεζες. Μπορούν
να τα χρησιµοποιήσουν για απόκτηση εξοπλισµού, όπως ακόµη
µπορούν ευάλωτες κοινωνικές οµάδες να τα χρησιµοποιούν για
ενίσχυση δηµόσιων πολιτικών, να τα χρησιµοποιήσουν για εκπαι-
δευτικούς λόγους. 

Προβλέπεται το πώς θα γίνεται η διαφήµιση αυτών των ιδρυ-
µάτων και επίσης, ότι υπάρχει υποχρέωση σ’ αυτά τα ιδρύµατα
να παρέχουν και συµβουλευτική στήριξη ή ακόµη κι αν δεν µπο-
ρούν τα ίδια να την παρέχουν, να δίνουν outsourcing, να συνερ-
γάζονται δηλαδή µε εταιρείες, που είναι εξειδικευµένες σε
συµβουλευτικές υπηρεσίες. Περιγράφονται ακριβώς οι όροι, που
θα έχει το συµφωνητικό του δικαιούχου µε ένα τέτοιο ίδρυµα χο-
ρήγησης µικροπιστώσεων. Η διάρκεια αποπληρωµής δεν µπορεί
να είναι µικρότερη από δώδεκα µήνες, αλλά ούτε µεγαλύτερη
από δώδεκα έτη και σε περίπτωση που υπάρχει πρόωρη εξό-
φληση, προβλέπεται λεπτοµερώς και θα καθοριστεί επαρκώς
από την Τράπεζα της Ελλάδος ποιο θα πρέπει να είναι το πέναλτι
-να το πούµε έτσι- που ο δικαιούχος θα πληρώνει σε ένα ίδρυµα.

Απαλλάσσονται αυτά από τέλη και εισφορές, υπάρχει πολύ
σαφής περιγραφή και αναδεικνύεται η υποχρέωση της διαφά-
νειας στους όρους συναλλαγών και συµβάσεων.

Γιατί ένα πράγµα απασχόλησε όλες τις πτέρυγες, ότι είµαστε
χαρούµενοι που έχουµε ένα τέτοιο σχέδιο νόµου και ένα τέτοιο
πλαίσιο για την κοινωνία, µιας και οι δεκατρείς φορείς που ήρθαν
στην Επιτροπή Κοινωνικών Υποθέσεων συµφώνησαν όλοι. Άρα
ήταν πανάκεια αυτό, το θέλει η κοινωνία. Αλλά εµείς έχουµε υπο-
χρέωση να διασφαλίσουµε -το λέω ξανά- ότι δεν πρέπει αυτά να
γίνουν ιδρύµατα τοκογλυφίας. Δεν πρέπει σε δύο ή τρία χρόνια
να έρθουµε εδώ και να ντρεπόµαστε που τα αφήσαµε ανεξέλεγ-
κτα να εξελίσσονται µε πολύ υψηλά επιτόκια και να δεσµευτούν
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πάλι οι δικαιούχοι σε µια διαδικασία, που εµείς καλοπροαίρετα
δηµιουργήσαµε. Γι’ αυτό και ζητήσαµε να µπει ανώτατο πλαφόν
στο επιτόκιο, αλλά για να µπορέσουµε νοµοτεχνικά να το φτιά-
ξουµε, ο Υπουργός δέχτηκε την πρότασή µας, να δώσει εξουσιο-
δοτική διάταξη στον εκάστοτε Υπουργό οικονοµικών να
καθορίζει ανώτατο όριο επιτοκίου, όταν αυτό χρειάζεται. 

Πολύ γρήγορα να πω ότι αυτό το σχέδιο νόµου έχει και µερι-
κές διατάξεις πολύ σηµαντικές, όπως είναι η εκπλήρωση ενός
πάγιου αιτήµατος της τοπικής αυτοδιοίκησης, περιφερειών και
δήµων, να µην πληρώνουν αυτές τις εισφορές, που επί χρόνια
πλήρωναν σε όλα τα δάνειά τους. Υπάρχει η πρόβλεψη να µπορεί
κάποιος, που έχει το αυτοκίνητό του σε ακινησία να το βγάζει και
να πληρώνει για όσους µήνες το χρησιµοποιεί, κάτι που γίνεται
και µε τα σκάφη. Άρα, θα µπορεί να το βγάζει από την ακινησία
και να πληρώνει δωδεκατηµόρια, όπως επίσης διατάξεις για την
παράταση για το 2020 της µη ένταξης στον ΕΝΦΙΑ αγροτεµα-
χίων.

Αν χρειαστεί, στη δευτερολογία θα συµπληρώσουµε. Δεν νο-
µίζω να πούµε τίποτα άλλο, γιατί για όλο αυτό το σχέδιο νόµου
η συζήτηση έγινε µε πολύ υψηλή ποιότητα, µε εποικοδοµητικές
προτάσεις. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ωραία, ευχαρι-
στούµε.

Τον λόγο έχει ο συνάδελφος κ. Χαραλάµπος (Χάρης) Μαµου-
λάκης, εισηγητής του ΣΥΡΙΖΑ . 

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ (ΧΑΡΗΣ) ΜΑΜΟΥΛΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε
Πρόεδρε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, νοµίζω ότι βρισκόµαστε στο
τέλος µιας ενδιαφέρουσας κοινοβουλευτικής διαδικασίας, ανα-
φορικά µε την ψήφιση του σχεδίου νόµου, που αφορά τις µικρο-
χρηµατοδοτήσεις-µικροπιστώσεις. Όπως γνωρίζετε, επί της
αρχής ο ΣΥΡΙΖΑ υπερψηφίζει το σηµερινό νοµοσχέδιο. όµως,
οφείλουµε να εκφράσουµε πολλές πτυχές, θεατές και αθέατες,
που άπτονται της ουσίας των άρθρων πλέον, τις οποίες επι-
τρέψτε µου περαιτέρω να τις αναλύσω. 

Η υιοθέτηση, όµως, ενός θεσµικού πλαισίου για τη ρύθµιση
αυτού του ιδιωτικού δανεισµού αποτελεί πρωτοβουλία, που είχε
πάρει η προηγούµενη κυβέρνηση, την εποχή που η Νέα Δηµο-
κρατία θεωρούσε ανίερη οιαδήποτε σκέψη παράκαµψης του
τραπεζικού συστήµατος για την κάλυψη του χρηµατοδοτικού ελ-
λείµµατος του ιδιωτικού τοµέα των µικροµεσαίων επιχειρήσεων.
Υπό συνθήκες, όµως, η παρούσα πρωτοβουλία θα µπορούσε να
δώσει κάποιες απαντήσεις για το έλλειµµα ρευστότητας των µι-
κροµεσαίων επιχειρήσεων και για την αναγκαία εξεύρεση κεφα-
λαίων για τη στήριξη της νεοφυούς επιχειρηµατικότητας. 

Ουσιαστικά, εκ µέρους του ΣΥΡΙΖΑ οι παρεµβάσεις µέχρι τώρα
άπτονται και εδράζονται σε τρεις πυλώνες. 

Πρώτος και κύριος πυλώνας είναι η θωράκιση του νέου αυτού
θεσµού από καταχρηστικές πρακτικές, όπου ενδεχοµένως, να
εµφιλοχωρεί νοµιµοποίηση εσόδων από παράνοµες δραστηριό-
τητες. 

Δεύτερος πυλώνας είναι η διεύρυνση του πεδίου των δυνητι-
κών δικαιούχων, ώστε να αντανακλάται το σύνολο του δυναµικού
των δυνητικών αυτών δικαιούχων των µικροµεσαίων επιχειρή-
σεων από τις νεοφυείς επιχειρήσεις µέχρι τους φορείς κοινωνι-
κής και αλληλέγγυας οικονοµίας, ακόµα και για τους νέους
αγρότες. 

Ένας τρίτος πυλώνας -εξίσου σηµαντικός- είναι η διεύρυνση
της δυνατότητας ίδρυσης αυτών των ιδρυµάτων µικροχρηµατο-
δότησης µε τη µείωση του ορίου για την ίδρυση νέων ιδρυµάτων,
τη διεύρυνση των δυνητικών νοµικών µορφών τους, αλλά κυρίως
-εδώ θέλω να δώσω ιδιαίτερη έµφαση- τη δυνατότητα τοπικών
παραγωγικών υποκειµένων, όπως είναι οι οργανισµοί τοπικής αυ-
τοδιοίκησης, ώστε τα επιµέρους επιµελητήρια να µπορούν να
συµµετέχουν στη µετοχική σύνθεση των φορέων αυτών.

Μέχρι σήµερα, λοιπόν, η Κυβέρνηση έχει δείξει διάθεση συ-
νεννόησης και ενσωµάτωσης των προτάσεων που καταθέσαµε
κι αυτό θεωρώ ότι τιµά τον θεσµικό ρόλο όλων µας. Διατηρούµε
τις διαφωνίες µας σε ορισµένες κοµβικές επιλογές της Κυβέρ-

νησης, όπως παραδείγµατος χάρη στην ανάθεση της εποπτείας
του νέου τοµέα, αποκλειστικά στην Τράπεζα της Ελλάδος. Ανα-
φέροµαι στο άρθρο 4. Συνεχίζουµε να έχουµε διαφωνίες, όχι
µόνο για το ότι η Τράπεζα της Ελλάδος αποτελεί τη µοναδική
εποπτική αρχή των νέων αυτών ιδρυµάτων, αλλά και επειδή ο
νόµος παραπέµπει σε πολλά σηµεία στη διοίκηση της Τράπεζας
της Ελλάδος, για να λάβει κεντρικές αποφάσεις για τον τρόπο
υλοποίησης του παρόντος θεσµικού πλαισίου. 

Για παράδειγµα, το άρθρο 12 παραπέµπει σε αποφάσεις της
διοίκησης της Τράπεζας για τον προσδιορισµό των κυρώσεων
για τους παραβάτες του παρόντος νόµου, γεγονός που θεω-
ρούµε ότι είναι αρνητικό.

Αναλόγως πάλι το άρθρο 19 δεν συµπεριλαµβάνει, όπως θα
όφειλε, τα τέλη εποπτείας υπέρ της Τράπεζας της Ελλάδος,
πράγµα που αποτελεί µια πηγή ευδιάκριτης επισφάλειας, σε
σχέση µε το τελικό κόστος δανεισµού σε µικροχρηµατοδοτήσεις. 

Τέλος, επιµένουµε ότι, τουλάχιστον η προστασία του κατανα-
λωτή θα µπορούσε να είχε ανατεθεί σε κάποιον άλλον αρµόδιο
φορέα από την Τράπεζα της Ελλάδος, όπως για παράδειγµα
στον καθ’ ύλην αρµόδιο φορέα κατ’ εµάς, τη Γενική Γραµµατεία
Εµπορίου και Καταναλωτή. 

Επιτρέψτε µου να αναφερθώ συνοπτικά σε ορισµένα σηµεία
κριτικής µας και στα υπόλοιπα άρθρα, τα οποία µπορεί να µην
άπτονται του πυρήνα της φιλοσοφίας, που διαπνέει το νοµοσχέ-
διο, αλλά είναι ετερόκλητα µεν, ουσιαστικά δε.

Το άρθρο 30 αναφέρεται στη φορολόγηση των αναδροµικών
συντάξεων. Θεωρούµε ότι η υφιστάµενη ρύθµιση δεν επιλύει το
πρόβληµα. Περισσότερα προβλήµατα και ασάφεια θεωρούµε ότι
προκαλεί τόσο στη διοίκηση όσο και στους διοικούµενους, παρά
λύνει προβλήµατα. 

Μάλιστα εδώ, θέλω να αναφερθώ και στην ερώτηση 47 συνα-
δέλφων του ΣΥΡΙΖΑ πριν από έναν µήνα γύρω από ένα παρεµ-
φερές ζήτηµα, που µας απασχολεί. Απάντηση δεν είχαµε.
Τουναντίον, είχαµε το συγκεκριµένο νοµοθέτηµα. Θεωρώ ότι εδώ
υπάρχει και ένα έλλειµµα κοινοβουλευτικής εύρυθµης διαδικα-
σίας.

Το άρθρο 31 αναφορικά µε την αλληλέγγυα ευθύνη διοικούν-
των νοµικών προσώπων, όπως είναι διατυπωµένο, δεν θωρακίζει
το δηµόσιο από περιπτώσεις πρόδηλης φοροδιαφυγής.

Στο άρθρο 35, παρ’όλο που η ρύθµιση αναφορικά µε τον
ΕΝΦΙΑ κινείται σε θετική κατεύθυνση, θεωρούµε ότι θα έπρεπε
να υπάρχει µια διακριτή µεταχείριση των φορολογουµένων, ανά-
λογα µε το µέγεθος και την έκταση των αγροτεµαχίων τους.

Τέλος, για τα άρθρα 39 και 40 αναφορικά µε την ανάληψη υπο-
χρέωσης από φορείς του δηµοσίου, δεν έχουµε λάβει καµµιά πει-
στική απάντηση στις επιτροπές και µάλιστα, σε εκτενείς
διαλόγους για τον λόγο για τον οποίον παρακάµπτεται αυτή η
παγιωµένη πρακτική στη δηµόσια διοίκηση. Θα ήταν λογικό να
υπάρχει µια µεµονωµένη εξαίρεση, ιδιαίτερα στις έκτακτες συν-
θήκες και τις απότοµες, αιφνίδιες µεταβολές, που υφίσταται, ει-
δικά εν µέσω πανδηµίας ο προϋπολογισµός των Υπουργείων,
κατά την εκτέλεσή τους. Ο οριζόντιος χαρακτήρας της ρύθµισης,
όµως, δηµιουργεί πολλά ερωτηµατικά, τα οποία δεν προσπαθή-
σατε καν να απαντήσετε, παρ’ όλα τα εύλογα ερωτήµατα, που
σας είχαµε θέσει.

Επιτρέψτε µου να αναφερθώ και στο πινάκιο για τις συντάξεις,
για να βλέπουµε ένα προς ένα τα σηµεία. Θα κάνω µια διαγώνια
προσέγγιση και αναφορά.

Στο 4, όπως αναφέραµε, θα ψηφίσουµε «παρών» γιατί υπάρχει
το ζήτηµα της Τράπεζας της Ελλάδος. Έχουµε ξεκάθαρο ζήτηµα
στα διοικητικά µέτρα και τις κυρώσεις. Το γεγονός ότι δεν συµ-
περιλαµβάνονται κυρώσεις από τον νόµο στο άρθρο 12 είναι ιδι-
αιτέρως προβληµατικό. 

Για το 15, κύριε Υπουργέ, πιστεύουµε ότι οι κοινωνικές αλλη-
λέγγυες οικονοµίες ενσωµατώθηκαν εν τέλει µε τις παρούσες νο-
µοτεχνικές σας διορθώσεις, άρα θα έχουν ενθυλακωθεί
ουσιαστικά στο άρθρο 15, που οφείλω να πω ότι είναι ένα ζήτηµα
κοµβικής σηµασίας για εµάς. 

Όσο για το 17, θα κινηθούµε στο «παρών», λόγω της αφαίρε-
σης της αναλυτικής περιγραφής των δραστηριοτήτων, καθώς
επίσης για το άρθρο 19, που άπτεται των απαλλαγών σε τέλη και
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εισφορές, λόγω της µη συµπερίληψης τελών εποπτείας -το ανέ-
φερα και προηγουµένως- από την πλευρά της Τράπεζας της Ελ-
λάδος. 

Για το άρθρο 20 νοµίζω ότι έχει γίνει πολύ µεγάλη αναφορά
για τη διαφήµιση και την εµπορική προώθηση των µικροχρηµα-
τοδοτήσεων. Γενική Γραµµατεία Εµπορίου και Καταναλωτή: Νο-
µίζω ότι η παρουσία της είναι εκ των ων ουκ άνευ, διότι θωρακίζει
και στο σκέλος της εποπτείας, αλλά και στο σκέλος της παρεµ-
βατικότητας, που ενδεχοµένως θα χρειαστούµε.

Το άρθρο 30 είναι ένα ζήτηµα το οποίο επίσης εκθειάστηκε.
Θεωρούµε ότι δεν λύνει προβλήµατα, ότι περισσότερο δηµιουρ-
γεί προβλήµατα και ότι υπάρχει µια ευρύτερη επισφάλεια στον
χώρο των συνταξιούχων. Υπάρχουν και παρεµβάσεις του ενιαίου
δικτύου συνταξιούχων γύρω από το ζήτηµα αυτό. 

Αυτό που θέλουµε να κρατήσουµε ως κεντρική µεγάλη εικόνα
είναι η διαδικασία η οποία ακολουθήθηκε στο συγκεκριµένο νο-
µοσχέδιο. Μάλιστα, αν δεν κάνω λάθος, κύριε Πρόεδρε, πρέπει
να είναι η πιο µακρόχρονη και σχοινοτενής διαδικασία παραγω-
γής νοµοθετικού έργου, δεδοµένων των συνθηκών. Προ τριών
εβδοµάδων ξεκίνησε η διαδικασία στις επιτροπές και νοµίζω ότι
εξαντλήθηκε ο χρόνος, βάσει του Κανονισµού της Βουλής. Ίσως
αυτό διέπεται και από έναν συµβολισµό, αν θέλετε, ότι όταν
υπάρχει συνέχεια στο κράτος και υπευθυνότητα απ’ όλες τις πα-
ρατάξεις, µπορεί να παραχθεί ένα καλό αποτέλεσµα, αρκεί -αυτό
είναι πάρα πολύ κρίσιµο- να τηρηθούν οι αιρεσιµότητες, που διέ-
πουν τη συγκεκριµένη διαδικασία, δηλαδή να υπάρχει πραγµα-
τική και ειλικρινής διάθεση συναίνεσης, πραγµατική και
ειλικρινής διάθεση να προχωρήσουµε παρακάτω.

Αυτός είναι ο κοµβικός και θεσµικός ρόλος της Αξιωµατικής
Αντιπολίτευσης, ειδικά σε ζητήµατα, που αφορούν νοµοσχέδια,
που είναι δικά της τέκνα, διότι, όπως ξέρετε, είχε βγει και στη δη-
µόσια διαβούλευση το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο. Δεν ήταν
απλώς µια ιδέα και κάποια σκίτσα. Ήταν µια επίπονη προσπάθεια
χρόνων, που ξεκίνησε, ωρίµασε, έφτασε σ’ ένα συγκεκριµένο ση-
µείο και νοµίζουµε ότι η ακολουθία και η συνέχεια είναι ηθικό µας
πολιτικό καθήκον. 

Έτσι, λοιπόν, συµπερασµατικά, θεωρώ ότι και ο ΣΥΡΙΖΑ θα
υπερψηφίσει επί της αρχής το νοµοσχέδιο, ωστόσο διατηρεί
αυτήν την εύλογη κριτική στάση για τα σηµεία, στα οποία ανα-
φέρθηκα πιο πάνω.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ευχαριστούµε τον κ.
Μαµουλάκη.

Τον λόγο έχει ο ειδικός αγορητής του Κινήµατος Αλλαγής κ.
Μιχαήλ Κατρίνης.

ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητάµε σήµερα το νοµοσχέδιο

για τις µικροχρηµατοδοτήσεις, µε την πλειοψηφία των µικροµε-
σαίων επιχειρήσεων να παραµένουν ακόµα εκτός ρευστότητας,
µε τα εργαλεία που εξήγγειλε η Κυβέρνηση, αλλά και την ύφεση
να πλησιάζει σε διψήφιο ποσοστό, σύµφωνα πλέον και µε τις εκτι-
µήσεις της Τράπεζας της Ελλάδος. 

Το Κίνηµα Αλλαγής, σταθερό στις αρχές του, στηρίζει εµπρά-
κτως τις µικροµεσαίες επιχειρήσεις, υπερψηφίζοντας επί της
αρχής το παρόν νοµοσχέδιο και το κάνει αυτό, γιατί κάνοντας
µια ψύχραιµη αποτίµηση των ως τώρα δεδοµένων, οι µικροχρη-
µατοδοτήσεις αποτελούν ίσως τη µοναδική πηγή ρευστότητας
για το 70% και πλέον των επιχειρήσεων µαζί µε την επιστρεπτέα
προκαταβολή, που έχουµε ζητήσει την επέκτασή της κατά ένα
δισεκατοµµύριο ευρώ και που µε χαρά ακούµε, κύριε Υπουργέ,
ότι η Κυβέρνηση, µετά τις επανειληµµένες εκκλήσεις, τόσο τις
δικές µας, όσο –κυρίως- της αγοράς, σκέφτεται να το κάνει
πράξη. 

Να είστε σίγουροι ότι δεν θα διστάσουµε και να το χαιρετί-
σουµε και να το στηρίξουµε, γιατί εµείς, κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, ως Κίνηµα Αλλαγής, έχουµε αποφασίσει να κάνουµε
εποικοδοµητική κριτική µε προτάσεις, να συµβάλουµε θετικά
στην επίλυση των προβληµάτων και όχι να διαφωνούµε, φωνα-
σκώντας ή λαϊκίζοντας. 

Ένα τέτοιο παράδειγµα είναι η προτεινόµενη δεύτερη τροπο-

λογία για την ενίσχυση του εποπτικού ρόλου από την Τράπεζα
της Ελλάδος, κάτι που ζητήσαµε τόσο εµείς όσο και η Τράπεζα
της Ελλάδος και κάτι που, κατά την άποψή µας, θωρακίζει την
αξιοπιστία ενός καινοτόµου θεσµού, που τώρα καθιερώνεται στη
χώρα.

Σας ζητήσαµε να προβλέπεται ως απαραίτητη προϋπόθεση για
τη χορήγηση της άδειας η αίτηση στον Ευρωπαϊκό Κώδικα
Καλής Πρακτικής για τη χορήγηση µικροπιστώσεων. Το επανα-
φέρουµε και σας καλούµε να το υιοθετήσετε.

Επιµένετε να επιτραπεί σε εταιρείες, που έχουν πιστοποιηθεί
εκτός της χώρας, να δραστηριοποιηθούν για δύο χρόνια, χωρίς
να υπάρχει έλεγχος. Πόσες και ποιες είναι αυτές οι εταιρείες,
άραγε; Τι θα γίνει, εάν µετά από δύο χρόνια απορριφθούν οι αι-
τήσεις, που θα υποβάλουν; Ποιες θα είναι οι συνέπειες για τους
δανειολήπτες;

Ορθώς, εντάξατε τους φορείς κοινωνικής και αλληλέγγυας οι-
κονοµίας στους δικαιούχους µικροπιστώσεων, όπως ζητήθηκε απ’
όλες σχεδόν τις πτέρυγες του Κοινοβουλίου. Αυτό, όµως, κύριε
Υπουργέ, δεν φτάνει. Πρέπει αυτοί οι φορείς, µετά από πιστοποί-
ηση, να µπορούν και να χορηγούν µικροπιστώσεις, ώστε να προ-
ωθήσουν την καινοτοµία και την αλληλεγγύη, κάτι που θα ήταν
σύµφωνο και µε τον σκοπό του νοµοσχεδίου και σε αντιστοιχία µε
τη φυσιογνωµία και τον ρόλο των ΚΟΙΝΣΕΠ, των ΚΟΙΣΠΕ, αλλά
και των υπόλοιπων φορέων κοινωνικής και αλληλέγγυας οικονο-
µίας.

Σε σωστή κατεύθυνση είναι η διάταξη για τον προσδιορισµό
του επιτοκίου, αλλά θα πρέπει να υπάρχει ανάλογη πρόβλεψη
και για το είδος της εγγύησης, αλλά και για το ανώτατο ποσοστό,
που αυτή µπορεί να φτάσει, ως ποσοστό επί του συνολικού
ποσού χρηµατοδότησης.

Κύριοι της Κυβέρνησης, ρυθµίζετε µε δεύτερη παράταση τις
συµβάσεις του έκτακτου προσωπικού σε προνοιακές δοµές. Εδώ
που φτάσαµε, η παράταση φαντάζει µονόδροµος, για να µην
βρεθούν αβοήθητοι ηλικιωµένοι, άνθρωποι µε χρόνια νοσήµατα,
κακοποιηµένα παιδιά, αλλά και ευάλωτοι συµπολίτες µας.  

Πώς είναι δυνατόν, όµως, η εύρυθµη λειτουργία των προνοι-
ακών δοµών να εξαρτάται µόνο από το έκτακτο προσωπικό; 

Εµείς στηρίζουµε αυτήν την παράταση, επικρίνουµε όµως την
κυβερνητική ολιγωρία για όλο αυτό το διάστηµα. Πρόκειται για
ολιγωρία, που δυστυχώς, απαντάται και στον προσδιορισµό των
επαγγελµάτων, που θα αξιολογηθούν ως βαρέα και ανθυγιεινά.
Όταν σας ζητήσαµε µε τροπολογία να ενταχθούν σε αυτά οι ερ-
γαζόµενοι στο Εθνικό Σύστηµα Υγείας, στο ΕΚΑΒ, στο Εθνικό Σύ-
στηµα Κοινωνικής Φροντίδας, στο «Βοήθεια στο Σπίτι» και σε
όλες τις προνοιακές δοµές, εσείς αρνηθήκατε, λέγοντάς µας ότι
θα εξετάσετε το θέµα σε µια επιτροπή, που έχει συσταθεί γι’
αυτόν τον λόγο. Σήµερα, δύο µήνες µετά την τρίτη άρνησή σας
στη σχετική τροπολογία του Κινήµατος Αλλαγής, όχι µόνο δεν
έχετε αποφασίσει να εντάξετε τους πρωταγωνιστές της µάχης
για την αντιµετώπιση της πανδηµίας στην κατηγορία των βαρέων
και ανθυγιεινών, αλλά µεταθέτετε την όποια απόφαση για το
άγνωστο µέλλον και να είστε σίγουροι ότι και σας βλέπουν και
σας αξιολογούν γι’ αυτό.

Τη στιγµή που όλοι γνωρίζουν ότι ο διαδικτυακός τζόγος άν-
θησε κατά την περίοδο της πανδηµίας, εσείς διευκολύνετε τις
εταιρείες τυχερών παιγνίων, µειώνοντας το απαιτούµενο ποσό,
που πρέπει να καταβάλουν φέτος, για να πάρουν την άδεια. Με
την απόφασή σας να ζητήσετε τέσσερις αντί για δύο δόσεις -
αυτή είναι η απόφαση που φέρνετε στην τροπολογία, την οποία
βαφτίζετε χρονική υστέρηση εσόδων στην έκθεση του Γενικού
Λογιστηρίου, αλλά ο κ. Σταϊκούρας δεν την προσυπογράφει στη
δική του έκθεση- αφαιρείτε έσοδα πάνω από 15 εκατοµµύρια
ευρώ για το 2020, ποσά δηλαδή που θα έπρεπε να καταβάλουν
οι δεκατρείς εταιρείες, που έχουν υποβάλει αίτηση, για να πά-
ρουν τη σχετική άδεια.

Τι θα σκεφτούν, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, άραγε οι συν-
ταξιούχοι, όταν δουν ότι στο ίδιο νοµοσχέδιο, που εσείς διευκο-
λύνετε τις εταιρείες τυχερών παιγνίων, αρνούµενοι έσοδα 15
εκατοµµυρίων ευρώ για φέτος, επιµένετε να τους φορολογείτε
µε τόκο 20% για τα αναδροµικά που έλαβαν µε τρία χρόνια κα-
θυστέρηση; Για να εισπράξετε, άραγε, πόσα, κύριε Υπουργέ;
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Δηµιουργούνται, λοιπόν, ερωτηµατικά τόσο για τη νοµιµότητα
όσο και για τη σκοπιµότητα της διάταξης για τους συνταξιού-
χους.

Το Κίνηµα Αλλαγής ζήτησε έγκαιρα να υπάρξει απαλλαγή απ’
αυτές τις άδικες επιβαρύνσεις και όσα ειπώθηκαν από την Κυ-
βέρνηση στη συζήτηση επί της αρχής για διορθωτικές παρεµβά-
σεις είναι ανεπαρκή, εάν δεν υπάρξει πλήρης απαλλαγή από τις
επιβαρύνσεις αυτές.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, την ώρα που ο πρωτογενής το-
µέας αντιµετωπίζει σοβαρά προβλήµατα, λόγω των επιπτώσεων
της πανδηµίας του κορωνοϊού, η Κυβέρνηση εξαγγέλλει ανα-
στολή του τέλους επιτηδεύµατος και αναστέλλει απλώς και δεν
καταργεί, όπως έχουµε ζητήσει επανειληµµένα, τον συµπληρω-
µατικό φόρο ΕΝΦΙΑ για τα αγροτεµάχια. 

Σωστή η παράταση της δυνατότητας να δανείζονται οι αγρό-
τες και οι κτηνοτρόφοι, χωρίς την ασφαλιστική ενηµερότητα.
Είναι κάτι αναγκαίο. Μήπως, όµως, αυτό θα έπρεπε να επεκταθεί
και στους επαγγελµατίες, οι οποίοι υφίστανται τις συνέπειες της
κρίσης;  

Στην παράταση εξόφλησης επιταγών για τις τουριστικές επι-
χειρήσεις θα πρέπει να συµπεριλάβετε και τον Οκτώβριο στο
χρονικό διάστηµα υπολογισµού του 50% του ετήσιου τζίρου,
γιατί τότε οι περισσότερες επιχειρήσεις είναι που πληρώνονται
και καταγράφουν τα έσοδά τους. Άρα, εάν θέλετε όντως να τις
βοηθήσετε, θα πρέπει να συµπεριληφθεί και ο Οκτώβριος στο
χρονικό διάστηµα υπολογισµού.  

Βεβαίως, αυτό το µέτρο θα πρέπει να επεκταθεί και σε άλλους
κλάδους, που συνδέονται µε τον τουρισµό, όπως στους προµη-
θευτές τουριστικών επιχειρήσεων, των οποίων τα έξοδα και οι
υποχρεώσεις τρέχουν, χωρίς όµως να υπάρχει καµµία αντίστοιχη
διευκόλυνση.  

Πέρα από τη χορήγηση ασφαλιστικής και φορολογικής ενηµε-
ρότητας, για να µην διαταραχθούν η λειτουργία, αλλά και η δρα-
στηριότητα στα Ελληνικά Αµυντικά Συστήµατα, χρειάζεται ένα
συνολικό σχέδιο εξυγίανσης και ανάπτυξης, για να συνεχίσει η
εταιρεία να παίζει τον καταλυτικό ρόλο τόσο στην άµυνα όσο και
στην οικονοµία της χώρας. Το σχέδιο εξυγίανσης, που έχει συµ-
φωνηθεί µε την Ευρωπαϊκή Επιτροπή πριν το 2015 και εγκατα-
λείφθηκε, είναι αναγκαίο να προχωρήσει τώρα.  

Τις επιφυλάξεις µας για τη στάση του τραπεζικού συστήµατος
τις διατυπώσαµε στην επί της αρχής συζήτηση, όπως και την
απορία µας, κύριε Υπουργέ, για τη µεγάλη αγωνία της Κυβέρνη-
σης για τις αµοιβές των διαχειριστών των funds που συµµετέχουν
στις τιτλοποιήσεις δανείων του προγράµµατος «ΗΡΑΚΛΗΣ». 

Γιατί δεν διατηρείτε την υποχρέωση κατάρτισης οικονοµικής
κατάστασης και στη θυγατρική εταιρεία στο άρθρο 27; Νοµοθε-
τείτε διατάξεις, που διευκολύνουν το τραπεζικό σύστηµα, ώστε
να στηριχθεί η οικονοµία της χώρας, χωρίς όµως το τραπεζικό
σύστηµα να διευκολύνει, ανάλογα την επιχειρηµατικότητα σ’
αυτήν την πολύ κρίσιµη συγκυρία. Εξάλλου, µόνο τυχαία δεν
µπορεί να είναι η παρατήρηση του Διοικητή της Τράπεζας της
Ελλάδας για την πολιτική προβλέψεων, που ακολουθούν οι τρά-
πεζες, δεδοµένων των µεγάλων προκλήσεων, που έχουν να αν-
τιµετωπίσουν.  

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το νοµοσχέδιο για τις µικροπι-
στώσεις αποτελεί ένα θετικό βήµα για την ενίσχυση της ρευστό-
τητας των πολύ µικρών και µικρών επιχειρήσεων. Πρέπει, όµως,
αφενός να υλοποιηθεί µε ταχύτητα και αφετέρου, να µην µείνει
ένα αποσπασµατικό µέτρο, αλλά να ενταχθεί σε µια ολοκληρω-
µένη στρατηγική ανάπτυξης και στήριξης της µικρής και µεσαίας
επιχειρηµατικότητας. Μικρής και µεσαίας επιχειρηµατικότητας,
που παρά το γεγονός ότι µειώθηκε κατά 48% τη δεκαετία της
κρίσης, αποτελεί σήµερα το 97,4% των επιχειρήσεων της χώρας
και απασχολεί το 62% του εργατικού δυναµικού. 

Η ολοκληρωµένη αυτή στρατηγική φαίνεται ότι απουσιάζει
από την Κυβέρνηση και αυτό, νοµίζω, είναι σαφές και στο Εθνικό
Πρόγραµµα Ανάπτυξης, που βρίσκεται στη διαβούλευση µε τις
προβλέψεις των επαγγελµατικών φορέων να περιγράφονται ως
εξαιρετικά δυσοίωνες. Ας ελπίσουµε, τη σηµερινή αδράνεια να
διαδεχθεί µια συνολική πρόταση για τον κόσµο της αγοράς, για
να µην γκρεµιστούν µέσα σε δύο µήνες όσα µε κόπο κρατήθηκαν

όρθια για περισσότερα από δέκα χρόνια κρίσης. Γιατί νοµίζω, κυ-
ρίες και κύριοι συνάδελφοι, ότι αυτό θα είναι µια ήττα συνολικά
για το πολιτικό σύστηµα.  

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Κινήµατος Αλλαγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ο κ. Εµµανουήλ Συν-
τυχάκης, ο ειδικός αγορητής από το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελ-
λάδος, έχει τον λόγο. 

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Από την όλη συζήτηση στις επιτροπές και στην Ολοµέλεια για

το νοµοσχέδιο σχετικά µε τη χορήγηση µικροπιστώσεων σε πολύ
µικρές επιχειρήσεις και ευάλωτες κοινωνικές οµάδες, φάνηκε ξε-
κάθαρα ότι οι αυτοαπασχολούµενοι, µικροί επαγγελµατίες, βιο-
τέχνες και έµποροι καλούνται µαζί µε τους εργατοϋπαλλήλους
και τους φτωχούς αγρότες να σηκώσουν εκ νέου τα βάρη της
νέας καπιταλιστικής κρίσης, µε νέα φοροληστεία, νέες πτωχεύ-
σεις, κατασχέσεις και είναι αµέτρητος ο κατάλογος.

Από τη µία, έκτακτα µέτρα και πράξεις νοµοθετικού περιεχο-
µένου, επιδόµατα πείνας, φτώχειας, ανεργίας στους εργαζόµε-
νους, διόγκωση χρεών και οικονοµικών υποχρεώσεων των
αυτοαπασχολούµενων και των φτωχών αγροτών, αυστηρά ει-
σπρακτικά µέτρα µε ηλεκτρονικούς πλειστηριασµούς, που δεν
ξεπερνιούνται ούτε µε τη µερική αναστολή προθεσµιών για υπο-
χρεώσεις στην εφορία, στο ταµείο, στις τράπεζες ούτε µε τα ψί-
χουλα των µικροδανείων µε όρους τοκογλυφίας, που θα τους
σφίξει κι άλλο τη θηλιά στον λαιµό τους και από την άλλη, χορός
δισεκατοµµυρίων για τους οµίλους στον τουρισµό, στις µεταφο-
ρές, στην ενέργεια, στις κατασκευές, στις τράπεζες, µε κρατικές
εγγυήσεις, κίνητρα και φοροαπαλλαγές, κονδύλια µέσω ΕΣΠΑ,
φθηνά δάνεια, επιδότηση θέσεων εργασίας, προκειµένου να πε-
ριοριστούν οι ζηµιές και να ανακάµψει στη συνέχεια η κερδοφο-
ρία του κεφαλαίου µε το µικρότερο δυνατό κόστος. Και προς
αυτήν την κατεύθυνση, φυσικά -στο πλαίσιο του νέου κοινωνικού
συµβολαίου, όπως µας λέει η Κυβέρνηση, τα έχει πει και η Αντι-
πολίτευση- κράτος, ιδιωτικός τοµέας µαζί µε την κοινωνία, όπως
λένε, να υπηρετήσουν ακριβώς αυτούς τους στόχους. 

Από τη µία δηλαδή έχουµε τα παιδιά που λιποθυµούν από την
πείνα, όπως το κοριτσάκι της άνεργης εποχικής του τουρισµού
στη Ρόδο, και από την άλλη τα λουκούλλεια γεύµατα των καπι-
ταλιστών. Για να ξεχάσει βέβαια ο λαός ποιος και γιατί τον έφερε
στην κόψη της απελπισίας, της φτώχειας, του καθηµερινού άγ-
χους της επιβίωσης, στην ανύπαρκτη πρόσβαση στην ιατροφαρ-
µακευτική περίθαλψη και στη µόρφωση των παιδιών του, στην
αβεβαιότητα και ανασφάλεια της νέας γενιάς, εδώ, Νέα Δηµο-
κρατία και ΣΥΡΙΖΑ µαλλιοτραβιούνται για το ποιος από τους δύο
έχει λιγότερα ή περισσότερα σκάνδαλα στο ενεργητικό του, πα-
ριστάνοντας, χωρίς κανένα ίχνος ντροπής, τις αθώες περιστερές,
µόνο και µόνο για να αποπροσανατολίσουν τον λαό. 

Το καπάκι του υπονόµου άνοιξε και πάλι και αναδύει µπόχα και
δυσωδία, γεµάτο σκάνδαλα, διαφθορά, νοµιµοποίηση υποδίκων,
το φιάσκο µε τη «NOVARTIS», προστατευόµενους µάρτυρες, µε
ή χωρίς κουκούλα, τα κονέ και τα διαφηµιστικά δωράκια στους
καναλάρχες. Τηλεφωνικές συνοµιλίες, που αποκαλύπτουν επιλε-
κτικές σχέσεις πολιτικού προσωπικού µε επιχειρηµατικούς οµί-
λους.

Διαχρονικά και το τελευταίο χρονικό διάστηµα µε τα περιορι-
στικά µέτρα από την πλευρά της Κυβέρνησης εδώ στη Βουλή το
ΚΚΕ κατέθεσε προτάσεις νόµου, τροπολογίες, δέσµη µέτρων, µε
κύριο γνώµονα την ανακούφιση και την επιβίωση του λαού. Απ’
όλους σας µια απόλυτα εκκωφαντική σιωπή. Έχετε καταπιεί τη
γλώσσα σας. 

Σ’ αυτό το νοµοσχέδιο καταθέσαµε τροπολογία για την επα-
ναφορά του µειωµένου συντελεστή ΦΠΑ στα νησιά, ενός αιτή-
µατος απόλυτα δίκαιου. Ένα µέτρο µείωσης των συνεπειών του
µεγάλου µεταφορικού κόστους και άλλων δυσµενών παραγόν-
των, που δυσκόλευαν και δυσκολεύουν τη ζωή των νησιωτών. Γι’
αυτό και το ΚΚΕ θα επιµείνει και θα πρωτοστατήσει στους αγώ-
νες, αλλά και στις νοµοθετικές πρωτοβουλίες για µειωµένο συν-
τελεστή ΦΠΑ στο σύνολο των νησιών του Αιγαίου. Απ’ αυτήν την
άποψη, σας καλούµε να πάρετε θέση. Είναι υποχρεωµένος ο
Υπουργός από τη θέση που είναι, να πάρει θέση για τη συγκε-
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κριµένη τροπολογία -την έχουµε καταθέσει όχι εκπρόθεσµα,
αλλά εξ αρχής- όπως υποχρεωµένα είναι και τα άλλα κόµµατα
να πάρουν θέση γι’ αυτήν την τροπολογία. 

Καταθέσαµε επίσης τροπολογία σε άλλο νοµοσχέδιο για την
προστασία των εργαζοµένων στη ΛΑΡΚΟ. Πρόταση νόµου για τα
βαρέα και ανθυγιεινά στους υγειονοµικούς. Καταθέσαµε τροπο-
λογία για την κρατική διαφήµιση για να σταµατήσει να ρέει το
κρατικό χρήµα ως δωράκια στους καναλάρχες. Εδώ και δέκα
χρόνια καταθέτουµε επανειληµµένα προτάσεις νόµου για τα
υπερχρεωµένα νοικοκυριά. Για τους µισθωτούς, για τους αυτο-
απασχολούµενους, τους µικρούς ΕΒΕ, τους φτωχούς αγρότες
και τους συνταξιούχους. Για να σταµατήσουν οι πλειστηριασµοί,
τα χαράτσια, ο ΕΝΦΙΑ και άλλα πολλά. Όλες αυτές τις πετάξατε
στο καλάθι των αχρήστων. Όταν είναι όµως για να µαλλιοτραβη-
χτείτε µεταξύ σας, για να σηκώσετε τη σκόνη του αποπροσανα-
τολισµού, τότε όλοι γίνεστε λαλίστατοι. 

Ρωτάµε εµείς: Αρκεί ένα επίδοµα 800 ευρώ για σαράντα πέντε
µέρες για να καλυφθούν οι ανάγκες των αυτοαπασχολούµενων
και µικρών επαγγελµατιών; Τα έξοδα της επιχείρησής τους, όταν
συνεχίζουν να τρέχουν; Αρκεί η ολιγόµηνη αναστολή των φορο-
λογικών και ασφαλιστικών τους υποχρεώσεων, όταν ξέρουν καλά
πως την εποµένη της πανδηµίας θα έχουν να αντιµετωπίσουν
έναν νέο Γολγοθά παλιών και νέων ρυθµίσεων; 

Αρκούν οι µικροπιστώσεις έως 25.000 ευρώ, που συν τοις άλ-
λοις, θα τους βάλουν σε νέους µπελάδες, µόνο και µόνο για να
επενδύσουν εταιρείες, οι οποίες θα χορηγούν αυτά τα µικρο-
ποσά για να ξεκοκαλίσουν το ΕΣΠΑ και να βρουν διέξοδο τα κε-
φάλαιά τους, που λιµνάζουν;

Τσακώνεστε για το ποιο θα είναι το ύψος του επιτοκίου. Δια-
φωνείτε στο πώς αποκαλούνται οι εταιρείες χορήγησης των µι-
κροδανείων, αν θα λέγονται παράλληλο τραπεζικό σύστηµα,
παράλληλη χρηµατοδότηση ή παράλληλη πιστωτική επέκταση.
Αστεία πράγµατα, όταν το ίδιο το σχέδιο νόµου αναφέρει ότι
αυτές οι εταιρείες θα λειτουργούν µε κανόνες λειτουργίας τρα-
πεζικού συστήµατος. Από τη µία δηλαδή η επίσηµη τοκογλυφία
για τους αυτοαπασχολούµενους και από την άλλη οι τράπεζες-
φύλακας άγγελος των επιχειρηµατικών οµίλων. Απ’ όπου και να
το πιάσεις, το πράγµα βρωµάει. Γύρω γύρω χορεύουν τα δισε-
κατοµµύρια για τη ρευστότητα των οµίλων και από την άλλη,
όπως µας είπε ο κ. Δραγασάκης προχθές, τα εργαλεία για τους
αυτοαπασχολούµενους δεν δουλεύουν, λέει, σωστά και πρέπει
να καλύψουµε το θεσµικό κενό, σπέρνοντας την αυταπάτη ότι ο
καπιταλισµός µπορεί να γίνει πιο ανθρώπινος και να καταπολε-
µήσει τις στρεβλώσεις του. 

Σας κάνουµε επανειληµµένα προτάσεις και για νέα µέτρα έκτα-
κτης οικονοµικής στήριξης, απαιτώντας να µη µετακυλήσουν τα
νέα βάρη στις πλάτες των αυτοαπασχολούµενων, των µικρών
ΕΒΕ, όπως για παράδειγµα η άµεση επανένταξή τους στο αφο-
ρολόγητο όριο των 12.000 ευρώ, την κατάργηση του τέλους επι-
τηδεύµατος, του ΕΝΦΙΑ, ώστε να έχει αντίκρισµα η αναστολή των
φορολογικών υποχρεώσεων. Την απαλλαγή τους από εισφορές
ατοµικής ασφάλισης, χωρίς απώλεια των συνταξιοδοτικών τους
δικαιωµάτων, για κανέναν πλειστηριασµό και καµµία κατάσχεση,
κανένα µέτρο αναγκαστικής είσπραξης προς το δηµόσιο, τις τρά-
πεζες, τις ΔΕΚΟ, τους ιδιώτες. Είναι τα ελάχιστα µέτρα, που πρέ-
πει να παρθούν για τη σηµερινή και αυριανή επιβίωση των
αυτοαπασχολούµενων. 

Ποιος από εσάς µίλησε για όλα αυτά εδώ; Κανένας. Σιωπή-
σατε. Βέβαια, στο κοινωνικό σας συµβόλαιο αυτά δεν έχουν
θέση, γι’ αυτό και οι αυτοαπασχολούµενοι, οι µικροί ΕΒΕ, δεν
πρέπει να τρέφουν αυταπάτες ούτε να έχουν µειωµένες απαιτή-
σεις ότι τάχα όλοι µαζί πρέπει να βάλουµε πλάτη, δηλαδή να πλη-
ρώσουν ξανά οι ίδιοι, για να ξεπεραστεί η καπιταλιστική κρίση. 

Ο αγώνας µε σηµαίες τις ανάγκες των εργαζοµένων και όχι το
παζάρι µε άξονα τις αντοχές της καπιταλιστικής κερδοφορίας
είναι που µπορεί πραγµατικά να βάλει φρένο στον κατήφορο και
να δηµιουργήσει τις προϋποθέσεις για την οργάνωση της αντε-
πίθεσης. Το πρόβληµα και ο κίνδυνος της απόλυτης χρεοκοπίας,
της µεγαλύτερης φτώχειας, της πείνας των πλειστηριασµών είναι
αυτά όλα που τελικά θα αφυπνίσουν τον λαό. 

Γι’ αυτό η Κυβέρνηση φέρνει στη Βουλή το νοµοσχέδιο-

έκτρωµα για τον περιορισµό των διαδηλώσεων, ένα νοµοσχέδιο
χουντικής έµπνευσης, σταθερό και διαχρονικό πόθο των επιχει-
ρηµατικών οµίλων. Ένα νοµοσχέδιο που θέτει υπό απαγόρευση
και περιορισµό κάθε λαϊκή κινητοποίηση, που επιδιώκει να τη συ-
κοφαντήσει και να την ποινικοποιήσει, ένα σχέδιο κρατικής τρο-
µοκρατίας, αυταρχισµού και καταστολής, για να βάλει τις λαϊκές
συνειδήσεις στον γύψο. Ο λαός βέβαια, θα το ακυρώσει στην
πράξη, όπως ανάλογα µέτρα που επιχειρήθηκαν κατά το παρελ-
θόν. 

Η ζωή που αξίζει να ζήσει ο λαός µας κερδίζεται µέσα από την
αντιπαράθεση µε την πολιτική της θωράκισης της κερδοφορίας
των µονοπωλίων, µε τη σύγκρουση µε την εξουσία και το κράτος.
Αυτό είναι που φοβάστε, γιατί σήµερα έχει τις δυνατότητες ο
λαός µας να ζήσει καλύτερα, αρκεί να βγάλει από τη µέση όσους
του στερούν αυτόν τον πλούτο που παράγει. Και αυτό θα κάνει.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Τον λόγο έχει ο ειδι-

κός αγορητής από την Ελληνική Λύση, ο συνάδελφος κ. Βασί-
λειος Βιλιάρδος.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ξεκινήσουµε την εισήγησή

µας επί των άρθρων µε τους βασικούς λόγους, για τους οποίους
ως Ελληνική Λύση καταψηφίσαµε το σχέδιο νόµου επί της αρχής. 

Αυτοί οι λόγοι είναι οι εξής: Πρώτον, παρά τις αντιρρήσεις µας,
ο Υφυπουργός δεν τοποθέτησε ανώτατο όριο στο επιτόκιο δα-
νεισµού, αναφέροντας πως στην Ευρώπη είναι µεταξύ 15% και
25%, ενώ θα µπορεί να το καθορίσει αργότερα ο Υπουργός Οι-
κονοµικών, µε δική του απόφαση. 

Καταθέσαµε, βέβαια, τη δική µας πρόταση µε επιτόκιο πολύ
χαµηλότερο του 11%, όπου µε επιτόκιο 11% η µηνιαία δόση για
δάνειο 25.000 ευρώ είναι της τάξης των 350 ευρώ, ενώ το τελικό
ποσόν µετά από δέκα χρόνια διαµορφώνεται στις 42.000 ευρώ,
σηµειώνοντας πως το πραγµατικό επιτόκιο στην Ελλάδα θα είναι
εκ των πραγµάτων ακόµη υψηλότερο, αφού θα πρέπει να προ-
στεθεί ο αποπληθωρισµός, που ήταν ήδη στο 1,1% το πρώτο τρί-
µηνο.

Εκτός του ότι οι άνεργοι, λοιπόν, αλλά και οι υπόλοιπες οµά-
δες ασφαλώς και δεν θα µπορούν να πληρώσουν τέτοιες δόσεις,
µοιάζει σαν να νοµιµοποιεί η Κυβέρνηση την τοκογλυφία, αφού
σε κάτι τέτοιο οδηγεί η δυνατότητα επιβολής επιτοκίων, κατά το
δοκούν.

Επαναλαµβάνουµε, λοιπόν, ότι πρόκειται για τη νοµιµοποίηση
της τοκογλυφίας, κάτι που θα οδηγήσει σε δεκάδες αυτοκτονίες,
όπως έχει συµβεί στο παρελθόν στην Ινδία, αλλά και στις Ηνω-
µένες Πολιτείες της Αµερικής, µετά το 2008, µετά από τη χρη-
µατοπιστωτική κρίση. 

Αν µη τι άλλο, οφείλει να τοποθετηθεί όριο, όσον αφορά τους
τόκους που θα εξοφλούνται. Δεν θα πρέπει, δηλαδή, οι τόκοι να
υπερβαίνουν το 40% του κεφαλαίου -ήτοι τις 10.000 ευρώ- την
ηµεροµηνία εξόφλησής τους µετά από δέκα έτη, ανάλογα φυ-
σικά, για δάνεια χαµηλότερα των 25.000 ευρώ, αφού διαφορε-
τικά, θα πρόκειται για καθαρή αισχροκέρδεια.

Εκτός αυτού, είναι απαράδεκτος ο περιοριστικός όρος που
υιοθετείται µε το άρθρο 17, η αποπληρωµή, δηλαδή, σε ένα έως
δέκα έτη µε καµµία δυνατότητα προεξόφλησης.

Όσον αφορά τη µη παροχή εµπράγµατων εγγυήσεων, όλοι
γνωρίζουµε τον τρόπο µε τον οποίο εισπράττουν τα χρήµατά
τους οι τοκογλύφοι. Οπότε, είναι απλά για τα µάτια του κόσµου.

Στο πρόβληµα του «ΤΕΙΡΕΣΙΑ» αναφερθήκαµε, επίσης, ειδικά
σε µία χώρα που ο µισός πληθυσµός της είναι γραµµένος στους
«µαύρους» πίνακές του. 

Δεύτερον, δεν είναι δυνατόν να επιτρέπεται ο δανεισµός των
παράνοµων µεταναστών, όπως γίνεται µε το άρθρο 15, που θα
καταθέσουµε στα Πρακτικά, όταν έχουν υποβάλει αίτηµα ασύλου
και πριν ακόµη εγκριθεί, πόσω µάλλον όταν δεν έχει καµµία οι-
κονοµική λογική, αφού εάν δεν εγκριθεί το αίτηµα, ο παράνοµος
θα φύγει από τη χώρα, αδυνατώντας προφανώς, να πληρώσει τα
χρέη του.

Ο κ. Βολουδάκης της Νέας Δηµοκρατίας επισήµανε, επίσης,
το πρόβληµα, όπως και τα άλλα στα οποία αναφερθήκαµε κατά
την πρώτη εισήγησή µας.
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Πάντως η µη ύπαρξη οικονοµικής λογικής οδηγεί, δυστυχώς,
σε άλλα συµπεράσµατα, ειδικά αφού το νοµοσχέδιο δροµολο-
γείται σε µία χρονική στιγµή που λήγουν τα προγράµµατα στή-
ριξης των παράνοµων µεταναστών, όπως το πρόγραµµα
«ESTIA». Με απλά λόγια, µοιάζει σαν να βοηθάει στη στήριξή
τους δήθεν µε δανεικά µέσω εκείνων των οργανισµών που προ-
ωθούν την παράνοµη µετανάστευση, αφού κανένας λογικός
επενδυτής δεν θα διακινδύνευε έτσι τα χρήµατά του.

Η δυνατότητα που δίνεται σε αυτές τις µικρο-τράπεζες να δα-
νείζουν µε µηδενικό επιτόκιο, αλλά να χρεώνουν συµβουλευτικές
υπηρεσίες µε το άρθρο 16 παραπέµπει στην ισλαµική τραπεζική,
κάτι που ίσως δεν είναι τόσο αθώο όσο φαίνεται στο νοµοσχέδιο,
ειδικά σε µία εποχή που η Ελλάδα απειλείται µε τον εποικισµό
της από µουσουλµανικούς πληθυσµούς κατ’ εντολή της Τουρ-
κίας και όχι µόνο.

Έχει ενδιαφέρον, πάντως, η αλλαγή ονόµατος που δροµολο-
γείται των ΜΚΟ σε ΟΚΟΙΠ, σε Οργανώσεις Κοινωνίας των Πολι-
τών, όπως αναλύεται η συντοµογραφία ΟΚΟΙΠ, σύµφωνα µε
άρθρο που θα καταθέσουµε στα Πρακτικά. Θυµίζει τη µετονοµα-
σία της τρόικας σε θεσµούς, για να µην προβληµατίζονται οι πο-
λίτες, παρά το ότι πρόκειται ακριβώς για το ίδιο πράγµα. 

Ο τρίτος λόγος είναι η µόχλευση χωρίς όρια, όταν τουλάχιστον
ο ΣΥΡΙΖΑ στο δικό του νοµοσχέδιο προέβλεπε έως το πενταπλά-
σιο. Με τον τρόπο αυτό, η κάθε µικρο-τράπεζα θα µπορεί να λει-
τουργεί ακραία κερδοσκοπικά, να δανείζει δηλαδή πολλαπλάσια
χρήµατα σε σχέση µε το κατατεθειµένο της κεφάλαιο. Για παρά-
δειγµα, θα είναι σε θέση να δανείζει 25.000 ευρώ, να τοποθετεί
το δάνειο ως εγγύηση εισπράττοντας τις 25.000 ευρώ και να τα
δανείζει ξανά, γεγονός που σηµαίνει πως µε ένα κεφάλαιο
250.000 ευρώ θα µπορεί να δανείζει εκατοµµύρια µε τη µορφή
της γνωστής πυραµίδας. Έτσι, η αγορά θα είναι ανεξέλεγκτη µε
τροµακτικές συνέπειες για την οικονοµία µας, όταν καταρρεύ-
σουν αυτού του είδους οι πυραµίδες, κάτι που ασφαλώς θα προ-
καλέσει µεγάλες κοινωνικές αναταραχές. 

Και τέταρτον, εκφράσαµε τις αντιρρήσεις µας για την εποπτεία
τους από την Τράπεζα της Ελλάδος, όταν σε άλλες ευνοµούµε-
νες χώρες ο έλεγχος διενεργείται από µία κρατική υπηρεσία ή
από καµµία, ενώ η Τράπεζα της Ελλάδος δεν ανήκει στο δηµό-
σιο. Ο Υφυπουργός ισχυρίστηκε πως η Τράπεζα της Ελλάδος
είναι ο µοναδικός οργανισµός που διαθέτει το απαραίτητο know-
how, κάτι για το οποίο φυσικά είναι αδύνατον να µας πείσει,
αφού εάν πράγµατι το διέθετε, δεν θα χρεωκοπούσαν οι τράπε-
ζες κοστίζοντας ήδη πάνω από 60 δισεκατοµµύρια στους πολί-
τες, ενώ θα κοστίσουν ακόµη περισσότερα. Το γεγονός δε ότι
δεν θα χρεώνει κόστος για την εποπτεία είναι εντελώς αφύσικο.
Οπότε κάτι άλλο κρύβεται από πίσω. 

Εκτός αυτού, εάν η Τράπεζα της Ελλάδος διέθετε πράγµατι
το know-how εποπτείας, οι τράπεζες δεν θα αφελληνίζονταν
ούτε θα δροµολογούνταν η επόµενη µεγάλη ληστεία των Ελλή-
νων µε το σχέδιο «ΗΡΑΚΛΗΣ» και µε το hive down που ξεκίνησε
η Eurobank, ενώ σίγουρα θα την ακολουθήσουν και οι τρεις
άλλες µεγάλες «αδελφές». 

Είναι δε εξοργιστικό το ότι ενώ πήραν 25 δισεκατοµµύρια από
την Ευρωπαϊκή Κεντρική Τράπεζα, σύµφωνα µε αυτά που µας
είπε ο Πρόεδρος της ένωσής τους, ενώ τους υποσχέθηκε ακόµη
περισσότερα η Ευρωπαϊκή Κεντρική Τράπεζα, συνολικά 38 δισε-
κατοµµύρια ευρώ, σύµφωνα µε δηµοσιεύµατα, δεν δανείζουν
σχεδόν καθόλου την ελληνική οικονοµία, εκτός εάν το κράτος εγ-
γυηθεί για το 80% των δανείων τους και οι οφειλέτες τους κατα-
θέσουν το υπόλοιπο 20%. Άρα µιλάµε για µηδενικό ρίσκο. Την
ίδια στιγµή, χρεώνουν πολύ υψηλές προµήθειες, ενώ έχουν το
διπλάσιο επιτόκιο συγκριτικά µε τις άλλες χώρες της Ευρωπαϊ-
κής Ένωσης παρέχοντας λιγότερες και χειρότερες υπηρεσίες,
όπως τεκµηριώσαµε µε τους υπολογισµούς που καταθέσαµε
όταν απευθύναµε την ερώτηση στον Υπουργό Ανάπτυξης.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή) 

Περαιτέρω, σύµφωνα µε άρθρα που θα καταθέσουµε στα
Πρακτικά, οι εταιρείες κινητής τηλεφωνίας που χρεώνουν 150%
περισσότερα τέλη στους Έλληνες από τον µέσο όρο της Ευρω-
παϊκής Ένωσης, σχεδιάζουν τη δηµιουργία µικρο-τραπεζών

έχοντας καταθέσει ήδη αιτήσεις. Ισχύει; Θα χρησιµοποιούν το
δίκτυο των καταστηµάτων τους; Δεν θα µοιάζει µε ένα παράλ-
ληλο τραπεζικό σύστηµα; Ποιος θα τις ελέγχει µε την ισχύ που
διαθέτουν;

Τέλος, η µη ύπαρξη ηλεκτρονικής πλατφόρµας «peer to peer»
και ορισµένα άλλα που αναφέραµε στις επιτροπές είναι λάθη που
δεν θα έπρεπε να υπάρχουν, τεκµηριώνοντας αν µη τι άλλο τη
συνήθη προχειρότητα εκ µέρους της Κυβέρνησης.

Όσον αφορά τώρα σε δύο, τρία άρθρα που δεν προλάβαµε να
αναφερθούµε στις επιτροπές, θα θέλαµε να πούµε τα εξής: Στο
άρθρο 17 θα µπορούν τα ιδρύµατα να ζητούν εγγυήσεις; Το θέµα
είναι πότε και από ποιους θα την απαιτούν. Για ορισµένους θα
είναι ελαστικά και για άλλους όχι; Εκτός αυτού, κάποιοι απελπι-
σµένοι µπορούν να γίνουν αντικείµενο εκµετάλλευσης, ενώ δεν
πρέπει να ξεχνάµε τις πάµπολλες περιπτώσεις εκβιασµού µετα-
ναστών από εγκληµατικά στοιχεία µέσω αυτού ακριβώς του τρό-
που. Θα µπορούν να µπαίνουν εγγυητές τρίτα άτοµα; Τι ευθύνες
θα έχουν αυτοί οι εγγυητές; 

Στο αρχικό κείµενο αναφερόταν κάτι για ενοχική ασφάλεια που
διαγράφηκε. Εποµένως υπάρχει ενοχική ασφάλεια; 

Η υπεύθυνη δήλωση όσον αφορά το µέγιστο ύψος των µικρο-
χρηµατοδοτήσεων είναι δύσκολο να τηρηθεί, όπως και η ανταλ-
λαγή πληροφοριών. Αρνητική είναι πάντως η διάταξη της
παραγράφου 5, η οποία προβλέπει επιβάρυνση όσων θελήσουν
να προεξοφλήσουν τις χρηµατοδοτήσεις που θα λάβουν πριν τη
λήξη. 

Στο άρθρο 18, σε σχέση µε το αρχικό κείµενο, αφαιρέθηκε η
υποχρέωση χρήσης τραπεζικών λογαριασµών για συναλλαγές,
οπότε πολύ σωστά ο χώρος ανεξαρτητοποιείται πλήρως από τις
τράπεζες. Εν προκειµένω, θα είναι δυνατή η χρήση τόσο φυσι-
κών, όσο και ηλεκτρονικών νοµισµάτων; Εάν διαθέτουν και φυ-
σικά νοµίσµατα θα πρέπει να ιδρύσουν καταστήµατα µε ταµείο
και θησαυροφυλάκιο, όπως οι τράπεζες; 

Τέλος, στο άρθρο 19 τα συγκεκριµένα ιδρύµατα απαλλάσσον-
ται από τέλη και εισφορές 0,6% του νόµου 128/1975. Ποιο είναι
το κόστος για την οικονοµία; Δεν υπάρχει ποσοτικοποίηση από
το Γενικό Λογιστήριο του Κράτους. Είναι άδικη βέβαια η παρά-
νοµη εισφορά του άρθρου που επιβάλλεται όλα αυτά τα χρόνια.
Οπότε πρέπει να καταργηθεί αφαιρούµενη από όλα τα δάνεια
και ειδικά από τα κόκκινα. Εν προκειµένω, ρωτήσαµε χωρίς να
πάρουµε απάντηση, εάν πράγµατι η εισφορά αποδίδεται στο δη-
µόσιο, καθώς επίσης, αν ναι, πού και πώς εγγράφεται στον προ-
ϋπολογισµό. Περιµένουµε, λοιπόν, να πάρουµε απάντηση
σήµερα, ελπίζοντας να µην µας την αρνηθεί ο Υπουργός.

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Βασίλειος Βιλιάρδος κατα-
θέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία
βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ο ειδικός αγορητής
του ΜέΡΑ25 κ. Κρίτων Αρσένης έχει τον λόγο. 

ΚΡΙΤΩΝ - ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Βουλεύτριες και Βουλευτές, κύριε Υφυπουργέ, το νοµοσχέδιο

αυτό είναι ένα βαθιά τοκογλυφικό νοµοσχέδιο. Δεν ξέρω ποιος
έχει ασχοληθεί πραγµατικά µε τη συγγραφή του, είναι ξεκάθαρο
όµως ότι υπάρχουν συγκεκριµένα συµφέροντα που το ζητάνε.
Είναι ξεκάθαρο ότι τα συµφέροντα αυτά, όπως ακούγεται -βοά
η αγορά- είναι οι εταιρείες ηλεκτρονικού τζόγου, καθώς και τα
ενεχυροδανειστήρια. Για αυτό και αρνείστε να θεραπεύστε την
τοκογλυφία. Αυτό το νοµοσχέδιο ήταν ακόµη χειρότερο. Επιτρέ-
πατε την ανεξέλεγκτη είσοδο οργανωµένου εγκλήµατος. Τα πή-
ρατε άρον-άρον πίσω, επειδή σας κατήγγειλε ακόµη και η
Τράπεζα της Ελλάδος. 

Συγκεκριµένα, να θυµίσω τι είχε πει εκπρόσωπος της Τράπε-
ζας της Ελλάδος στην ακρόαση των φορέων: Δεν θα έχουµε καµ-
µία εικόνα από πού προέρχονται τα χρήµατα των εταιρειών, ποιοι
κρύβονται από πίσω. Καµµία αξιολόγηση µετόχων. Ειρήσθω εν
παρόδω, αυτά τα είπε η κ. Παπαγιαννίδου στην ακρόαση φο-
ρέων, φαντάζοµαι αφού είχε ολοκληρωθεί η διαβούλευση της
Τράπεζας της Ελλάδος µε την Κυβέρνηση για αυτές τις διατάξεις
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και φαντάζοµαι ότι σας τα είχαν ζητήσει και εσείς τα είχατε αρ-
νηθεί.

Είσοδο υπόπτων στοιχείων στην αγορά καταγγέλλει η Τρά-
πεζα της Ελλάδος, που δεν θα µπορέσουµε να αντιστρέψουµε.
Αυτά τελικά περιορίσατε µε την τροπολογία σας. Το ερώτηµα
είναι: Γιατί, λοιπόν, δεν περιορίζετε και όλα αυτά που περιγρά-
φετε που επιτρέπουν την τοκογλυφία;  

Είναι αστεία η πρόνοια να µπορεί ο Υπουργός να ορίζει επιτό-
κιο. Και µου κάνει εντύπωση το γεγονός ότι τα κόµµατα της Αν-
τιπολίτευσης στηρίζουν αυτή την τοκογλυφία. Θα ήθελα
συγκεκριµένα να ακούσω απάντηση από τον ΣΥΡΙΖΑ, πώς είναι
δυνατόν να δέχεται την έλλειψη ανώτατου επιτοκίου µε τη διεθνή
εµπειρία να λέει ότι έχουµε υπερχρεώσεις, αλλά και την ελληνική
εµπειρία µε τις καταχρηστικές χρεώσεις και να αρκείται και ο ΣΥ-
ΡΙΖΑ στην ύπαρξη της δυνατότητας ο Υπουργός άµα ο ίδιος κρί-
νει να ορίζει µέγιστο επιτόκιο. 

Κύριε Υφυπουργέ, είπατε ότι δεν µπορείτε να ορίσετε κάτι κα-
λύτερο. Εµείς µε τους νοµικούς µας είδαµε όλη τη νοµολογία και
τη νοµοθεσία και καταθέσαµε τροπολογία. Καταθέσαµε τροπο-
λογία που δεν περιγράφει αυτό που εµείς θα θέλαµε, περιγράφει
αυτό που λένε τα δικαστήρια και οι νόµοι του κράτους. 

Είναι παράνοµο ή όχι να υπάρχει επιτόκιο πάνω από το τραπε-
ζικό επιτόκιο της Τράπεζας της Ελλάδος και γιατί δεν το ορίζετε
στο νοµοσχέδιο αυτό; Λέει ο νόµος, δηλαδή, ότι είναι τοκογλυφία
να υπάρχει έξω από το τραπεζικό επιτόκιο της Τράπεζας της Ελ-
λάδος και ότι δεν πρέπει να ξεπερνά το 2% το περιθώριο για τό-
κους υπερηµερίας; Εµείς θα θέλαµε να µην υπάρχει τέτοιο όριο,
γιατί µιλάµε για ευάλωτες οµάδες, αυτές που εσείς λέτε ότι θα
δανείζετε καταναλωτικά δάνεια. Όµως, τουλάχιστον, σας κατα-
θέτουµε τη νοµολογία. Γιατί αν δεν δεχθείτε καν αυτές τις προ-
τάσεις, τότε λυπάµαι, αλλά δεν υπάρχει ντροπή. 

Επίσης, απαγορεύεται –αυτό λέει η νοµολογία και αυτό φέρ-
νουµε στην τροπολογία µας- ο ανατοκισµός των λοιπών χρεώ-
σεων. Ούτε καν αυτό δεν απαγορεύετε. Δεν απαγορεύετε τον
ανατοκισµό, ούτε καν των τόκων υπερηµερίας. 

Για την εισφορά του 128 του 1975 ζητάµε να απαγορευθεί
αυτό που ορίζουν και τα δικαστήρια, η µετακύλιση στον κατανα-
λωτή, στον πολίτη. Εσείς όχι µόνο δεν απαγορεύετε τη µετακύ-
λιση, εξαιρείτε τις τράπεζες από το να έχουν την υποχρέωση της
εισφοράς για δήµους, περιφέρειες και τα νοµικά πρόσωπα
αυτών. Τις τράπεζες εξαιρείτε, γιατί η µετακύλιση είναι παρά-
νοµη και τα έσοδα αυτά θα τα χάσετε από τον κρατικό προϋπο-
λογισµό. 

Εµείς φέραµε µια τροπολογία µε βάση  τη νοµολογία που τα
καταργεί όλα αυτά και σας καλούµε να την αποδεχθείτε, αν δεν
είναι επίσηµη πολιτική σας η τοκογλυφία µέσα από αυτό το νο-
µοσχέδιο. 

Έχουµε τη δηµιουργία ξεκάθαρα νέων τραπεζών που θα δί-
νουν καταναλωτικά δάνεια στους πιο ευάλωτους πολίτες ανεξέ-
λεγκτα, χωρίς προστασία, χωρίς όρους που θα απαγορεύουν τις
καταχρηστικές διατάξεις, παρ’ όλο που στοχεύετε ακριβώς σε
αυτούς τους πολίτες που θα έχουν τη µεγαλύτερη αδυναµία να
ελέγξουν τις καταχρηστικές διατάξεις. 

Θα στηρίξουµε, επίσης, την τροπολογία για τη µείωση του
ΦΠΑ στα νησιά, µια τροπολογία που και εµείς δυο φορές κατα-
θέσαµε σε νοµοσχέδια του Υπουργείου σας και δυστυχώς απορ-
ρίπτεται ακόµη και σήµερα µέσα σε αυτή τη βαθιά οικονοµική
κρίση, που µε τον τουρισµό ως αποκλειστική σχεδόν δραστηριό-
τητα πλήττονται βαθιά και χρειάζονται κάθε είδους ενίσχυση. 

Λέτε ότι θέλετε να ενισχύσετε τη ρευστότητα και την ίδια
στιγµή φέρνετε τον «ΗΡΑΚΛΗ». Φαντάζοµαι βρήκατε το όνοµα
«ΗΡΑΚΛΗΣ» για να καθαρίσει την κόπρο του Αυγεία. Όµως, αν
κρίνουµε από το τι προβλέπει ο «ΗΡΑΚΛΗΣ» αυτό που θεωρείτε
εσείς κόπρο του Αυγεία είναι οι πολίτες που µένουν σπίτι τους.
Γιατί τι άλλο να καταλάβουµε, κύριε Υφυπουργέ; Κάνατε µορφα-
σµό, αλλά αν σας ενοχλεί, καταργήστε τον νόµο του «ΗΡΑΚΛΗ»
αυτόν για τα κόκκινα δάνεια, ο οποίος τι κάνει; Εν µέσω της κρί-
σης, εν µέσω του «Μένουµε Σπίτι», βάζει τον κόσµο να µένει
χωρίς σπίτι, οδηγείτε σε κατάσχεση των κόκκινων και των µη κόκ-
κινων δανείων των σπιτιών των ανθρώπων που έχουν αυτά τα δά-
νεια και αφού τους πάρετε τα σπίτια, σε αυτή τη στιγµή που η

οικονοµία είναι τόσο χαµηλά και οι τιµές θα είναι τόσο χαµηλές,
θα δώσετε και δώδεκα δισεκατοµµύρια σε αυτά τα funds. Κάποια
στιγµή θα θέλαµε να µάθουµε και ποιοι είναι οι µέτοχοι αυτών
των funds. 

Εµείς θέλουµε να δώσετε δώδεκα δισεκατοµµύρια στην πραγ-
µατική οικονοµία, µε κεφάλαιο επανεκκίνησης για τις µικρές και
µεσαίες επιχειρήσεις, µε δραστική µείωση των φόρων και των
ασφαλιστικών εισφορών. Αυτός είναι ο άθλος που χρειάζεται
αυτήν τη στιγµή να γίνει. Δυστυχώς, ένας τέτοιος άθλος δεν εξυ-
πηρετεί τις µεγάλες επιχειρηµατικές κρατικοδίαιτες οικογένειες
της χώρας µας, αυτές που θέλετε να εξυπηρετήσετε µε αυτό το
τοκογλυφικό νοµοσχέδιο.

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΜέΡΑ25)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Θα προχωρήσουµε
ως εξής: Έχει ζητήσει τον λόγο ο Πρόεδρος της Ελληνικής
Λύσης, ο κ. Βελόπουλος. Μετά θα πάρει τον λόγο ο Υφυπουρ-
γός, ο κ. Γεώργιος Ζαββός, και ύστερα θα µπούµε στον κατά-
λογο των οµιλητών.

Ορίστε, κύριε Βελόπουλε, έχετε τον λόγο.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής

Λύσης): Ευχαριστώ πάρα πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πριν από λίγο µιλούσα µε τον

κ. Ρουσόπουλο -εκλεκτός φίλος από τα παλιά- και µε ρωτούσε ο
άνθρωπος πώς πάει η αγορά. Δεν ξέρω πόσοι βγαίνετε στην
αγορά. Τα πράγµατα είναι δραµατικά στην οικονοµία. Σαφώς και
δεν είναι υπαιτιότητα της Κυβέρνησης η τρίµηνη καθίζηση της
οικονοµίας σε σχέση µε τον κορωνοϊό, ένα παγκόσµιο φαινόµενο.

Η υπαιτιότητα της Κυβέρνησης είναι, όµως, ότι δεν έχει πάρει
µέτρα συγκεκριµένα, όχι µόνο, κύριε Υπουργέ, ανακούφισης των
ήδη επιβαρυµένων επί δεκαετία ελληνικών επιχειρήσεων από την
κρίση. Δεν έχει πάρει ούτε ένα µέτρο, πραγµατικό µέτρο, προς
τη σωστή κατεύθυνση για την ανάπτυξη της παραγωγής πλού-
του.

Είναι µια διαχειριστική αντίληψη της Νέας Δηµοκρατίας, όπως
έκαναν όλες οι κυβερνήσεις, να διαχειρίζονται την οικονοµική πο-
λιτική πάντα στα χαρτιά. Δεν υπάρχει µεγαλύτερο έγκληµα από
το να διαχειρίζεσαι την οικονοµική πολιτική µε βάση τα χαρτιά
που έχεις µπροστά σου, είτε αυτό λέγεται δηµιουργική λογιστική
επί  Σηµίτη είτε αυτό λέγεται λογιστική µε το ΑΕΠ και το έλλειµµά
του.

Και ξεκινώ έτσι, διότι φοβούµαι από τον Σεπτέµβριο -λίγο πριν
την έκθεση ή λίγο µετά την έκθεση- θα έχουµε δραµατικές εξε-
λίξεις στην οικονοµία και όχι µόνο στην οικονοµία, αλλά και συ-
νολικά στην κοινωνία. Είχαµε 300% αυξήσεις εισροών
λαθροµεταναστών σε σχέση µε το 2019 στο δεύτερο εξάµηνο
του 2020. Έχουµε την κλιµάκωση των τουρκικών διεκδικήσεων
και όχι προκλήσεων.

Απορώ. Και µόνο ο Ανδρέας ο Λοβέρδος το επεσήµανε. Τον
είδα στον «ΣΚΑΪ» και τον άκουσα µε τα αυτιά µου. Ας σταµατή-
σουµε το παραµύθι, κυρίως στα µέσα ενηµερώσεως, οι Βουλευ-
τές να µιλούν για τουρκικές προκλήσεις. Είναι διεκδικήσεις -το
είπατε εσείς- ορθά κοφτά, για να µην κοροϊδεύουµε κανέναν εδώ
µέσα. Είναι διεκδίκηση να ζητάς ελληνική γη, αέρα, θάλασσα,
Κρήτη, Αιγαίο. Δεν είναι πρόκληση. Έχουµε µπερδέψει έννοιες
και όρους, ίσως γιατί τα µέσα ενηµέρωσης θέλουν να καλλιερ-
γήσουν έναν µιθριδατισµό στα εθνικά θέµατα. 

Έχουµε µείωση ρυθµού ανάπτυξης το τέταρτο τρίµηνο του
2019 σε 1% από το 2,3%. 

Ξέρετε ξεκίνησα έτσι, κύριε Υπουργέ, γιατί αυτό που φέρνετε
είναι ένα νοµοσχέδιο, το οποίο θα θέλατε εσείς να πετύχει κά-
ποια πράγµατα. Έχουµε τις ενστάσεις µας και είναι ουσιαστικές.
Τις έχουµε καταθέσει και την προηγούµενη εβδοµάδα. Τις είπε
ο κ. Βιλιάρδος.

Όµως, πρέπει να σας πω το εξής. Εγώ ρωτώ εσάς και τη Νέα
Δηµοκρατία: Τα 10,8 δισεκατοµµύρια ευρώ που θα έχουµε έλ-
λειµµα από τον τουρισµό από πού θα τα βρείτε; Έχουµε κρατή-
σεις Ιουλίου µηδενικές, Αυγούστου ελάχιστες, Σεπτεµβρίου -
Οκτωβρίου λίγες. Πείτε µου εσείς ως Κυβέρνηση πώς θα βρείτε
10,8 δισεκατοµµύρια ευρώ. Δηλαδή, είναι πάνω από 60% µε 70%
η µείωση στον τουρισµό.

15616 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



Έχετε οικοδοµήσει ειλικρινά, κύριε Υπουργέ, -είστε καινούρ-
γιος, βέβαια, δεν είστε από τους παλιούς- ένα οικονοµικό µον-
τέλο λαθεµένο στην παροχή υπηρεσίας. Θυµάµαι τον αείµνηστο
Ανδρέα Παπανδρέου, ο οποίος µίλησε και είπε το εξής πριν από
είκοσι – τριάντα χρόνια, ότι θα καταντήσουµε τον Έλληνα σερ-
βιτόρο στην Ευρώπη. 

Έτσι φτιάξατε την οικονοµία µε µια τουριστική βιοµηχανία που
είναι πραγµατικά µια «βιοµηχανία», η οποία µε τον παραµικρό εξω-
γενή παράγοντα τρεκλίζει, ίσως και καταρρέει και απεδείχθη και
από την πανδηµία, ίσως και από µια ένταση µε µια άλλη χώρα γει-
τονική, την Τουρκία, χωρίς να δηµιουργήσετε προϋποθέσεις πα-
ραγωγής πλούτου. Επιµένω στις δύο λέξεις: παραγωγή πλούτου.

Και έρχεστε τώρα, κύριε Υπουργέ µου, και δίνετε 25.000 ευρώ
δάνειο σε έναν τύπο, ο οποίος ήρθε, έκανε µια αίτηση ασύλου
και δεν ξέρουµε ποιος είναι. Τα ονόµατά τους είναι σαν τον
«Μήτσο τον σουγιά». Λέγονται Ιµπραήµ, λέγονται Χουσεΐν, λέ-
γονται Αχµέτ, λέγονται Μαχµέτ, Μαχµούτ και µε κάποια χαρτιά
που δεν έχουν, κάνουν αίτηση ασύλου. Και του δίνετε τη δυνα-
τότητα αυτού του ανθρώπου να πάρει 25.000 ευρώ cash, ρευ-
στό. Και αν απορριφθεί το άσυλο, τι θα γίνει; Θα τα επιστρέψει
πίσω; Πείτε ότι ο Μαχµούντ Αχµά Μπαντάρ απορρίπτει το άσυλό
του, δεν παίρνει άσυλο. Τα 25.000 τι έγιναν; Μην τα είδατε του
Παναγή τα λεφτά; Πείτε µου εσείς.

Και, βέβαια, όλα αυτά συµβαίνουν την ώρα που οι ελληνικές
επιχειρήσεις δεν δανειοδοτούνται, όπως θα έπρεπε να διανει-
οδοτηθούν.

Και η απόδειξη, κύριε Υπουργέ µου, θα σας πω ποια είναι. Έχω
το δηµοσίευµα που αναφέρει ότι η µία στις δύο αιτήσεις για ρύθ-
µιση δανείων πρώτης κατοικίας απορρίπτεται. Από τις τέσσερις
χιλιάδες πεντακόσιες ενενήντα έξι µόνο οι δύο χιλιάδες τριακό-
σιες δεκαεπτά έγιναν δεκτές από τις τράπεζες και κάποια στιγµή
ο κ. Στουρνάρας, τον οποίον ψηφίσατε για ακόµη µια φορά, πρέ-
πει να βάλει µια τάξη, ώστε να µην ακούµε τον Άδωνη να παρα-
καλάει τους τραπεζίτες. 

Είναι ο ορισµός της πολιτικής -να το πω ευθέως- ξεφτίλας ο
Υπουργός να παρακαλάει τις τράπεζες στους όρους και προϋπο-
θέσεις να είναι ανεκτικές. Τις  τράπεζες, οι οποίες πήραν πάνω
από 70 δισεκατοµµύρια από τον ελληνικό λαό! Παρακαλά ο
Υπουργός, ο υπό το έργον του πολίτου, την τράπεζα, ενώ έχει
ήδη δώσει λεφτά, να είναι ανεκτική. Ο Χριστός και η Παναγία!

Αυτά δεν συµβαίνουν ειλικρινά σε χώρες, οι οποίες θα ήθελαν
να σέβονται τον πολίτη, τη δηµοκρατία και κυρίως την Κυβέρ-
νηση του τόπου. Ποιος κυβερνά τον τόπο, επιτέλους; Οι τράπε-
ζες; Πείτε το. Οι διαπλεκόµενοι, τα κανάλια, οι εφοπλιστές; Ποιος
κυβερνά την Ελλάδα; Εσείς, και να παρακαλάει ο Υπουργός τους
τραπεζίτες;

Πάµε τώρα σε άλλα λάθη που κάνετε, γιατί εµείς έχουµε µια
ιδιαίτερη εµµονή µε τον αγροτικό τοµέα. 

Οι κωδικοί 037 και 038 για τους κατ’ επάγγελµα αγρότες στις
φορολογικές δηλώσεις δεν είναι προσυµπληρωµένοι. Θα χάσουν
το αφορολόγητό τους οι αγρότες και, ευτυχώς, µας ακούσατε
µε το τέλος επιτηδεύµατος και το αποσύρατε την προηγούµενη
βδοµάδα. Όµως χάνουν το αφορολόγητο και υπάρχει µια σειρά
από αιτήµατα, τα οποία θα καταγράψω σε άλλη οµιλία µου, σε
σχέση µε τους κτηνοτρόφους.

Όµως, έχω άλλο ένα ερώτηµα και να το δείξω έτσι: Το βλέπετε
αυτό, κύριοι συνάδελφοι; Είναι µέλι Κίνας. Και πώς λέγεται το
µέλι Κίνας; «Μέληµα, µέλι ανθέων» -κυκλοφορεί σε τόνους στα
ελληνικά σουπερµάρκετ-, το οποίο είναι από γλυκόζη. Λέει µέλι,
αλλά είναι γλυκόζη. Κανένας έλεγχος δεν υπάρχει. Τίποτα. Δεν
ελέγχει κανένας τίποτα. 

Όταν την ελληνική µελισσοκοµία, την καλύτερη στον κόσµο -
το πιο ποιοτικό µέλι έχουµε- δεν την προστατεύουµε, δεν πρό-
κειται ποτέ η ελληνική οικονοµία να πάρει µπρος, δεν πρόκειται
ποτέ η παραγωγή να κινηθεί. 

Φτάσαµε στο σηµείο να µας καταγγέλλει η Ένωση Πληροφο-
ρικών  Ελλάδος –καταγγελία, κύριε Υπουργέ µου, και θέλω η Κυ-
βέρνησή σας να σοβαρευτεί- ότι παίρνετε λογισµικό µε 48
εκατοµµύρια ευρώ από τον Μπιλ Γκέιτς -άλλη µορφή µε τον κο-
ρωνοϊό και µε τα εµβόλια ο Μπιλ Γκέιτς!-, ότι προτιµάτε τη «MI-
CROSOFT» για να πάρει 48 εκατοµµύρια και να το δώσει, ενώ

είναι δωρεάν το λογισµικό. Θα καταθέσω στα Πρακτικά την κα-
ταγγελία τους. Η Ένωση Πληροφορικών Ελλάδος το καταγγέλ-
λει. Δίνετε 48 εκατοµµύρια ευρώ για ένα λογισµικό το οποίο είναι
δωρεάν. 

Αυτά είναι απίστευτα πράγµατα και θα σας πω τι πιστεύω, βλέ-
ποντας τα άδεια έδρανα στη Βουλή. Δεν υπάρχει πιο κακή έν-
δειξη ή απόδειξη, αν θέλετε, µιας κακής πολιτείας από την
αφθονία γιατρών και νοµικών. Δείτε γύρω σας µέσα στο ελληνικό
Κοινοβούλιο. Είναι γιατροί και νοµικοί οι περισσότεροι. Δεν το
λέω εγώ. Το είπε ο Πλάτωνας. Αυτή είναι η νεοελληνική δηµο-
κρατία, σάπια από πάνω µέχρι κάτω. Γιατί; Γιατί δεν έχουµε εδώ
παραγωγικές τάξεις, δεν έχουµε επιχειρηµατίες, δεν έχουµε
αγρότες, δεν έχουµε κτηνοτρόφους, δεν έχουµε αλιείς, δεν
έχουµε άλλου είδους πολίτες, οι οποίοι ξέρουν καλύτερα την οι-
κονοµία, γιατί τη γεύονται  καθηµερινά και αγωνίζονται καθηµε-
ρινά για τα προς το ζην τους. Είναι µια πραγµατικότητα.

Πάω στο άλλο άθλιο που είδα και εκνευρίστηκα, στο άθλιο, αν-
τιρατσιστικό συλλαλητήριο, όπου ζητάει, κύριε Υπουργέ, ένας
τύπος, ο οποίος συµπτωµατικά ήταν στη Marfin και κάηκαν τέσσε-
ρις άνθρωποι µαζί µε το παιδάκι, να απελάσουµε τον Έλληνα Πρω-
θυπουργό και να µη µιλάει κανένα κόµµα για αυτό. Να ζητάει ένας
ουτιδανός, πραγµατικά ουτιδανός, που ήρθε από το Πακιστάν, ο
οποίος δεν ξέρω αν έχει και άσυλο, -εµείς κάνουµε ερώτηση:
Αυτός ο πρόεδρος της πακιστανικής κοινότητας έχει άσυλο;- την
απέλαση του Λοβέρδου, του Πρωθυπουργού, του οποιουδήποτε
διαφωνεί µαζί του! Είναι ο ίδιος άνθρωπος που είπε ότι «έχουµε
χέρια και εµείς για να δείρουµε, αν χρειαστεί». Και τον ανέχεται η
ελληνική πολιτεία, τον ανέχεται η Νέα Δηµοκρατία, αυτόν τον τύπο
που παράνοµα κάνει συλλαλητήριο χθες και δεν συνελήφθη κα-
νένας. Στην Κρήτη, στη Ρόδο και στη Χαλκιδική έκλεισαν τα µαγα-
ζιά γιατί είχε συνωστισµό, αλλά εδώ κανέναν δεν συνέλαβε η Νέα
Δηµοκρατία. Τους άφησαν ελεύθερους να φωνάζουν και να βρί-
ζουν τον Πρωθυπουργό της χώρας. 

Εµένα δεν µε ενδιαφέρει ο κ. Μητσοτάκης. Ο Πρωθυπουργός
µε ενδιαφέρει, τον θεσµικό του ρόλο θέλω να προστατεύσω.
Είναι ντροπή για όλους και να βλέπουµε και τη νεολαία του ΣΥ-
ΡΙΖΑ να είναι εκεί! Απίστευτα πράγµατα! Αύριο θα βγει η νεολαία
της ΔΑΠ και θα λέει «βάλε τον Τσίπρα στη φυλακή!». 

Τι πράγµατα είναι αυτά; Πείτε µου τι πράγµατα είναι αυτά! Δεν
ξέρω τη λογική τη δική σας. Να βλέπω έναν κ. Κωνσταντίνου,
έναν «κύριο ΑΝΤΑΡΣΙΑ»  -µε γιώτα το λέω εγώ, δεν το λέω µε ύψι-
λον- ο οποίος όπου έχει πορεία, µπαχαλάκηδες, µολοτοφόρους,
δίπλα! Συµπτωµατικό είναι αυτό, είναι σύµπτωσις! Και δεν υπάρ-
χει ούτε ένας που θα κάτσει να µιλήσει γι’ αυτό. Να βγαίνει εδώ
φιλοξενούµενος, ο φιλοξενούµενος λέω Πακιστανός και να λέει
«απελάστε τον Πρωθυπουργό»! 

Είχαν άδεια αυτοί για την εκδήλωση; Πήγε η Αστυνοµία να
ελέγξει, κύριε Υπουργέ µου; Πήγε κανείς να ελέγξει αυτούς τους
κυρίους που θέλουν να απελάσουν τον Έλληνα πρωθυπουργό ή
να απελάσουν τον  οποιονδήποτε από εδώ µέσα; Πήγε να τους
ελέγξει κανείς; Γίνονται έλεγχοι σοβαροί; Όχι. 

Όµως ο Έλληνας κλείστηκε το Πάσχα στο σπίτι του, έφαγε και
ξύλο στα συλλαλητήρια από τον ΣΥΡΙΖΑ για τη Μακεδονία. Αυτοί
οι κύριοι είναι στο απυρόβλητο είτε µε τη Νέα Δηµοκρατία  είτε
µε τον ΣΥΡΙΖΑ. 

Δεν θα σας δείξω εδώ τι λέγανε ούτε τον συνωστισµό τους,
αλλά είναι απορίας άξιον να ακούω εγώ τον Κωνσταντίνου να λέει
«ανοίξτε τα σύνορα, οι πρόσφυγες καλοδεχούµενοι, έξωση όχι
σε πρόσφυγες, αλλά σε Μηταράκη και θα απελάσουµε και Μη-
τσοτάκη!», επειδή το θέλει αυτός ο κύριος! Και να µην ασκείται
δίωξη από έναν εισαγγελέα! Γιατί δεν µιλά για τον Μητσοτάκη,
για τον Πρωθυπουργό της χώρας µιλάει και ας µην τον συµπαθεί
κάποιος και ας µην τον  θέλει και ας µην τον ψήφισε κανένας.
Είναι Πρωθυπουργός της χώρας µας. 

Αντί να τον πάρουν επιτόπου µε χειροπέδες, τον αφήνουµε και
λέει ό,τι θέλει. Εντάξει, δηµοκρατία έχει η Ελλάδα, ο καθένας
µπορεί να λέει ό,τι ασυναρτησία θέλει, αλλά ο θεσµικός ρόλος
και η ιδιότητα ενός ανθρώπου δεν µπορεί να διακυβεύεται από
κανέναν Πακιστανό παράνοµο που ήρθε και του δώσαµε άσυλο
ή οποιονδήποτε Κωνσταντίνου! Από οποιονδήποτε Κωνσταντί-
νου!
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(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Όσο για τον Πακιστανό είναι αυτός εδώ ο οποίος πάλι λέει

«έχουµε χέρια για να δείρουµε και εµείς». Αυτός ο κύριος που
επί δεκαετία υποκινεί σε βία Πακιστανούς στην Ελλάδα! Κανείς
δεν λέει τίποτα, κανείς! Κανένας, δεν µιλά κανένας. 

Εδώ λοιπόν ήρθε η Ελληνική Λύση για να σας ταρακουνήσει
για να κάνουµε καλύτερη τη δηµοκρατία µας είτε είναι ο Πρωθυ-
πουργός είτε ο Πρόεδρος της Δηµοκρατίας είτε ο οποιοσδή-
ποτε, θα διαφυλάττουµε τους θεσµούς όλοι µαζί!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Προχωρώ γιατί πιέζει και ο χρόνος. Έχω µπροστά µου το

εβδοµαδιαίο διατροφικό µενού για τους λαθροµετανάστες στη
Μόρια. Το καταθέτω στα Πρακτικά. Είναι έγγραφο του Υπουρ-
γείου, σύµβαση Διοίκησης Εθνοφυλακής Αρχιπελάγους και Ένω-
σης Εταιρειών Μαζικής Εστίασης. Πρωινό, γεύµα, δείπνο για
δεκατρείς χιλιάδες άτοµα για επτά µέρες 500.000 ευρώ. Κι εµείς
είχαµε το κοριτσάκι στη Ρόδο που λιποθύµησε γιατί δεν είχε να
πάρει κουλούρι! Επαναλαµβάνω: 500.000 ευρώ για γεύµατα για
επτά µέρες! Πεντακόσια χιλιάρικα δίνετε γι’ αυτούς και οι Έλλη-
νες πεινάνε! 

Και ευτυχώς ο Γενικός Γραµµατέας της αλληλεγγύης κινητο-
ποιήθηκε, αφού µιλήσαµε εµείς ως Ελληνική Λύση στη Βουλή,
για την κυρία αυτή, την κυρία Μαρία, και της έδωσε µια δουλειά
και µπράβο του! Γιατί και τα καλά θα λέµε για τη Νέα Δηµοκρατία
και για τον ΣΥΡΙΖΑ και οποιονδήποτε. Αλλά 500.000 ευρώ για να
ταΐσω µια εβδοµάδα στη Μόρια δεκατρείς χιλιάδες; Δεν κατά-
λαβα! Οι Έλληνες τι είναι; Πεταµένοι, άστεγοι; Κάνετε λάθη στη
Νέα Δηµοκρατία, κάνετε λάθη! 

Και να σας υποµνήσω τι είπε η «DEUTSCHE WELLE»; Σας δια-
βάζω τη µετάφραση από τη γερµανική, από το γερµανικό πρα-
κτορείο ειδήσεων. «Τα θύµατα ακρωτηριασµού των γυναικείων
γεννητικών οργάνων (κλειτοριδεκτοµές) αυξήθηκαν αλµατωδώς
στην Ευρώπη λόγω της ύπαρξης των ισλαµιστών».

Αυτήν την Ευρώπη θέλετε εσείς; Τέτοια Ευρώπη θέλουµε
εµείς; Εµείς θέλουµε µια Ευρώπη ελληνική ή ευρωπαϊκή, Ελλάδα
ελληνική ή ευρωπαϊκή Ευρώπη, αλλά χριστιανική, µε έθνος και
ήθη, έθιµα και παραδόσεις! 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Δεν αξίζει η γυναίκα κλειτοριδεκτοµή. Καταλάβετέ το.
Θέλω να κάνω µια καταγγελία. Την έκανα και στον Πρωθυ-

πουργό. Ελπίζω να πάρει ο ίδιος πρωτοβουλίες γιατί δεν βλέπω
να παίρνει κανένας πρωτοβουλίες. Αυτό που βλέπετε -δεν ξέρω
πώς το βλέπετε- είναι κρεβάτι στο Καστελόριζο σε στρατώνα. Θα
καταθέσω τις φωτογραφίες στα Πρακτικά του Κοινοβουλίου.
Είναι κρεβάτι που κοιµούνται οι στρατιώτες µας. 

Κύριε Λοβέρδο, αν το δείτε, γεµάτο κοριούς είναι, στο Καστε-
λόριζο σήµερα, χθες µου ήρθε. Έστειλα µήνυµα στον Πρωθυ-
πουργό να πάρει πρωτοβουλίες. Καστελόριζο! Και αυτό που µας
κάνουν να ντρεπόµαστε όλοι µας. Τα παιδιά µας φυλάττουν Θερ-
µοπύλες στο Καστελόριζο –γιατί είναι Θερµοπύλες το Καστελό-
ριζο στην παρούσα φάση και ιστορική χρονική συγκυρία- και
τους πετάµε εδώ!

Βέβαια τα παιδιά τα δικά µας, κάποιων εδώ µέσα, υπηρετούν
κάπου εδώ κοντά. Είναι σαν την «Αλίκη στο ναυτικό» ή σαν τον
Βουτσά στην αεροπορία που πήρε το αεροπλάνο και πετούσε!
Όµως, δείτε πού κοιµούνται τα παιδιά των Ελλήνων, σε κρεβάτια
τα οποία είναι άθλια!

Κλείνοντας να πω κάτι πάρα πολύ απλό και θα το πω µε πολύ
σεβασµό σε όλους σας. Πάρτε µαθήµατα από την Τουρκία. Η
Τουρκία παίζει σε δύο ταµπλό. Δεν είναι µοναδική χώρα, όµως.
Και η Αίγυπτος παίζει σε δύο ταµπλό. Ξέρετε ότι η Αίγυπτος είναι
και µε τη Ρωσία και µε τις Ηνωµένες Πολιτείες όπως την βολεύει;
Εσείς γιατί σώνει και καλά να είστε όλοι µε τον Πάιατ; Και ο ΣΥ-
ΡΙΖΑ και η Νέα Δηµοκρατία. Για το ΠΑΣΟΚ δεν ξέρω, αλλά για
τους δύο ξέρω. Και οι δύο µε τον Πάιατ, µε τις Ηνωµένες Πολι-
τείες. 

Ακούστε λοιπόν τι κάνει η Αίγυπτος. Συµβόλαιο µε τη Ρωσία
για πεντακόσια τανκς τρίτης γενιάς Τ90 και άδεια συναρµολόγη-
σης στην Αίγυπτο. Ταυτοχρόνως, η Αίγυπτος παράγει MMA/1
Abrams από το 2011! Και αµερικανικά και ρωσικά!

Αυτό σηµαίνει, ξέρετε, πολυδιάστατη εξωτερική πολιτική, όχι

τα παραµύθια που λέει ο Κατρούγκαλος αλλά και από τη Νέα Δη-
µοκρατία. Μονοσήµαντη είναι η πολιτική µας. Πάντα µε Αµερικα-
νούς και Γερµανούς και πάντα µε τους χαµένους βγαίνουµε! Πώς
γίνεται αυτό; Εγώ δεν το καταλαβαίνω. Όπως το συµπτωµατικό
τηλεφώνηµα του κ. Μητσοτάκη, να ανακαλύπτω εγώ –και κλείνω
εδώ, κύριε Πρόεδρε, ζητώ συγγνώµη για την κατάχρηση του
χρόνου- από γερµανικό Τύπο ότι µε εντολή της Μέρκελ µίλησε ο
Μητσοτάκης µε τον Ερντογάν. Πείτε µου πόσο λογικό είναι αυτό!
Γερµανικός Τύπος, δεν το διέψευσε ο κ. Πέτσας και συµπτωµα-
τικά την επόµενη µέρα τι γίνεται; NAVTEX στην Τουρκία, στα
Ψαρά ζητά αποστρατιωτικοποίηση και την εποµένη µέρα ανοί-
γετε τα σύνορα εσείς στις Καστανιές, από 1η Ιουλίου. Γιατί; Αντί
να κλείσετε τους Κήπους, να µην ξαναµπεί τουρκικό προϊόν στην
Ελλάδα, να τους χτυπήσουµε την οικονοµία, ο Πρωθυπουργός
ξαφνικά ανοίγει όλα τα τελωνεία και όλους τους δρόµους από
την Τουρκία προς την Ελλάδα!

Ποιος είναι ο λόγος; Τι χρείαν έχουµε να το κάνουµε αυτό;
Ρωτώ εσάς: Για ποιο λόγο το έκανε ο Πρωθυπουργός; Πείτε µου
την αλήθεια, να καταλάβει ο ελληνικός λαός. Κάναµε πίσω; Δώ-
σαµε και άλλα πράγµατα;

Και µην ξεχνάτε ότι τον προηγούµενο Δεκέµβριο συνάντησε ο
Πρωθυπουργός τον Ερντογάν και µετά από δύο µήνες ο Ερντο-
γάν του έκανε υβριδικό πόλεµο στον Έβρο! Μην εµπιστεύεστε
τον Τούρκο! Μην εµπιστεύεστε την Τουρκία και τον Ερντογάν!
Είναι διεκδικητική, σοβινιστική, ναζιστική, φασιστική η αντίληψή
τους και θα µας στριµώξει άσχηµα όλη αυτή η διαδικασία, η δια-
δικασία του κατευνασµού, η διαδικασία του «δεν πειράζει», η δια-
δικασία «αλλά δεν πειράζει, ας κάνουµε κουβέντα και διάλογο».

Ένα θα σας πούµε ως Ελληνική Λύση. Με πειρατές κουβέντα
δεν κάνεις ποτέ µα ποτέ! Και η Τουρκία είναι µια πειρατική, φα-
σιστική, ναζιστική χώρα. 

Σας ευχαριστώ πάρα πολύ. 
(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης κ. Κυριά-

κος Βελόπουλος καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα
έγγραφα, τα οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµ-
µατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βου-
λής)

(Όρθιοι οι Βουλευτές της Ελληνικής Λύσης χειροκροτούν)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Βλέπω στο βάθος της

Αίθουσας έναν εκ των εορταζόντων σήµερα, τον Αντιπρόεδρο
από την Ελληνική Λύση, και του ευχόµαστε χρόνια πολλά.

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΑΒΔΕΛΑΣ (Ζ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής): Σας
ευχαριστώ πολύ!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Το κέρασµα θα το
αναµένουµε αργότερα. 

Τον λόγο έχει ο Υφυπουργός Οικονοµικών κ. Ζαββός Γεώρ-
γιος. Με µία ανοχή στον χρόνο κι εσείς, κύριε Υπουργέ. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΖΑΒΒΟΣ (Υφυπουργός Οικονοµικών): Σας ευχα-
ριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, µε το υπό συζήτηση και ψήφιση
νοµοσχέδιο και µε όλες τις συζητήσεις οι οποίες έγιναν πραγµα-
τικά διεξοδικά, µε λεπτοµέρεια και µε αρκετή παραγωγική διά-
θεση δείξαµε πως η Εθνική Αντιπροσωπεία όσο και οι κοινωνικοί
φορείς θέλουν έναν νόµο, ο οποίος έρχεται να καλύψει ένα µε-
γάλο κενό που υπάρχει στη χρηµατοδότηση της πραγµατικής οι-
κονοµίας, των µικροµεσαίων επιχειρήσεων, των ευάλωτων
οµάδων, όλων εκείνων των νέων, των φοιτητών, των γυναικών
που θέλουν να µπουν στην παραγωγική διαδικασία. 

Κυρίως, όµως, το νοµοσχέδιο αυτό έδειξε ότι υπάρχει µια
στρατηγική της Κυβέρνησης για τα θέµατα πολιτικής ανάπτυξης
και ιδιαίτερα του εκσυγχρονισµού του ελληνικού τραπεζικού συ-
στήµατος, ιδιαίτερα µε τη δηµιουργία νέων χρηµατοδοτικών ερ-
γαλείων που θα καλύψουν σηµαντικές ανάγκες. Βλέπουµε τη
συνέπεια, τη µεθοδικότητα µε την οποία η Κυβέρνηση µέσα σε
έναν χρόνο έχει φέρει νοµοσχέδια, νόµους - τοµές.

Πρώτον, έχουµε τον «ΗΡΑΚΛΗ» ο οποίος υιοθετήθηκε και λει-
τουργεί µε επιτυχία, δεύτερον το νοµοσχέδιο που είναι υπό ψή-
φιση για τις µικροχρηµατοδοτήσεις, τρίτον το νοµοσχέδιο που
κατατέθηκε χθες που αφορά τον εκσυγχρονισµό της κεφαλαι-
αγοράς και ιδιαίτερα το θέµα της εταιρικής διακυβέρνησης και,
τέταρτον, το θέµα του ξεπλύµατος χρήµατος και το νοµοσχέδιο
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το οποίο θα έρθει στη Βουλή εντός των επόµενων ηµερών.
Κύριε Πρόεδρε, δείξαµε επίσης ότι υπάρχει µία σύγκλιση από-

ψεων και σε αυτήν τη σύγκλιση βρίσκει κανείς µία πολιτική και
διοικητική συνέχεια. Συµφωνήσαµε ότι είναι σηµαντικό να υπάρ-
ξουν αυτές οι καινοτόµες µεταβολές σε αυτή τη σηµαντική και
δύσκολη συγκυρία που χρειάζεται η ανάπτυξη νέων επιχειρηµα-
τικών δραστηριοτήτων, η δηµιουργία νέων θέσεων εργασίας και,
κυρίως, η ενίσχυση των ευάλωτων κοινωνικών οµάδων, οι οποίες
κινδυνεύουν να αποκοπούν από την παραγωγική διαδικασία
µέσω του αποκλεισµού από τον τραπεζικό δανεισµό. 

Γι’ αυτό πιστεύω ότι αυτό το νοµοσχέδιο έχει ορισµένες ση-
µαντικές καινοτοµίες. Πρώτον, οι δικαιούχοι µπορούν να λαµβά-
νουν χρηµατοδότηση 25.000 ευρώ και αυτοί είναι πολύ µικρές
επιχειρήσεις, φυσικά πρόσωπα, φορείς κοινωνικής αλληλέγγυας
οικονοµίας. Δεύτερον, µαζί µε τη χρηµατοδότηση αυτή πηγαί-
νουν και οι συµβουλευτικές υπηρεσίες στους δικαιούχους µικρο-
χρηµατοδοτήσεων, ώστε να έχουν κάποια µικρή βοήθεια στα
πρώτα βήµατα της επαγγελµατικής τους σταδιοδροµίας. Τρίτον,
σε αντίθεση µε τον τραπεζικό δανεισµό, δεν ζητούνται από τους
δικαιούχους εµπράγµατες εξασφαλίσεις. Τέταρτον, δίνεται µία
ευέλικτη ευρεία εταιρική µορφή και απλοποιηµένη σχετικά, ώστε
να λειτουργούν οι πάροχοι ως κεφαλαιουχικές ή αστικές εται-
ρείες αποκλειστικού σκοπού.

Θα ήθελα να πω ότι η αρχιτεκτονική της θωράκισης και της
προστασίας που διασφαλίζει αυτό το νοµοσχέδιο έχει προσπα-
θήσει να βρει µία χρυσή τοµή ανάµεσα σε µία ευελιξία που χρει-
άζεται για την παροχή των µικροχρηµατοδοτήσεων σε ταχύτατα
χρονικά διαστήµατα και, δεύτερον, τη διασφάλιση εκείνη ώστε,
όπως είπαν ορισµένοι, ύποπτα στοιχεία να µην εισδύουν στην
αγορά. Γι’ αυτό, αποφασίσαµε και προτείναµε η αδειοδότηση και
η εποπτεία των παρόχων να δίνεται στην Τράπεζα της Ελλάδος.

Επ’ αυτού θα ήθελα να πω στον εισηγητή της Αξιωµατικής Αν-
τιπολίτευσης ότι η απόφαση αυτή πάρθηκε µετά από συγκεκρι-
µένη σκέψη. Και πάλι λέω ότι η Τράπεζα της Ελλάδος ήταν η
µόνη στο πλαίσιο το εποπτικό, η οποία µπορούσε πραγµατικά
ασφαλώς να αναλάβει αυτή τη διαδικασία, γιατί έχουµε δει ότι
το ίδιο πράγµα γίνεται σε όλες τις χώρες όπου οι εποπτικές
αρχές των τραπεζών εποπτεύουν και τους παρόχους µικροχρη-
µατοδοτήσεων. 

Επίσης, έχουν τη δυνατότητα οι ίδιες οι εποπτικές αρχές των
τραπεζών να εποπτεύουν ιδρύµατα τα οποία έχουν χρηµατοδο-
τικές διαδικασίες, όπως στην περίπτωση της Ελλάδας που διέ-
πονται από τις διατάξεις της νοµοθεσίας που εφαρµόζονται
οριζόντια, που είναι το άρθρο 153 του ν.4261/2014 και αυτό κα-
λύπτει και τις κυρώσεις. Δεν πιστεύουµε ότι θα ήταν σκόπιµο σε
αυτήν τη διαδικασία να δοθούν, αν θέλετε, εξίσου σηµαντικές δυ-
νατότητες εποπτείας και σε κάποιο Υπουργείο.

Το δεύτερο θέµα αυτής της αρχιτεκτονικής είναι η εταιρική
διακυβέρνηση, η οποία χαρακτηρίζεται από τον εντοπισµό δύο
προσώπων τα οποία θα είναι υπεύθυνα για την τήρηση της στρα-
τηγικής του ιδρύµατος, θα πρέπει να διαθέτουν τα κατάλληλα
προσόντα και, βέβαια, ισοδύναµη πείρα στον χρηµατοδοτικό και
επιχειρηµατικό τοµέα. 

Επίσης, ζητείται από το νοµοσχέδιο να υπάρχει σαφής οργα-
νωτική δοµή και διαφανείς διατάξεις, µε συγκεκριµένες συνεπείς
γραµµές ευθύνης, αποτελεσµατικές διαδικασίες εντοπισµού, δια-
χείρισης, παρακολούθησης και αναφοράς των κινδύνων. Επίσης,
το ίδρυµα πρέπει να διαθέτει επιχειρηµατικό σχέδιο, επιχειρηµα-
τικούς µηχανισµούς εσωτερικού ελέγχου.

Το τρίτο σηµείο της αρχιτεκτονικής είναι ότι εφαρµόζονται
πλήρως οι διατάξεις εναντίον του ξεπλύµατος χρήµατος που
εφαρµόζονται και στις τράπεζες και αυτό διασφαλίζεται από την
Τράπεζα της Ελλάδος.

Το τέταρτο σηµείο είναι ότι υπάρχει η δυνατότητα εφαρµογής
των διατάξεων που αφορούν τον καταναλωτή. Εδώ θα ήθελα να
πω ότι για την προστασία των καταναλωτών είναι σωστό αυτό
που είπε ο εισηγητής της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης ότι είχε
αναρτηθεί σε δηµόσια διαβούλευση τότε και υπήρχαν διατάξεις
για την προστασία του καταναλωτή. Ωστόσο µετά από συνεργα-
σία µε τις αρµόδιες διευθύνσεις στο Υπουργείο Ανάπτυξης και
Επενδύσεων, κρίθηκε αναγκαίο να αφαιρεθούν προς αποφυγή

σύγχυσης. Οι γενικοί όροι συναλλαγών ισχύουν και για τα φυσικά
πρόσωπα και για τις πολύ µικρές επιχειρήσεις. Το ίδιο και η προ-
στασία των φυσικών προσώπων που είναι οι καταναλωτές, το
οποίο είναι διασφαλισµένο πλήρως από την κείµενη νοµοθεσία.
Άρα δεν υπάρχει κανένας κίνδυνος κάποιας αµφιβολίας.

Ως προς το θέµα των νοµοθετικών βελτιώσεων που αποτε-
λούν και το πεδίο σύγκλισης, νοµίζω ότι ασφαλώς µπορούν να
αναφερθούν οι δυνατότητες που είπα της διευρυµένης εταιρικής
διακυβέρνησης, ένα πιο ευέλικτο πλαίσιο ειδικά µε το αρχικό κε-
φάλαιο. Διευρύναµε τους δικαιούχους µικροχρηµατοδότησης µε
την προσθήκη των φορέων της κοινωνικής και αλληλέγγυας οι-
κονοµίας. 

Σχετικά µε το επιτόκιο το οποίο συζητήσαµε εκτενώς, νοµίζω
ότι καταλήξαµε σε µία λύση η οποία είναι η δυνατότητα στον
Υπουργό Οικονοµικών να ορίζει οσάκις κρίνει αναγκαίο το ανώ-
τατο όριο ανά πάσα στιγµή ως µέσο αποτροπής τυχόν τοκογλυ-
φικών πρακτικών.

Επίσης, δώσαµε τη δυνατότητα συµµετοχής στους φορείς της
τοπικής αυτοδιοίκησης και στα επιµελητήρια για τη σύσταση
ιδρυµάτων για την παροχή µικροχρηµατοδοτήσεων, εφ’ όσον
εξασφαλίζουν όµως τη συµµετοχή του ιδιωτικού τοµέα τουλάχι-
στον σε ποσοστό 40%.

Επίσης, προτείναµε τη δυνατότητα έκθεσης ανά δύο έτη από
το Υπουργείο Οικονοµικών και την Τράπεζα της Ελλάδος, ώστε
η Βουλή, η Εθνική Αντιπροσωπεία να αξιολογεί το πλαίσιο λει-
τουργίας των µικροχρηµατοδοτήσεων και να της επιτρέπει να
παρακολουθεί τις εξελίξεις και να προτείνει ενδεχοµένως βελ-
τιώσεις. 

Κυρίως, όµως, µε την τροπολογία που καταθέσαµε και όπως
ζητήθηκε από τη Βουλή, έχουµε πλέον και έλεγχο καταλληλότη-
τας των µετόχων που αποκτούν ειδική συµµετοχή σε ιδρύµατα
µικροχρηµατοδοτήσεων και έτσι ασκούν τον έλεγχο του ιδρύµα-
τος. Ιδιαίτερο βάρος δίνεται µεταξύ άλλων στην αξιολόγηση της
κατάρτισης, της εµπειρίας, της περιουσιακής κατάστασης και
του ποινικού µητρώου.

Θα ήθελα να πω σχετικά µε την παρέµβαση του κ. Κατρίνη για
τις µεταβατικές διατάξεις, ότι µε νοµοτεχνική βελτίωση που κα-
τατέθηκε στην Ολοµέλεια κατά τη συζήτηση επί της αρχής του
νοµοσχεδίου αποσαφηνίστηκε ότι στο µεταβατικό διάστηµα λει-
τουργίας χωρίς αδειοδότηση αφορά µόνο επιχειρήσεις-οντότη-
τες µε έδρα την Ελλάδα, που έχουν λάβει πιστοποίηση από τον
Κώδικα Καλής Πρακτικής της Ευρωπαϊκής Ένωσης και έχουν κα-
ταθέσει το αρχικό κεφάλαιο των 250.000 ευρώ. Άρα δεν πρέπει
να υπάρχει καµµία αµφιβολία επί τούτου ότι καλύπτουµε, αν θέ-
λετε και αποσαφηνίσουµε οποιεσδήποτε αµφιβολίες.

Κυρίως, όµως, γι’ αυτούς οι οποίοι και στην προηγούµενη συ-
ζήτηση και σήµερα µίλησαν για φοβίες ή ενδεχόµενες περιπτώ-
σεις αλλοδαπών, µεταναστών και άλλων να παρεισφρήσουν κατά
περίεργο τρόπο, θέλω να πω ότι καταθέτει σήµερα η Κυβέρνηση
στην Εθνική Αντιπροσωπεία νοµοτεχνική βελτίωση, βάσει της
οποίας στο δεύτερο εδάφιο της παραγράφου 1 του άρθρου 15,
µετά από τις λέξεις «ευάλωτες κοινωνικά οµάδες» προστίθενται
οι λέξεις «µε τουλάχιστον δεκαετή φορολογική κατοικία στην Ελ-
λάδα».

Ελπίζουµε έτσι ότι δεν θα υπάρχει καµµία αµφιβολία ότι αφ’
ενός καλύπτονται αυτές οι ενδεχοµένως υποθετικές περιπτώσεις
που έχει κάποιος στο µυαλό του, αλλά από την άλλη µεριά δεν
αποκλείονται από τις ευαίσθητες κοινωνικές οµάδες οι φοιτητές
και οι άλλοι.

Κύριε Πρόεδρε, κλείνοντας, θα ήθελα να πω ότι µε το νοµο-
σχέδιο αυτό η στρατηγική της Κυβέρνησης –και µε όλα τα προ-
ηγούµενα που φέραµε αυτόν τον χρόνο- εντάσσεται στους
µεγάλους άξονες που διαµορφώνουν αυτήν τη στιγµή τη µετά
την κρίση Ευρώπη. 

Πρώτον, αυτή που έχει µια νοµισµατική διάσταση που προέρ-
χεται κυρίως από την Ευρωπαϊκή Κεντρική Τράπεζα γιατί, όπως
γνωρίζουµε, σε µια κρίσιµη στιγµή της κρίσης µε προσωπική πα-
ρέµβαση του Πρωθυπουργού διασφαλίστηκε η πρόσβαση για τις
ελληνικές τράπεζες στη χρηµατοδότηση της Ευρωπαϊκής Κεν-
τρικής Τράπεζας, µε το περίφηµο Waiver. 

Δεύτερον, όπως ξέρετε, αυτήν τη στιγµή η Κυβέρνηση µαζί µε
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τους άλλους εταίρους διαµορφώνουν τις υπό διαπραγµάτευση
παραµέτρους του Ταµείου Ανάκαµψης που αποτελεί ένα µονα-
δικό εργαλείο οιονεί δηµοσιονοµικής παρέµβασης, το οποίο θα
δώσει τη δυνατότητα και την ευκαιρία στη χώρα µας για έναν νέο
δυναµικό µετασχηµατισµό του παραγωγικού ιστού της. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κλείνετε µε αυτό,
κύριε Υπουργέ.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΖΑΒΒΟΣ (Υφυπουργός Οικονοµικών): Τρίτον,
πρωτοστατούµε σε όλες τις εργασίες που αφορούν στην ολο-
κλήρωση της τραπεζικής ένωσης. 

Τέταρτον, υποστηρίζουµε τις πρωτοβουλίες για την πλήρη
ολοκλήρωση της Ευρωπαϊκής Ένωσης Κεφαλαιαγορών, ιδιαί-
τερα µε την ενίσχυση των ευρωπαϊκών εποπτικών αρχών µε
πραγµατικές εξουσίες. 

Πέµπτον, συντονίζουµε τις δραστηριότητες για την πράσινη
ανάπτυξη και τον ψηφιακό µετασχηµατισµό. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Υπουργέ, πρέ-
πει να κλείσετε.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΖΑΒΒΟΣ (Υφυπουργός Οικονοµικών): Τελειώνω,
κύριε Πρόεδρε.

Κύριος σκοπός του τραπεζικού συστήµατος είναι η δυνατό-
τητα στις τράπεζες να καταστούν ο πραγµατικός ιµάντας µετά-
δοσης της τεράστιας ρευστότητας που θα υπάρχει στο άµεσο
χρονικό διάστηµα στην πραγµατική οικονοµία, γιατί χρειάζεται
πραγµατικά ένα ανταγωνιστικό τραπεζικό σύστηµα, φθηνή χρη-
µατοδότηση στην πραγµατική οικονοµία και κυρίως, στις µικρο-
µεσαίες επιχειρήσεις. 

Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
(Στο σηµείο αυτό ο Υφυπουργός Οικονοµικών κ. Γεώργιος

Ζαββός καταθέτει για τα Πρακτικά την προαναφερθείσα νοµοτε-
χνική βελτίωση, η οποία έχει ως εξής:
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Σας έβαλα και τη δευ-
τερολογία σας.

Δεν ξέρω, κύριε Υπουργέ, πώς θα πάει το συγκεκριµένο νο-
µοσχέδιο που από το βράδυ θα είναι νόµος, αλλά οι τράπεζες,
αφήστε το καλύτερα, πέρα βρέχει στα αιτήµατα των πολιτών. 

Τώρα µπαίνουµε στη λίστα των οµιλητών. Είναι οι συνάδελφοι
από χθες, µε αµοιβαία µετάθεση µε τον κ. Δηµοσχάκη, πρώτος
είναι ο κ. Αµανατίδης, δεύτερος ο κ. Χαρίτσης που έκανε επίσης
αµοιβαία µετάθεση µε τον συνάδελφό του κ. Χατζηγιαννάκη, τρί-
τος ο κ. Παπαδηµητρίου.

Και διαβάζω και τα υπόλοιπα ονόµατα, γιατί δεν βλέπω τους
περισσότερους, πλην του κ. Αµυρά και του κ. Μαραβέγια, ώστε
να κατέβουν: Είναι ο κ. Μαραβέγιας, η κ. Ιατρίδη, ο κ. Αµυράς, ο
κ. Καρασµάνης.

Τον λόγο έχει ο κ. Αµανατίδης. Τυπικά υποτίθεται ότι µιλάτε
επί της αρχής, αλλά µιλάτε και για τα δύο, δηλαδή και επί των
άρθρων.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΑΝΑΤΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, παρακολουθώντας τις συνε-

δριάσεις της επιτροπής, διαπίστωσα ότι για τη χρησιµότητα του
παρόντος σχεδίου νόµου δεν διαφωνεί κανείς, ήτοι συµφωνούν
τόσο τα µέλη της επιτροπής όσο και οι εκπρόσωποι των φορέων
οι οποίοι παρευρέθηκαν. 

Διαπίστωσα επίσης πόσο σηµαντικό και κοινωνικά επιτακτικό
είναι να νοµοθετούµε µε διάθεση συναίνεσης και αυτό έχει κα-
ταδειχθεί. Και πώς έχει καταδειχθεί; Όλες οι τεκµηριωµένες προ-
τάσεις οι οποίες διατυπώθηκαν από την αντιπολίτευση και από
κάθε ενδιαφερόµενο αξιολογήθηκαν, έγιναν αποδεκτές στον µε-
γαλύτερο βαθµό κι έτσι λοιπόν, έχουµε ένα σηµείο σύγκλισης επί
του νοµοσχεδίου αυτού. 

Άρα, το νοµοσχέδιο το οποίο συζητούµε είναι πλέον πιο ρεα-
λιστικό και εποµένως, πιο βιώσιµο κατά την εφαρµογή του. Ο διά-
λογος ήταν πραγµατικά ουσιαστικός και έδωσε αξία στις
προσπάθειες όλων των φορέων. 

Το παρόν σχέδιο νόµου είναι ένα ακόµη βήµα της Κυβέρνησης
για τόνωση της ανάπτυξης και υποβοήθησης της επιχειρηµατι-
κότητας. Τις προηγούµενες ηµέρες ο Υπουργός κ. Σταϊκούρας
ανέφερε τα εννέα σηµεία στήριξης της επιχειρηµατικότητας. 

Θυµίζω στο σηµείο αυτό και τις αναφορές του Υφυπουργού κ.
Ζαββού, ο οποίος µας είπε ότι το πρόγραµµα «ΗΡΑΚΛΗΣ» ξεκί-
νησε µε φόρα. Ήδη κάποιες τράπεζες ξεκινούν τις διαδικασίες
ένταξής τους και µε τον τρόπο αυτόν ευελπιστούµε ότι θα συµ-
βάλλει το πρόγραµµα στο να ελαφρύνει το τραπεζικό σύστηµα
από 30 δισεκατοµµύρια ευρώ, συµβάλλοντας στην εξυγίανσή
του.

Τολµώ να πω ότι το σηµερινό σχέδιο νόµου είναι ευεργετικό
για τη δοκιµαζόµενη ελληνική οικονοµία, αλλά και την επιχειρη-
µατικότητα, αφού έτσι είναι προγραµµατισµένο να δράσει. Το
τραπεζικό σύστηµα δυσκολεύει την παροχή δανείων και εποµέ-
νως, αποτελεί ένα ζήτηµα το οποίο θα έπρεπε να αντιµετωπιστεί.
Και το παρόν σχέδιο νόµου το αντιµετωπίζει, κατά τη γνώµη µου,
επιτυχώς. 

Πρακτικά σήµερα οι ελληνικές επιχειρήσεις είναι αποκλεισµέ-
νες από το τραπεζικό σύστηµα. Κάνατε µία αναφορά κι εσείς,
κύριε Πρόεδρε, νωρίτερα. Όταν αυτό συµβαίνει, το κόστος χρη-
µατοδότησης είναι υψηλότατο, η δε πιστοληπτική αξιολόγηση
των επιχειρήσεων είναι υπερβολική. 

Εµείς θέλουµε όσοι πλήττονται να έχουν τη δυνατότητα λήψης
όχι επιδόµατος, αλλά να ξεκινήσουν µια νέα δουλειά. Θέλουµε
εποµένως οι πολίτες, οι δυνητικοί ή οι νυν επιχειρηµατίες, να µά-
θουν να ψαρεύουν και όχι να τους δώσουµε τα ψάρια. 

Με τις νέες λοιπόν ρυθµίσεις δηµιουργούνται θέσεις απασχό-
λησης, διευρύνεται ο παραγωγικός ιστός της χώρας και ενισχύε-
ται η επιχειρηµατικότητα και η ανάπτυξη. Παράλληλα, όµως,
επιτυγχάνεται ο περιορισµός της παραοικονοµίας και δηµιουρ-
γείται µια υγιής επιχειρηµατική κουλτούρα. Συναφείς αναφορές
έγιναν και από τον κύριο Υπουργό νωρίτερα.

Είναι πράγµατι αναγκαίες οι µικροπιστώσεις; Χρειαζόµαστε
δηλαδή ένα σύστηµα παράλληλο, όπως λέµε, αλλά εγώ θα πω
συµπληρωµατικό, προς το τραπεζικό; Η θετική εµπειρία πολλών
χωρών συνηγορεί υπέρ της χρησιµότητας του εργαλείου και βέ-

βαια, η ύπαρξη αυτού του εργαλείου σηµαίνει ότι έχουµε εξάγει
και µερικά συµπεράσµατα τα οποία θα πρέπει να χρησιµοποι-
ήσουµε και στο εργαλείο το οποίο στήνουµε και στη χώρα µας. 

Η υιοθέτηση αυτού του εργαλείου των µικροπιστώσεων στη
χώρα µας έχει καθυστερήσει πολύ και γι’ αυτόν τον λόγο γίνεται
σε µια κρίσιµη στιγµή, κατά την οποία η επανεκκίνηση της χώρας
µαζί µε τον τουρισµό και τις άλλες οικονοµικές δραστηριότητες
έχει ανάγκη εναλλακτικών τρόπων χρηµατοδότησης των επιχει-
ρήσεων. 

Ειδικότερα, µε βάση το άρθρο 17 δεν απαιτούνται εµπράγµα-
τες εξασφαλίσεις, όπως στο κλασικό τραπεζικό δανεισµό. Μπο-
ρεί όµως το ίδρυµα µικροπιστώσεων να θέτει εγγυήσεις, εφόσον
χρειαστεί. Η αξιολόγηση των ωφελούµενων του νέου προγράµ-
µατος δεν γίνεται µε βάση την πιστοληπτική ικανότητα, όπως
είπα µέχρι τώρα. Οι µικροχρηµατοδοτήσεις δεν βλέπουν τον επι-
χειρηµατία, αλλά βλέπουν την επιχείρηση και την προοπτική που
αυτή θα έχει σε ένα νέο εγχείρηµα. 

Άρθρο 14. Το σχέδιο νόµου προέβλεπε, όπως είναι γνωστό,
στην αρχή την καταβολή των 25.000 ευρώ ανά δικαιούχο, όµως
πολύ σηµαντική είναι -και αυτό είχε προβλεφθεί εξαρχής- η πα-
ροχή συµβουλευτικών υπηρεσιών προς τους δανειολήπτες, οι
οποίοι θέλουν να αξιοποιήσουν το εργαλείο αυτό. 

Άρθρο 21. Διασφαλίζεται ότι οι µικροπιστώσεις δεν θα εκφυ-
λιστούν µε αθέµιτες πρακτικές, υπέρογκες χρεώσεις τόκων και
αδιαφάνεια. Ρητή πρόβλεψη λοιπόν ο τρόπος δηµοσιότητας των
δεδοµένων των χρηµατοδοτήσεων. 

Προβλέπονται επίσης δικλείδες ασφαλείας ώστε η πρακτική
των µικροχρηµατοδοτήσεων να µην οδηγήσει σε µια νέα γενιά
στρατηγικών κακοπληρωτών. Οι ρυθµίσεις είναι συγκεκριµένες.
Να µην αποτελέσει επίσης πεδίο νοµιµοποίησης εσόδων από πα-
ράνοµες οικονοµικές δραστηριότητες. Θα αναφερθώ σε µερικά
σηµεία τριβής, κριτικής και προβληµατισµού. 

Στο άρθρο 4 –το είπε και συµπτωµατικά και ο κύριος Υπουργός
νωρίτερα -το νοµοσχέδιο παρέχει ένα πλαίσιο αδειοδότησης και
εποπτείας από την Τράπεζα της Ελλάδος. Για τις διαφορετικές
απόψεις οι οποίες διατυπώθηκαν δόθηκαν οι απαραίτητες διευ-
κρινίσεις και η αίσθηση είναι ότι η λύση αυτή είναι η καλύτερη. 

Με το άρθρο 7 ακούστηκαν οι φορείς -είναι αυτό που είπα περί
συναίνεσης- και το εταιρικό κεφάλαιο των 400.000 ευρώ έγινε
250.000 ευρώ για τον µηχανισµό µικροχρηµατοδοτήσεων. 

Άρθρο 15. Με νέα ρύθµιση -και αυτή είναι η υπεραξία της δια-
βούλευσης- προβλέφθηκε ότι φορείς µικροπιστώσεων δεν θα
είναι µόνο οι ανώνυµες εταιρείες, αλλά κεφαλαιουχικές ή αστικές
εταιρείες. Θυµίζω ότι στους δυνητικούς δικαιούχους εντάχθηκαν
και οι φορείς κοινωνικής και αλληλέγγυας οικονοµίας του
ν.4330/2016.

Σε ό,τι αφορά τώρα στο επιτόκιο δανεισµού των µικροπιστώ-
σεων, έγινε αρκετή αναφορά και προηγούµενα. Η λογική ήταν
ότι εφόσον τεθεί ένα όριο, η αγορά δείχνει ότι συνήθως τείνει να
το προσεγγίσει. Γι’ αυτόν τον λόγο, δεν τέθηκε ανώτατο όριο του
επιτοκίου και προβλέπεται η ρύθµιση της δυνατότητας στον
Υπουργό να το ρυθµίζει. 

Θα κάνω µία επόµενη αναφορά στο θέµα των αυτοκινήτων τα
οποία βρίσκονταν σε ακινησία. Μπορεί πλέον ο πολίτης να πλη-
ρώνει τα τέλη κυκλοφορίας για τους µήνες τους οποίους επιθυ-
µεί να κυκλοφορήσει το αυτοκίνητό του. 

Σηµαντική, επίσης, είναι η ρύθµιση -και δεν ακούστηκε πολλές
φορές- ότι η µείωση του ΕΝΦΙΑ των φυσικών προσώπων µετατέ-
θηκε και για το 2020. Ήταν κάτι πολύ σηµαντικό. 

Επίσης, θεωρώ πολύ σηµαντική τη δυνατότητα των αγροτών
να δανειοδοτούνται µέχρι 25.000 για το 2020, χωρίς την έκδοση
ασφαλιστικής ενηµερότητας. 

Κάτι που, επίσης, δεν τονίστηκε και δεν δόθηκε σηµασία είναι
η δυνατότητα, µε τροπολογία, λήψης µέτρων κοινωνικής πολιτι-
κής σε µειονεκτικές περιοχές, έτσι όπως αναγνωρίζονται από τον
κανονισµό της Ευρωπαϊκής Ένωσης, δηλαδή, οι ορεινές και οι
περιοχές µε ειδικά µειονεκτήµατα. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κλείνοντας και συµπερασµα-
τικά, η Κυβέρνηση συνεχίζει να στηρίζει έµπρακτα την επιχειρη-
µατική κοινότητα. Οι µικροπιστώσεις εκτιµούµε -και έτσι είναι- ότι
είναι ένα σύγχρονο εργαλείο που έρχεται να δώσει» «πνοή στις
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επιχειρήσεις και δίνει µία απάντηση στις ανησυχίες, τους προ-
βληµατισµούς και τις προτάσεις των επαγγελµατιών και ενδει-
κτικά των επιχειρηµατιών εστίασης, αναψυχής, διανυκτέρευσης
κ.λπ.. Μάλιστα, εν µέσω της κρίσης της πανδηµίας πολλές φορές
είχα γίνει αποδέκτης αντίστοιχων προτάσεων και ιδεών από τους
πολίτες, οι οποίοι τώρα πλέον βλέπουν ότι καλύπτονται πλήρως
απ’ αυτήν την νοµοθετική πρωτοβουλία. 

Με τις σκέψεις αυτές, σαφώς και υπερψηφίζω το παρόν σχέδιο
νόµου και καλώ να το πράξετε και εσείς. 

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Τον λόγο έχει ο κ.
Αλέξανδρος Χαρίτσης από τον ΣΥΡΙΖΑ.

ΑΛΕΞΗΣ ΧΑΡΙΤΣΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το ζήτηµα των

µικροπιστώσεων που συζητάµε σήµερα δεν αφορά λίγους και
δεν είναι καθόλου µικρό. Το αντίθετο, θα έλεγα. Αφορά χιλιάδες
συµπολίτες µας, είτε άµεσα είτε έµµεσα, και σχετίζεται µε κάτι
εξαιρετικά σηµαντικό, τη διασφάλιση ενός παράλληλου και συµ-
πληρωµατικού συστήµατος χρηµατοδότησης, πέρα από τις πρα-
κτικές των συστηµικών τραπεζών. 

Οι µικροπιστώσεις είναι η απόδειξη ότι ακόµα και στα ασφυ-
κτικά όρια που έχει επιβάλλει η κερδοσκοπική λειτουργία των
τραπεζών υπάρχει και άλλος δρόµος, ο δρόµος εναλλακτικών
µορφών χρηµατοδότησης για ελεύθερους επαγγελµατίες, µι-
κρές επιχειρήσεις και αυτοαπασχολούµενους. 

Ο δρόµος αυτός είναι ο δρόµος της κάλυψης αναγκών των µι-
κροµεσαίων εκεί που οι αγορές αποτυγχάνουν. Και οι αγορές
πράγµατι αποτυγχάνουν. Και αυτό είναι κάτι το οποίο το διαπι-
στώσαµε πολύ καθαρά τους τελευταίους µήνες µε την κρίση της
πανδηµίας του κορωνοϊού. Είναι ο δρόµος της κάλυψης αναγκών
και της άρσης του αποκλεισµού µικρών και µεσαίων επιχειρή-
σεων από τον τραπεζικό δανεισµό. 

Είµαστε πραγµατικά περήφανοι, γιατί µε την προσπάθεια την
οποία κάναµε τα προηγούµενα χρόνια διαµορφώσαµε ένα χρη-
µατοδοτικό εργαλείο το οποίο αποτέλεσε και αποτελεί µια πολύ
σηµαντική ψηφίδα της συνολικής στρατηγικής πρότασης του ΣΥ-
ΡΙΖΑ για την καταπολέµηση της κρίσης και την ανάπτυξη. 

Σας θυµίζω ότι ήδη από τις πρώτες µέρες του 2015 εργαστή-
καµε γι’ αυτόν τον σκοπό, µε στόχο να ενισχύσουµε την ανά-
πτυξη, να λειτουργήσουµε παράλληλα και συµπληρωµατικά στο
τραπεζικό σύστηµα, να εµπεδώσουµε µια νέα αντίληψη που έχει
στο επίκεντρό της το κριτήριο της κοινωνικής χρησιµότητας και
όχι µόνο της τραπεζικής κερδοφορίας. Και πετύχαµε αρκετά σ’
αυτή την κατεύθυνση. 

Συγκρουστήκαµε στην πράξη µε την αυστηροποίηση των κα-
νόνων που επέβαλε η Ευρωπαϊκή Κεντρική Τράπεζα, η οποία έχει
οδηγήσει σε αυτό που πολύ καλά, δυστυχώς, γνωρίζουµε, τον
αποκλεισµό των µικροµεσαίων από τις τράπεζες. 

Διαµορφώσαµε, λοιπόν, αυτό το νέο πλαίσιο και, βεβαίως, ει-
δικά σήµερα, στις σηµερινές συνθήκες, αυτή η πολιτική την
οποία εφάρµοσε ο ΣΥΡΙΖΑ ως κυβέρνηση τα προηγούµενα χρό-
νια έχει ακόµα µεγαλύτερη σηµασία και ο λόγος είναι πολύ
απλός. 

Από τα τέλη του 2019, πριν δηλαδή την έλευση του κορωνοϊού,
η χώρα µας επέστρεψε, µε καθοριστική, δυστυχώς, την ευθύνη
της Κυβέρνησης της Νέας Δηµοκρατίας, στην εποχή της ύφε-
σης. Γιατί τώρα η ύφεση για την οποία συζητάµε δεν είναι µια
πρόβλεψη για το µέλλον, είναι ήδη εδώ. Το αποδεικνύουν οι στα-
τιστικοί δείκτες, το αποδεικνύουν οι µεσοπρόθεσµες και οι µα-
κροπρόθεσµες εκτιµήσεις όλων των διεθνών οργανισµών, αλλά
κυρίως το αποδεικνύει η φωνή χιλιάδων ανθρώπων που βλέπουν
να χάνεται ό,τι είχαµε κατακτήσει µε συλλογική προσπάθεια,
σκληρές θυσίες και πολιτικές πρωτοβουλίες τα προηγούµενα
χρόνια. 

Είναι η φωνή των µικροεπιχειρηµατιών και των αυτοαπασχο-
λούµενων που έβλεπαν τη Νέα Δηµοκρατία να τους υπόσχεται
αναπτυξιακό καλπασµό και τώρα είναι αντιµέτωποι µε το λου-
κέτο, µε την ανασφάλεια και την ανεργία. 

Είναι η φωνή των ελεύθερων επαγγελµατιών που έζησαν πρό-
σφατα την προσβλητική τηλεκατάρτιση και τώρα έχουν µείνει

µόνοι τους να παλεύουν δίχως καµµία στήριξη. 
Είναι η φωνή των εργαζοµένων σε µικρές και µεσαίες επιχει-

ρήσεις, που βρίσκονται αντιµέτωποι µε τη µέγγενη της συµπίε-
σης του µισθού, τον φόβο της απόλυσης, την επίγνωση ότι η
ελληνική οικονοµία δεν αντέχει άλλο. 

Είναι ακριβώς αυτή η πίεση, αυτή η κοινωνική απαίτηση για
απεγκλωβισµό από την ασφυξία λόγω έλλειψης ρευστότητας,
που οδηγεί την Κυβέρνηση σε αναδίπλωση για τις µικροπιστώ-
σεις. 

Το ίδιο είχε κάνει, άλλωστε, στο παρελθόν και µε την Αναπτυ-
ξιακή Τράπεζα. Αρχικά αρνιόταν τη χρησιµότητά της. Στη συνέ-
χεια, ψήφισε τελικά το νοµοσχέδιο του ΣΥΡΙΖΑ και σήµερα
αναγνωρίζει ότι αν δεν υπήρχε αυτό το πολύ σηµαντικό εργαλείο,
έστω και αυτά τα πολύ λίγα, τα ελάχιστα, τα οποία προσπαθεί να
κάνει για τη χρηµατοδότηση των επιχειρήσεων δεν θα ήταν εφι-
κτά. 

Η µεγάλη, όµως, διαφορά είναι ότι ο ΣΥΡΙΖΑ εντάσσει τέτοια
εργαλεία, όπως οι µικροπιστώσεις και η Αναπτυξιακή Τράπεζα
σε µια συνολική στρατηγική, η οποία αντιλαµβάνεται το κράτος
ως θεσµό που έχει τη δυνατότητα και οφείλει να παρεµβαίνει
στην αγορά, για να διορθώνει στρεβλώσεις και ανεπάρκειες. Η
Νέα Δηµοκρατία αντίθετα, αφ’ ενός δεν παραδέχεται τις αποτυ-
χίες της αγοράς και αφ’ ετέρου, θεωρεί το κράτος ως τροχοπέδη
της ανάπτυξης. Το ποιος τελικά έχει δίκιο το αποδεικνύει η ζο-
φερή πραγµατικότητα που αντιµετωπίζουν σήµερα λόγω της
χρηµατοδοτικής ασφυξίας µικρές επιχειρήσεις, ελεύθεροι επαγ-
γελµατίες και αγρότες. 

Γι’ αυτό και η Κυβέρνηση εν όψει της ύφεσης, που αρχικά η
ίδια δηµιούργησε, και η οποία βάθυνε εξαιτίας της πανδηµίας,
αλλά και της δικής της αδράνειας, αναγκάζεται σήµερα να υιο-
θετήσει στοιχεία της αναπτυξιακής στρατηγικής του ΣΥΡΙΖΑ. Κα-
θυστερηµένα βεβαίως, γιατί µη ξεχνάµε ότι συζητάµε ένα
νοµοσχέδιο το οποίο είχε ήδη δοθεί προς δηµόσια διαβούλευση
από τον ΣΥΡΙΖΑ και η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας προτί-
µησε να το κρατήσει στο «συρτάρι» επί έναν ολόκληρο χρόνο. 

Στον ΣΥΡΙΖΑ, όµως, δεν θα ακολουθήσουµε τον δρόµο του αν-
τιπολιτευτικού λαϊκισµού. Δηλώσαµε και δηλώνουµε ότι θα στη-
ρίξουµε τις µικροπιστώσεις. Άλλωστε, στην ουσία πρόκειται για
δικό µας, όπως είπα, νοµοσχέδιο. Θα το στηρίξουµε, διότι µπορεί
πράγµατι να ανοίξει τον δρόµο στη χρηµατοδότηση χιλιάδων
συµπολιτών µας σε µια εξαιρετικά κρίσιµη συγκυρία για την ελ-
ληνική οικονοµία. Θα το στηρίξουµε, αλλά, βεβαίως, δεν πρόκει-
ται να δώσουµε «λευκή επιταγή» στην Κυβέρνηση. Δεν µπορούµε
να δώσουµε «λευκή επιταγή», γιατί είναι, βεβαίως, κρίσιµο στοί-
χηµα το εργαλείο αυτό να πετύχει στην πράξη, ενισχύοντας
πραγµατικά αυτούς που το έχουν ανάγκη. Και είναι πολλοί αυτοί
που το έχουν πολύ µεγάλη ανάγκη στις σηµερινές συνθήκες. 

Ανησυχούµε, όµως, πολύ διότι οι προϋποθέσεις επιτυχίας των
µικροπιστώσεων αντίκεινται στο DNA της σηµερινής Κυβέρνη-
σης. Ποιες είναι οι προϋποθέσεις αυτές; 

Ότι το κράτος ως εγγυητής θα έχει ενεργητικό ρόλο, ώστε να
διασφαλίζονται ευνοϊκές συνθήκες δανεισµού, κυρίως χαµηλά
επιτόκια. Ότι πρωταγωνιστικό ρόλο χρειάζεται να διαδραµατί-
σουν τοπικοί φορείς και φορείς που βρίσκονται κοντά στην κοι-
νωνία και τις ανάγκες της, όπως επιµελητήρια, επαγγελµατικοί
φορείς, αυτοδιοίκηση, υποκαταστήµατα της Αναπτυξιακής Τρά-
πεζας, συνεταιριστικές τράπεζες. Και ότι βεβαίως, και αυτό είναι
το σηµαντικότερο, αν επικρατήσουν πελατειακές, αδιαφανείς και
ρουσφετολογικές λογικές ο θεσµός των µικροπιστώσεων είναι
µαθηµατικά βέβαιο ότι θα οδηγηθεί σε αποτυχία. 

Γι’ αυτό θα είµαστε εδώ για να ελέγχουµε σε κάθε βήµα την
εφαρµογή του νέου αυτού θεσµού. Δεν πρόκειται να αφήσουµε
ένα πολύτιµο και καινοτόµο εργαλείο να µετατραπεί σε µηχανή
ρουσφετιού και πελατειακής λογικής. 

Γιατί βεβαίως η Κυβέρνηση ήδη δοκιµάζει την ανοχή και την
αντοχή της κοινωνίας, σε σχέση µε τη διαχείριση του δηµόσιου
χρήµατος. Είναι η κυβέρνηση που υπενθυµίζω ότι βαρύνεται µε
την πρωτοφανή πρακτική της αδιαφανούς διασπάθισης 20 εκα-
τοµµυρίων ευρώ σε πραγµατικά, αλλά και σε ανύπαρκτα µέσα
µαζικής ενηµέρωσης. Είναι η ίδια Κυβέρνηση που, παρά τη γε-
νική κατακραυγή, εξακολουθεί να µην δηµοσιοποιεί τα στοιχεία
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χρηµατοδότησης κάθε Μέσου. Είναι η ίδια Κυβέρνηση που µε
συστηµατικό τρόπο επιχειρεί να αποδράσει από τη σκληρή πραγ-
µατικότητα της ύφεσης και της αβεβαιότητας, µέσα από την κα-
ταφυγή σε σκοτεινές και επικίνδυνες για το σύνολο του πολιτικού
συστήµατος πρακτικές. Είναι η ίδια Κυβέρνηση που εχθές δαι-
µονοποιούσε την Αναπτυξιακή Τράπεζα και λοιδορούσε τις µι-
κροπιστώσεις και σήµερα, υπό την πίεση της κοινωνίας,
προσπαθεί να οικειοποιηθεί την πολιτική πρόταση του ΣΥΡΙΖΑ
για τη δηµιουργία ενός εναλλακτικού χρηµατοδοτικού συστήµα-
τος µε κοινωνικό πρόσηµο και ορίζοντα την πραγµατική ανά-
πτυξη. 

Θα είµαστε, λοιπόν, εδώ, σε συνεργασία µε τους επαγγελµα-
τικούς φορείς και την κοινωνία των πολιτών, για να διασφαλί-
σουµε ότι ο θεσµός των µικροπιστώσεων θα λειτουργήσει προς
όφελος εκείνων που τον έχουν πραγµατικά ανάγκη. Θα είµαστε
εδώ για να βαθύνουµε τη συζήτηση γύρω από τη δυνατότητα του
κράτους και των θεσµών του να παρεµβαίνουν αποφασιστικά
στην κοινωνία. Θα είµαστε εδώ για να µπορέσουµε τελικά να µεί-
νουµε όρθιοι, να µείνει ελληνική κοινωνία όρθια µε ένα πρό-
γραµµα αποφασιστικών παρεµβάσεων ενίσχυσης της
πραγµατικής οικονοµίας, µε ένα πρόγραµµα που θα στηρίζει την
ανάπτυξη µε διαφάνεια και κανόνες, µε ένα πρόγραµµα που θα
διασφαλίζει τα δικαιώµατα των πολλών στην εργασία, στην
ασφάλεια και στην ευηµερία. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ευχαριστούµε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω

προς το Σώµα ότι οι Υπουργοί Τουρισµού, Οικονοµικών, Εξωτε-
ρικών, Παιδείας και Θρησκευµάτων κατέθεσαν στις 30-6-2020
σχέδιο νόµου «Κύρωση της Συµφωνίας µεταξύ της Κυβέρνησης
της Ελληνικής Δηµοκρατίας και της Κυβέρνησης της Δηµοκρα-
τίας της Σερβίας για συνεργασία στον τοµέα του τουρισµού».

Παραπέµπεται στην αρµόδια Διαρκή Επιτροπή.
Καλείται στο Βήµα ο Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας, κ. Χα-

ράλαµπος Παπαδηµητρίου, ο οποίος έχει τον λόγο. 
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ (ΜΠΑΜΠΗΣ) ΠΑΠΑΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: Ευχαριστώ

πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Συζητούµε ένα χρήσιµο εργαλείο του καπιταλισµού. Και είναι

µεγάλη η χαρά µου που βλέπω τους συναδέλφους της Αντιπολι-
τεύσεως έτοιµους να στηρίξουν κάτι το οποίο δεν πρόλαβαν να
κάνουν -είναι αλήθεια- κατά τη µεγάλη θητεία τους. Είχατε τη µε-
γαλύτερη σε αυτήν την περίοδο. Τεσσεράµισι χρόνια είναι πάρα
πολλά σε περίοδο κρίσης. Όπως δεν προλάβατε να φτιάξετε
ούτε και την Αναπτυξιακή Τράπεζα. Υποθέτω διότι δεν υπήρχε
συµφωνία τι είδους τράπεζα θα ήταν αυτή. Δύο πράγµατα τα
οποία έγιναν µέσα σε λίγο χρόνο. 

Αν είχαµε, όµως, την Αναπτυξιακή Τράπεζα πιο πριν, θα µπο-
ρούσαµε να κάνουµε πολύ καλύτερα τη δουλειά µας τώρα που
τη χρειαζόµαστε, που χρειαζόµαστε αυτό το εργαλείο να αντιµε-
τωπίσουµε µια κρίση. Κρίση για την οποία ο προηγούµενος οµι-
λητής -προφανώς και αυτός µέσα στη στενή οµάδα της
δηµιουργικής λογιστικής που επικρατεί αυτήν την εποχή στην Αν-
τιπολίτευση- άθροισε τη σηµερινή ύφεση, την οποία αντιµετωπί-
ζει ο λαός µας, η οικονοµία µας, η κοινωνία µας, µε ζητήµατα τα
οποία, κατά τους υπολογισµούς που έχουν γίνει και από την κο-
ρυφή της Αντιπολιτεύσεως, αφορούν στο πώς πήγαινε η οικονο-
µία πιο πριν. 

Δεν θα µπω σε αυτή την ιστορία διότι θα µας πάρει πολύ χρόνο
και θέλω να το χρησιµοποιήσω, κύριε Πρόεδρε, σε κάτι το οποίο
κυριολεκτικώς το θεωρώ και θέµα προσωπικής τιµής. 

Όµως, καλό είναι όταν µιλάτε για τις τράπεζες, αγαπητοί συ-
νάδελφοι, να θυµηθείτε ότι παραδόθηκαν 25 δισεκατοµµύρια σε
αξία των µετοχών που είχε το κράτος τότε. Βάλατε άλλα 5 δισε-
κατοµµύρια στην τρίτη κεφαλαιοποίηση των τραπεζών που κά-
νατε. Από αυτά χάθηκαν τα 25 δισεκατοµµύρια, διότι σήµερα αν
πουλήσουµε τις µετοχές µετά δυσκολίας θα πάρουµε 5 δισεκα-
τοµµύρια. 

Ενώ, στο µεταξύ, έχει χαθεί και ο έλεγχος των τραπεζών, γιατί
πλέον οι τράπεζες διοικούνται -οι τρεις τουλάχιστον που µπο-
ρούν- από ιδιώτες σε ένα καθεστώς απαράδεκτο, όπου οι παρεµ-

βάσεις ανθρώπων οι οποίοι πολύ λίγα γνωρίζουνε για το πώς λει-
τουργεί αυτή η χώρα, για το ποιες ανάγκες έχει και οι οποίοι προ-
φανώς δεν έδωσαν «πεντάρα τσακιστή» για το πόρισµα χιλίων
σελίδων που συντάξατε. Χίλιες σελίδες ήταν το πόρισµα της επι-
τροπής η οποία έψαξε να βρει τα σκάνδαλα στις χρηµατοδοτή-
σεις προς κόµµατα, προς τον Τύπο, προς τα µέσα ενηµέρωσης. 

Περάσατε πάρα πολύ χρόνο να λέτε ότι οι τράπεζες είναι ένα
σκάνδαλο ατελείωτο. Περάσατε πάρα πολύ χρόνο να µην κάνετε
τίποτε απολύτως για να γλιτώσετε τους ανθρώπους από τα κόκ-
κινα δάνεια, τα οποία τώρα τα βρίσκουµε µπροστά µας. Διότι
όταν οι άνθρωποι έχουν κόκκινα δάνεια βεβαίως έχουν δυσκολίες
να δανειστούν περισσότερο. Παρ’ όλο που µέσα σε λίγο χρόνο,
µέσα σε αυτούς τους λίγους µήνες –γι’ αυτό, κύριε Πρόεδρε, θα
µου επιτρέψετε να πω, επικαλούµενος και τη δική σας ανησυχία
για το πώς δουλεύουν οι τράπεζες- 11 δισεκατοµµύρια έχουν
ρυθµιστεί και πάνε παρακάτω. Και οι άνθρωποι αυτοί έχουν απε-
λευθερωθεί από το άγχος των τραπεζικών τους βαρών, τα οποία
εσείς τους είπατε να τα πάρουν και να τα κρατήσουν.

Εν πάση περιπτώσει, σε αυτό το ζήτηµα πρέπει να πω ότι ο ΣΥ-
ΡΙΖΑ στήριξε απολύτως τον σύµµαχό του ή αν θέλετε ο σύµµα-
χός του στήριξε τον ΣΥΡΙΖΑ γιατί ο στόχος ήταν κοινός στόχος.
Ο στόχος ποιος ήταν; Ήταν: Αν µπορέσω να θίξω τον πολιτικό
µου αντίπαλο. Αν µπορέσω να θίξω οποιονδήποτε έχει την ελευ-
θερία της γνώµης και τη δυνατότητα σε αυτήν εδώ την κοινωνία
και στο καθεστώς που έχουµε να την λέει. Αν µπορέσω να το πε-
τύχω, θα έχω πετύχει κάτι σηµαντικό.

Δεν θα επαναλάβω αυτό το πολύ γνωστό, ότι κάποιοι από εµάς
θα έπρεπε να έχουν µπει φυλακή. Αλλά θα σας θυµίσω κάτι πολύ
ωραίο που είπε ο κ. Γιούνκερ, αγαπητοί συνάδελφοι της Αντιπο-
λιτεύσεως. Ο κ. Γιούνκερ είχε πει κάποτε: «Γιατί µου λέτε γιατί
συνεργάζοµαι µε τους Αυστριακούς; Εδώ συνεργάζοµαι µε τον
ακροδεξιό κυβερνητικό εταίρο του κ. Τσίπρα», ο οποίος εδώ πα-
νηγυρίζει για το κλείσιµο των «ΝΕΩΝ». Εδώ είναι. Πανηγυρίζει.
Αυτό ήταν το αποτέλεσµα χιλίων σελίδων πορίσµατος από το
οποίο δεν βγήκε ούτε µία δίωξη.

Σε αυτά τα τεσσεράµισι χρόνια δεν ασχοληθήκατε σε τίποτε
µε την πραγµατικότητα της οικονοµίας. Δεν µπορέσατε να περά-
σετε ούτε καν αυτό το, όπως βλέπουµε, συναινετικό και πρακτικό
σχέδιο νόµου για τις µικροπιστώσεις. Γιατί δεν το κάνατε αυτό;
Γιατί είχατε στο µυαλό σας πώς να βάλετε κάποιους φυλακή. Κυ-
νηγήσατε πάνω από δεκαπέντε δηµοσιογράφους.

Μίλαγα µε τον Γιώργο Παπαχρήστο των «ΝΕΩΝ» και µου εξη-
γούσε πως τον παρακολουθούσαν µε το κινητό µέχρι το χωριό
του, ψηλά. Οκτώ αστυνοµικοί τον είχαν εκεί µη τυχόν και τους
ξεφύγει. Το κράτος και η εξουσία έδινε εντολές σε αυτούς τους
αστυνοµικούς, οι οποίοι έκαναν τη δουλειά τους, και τους έλεγε
µην τυχόν και σας ξεφύγει τον θέλω δεµένο πίσω. Κυνηγούσατε
τρεις ανθρώπους οι οποίοι πήγαν στο ένα Τµήµα και τους είπαν:
«Α, δεν είναι το σωστό Τµήµα εδώ, να πάτε στο άλλο Τµήµα να
σας συλλάβουν σε αυτόφωρο». Τρεις συνάδελφοι από το «LIB-
ERAL». Κυνηγούσατε ανθρώπους τους οποίους τους είχατε
βάλει στο µάτι µε οποιονδήποτε τρόπο µπορούσατε να τους βά-
λετε.

Αυτός βεβαίως είναι ο λόγος πίσω από τον οποίο φτιάξατε το
σποτ. Είναι ντροπή. Είναι ντροπή γιατί το σποτ αυτό δεν λέει ότι
οι δηµοσιογράφοι «τα πιάνουν». Το λέει, αλλά εµένα δεν µε εν-
διαφέρει τόσο αυτό, γιατί, ερχόµενο από την πλευρά σας, ειλι-
κρινώς δεν ιδρώνει το αυτί µου. Δεν λέει ότι οι δηµοσιογράφοι
«τα πιάνουν». Λέει ότι όποιος λέει τη γνώµη του «τα πιάνει».
Όποιος λέει τη γνώµη που δεν είναι η δική µου γνώµη «τα πιάνει».
Και είναι ντροπή διότι στην ίδια κατηγορία θα µπορούσατε να βά-
λετε δέκα τουλάχιστον δηµοσιογράφους -σκοπίµως παραλείπω
έναν που δηλώνει δηµοσιογράφος της δικής σας κοινοβουλευτι-
κής οµάδας- από τους οποίους θα περίµενα να ακούσω τουλά-
χιστον µία κουβέντα, µία έστω κουβέντα. Αλλά, δυστυχώς, πες
µου τον φίλο σου να σου πω ποιος είσαι! 

Φτάσαµε στο σηµείο σήµερα να συζητούµε, αγαπητοί συνά-
δελφοι, για το πώς θα µεταφραστεί από τα αγγλικά το «govern-
ment officials». Εγώ δεν είµαι καλός στο να σας πω πώς οι
Αµερικανοί, ούτε καν οι Εγγλέζοι, στα νοµικά τους κείµενα µιλάνε
και προσδιορίζουν τους κρατικούς υπαλλήλους.
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Αλλά, εν πάση περιπτώσει, το κείµενο αυτό, το οποίο εξέδωσε
η «NOVARTIS» ως ανακοίνωση πρέπει να σας πω ότι είναι συµ-
πεφωνηµένο κείµενο. Έχει συµφωνηθεί δηλαδή και µε το Υπουρ-
γείο Δικαιοσύνης των Ηνωµένων Πολιτειών και µε την επιτροπή
κεφαλαιαγοράς, κάθε λέξη του. Υπογραµµίζεται, λέει, σε αυτό
το κείµενο ότι η σηµερινή συµφωνία δεν περιλαµβάνει ισχυρι-
σµούς σχετικά µε φερόµενη δωροδοκία πολιτικών στην Ελλάδα.
Το γεγονός αυτό συµβαδίζει µε την εσωτερική έρευνα της «NO-
VARTIS». 

Ούτε αυτό το διαβάζετε που είναι στην ελληνική γλώσσα και
δεν χρειαζόταν να έχεις το επίπεδο των νοµικών αµερικανικών-
εγγλέζικων, της αµερικανικής γλώσσας δηλαδή, για να καταλά-
βεις ότι όταν λένε government officials εννοούν αυτό που θα
έπρεπε να έχετε ψάξει.

Τόσα χρόνια σας τα λέγαµε εµείς οι δηµοσιογράφοι που δεν
σας αρέσαµε και που ήµασταν κακοί, ήµασταν µνηµονιακοί, ήµα-
σταν «µένουµε Ευρώπη» και όλα αυτά τα πράγµατα. Το τι έχουµε
ακούσει! Το τι έχουν ακούσει τα παιδιά µου δηλαδή! 

Μια φορά η κόρη µου, ενώ περπατούσαµε στην Ερµού, µου
λέει «Μπαµπά, έλα να σε πιάσω αγκαζέ». Και της λέω «Μπα, πώς
τέτοιο πράγµα;». Και µου λέει: «Άσε να σε κρατάω εγώ αγκαζέ,
είναι πιο ασφαλές». Και ήταν 16 ετών. 

Όλα αυτά γιατί; Γιατί το µυαλό σας ήταν εκεί, ασχολιόσασταν
αποκλειστικά µε το πώς να κάνετε κακό στον αντίπαλο. Δεν είναι
τυχαίο ότι πριν εκδοθεί η εφηµερίδα που ανέλαβε εργολαβικά το
κυνηγητό του Μητσοτάκη, µιας που είχε στο µεταξύ γίνει Πρό-
εδρος της Νέας Δηµοκρατίας, και το άτιµο πράγµα ότι ξεκίνησε
από τη γυναίκα του, ξεκίνησε από τη Μαρέβα Γκραµπόφσκι. Ήδη
υπήρχε και δικαστική διένεξη, διότι υπήρχαν κάποιες πληροφο-
ρίες που είχε δηµοσιεύσει κάποιος και η κ. Γκραµπόφσκι είχε
στραφεί εναντίον του. Αλλά φτιάχτηκε και εφηµερίδα, η οποία
κυνηγούσε, συστηµατικά, από τα πρωτοσέλιδα του πρώτου
έτους την κ. Γκραµπόφσκι. Καθόµουν και τα µέτραγα και νοµίζω
ότι εννιά στα δέκα είχανε µε κάποιο τρόπο την κ. Γκραµπόφσκι
στο πρωτοσέλιδο. 

Θέλω να πω ότι το να συζητάµε σοβαρά πράγµατα και να λέµε
ότι θα δηµιουργήσουµε ένα εργαλείο, από το οποίο δεν πρόκει-
ται να σωθεί η οικονοµία, να είµαστε σύµφωνοι, δεν πρόκειται να
σωθούν οι άνθρωποι, αλλά όσα τέτοια δάνεια γίνουν θα είναι
καλά δάνεια, και από την άλλη µεριά να έχουµε να ασχολούµα-
στε µε αυτόν τον βόρβορο, µε τον οποίο δυστυχώς στολίσατε
τεσσεράµισι χρόνια την κυβερνητική σας θητεία είναι κυριολε-
κτικώς προς λύπηση. Λυπάµαι κι εγώ µαζί σας γι’ αυτό το θέµα
και για όσα συνέβησαν και λυπάµαι, γιατί δεν βρήκατε µία συγ-
γνώµη να πείτε στους δηµοσιογράφους, οι οποίοι, δόξα τω Θεώ,
φροντίσαµε να λέµε τη γνώµη µας, ώστε να µπορείτε να λέτε ότι
υπάρχει ακόµη δηµοκρατία στην Ελλάδα. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Προχωρούµε µε τον
κ. Κωνσταντίνο Μαραβέγια, Βουλευτή της Νέας Δηµοκρατίας. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΑΡΑΒΕΓΙΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-
εδρε. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, οι νέες εναλλακτικές µορφές
χρηµατοδότησης σε ευρωπαϊκό αλλά και σε παγκόσµιο επίπεδο
τελικά ίσως δεν είναι και τόσο νέες και στην πραγµατικότητα
είναι ένα εργαλείο αυτό των µικροχρηµατοδοτήσεων, που υπάρ-
χει εδώ και αρκετές δεκαετίες σε αναπτυσσόµενες χώρες. Η Κυ-
βέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας λοιπόν δεν κάνει τίποτα
περισσότερο από το να εκσυγχρονίσει τη χώρα µε ένα πλαίσιο
χορήγησης µικροπιστώσεων, που ήδη υπάρχει και σε πολλά
κράτη της Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

Το παρόν νοµοσχέδιο λοιπόν ρυθµίζει το θεσµικό πλαίσιο για
τη διευκόλυνση των πολύ µικρών επιχειρήσεων στην πρόσβαση
σε εύκολη χρηµατοδότηση. Πρόκειται για πολύ µικρά δάνεια
ύψους µέχρι 25 χιλιάδων ευρώ, χωρίς την παροχή εµπράγµατης
ασφάλειας και κορυφαίο παράδειγµα της εφαρµογής του νέου
αυτού χρηµατοδοτικού εργαλείου θα είναι η αγροτική παραγωγή
και φυσικά οι µικρές εκµεταλλεύσεις. Επίσης, µπορούν να βοη-
θηθούν όσοι βρίσκονται στο ξεκίνηµα της επιχειρηµατικής τους
δραστηριότητας και άρα εκ των πραγµάτων δεν είναι σε θέση να

προσφέρουν αυτές τις συνήθεις τραπεζικές εξασφαλίσεις, αλλά
υπάρχει και ακόµα µία διάσταση, αυτή που αναδείχθηκε µέσα
από το ξέσπασµα της πρόσφατης πανδηµίας. Κι αυτή είναι η δι-
ευκόλυνση των χρηµατοδοτήσεων εκτάκτου ανάγκης για µικρές
επιχειρήσεις, για ελεύθερους επαγγελµατίες και ανεξάρτητα
απασχολούµενους, που συµπιέζονται οικονοµικά λόγω συνθηκών
ανωτέρας βίας. 

Για να υπάρξει αυτή η ευέλικτη χρηµατοδότηση στο µέλλον
είναι όµως αναγκαίοι και ορισµένοι κανόνες στη διαφάνεια στη
χορήγηση αυτών των µικροχρηµατοδοτήσεων. Οι κανόνες που
εισάγει το παρόν σχέδιο νόµου είναι οι ελάχιστοι δυνατοί, έτσι
ώστε να εξασφαλίζονται τόσο τα δικαιώµατα των πιστούχων όσο
και των ιδρυµάτων των µικροχρηµατοδοτήσεων, από την άλλη
όµως χωρίς υπερρυθµίσεις και άγονες γραφειοκρατικές διαδι-
κασίες.

Οι µορφές αυτών των µικροχρηµατοδοτήσεων, τις οποίες µπο-
ρούν να χορηγούν τα παραπάνω ιδρύµατα, µέχρι τις 25.000
ευρώ, περιλαµβάνουν την κάλυψη επενδυτικών αναγκών, την κά-
λυψη κεφαλαίου κίνησης, προϊόντα χρηµατοδοτικής µίσθωσης
για αποκτήσεις εξοπλισµού, αλλά και πιστώσεις που αποβλέπουν
στην ενίσχυση δηµόσιων πολιτικών ή στην κοινωνικοοικονοµική
ένταξη ευάλωτων οµάδων. Τέτοια µέτρα κοινωνικής πολιτικής
µπορούν να αφορούν και την αντιµετώπιση της ανεργίας ή της
αναστολής µείωσης του χρόνου εργασίας, ιδιαίτερα κατά τις πε-
ριόδους κρίσης, όπως αυτή που πρόσφατα αντιµετώπισε και η
Ελλάδα. 

Μια σηµαντική σχετική πρόβλεψη του παρόντος νοµοσχεδίου
είναι και η δυνατότητα συνεπένδυσης αυτών των πόρων των
ιδρυµάτων µικροχρηµατοδοτήσεων µε το Πρόγραµµα Δηµοσίων
Επενδύσεων και µε τον τρόπο αυτό κινητοποιούνται όλα τα δια-
θέσιµα εργαλεία προς όφελος των επιχειρήσεων για άµεση χρη-
µατοδότησή τους και γίνεται συστηµατική προσπάθεια
αξιοποίησης όλων των διαθέσιµων πόρων, τόσο των εθνικών όσο
και των ευρωπαϊκών. 

Πρόκειται, εποµένως, για έναν µηχανισµό που είναι εργαλείο,
εργαλείο δηµιουργίας θέσεων απασχόλησης, αύξησης της πα-
ραγωγής και ενίσχυσης της επιχειρηµατικότητας µέσα από την
παροχή µιας ακόµη χρηµατοοικονοµικής διευκόλυνσης, µακριά
από γραφειοκρατικές διαδικασίες και το σπουδαιότερο µακριά
από τοκογλυφικές πρακτικές. 

Κύριε Υπουργέ, θέλω να σταθώ λίγο περισσότερο στις προ-
βλέψεις του νοµοσχεδίου για την πρωτογενή παραγωγή. Είναι
εξαιρετικά σηµαντικό ότι µεµονωµένοι αγρότες και αλιείς απο-
κτούν πάγια πρόσβαση στις µικροπιστώσεις για ένα µεγάλο χρο-
νικό ορίζοντα αποπληρωµής έως και τα δέκα έτη. Μάλιστα µε την
τροπολογία-προσθήκη του Υπουργείου Οικονοµικών επεκτείνε-
ται αυτή η δυνατότητα χρηµατοδότησης µέχρι αυτά τα ποσά των
25 χιλιάδων ευρώ, ακόµα και χωρίς ασφαλιστική ενηµερότητα
για όλο το 2020. 

Ένα άλλο µέτρο, πολύ σηµαντικό, αφορά και τους κτηνοτρό-
φους µας και είναι η επέκταση της χορήγησης της ειδικής εισο-
δηµατικής ενίσχυσης των κατοίκων ορεινών και µειονεκτικών
περιοχών, σε περισσότερους δικαιούχους, µε τη χαλάρωση που
έχετε επιφέρει των κριτηρίων ένταξής τους, και στο ίδιο πνεύµα
της διευκόλυνσης της πρωτογενούς παραγωγής είναι και το
άρθρο 35 για την παράταση, για το έτος 2020, της απαλλαγής
αγροτεµαχίων φυσικών προσώπων από τον συµπληρωµατικό
ΕΝΦΙΑ, µε στόχο τη φορολογική ελάφρυνση, πάλι κυρίως του
αγροτικού πληθυσµού. 

Το ίδιο κοινωνικά ευαίσθητη όµως αποδεικνύεται η Νέα Δηµο-
κρατία και στο άρθρο 36, µε την επέκταση του ευεργετήµατος
της έκπτωσης φόρου 25% σε εµπρόθεσµα καταβαλλόµενες βε-
βαιωµένες οφειλές και για τον Ιούνιο του 2020, ένα µέτρο που
δοκιµάστηκε στη διάρκεια του κορωνοϊού και αποδείχθηκε πράγ-
µατι ιδιαίτερα πετυχηµένο. 

Κύριε Υπουργέ, ήθελα να κλείσω µε µια πρόταση που δεν
αφορά όµως µόνο τους αγρότες, αλλά αφορά όλους τους Έλ-
ληνες που θέλουν να παράξουν και έχει να κάνει µε το πλαφόν
των 25.000 ευρώ στις µικροχρηµατοδοτήσεις, που όλοι αναγνω-
ρίζουν ότι µπορεί να είναι και κάπως περιοριστικό. Ένας αγρότης
που θέλει να φτιάξει ένα εργαστήριο τυποποίησης, για παρά-
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δειγµα, στην πράξη ίσως δεν µπορεί να καλυφθεί από µία πί-
στωση της τάξεως των 25.000 ευρώ. Σίγουρα η τροποποίηση του
άρθρου 14, µετά τη δηµόσια διαβούλευση, ήταν προς τη σωστή
κατεύθυνση, όµως πρέπει να συµπληρωθεί και µε την έκδοση
µιας προβλεπόµενης απόφασης από το Υπουργείο Οικονοµικών,
µε την οποία θα αναπροσαρµοστούν τα όρια των µικροχρηµατο-
δοτήσεων ειδικά για τους παραγωγούς. Έτσι, αυτός ο νέος µη-
χανισµός όχι µόνο θα αποσυµπιέσει τον χρηµατοπιστωτικό
τοµέα, αλλά κυρίως θα δώσει πραγµατικές ανάσες στην πρωτο-
γενή παραγωγή, θα δώσει πραγµατικές ανάσες σε όσους έχουν
τη θέληση να παράξουν, να πάνε ένα βήµα µπροστά ακόµη και
το ΑΕΠ της χώρας, µέσα σε ένα περιβάλλον που ενίοτε γίνεται
ασφυκτικό, ειδικά για όσους βρίσκονται στο ξεκίνηµα της επιχει-
ρηµατικής τους δραστηριότητας. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Τον λόγο τώρα έχει
ο κ. Γεώργιος Αµυράς και µετά ο κ. Καρασµάνης από τον χθεσινό
κατάλογο. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, σήµερα ολοκληρώνεται η συζήτηση του νοµοσχεδίου για
τις µικροπιστώσεις, τα µικροδάνεια τις µικροχρηµατοδοτήσεις -
όπως θέλετε πείτε το- σε µία στιγµή πολύ κρίσιµη και δύσκολη
για την ελληνική οικονοµία, όχι µόνο βέβαια για την ελληνική οι-
κονοµία, αλλά και για την ευρωπαϊκή στο σύνολό της και για την
παγκόσµια, µετά τις δυσκολίες της πανδηµίας του κορωνοϊού. 

Αύριο είναι µια σηµαντική µέρα για την Ελλάδα. Αύριο ο ελλη-
νικός τουρισµός ανοίγει τις πόρτες του στους ξένους επισκέπτες
µε πρόγραµµα, µε κανόνες ασφαλείας, µε λίστα χωρών που θα
επιτρέπεται η είσοδος ξένων τουριστών, µε προσήλωση στη δη-
µόσια υγεία. 

Ο τουρισµός σαφέστατα έχει χάσει πάρα πολύ έδαφος. Βρι-
σκόµαστε σχεδόν στον Ιούλιο, έχει χαθεί µεγάλο µέρος της του-
ριστικής χρονιάς και όλοι είναι συγκρατηµένοι σε σχέση µε τα
επόµενα βήµατα του ελληνικού τουρισµού. Ωστόσο, η Ελλάδα
βρίσκεται σε πάρα πολύ καλύτερη θέση από πολλές άλλες «αν-
ταγωνίστριες» τουριστικά χώρες και αυτό το πλεονέκτηµα που
έχει η χώρα µας είναι ότι είναι µια ασφαλής χώρα σε σχέση µε
την πανδηµία και όλο αυτό επετεύχθη χάρη στην έγκαιρη αντι-
µετώπιση της πανδηµίας του κορωνοϊού από την Κυβέρνηση και
βεβαίως µε τη βοήθεια όλων των Ελλήνων πολιτών. Η Κυβέρνηση
σε συνεργασία µε τους ειδικούς έλαβε τα απαραίτητα µέτρα για
να περιοριστεί η διάδοση του ιού, τα κατάφερε και είναι σαφές
ότι η έγκαιρη αντιµετώπιση του υγειονοµικού σκέλους της παν-
δηµίας αποτελεί το κλειδί και την προϋπόθεση για την οικονοµική
ανάκαµψη. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Β’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ)

Μπροστά σ’ αυτή την ασύµµετρη απειλή η Κυβέρνηση λαµβά-
νει τα µέτρα που πρέπει για να στηρίξει επαγγελµατικές οµάδες,
κλάδους οικονοµίας, τους πολίτες, για να δηµιουργηθεί η δυνα-
τότητα της επανεκκίνησης της αγοράς σ’ έναν χρονικό ορίζοντα
που είναι ορατός, όχι όµως στη λογική τού «δώστα όλα», όπως
ζητάει ο ΣΥΡΙΖΑ. 

Θυµίζω ότι ο ΣΥΡΙΖΑ παρέλαβε την προκαταβολή φόρου στο
50%, την πήγε στο 100% και τώρα ζητάει να καταργηθεί τελείως.
Επίσης, τον ΦΠΑ στα περισσότερα προϊόντα που υπάρχουν στα
ράφια των καταστηµάτων και των σουπερµάρκετ τον πήρε από
το 13%, τον πήγε στο 23% και µετά στο 24% και τώρα λέει να τον
πάµε στο 6%. Θα έλεγα, λοιπόν, ότι οι εξπέρ στην υπερφορολό-
γηση, δηλαδή οι άνθρωποι του ΣΥΡΙΖΑ, εµφανίζονται τώρα ως
ειδικοί στις φοροελαφρύνσεις. 

Εδώ, λοιπόν, δεν χρειάζονται λαϊκισµοί. Εδώ χρειάζεται σοβα-
ρότητα, χρειάζεται τα µέτρα να είναι λελογισµένα, σωστά, στον
σωστό χρόνο, διότι µόνον έτσι θα µπορέσει να διαφυλαχθεί αυτό
το πλεονέκτηµα της εµπιστοσύνης που κερδήθηκε µεταξύ των
πολιτών και της ελληνικής πολιτικής σκηνής ή του κράτους, όπως
θέλετε πείτε το.

Το Ταµείο Ανάκαµψης είναι κάτι πάρα πολύ σηµαντικό. Η Ελ-
λάδα χάρη στην παρέµβαση του Μητσοτάκη κατάφερε να διεκ-
δικεί το µεγαλύτερο αναλογικά µερίδιο µεταξύ των χωρών της

Ευρωπαϊκής Ένωσης στο υπό σύσταση Ταµείο Ανάκαµψης µε το
ποσό των 32 δισεκατοµµυρίων ευρώ. Τα χρήµατα αυτά πρέπει
να επενδυθούν µε τον καλύτερο τρόπο. Βεβαίως χαίροµαι που η
ηγεσία του Υπουργείου Οικονοµικών θα είναι σε συνεργασία µε
διακεκριµένους οικονοµολόγους, έτσι ώστε να σχεδιάσουν από
τώρα το αναπτυξιακό σχέδιο και µοντέλο που θα φέρει την Ελ-
λάδα στην πρώτη γραµµή της Ευρωζώνης.

Μια παρατήρηση µόνο, αγαπητέ κύριε Υπουργέ, που είµαι σί-
γουρος ότι θα λάβετε υπ’ όψιν σας, είναι ότι θα πρέπει να πιστέ-
ψουµε όλοι –και πρώτα απ’ όλα η Κυβέρνηση και τα οικονοµικά
Υπουργεία- στη διασύνδεση µεταξύ πρωτογενούς τοµέα, µετα-
ποίησης και τουρισµού. Για παράδειγµα, τα αγροτικά και κτηνο-
τροφικά προϊόντα της Ηπείρου που είναι εξαιρετικά και πρώτης
ποιότητας, πρέπει να αποτελέσουν το «διαβατήριο» για την του-
ριστική αναβάθµιση των νοµών µας. Το ίδιο ισχύει και για την κοι-
νωνία της γνώσης, για τον πολιτισµό. Χρειάζεται να επενδύσουµε
βάσει του νέου αναπτυξιακού µοντέλου στο επιστηµονικό δυνα-
µικό αυτής της χώρας και να δώσουµε τη δυνατότητα στους
νέους να παραµείνουν στην Ελλάδα και επίσης να αρχίσουν να
επιστρέφουν οι νέοι Έλληνες από το εξωτερικό. 

Έρχοµαι τώρα στο νοµοσχέδιο για τις µικροπιστώσεις. Θα πω
ότι πριν από περίπου είκοσι χρόνια είχα την τύχη ως δηµοσιο-
γράφος στο Μέγαρο της Παλαιάς Βουλής να παρακολουθήσω
τη διάλεξη ενός αγνώστου τότε στο ευρύ κοινό οικονοµολόγου
από το Μπαγκλαντές, του Μοχάµεντ Γιουνούς, ο οποίος αργό-
τερα έγινε γνωστός ως ο «Νοµπελίστας των φτωχών». Ήταν εκεί-
νος που είχε συµβάλει –και αυτό έλεγε τότε σ’ εκείνη τη διάλεξη
που είχα την τύχη να παρακολουθήσω- στη δηµιουργία διαύλων
επικοινωνίας ανθρώπων που ήταν εντελώς έξω από την οπτική
των τραπεζών στην πρόσβαση στη χρηµατοδότηση. Τότε, λοι-
πόν, µου είχε κάνει εντύπωση αυτό που είχε πει: «Θέλω το σύ-
στηµα των µικροδανείων» -που εκείνος έχτιζε τότε- «να είναι ο
«βατήρας» για νέους ανθρώπους, για γυναίκες, για ευπαθείς κοι-
νωνικές οµάδες, ο «βατήρας» για να βελτιώσουν τη ζωή τους, να
εξελίξουν την οικονοµική ή επιχειρηµατική ή εµπορική ή όποια
άλλη ιδέα έχουν προς όφελος και των ίδιων και ευρύτερα του
κοινωνικού συνόλου».

Βεβαίως η θετική ενέργεια του Μοχάµεντ Γιουνούς βρίσκεται
και στα άρθρα αυτού του νοµοσχεδίου που συζητάµε. Ευτυχώς
οι συνθήκες στην Ελλάδα είναι πολύ καλύτερες από εκείνες της
χώρας του Ασιάτη Νοµπελίστα. 

Ωστόσο, ο αποκλεισµός παραγωγικών κοµµατιών της ελληνι-
κής κοινωνίας παραµένει έξω από το τραπεζικό σύστηµα και υφί-
σταται και γι’ αυτό χρειάζεται δράση. Γιατί, για παράδειγµα, να
µην µπορεί να λάβει µια µικροπίστωση 20.000 ευρώ ένας µελισ-
σοκόµος από τα Γιάννενα για να προχωρήσει στην τυποποίηση,
να αυξήσει το προϊόν του και να κατακτήσει νέες αγορές; Γιατί
να µένει εκτός του ραντάρ των τραπεζών ένας σχεδιαστής αρ-
γυροχρυσοχοΐας από το Πωγώνι ή ένας κατασκευαστής ξύλινων
βαρελιών από το Μέτσοβο, εκεί που υπάρχει µεγάλη τέτοια πα-
ράδοση; Γιατί να µη δώσουµε ευκαιρίες σε startup εταιρείες, σε
νεοφυείς επιχειρήσεις που ιδρύονται και διοικούνται από νέους
ανθρώπους στην Κόνιτσα, οι οποίοι θέλουν να εφαρµόσουν κά-
ποιο application, κάποια τεχνολογική εφαρµογή για τα αγροτικά
προϊόντα; Για ποιον λόγο να βγαίνουν εκτός τραπεζικού συστή-
µατος όσον αφορά τη δανειοδότησή τους άνθρωποι µε αναπη-
ρίες, ενώ θα µπορούσαν κάλλιστα –µιλάω πάντα για τη δική µου
περιοχή, τον νοµό Ιωαννίνων- να εργαστούν σε επιχειρήσεις, σε
µικρές µονάδες επεξεργασίας αρωµατικών βοτάνων; Πολλές
φορές το όνειρο από την πραγµατικότητα απέχει µόλις χίλια
ευρώ.

Άρα, το νοµοσχέδιο για τις µικροπιστώσεις -που σήµερα ολο-
κληρώνεται η συζήτησή του και θα οδηγηθούµε στην υπερψή-
φισή του, όπως φαίνεται, αφού η Αντιπολίτευση σχεδόν στο
σύνολό της το υποστηρίζει- δίνει την ευκαιρία στους συµπολίτες
µας που σήµερα δυστυχώς βρίσκονται µακριά από το πιστωτικό
σύστηµα, να κυνηγήσουν το όνειρό τους, να δουλέψουν και να
πετύχουν προς όφελος δικό τους και της ευρύτερης κοινωνίας. 

Κλείνοντας, λοιπόν, θα ήθελα να σας πω µια απάντηση που
είχε δώσει τότε ο «Νοµπελίστας των φτωχών», όπως έχουµε
πλέον συνηθίσει να τον αποκαλούµε, για το εάν υπήρχε ο φόβος
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να µη δοθούν πίσω τα δάνεια από τους ανθρώπους που τα έπαιρ-
ναν, αφού δεν υπήρχαν οι εµπράγµατες εγγυήσεις. Είχε πει ότι
κατά 98% τα δάνεια αυτά επιστρέφονται, διότι οι άνθρωποι που
τα παίρνουν δεν τα βλέπουν ως επαιτεία, αλλά τα βλέπουν ως
ένα «παράθυρο» για να διευκολύνουν και να εξελίξουν τη ζωή
τους και το µέλλον το δικό τους και των παιδιών τους. Το ίδιο
ακριβώς θα συµβεί και εδώ στην Ελλάδα. Θα παρακολουθή-
σουµε, αγαπητέ Υφυπουργέ κύριε Ζαββέ, πώς θα εφαρµοστεί το
σύστηµα από εδώ και πέρα. 

Καλώ και εκείνους τους ελάχιστους Βουλευτές που το σκέ-
φτονται αν θα υπερψηφίσουν ή όχι το νοµοσχέδιο να το κάνουν,
διότι δεν υπερψηφίζουν κάτι που είναι απλώς απόρροια της πο-
λιτικής αυτής της Κυβέρνησης, αλλά κάτι που θα βοηθήσει και
θα διευκολύνει τη ζωή χιλιάδων Ελλήνων που σήµερα είναι εκτός
του τραπεζικού συστήµατος.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ευχαριστούµε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, γίνεται γνωστό προς το Σώµα

ότι η Ειδική Μόνιµη Επιτροπή Κοινοβουλευτικής Δεοντολογίας
καταθέτει την έκθεσή της στην αίτηση της εισαγγελικής αρχής
για τη χορήγηση άδειας άσκησης ποινικής δίωξης κατά Βουλευ-
τού.

Πρέπει να ενηµερώσω το Σώµα ότι είµαστε ακόµα στον κατά-
λογο της προηγούµενης συνεδρίασης, δεν έχουν εξαντληθεί οι
οµιλίες των κοινοβουλευτικών εκπροσώπων και έχουµε και σα-
ράντα ακόµα συναδέλφους που θα µιλήσουν. Θα επανέλθουµε
σ’ αυτό που ορίζει ο Κανονισµός. Αντί των οκτώ λεπτών, ο χρόνος
οµιλίας θα είναι επτά λεπτά, όπως λέει ο Κανονισµός.

Το Σώµα συµφωνεί;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Το Σώµα συµφώ-

νησε. Ευχαριστώ πολύ.
Ο κ. Γεώργιος Καρασµάνης από τη Νέα Δηµοκρατία έχει τον

λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΣΜΑΝΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συµπληρώνεται σε λίγες µέρες

ένας χρόνος διακυβέρνησης από τη Νέα Δηµοκρατία, στην οποία
ο ελληνικός λαός έδωσε τη γενναιόδωρη αυτοδυναµία να εφαρ-
µόσει την πολιτική της και να υλοποιήσει τις προεκλογικές της
δεσµεύσεις. 

Ως Βουλευτής επί είκοσι τέσσερα συνεχή χρόνια οφείλω να
πω ότι ουδέποτε σε τόσο λίγο χρόνο έχω δει να πραγµατοποιεί-
ται ένα τόσο µεγάλο και σηµαντικό νοµοθετικό έργο και µάλιστα
µε κλειστή τη Βουλή για ένα διάστηµα, υπό το βάρος των εξαι-
ρετικά δυσµενών συνθηκών που προκάλεσε η πανδηµία. Ούτε
λίγο ούτε πολύ ψηφίστηκαν 81 νοµοσχέδια, ένας πραγµατικός
νοµοθετικός καταιγισµός, µέσα από τα οποία έγιναν τοµές, µε-
ταρρυθµίσεις, εξαλείφθηκαν χρόνιες παθογένειες και δόθηκαν
λύσεις σε προβλήµατα, λύσεις που δεν κόστισαν στον κρατικό
προϋπολογισµό, υλοποιώντας εξαγγελίες και δεσµεύσεις της Κυ-
βέρνησής µας.

Αποκαταστάθηκε ένα κλίµα αισιοδοξίας και οι δείκτες του οι-
κονοµικού κλίµατος, όπως επίσης και ο δείκτης της καταναλωτι-
κής εµπιστοσύνης, σε ανώτατα επίπεδα προ εικοσαετίας. Δείκτες
που αποτελούν τη βάση για την ανάκαµψη της αγοράς και της
οικονοµίας συνολικά.

Δυστυχώς, ενέσκηψε η πανδηµία, που ανέκοψε αυτή την πο-
ρεία. Οφείλω, όµως, να επισηµάνω ότι αυτή η κρίση αντιµετωπί-
στηκε µε σοβαρότητα και αποτελεσµατικότητα, µια επιτυχία που
αναγνωρίζεται διεθνώς, που έχει καταστήσει τη χώρα µας παρά-
δειγµα σε παγκόσµιο επίπεδο και που πιστώνεται ασφαλώς στην
Κυβέρνηση και πρωτίστως στον Πρωθυπουργό, καθώς απέδειξε
ότι υπήρχε σχέδιο για την αντιµετώπιση ακόµη και των τόσο
ακραίων καταστάσεων, βάζοντας πάνω απ’ όλα την προστασία
της ανθρώπινης ζωής και της υγείας του ελληνικού λαού.

Το κόστος ήταν αναµφισβήτητα ιδιαίτερα υψηλό και πολύ µε-
γάλες οι παράπλευρες συνέπειες. Όµως, και αυτές αντιµετωπί-
στηκαν και αντιµετωπίζονται µε στοχευµένα µέτρα στήριξης
αυτών που επλήγησαν, όπως και µε µέτρα ενίσχυσης της ρευ-
στότητας, όπως παραδείγµατος χάριν η επιστρεπτέα προκατα-

βολή της δεύτερης φάσης σε όλες τις µικρές επιχειρήσεις χωρίς
εργαζόµενους, δηλαδή σε όλα τα µικρά µαγαζιά, από το φαρµα-
κείο µέχρι το ταξί, δηλαδή για όλους αυτούς που άντεξαν τα
δέκα χρόνια της οικονοµικής κρίσης, τα τεσσεράµισι χρόνια της
υπερφορολόγησης και στο πρόσφατο αναγκαστικό κλείσιµο
λόγω της πανδηµίας.

Τα πετύχαµε όλα αυτά µέσω ενός διαρκούς διαύλου επικοινω-
νίας µε τις ηγεσίες των αρµόδιων Υπουργείων, µε προτάσεις και
εισηγήσεις που υιοθετήθηκαν. Όµως, βέβαια, η αγορά δεν έχει
ανακάµψει και θα καθυστερήσει να ανακάµψει, γιατί ο κόσµος
είναι ακόµη φοβισµένος και «κουµπωµένος». 

Έχω ξανατοποθετηθεί πριν από µία εβδοµάδα αναλυτικά για
το επιχειρησιακό πρόγραµµα «ΤΕΠΙΧ 2». Δεν προχωρά όπως θα
έπρεπε. Υπάρχουν προβλήµατα γραφειοκρατίας. Αυτό πρέπει να
διορθωθεί άµεσα. Οι τράπεζες πρέπει να σταθούν στο ύψος των
περιστάσεων και της εθνικής ευθύνης που τους αναλογεί µέσα
στην κρισιµότητα των καιρών. 

Έρχοµαι τώρα στο συγκεκριµένο νοµοσχέδιο. Στοχεύει να κα-
λύψει το υπάρχον χρηµατοδοτικό κενό, ιδίως γι’ αυτούς που είναι
στο ξεκίνηµα, αλλά στις ήδη λειτουργούσες µικρές επιχειρήσεις,
που είναι αποκλεισµένες από τα τραπεζικά δάνεια. Απευθύνεται,
όµως, και στις ευάλωτες κοινωνικές οµάδες. Ο εισηγητής µας τα
έχει αναλύσει διεξοδικά και εµπεριστατωµένα.

Προβλέπει το νοµοσχέδιο τη σύσταση ιδρυµάτων ευέλικτων µι-
κροχρηµατοδοτήσεων, που θα χορηγούν πιστώσεις µέχρι 25.000
ευρώ, χωρίς εµπράγµατες διασφαλίσεις, υπό την εποπτεία της
Τράπεζας της Ελλάδος, µε κανόνες πλήρους διαφάνειας και µε
την υποχρέωση να καταθέτουν ετήσιες εκθέσεις στη Βουλή, για
να αξιολογούνται και να βελτιώνονται οι υπηρεσίες τους. Είναι ένα
νοµοσχέδιο, µε το οποίο συµφώνησε η συντριπτική πλειοψηφία
των φορέων, ενώ και στην επιτροπή, όπως και στην Ολοµέλεια,
υπήρξαν εποικοδοµητικές συγκρίσεις και έγιναν πολλές διορθώ-
σεις. Αυτό οφείλεται στην ηγεσία του Υπουργείου που απέδειξε
ότι ξέρει να ακούει. Είµαι βέβαιος ότι ακόµα και την τελευταία
στιγµή θα εισακουστούν οι εισηγήσεις και οι προτάσεις που θα το
βελτιώσουν. Αδικίες υπάρχουν και πρέπει να διορθωθούν, έστω
και µέχρι την τελευταία στιγµή, ώστε να αποτελέσει πραγµατικό
εργαλείο ρευστότητας, στήριξης µικρών επιχειρήσεων και ευκαι-
ρία για δηµιουργία νέων θέσεων εργασίας.

Ένα ακόµη πρόβληµα στο οποίο δίδεται λύση είναι αυτό µε τη
φορολόγηση των αναδροµικών που εισέπραξαν οι συνταξιούχοι,
παρέχοντας τη δυνατότητα να υποβάλουν τροποποιητικές φο-
ρολογικές δηλώσεις, ώστε να συµπεριλάβουν τα συγκεκριµένα
ποσά µε φορολόγηση στη χρήση στην οποία πράγµατι ανάγονται
και όχι συνολικά στο έτος κατά το οποίο εισπράχθηκαν, χωρίς
επιβολή προστίµων και µε σηµαντική µείωση των προσαυξήσεων.

Κύριε Υφυπουργέ, σε επίσκεψή µου προ εξαµήνου στο Υπουρ-
γείο ο καθ’ ύλην αρµόδιος Υφυπουργός, ο κ. Βεσυρόπουλος, για
το παραπάνω θέµα επέδειξε µεγάλη ευαισθησία και δεσµεύθηκε
να το δει µε τον Υφυπουργό. Σήµερα βλέπουµε να υλοποιείται.
Είχα, όµως, ζητήσει να υπάρξουν και επιείκεια και κατανόηση για
τους εν ενεργεία υπαλλήλους, στους οποίους επίσης καταλογί-
στηκαν επιπλέον φόροι, προσαυξήσεις και πρόστιµα για τα ανα-
δροµικά. Δυστυχώς, στο σχετικό άρθρο δεν συµπεριλαµβάνονται
και στερούνται τη δυνατότητα της ίδιας ευνοϊκής ρύθµισης. Ζητώ
από την ηγεσία του Υπουργείου, που διακρίνεται για την ευαι-
σθησία της, να το κάνει έστω και την τελευταία στιγµή στα πλαί-
σια της επιβεβληµένης ισονοµίας και ισοπολιτείας, όπως ορίζει
το Σύνταγµα.

Στην ίδια συνάντησή µας είχα θέσει στον Υφυπουργό ένα
ακόµη ζήτηµα. Την ανάγκη τάχιστης οριστικοποίησης των παλιών
προσυµφώνων αγοραπωλησίας, χωρίς να απαιτείται η επισύ-
ναψή τους στο συµβόλαιο αποδεικτικών φορολογικής ενηµερό-
τητας, στα πλαίσια της ευνοϊκής ρύθµισης του 2014 - 2015. Δεν
έχω τον χρόνο να το αναλύσω. Η ρύθµιση αυτή θα εξυπηρετήσει
τους ενδιαφερόµενους, θα τους απεγκλωβίσει στη διαχείριση
της περιουσίας τους και επιπλέον θα αποφέρει σηµαντικά έσοδα
στον δηµόσιο τοµέα. 

Ο κ. Βεσυρόπουλος είχε συµφωνήσει και σ’ αυτό και µάλιστα
πρέπει να επισηµάνω ότι είναι άριστος γνώστης των φορολογι-
κών θεµάτων.
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(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Θεωρώ ιδιαίτερα σηµαντική τη διάταξη που θεσµοθετεί την
πληρωµή τελών κυκλοφορίας σε µηνιαία βάση και όχι σε ετήσια.
Δίνει κίνητρο σε χιλιάδες ιδιοκτήτες που θέλουν να άρουν την
ακινησία των οχηµάτων τους για ένα διάστηµα, χωρίς να είναι
υποχρεωµένοι, όπως µέχρι σήµερα, να καταβάλουν τα τέλη όλου
του χρόνου.

Εξίσου σηµαντική θεωρώ την αναστολή πληρωµής του συµ-
πληρωµατικού ΕΝΦΙΑ στα αγροτεµάχια για το 2020. 

Σηµαντική καινοτοµία στην τροπολογία που κατατέθηκε είναι
η ηλεκτρονική τιµολόγηση, καθώς θα αποτελέσει ένα µεγάλο
βήµα διαφάνειας και εκσυγχρονισµού για την καταπολέµηση της
φοροδιαφυγής. Με ικανοποιεί ιδιαίτερα, διότι το 2011 ως επικε-
φαλής της γραµµατείας αγροτικού της Νέας Δηµοκρατίας εί-
χαµε εκπονήσει µε µία οµάδα τεχνοκρατών, ένα σχέδιο νόµου
είκοσι δύο άρθρων για τη ριζική αναµόρφωση και τον εκσυγχρο-
νισµό του ΕΛΓΑ. Προβλέπαµε την ηλεκτρονική ψηφιοποίηση και
αυτοµατοποίηση για όλες τις διαδικασίες του οργανισµού και ει-
δικότερα το ηλεκτρονικό τιµολόγιο µε διασταυρωτικούς ηλεκτρο-
νικούς ελέγχους. 

Δυστυχώς, λόγω των εκλογών, δεν έφτασε στη Βουλή. Το δώ-
σαµε στη διάδοχο ηγεσία εν είδει τροπολογιών, που και αυτοί
για τους δικούς τους λόγους δεν το προχώρησαν. Προβλέπαµε
την τριµερή χρηµατοδότηση, δηλαδή, τις ασφαλιστικές εισφορές
του αγρότη, κοινοτικά κονδύλια, αλλά και πόρους από τον κρα-
τικό προϋπολογισµό. Όµως, µέχρι στιγµής, αν και προβλέπεται
από τον νόµο, δεν δόθηκε ούτε ένα ευρώ. Ελπίζω και εύχοµαι η
ηγεσία του Υπουργείου να το κάνει πράξη, διότι ο ΕΛΓΑ βρίσκε-
ται σε µία δυσχερή κατάσταση ρευστότητας. Πρέπει, λοιπόν, να
ενισχυθεί και να στηριχθεί, προκειµένου να µπορέσει να αποπλη-
ρώσει τις υποχρεώσεις που έχει µε τους πληγέντες παραγωγούς,
δηλαδή πρέπει να δώσει το 35%. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει επανειληµµένα το κουδούνι λήξεως
του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ολοκληρώστε,
σας παρακαλώ, κύριε συνάδελφε.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΣΜΑΝΗΣ: Με το αναγκαστικό κλείσιµο της
οικονοµίας λόγω της πανδηµίας, αναδείχθηκε η τεράστια σηµα-
σία του πρωτογενούς τοµέα για την εκπόνηση και υλοποίηση
ενός εθνικού σχεδιασµού για την παραγωγική ανασυγκρότηση
της γεωργίας µας, µε πρώτιστο στόχο την κατά το δυνατόν επάρ-
κεια και αυτάρκεια σε ολόκληρη τη γκάµα των τροφίµων και την
αναδιάρθρωση των καλλιεργειών στο πλαίσιο του αγροτικού δια-
τροφικού µοντέλου.

Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε, για την ανοχή του χρόνου που
µου δώσατε.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Σας ευχαριστώ,

κύριε Καρασµάνη.
Καλείται τώρα στο Βήµα ο κ. Αναστάσιος Δηµοσχάκης από τη

Νέα Δηµοκρατία, τελευταίος οµιλητής από τον κατάλογο των
οµιλητών της Τετάρτης 24 Ιουνίου 2020. Στη συνέχεια, θα εισέλ-
θουµε στον κατάλογο των οµιλητών της σηµερινής συνεδρίασης,
µε πρώτο οµιλητή τον κ. Γεώργιο Βλάχο από τη Νέα Δηµοκρα-
τία.

Κύριε Δηµοσχάκη, έχετε τον λόγο.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΔΗΜΟΣΧΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε

Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο Έβρος πριν από έξι ηµέρες

υποδέχτηκε τον ύπατο εκπρόσωπο της Ευρωπαϊκής Ένωσης για
θέµατα εξωτερικής πολιτικής και ασφάλειας, τον Ζοζέπ Μπορέλ,
συνοδευόµενο από τον Υπουργό Εξωτερικών Νίκο Δένδια. Από
εκεί στάλθηκε για άλλη µια φορά ένα ενιαίο και ηχηρό µήνυµα
στην Τουρκία ότι η Ευρώπη και ο Έβρος δεν εκβιάζονται.

Σας µεταφέρω σήµερα τον απόηχο αυτής της επίσκεψης και
όλα όσα έγιναν και ειπώθηκαν πίσω από τις κάµερες. Ο υψηλός
επίσηµος δήλωσε εντυπωσιασµένος από την οργάνωση, την
υπευθυνότητα και τον επαγγελµατισµό των στελεχών της Ελλη-
νικής Αστυνοµίας και του Ελληνικού Στρατού. Η µετάβασή του
στις Καστανιές έγινε µε υποδειγµατική ταχύτητα και ασφάλεια,

αφήνοντας θετικό αποτύπωµα στον κορυφαίο αξιωµατούχο της
Ευρώπης. Η µικρή Ελλάδα εξακολουθεί να εντυπωσιάζει την Ευ-
ρώπη µε τις ικανότητες και τη νέα πολιτική που ασκείται στον
τοµέα προστασίας των συνόρων µας. 

Η παρουσία του κ. Μπορέλ στέλνει σαφές µήνυµα ευρωπαϊκής
αλληλεγγύης και ισχύος. Ο αρµόδιος της εξωτερικής πολιτικής
της Ευρωπαϊκής Ένωσης δήλωσε χαρακτηριστικά ότι τα ελλη-
νικά συµφέροντα είναι και ευρωπαϊκά. Υπογράµµισε ότι η Ευρω-
παϊκή Ένωση είναι αποφασισµένη να στηρίξει σθεναρά τα
κυριαρχικά δικαιώµατα της Ελλάδος. Η Ευρώπη διατυπώνει ξανά
τη στήριξή της από το Φυλάκιο 1 των Καστανιών, ορθώνοντας
ενιαίο µέτωπο στην τουρκική προκλητικότητα. 

Όµως, τον θετικό απόηχο που περιέγραψα ανωτέρω διαδέχ-
θηκε, κύριε Υπουργέ, η ενδεχόµενη επαναλειτουργία των σηµείων
εισόδου - εξόδου των Καστανιών και των Κήπων. Προκλήθηκε
προβληµατισµός και ανησυχία στους κατοίκους αλλά και στους
παράγοντες. Εµπιστευόµαστε απόλυτα τη διαχείριση της υγειονο-
µικής κρίσης στην Κυβέρνηση, στα αρµόδια Υπουργεία και στους
καθ ύλην και κατά τόπον οργανισµούς και όχι µόνον. Τα κρού-
σµατα που αναφέρθηκαν στην περιοχή της Θράκης, καθώς και η
θολή διαχείριση της υγειονοµικής κρίσης στη γειτονική χώρα δι-
καιολογεί απόλυτα τον φόβο των κατοίκων του Έβρου και της
Θράκης. Είµαι σίγουρος ότι θα λάβετε υπ’ όψιν τα παραπάνω δε-
δοµένα και θα πάρετε την καλύτερη δυνατή απόφαση για την πε-
ριοχή του Έβρου. 

Ο νοµός µας αποτελεί το σταυροδρόµι βορρά και νότου, ανα-
τολής και δύσης. Δεν απεµπολούµε τον ιστορικό µας ρόλο. Η έν-
τονη κινητικότητα Ελλήνων πολιτών αλλά και των γειτόνων µας
µε σύντοµες αλληλοεπισκέψεις δηµιουργούν ερωτηµατικά και
όχι µόνον. Οι συνέπειες της τακτικής αυτής είναι εθνικές, οικο-
νοµικές αλλά και υγειονοµικές. Η κατάχρηση του δικαιώµατος
της άφιξης – αναχώρησης από ορισµένους θα πρέπει να αντιµε-
τωπιστεί σοβαρά, αποτελεσµατικά, µε µέτρα ελέγχου και όχι
µόνο, γιατί όχι και επιβολής αντίστοιχων που έλαβε η γειτονική
χώρα. Σε κάθε περίπτωση εκτιµάται ότι η κοινωνία ζητά αυστηρή
εφαρµογή, γιατί όχι και την εξάντληση της αυστηρότητας των
υγειονοµικών ελέγχων λόγω ευπάθειας της περιοχής. Με ιδιαί-
τερο ενδιαφέρον, κύριε Υπουργέ, αναµένονται οι σηµερινές κυ-
βερνητικές αποφάσεις ή οι διευκρινιστικές σε συνέχεια των
χθεσινών που το έχουµε πάρα πολύ ανάγκη. 

Τώρα, επί του νοµοσχεδίου, µε το υπό συζήτηση νοµοσχέδιο
του Υπουργείου Οικονοµικών εισάγεται ένα νέο σύγχρονο θε-
σµικό πλαίσιο, το οποίο καθορίζει τις χορηγήσεις των µικροπι-
στώσεων. Προσφέρει έναν εναλλακτικό τρόπο χρηµατοδότησης,
ο οποίος λειτουργεί συµπληρωµατικά στο τραπεζικό σύστηµα. Η
πρωτοβουλία της Κυβέρνησης εντάσσεται σε ένα συνολικό πλαί-
σιο στοχευµένων πολιτικών για να αναχαιτιστεί η ύφεση συνεπεία
της οικονοµικής κρίσης. Διασφαλίζεται η χορήγηση µικροπιστώ-
σεων υπό τη µορφή µικρών δανείων έως 25.000 ευρώ από νέα
ιδρύµατα υπό την εποπτεία της Τράπεζας της Ελλάδος. 

Πολύ σηµαντικό αυτό που έχει περιγραφεί στον νόµο. Αποτε-
λεί ένα ευέλικτο και γρήγορο σύστηµα χρηµατοδοτήσεων πάντα
υπό αυστηρή εποπτεία και διασφάλιση ορθών πρακτικών. Το νέο
αυτό εργαλείο απευθύνεται στις πολύ µεγάλες, στις πολύ µικρές
επιχειρήσεις, σε νεοσύστατες εταιρείες αλλά και κάθε είδους φυ-
σικά πρόσωπα που είναι αποκλεισµένα από την τραπεζική χρη-
µατοδότηση λόγω της έλλειψης επαρκών εξασφαλίσεων. 

Επίσης, δίνεται η δυνατότητα να ενεργοποιηθούν επιχειρηµα-
τικά οι αποκλεισµένες και ευάλωτες κοινωνικές οµάδες, ώστε να
αντιµετωπιστεί η ανεργία, οι ανισότητες και ο κοινωνικός απο-
κλεισµός. Υπογραµµίζω ότι τα ποσοστά ανεργίας στον Έβρο
είναι διαχρονικά υψηλά. Σήµερα δίνεται µια νέα ελπίδα σε όσους
ακρίτες επιθυµούν να δραστηριοποιηθούν επιχειρηµατικά και δεν
διαθέτουν ίδια επενδυτικά κονδύλια. Παράλληλα, επιτυγχάνεται
ο περιορισµός της παραοικονοµίας και δηµιουργείται µια υγιής
επιχειρηµατική κουλτούρα, µακριά από κυκλώµατα παραοικονο-
µίας και σκοτεινές διαδροµές. 

Κυρίες και κύριοι, θέλω να σταθώ στην εξαιρετικά σηµαντική
πρόβλεψη περί παράτασης της απαλλαγής των αγροτεµαχίων
των φυσικών προσώπων από τον συµπληρωµατικό ΕΝΦΙΑ για το
2020. Πρόκειται για ένα σηµαντικό µέτρο ανακούφισης του αγρο-
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τικού κόσµου της περιοχής Έβρου. Στο σηµείο αυτό χαιρετίζω
µε θέρµη την απόφαση του Υπουργείου Οικονοµικών και µε ει-
σήγηση του Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης να ανασταλεί η
καταβολή του φόρου επιτηδεύµατος για το φορολογικό έτος
2019 για τους κατά κύριο επάγγελµα αγρότες. Αποτέλεσε ένα
πάγιο αίτηµα της Ένωσης Αγροτικών Συνεταιρισµών Αλεξαν-
δρούπολης και λοιπών οµοειδών ενώσεων του νοµού, το οποίο
διεκδίκησα µε σταθερότητα και εισακούστηκε η φωνή µας και
από τα δύο Υπουργεία και γι’ αυτό, κύριε Υπουργέ, σας ευχαρι-
στούµε πολύ. 

Ταυτόχρονα, θεσπίζεται για το τρέχον έτος η καταβολή τελών
κυκλοφορίας σε µηνιαία βάση. Διευκολύνουµε έτσι πάνω από ένα
εκατοµµύριο πολίτες οι οποίοι έχουν καταθέσει τις πινακίδες
τους τα προηγούµενα χρόνια λόγω αδυναµίας πληρωµής των
ετήσιων τελών κυκλοφορίας. Ωφελούνται οι πολίτες και ενι-
σχύονται τα κρατικά έσοδα. Τέλος, αποκαθιστούµε µια αδικία
που αφορά εβδοµήντα χιλιάδες περίπου συνταξιούχους, οι
οποίοι εισέπραξαν το 2013 αναδροµικά ποσά συντάξεων. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε την κρίση της πανδηµίας και
τα µέτρα εκτάκτου ανάγκης και επιδοµατικού χαρακτήρα ο κυ-
βερνητικός σχεδιασµός αποκτά νέο προσανατολισµό. Στρέφεται
σε µέτρα που θα στοχεύουν στην επανεκκίνηση της οικονοµίας
και στη δηµιουργία θέσεων εργασίας. Σήµερα κατατίθεται ένα
καινοτόµο, απλό, αλλά ρηξικέλευθο νοµοθέτηµα για επιστροφή
σε υψηλούς και βιώσιµους ρυθµούς ανάπτυξης. Η Κυβέρνηση
αυτή αποδεικνύει εκ νέου ότι είναι φιλική προς την επιχειρηµατι-
κότητα, την οποία τροφοδοτεί µε πολύτιµα «καύσιµα» εκκίνησης
και όχι µόνον. 

Για όλους τους παραπάνω λόγους υπερψηφίζω το νοµοσχέδιο
του Υπουργείου Οικονοµικών και συγχαίρω τον Υπουργό και
τους συνεργάτες του για την πολύµηνη προσπάθεια προς αυτήν
την κατεύθυνση που προείπα. 

Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Καλείται στο Βήµα
ο κ.  Γεώργιος Βλάχος από τη Νέα Δηµοκρατία. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΛΑΧΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, είναι παραδεκτό σχεδόν από όλους ότι η Κυβέρνηση αν-
τιµετώπισε τις επιπτώσεις του κορωνοϊού µε υπευθυνότητα και
αποτελεσµατικότητα. Υλοποίησε και υλοποιεί ένα ρεαλιστικό,
ολοκληρωµένο, δυναµικό σχέδιο για τη στήριξη της οικονοµίας,
σχέδιο που ξεδιπλώνεται µεθοδικά και αποφασιστικά µε πολιτι-
κές που ανταποκρίνονται στις ανάγκες της κάθε φάσης της υγει-
ονοµικής κρίσης και του οποίου βασικοί άξονες είναι οι εξής: η
ενδυνάµωση του δηµόσιου συστήµατος υγείας, η στήριξη της
απασχόλησης, η ενίσχυση της ρευστότητας των επιχειρήσεων
και η τόνωση της κοινωνικής συνοχής. 

Στην προσπάθειά της αυτή η Κυβέρνηση να ενισχύσει τη ρευ-
στότητα, αποφάσισε µέτρα όπως η επιστρεπτέα προκαταβολή,
η αναστολή φορολογικών και ασφαλιστικών υποχρεώσεων, η µεί-
ωση προκαταβολής φόρου, η επιδότηση επιτοκίου σε επιχειρη-
µατικά δάνεια, το κεφάλαιο κίνησης επιχειρηµατικότητας, το
Ταµείο Εγγυοδοσίας της Ελληνικής Αναπτυξιακής Τράπεζας.
Όλα αυτά τα µέτρα είναι σηµαντικά και συνθέτουν ένα ολοκλη-
ρωµένο κυβερνητικό σχέδιο για τη στήριξη της εθνικής µας οι-
κονοµίας. Έτσι, στο πλαίσιο αυτού του σχεδίου το Υπουργείο
Οικονοµίας έφερε για συζήτηση και ψήφιση το σχέδιο νόµου για
τις µικροχρηµατοδοτήσεις. 

Αυτό το σχέδιο, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ήρθε να καλύ-
ψει ένα κενό, µία αναγκαιότητα, προκειµένου να στηρίξει µικρές
οικονοµικές οντότητες, φυσικά πρόσωπα που αντιµετωπίζουν δυ-
σκολίες στην άντληση των απαραίτητων κεφαλαίων για την
έναρξη ή τη συνέχιση της οικονοµικής τους δραστηριότητας.

Η θετική απήχηση που βρήκε η κυβερνητική πρωτοβουλία κα-
ταγράφηκε και από τις δηλώσεις των εκπροσώπων της αγοράς.
«Ένα εργαλείο απίστευτα χρήσιµο», όπως µας είπε ο κ. Καφού-
νης, ο Πρόεδρος του Εµπορικού Συλλόγου της Αθήνας. «Ένα
σχέδιο νόµου το οποίο είναι θετικό», όπως µας είπε ο κ. Μέγγου-
λης, ο Διευθυντής της ΕΣΕΕ. «Κινείται στη σωστή κατεύθυνση»,
όπως µας είπε ο κ. Καββαθάς, ο Πρόεδρος της ΓΣΕΒΕΕ. «Θα
µπορούν να λάβουν χρηµατοδότηση όσοι ήταν ουσιαστικά απο-

κλεισµένοι», όπως σηµείωσε ο Πρόεδρος του Οικονοµικού Επι-
µελητηρίου κ. Κόλλιας. «Εξαιρετικά σηµαντικός θεσµός των µι-
κροχρηµατοδοτήσεων», όπως είπε η κ. Παπαγιαννίδου από την
Τράπεζα της Ελλάδος. «Περιµέναµε αυτό το νοµοσχέδιο», είπε
η κ. Τσίλογλου, Γενική Διευθύντρια της AFI. Την ικανοποίησή του
για το νοµοσχέδιο εξέφρασε και ο κ. Στάµκος από τη «MI-
CROSTARS» και ότι κινείται στη σωστή κατεύθυνση είπε ο κ.
Τσιαφούτης από την ΕΚΠΟΙΖΩ. Άρα, όλοι όσοι παρευρέθηκαν
είχαν να πουν έναν καλό λόγο γι’ αυτή την πρωτοβουλία που
πήρε η Κυβέρνηση, η οποία πήρε και την ευθύνη να νοµοθετήσει
προς την κατεύθυνση της εξασφάλισης της απαραίτητης ανάσας
ρευστότητας στη µικρή και µεσαία επιχειρηµατικότητα.

Όσον αφορά το πού απευθύνεται αυτό το νοµοσχέδιο, θα σας
έλεγα ότι απευθύνεται σε πολύ µικρές οντότητες. Σε φυσικά πρό-
σωπα για τη σύσταση πολύ µικρών οντοτήτων, σε φυσικά πρό-
σωπα που ασκούν ατοµική επιχειρηµατική δραστηριότητα, σε
φυσικά πρόσωπα που ανήκουν σε ευάλωτες κοινωνικά οµάδες, σε
δικαιούχους προγραµµάτων εφαρµογής δηµόσιας πολιτικής, σε
φυσικά πρόσωπα για κάλυψη δαπανών που σχετίζονται άµεσα ή
έµµεσα µε την εκπαίδευση ή µετεκπαίδευσή τους ή σχέση µαθη-
τείας και, τέλος, σε φορείς κοινωνικής και αλληλέγγυας οικονο-
µίας.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αυτό το νοµοσχέδιο θα περίµενε
κανείς να βρει την αποδοχή του συνόλου του πολιτικού κόσµου.
Αντίθετα, ακούστηκαν κριτικές µίζερης αντιπολίτευσης, θα έλεγα
κριτικές φθόνου, γιατί το πραγµατοποιεί η Κυβέρνηση της Νέας
Δηµοκρατίας. «Γιατί να ελέγχει η Τράπεζα της Ελλάδος;», ακού-
στηκε από τον ΣΥΡΙΖΑ. Υπάρχει πιο αξιόπιστος φορέας από την
Τράπεζα της Ελλάδος; Άκουσα σήµερα να λέγεται να µπορεί να
κάνει τον έλεγχο η Γενική Γραµµατεία Εµπορίου. Αν φέρναµε τη
Γενική Γραµµατεία Εµπορίου, θα µας λέγατε «Μα, είναι δυνατόν
µία Γενική Γραµµατεία να κάνει τον έλεγχο, ενώ έπρεπε να είναι η
Τράπεζα της Ελλάδος;». Επιτέλους ας συµφωνήσουµε σε αυτά. 

Ακούστηκε, επίσης, να λέγεται γιατί ελέγχονται µόνο δύο εκ
των µετόχων και όχι όλοι. Και αυτό, νοµίζω, ότι έχει τακτοποιηθεί,
διότι από όλους κάτι ζητείται. Όµως, µην ξεχνάµε, κυρίες και κύ-
ριοι συνάδελφοι της Αντιπολίτευσης, ότι ο κύριος στόχος του νο-
µοσχεδίου είναι να χρηµατοδοτήσει και όχι να ελέγξει. Υπάρχουν
άλλες διαδικασίες ελέγχου. Εµείς θέλουµε γρήγορη χρηµατοδό-
τηση, άµεση ενίσχυση της ρευστότητας, ανάσα ζωής και όχι µια
γραφειοκρατική διαδικασία.

Ακούστηκε κριτική για το επιτόκιο. Προφανώς υπάρχει προ-
βληµατισµός. Και καλώς δίνει τη δυνατότητα στον Υπουργό Οι-
κονοµικών να µπορεί να θέτει ένα πλαφόν. Όµως, και σε αυτό
δεν ακούσαµε κάποιον αντίλογο από την Αντιπολίτευση. 

Είπαν κάποιοι συνάδελφοι εδώ ότι επί των ηµερών σας εφη-
µολογείτο…

ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ: Το συµφωνήσαµε! Είναι η δική
µας πρόταση.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΛΑΧΟΣ: Εντάξει, τώρα συµφωνήσατε σε αυτό.
Όµως, µε συγχωρείτε, αλλά συµφωνήσατε αφού συζητάµε τόσες
µέρες. Ναι, τώρα συµφωνήσατε. Συµφωνείτε, λοιπόν, να υπάρχει
πλαφόν. Όµως, θέλω να σας πω ότι δεν µπορούσε να τεθεί κάτι
πιο συγκεκριµένο ούτε ετέθη από κανέναν. 

Λέγαµε για ένα 14% που εφηµολογείτο επί των ηµερών σας,
για το οποίο εγώ δεν κατάλαβα να πήρατε θέση. Και κατά τη
γνώµη µου, δεν µπορούσατε να πάρετε και θέση, να προσδιορί-
σετε επιτόκιο. 

Στο τέλος, κύριοι συνάδελφοι του ΣΥΡΙΖΑ, είπατε, επίσης, ότι
το νοµοσχέδιο αυτό προετοιµάστηκε από εσάς. Αλήθεια, γιατί
δεν το φέρατε, αφού το ετοιµάσατε; Δεν το πιστεύατε και δεν
µπορούσατε να το υλοποιήσετε; Δεν το αξιολογήσατε ως επεί-
γον; Γιατί; Απλά δεν προλάβατε; Και πράγµατι, τι δεν προλάβατε;
Αν συµφωνούµε όλοι ότι είναι ένα νοµοσχέδιο απαραίτητο,
έπρεπε να έχει ψηφιστεί χθες και να αφήσουµε τα υπόλοιπα. Και
αφού είναι δικό σας το νοµοσχέδιο, γιατί δεν το στηρίξατε από
την πρώτη στιγµή; 

Ταλαντευτήκατε για µέρες και µιλήσατε -ακούστε τώρα!- για
σχοινοτενούς χρονικής διάρκειας νοµοσχέδιο, επειδή συζητείται
εδώ και τρεις εβδοµάδες. Άλλες φορές που έρχονται νοµοσχέδια
και τελειώνουν µέσα στη εβδοµάδα, µας λέτε γιατί τελειώνουν
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µέσα στην εβδοµάδα. Τώρα που αυτό διήρκησε από την επι-
τροπή, από την αρχή µέχρι τώρα, τρεις εβδοµάδες, µας λέτε
γιατί διήρκησε τρεις βδοµάδες. Μιλάτε, λοιπόν, για νοµοσχέδιο
σχοινοτενούς χρονικής διάρκειας. Επίσης, λέτε, ότι αποτελεί
καρπό των προσπαθειών της προηγούµενης κυβέρνησης. Βε-
βαίως κάπου στην κουβέντα ακούστηκε να λέγεται και για άλ-
µατα στον τοµέα της διαφάνειας. Ειδικά αυτές τις µέρες που
όλοι ασχολούνται µε τα «µαγαζιά» και τα «παραµάγαζα», θα
έλεγα, κύριοι συνάδελφοι της Αντιπολίτευσης, να µη µιλάτε για
πολλή διαφάνεια! «Στο σπίτι του κρεµασµένου δεν µιλάνε για
σχοινί»! Αυτές τις µέρες ας είµαστε λίγο πιο προσεκτικοί.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Ταλαντεύεστε, λοιπόν, σε κάποια, κατά τη γνώµη µου, δευτε-
ρεύοντα θέµατα, γιατί ψάχνετε να βρείτε τρόπο ίσως κάπου να
διαφοροποιηθείτε. Αυτό το γνωστό «αντιπολίτευση για την αντι-
πολίτευση», κατά τη γνώµη µου, δεν θα έπρεπε να εφαρµόζεται
ποτέ, πολύ δε περισσότερο σε αυτό το νοµοσχέδιο. 

Γιατί αυτό το νοµοσχέδιο; Γιατί το απαιτούν οι φορείς της αγο-
ράς. Το απαιτεί η κοινή λογική. Εµείς θα το ψηφίσουµε, όχι γιατί
το φέρνει η Κυβέρνηση, αλλά γιατί αποτελεί ανάσα ζωής για την
επιχειρηµατικότητα και την επιχειρηµατική δραστηριότητα χιλιά-
δων συµπολιτών µας.

Και στο τέλος-τέλος, εµείς ποτέ δεν ισχυριστήκαµε ότι δεν θα
υπάρξουν προβληµατάκια από την υλοποίηση αυτού του σχε-
δίου. Όµως, όταν έχουµε τη δυνατότητα όχι σε πέντε χρόνια,
αλλά σε δύο, να µπορεί να αξιολογηθεί το πώς υλοποιήθηκε αυτό
το σχέδιο, να έχουµε την έκθεση υλοποίησης και να εντοπίσουµε
τυχόν παραλείψεις και ευθύνες, καταλαβαίνετε ότι και µε αυτόν
τον τρόπο θωρακίζουµε στο τέλος την αποτελεσµατικότητα
αυτού του σχεδίου. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ολοκληρώστε,
κύριε συνάδελφε, σας παρακαλώ. Έχετε φτάσει στα οκτώµισι
λεπτά.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΛΑΧΟΣ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε. 
Στο τέλος-τέλος, µπορούν να αξιολογηθούν, κύριε Υπουργέ,

και το πόσα δάνεια έδωσαν αυτοί οι φορείς, για να δούµε αν εξυ-
πηρετούν τον στόχο για τον οποίο δηµιουργήθηκαν ή απλά λει-
τουργούν λίγο πειρατικά. Διότι δεν πρέπει να  αµφιβάλετε ότι θα
υπάρχουν και κάποιοι φορείς που θα σκεφτούν και λίγο πονηρά.
Για ό,τι πονηρό και για ό,τι στρεβλό, είµαστε εδώ για να το διορ-
θώσουµε. Και ας κρατήσουµε το µισογεµάτο ποτήρι, ας κρατή-
σουµε το ελπιδοφόρο µήνυµα, που δίνει αυτή η κυβερνητική
πρωτοβουλία.

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Και εµείς ευχαρι-
στούµε, κύριε Βλάχο. 

Τον λόγο έχει ο κ. Ευάγγελος Αποστόλου από τον ΣΥΡΙΖΑ. 
Ορίστε, κύριε Αποστόλου, έχετε τον λόγο. 
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ: Κύριοι συνάδελφοι της Νέας Δη-

µοκρατίας, έχουµε ξεκαθαρίσει ένα πράγµα από την αρχή: Ότι
η χώρα µας χρειαζόταν τις µικροπιστώσεις, που θεσµοθετεί το
συζητούµενο νοµοσχέδιο. Το είχαµε δροµολογήσει και εµείς
µετά την ίδρυση της Αναπτυξιακής Τράπεζας. Μάλιστα, είχαµε
ολοκληρώσει και το στάδιο της διαβούλευσης. Αν αυτά σας ενο-
χλούν, δικό σας πρόβληµα!

Το ζήτηµα, όµως, είναι όχι µόνο αν θα πιάσουν τόπο αυτές οι
πιστώσεις, αλλά αν θα επικρατήσουν και διαφανείς και µη ρου-
σφετολογικές λογικές στη διαχείρισή τους και κυρίως αν θα υπη-
ρετηθούν από τον τραπεζικό χώρο. Μπορεί οι τραπεζίτες να λένε
ότι το πλέγµα προστασίας που θα προσφέρουν ως το τέλος του
2020 θα ξεπεράσει τα 17 δισεκατοµµύρια, αλλά η πραγµατικό-
τητα δείχνει άλλα.

Ακούστε, κύριοι συνάδελφοι της Νέας Δηµοκρατίας, τι αποτε-
λεσµατικότητα θα έχει στις αρχές του 2021 η ρύθµιση για τα κόκ-
κινα δάνεια που ψηφίστηκαν πριν από έξι µήνες, όπως
αναφέρουν έγκυρα οικονοµικά φύλλα της δικής σας παράταξης. 

Το ύψος εκείνων των οφειλών που θα βρίσκονται στα χέρια
τρίτων –στα γνωστά funds, δηλαδή- µε σκοπό να ξεπουληθούν,
θα φθάσει στα 50.000.000.000 ευρώ. Αν, δε, προσθέσουµε και

αυτά του αγροτικού χώρου, συνεταιρισµών και ιδιωτών που βρί-
σκονται στην PQA, θα ξεπεράσουν τα 53.000.000.000 ευρώ.

Για όλες αυτές τις οφειλές, στις ανακτήσεις που θα γίνουν, οι
τράπεζες που τις εκχώρησαν δεν θα έχουν καµµία ανάµειξη στη
στρατηγική που θα ακολουθηθεί. Και το πιο πιθανόν είναι να
έχουµε εκρήξεις πλειστηριασµών. Αύξηση εκποιήσεων σίγουρα
θα έχουµε. Μετά δε την άρση της προστασίας της πρώτης κα-
τοικίας την 1η Ιουλίου, όλα είναι ανοικτά. Για σκεφθείτε την κα-
τάσταση που θα βρεθούν οι αγρότες, όταν τους κτυπά την πόρτα
ο πλειστηριασµός των υποθηκευµένων ακινήτων τους. Πόσο µάλ-
λον, κύριε Υπουργέ, όταν αφορά σε ακίνητα στα οποία έχει γίνει
εγγραφή υποθηκών εκ των υστέρων, µε βάση ένα προνόµιο της
πρώην ΑΤΕ που ήδη η ολοµέλεια του Αρείου Πάγου το έχει κρίνει
παράνοµο, αλλά η πολιτεία δεν το καταργεί.

Και τι θα γίνει µε την αγροτική περιουσία, που είναι απαραίτητη
για τη συνέχιση λειτουργίας, όχι µόνο των φυσικών προσώπων,
αλλά και των οργανώσεων του αγροτικού χώρου, όταν εκποιηθεί
και αυτή; Τί προβλέψεις έχουν πάρει οι τράπεζες για τα νέα κόκ-
κινα δάνεια, που θα προκύψουν από τον κορωνοϊό και σε τι ποσό
υπολογίζονται; Μήπως δεν είναι σωστός ο τρόπος υπολογισµού
τους µε πρόβλεψη ύφεσης 7,5% για την ελληνική οικονοµία; 

Μιλάµε για αδιαφάνεια και ρουσφετολογικές λογικές, όχι µόνο
γιατί είναι γνωστή αυτή η συµπεριφορά σας στις πρόσφατες ενι-
σχύσεις των µέσων ενηµέρωσης για την αντιµετώπιση του κορω-
νοϊού, αλλά και γιατί υπάρχουν ανάλογες συµπεριφορές µε τα
προγράµµατα της Αναπτυξιακής Τράπεζας για την παροχή δα-
νείων είτε µε επιδοτούµενο επιτόκιο είτε µε την εγγύηση του δη-
µοσίου.

Όντως, το πρόβληµα της ρευστότητας των µικρών και µεσαίων
επιχειρήσεων είναι πολύ σοβαρό, ιδιαίτερα µετά τη σταδιακή
άρση των περιοριστικών µέτρων. Τα µέτρα που έχουν ληφθεί
µέχρι σήµερα από την Κυβέρνηση για την ενίσχυση της ρευστό-
τητας αυτών των επιχειρήσεων φαίνεται πως δεν επαρκούν για
να καλύψουν την πλειονότητα των επιχειρήσεων που παλεύουν
για την επιβίωσή τους µέσα σε συνθήκες εξαιρετικά µειωµένης
ζήτησης.

Η χώρα µας, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µπαίνει στην επό-
µενη προγραµµατική περίοδο 2021 - 2027, έχοντας στη διάθεσή
της σηµαντικά κονδύλια, που πρέπει να απορροφηθούν µε συγ-
κεκριµένη διαδικασία και συγκεκριµένη στόχευση. Γι’ αυτό, απαι-
τείται, πρώτον, να συγκροτηθεί ένας µηχανισµός που θα µπορεί
µε επάρκεια να σχεδιάζει, να εγκρίνει και να εποπτεύει την υλο-
ποίηση δράσεων που θα βοηθήσουν αυτές τις υπάρχουσες επι-
χειρήσεις και δεύτερον, να σχεδιαστούν και να υλοποιηθούν νέες
στρατηγικές που θα έχουν ως βασικό στόχο την αύξηση της συµ-
µετοχής στο ΑΕΠ της παραγωγικής Ελλάδας. Και όταν µιλάµε
για παραγωγή στη χώρα µας, εννοούµε βασικά τον αγροτοδια-
τροφικό τοµέα, ο οποίος όχι µόνο κάλυψε τις διατροφικές ανάγ-
κες της χώρας σε αυτή τη δύσκολη περίοδο, αλλά και έδειξε ότι
µπορεί να στηρίξει την ανάπτυξη.

Βεβαίως, όλα αυτά δεν είναι απλά. Από τεχνική άποψη, θα πρέ-
πει να κατανεµηθούν σε δράσεις περίπου 32.000.000.000 ευρώ
από το 2021 έως το 2024 από το Ταµείο Ανάκαµψης και
20.000.000.000 ευρώ από το ΕΣΠΑ 2021-2027, περίπου δηλαδή
52.000.000.000 ευρώ εντός της προσεχούς επταετίας, ήτοι
7.000.000.000 ευρώ τον χρόνο, όταν µέχρι σήµερα –είναι αντιλη-
πτό αυτό- δυσκολευόµαστε να απορροφήσουµε 2.000.000.000
ευρώ τον χρόνο. 

Αν, δε, σε αυτά προσθέσουµε και τα 18.000.000.000 ευρώ του
αγροτικού χώρου, που βέβαια από πλευράς απορρόφησης έχει
δροµολογηθεί η διαδικασία στο πλαίσιο της ΚΑΠ, όλα αυτά τα
κονδύλια  θα αρχίσουν να προσγειώνονται από το πρώτο τρίµηνο
του 2021. Μέχρι τότε, δηλαδή, µεσολαβούν έξι µήνες. Είναι ελά-
χιστος ο χρόνος και πρέπει οπωσδήποτε να προετοιµαστούµε
και να εκµεταλλευτούµε αυτές τις δυνατότητες.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι της Νέας Δηµοκρατίας, κλείνω
την παρέµβασή µου µε µια επισήµανση. Εµείς θα παρακολου-
θούµε στενά τη διαχείριση του Ταµείου Ανάκαµψης της Ευρω-
παϊκής Επιτροπής, µέχρι και το τελευταίο ευρώ και δεν θα σας
επιτρέψουµε να κάνετε τα ίδια µε αυτά που πράξατε µε τις ενι-
σχύσεις των µέσων ενηµέρωσης.
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(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ευχαριστούµε τον

κ. Αποστόλου.
Καλείται ο κ. Κεδίκογλου Συµεών από τη Νέα Δηµοκρατία. 
ΣΙΜΟΣ ΚΕΔΙΚΟΓΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ξεκινήσω µε µια µικρή ανα-

φορά στο ζήτηµα που δυστυχώς κυριαρχεί στην επικαιρότητα
και λέω δυστυχώς, γιατί δεν είναι ευχάριστο, αλλά κανείς δεν
µπορεί να µείνει αδιάφορος στα όσα αποκαλύπτονται για τη
δράση παρακρατικών και παραδικαστικών κυκλωµάτων που
έφθαναν µέχρι άτοµα σε ανώτατες πολιτικές θέσεις.

Τα συναισθήµατα ποικίλλουν βέβαια, ανάλογα µε την τοποθέ-
τηση στο πολιτικό φάσµα, από αµηχανία και αισχύνη µέχρι αγα-
νάκτηση και οργή. Το βέβαιο είναι ότι το ζήτηµα αυτό δεν µπορεί
και δεν πρέπει να µείνει έτσι, πρώτα και κύρια γιατί είναι θέµα
δηµοκρατίας. Είναι θέµα προστασίας του πολιτεύµατός µας,
γιατί διαπιστώθηκε προσπάθεια φαλκίδευσης του πολιτεύµατος,
αφού υπήρξε προσπάθεια κατάργησης της διάκρισης των εξου-
σιών, υπήρξε προσπάθεια ποδηγέτησης της δικαιοσύνης.

Θα περάσουµε, όµως, στα θέµατα της οικονοµίας που είναι
επίσης εξόχως σηµαντική στη λειτουργία µιας δηµοκρατίας, γιατί
η οικονοµική ανέχεια και δυσπραγία είναι αρνητικοί παράγοντες
στη λειτουργία της. 

Ο απελπισµένος εύκολα παρασύρεται από λαϊκιστές, κήρυκες
απολυταρχικών λύσεων. Τα ιστορικά παραδείγµατα είναι πολλά.
Η οικονοµική ανάπτυξη, η παραγωγή πλούτου και η ευρύτερη
διανοµή του ήταν εξαρχής προτεραιότητα της Κυβέρνησής µας.
Τα αποτελέσµατα ήταν γρήγορα και εντυπωσιακά, τόσο σε επί-
πεδο αριθµών -ενδεικτική η κάθετη πτώση του επιτοκίου των ελ-
ληνικών οµολόγων- όσο και στους πολίτες µε τον δείκτη
αισιοδοξίας να ανεβαίνει κατακόρυφα και την ελπίδα να επανέρ-
χεται ως κυρίαρχο συναίσθηµα. Στη συνέχεια, όµως, ξέσπασε η
κρίση του κορωνοϊού, θέτοντας νέα εµπόδια σε πρωτοφανείς
συνθήκες παγκοσµίων. Και πάλι η Ελλάδα ανταποκρίθηκε καλύ-
τερα από τους περισσότερους Ευρωπαίους εταίρους µας, τόσο
σε υγειονοµικό επίπεδο, όπως δείχνει ο βαθµός διασποράς της
νόσου, όσο και σε οικονοµικό, όπως αποδεικνύει η µικρότερη
ύφεση σε σχέση µε τον ευρωπαϊκό µέσο όρο.

Μάλιστα, τα στοιχεία του ΓΕΜΗ για το άνοιγµα και κλείσιµο
επιχειρήσεων στο τρίµηνο Μαρτίου - Μαΐου, δείχνουν ότι τα πή-
γαµε καλύτερα από το αντίστοιχο τρίµηνο πέρσι που δεν υπήρχε
κορωνοϊός. Τα προβλήµατα, όµως, είναι µεγάλα, οι συνθήκες
πρωτοφανείς, λόγω και της παγκόσµιας διάστασης της κρίσης
και χρειάζονται καινοτόµες λύσεις. Κρίσιµο στοίχηµα είναι η ενί-
σχυση της ρευστότητας και η Κυβέρνηση προώθησε τη χρήση
επτά εργαλείων γι’ αυτόν τον σκοπό.

Πρώτο εργαλείο, η επιστρεπτέα προκαταβολή φόρου. Δεύ-
τερο, οι αναστολές φορολογικών και ασφαλιστικών υποχρεώ-
σεων. Τρίτο, η επιδότηση επιτοκίου όλων των επιχειρηµατικών
δανείων σε πληττόµενους κλάδους. Τέταρτο, το κεφάλαιο κίνη-
σης στο πλαίσιο του Ταµείου Επιχειρηµατικότητας 2. Πέµπτο, το
Ταµείο Εγγυοδοσίας της Ελληνικής Αναπτυξιακής Τράπεζας.
Έκτο, η επικείµενη γενναία µείωση της προκαταβολής φόρου για
επιχειρήσεις. Και έβδοµο εργαλείο είναι αυτό που συζητάµε, το
νέο θεσµικό πλαίσιο για τις µικροχρηµατοδοτήσεις, ένα πλαίσιο
που ξεκίνησε να διαµορφώνει η προηγούµενη Κυβέρνηση, αλλά
τελικά δεν το υλοποίησε.

Εµείς προχωράµε στη νοµοθέτησή του συµπεριλαµβάνοντας
σηµαντικές βελτιώσεις, προσθήκες και διορθώσεις. 

Θα πρέπει να υπογραµµιστεί ότι η Κυβέρνηση έχει δηλώσει
ανοιχτή σε προτάσεις της Αντιπολίτευσης, καθώς και εµπλεκό-
µενων φορέων. Πρέπει το εργαλείο αυτό να είναι όσο πιο αποτε-
λεσµατικό γίνεται, γιατί αφορά πάρα πολλούς που κινδυνεύουν
µε περιθωριοποίηση και κοινωνικό αποκλεισµό. Αφορά τις πολύ
µικρές επιχειρήσεις, αφορά τις ατοµικές επιχειρήσεις, αφορά την
ατοµική εκπαίδευση για τη βελτίωση της εργασιακής θέσης,
αφορά τις ευάλωτες κοινωνικές οµάδες. Έρχεται να καλύψει ένα
ευρύτατο χρηµατοδοτικό κενό και πιστεύω ότι όλοι µας συµφω-
νούµε στην ανάγκη επίτευξης αυτών των στόχων. 

Με το νέο αυτό πλαίσιο ενθαρρύνεται ο κάθε πολίτης να πάρει
την τύχη του στα χέρια του, να µπορεί να στήσει τη δική του

µικρή επιχείρηση. Στο πνεύµα αυτό θα ήθελα να καλέσω την Κυ-
βέρνηση να δώσουµε τη µεγαλύτερη δυνατή έµφαση στον αγρο-
τοδιατροφικό τοµέα και, µάλιστα, µε καινούργιο τρόπο
προσέγγισής του.

Ένα από τα διδάγµατα των οικονοµικών συνεπειών της υγει-
ονοµικής κρίσης είναι ότι πρέπει να αλλάξουµε τη δοµή της οι-
κονοµίας µας, ώστε να µη στηρίζεται τόσο πολύ σε έναν πυλώνα,
τον τουρισµό, γιατί αποδεικνύεται ότι έτσι είµαστε πολύ πιο ευά-
λωτοι. Πρέπει µε τον σχεδιασµό µας να προσανατολίσουµε τις
επιχειρηµατικές δραστηριότητες και σε άλλους τοµείς που
έχουµε συγκριτικά πλεονεκτήµατα και ένας κατ’ εξοχήν τέτοιος
τοµέας είναι ο αγροτοδιατροφικός. Πρέπει να βοηθήσουµε στην
ανάδειξη του αγρότη-επιχειρηµατία ως οικονοµικό, αλλά και κοι-
νωνικό πρότυπο. Πρέπει, δηλαδή, να του παρέχουµε της γεωτε-
χνική υποστήριξη και την οικονοµική πληροφόρηση και τη
δυνατότητα χρηµατοδότησης για να παίρνει µετά ο αγρότης τις
επιχειρηµατικές αποφάσεις µε τρόπο που να είναι, όπως είπα,
δυνατή η χρηµατοδότησή του. 

Στο πνεύµα αυτό θα ήταν χρήσιµο να εξετάσουµε και να αξιο-
ποιήσουµε την πρόταση του Οικονοµικού Επιµελητηρίου Ελλά-
δας για την ανάπτυξη του πρωτογενούς τοµέα. Ζητούµενο
πρέπει να είναι η παραγωγή αγροτοδιατροφικών προϊόντων εν-
τάσεως τεχνολογίας και όχι απλώς η αύξηση της βασικής πρω-
τογενούς παραγωγής. Στόχος πρέπει να είναι η αύξηση του
τζίρου συσκευασµένων προϊόντων που παράγονται, µεταποιούν-
ται και εξάγονται.

Πετυχηµένα παραδείγµατα υπάρχουν πολλά σε όλον τον
κόσµο. Η Νέα Ζηλανδία, για παράδειγµα, παράγει αγροτικά προ-
ϊόντα αξίας 7 δισεκατοµµυρίων ευρώ και εξάγει προϊόντα αξίας
23 δισεκατοµµυρίων ευρώ, ενώ η Ελλάδα παράγει προϊόντα
αξίας 12 δισεκατοµµυρίων ευρώ και εξάγει προϊόντα µόλις 5 δι-
σεκατοµµύρια ευρώ. 

Θα µπορούσαµε να αυξήσουµε το Ακαθάριστο Εγχώριο Προ-
ϊόν µας κατά 25 δισεκατοµµύρια ευρώ, αν ακολουθήσουµε πετυ-
χηµένα παραδείγµατα, όπως της Νέας Ζηλανδίας ή της
Ολλανδίας και της Δανίας, για να µιλήσουµε και για Ευρωπαίους
εταίρους µας.

Η πρόταση του Οικονοµικού Επιµελητηρίου, που έχει κεντρικό
άξονα τη δηµιουργία ενός ιδιωτικού φορέα αγροτικών εξαγωγών
µε συµµετοχή του δηµοσίου, µια καινοτόµα σύµπραξη δηµοσίου
και ιδιωτικού τοµέα που θα λειτουργεί µε βάση τις αρχές της
συµβολαιακής γεωργίας και θα συγκεντρώνει, θα µεταποιεί και
θα εξάγει την αγροτική παραγωγή, είναι µια πρόταση πολλά υπο-
σχόµενη, κύριε Υπουργέ. Αξίζει να µελετηθεί και αξίζει να την
υιοθετήσουµε στον κυβερνητικό µας σχεδιασµό. 

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Και εγώ ευχαρι-
στώ, κύριε συνάδελφε, και ειδικά για την τήρηση του χρόνου. 

Η κ. Δόµνα Μιχαηλίδου, Υφυπουργός Εργασίας, έχει τον λόγο
για να αναπτύξει µια τροπολογία. 

ΔΟΜΝΑ - ΜΑΡΙΑ ΜΙΧΑΗΛΙΔΟΥ (Υφυπουργός Εργασίας και
Κοινωνικών Υποθέσεων): Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Με την παρούσα τροπολογία προωθούνται προς ψήφιση δύο
διατάξεις του Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικών Υποθέσεων
αρµοδιότητας του Τοµέα Κοινωνικής Αλληλεγγύης και Κοινωνι-
κής Πρόνοιας. 

Η πρώτη διάταξη αφορά την τροποποίηση του νόµου για το
επίδοµα ορεινών και µειονεκτικών περιοχών. Η τροποποίηση συγ-
κεκριµένα του άρθρου 27 του ν.3016/2002 συνδέεται άµεσα µε
τη λειτουργία ηλεκτρονικής πλατφόρµας, η οποία θα διευκολύνει
για τη χορήγηση του εν λόγω επιδόµατος. 

Εδώ θα ήθελα να υπενθυµίσω ότι για τα έτη 2018 και 2019 η
προηγούµενη ηγεσία του Υπουργείου δεν είχε καταβάλει τα
ορεινά και µειονεκτικά επιδόµατα. Οπότε αυτό που έχει κάνει η
δική µας ηγεσία είναι ότι ήδη έχει καταβληθεί το επίδοµα ορεινών
και µειονεκτικών περιοχών για το 2018, έχουν ανοίξει οι αιτήσεις
για το 2019 και η καταβολή µε το εν λόγω άρθρο. Η καταβολή
του επιδόµατος για το 2019 και το 2020 θα γίνει µέσω της ηλε-
κτρονικής πλατφόρµας. Οπότε η ηλεκτρονική αυτή πλατφόρµα
απλοποιεί τις διαδικασίες για τους δικαιούχους, κάνει ουσιαστικά
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τη ζωή τους πιο εύκολη για να µην χρειάζονται περιττές διαδικα-
σίες, αλλά και για τα ίδια τα υπηρεσιακά στελέχη του ΟΠΕΚΑ, τα
οποία απεµπλέκονται από όλον τον διοικητικό φόρτο που µέχρι
πρότινος είχαν να ακολουθήσουν.

Με το προτεινόµενο άρθρο προστίθενται στους δικαιούχους
της εν λόγω εισοδηµατικής ενίσχυσης οι πολίτες του Ευρωπαϊ-
κού Οικονοµικού Χώρου, αλλά και της Ελβετικής Συνοµοσπον-
δίας, σε πλήρη εναρµόνιση µε το Ενωσιακό Δίκαιο.

Οι µειονεκτικές περιοχές για τη χορήγηση του επιδόµατος
προσδιορίζονται εκ νέου, προσαρµοσµένες στην πρόσφατη τρο-
ποποίηση του σχετικού καταλόγου των µειονεκτικών περιοχών,
όπως αυτές καθορίστηκαν στο Πρόγραµµα Αγροτικής Ανάπτυ-
ξης της Ελλάδας, το οποίο εγκρίθηκε µε την από 28-2-2019 εκτε-
λεστική απόφαση της Ευρωπαϊκής Επιτροπής. 

Το επίδοµα θα χορηγηθεί στους κατοίκους των µειονεκτικών
αυτών περιοχών από το έτος ενίσχυσης 2020 και εφεξής. 

Περαιτέρω στο άρθρο αυτό αποτυπώνονται για λόγους σαφή-
νειας και στον νόµο τα εισοδηµατικά κριτήρια χορήγησης της
ενίσχυσης, όπως αυτά έχουν διαµορφωθεί µε µια αλληλουχία
υπουργικών αποφάσεων από το 2002 που θεσπίστηκε η εισοδη-
µατική αυτή παροχή. 

Επιπλέον, σύµφωνα µε την ισχύουσα ρύθµιση, όπως αυτή δια-
µορφώθηκε µε τον ν.4659/2020, το κριτήριο της µονιµότητας της
κατοικίας σε ορεινές και µειονεκτικές περιοχές τεκµηριώνεται
από τις δηλώσεις φορολογίας του εισοδήµατος των δικαιούχων
για τα δύο τελευταία έτη πριν από την υποβολή της αίτησης για
το επίδοµα ορεινών και µειονεκτικών περιοχών. 

Αυτό θα εφαρµόζεται ήδη για τις αιτήσεις που αφορούν στην
καταβολή της ενίσχυσης από το 2019, ώστε µε την προσεχή λει-
τουργία της ηλεκτρονικής πλατφόρµας να διεκπεραιωθούν
άµεσα οι αιτήσεις και του έτους αυτού. 

Στο µέτρο που η ενίσχυση, λοιπόν, στοχεύει στη στήριξη των
οικονοµικά ασθενέστερων και πιο ευάλωτων συµπολιτών µας,
που είναι µόνιµοι κάτοικοι των εν λόγω ορεινών και µειονεκτικών
περιοχών, προβλέπουµε ρητά ότι κατά τον έλεγχο του εισοδη-
µατικού τεκµηρίου στο ετήσιο οικογενειακό εισόδηµα δεν προ-
σµετρώνται το ελάχιστο εγγυηµένο εισόδηµα, το επίδοµα
παιδιού, το επίδοµα εκπαίδευσης ή επαγγελµατικής κατάρτισης
ανέργων, καθώς και τα χρηµατικά ποσά, που καταβάλλονται
πλέον από τον ΟΠΕΚΑ ως προνοιακές παροχές σε άτοµα µε ανα-
πηρία. 

Με την προωθούµενη ρύθµιση και τη σχετική υπουργική από-
φαση που θα εκδοθεί άµεσα, σε συνδυασµό µε τη λειτουργία της
ψηφιακής πλατφόρµας, θα επιτύχουµε εντός του επόµενου δια-
στήµατος την καταβολή του εν λόγω επιδόµατος τόσο για το
έτος 2019 όσο και για το 2020, εξασφαλίζοντας παράλληλα ότι
εφεξής η καταβολή του θα λαµβάνει χώρα εγκαίρως και προς
όφελος των πολιτών. 

Η ορατή αυτή προοπτική συνιστά ιδιαίτερα σηµαντική πρόοδο
στις επιδόσεις της πολιτείας, αν λάβουµε υπ’ όψιν ότι µόλις τώρα
πληρώθηκε το επίδοµα σε αυτές τις ευάλωτες κατηγορίες αν-
θρώπων για το 2018.

Με τη δεύτερη διάταξη τώρα της τροπολογίας αυτής παρατεί-
νουµε τις συµβάσεις του επικουρικού προσωπικού που εργάζον-
ται στις κρατικές δοµές πρόνοιας. Μιλάµε για τα κέντρα
κοινωνικής πρόνοιας σε όλη την επικράτεια, το Εθνικό Κέντρο
Κοινωνικής Αλληλεγγύης, το Θεραπευτήριο Χρονίων Παθήσεων
Ευρυτανίας, το Κέντρο Εκπαίδευσης και Αποκατάστασης Τυ-
φλών, το ΚΕΑΤ, και το Εθνικό Ίδρυµα Κωφών, το ΕΙΚ.

Για τις θέσεις αυτές είχαν συσταθεί ήδη µε τον ν.4578/2018
οργανικές θέσεις προσωπικού σε δοµές πρόνοιας. Οι θέσεις
αυτές δεν είχαν «τρέξει». Τον Αύγουστο του 2019 µε το που ανα-
λάβαµε την ηγεσία του Υπουργείου «τρέξαµε» τις θέσεις αυτές.
Όµως, οι διαδικασίες προκήρυξης και πρόσληψης µέσω ΑΣΕΠ
έχουν καθυστερήσει και έχουν καθυστερήσει λόγω του µεγάλου
αριθµού των προβλεπόµενων θέσεων ανά εποπτευόµενο φορέα
σε συνδυασµό µε την πολυπλοκότητα των ειδικοτήτων των κα-
τηγοριών και των κλάδων που υπάρχουν σε αυτήν την απόφαση.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Υφυπουργού)

Δεν θέλω ούτε ένα λεπτό ακόµη, κύριε Πρόεδρε.

Αν και οι προκηρύξεις για την πρόσληψη µόνιµου προσωπικού
στις εν λόγω προνοιακές δοµές δηµοσιεύθηκαν εµπροθέσµως,
οι έκτακτες συνθήκες που προέκυψαν από τη διάδοση της παν-
δηµίας του κορωνοϊού COVID-19 λειτούργησαν ανασχετικά στην
εξέλιξη της διοικητικής διαδικασίας που ακολουθεί τη δηµοσί-
ευση των αποτελεσµάτων, µε αποτέλεσµα να καθίσταται αδύ-
νατη η ολοκλήρωσή της έως τις 30 Ιουνίου του 2020. 

Οι εξαιρετικοί δε λόγοι δηµοσίου συµφέροντος που επέβαλαν
την τροποποίηση του άρθρου 35 του ν.4578/2018 και την απα-
σχόληση του έκτακτου προσωπικού των εν λόγω φορέων έως τις
30 Ιουνίου του 2020 καθιστούν ακόµα περισσότερο αναγκαία τη
συνέχιση απασχόλησης του έκτακτου προσωπικού λόγω των
συνθηκών και των συνεπειών της πανδηµίας, δεδοµένου ότι
στους προνοιακούς φορείς, στις προνοιακές µας δοµές φιλοξε-
νούνται οι πιο ευάλωτοι συµπολίτες µας. 

Ως εκ τούτου είναι επιβεβληµένη η απασχόληση του έκτακτου
προσωπικού µέχρι την κατάρτιση των οικείων προσωρινών πινά-
κων διοριστέων και τις προσλήψεις της παραγράφου 1 και σε
κάθε περίπτωση όχι πέραν της 31ης Δεκεµβρίου του 2020, ώστε
να εξασφαλίσουµε ως πολιτεία την εύρυθµη λειτουργία των εν
λόγω προνοιακών δοµών και την αδιάλειπτη παροχή υπηρεσιών
φροντίδας και πρόνοιας από το υφιστάµενο έκτακτο προσωπικό
τους. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κι εµείς ευχαρι-

στούµε την κυρία Υπουργό. 
Ο κ. Αρβανιτίδης από το Κίνηµα Αλλαγής καλείται στο Βήµα.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΡΒΑΝΙΤΙΔΗΣ: Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι

συνάδελφοι, ο τίτλος του νοµοσχεδίου µε προκαλεί να κάνω πα-
ραλληλισµό του θέµατος της χορήγησης µικροχρηµατοδοτή-
σεων µε το θέµα της ανάπτυξης των έργων από ανανεώσιµες
πηγές ενέργειας στη χώρα µας. Κι αυτό γιατί εδώ και καιρό επι-
σηµαίνω στην Κυβέρνηση, σε σχέση µε την ανάπτυξη των ανα-
νεώσιµων πηγών ενέργειας, ότι πρέπει να ενισχυθούν και να
στηριχθούν οι µικροί παραγωγοί ενέργειας, να δοθεί προτεραι-
ότητα στις ενεργειακές κοινότητες, ιδιαίτερα σε αυτή τη δύσκολη
συγκυρία της οικονοµικής ύφεσης. 

Είναι αυτό που εµείς αποκαλούµε στο Κίνηµα Αλλαγής «εκδη-
µοκρατισµό της ενέργειας». Η επιλογή της Κυβέρνησης είναι να
προκρίνει τα λίγα µεγάλα ενεργειακά σχήµατα αντί να δώσει τη
δυνατότητα να επεκταθούν µικρά φωτοβολταϊκά και µικρές ανε-
µογεννήτριες από αυτοπαραγωγούς ενέργειας. 

Έτσι, λοιπόν, κατ’ αντιστοιχία µε τις επιλογές σας, κύριε
Υπουργέ, στην ενέργεια κινούνται και οι επιλογές σας, διά παρα-
λείψεων όµως αυτή τη φορά, και στο κοµµάτι ρευστότητας των
µικροµεσαίων επιχειρήσεων. Οδηγείτε τα πράγµατα για τις κα-
ταστάσεις στις επιχειρήσεις ώστε να µείνουν λίγοι και ισχυροί σε
κάθε κλάδο, σε αντίθεση βέβαια µε την ανάγκη τούτη την ώρα
εξαιτίας της πανδηµίας να στηριχτούν οι πολλοί, να στηριχθεί η
αγορά, να στηριχθούν οι επιχειρήσεις, οι αδύναµοι πολίτες. 

Οι φωνές αγωνίας της ΓΣΕΒΕΕ, της ΕΣΕΕ, των επιµελητηρίων,
του εµπορικού συλλόγου, που ακούστηκαν στην ακρόαση των
φορέων παρουσιάζουν µια εικόνα αποτυχίας παροχής ρευστό-
τητας, µέσα από τα προγράµµατα τα οποία έχουν εξαγγελθεί και
τα οποία δυστυχώς δεν φτάνουν στην πραγµατική οικονοµία. 

Πέρα όµως από τις σκοπιµότητες και τις ανεπάρκειες των ρυθ-
µίσεων που φέρνει η Κυβέρνηση, τίθενται επίσης πολύ σοβαρά
ερωτηµατικά για τον ίδιο το ρόλο του τραπεζικού συστήµατος.
Δυστυχώς, γίνεται πολύς λόγος ότι οι τράπεζες όχι µόνο δεν βά-
ζουν πλάτη στην προσπάθεια ανάταξης της εθνικής οικονοµίας
και των επιχειρήσεων µας µέσα σε αυτή την κρίση, αλλά υπονο-
µεύουν και κάθε ελπίδα επιβίωσης των επιχειρήσεων. 

Κύριε Υπουργέ, τα παραδείγµατα πια είναι τόσα πολλά που ο
κάθε Βουλευτής πιστεύω ότι µπορεί να σας µεταφέρει δεκάδες
περιπτώσεις επιχειρήσεων που δεν καταφέρνουν να χρηµατοδο-
τηθούν από τις τράπεζες ή οι τράπεζες τούς ζητούν εξωφρενι-
κούς όρους, παραβιάζοντας έτσι κάθε έννοια καλής πίστης. 

Για παράδειγµα, σε πρόσφατη επίσκεψή µας ως πολιτικός φο-
ρέας στην δυτική Μακεδονία, µου αναφέρθηκε από επιχειρηµα-
τία ότι οι ίδιες οι τράπεζες τον έψαξαν, του ζήτησαν να του
δώσουν χρήµατα χωρίς να τα χρειάζεται, αρνήθηκε, του ξανατη-
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λεφώνησαν λοιπόν να δανειοδοτηθεί –χωρίς να τα έχει ανάγκη-
και όταν τελικά τους είπε «εντάξει» και συµφώνησαν στα 100 χι-
λιάρικα, του είπαν «το 40% πρέπει να το αφήσεις σε κατάθεση
στην τράπεζα!». 

Αυτά δεν είναι σοβαρά πράγµατα και αυτά τα χρήµατα τα στε-
ρείται κάποιος άλλος, ο οποίος πραγµατικά τα έχει ανάγκη. Αν
οι τράπεζες προσπαθούν να φτιάξουν χρηµατοοικονοµικό προϊόν
µε καταθέσεις για να αυξήσουν την κερδοφορία τους, αυτό είναι
µια άλλη αντίληψη. Και τα παραδείγµατα είναι αµέτρητα συγκε-
κριµένων επιχειρήσεων και τραπεζών. 

Και γνωρίζω βέβαια ότι ο συγκεκριµένος επιχειρηµατίας τηλε-
φώνησε στο γραφείο του Υπουργού, του κ. Γεωργιάδη, ο κ. Γε-
ωργιάδης -προς τιµήν του- τον πήρε πίσω αργά το βράδυ και
αυτό το οποίο του είπε ήταν ότι θα προσπαθήσει να πείσει τις
τράπεζες να έχουν µια άλλη πολιτική. Μιλάµε για ανήκουστο εµ-
παιγµό.

Χωρίς κανένα αποτέλεσµα, λοιπόν, τα χρηµατοδοτικά µέσα,
τα οποία εσείς έχετε ανακοινώσει. Οι τράπεζες δεν έχουν εφαρ-
µόσει ούτε την κυβερνητική παράκληση για συµµετοχή στα χρη-
µατοδοτικά προγράµµατα των επιχειρήσεων που είναι στον
λευκό «ΤΕΙΡΕΣΙΑ». 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εµείς στο Κίνηµα Αλλαγής εί-
µαστε προφανώς υπέρ του όποιου εργαλείου αυξάνει µε βιώσιµο
και διαφανή τρόπο τη ρευστότητα προς τις πολύ µικρές επιχει-
ρήσεις και τις ευάλωτες οµάδες, αρκεί όµως αυτό να µη λειτουρ-
γεί ως πρόσχηµα ή ως άλλοθι ότι αιµοδοτώντας απλά και µόνο
τελειώνει η δουλειά της Κυβέρνησης. Το αντίθετο, µάλιστα.
Τώρα πρέπει να ξεκινά η δουλειά σας, για να δείτε την πορεία,
το αποτέλεσµα του νοµοθετικού σας έργου, να ελέγξετε την
εφαρµογή του και την ανταπόκριση από την αγορά, τις επιχειρή-
σεις και τις τράπεζες και να κάνετε, αν χρειαστεί, άµεσα διορθω-
τικές κινήσεις, όπως διορθωτικές κινήσεις πρέπει να κάνετε και
σε σχέση µε τη µείωση του ΕΝΦΙΑ. 

Στο άρθρο 35, δυστυχώς, αντί να καταργήσετε οριστικά τον
συµπληρωµατικό φόρο για τα αγροτεµάχια, όπως επανειληµµένα
σας έχουµε ζητήσει ως Κίνηµα Αλλαγής, εσείς απλά τον ανα-
στέλλετε για έναν χρόνο. Όπως πάντα, κάνετε µισές δουλειές,
«βλέποντας και κάνοντας» στην απολιγνιτοποίηση, στην αντιµε-
τώπιση και στην εξέλιξη της πανδηµίας, στο Ελληνικό, σε κάθε
σας πολιτική επιλογή. Και φαίνεται ότι αυτή η φιλοσοφία «της
µισής δουλειάς» σας χαρακτηρίζει όχι µόνο στον ΕΝΦΙΑ και στα
εργασιακά αλλά και ακόµα και στην εµβληµατική επένδυση –κατ’
εσάς- του Ελληνικού. 

Κλείνω µε το εξής την οµιλία µου, κύριε Πρόεδρε.
Το άρθρο 67 του ν.4663/2020, το οποίο πρόσφατα αναγκαστή-

κατε να τροποποιήσετε, µέσα σε δυο - τρεις µήνες από την ψή-
φισή του, καθόριζε τη διαδικασία κατεδαφίσεων των κτηρίων
µέσα στο Ελληνικό. Είναι τέτοιο το άγχος σας για να δείξετε µία
µπουλντόζα, που όταν διαπιστώσατε ότι δεν περπατάει η ρύθ-
µιση, σαλαµοποιήσατε τις κατεδαφίσεις, κάνοντας λόγο για τµη-
µατικές κατεδαφίσεις, που θα γίνονται µε υπουργικές
αποφάσεις, προκειµένου έναν χρόνο από τις περυσινές εκλογές
να δείξετε µία µπουλντόζα να γκρεµίζει έστω και κάτι -και ας είναι
µισό- στο Ελληνικό. Προσοχή! Όχι µία µπουλντόζα για να σκάψει
και για να χτίσει κάτι, αλλά µία µπουλντόζα για να γκρεµίσει κάτι
µισό. 

Η πανέτοιµη λοιπόν από καιρό Κυβέρνησή σας, που θα έβαζε
µπουλντόζες στο Ελληνικό µία εβδοµάδα µετά την εκλογή της,
που θα απογείωνε την ανάπτυξη, αναγκάστηκε να τροποποιήσει
τον δικό της πρόσφατο νόµο, για να δείξει το µισό δικό της έργο
µε τµηµατικές κατεδαφίσεις. 

Τα µισόλογα λοιπόν και οι µισοδουλειές σας, κύριοι της Νέας
Δηµοκρατίας, δεν πείθουν πλέον. Με µισόλογα και µισοδουλειές
από όλους τους εµπλεκόµενους στην οραµατική αυτή επένδυση
δεν χτίζεται Ελληνικό ούτε και µε το παρόν νοµοσχέδιο παρέχε-
ται ρευστότητα και στήριξη στις µικρές επιχειρήσεις στη χώρα
µας. 

Γι’ αυτό απαιτούµε από εσάς περισσότερη σοβαρότητα τόσο
στις εξαγγελίες έργων και οικονοµικών δεικτών όσο και στην πα-
ρακολούθηση της διάχυσης της αναγκαίας ρευστότητας στην
αγορά και στις επιχειρήσεις.

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ευχαριστώ κι εγώ,

κύριε Αρβανιτίδη, συνεπής στην τήρηση του χρόνου. 
Τον λόγο έχει τώρα ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΣΥ-

ΡΙΖΑ κ. Τσακαλώτος. 
ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Δεν θα πω πολλά για το νοµοσχέδιο. Νοµίζω έχει γίνει εξαντ-

λητική συζήτηση, έχουν ακουστεί πολλές απόψεις, κριτικές,
έχουν ενσωµατωθεί πολλά πράγµατα. Υπάρχουν κάποιες αντιρ-
ρήσεις ακόµα σε κάποια κοµµάτια, αλλά νοµίζω είναι ένα καλό
νοµοσχέδιο. Νοµίζω, κύριε Υπουργέ, θα το παρακολουθείτε, θα
έχετε και feedback ότι πάει καλά. Υπάρχει εκεί η αλλαγή για το
επιτόκιο. 

Επιτρέψτε µου να κάνω µια οµιλία για τη γενική οικονοµική κα-
τάσταση. Και η πρώτη ερώτηση, κύριε Ζαββέ, είναι αν θυµάστε
–δεν ήσασταν τότε κυβέρνηση εσείς- τι είχε πει ο κ. Σκυλακάκης
στην οµιλία του στον προϋπολογισµό του 2019, όπου είπε ότι το
µαξιλάρι είναι «η µεγαλύτερη γκάφα οικονοµικής πολιτικής» και
είχε αναρωτηθεί «τι το θέλαµε το µαξιλάρι των 37 δισεκατοµµυ-
ρίων». 

Θα ήθελα να ξέρω, κύριε Ζαββέ, αν εσείς συµφωνείτε µε αυτή
την απορία του συναδέλφου σας και αν εσείς µπορείτε να το
απαντήσετε γιατί υπάρχει µαξιλάρι. Εµείς το θέλαµε, για να στη-
ριχθεί η οικονοµία σε µια δύσκολη στιγµή. Το θέλαµε, για να στη-
ριχθούν οι εργαζόµενοι, οι επιχειρήσεις, η νέα γενιά. Γι’ αυτό
φτιάξαµε ένα µαξιλάρι, για να το αφήσουµε για µια δύσκολη
µέρα. Γιατί δεν είµαστε σαν προηγούµενες κυβερνήσεις –λέω
από τον 19ο αιώνα, ούτε καν πρόσφατα- που ποτέ δεν άφησαν
κάτι στην µπάντα για να µπορέσει να αντιµετωπίσει η επόµενη
κυβέρνηση µια δυσκολία. 

Και τα λέω όλα αυτά γιατί ο κ. Σταϊκούρας στις 23 Ιουνίου είχε
πει ότι έχετε ξοδέψει από το µαξιλάρι, αλλά τα ταµειακά διαθέ-
σιµα έχουν αυξηθεί –νοµίζω είπε τον αριθµό 37,5 δισεκατοµµύ-
ρια. 

Ποια είναι η άποψή σας για το «µαξιλάρι»; Το «µαξιλάρι», όπως
ξέρετε, στα αγγλικά το λέµε «buffer». Η ουσία του «buffer», του
«µαξιλαριού», είναι ότι ξοδεύεις σε κακούς καιρούς και µετά το
αναπληρώνεις σε καλούς καιρούς. Μάλιστα, το «buffer» το ξέ-
ρετε, το έχουµε από τα διεθνή οικονοµικά για τις χώρες που βα-
σίζονται σε ένα εξαγωγικό προϊόν και χρειάζεται όταν υπάρχουν
αλλαγές στην τιµή, ώστε να µην είναι πολύ δύσκολες οι καταστά-
σεις όταν πέφτει η τιµή αυτού του προϊόντος. Δεν καταλαβαίνω
γιατί πρέπει να είναι αυτή τη στιγµή –ή τουλάχιστον στις 23 Ιου-
νίου- 37,6 δισεκατοµµύρια ευρώ. Τώρα δεν έπρεπε να ξοδέψετε
περισσότερο για να το αναπληρώσετε µετά; Ειδικά µετά από τη
δική σας εκτίµηση ότι το Ταµείο Ανάκαµψης είναι µία πολύ σο-
βαρή υπόθεση και άρα θα έχετε κάτι που έρχεται στο µέλλον,
όπου ό,τι ξοδεύουµε από το «µαξιλάρι» θα είναι γέφυρα για το
2021;

Έχουµε, βέβαια, τις αγωνίες µας ότι ξοδεύετε πολλά σε απευ-
θείας αναθέσεις, σε µυστικά κονδύλια, στη λίστα του κ. Πέτσα.

Κύριε Ζαββέ, θα ήθελα πάλι να ρωτήσετε τον κ. Σταϊκούρα
πόση επεξεργασία χρειάζεται αυτή η λίστα του κ. Πέτσα για τα
20 δισεκατοµµύρια ευρώ. Δηλαδή, πόση δουλειά χρειάζεται για
να ενηµερωθεί ο ελληνικός λαός πού πήγανε, σε ποια κανάλια,
πόσα ποσά πήγανε και να µπορούµε να το εξετάσουµε; Δεν είναι
υπερβολική η καθυστέρηση; Ειδικά τώρα, όταν έχουµε ένα επι-
τελικό κράτος όπου υποτίθεται ότι το «raison d’ etre» είναι γρή-
γορα να µπορέσει να λύνει αυτά τα προβλήµατα και ακόµα
περιµένουµε;

Το βασικό µας επιχείρηµα, όµως, για το «µαξιλάρι» είναι ότι
είναι σαν ένα νοικοκυριό. Ξέρω και ξέρετε και εσείς ότι πολλές
φορές δεν είναι εύκολες ούτε σωστές οι αναλογίες της οικονο-
µίας ενός νοικοκυριού και τι γίνεται στη µακροοικονοµία για διά-
φορους λόγους που θα µπορούσαµε να εξηγήσουµε στους µη
οικονοµολόγους συναδέλφους. Όµως, σε αυτήν την περίπτωση
ένα νοικοκυριό που έχει αποταµιεύσεις και είναι σε µία δύσκολη
κατάσταση και έχει τεράστιο πρόβληµα στα υδραυλικά, δεν
έπρεπε να ξοδέψει εκείνη τη στιγµή; Διότι αν δεν ξοδέψει και
υπάρχει πληµµύρα και καταστραφούν τα ξύλα και τα κουφώ-
µατα, στο τέλος θα χρειαστεί να ξοδέψει πολύ περισσότερα. 
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Άρα, µπαίνει ένα πολύ µεγάλο ερώτηµα. Το πολύ µεγάλο ερώ-
τηµα είναι γιατί δεν ξοδεύετε από το «µαξιλάρι» και λέτε ότι είναι
37,5 δισεκατοµµύρια ευρώ. Διότι στη δική µου αντίληψη, το «µα-
ξιλάρι» δεν είναι στόχος να µείνει το ίδιο. Στη δική µας αντίληψη
είναι να ξοδεύετε και αυτό να µειώνεται στις κακές εποχές και
να το αναπληρώσετε όταν έχουµε τις καλές εποχές. Άρα, δεν αµ-
φισβητώ ότι έπρεπε να βγείτε στις αγορές και να αυξήσετε το
ταβάνι στα έντοκα για να βρείτε καινούργιους πόρους, αλλά αµ-
φισβητώ ότι έχετε στόχο να µείνει εκεί που το αφήσαµε και λίγο
παραπάνω-λίγο παρακάτω τώρα που είναι κακοί καιροί. 

Και απαντώ στην ερώτηση γιατί το κάνετε αυτό. Θεωρώ ότι η
απάντηση είναι πολύ εύκολη, γιατί το δικό σας «µαξιλάρι» δεν
είναι το «µαξιλάρι» που αφήσαµε. Το δικό σας «µαξιλάρι» είναι οι
εργαζόµενοι και οι εργαζόµενες σε αυτή τη χώρα. Αυτό προκύ-
πτει, πρώτον, µε την αναστολή της σύµβασης που πρακτικά δί-
νετε τη δυνατότητα στους εργοδότες να επιλέξουν µονοµερώς
πότε θα επανέλθει στη δουλειά ο εργαζόµενος. Μάλιστα, δεν βά-
ζετε και περιορισµό στο αν θα επανέλθει, αφού µπορεί να τον
απολύσει ανά πάσα στιγµή. Και η δέσµευση για διατήρηση του
αριθµού των θέσεων εργασίας δεν λέει κάτι γιατί είναι πολύ σύν-
τοµη, ενώ παράλληλα µπορεί να συνδυαστεί µε µείωση των µι-
σθών. 

Είναι «µαξιλάρι» οι εργαζόµενοι και για έναν δεύτερο λόγο.
Υπάρχει το πρόγραµµα «ΣΥΝΕΡΓΑΣΙΑ», όπου εισάγετε τη µείωση
του ωραρίου και τις ελαστικές σχέσεις εργασίας από το «παρά-
θυρο», καθώς και πάλι οι εργαζόµενοι αποτελούν για σας το
αµορτισέρ για την απορρόφηση των κραδασµών της κρίσης.

Τέλος, έχουµε και την αποδιοργάνωση των ελεγκτικών µηχα-
νισµών. 

Άρα, έχετε «µαξιλάρι» εσείς. Και το «µαξιλάρι» για σας είναι οι
ίδιοι οι εργαζόµενοι, γιατί την κρίση πρέπει να την πληρώσουν οι
εργαζόµενοι. Αυτοί είναι που θα την πληρώσουν µε χαµηλότε-
ρους µισθούς, µε χειρότερες σχέσεις εργασίας. Και αυτό είναι
που µας ξεχωρίζει, γιατί εµείς παρ’ όλες τις δυσκολίες που εί-
χαµε για τεσσεράµιση χρόνια, παλέψαµε µέχρι την τελευταία
στιγµή για τους δείκτες των ανισοτήτων –που βγαίνουν τώρα οι
αριθµοί- της φτώχειας, του κοινωνικού αποκλεισµού, των εισο-
δηµάτων. Αυτή είναι η µεγάλη διαφορά µας, γιατί για µας ποτέ
δεν ήταν οι εργαζόµενοι και οι εργαζόµενες το αµορτισέρ του
συστήµατος της µακροοικονοµίας και γι’ αυτό χτίσαµε το «µαξι-
λάρι», για να µην είναι το αµορτισέρ, το «µαξιλάρι», οι εργαζόµε-
νοι και οι εργαζόµενες.

Τέλος, φτάνουµε σε κάθε τελείως διαφορετικό. Αφού για σας
είναι το αµορτισέρ οι εργαζόµενοι και οι εργαζόµενες, αφού ξέ-
ρετε ότι µε αυτό που κάνετε θα αυξηθούν οι ανισότητες, η φτώ-
χεια και ο κοινωνικός αποκλεισµός, αφού θα υπάρχουν
χαµηλότερα εισοδήµατα και χειρότερες θέσεις εργασίας, πώς
απαντάτε; 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε. Δεν θα είναι παραπάνω.
Απαντάτε αύριο µε ένα καινούργιο νοµοσχέδιο που σ’ αυτήν την

κρίση θα περιορίζει τις διαδηλώσεις. Αυτή είναι η απάντηση του
αυταρχισµού, γιατί ξέρετε τι έρχεται, ξέρετε τις αντιδράσεις που
θα υπάρχουν. Και τι κάνετε; Λέτε ότι πρέπει πάντα να υπάρχει ένας
υπεύθυνος για όλες τις διαδηλώσεις. Αλήθεια, στο Πολυτεχνείο
ποιος θα είναι υπεύθυνος, ο Πρύτανης του Πολυτεχνείου; 

Κάνετε κάτι που είναι εντελώς αντισυνταγµατικό. Και δεν έχετε
παρακολουθήσει πολύ στη Βουλή, κύριε Ζαββέ. Πολύ σπάνια
έχω βάλει εγώ θέµατα αντισυνταγµατικότητας, αλλά είναι σί-
γουρο ότι είναι αντισυνταγµατικό –έχουµε και εργατολόγους
εδώ, βλέπω- να απαγορεύονται οι αυθόρµητες διαδηλώσεις. 

Έτσι θα πάµε; Αυτή είναι η απάντηση της Νέας Δηµοκρατίας,
δηλαδή «µαξιλάρι» οι εργαζόµενοι και οι εργαζόµενες, αµορτι-
σέρ οι εργαζόµενοι και οι εργαζόµενες και στο τέλος, άµα δεν
τους αρέσει, έχουµε και καταστολή, για να σταµατήσουµε τις
διαδηλώσεις;

Η τελευταία µου ερώτηση, κύριε Ζαββέ, είναι η εξής: Διαβάζω
τη νοµοθετική βελτίωση που µόλις µας φέρατε πριν από µία ώρα
που λέει για το δεύτερο εδάφιο της παραγράφου 1, όπου µετά
από τις λέξεις «ευάλωτες κοινωνικά οµάδες» προστίθενται οι λέ-

ξεις «µε τουλάχιστον δεκαετή φορολογική κατοικία στην Ελ-
λάδα». Άρα, στόχος είναι οι άνθρωποι, οι µετανάστες που έχουν
έρθει. 

Δεν πιστεύω, κύριε Ζαββέ, ότι αυτή είναι δική σας τροπολογία.
Οριακά πιστεύω ότι είναι τροπολογία του κ. Σταϊκούρα. Όµως,
είµαι σίγουρος ότι είναι τροπολογία του κ. Σαµαρά, του κ. Γεωρ-
γιάδη, του κ. Πλεύρη, του κ. Κυρανάκη. 

Δεν πάµε έτσι µπροστά στην Ελλάδα, όταν ακόµα και στις µι-
κροπιστώσεις πρέπει να δώσουµε τα πιστοποιητικά µας πως ό,τι
και να φέρουµε θα υπάρχει και κάτι να δείξουµε ότι είµαστε
ακροδεξιοί ή χτίζουµε την ταυτότητα της Δεξιάς για να µπορέ-
σουµε να επιβιώσουµε στις δύσκολες οικονοµικές συνθήκες που
έρχονται.

Τελειώνω πραγµατικά, κύριε Πρόεδρε –και σας ευχαριστώ- µε
το εξής: Όσους περιορισµούς και να βάλετε, δεν θα µπορέσετε
να σταµατήσετε τη νέα γενιά που διεκδικεί για το περιβάλλον,
για τα δικαιώµατα, για την παιδεία, για τις ανισότητες και για το
µέλλον. Όπως είπε κάποιος –νοµίζω ότι ήταν ο Μπρεχτ- «Δεν
είναι βίαια τα νερά ενός ποταµιού, αλλά οι όχθες που τα περιο-
ρίζουν».

Σας ευχαριστώ πάρα πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κι εγώ ευχαριστώ,
κύριε Υπουργέ.

Τον λόγο έχει τώρα ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Ελ-
ληνικής Λύσης κ. Χήτας και αµέσως µετά θα µιλήσει ο κ. Κέλλας.
Έχει γίνει αλλαγή του κ. Κέλλα µε την κ. Καραµανλή.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, ευχαριστώ πολύ.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, κύριε Υπουργέ, σήµερα είναι µία

πολύ σηµαντική ηµέρα για την Ελληνική Λύση, άλλη µία ηµέρα
που πιστώνεται µια πολύ µεγάλη επιτυχία. Ένα κόµµα το οποίο
µπήκε στην ελληνική Βουλή µε στόχο να καταθέτει προτάσεις και
να κάνει παραγωγική αντιπολίτευση και έλεγχο στην Κυβέρνηση,
κατάφερε και σήµερα κάτι πολύ σηµαντικό.

Φωνάζουµε εδώ και δεκαπέντε-είκοσι µέρες, από τότε που
µπήκε το νοµοσχέδιο αυτό στις επιτροπές, για το παράλογο, το
απαράδεκτο άρθρο 8 το οποίο ήταν σχεδόν προκλητικό και ανα-
τριχιαστικό για τις Ελληνίδες και τους Έλληνες, να δικαιούνται
οι πρόσφυγες αιτούντες άσυλο, των οποίων εκκρεµεί η εξέταση
του αιτήµατός τους, έως 25.000 ευρώ δάνειο, µικροδάνειο. Ήταν
τόσο προκλητικό που ξεπερνούσε όλους εµάς. 

Σήµερα, µετά από πολλές µέρες, κύριε Υπουργέ, έρχεστε και
το παίρνετε πίσω αυτό µε µια νοµοτεχνική βελτίωση, ευτυχώς,
θα πούµε εµείς. Ευτυχώς που µας ακούτε κι αυτές οι πιέσεις πιά-
νουν τόπο. Γι’ αυτό λέµε ότι µοναδικός µας στόχος και γνώµονας
είναι µόνο το καλό της πατρίδας µας, το καλό της Ελλάδας, το
καλό των Ελληνίδων και των Ελλήνων. Τίποτε παραπάνω. 

Διότι δεν µπορούµε σε µια φτωχοποιηµένη χώρα όπου οι πο-
λίτες της υποφέρουν να δίνουµε ως 25.000 δάνειο, µικροδάνειο
–ας είναι και από ιδιώτη, δεν µε ενδιαφέρει- σε έναν τύπο ο
οποίος ήρθε εδώ και δεν ξέρω αν είναι νόµιµος ή παράνοµος.
Είναι απίστευτα τα πράγµατα. 

Έρχεστε, λοιπόν, σήµερα µετά από πολλές µέρες, αφού ακού-
σατε τον Πρόεδρο της Ελληνικής Λύσης, τον αγορητή µας, τους
οµιλητές µας, όλους εµάς που µιλάµε τόσες µέρες, και το παίρ-
νετε πίσω. Το πιστωνόµαστε αυτό, κύριε Υπουργέ -τα είπαµε και
κατ’ ιδίαν-, που το παίρνετε πίσω και συµπληρώνετε «µε τουλά-
χιστον δεκαετή φορολογική κατοικία στην Ελλάδα». Κάτι είναι κι
αυτό. 

Βέβαια, να σας πω ότι ούτως ή άλλως δεν θα το ψηφίσουµε
το νοµοσχέδιο, γιατί παραµένει -παρά την προσθήκη αυτή, τη νο-
µοτεχνική βελτίωση- και τοκογλυφικό και ελλειµµατικό και ανε-
παρκές και µη αποτελεσµατικό. 

Θέλω να πω όµως το εξής, για να κλείσω µ’ αυτό. Διότι δεν
µπορεί στην Αίθουσα αυτή, τη χώρα αυτή να λέει ο καθένας ό,τι
θέλει. Όσο καιρό φωνάζαµε, κύριε Υπουργέ, για το αισχρό αυτό
άρθρο που έδινε τη δυνατότητα να παίρνουν 25 χιλιάρικα οι πα-
ράνοµοι -ήταν παράνοµοι, το αίτηµα ήταν σε επεξεργασία, δεν
ξέραµε, ούτε νόµιµοι ούτε παράνοµοι ακόµα- θυµάµαι σαν τώρα
την προηγουµένη Παρασκευή που µας κατηγόρησε ο Υφυπουρ-
γός Μετανάστευσης κ. Κουµουτσάκος και είπε στην Ελληνική
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Λύση να σταµατήσει επιτέλους, λέει, τα ασύστολα ψέµατα, δεν
υπάρχει τέτοια διάταξη που να προβλέπει 25.000 ευρώ για αι-
τούντες άσυλο. 

Του το επιστρέφω, λοιπόν, στα µούτρα και τον καλώ και τον κ.
Κουµουτσάκο και όλους τους υπόλοιπους… Τουλάχιστον, παιδιά,
διαβάστε. Αν δεν ξέρετε, ενηµερωθείτε. Εµείς δεν λέµε τίποτα
στην τύχη. Και δεν µπορείτε να αποκαλείτε ψεύτες ένα κόµµα και
ότι εκµεταλλεύεται πολιτικά ένα θέµα το οποίο δεν υπάρχει.
Υπήρχε και δείγµα είναι ότι σήµερα ήρθατε και το πήρατε πίσω
ευτυχώς. 

Δεν κατάλαβα τι πάει να πει πρόοδος στην Ελλάδα. Πού ενο-
χλήθηκε, δηλαδή, ο ΣΥΡΙΖΑ και ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσω-
πος; Από τι ενοχλήθηκε; Πρόοδος τι είναι στην Ελλάδα; Πώς θα
προοδεύσει η Ελλάδα; Άνθρωποι οι οποίοι έρχονται χωρίς να
έχουν δικαίωµα παραµονής στη χώρα, να έχουν δικαίωµα πρό-
σβασης σε ένα µπόνους 25.000 ευρώ; Αυτό είναι πρόοδος για τη
χώρα; Θα τρελαθούµε τελείως; Για όνοµα του θεού. 

Για ποια Ελλάδα µιλάµε; Για µια χρεοκοπηµένη Ελλάδα µιλάµε,
κύριοι του ΣΥΡΙΖΑ και της Νέας Δηµοκρατίας. Μιαν Ελλάδα
χωρίς πρωτογενή παραγωγή. Το έχουµε ακούσει κι αυτό τώρα.
Μιλάµε εδώ από τις 7 του Ιούλη για πρωτογενή παραγωγή τέ-
ταρτης και πέµπτης γενιάς, µιλάµε για όλα αυτά, τα έχουµε ανα-
πτύξει. Σήµερα άκουσα από τον κύριο συνάδελφο το παράδειγµα
του Ισραήλ, το παράδειγµα της Ολλανδίας. 

Παιδιά, αυτό είναι το πρόγραµµά µας. Είναι το πρόγραµµά
µας, είναι το βιός µας, είναι η δουλειά µας αυτή. Για όνοµα του
θεού! Δεν είναι κακό να τα παίρνετε, τουλάχιστον πείτε ότι δεν
είναι δικά σας ή ότι έρχεστε στο σωστό τον δρόµο έστω κι αργά,
κάτι είναι.

Με µια χώρα, λοιπόν, µε τους πολίτες, κύριε Πρόεδρε, σε από-
γνωση και οι καταστάσεις αυτές µε την ανεργία και όλα αυτά τα
οικονοµικά προβλήµατα θα γίνουν ακόµα πιο δύσκολες, θα επι-
δεινωθούν από τον Σεπτέµβρη και µετά κι έχουµε όλο αυτό το
πρόβληµα, το πρόβληµα της διάσπασης του κοινωνικού ιστού
της χώρας µας, µε το τεράστιο πρόβληµα της αθρόας λαθροει-
σβολής, κι εµείς ασχολούµαστε τώρα, γιατί έχουµε νοµοσχέδιο
το οποίο θα συζητήσουµε και µετά, µε τους γάµους των οµοφυ-
λόφιλων. Με αυτά ασχολείται η πατρίδα µας.

Και αποφασίστε στη Νέα Δηµοκρατία. Είστε υπέρ ή κατά; Εδώ
δεν εκφράζει ο καθένας την άποψή του. Εδώ έχουµε κόµµατα,
πολιτικές παρατάξεις, ατζέντα και πρόγραµµα. Είστε υπέρ ή
κατά; Αν είστε υπέρ, καλώς είστε. Εµείς δεν θα πούµε τι θα είστε
εσείς. Εµείς είµαστε κατά για παράδειγµα. Αλλά αν είστε κατά,
δεν µπορεί να είστε και υπέρ. Δεν είναι κόµµα αυτό. Αυτό είναι
ένα µωσαϊκό. Και µην µου πείτε ότι στη δηµοκρατία επιτρέπονται
όλα. Δεν σας ψήφισαν οι νεοδηµοκράτες, οι Έλληνες πολίτες… 

Πού είναι το «πατρίδα, θρησκεία, οικογένεια»; Είναι οικογένεια
αυτό, να παντρεύεται ο Λάκης και ο Σάββας; Τι οικογένεια είναι
αυτή;  Για πείτε µου εσείς για να καταλάβω. Άµα είναι οικογένεια
αυτή, αν εσείς το επικροτείτε αυτό και θέλετε µε τη βούλα να το
επισηµοποιήσετε, κάντε το. Εµείς απέχουµε από αυτά τα πράγ-
µατα. Εµείς απέχουµε. 

Δεν γίνεται από τη µία, λοιπόν, να µας το παίζετε προοδευτικοί
και από την άλλη, λάτρεις του «πατρίδα, θρησκεία, οικογένεια».
Αποφασίστε τι είναι η Νέα Δηµοκρατία. Δεν µπορεί από την µία
να µην σηκώνετε µύγα στο σπαθί σας, κύριε Πρόεδρε -και τελει-
ώνω-, για την ιστορία του τόπου αυτού και από την άλλη, να βά-
ζετε την κ. Αγγελοπούλου να «ασελγεί» σε ήρωες του ’21. Δεν
µπορεί από τη µία να το παίζετε µε κόκκινες γραµµές και σκληροί
νεοδηµοκράτες και από την άλλη, να έχετε ψηφίσει την κ. Σακελ-
λαροπούλου και να λέτε ότι το Αγαθονήσι είναι µακριά απ’ την
ηπειρωτική χώρα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ολοκληρώστε,
κύριε συνάδελφε.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Αποφασίστε τι ακριβώς είστε. Δεν µπορεί από τη µία να υπε-

ρασπίζεστε τη γραµµή του Ντόκου, του ΕΛΙΑΜΕΠ και όλων των
υπολοίπων που κατηγορούν τους Έλληνες συνταγµατάρχες,
τους Έλληνες στρατιωτικούς, τις Ένοπλες Δυνάµεις µας, αλλά
από την άλλη, να το παίζετε και υπερπατριώτες. Τι είστε; Απο-
φάσισε τι είστε. Η διγλωσσία δεν βοηθάει. 

Και τελειώνω, κύριε Πρόεδρε, πραγµατικά µε αυτό το οποίο
είδα και ανατρίχιασα σήµερα. Και είναι συνέπειες της δικής σας
συµφωνίας την οποία επικροτείτε εσείς, το πήρατε από το χέρι
το τέρας που δηµιούργησαν αυτοί εδώ και εσείς το µεγαλώνετε.
Αναφέροµαι στην κατάπτυστη Συµφωνία των Πρεσπών.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ολοκληρώστε,
κύριε συνάδελφε. Έχετε πάρει 50% επιπλέον του χρόνου σας.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε, σε
τριάντα δευτερόλεπτα. Έχετε τον λόγο µου.

Κύριε Πρόεδρε, γνωρίζετε ότι σε επίσηµο έγγραφο στις δια-
πραγµατεύσεις ανάµεσα στα Υπουργεία Εθνικής Άµυνας των
Σκοπίων και της Ελλάδος για τη στρατιωτική συνεργασία του
2020, οι Σκοπιανοί ζητούν να αποκαλούνται στις διεθνείς σχέσεις
µε την Ελλάδα MKD (Μακεδονία), αντί του RNM (Republic of
North Macedonia) που και τα δύο είναι επαίσχυντα και ελεεινά;

Αυτές είναι οι συνέπειες του τέρατος που εκθρέψατε εσείς.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Τον λόγο έχει ο
Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του ΜέΡΑ25 κ. Βαρου-
φάκης.

ΓΙΑΝΗΣ ΒΑΡΟΥΦΑΚΗΣ (Γραµµατέας του ΜέΡΑ25): Ευχαρι-
στώ, κύριε Πρόεδρε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κατ’ αρχάς θα ξεκινήσω ευχα-
ριστώντας την Κυβέρνηση. Σας ευχαριστώ, κυρίες και κύριοι της
Συµπολίτευσης, γι’ αυτήν τη µοναδική στα χρονικά της µνηµο-
νιακής Ελλάδας στιγµή ακούσιας ειλικρίνειας. Φέρνοντας στη
Βουλή και στη χώρα ένα σύστηµα που έχει αποδώσει µόνο στο
Μπαγκλαντές, έστω και ακούσια παραδέχεστε ότι δέκα χρόνια
µνηµονίων έχουν µετατρέψει αυτή τη χώρα σε χώρα αυτού που
λέγαµε κάποτε, του τρίτου κόσµου. 

Και όπως κι εσείς βλέπετε, µέσα από τη διαδικασία της κατάρ-
τισης του πέµπτου µνηµονίου, το οποίο σίγουρα γνωρίζετε ότι
βρίσκεται στα σκαριά, η µνηµονιακή αυτή διαδικασία θα βαθύνει
ακόµη περισσότερο την αποανάπτυξη, καθιστώντας την Ελλάδα
πεδίο δόξης λαµπρό ή τουλάχιστον κάποιοι θα νοµίζουν ότι κα-
θιστά την Ελλάδα πεδίο δόξης λαµπρό για την ενδιαφέρουσα και
εξαιρετική για το Μπαγκλαντές ιδέα του Μοχάµεντ Γιουνούς.

Το όραµα του Μοχάµεντ Γιουνούς, µιας και µιλάµε για µικρο-
δάνεια, µικροπιστώσεις, µικροχρηµατοδότηση, ήταν πράγµατι
εξαιρετικό και ενδιαφέρον. Σε µια χώρα όπως το Μπαγκλαντές
όπου υπήρχε παντελής έλλειψη µικρών επιχειρήσεων σε µεγάλα
κοµµάτια της χώρας, όπου υπήρχαν χωρικοί χωρίς καµµία πρό-
σβαση όχι µόνο στο τραπεζικό σύστηµα, αλλά ούτε καν στο νο-
µισµατικό σύστηµα -ήταν εκτός νοµισµατικού συστήµατος,
δούλευαν, εργάζονταν, πάσχιζαν, ίδρωναν, χωρίς καν να περνούν
χρήµατα από τα χέρια τους, σε χωριά χωρίς τηλέφωνα - η ιδέα
του Μοχάµεντ Γιουνούς, πάνω στην οποία χτίστηκε η γνωστή
Grameen Bank, µε την οποία µοιράστηκε o Μοχάµεντ Γιουνούς,
όπως γνωρίζετε, το Νόµπελ Οικονοµικών, είναι η εξής. 

Σε ένα χωριό το οποίο δεν έχει ούτε τηλέφωνα, ούτε χρήµατα,
ούτε τράπεζες, ούτε επιχειρηµατικότητα διαλέγουµε µια σοβαρή,
περήφανη, ηθική γυναίκα -γυναίκα πάντα- και την ενισχύουµε µε
δύο τρόπους: πρώτον, µε ένα κινητό τηλέφωνο, έτσι ώστε να δη-
µιουργήσει η ίδια ένα δίκτυο γύρω της των χωρικών που θα χρη-
σιµοποιούν εκείνη για τις τηλεπικοινωνίες τους και ταυτόχρονα,
ένα µικροποσό για να ξεκινήσει µια µικρή επιχείρηση. 

Η Grameen Bank του Γιουνούς ήταν µία τράπεζα που επέν-
δυσε σε αυτό που ονοµάζουµε «κοινωνική επιχειρηµατικότητα».
Δεν είχε στόχο τη µεγιστοποίηση του κέρδους, είχε στόχο ένα
ελάχιστο κέρδος, για να µπορεί η τράπεζα αυτή να είναι βιώσιµη.
Όµως, ο στόχος ήταν η κοινωνική ανάπτυξη τέτοιου είδους χω-
ριών στο Μπαγκλαντές.

Δούλεψε το σύστηµα για µία δεκαετία. Ήταν εξαιρετικά χα-
µηλό το ποσοστό των κόκκινων δανείων, των δανείων που αυτές
οι περήφανες γυναίκες χωρικές δεν επέστρεφαν. Δηµιουργήθη-
καν κάποιες µικρές µικροεπιχειρήσεις. Οι γυναίκες αυτές πούλα-
γαν κεντήµατα, έκαναν κάτι τέτοιο. Όµως, εντός µιας δεκαετίας
είδαµε άλλη µια φορά το καταστροφικό έργο αυτού που εγώ
ονοµάζω «παράδοξο της εµπιστοσύνης». 

Η ηθική βάση αυτής της συναλλαγής µεταξύ της Grameen και
της περήφανης γυναίκας του χωριού δηµιουργήθηκε στη βάση
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σχέσεων εµπιστοσύνης. Αλλά, µε το που αρχίζει να είναι πιο επι-
κερδής αυτή η σχέση, τόσο για την τράπεζα όσο και για την πε-
ρήφανη αυτή γυναίκα, αυτή η εµπιστοσύνη αρχίζει να
διαρρηγνύεται, ιδίως µε την είσοδο στην αγορά αυτή µικροδα-
νείων, µικροπιστωτικών επιχειρήσεων, που δεν είχαν τον ίδιο
στόχο µε αυτό του Μοχάµεντ Γιουνούς, που ήταν η κοινωνική
ανάπτυξη αυτών των χωριών.

Πόσο θα ήθελα, κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι της Συµπο-
λίτευσης, να βρίσκοµαι σε µια γωνιά της αίθουσας συσκέψεων
όταν βρεθήκατε, τα συζητήσετε και αποφανθήκατε ότι αυτό που
χρειάζεται η Ελλάδα το 2020 είναι µικροδάνεια, µικροπιστώσεις,
µικροχρηµατοδοτήσεις. 

Κυρίες και κύριοι της Συµπολίτευσης, αναφέρθηκα στο Μπαγ-
κλαντές. Δεν εννοώ ότι κάνετε την Ελλάδα Μπανγκλαντές, γιατί
δεν σας αξίζει αυτή η φιλοφρόνηση. Οι συνάδελφοί σας της κυ-
βέρνησης του Μπαγκλαντές, καθώς και οι τεχνοκράτες του
Μπαγκλαντές είναι πάρα πολύ µπροστά από σας. Σας έχουν
αφήσει είκοσι χρόνια πίσω. 

Ο εκφυλισµός στο Μπαγκλαντές, στον οποίο αναφέρθηκα εν
συντοµία, οδήγησε την κυβέρνηση του Μπαγκλαντές εν έτει 2013
να περάσει το λεγόµενο «Grameen Bank Act», έναν νόµο ειδικά
για την Grameen Bank. Μακάρι να έφτανε έστω και στο 50% το
δικό σας νοµοσχέδιο την τεκµηρίωση του νοµοσχεδίου που πέ-
ρασε από τη Βουλή του Μπαγκλαντές το 2013. 

Εκεί, η Grameen Bank εθνικοποιήθηκε, κύριε Υπουργέ. Εκεί, η
Grameen Bank λειτουργεί από τότε µε κανόνες κοινωνικής οικο-
νοµίας, που δεν βρίσκονται ούτε κατά διάνοια µέσα στα άρθρα
του νοµοσχεδίου σας. Στο Μπαγκλαντές, κύριε Υπουργέ, έχουν
γνώση οι φύλακες, αντίθετα µε εσάς. Στην Ελλάδα αυτή η ιδέα
δεν θα ταξιδέψει καλά. 

Κυρίες και κύριοι της Συµπολίτευσης, στην Ελλάδα το ζητού-
µενο δεν είναι η δηµιουργία εκ του µηδενός µικροµεσαίων επι-
χειρήσεων, το οποίο ήταν το όραµα του Γιουνούς. Το θέµα είναι
η προστασία και η αρωγή των υπαρχόντων επιχειρήσεων, µικρών
και µεσαίων, ώστε να εκσυγχρονιστούν και να αρχίσουν να πα-
ράγουν µε ένα τρόπο που να τις καταστήσει βιώσιµες. 

Το θέµα δεν είναι εν δυνάµει επιχειρηµατίες που δεν διαθέτουν
τηλέφωνο ή τραπεζικό λογαριασµό. Στην Ελλάδα σήµερα σχεδόν
όλοι διαθέτουν ένα κινητό τηλέφωνο, άνδρες και γυναίκες. Σχε-
δόν όλοι διαθέτουν τραπεζικό λογαριασµό. Το θέµα είναι ότι
αυτοί έχουν πνιγεί στα κόκκινα δάνεια και δεν µπορούν να απο-
πληρώσουν τον λογαριασµό του τηλεφώνου που τους έρχεται. 

Το θέµα δεν είναι η ενίσχυση περήφανων γυναικών, για να
βγουν από το χωριατόσπιτο. Αυτό έγινε στις αρχές της δεκαετίας
του 1980 και χρωστάµε ένα χρέος γι’ αυτό στον Ανδρέα Παπαν-
δρέου. Το θέµα είναι η προστασία των γυναικών σήµερα εντός
ενός ανεπτυγµένου, αν και καχεκτικού συστήµατος αγορών, που
τις συνθλίβει και από το οποίο καλούνται να προστατεύσουν τα
µέλη της οικογένειάς τους, δουλεύοντας µέρα-νύχτα εντός και
εκτός του σπιτιού τους. 

Αντίθετα µε το Μπαγκλαντές, κύριε Υπουργέ, εδώ στην Ελ-
λάδα ένας «βοµβαρδισµός» τοκογλυφικών µικροδανείων ούτε θα
ενισχύσει την επιχειρηµατικότητα µε νέες επιχειρήσεις ούτε θα
φρενάρει τη χρεοκοπία των υπαρχόντων επιχειρήσεων ούτε θα
φρενάρει συνολικότερα τη φτωχοποίηση των µικροµεσαίων Ελ-
λήνων. Απλά, θα φέρει νέα φτώχεια. Θα δηµιουργήσει, θα χτίσει,
θα οικοδοµήσει άλλη µια φυλακή χρέους εντός της χρεοδουλο-
παροικίας «Η Ελλάς». 

Θέλετε µικροεπιχειρηµατικότητα, κύριε Υπουργέ; Αυτό απαιτεί
λευτεριά των υπαρχόντων µικροµεσαίων από τις ληξιπρόθεσµες
οφειλές, από τα κόκκινα δάνεια και, βεβαίως, απ’ όλα τα µικρο-
δάνεια µε τα οποία θα τους βοµβαρδίσετε. Χρειάζονται ρευστό-
τητα χωρίς τοκογλυφία, χρειάζονται ρευστότητα χωρίς νέο
χρέος. Πώς θα γίνει αυτό;

Εµείς ως ΜέΡΑ25 πρόσφατα βγάλαµε στη διαβούλευση µία
ολοκληρωµένη πρόταση νόµου µε θεσµικές τοµές, που απαντάνε
σε αυτό το ερώτηµα. Αντί για τον «ΗΡΑΚΛΗ», που λειτουργεί
υπέρ των funds και ρευστοποιεί τα κόκκινα δάνεια και τους µι-
κροµεσαίους, εµείς προτείνουµε τη δηµιουργία µιας δηµόσιας
εταιρείας διαχείρισης ιδιωτικών χρεών, που την ονοµάζουµε
«ΟΔΥΣΣΕΑΣ». 

Αντί για τις αναβολές φόρων, εισφορών και δόσεων που δηµι-
ουργούν ασφυξία σε επιχειρήσεις που δεν λειτουργούν ακόµα,
εµείς προτείνουµε «κουρέµατα» αυτών των ληξιπρόθεσµων οφει-
λών, δόσεων και εισφορών. 

Είναι σκανδαλάκι κρυµµένο, υπό τη µορφή ενός µικρού
«δώρου» για την ολιγαρχία -κάθε νοµοσχέδιό σας, κυρίες και κύ-
ριοι της Συµπολίτευσης, έχει και ένα «δωράκι» για κάποιον ολι-
γάρχη µέσα- το άρθρο 26, το οποίο καταργεί τον ν.128/1975, που
ουσιαστικά αναιρεί την εισφορά των συστηµικών τραπεζών στα
δάνεια των νοµικών προσώπων δηµοσίου δικαίου, των δήµων,
των περιφερειών. Είναι ένα σκανδαλώδες «δωράκι», το οποίο κα-
ταφέρατε να κρύψετε µέσα σε αυτό το νοµοσχέδιο. 

Αντί για αυτά τα «δωράκια» στην ολιγαρχία, εµείς πιστεύουµε
και πρεσβεύουµε και καταθέτουµε συγκεκριµένη πρόταση νόµου
καθ’ όλα συνεπή και συµβατή µε το ευρωπαϊκό δίκαιο για δηµό-
σιο έλεγχο των τραπεζών. 

Αντί για το ξεπούληµα του υπερταµείου στην ολιγαρχία δίχως
σύνορα, εµείς προτείνουµε στην πρόταση νόµου µας την ένταξη
του ΤΑΙΠΕΔ στην Αναπτυξιακή Τράπεζα που ήδη υπάρχει, έτσι
ώστε η δηµόσια περιουσία να µην εκποιείται, αλλά να µετατραπεί
σε εχέγγυα για τη δηµιουργία από την δική µας Αναπτυξιακή
Τράπεζα επενδυτικών ροών, τόσο στον ιδιωτικό όσο και στον δη-
µόσιο τοµέα. 

Αντί για τη διαπλοκή της λεγόµενης Ανεξάρτητης Αρχής Δη-
µοσίων Εσόδων, που, βεβαίως, µόνο ανεξάρτητη δεν είναι,
καθώς εξαρτάται πλήρως από την τρόικα και από την ολιγαρχία,
εµείς πρεσβεύουµε µία αυτόνοµη γενική γραµµατεία δηµοσίων
εσόδων, τόσο αυτόνοµη από τον Υπουργό όσο αυτόνοµη και από
την τρόικα, µε µόνιµους αλγοριθµικούς ελέγχους της φοροδια-
φυγής σε πραγµατικό χρόνο. 

Αντί για τα µικροδάνεια της τοκογλυφίας και την επέκταση
µέσα απ’ αυτές της µικροπιστώσεις της χρεοδουλοπαροικίας,
εµείς προτείνουµε ένα σύστηµα δηµοσιονοµικών συναλλαγών
µεταξύ ιδιωτών και δηµοσίου. 

Θέλετε να πάρετε µια «γεύση», κύριε Υπουργέ, του τι φέρνετε
στην Ελλάδα; Δεν θα πάτε στο Μπαγκλαντές, θα πάτε στη Νότια
Αφρική, όπου µεταπήδησε το µοντέλο της Grameen µε κατα-
στροφικά αποτελέσµατα. 

Θέλετε να πάτε σε µια πιο ανεπτυγµένη χώρα; Πηγαίνετε στο
Μιζούρι των Ηνωµένων Πολιτειών, όπου η Grameen λειτουργεί
και θα δείτε τον τρόπο µε τον οποίο αυτές οι µικροπιστώσεις
σπέρνουν τις πτωχεύσεις, τη χρεοκοπία των ανήµπορων, των
αδύναµων σε χώρες όπως οι Ηνωµένες Πολιτείες. 

Ο «βοµβαρδισµός» των µικροδανείων που φέρνετε την ώρα
που ρευστοποιούνται οι µικροµεσαίες επιχειρήσεις µέσα από τον
«ΗΡΑΚΛΗ» είναι η χειρότερη βάση πάνω στην οποία µπορούµε
να χτίσουµε ως λαός, ως πολίτες, τις αντιστάσεις µας στο ωστικό
κύµα της νέας ύφεσης, που θα φέρει λιτότητα από το 2021, στην
οποία ο Υπουργός Οικονοµικών σας συναίνεσε την 11η Ιουνίου
στο Eurogroup, δεσµευόµενος σε πρωτογενές πλεόνασµα από
του χρόνου. 

Ωθείτε τους πολίτες από µία χρεοδουλοπαροικία ανεπτυγµέ-
νης χώρας σε µια νέα µορφή φτωχοποίησης, σε µια νέα µορφή
τρίτου κόσµου, από την οποία χώρες όπως το Μπαγκλαντές κα-
τάφεραν λίγο-πολύ να αποδράσουν. 

Αλήθεια, κυρίες και κύριοι της Συµπολίτευσης, που είναι ο συν-
τηρητισµός σας; Είναι συντηρητική πολιτική τα νέα εορτοδάνεια,
τα οποία θα πάρουν τη µορφή τροφιµοδανείων; Είναι νεοφιλε-
λεύθερη πολιτική να προσπαθείτε να ξαναφουσκώσετε «φού-
σκες» χρέους, οι οποίες ξεφούσκωσαν µε µικροδάνεια;

Πού είναι ο συντηρητισµός, λοιπόν, και ο νεοφιλελευθερισµός
σας; Μήπως τον αφήσατε, τον ξεχάσατε εκεί που ο ΣΥΡΙΖΑ ξέ-
χασε την αριστεροσύνη του και το ΠΑΣΟΚ ξέχασε τον κεϋνσια-
νισµό του; Τουλάχιστον υποστηρίξτε την τροπολογία την οποία
ο εισηγητής µας κατέθεσε για περιορισµό, για πλαφόν στα επι-
τόκια αυτών των τοκογλύφων. Δεν το κάνετε όµως, γιατί όπως
και µε τα κόκκινα δάνεια είστε δέσµιοι αυτών των παρασίτων. Και
όλα αυτά την ώρα που απεργάζεστε το πέµπτο µνηµόνιο και το
ωστικό κύµα λιτότητας που φέρνει. 

Αλήθεια, κυρίες και κύριοι της Συµπολίτευσης, σε ποιο στάδιο
άρνησης βρισκόσαστε σήµερα; Γιατί την περασµένη φορά που
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ήµασταν εδώ µιλούσατε για - 3% ύφεση. Είδα ότι ο κ. Σταϊκούρας
έστειλε την 24η Ιουνίου στην Ευρωπαϊκή Επιτροπή τις προβλέ-
ψεις του για ύφεση µεταξύ - 5% και - 8% . 

Όταν εµείς µιλάγαµε για -10% και -15% από τον Μάρτιο, εσείς
µας κοιτάγατε σαν να λέγαµε κάτι περίεργο. Τώρα σε ποιο στά-
διο άρνησης είσαστε; Μήπως είσαστε σε αυτό του ανεκδιήγητου
κ. Στουρνάρα, ο οποίος τόλµησε την 29η Ιουνίου να έρθει εδώ
στη Βουλή και να καταθέσει στον Πρόεδρο της Βουλής πρό-
βλεψη για -5,8% ύφεση; Μου αρέσει και το δεκαδικό. Όλα τα είχε
ο κ. Στουρνάρας τα δεκαδικά τού έλειπαν!

Το Διεθνές Νοµισµατικό Ταµείο ξεκαθαρίζει ότι ολόκληρη η
Ευρωζώνη στο σύνολό της, κατά µέσον όρο, θα έχει ύφεση πάνω
από 10% και ότι η Ελλάδα θα είναι η χώρα στην οποία η ύφεση
θα χτυπήσει πιο πολύ. 

Κυρίες και κύριοι της Συµπολίτευσης, πηγαίνετε από την ανε-
πάρκεια στο κυνικό ψεύδος. Τον Μάρτιο να πιστέψω ότι δεν κα-
τανοείτε αρκετά µακροοικονοµική για να προβλέψετε. Σήµερα
να µιλάτε για 5% και 6% ύφεση; 

Προς συναδέλφους που θέλουν να ξέρουν, και της Συµπολί-
τευσης -γιατί είµαι σίγουρος ότι θέλετε, δεν είστε υπεύθυνοι για
τη γραµµή του κυνικού ψεύδους της Κυβέρνησής σας- θα ανα-
φέρω ορισµένα σηµεία τα οποία νοµίζω ότι έχουν σηµασία στο
να εκτιµήσουµε την κατάσταση στην οποία βρισκόµαστε, πέρα
από κοµµατικές αντιπαραθέσεις:

Πρώτον, η Κυβέρνηση και η Ευρωπαϊκή Επιτροπή έχουν υπο-
εκτιµήσει θανάσιµα, θα έλεγα, τη δυναµική των χρεοκοπιών, τον
αντίκτυπο που έχει το κλείσιµο της µίας επιχείρησης στις πιθα-
νότητες να κλείσει µία άλλη επιχείρηση. 

Πιο σηµαντικό από αυτό. Αυτό είναι µια µορφή πολλαπλασια-
στή. Η τρόικα δεν τα πήγαινε ποτέ καλά µε τους πολλαπλασια-
στές. Το θυµάστε αυτό. Υπάρχουν και τα mea culpa τους.
Δεύτερον -και κάτι το οποίο πρέπει να πω ότι και εµένα µε εξέ-
πληξε το µέγεθος αυτού του προβλήµατος- παρατηρούµε ότι σε
ολόκληρη την Ευρωζώνη -ακούστε το αυτό, κύριε Υπουργέ, έχει
σηµασία- ανάµεσα στους πολίτες που δεν είδαν µείωση των ει-
σοδηµάτων τους –οι λίγοι πολίτες, γιατί οι περισσότεροι είδαν
µείωση των εισοδηµάτων τους- είχαµε µείωση της κατανάλωσης
των δαπανών µεταξύ του 25% και του 30%. Αυτό δεν το είχατε
υπολογίσει. 

Γενικότερα υπάρχει και µια τρίτη διάσταση που πρέπει να µας
προβληµατίσει. Κάθε κρίση, είτε είναι του 2008 είτε είναι η ση-
µερινή, αφήνει την Ευρώπη, τον ευρωπαϊκό καπιταλισµό, αν θέ-
λετε, τη δυναµική του ευρωπαϊκού οικονοµικού συστήµατος σε
χειρότερη θέση από ό,τι τη βρήκε, σε σχέση µε τις Ηνωµένες Πο-
λιτείες και την Κίνα. 

Η συγκεκριµένη κρίση µε τον Covid-19 θα είναι ακόµα πιο έν-
τονη ως προς αυτό. Τι θέλω να πω; Το βλέπετε. Ο ιός αυτός δίνει
πόντους στην ψηφιακή οικονοµία σε σχέση µε την αναλογική οι-
κονοµία. Δίνει πόντους στις πλατφόρµες και τα µονοπώλια τύπου
Facebook και Amazon και ρίχνει χαµηλά εταιρείες-µεγαθήρια
στον βιοµηχανικό τοµέα παραγωγής φυσικών αγαθών. 

Ο τουρισµός ή οι χώρες που βασίζονται στον τουρισµό εκτός
των συνόρων, εξωτερικό τουρισµό, αυτές οι χώρες χάνουν, σε
σχέση µε χώρες που βασίζονται, όπως το Μαϊάµι για παρά-
δειγµα, στον εσωτερικό τουρισµό. 

Σήµερα διάβασα ένα άρθρο της Ευρωπαϊκής Κεντρικής Τρά-
πεζας για µια αντίστοιχη διαδικασία εντός της Ευρωζώνης. Η
αγωνία της Ευρωπαϊκής Κεντρικής Τράπεζας σ’ αυτό το άρθρο
-µπορείτε να µπείτε να το διαβάσετε, σήµερα εκδόθηκε- είναι ότι
ο µηχανισµός µετάδοσης της νοµισµατικής πολιτικής θρυµµατί-
ζεται εντός της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Γιατί; Γιατί οι διαφορετικές
χώρες πλήττονται διαφορετικά, ανάλογα µε την εξάρτησή τους
στην ψηφιακή ή την αναλογική οικονοµία, στις βιοµηχανίες σε
σχέση µε τις ψηφιακές εφαρµογές, στον τουρισµό τον εξωτερικό
σε σχέση µε τον εσωτερικό.

Αυτά φαντάζοµαι ότι είναι ψιλά γράµµατα για την Κυβέρνηση.
Γιατί βλέπω ότι η Κυβέρνηση πραγµατικά προετοιµάζεται! Σας
βλέπω να ετοιµάζεστε. Ετοιµάζεστε µε παράβολα, µε δακρυγόνα
και µε στάχτη. 

Τα παράβολα; Τι ήταν αυτό πάλι; Βλέπω ότι αυξάνετε στις εφέ-
σεις των µισθωτών και των συνταξιούχων το κόστος του παρά-

βολου κατά 150%. Για έφεση σε θέµα χρηµατικού αντικειµένου
εκεί που το µάξιµουµ ήταν 1.500 ευρώ το πήγατε στα 5.000
ευρώ. Προφανώς προετοιµάζεστε. Προετοιµάζεστε για το πώς
θα αυξήσετε το κόστος των πολιτών όταν απαιτούν τα δικαιώ-
µατά τους από το κράτος εν όψει πέµπτου µνηµονίου.

Τα δακρυγόνα; Βλέπω ότι το στοκ έχει αρχίσει να αυξάνεται.
Βλέπουµε το νοµοσχέδιο που θα φέρετε τώρα, απαγορεύοντας
διαδηλώσεις και συναθροίσεις. 

Όσον αφορά για τη στάχτη, έχουµε δύο µορφές στάχτης. Από
τη µία µεριά έχουµε τον χαρακτηριστικό κυνισµό µε τον οποίο
ψεύδεστε για τα µακροοικονοµικά στοιχεία της χώρας, για το
ύψος του κρατικού προϋπολογισµού. Άλλη µία φορά σας προ-
καλώ: Ποιο θα είναι το έλλειµµα του κρατικού προϋπολογισµού
φέτος; Ήδη «τρέχει», αν κάνετε µία προβολή µέχρι την 31η Δε-
κεµβρίου, στο -16%. Θα το οµολογήσετε αυτό; Αυτή τη στάχτη
στα µάτια ο λαός έχει µάθει να τη βγάζει από πάνω του.

Όµως, παρατηρούµε στα µέσα µαζικής ενηµέρωσης και µια
δεύτερη µορφή στάχτης, µια πιο απαίσια, αηδιαστική στάχτη.
Ένας καταληστευµένος λαός τόσα χρόνια παρατηρεί Βουλευτές
να µασκαρεύονται ως εισαγγελείς, όλοι να χρίζουν όλους τους
άλλους ενόχους.  

Και ξέρετε, κύριε Υπουργέ, σε µια χώρα που όλοι χρίζουν
όλους τους άλλους ενόχους τελικά κανείς δεν είναι ένοχος και
τελικά το µόνο που ενοχοποιείται είναι το κοινοβουλευτικό µας
σύστηµα στα µάτια του ελληνικού λαού. Οι µόνοι που επωφε-
λούνται είναι αυτοί που βασίζονται στην εκκόλαψη του αυγού του
φιδιού. 

Δεν νιώθει κανείς ντροπή εδώ µέσα που το σκάνδαλο της
«SIEMENS», της «NOVARTIS» το ανακάλυψε το FBI; Που το FBI
µας είπε τι γίνεται στη χώρα µας και η χώρα µας δεν κατάφερε να
δηµιουργήσει ένα δικό της σώµα δίωξης µεγαλοεπιχειρηµατικού
και πολιτικού εγκλήµατος το οποίο να µην σέρνει τους Βουλευτές,
εµάς, εσάς, µέσα σε επιτροπές όπου αυτοπαρουσιαζόµαστε ξαφ-
νικά ως εισαγγελείς που χαρακτηρίζουµε αλλήλους ενόχους;

Αυτό το όνειδος το οποίο βλέπουµε στα κανάλια είναι µια στά-
χτη στα µάτια του κόσµου που τελικά το µόνο που κάνει είναι να
υπονοµεύει τον κοινοβουλευτισµό και τη δηµοκρατία µας. 

Εµείς ως ΜέΡΑ25 από την πρώτη στιγµή είπαµε ότι δεν συµ-
µετέχουµε σ’ αυτές τις προανακριτικές επιτροπές. Γιατί; Όχι
γιατί δεν είναι σηµαντικό να διαλευκαίνονται τα σκάνδαλα, αλλά
γιατί δεν είναι δουλειά της νοµοθετικής εξουσίας αυτό. Το
έχουµε πει και το έχουµε ξαναπεί εµείς. Αυτή είναι η θέση και η
συνεισφορά του ΜέΡΑ25. 

Εµείς κατεβαίνουµε µε θεσµικές προτάσεις νόµων, όπως αυτή
στην οποία αναφέρθηκα προηγουµένως, και θεσµικές παρεµβά-
σεις για την προστασία της δηµοκρατίας. Το πέµπτο µνηµόνιο
αποτελεί µεγάλη απειλή για τη δηµοκρατία µας και για τη βιωσι-
µότητα αυτού του ελληνικού λαού. Δεδοµένου ότι είναι δεδο-
µένο, εµείς θα συνεχίσουµε να καταθέτουµε θεσµικές προτάσεις
για την προστασία του ελληνικού λαού και της δηµοκρατίας µας
από αυτό.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΜέΡΑ25)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ως εκτός θέµατος
είναι αυτό που θα πω.

Κύριε Πρόεδρε, µην ξεχνάτε ότι το δικό µας Σύνταγµά, αλλά
και ο Κανονισµός της Βουλής µε τις προανακριτικές επιτροπές
και τις εξεταστικές επιτροπές δεν κάνει τίποτε άλλο παρά να
προστατεύει τη δηµοκρατία και το κράτος δικαίου. Αρκεί να λει-
τουργούν σωστά. Και κατά κανόνα ότι λειτουργούν σωστά.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο
για ένα λεπτό.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Για ένα λεπτό θα
δώσουµε τον λόγο στον Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο του Κινή-
µατος Αλλαγής. Και µετά θα δώσω τον λόγο για τρία λεπτά στον
Υπουργό, ο οποίος θέλει να κάνει κάποιες διευκρινίσεις. 

Κύριε Λοβέρδο, έχετε τον λόγο.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Άκουσα µε πολλή προσοχή, κύριε

Πρόεδρε -και σας ευχαριστώ που µου δίνετε τον λόγο- τον Πρό-
εδρο του ΜέΡΑ25 και επειδή, συζητώντας αυτό το σχέδιο νόµου,
αλλά όπως άλλα σχέδια νόµου των Υπουργείων Οικονοµικών,
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αλλά και Ανάπτυξης, το κυρίαρχο θέµα στη Βουλή είναι η ρευ-
στότητα στην αγορά, αυτό συζητάµε. 

Η προδιάθεση απέναντι σ’ αυτό το σχέδιο νόµου για τα µικρο-
δάνεια, η αρνητική προδιάθεση, αφορούσε κι εµένα, πριν
ακούσω, πριν µάθω, πριν δω, πριν κουβεντιάσω, κυρίως ακαδη-
µαϊκού χαρακτήρα. Δεν µου άρεσε το σκεπτικό και κυρίως τα
συγκριτικά δεδοµένα γύρω από τα επιτόκια σ’ όλη την Ευρώπη.
Αυτά λειτουργούσαν απωθητικά και για εµένα. Τα προβλήµατα
των υπαρχουσών επιχειρήσεων είναι πολύ µεγάλα σε ό,τι αφορά
στη ρευστότητα και όλοι λέµε ότι κοµβικό θέµα είναι οι τράπεζες
και το πώς αντιµετωπίζουν τους µικρούς και τους µεσαίους επι-
χειρηµατίες. Εδώ έρχεται ένα εργαλείο, καινούργιο εργαλείο,
που µας δηµιουργεί προβλήµατα και απορίες. Να το καταλά-
βουµε και να τοποθετηθούµε θετικά ή αρνητικά. Το κόµµα που
κυβερνούσε προηγουµένως και το νυν κυβερνών, το υποστηρί-
ζουν αυτό το σχέδιο, κι εµείς, ως Κίνηµα Αλλαγής, το υποστηρί-
ζουµε επίσης. 

Έχουµε µεγάλη ανησυχία για τα επιτόκια και προβληµατισµό
στην αρχή εάν αυτό θα εφαρµοστεί στην πράξη. Βλέπουµε τώρα,
κύριε Πρόεδρε, από δηµοσιεύµατα ότι υπάρχει µεγάλη πίεση να
πάει η Κυβέρνηση γρήγορα, γιατί η αγορά έχει ανάγκη αυτά τα
χρήµατα, αυτές τις µικρές πιστώσεις. Η εύκολη άρνηση δηµιουρ-
γεί την ανάγκη να πεις τι θα βάλεις στη θέση της άρνησης, ει-
δάλλως η συζήτηση δεν οδηγείται πουθενά. Συνειδητοποιούµε
όλοι τα ίδια προβλήµατα, υπογραµµίζουµε τη ρευστότητα στην
αγορά και αναρωτιόµαστε: Εάν ούτε το ένα µετράει ούτε το άλλο
δουλεύει, ποια είναι η λύση γι’ αυτόν που έχει ανάγκη από 1.000,
από 5.000 από 10.000 ευρώ; 

Δεν είναι δυνατόν αρχηγός κόµµατος να αφιερώνει τόσο πολύ
χρόνο στην κριτική. Δικαίωµά του. Σωστά. Την παρακολουθώ.
Τον πρόσεξα. Αλλά στον τοµέα quid, µετά από την άρνησή µου
αυτή, δεν µπορεί να δώσει µια απάντηση. 

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κύριε Υπουργέ,

έχετε τον λόγο για διευκρινίσεις, για τρία λεπτά µε κάποια ανοχή.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΖΑΒΒΟΣ (Υφυπουργός Οικονοµικών): Σας ευχα-

ριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Ειπώθηκαν πάρα πολλά στις προηγούµενες παρεµβάσεις, µε-

γάλο το φάσµα των παρατηρήσεων, και θα έλεγα και κάποιες αρ-
κετά περίεργες, ειδικά όταν έρχονται από αυτούς, που λίγα
χρόνια πριν, σε υπεύθυνη θέση, έπαιξαν το µέλλον της χώρας
στα ζάρια, εκτοξεύοντας τα κόκκινα δάνεια στα ύψη, πρωτοφανή
κατάσταση για µια χώρα της Ευρωζώνης, στέλνοντας το καλύ-
τερο άνθος αυτής της χώρας στην ξενιτιά -τετρακόσιες µε πεν-
τακόσιες χιλιάδες νέοι έχουν ξενιτευτεί-, έχοντας επιβάλει
περιορισµούς στην κίνηση κεφαλαίων και ονειρευόµενοι στην
ουσία κάποια χώρα σαν αυτή στην οποία προαναφέρθηκαν, το
Μπαγκλαντές. 

Επιπλέον, δεν τους φαίνεται και πολύ αποτελεσµατικό το σχέ-
διο «ΗΡΑΚΛΗΣ», δηλαδή ένα µοναδικής εµβέλειας εγχείρηµα για
τη µείωση των κόκκινων δανείων, τα οποία αυτοί σε µεγάλο
βαθµό δηµιούργησαν, ώστε τώρα µε το εγχείρηµα της Κυβέρνη-
σης αυτής να µειωθούν τα κόκκινα δάνεια σε τέτοιο βαθµό, για
να µπορέσει και πάλι ο τραπεζικός τοµέας να διαδραµατίσει τον
ρόλο εκείνο για τον οποίον είναι προορισµένος, δηλαδή φθηνή
χρηµατοδότηση στην πραγµατική οικονοµία, σ’ αυτούς που γο-
νάτισαν ακριβώς αυτοί πριν λίγα χρόνια όντας σε θέσεις εξου-
σίας.

Αλλά, κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα να απαντήσω πιο συγκεκρι-
µένα σε ορισµένες παρατηρήσεις του κ. Τσακαλώτου, αν και
θέλω να πω ότι οι διάφοροι Υπουργοί που θα ακολουθήσουν θα
απαντήσουν και στα συγκεκριµένα ερωτήµατα τα οποία ετέθη-
σαν. Το αν και πώς χειρίζεται η Κυβέρνηση τα θέµατα του «µαξι-
λαριού» και των άλλων έχουν ήδη εξηγηθεί. Θέλω όµως να πω
ότι γίνεται εν τοις πράγµασι λελογισµένη χρήση των υπαρχόντων
οργάνων και ταµείων. Είναι εντεταγµένα σε µια πραγµατική
στρατηγική, γιατί η Ελλάδα έχει ήδη σηµαντική, απρόσκοπτη
πρόσβαση στις διεθνείς κεφαλαιαγορές σε πολύ χαµηλά επιτό-
κια, κάτι που δεν ήταν δυνατόν χρόνια πριν, γιατί οι ελληνικές
τράπεζες έχουν πρόσβαση, λόγω της πραγµατικής επιτυχίας του
Έλληνα Πρωθυπουργού, στη χρηµατοδότηση της Ευρωπαϊκής

Κεντρικής Τράπεζας και γιατί µε τις ενέργειες της ελληνικής Κυ-
βέρνησης γίνεται δυνατό, σήµερα και µέσα στους επόµενους
µήνες, να υλοποιηθεί το Ταµείο Ανάκαµψης, το οποίο θα δώσει
όλους εκείνους τους αναγκαίους πόρους, ώστε να πραγµατοποι-
ηθεί σύντοµα ο παραγωγικός µετασχηµατισµός της χώρας, µέσα
σε µια πραγµατική δυναµική και αναπτυξιακή προοπτική. 

Κύριε Πρόεδρε, επειδή ο κ. Αποστόλου αναφέρθηκε συγκεκρι-
µένα στον «ΗΡΑΚΛΗ», θα ήθελα να πω ότι έχει κάνει ένα πε-
ρίεργο αµάλγαµα διατεταγµένης απαισιοδοξίας, το οποίο δεν
βοηθάει τον πολίτη, γιατί έχει βάλει µαζί το θέµα του «ΗΡΑΚΛΗ»
τα θέµατα εξυγίανσης, µαζί τα θέµατα προστασίας πρώτης κα-
τοικίας. Θα ήθελα να πω ότι τουλάχιστον στον τραπεζικό τοµέα
η Κυβέρνηση έδειξε ότι είναι ικανή, µέσα σε χρόνο ρεκόρ, να
σχεδιάσει, να διαπραγµατευθεί, να νοµοθετήσει και να εφαρµό-
σει εγχειρήµατα στρατηγικής εµβέλειας, όπως ήταν αυτό του
«ΗΡΑΚΛΗ», που έχει σηµαντικούς, συγκεκριµένους στόχους, να
µειώσει τα κόκκινα δάνεια, τον µεγάλο βραχνά της ελληνικής οι-
κονοµίας. Με τέτοιες παρεµβάσεις θα µπορέσουν οι τράπεζες
σύντοµα να διοχετεύσουν ρευστότητα στην πραγµατική οικονο-
µία. 

Θα ήθελα να πω όµως τι δεν είναι και πάλι το «ΗΡΑΚΛΗΣ», γιατί
µερικοί δεν το θυµούνται. Με το «ΗΡΑΚΛΗΣ» δεν αλλάζει το κα-
θεστώς ιδιοκτησίας των δανειοληπτών.  Το «ΗΡΑΚΛΗΣ» - και πάλι
να το πούµε σαφώς- δεν ξεσπιτώνει. Οι δυνατότητες που δίνουν
οι τιτλοποιήσεις είναι ότι οι διαχειριστές δανείων µπορούν να κά-
νουν πολύ καλύτερες ρυθµίσεις απ’ αυτές που κάνανε πριν οι
τράπεζες και είναι πολύ σηµαντικό, γιατί πολλές από αυτές είναι
ευεργετικές. Κυρίως όµως το «ΗΡΑΚΛΗΣ» δίνει τη δυνατότητα
να εντοπιστούν και να κυνηγηθούν, να διωχθούν, οι κακοπληρω-
τές, οι µπαταχτσήδες. 

Όσον αφορά στο καθεστώς προστασίας πρώτης κατοικίας,
έχετε υπ’ όψιν σας πολύ καλά ότι η Κυβέρνηση πήρε σηµαντική
παράταση, ότι υπάρχει ολόκληρο σύστηµα γέφυρας, βάσει της
οποίας δίνεται ακόµα µεγαλύτερη παράταση και δίνεται καθε-
στώς επιδότησης των δόσεων ευάλωτων οµάδων του πληθυσµού
και κυρίως για πρώτη φορά ευνοούνται ευσυνείδητοι δανειολή-
πτες. Έχουµε δηλαδή αυτή τη στιγµή ένα πλήρες, αν θέλετε,
πλαίσιο, µέσα στο οποίο και πάλι µπορεί να ορθοποδήσει το ελ-
ληνικό τραπεζικό σύστηµα και να δούµε καλύτερες µέρες. 

Κύριε Πρόεδρε, ολοκληρώνω λέγοντας ότι υπάρχει ένα θέµα
το οποίο αφορά στην κατάργηση της εισφοράς του ν.128/1975
για τα δάνεια που συνάπτουν οι οργανισµοί τοπικής αυτοδιοίκη-
σης. Θα ήθελα να πω ότι επιλύθηκε ένα χρόνιο ζήτηµα µε τρόπο
συµβατό προς τις αποφάσεις του Ελεγκτικού Συνεδρίου και τις
γνωµοδοτήσεις του Νοµικού Συµβουλίου του Κράτους, γιατί η
γενική διατύπωση της νοµοθεσίας περί εφαρµογής ατελειών του
δηµοσίου και στους ΟΤΑ δηµιουργούσε ερµηνευτικά ζητήµατα
για το αν οι ατέλειες αυτές καταλάµβαναν και την εισφορά του
ν.128/1975. Οι ΟΤΑ δανείζονται, επιβαρύνεται η δανειακή σύµ-
βαση µε την εισφορά και το Ελεγκτικό Συνέδριο ακύρωσε τη σχε-
τική ρήτρα. Αυτή είναι η πραγµατικότητα και αυτή, αν θέλετε, τη
δυστοκία έρχεται τώρα να ρυθµίσει η Κυβέρνηση. 

Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κι εγώ ευχαριστώ,

κύριε Υπουργέ.
Η σειρά των οµιλητών τώρα, µετά από τις εσωτερικές αλλαγές

που έγιναν στα κόµµατα, χωρίς να χάνει τη σειρά του κάποιος,
είναι ο κ. Κέλλας τώρα από τη Νέα Δηµοκρατία, στη συνέχεια ο
κ. Μωραΐτης από τον ΣΥΡΙΖΑ, ο κ. Οικονόµου από τη Νέα Δηµο-
κρατία, η κ. Κοµνηνάκα από το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας
και ο κ. Ρουσόπουλος από τη Νέα Δηµοκρατία. 

Τον λόγο έχει ο κ. Κέλλας.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΕΛΛΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υφυπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Κυβέρνηση

τηρεί στο ακέραιο τις δεσµεύσεις της για ισχυρή ανάπτυξη, ανα-
στρέφοντας το δυσµενές οικονοµικό κλίµα των προηγούµενων
ετών και έχοντας αντιµετωπίσει την πανδηµία µε απόλυτη επιτυ-
χία. Ως αντιπολίτευση είχαµε υποσχεθεί ότι θα στηρίξουµε τις
επιχειρήσεις και τη µεσαία τάξη, µειώνοντας τη φορολογία και
λαµβάνοντας µια σειρά από υποστηρικτικά µέτρα τα οποία υλο-
ποιήσαµε από τις πρώτες κιόλας µέρες της διακυβέρνησής µας. 
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Όταν ενέσκηψε η πανδηµία, ο Πρωθυπουργός Κυριάκος Μη-
τσοτάκης τόνισε ότι η χώρα θα θωρακιστεί απέναντι στην απειλή
και ότι θα επιστρέψει συντεταγµένα στην κανονικότητα, εκτιµών-
τας ότι το 2021 θα είναι ένα έτος σηµαντικής ανάπτυξης και ανά-
καµψης. Χάρη στις πρωτοβουλίες του Πρωθυπουργού η Ελλάδα
κατέστη πρότυπο όχι µόνο για την αντιµετώπιση του κορωνοϊού,
αλλά και για την κοινωνική της αλληλεγγύη. Από την αρχή της
κρίσης σταθήκαµε δίπλα στους επαγγελµατίες, τους µικροµεσαί-
ους και τους αδύναµους και προς αυτήν την κατεύθυνση θα συ-
νεχίσει να εργάζεται αδιάλειπτα το οικονοµικό επιτελείο της
Κυβέρνησης.

Το πλαίσιο χορήγησης µικροχρηµατοδοτήσεων, το οποίο σή-
µερα συζητάµε και θα ψηφίσουµε, δίνει έµπρακτα τη δυνατότητα
σε πολύ µικρές οντότητες και φυσικά πρόσωπα να λάβουν µια
σηµαντική οικονοµική ενίσχυση µέχρι είκοσι πέντε χιλιάδες ευρώ
χωρίς εµπράγµατη ασφάλεια, αλλά µε ευνοϊκούς όρους που θα
διαπραγµατευτούν µε τα νέα δανειοδοτικά ιδρύµατα που θα συ-
σταθούν. Πρόκειται για ένα εργαλείο το οποίο έρχεται να καλύ-
ψει το χρηµατοδοτικό κενό το οποίο αντιµετωπίζεται στην
µικροεπιχειρηµατική δραστηριότητα. 

Σηµαίνον χαρακτηριστικό των νέων ιδρυµάτων είναι ότι θα πα-
ρέχουν και οικονοµικές συµβουλές στους δανειολήπτες, γεγονός
που θα έχει ιδιαίτερα θετικά αποτελέσµατα στα φυσικά πρόσωπα
που θα λαµβάνουν τα δάνεια, αφού πρόκειται για ευάλωτες κοι-
νωνικές οµάδες. Οι δικαιούχοι είναι άτοµα που διαβιούν σε συν-
θήκες φτώχειας, µακροχρόνια άνεργοι και άνω των πενήντα
ετών, θύµατα ενδοοικογενειακής βίας και µονογονεϊκές οικογέ-
νειες. Πρόκειται, δηλαδή, για µια δηµόσια πολιτική µε ιδιαίτερα
ισχυρό κοινωνικό πρόσηµο, η οποία βγάζει τους συνανθρώπους
µας από την αποµόνωση και τους δίνει ένα γερό στήριγµα, ώστε
να σταθούν και πάλι στα πόδια τους.

Εξίσου σηµαντικές είναι και οι ρυθµίσεις που αναφέρονται
στον κόσµο της υπαίθρου. Αναφέροµαι στις τροπολογίες για την
εισοδηµατική ενίσχυση των κατοίκων των ορεινών και µειονεκτι-
κών περιοχών µε ιδιαίτερα χαµηλά εισοδήµατα και την παράταση
δανειοδότησης έως είκοσι πέντε χιλιάδες ευρώ χωρίς αποδει-
κτικό ασφαλιστικής ενηµερότητας µέχρι 31 Δεκεµβρίου του 2020
λόγω της πανδηµίας.

Συγχρόνως τα αγροτεµάχια απαλλάσσονται από τον συµπλη-
ρωµατικό ΕΝΦΙΑ για το 2020, ενώ θα πρέπει να έχουµε υπ’ όψιν
µας τη µεγάλη εξέλιξη των τελευταίων ηµερών, δηλαδή την από-
φαση της Ειδικής Επιτροπής Γεωργίας του Ευρωπαϊκού Κοινο-
βουλίου µε την οποία θα µπορέσουµε να εξασφαλίσουµε
περισσότερα χρήµατα για τους αγρότες µας, µέχρι επτά χιλιάδες
ευρώ για κάθε αγρότη και έως πενήντα χιλιάδες ευρώ για κάθε
αγροτική επιχείρηση. 

Μιας και αναφερόµαστε στους αγρότες, θα ήθελα να σταθώ
και να σηµειώσω ότι ήταν πολύ σωστή η απόφαση του οικονοµι-
κού επιτελείου για την αναστολή της πληρωµής του φόρου επι-
τηδεύµατος για το 2019. Ήταν ένας φόρος που είχε λήξει η
πενταετία. Έπρεπε οι αγρότες και οι κτηνοτρόφοι µέσα στο 2020
να πληρώσουν το τέλος επιτηδεύµατος, τα 650 ευρώ για το 2019
και βεβαίως µε πρωτοβουλία του Πρωθυπουργού, αλλά και των
δύο Υπουργών Οικονοµικών και Αγροτικής Ανάπτυξης, ο φόρος
αυτός αναστέλλεται για το 2019. Αυτό το θεωρώ απόλυτα δίκαιο,
µιας και οι αγρότες µας έχουν πληγεί από την πανδηµία και πρέ-
πει να τους στηρίξουµε εκµεταλλευόµενοι όλον τον δηµοσιονο-
µικό χώρο που έχουµε στη διάθεσή µας. Σ’ αυτό το σηµείο ίσως
θα έπρεπε να τονίσω µήπως πρέπει να δούµε και µια γενναία µεί-
ωση για τον φόρο επιτηδεύµατος για τους υπόλοιπους ελεύθε-
ρους επαγγελµατίες.

Εξίσου σηµαντικές είναι οι ρυθµίσεις µε τις οποίες η φορολο-
γική διοίκηση µπορεί να προβαίνει σε διορθώσεις, δίνοντας λύ-
σεις στο πρόβληµα των συνταξιούχων που κλήθηκαν να
πληρώσουν φόρο για τα αναδροµικά ποσά των συντάξεων,
καθώς και η επέκταση για τον Ιούνιο του 2020 της έκπτωσης πο-
σοστού 25% στις εµπρόθεσµα καταβαλλόµενες δόσεις βεβαι-
ωµένων οφειλών και στις δόσεις ρυθµίσεων ή διευκολύνσεων
τµηµατικής καταβολής που τελούν σε αναστολή είσπραξης. 

Ταυτόχρονα, η Κυβέρνησή µας αξιοποιεί κάθε µέσον που έχει
στη διάθεσή της, παρέχοντας στήριξη σ’ όλες τις επιχειρήσεις

που επλήγησαν από τον κορωνοϊό. Έπειτα από το πρώτο πετυ-
χηµένο στάδιο, τώρα εφαρµόζεται η δεύτερη δέσµη µέτρων,
προκειµένου να διασφαλίσουµε ρευστότητα στην αγορά αφ’
ενός µεν µέσω της επιστροφής της προκαταβολής φόρου, ένα
πολύ επιτυχηµένο πρόγραµµα, µέσω του Ταµείου Εγγυοδοσίας,
αλλά και του προγράµµατος ΤΕΠΙΧ 2. 

Γι’ αυτό το πρόγραµµα που αναφέρεται στη δανειοδότηση των
επιχειρήσεων υπάρχουν πάρα πολλά παράπονα από τον κόσµο
και νοµίζω ότι έχουν δίκιο. Όπως όλα δείχνουν, έχει προκληθεί
µια στρέβλωση του προγράµµατος. Η δανειοδότηση δεν χορη-
γείται άµεσα από το ελληνικό δηµόσιο, αλλά δίνεται από τις τρά-
πεζες, οι οποίες όµως δίνουν δάνεια, όπως φαίνεται, σ’ όποιους
θέλουν και όχι σ’ αυτούς που πρέπει να δώσουν και σε πολλές
περιπτώσεις απαιτούν, κύριε Υφυπουργέ, και cash collateral 30%
έως 50%, δηλαδή ασφάλεια σε µετρητά και επιτόκιο σε βάθος
χρόνου 7% έως 8%. Αυτό δεν είναι µόνο άποψη δική µου. Είναι
προφανές ότι οι τράπεζες προσπαθούν να επωφεληθούν και να
λάβουν έµµεσα κρατική ενίσχυση. Νοµίζω ότι αυτό το πράγµα
πρέπει να το δούµε και ίσως θα έπρεπε να συσταθεί και ένας
εποπτικός µηχανισµός που θα ελέγχει πώς θα χορηγούνται και
σε ποιους θα χορηγούνται αυτά τα δάνεια, διότι υπάρχουν ενδεί-
ξεις ότι χορηγούνται δάνεια και σε µεγάλες επιχειρήσεις, αλλά
και σε επιχειρήσεις που δεν τα έχουν ανάγκη. Οι επτακόσιες
εβδοµήντα χιλιάδες περίπου µικροµεσαίες επιχειρήσεις συνι-
στούν το 75% του ιδιωτικού τοµέα, γι’ αυτό και πρέπει να λά-
βουµε υπ’ όψιν µας όλες τις παραµέτρους ώστε να στηρίξουµε
αποτελεσµατικά αυτόν τον πυλώνα της εθνικής µας οικονοµίας. 

Δεν θέλω να πω για τα περαιτέρω κατορθώµατα των τραπε-
ζών. Τώρα τελευταία έχει γίνει της µόδας αν δεν είσαι στην
Αθήνα, στη Θεσσαλονίκη, στη Λάρισα, δηλαδή σε µεγάλες πό-
λεις ή σε πρωτεύουσες νοµών, να κλείνουν τα υποκαταστήµατα,
γιατί δεν βγαίνουν οικονοµικά. Είναι καινούργιο αυτό που αντι-
µετωπίζουµε τώρα. Από την άλλη µεριά βεβαίως ανακοινώνουν
κέρδη, έστω και σε περιόδους κρίσεων, πολλών εκατοµµυρίων ή
και δισεκατοµµυρίων ευρώ.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µετά την ανάσχεση της πανδη-
µίας η Κυβέρνησή µας δίνει µάχη για την οικονοµική ανάκαµψη.
Χάρη στις ενέργειες και την αποφασιστικότητα του Πρωθυπουρ-
γού Κυριάκου Μητσοτάκη έχουµε αντιµετωπίσει µε επιτυχία κάθε
πρόκληση, υλοποιώντας ταχύτατα τις δεσµεύσεις µας και δια-
σφαλίζοντας εσχάτως 32 δισεκατοµµύρια ευρώ από την Ευρω-
παϊκή Επιτροπή επιπλέον του ΕΣΠΑ. 

Η Κυβέρνησή µας βγάζει τη χώρα στο ξέφωτο µ’ ένα σηµαν-
τικό απόθεµα πόρων, τους οποίους και καλούµαστε να αξιοποι-
ήσουµε, προκειµένου να δηµιουργήσουµε πολλές και καλές νέες
θέσεις εργασίας για να αναθερµάνουµε την αγροτική οικονοµία
και να επιτύχουµε ισχυρή ανάπτυξη στην ελληνική περιφέρεια.
Γι’ αυτόν τον λόγο υπερψηφίζουµε το νοµοσχέδιο, ώστε να αν-
ταποκρινόµαστε διαρκώς στις προσδοκίες της συντριπτικής πλει-
οψηφίας του ελληνικού λαού που µας τίµησε µε την εµπιστοσύνη
του πριν από έναν χρόνο.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ευχαριστούµε τον
κ. Κέλλα. 

Τον λόγο έχει ο κ. Αθανάσιος Μωραΐτης από τον ΣΥΡΙΖΑ.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ (ΘΑΝΟΣ) ΜΩΡΑΪΤΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, γνωρίζουµε όλοι ότι η νοµοθε-

τική πρωτοβουλία είναι του ΣΥΡΙΖΑ και θεωρώ αρκετά θετικό το
γεγονός ότι ακούσατε τις προτάσεις µας και πολλές απ’ αυτές
τις ενσωµατώσατε.

Θέλω να πω ότι βεβαίως αυτός ήταν ένας προγραµµατισµός
και µια πολιτική έναν χρόνο πίσω. Πρέπει να δείτε κι εσείς και
όλοι µας ότι αυτήν τη στιγµή τα δεδοµένα στην οικονοµία, τα δε-
δοµένα της µικροµεσαίας επιχειρηµατικότητας, τα δεδοµένα του
αγροτικού κόσµου είναι εντελώς διαφορετικά και επειδή βλέ-
πουµε µια σειρά από χρηµατοδοτικά εργαλεία να καταρρέουν,
θα πρέπει να δούµε πώς θα µπορέσουµε σ’ αυτήν τη δύσκολη
φάση να στηρίξουµε αυτούς που πράγµατι βάλλονται και από
την πανδηµία. 
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Πολύ σωστά θεωρώ ότι εντάξατε τους φορείς της αλληλέγ-
γυας και κοινωνικής οικονοµίας στη συγκρότηση ιδρύµατος µι-
κροχρηµατοδοτήσεων. Η παράταση σύναψης και ανανέωσης
δανείων για τους επαγγελµατίες αγρότες χωρίς ασφαλιστική
ενηµερότητα είναι ένα θετικό βήµα, αλλά πολύ µικρό για να
σώσει τον αγροτικό κόσµο από την κατάρρευση την οποία αυτήν
τη στιγµή βιώνει.

Εµπαίζετε ως Κυβέρνηση τέσσερις µήνες τώρα τον αγροτικό
κόσµο της χώρας, χωρίς καµµία ενίσχυση, χωρίς καµµία βοήθεια,
απλώς παρακολουθείτε το δράµα τους. 

Μένουν, επίσης, αναπάντητα µια σειρά από άλλα ερωτήµατα.
Άκουσα την τελευταία στιγµή ότι θα κάνετε δεκτή την τροπολογία
για τη δυνατότητα συµµετοχής των φορέων της τοπικής αυτοδι-
οίκησης χωρίς πλαφόν, όπως συµβαίνει σε άλλες ευρωπαϊκές
χώρες. Εάν το κάνετε, είναι θετικό. 

Το άρθρο 25 το θεωρώ βασικό. Δεν υπάρχει καµµία ρύθµιση
για έκπτωση και διευκόλυνση σε όσους αδυνατούν σήµερα να
αντεπεξέλθουν στις υποχρεώσεις τους. Πρέπει να καταλάβετε,
κύριε Υπουργέ, ότι οι επιχειρήσεις που αντιµετωπίζουν προβλή-
µατα στην εκπλήρωση φορολογικών υποχρεώσεων δεν είναι
στρατηγικοί κακοπληρωτές και δεν πρέπει να τους αντιµετωπί-
ζετε έτσι ως Κυβέρνηση. Είναι οι άνθρωποι της µικροµεσαίας επι-
χειρηµατικότητας, που πέρασαν δέκα χρόνια κρίση, που περνάνε
τώρα µια δεύτερη δοκιµασία σε αυτούς τους τρεις–τέσσερις τε-
λευταίους µήνες και δίνουν µάχη ζωής και επιβίωσης. 

Περιµένουµε να δούµε τι θα κάνετε µε την τροπολογία για την
απαλλαγή από τον ΕΝΦΙΑ των µόνιµων κατοίκων των νησιών
κάτω από χίλιους κατοίκους. 

Κλείνοντας έναν χρόνο στη διακυβέρνησή σας, θέλω να έρθω
στα έργα και τις ηµέρες αυτού του έτους. Πρέπει να δούµε τι
έφερε αυτή η διακυβέρνηση. Και αυτό που έφερε, αγαπητοί συ-
νάδελφοι, είναι οικονοµική ύφεση, κοινωνικός αυτοµατισµός,
απαξίωση της πολιτικής ζωής του τόπου. Οι νεοφιλελεύθερες
πολιτικές σας έχουν οδηγήσει σε µια αγορά στεγνή από ρευστό-
τητα, σε επισφάλεια, σε µια αγορά που βλέπουµε όλοι µας νέα
λουκέτα. Το σκηνικό το οποίο έχετε επιµεληθεί οδηγεί, δυστυ-
χώς, σε αποσάθρωση των εργασιακών σχέσεων και σε επιδοτού-
µενη εργασία. Αυτό δεν το λέµε εµείς, η κακή Αντιπολίτευση, το
λέει η έρευνα της ΓΣΕΒΕΕ. Τρεις στους δέκα εργαζόµενους δεν
γνωρίζουν εάν θα έχουν δουλειά, τέσσερις στους δέκα νιώθουν
πλήρη ανασφάλεια και έξι στους δέκα εργαζόµενους δεν αναµέ-
νουν καµµία θετική εξέλιξη. 

Πέρα απ’ όλα αυτά, φέρνετε µια αναπτυξιακή ανακοπή. Ακούν
οι µικροµεσαίοι επιχειρηµατίες της χώρας, το επιχειρείν γενικό-
τερα, όλα αυτά τα χρηµατοδοτικά εργαλεία, το ΤΕΠΙΧ. Γνωρίζετε
καλύτερα απ’ όλους, κύριε Υπουργέ -είµαι βέβαιος-, ότι το µεγα-
λύτερο µέρος της µικροµεσαίας επιχειρηµατικότητας, της εστία-
σης, του τουρισµού, δεν πέρασε ούτε έξω από τις τράπεζες.
Τους ακούω και σας καταθέτουν αυτήν την αγωνία και Βουλευ-
τές της Συµπολίτευσης. 

Βεβαίως, µας τα είπαν οι εκπρόσωποι των φορέων, των µικρο-
µεσαίων, των ξενοδόχων, στην επιτροπή µας. Πάνω από εκατό
χιλιάδες επιχειρήσεις έχουν υποβάλει αίτηση για δάνεια 10 δισε-
κατοµµυρίων ευρώ για το ΤΕΠΙΧ 2. Έχουν αξιολογηθεί µόνο δέκα
χιλιάδες αιτήσεις αυτήν την στιγµή που µιλάµε, ύψους 1,2 εκα-
τοµµυρίου ευρώ και έχουν εγκριθεί µόνο οι τρεις χιλιάδες οκτα-
κόσιες αιτήσεις. 

Στο πρόγραµµα του Ταµείου Εγγυοδοσίας έχουν υποβληθεί
αιτήσεις ύψους 16 δισεκατοµµυρίων ευρώ, ενώ στην πρώτη
φάση του προγράµµατος θα διατεθούν 3,5 δισεκατοµµύρια
ευρώ. Οι αρχικές εξαγγελίες -σας θυµίζω- ήταν για 7 δισεκατοµ-
µύρια ευρώ. Ουσιαστικά, λοιπόν, µόνο µια στις δέκα επιχειρήσεις
κατάφερε να µπει σ’ αυτό το πρόγραµµα. Τα αναφέρω όλα αυτά,
για να καταλήξω στο παράδειγµα ότι από τα 15 δισεκατοµµύρια,
τα οποία ο Πρωθυπουργός µας εξήγγειλε, στην αγορά θα πάει
τελικά το 1,4 δισεκατοµµύριο. 

Αυτό το οποίο βιώνει σήµερα ο µικρός, ο µεσαίος επιχειρηµα-
τίας, ο παραγωγός, ο έµπορος, ο ελεύθερος επαγγελµατίας,
είναι ανασφάλεια. Αυτό το οποίο φαίνεται από τις πολιτικές σας
είναι ότι δεν είναι στα ραντάρ σας. Και αυτό δεν το λέµε εµείς,
το λέει η έρευνα του Ινστιτούτου Μικρών Επιχειρήσεων. Το 40%

των επιχειρήσεων δεν µπορεί να ανταποκριθεί σήµερα στις φο-
ρολογικές του υποχρεώσεις. Η µια στις δύο επιχειρήσεις δηλώνει
ότι δεν θα µπορέσει να αποπληρώσει τις δανειακές οφειλές. Και
σας µεταφέρω το πρόβληµα της πραγµατικής οικονοµίας, τις
αγωνίες αυτών των ανθρώπων που καθηµερινά βλέπουµε µπρο-
στά µας. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Το πρόγραµµα «ΣΥΝ-ΕΡΓΑΣΙΑ» τι είναι; Είναι ένα αποτέλεσµα
αποφάσεων του ποδαριού, ανοργάνωτου σχεδιασµού και µια κα-
κοστηµένη παράσταση. Και αυτό, κύριε Υπουργέ, δεν το λέει η
κακή Αντιπολίτευση, αυτό σας το είπαν οι φοροτεχνικοί στη συ-
νεδρίαση της επιτροπής. 

Τώρα, το ότι η ύφεση δεν είναι ύφεση, αλλά ανάπτυξη του
Πρωθυπουργού έγινε όντως βορά αλλά για διψήφια νούµερα
ύφεσης µόλις από το τρέχον τρίµηνο. Μια ύφεση που µας έχει
χτυπήσει την πόρτα, πριν έρθει η κρίση της πανδηµίας και που
απλώς έθεσε σε λειτουργία την πραγµατική ατζέντα της Κυβέρ-
νησης. 

Με περίσσια αλαζονεία µιλήσατε για τα 23 δισεκατοµµύρια και
οι περισσότεροι Υπουργοί ήδη τα έχουν µοιράσει. Το κερασάκι,
όµως, της συντηρητικής σας διακυβέρνησης είναι η αδιαφάνεια
µε την οποία κυβερνάτε, η διαλυτική σας παρέµβαση στους θε-
σµούς. Την εβδοµάδα που πέρασε στήσατε ένα χάρτινο τσίρκο,
µια επανάληψη του βρώµικου 1989, που τραυµατίζει τη δηµοκρα-
τία. Μιλάτε για παρακράτος εσείς που έχετε ταυτιστεί µε την έν-
νοια και τις µεθόδους του, που σπέρνετε τον διχασµό, που
ποινικοποιείτε την πολιτική ζωή, που κρύβετε τις «πέτσινες» λί-
στες και µετά από δύο µήνες δεν γνωρίζει κανένας το πού πήγαν
τα 20 εκατοµµύρια, που έχουµε νέα πανδηµία αναθέσεων έργων
και µελετών παντού σε όλη την Ελλάδα και χρειάστηκε µόλις
ένας χρόνος, για να ξαναποκαλυφθείτε. Το έργο το έχουµε ξα-
ναδεί και έχει δραµατικό soundtrack. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει επανειληµµένα το κουδούνι λήξεως
του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ολοκληρώστε,
κύριε συνάδελφε.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ (ΘΑΝΟΣ) ΜΩΡΑΪΤΗΣ: Ολοκληρώνω, κύριε Πρό-
εδρε.

Εµείς είµαστε εδώ, για να ασκούµε µια υπεύθυνη αντιπολί-
τευση και να λέµε τα πράγµατα µε το όνοµά τους. Δεν φοβόµα-
στε, δεν απειλούµαστε και το κυριότερο, δεν µένουµε σιωπηλοί.
Είµαστε εδώ µε τον κόσµο της εργασίας, µε τον κόσµο που διεκ-
δικεί, µε τον κόσµο που θέλει την αλήθεια. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Σας ευχαριστώ.
Έχει ζητήσει τον λόγο για δύο λεπτά ο κ. Μπουκώρος. 
Κύριε Μπουκώρε, έχετε τον λόγο. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Ζήτησα τον λόγο µόνο για δύο

λεπτά. 
Ακούω από το πρωί εδώ τους κλαυθµούς και οδυρµούς των

στελεχών της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης για τη µεσαία τάξη,
για τους ελεύθερους επαγγελµατίες, για τον πρωτογενή τοµέα. 

Βεβαίως, µε ένα πολιτικό τέχνασµα, µε ένα πολιτικό επιχεί-
ρηµα, οι κύριοι συνάδελφοι της Αντιπολιτεύσεως αγνοούν εσκεµ-
µένα ότι το νοµοσχέδιο που ψηφίζουµε σήµερα είναι ένα ακόµα
εργαλείο για την αντιµετώπιση της κρίσης που δηµιούργησε η
πανδηµία. Και αυτή η κρίση έχει παγκόσµια χαρακτηριστικά. 

Έρχονται εδώ να κάνουν αντιπολίτευση για τα οικονοµικά µε-
γέθη, όπως αυτά αποτυπώνονται µετά την πανδηµία, λες και
αυτό συµβαίνει µόνο στην Ελλάδα. Το µόνο που δεν άκουσα είναι
ότι ο ιός COVID-19 κατασκευάστηκε στα υπόγεια του Μεγάρου
Μαξίµου. Μόνο αυτό δεν µας είπαν! 

Για να ξεκαθαρίσουµε τα πράγµατα. Είναι το ένατο εργαλείο
για την αντιµετώπιση των επιπτώσεων της πανδηµίας. Όµως, το
να ακούω εδώ για τους ελεύθερους επαγγελµατίες και την αβε-
βαιότητα που πράγµατι σήµερα νιώθουν και βιώνουν µετά την
πανδηµία από τους ανθρώπους που εξαπέλυσαν κύµα, τσουνάµι
κατασχέσεων εναντίον της µεσαίας τάξης, από τους ανθρώπους
οι οποίοι υπερφορολόγησαν, γονάτισαν στους φόρους τη µεσαία
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τάξη, τους οποίους αποκλιµακώνει σήµερα η Κυβέρνηση του Κυ-
ριάκου Μητσοτάκη, το να ακούω αυτούς τους κλαυθµούς και το
δήθεν ενδιαφέρον τους πάει πολύ. 

Πάει πολύ να ακούω να λένε για τον πρωτογενή τοµέα ότι «δεν
δίνετε τίποτα στον πρωτογενή τοµέα», λες και δεν ήταν η Ελλάδα
η πρώτη που θέσπισε De Minimis 10,5 εκατοµµύρια για τους αν-
θοκόµους, 15 εκατοµµύρια για τους αλιείς.

(Θόρυβος από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Μη διακόπτετε

τον οµιλητή. Αφήστε τον να τελειώσει.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ: Δεν είναι έτσι…
ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Κύριε Αποστόλου, έπρεπε να γνω-

ρίζετε ότι η κρατική ενίσχυση είναι ένας µηχανισµός που γίνεται
εξαρχής για κάθε τοµέα και θέλει την έγκριση, απαιτεί την έγ-
κριση της Ευρωπαϊκής Ένωσης µέσα σε µια πρωτόγνωρη κατά-
σταση. Και το ταµείο, βεβαίως, του Υπουργείου Αγροτικής
Ανάπτυξης περιλαµβάνει ακόµα 150 µε 200 εκατοµµύρια, για να
ενισχυθεί ο πρωτογενής τοµέας.

Πάµε, όµως, στο σηµερινό νοµοσχέδιο. Δεν προβλέπουν οι
διατάξεις του σηµερινού νοµοσχεδίου την καταβολή του επιδό-
µατος στις ορεινές και µειονεκτικές περιοχές, το οποίο δεν έχει
καταβληθεί από το 2018; Δεν προβλέπουν τη συνέχιση της δα-
νειοδότησης έως 25.000 ευρώ για αγρότες και κτηνοτρόφους
χωρίς φορολογική ενηµερότητα; Δεν προβλέπουν την αναστολή
καταβολής του ΕΝΦΙΑ για τα αγροτεµάχια του 2019; Δεν ανακοι-
νώθηκε προχθές η κατάργηση του τέλους επιτηδεύµατος 650
ευρώ ετησίως για τον κάθε αγρότη και τον κάθε κτηνοτρόφο;

Δεν είναι αυτές ανάσες για τον πρωτογενή τοµέα; Πώς τα δια-
γράφετε όλα µονοκονδυλιά; Και έρχεστε σήµερα εδώ ως προστά-
τες του πρωτογενούς τοµέα και των ελεύθερων επαγγελµατιών,
τους οποίους αφαιµάξατε επί τεσσεράµισι χρόνια και γονατίσατε
από το τσουνάµι των κατασχέσεων και από το κύµα της υπερφο-
ρολόγησης;

Εγώ χαίροµαι -και ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε- που συµφω-
νούν οι πτέρυγες της Βουλής για το κυρίως µέρος του σηµερινού
νοµοσχεδίου, γιατί δεν άκουσα για τις επιµέρους ρυθµίσεις ούτε
µία αντίρρηση και ευτυχώς, γιατί θα αποτελέσει ένα χρηµατοδο-
τικό εργαλείο. Θα το δούµε πώς θα εξελιχθεί. Σε µεγάλο βαθµό,
βεβαίως, θα το ρυθµίσει η αγορά. Βεβαίως, ο εποπτικός ρόλος
της Τράπεζας της Ελλάδος και της πολιτείας µε τις αναγκαίες
υπουργικές αποφάσεις πρέπει να παίξει σηµαντικό ρόλο για να
µην ξεφύγουν τα επιτόκια και για να µην υπάρχει µεθοδολογία η
οποία είναι κατακριτέα και µακριά από την ηθική των συναλλα-
γών. Για όλα αυτά η Κυβέρνηση διά των αρµοδίων Υπουργών και
του παριστάµενου κυρίου Υπουργού έχει δεσµευτεί. Θέλω να πι-
στεύω ότι θα αποτελέσει ένα χρηµατοδοτικό εργαλείο µε αντι-
γραφή καλών πρακτικών από το εξωτερικό. 

Το ψηφίζουµε σήµερα. Το δέχεται η συντριπτική πλειοψηφία
της Βουλής και νοµίζω ότι θα βάλει στον χάρτη των χρηµατοδο-
τήσεων και ανθρώπους οι οποίοι είναι εντελώς αποκλεισµένοι
µέχρι σήµερα και ιδιαίτερα πολύ µικρές επιχειρήσεις, τις οποίες
όχι µόνο υπερφορολογήσατε, αλλά επί τεσσεράµισι χρόνια χρη-
µατοδοτικά αγνοήσατε. 

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, για την αποκατά-
σταση της αλήθειας, πέντε δευτερόλεπτα!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Δεν σας έκανε
καµµία αναφορά. Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος είναι, πήρε
χρόνο από τη δευτερολογία του δύο λεπτά, εντάξει. Αλλά την
εξήντλησε. 

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ: Δεν έχει καταβληθεί από κρατι-
κούς πόρους για την αντιµετώπιση της πανδηµίας στον αγροτικό
χώρο ούτε ένα ευρώ! 

Και αυτά που αναφέρονται στους ανθοκόµους, αύριο, µεθαύ-
ριο, ακόµη δεν έχει πάρει κανένας!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Είναι µεγάλη δου-
λειά όµως για τους αγρότες τώρα που καταργείται η εισφορά.
Όλοι µας από αγροτικές οικογένειες είµαστε. 

Τον λόγο τώρα έχει ο κ. Οικονόµου. 
Μετά η κ. Κοµνηνάκα, ο κ. Ρουσόπουλος και στις 15.15’ θα µι-

λήσει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του Κοµµουνιστικού
Κόµµατος Ελλάδας, ο κ. Καραθανασόπουλος. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κύριε Υπουργέ, µε το νοµοσχέ-

διο που συζητάµε σήµερα δηµιουργούνται οι προϋποθέσεις για
να καλυφθεί ένα χρηµατοδοτικό κενό που αφορά δεκάδες χιλιά-
δες, µη πω και παραπάνω, ανθρώπους που επιχειρούν σε διά-
φορα πεδία της πραγµατικής οικονοµίας. Με τις
µικροχρηµατοδοτήσεις µπορούν να αποκτήσουν πρόσβαση στη
ρευστότητα επιχειρηµατίες, άνθρωποι που βρίσκονται στο ξεκί-
νηµα της επιχειρηµατικής τους δραστηριότητας, αλλά και πολύ
µικρές επιχειρήσεις που ουσιαστικά είναι αποκλεισµένες από τον
τραπεζικό δανεισµό. 

Στα πολύ θετικά του νοµοσχεδίου περιλαµβάνονται η σαφή-
νεια µε την οποία διαµορφώνεται το πλαίσιο των οργανισµών που
θα χορηγούν τις µικροπιστώσεις αυτές, οι πρόνοιες για την αδει-
οδότηση των ιδρυµάτων και οι τακτικοί έλεγχοι, πάντα υπό την
αιγίδα της Τράπεζας της Ελλάδος, οι ρυθµίσεις και οι πρόνοιες
που αφορούν τη διαµόρφωση των επιτοκίων, οι πληροφορίες
που υποχρεούνται να δίνουν οι οργανισµοί αυτοί στους δυνητι-
κούς δικαιούχους και θα ήθελα να σηµειώσω επίσης και τις υπο-
στηρικτικές υπηρεσίες, τις υπηρεσίες χρηµατοοικονοµικού
φροντιστηρίου, να το πω έτσι, που οφείλουν να παρέχουν στους
δυνητικούς λήπτες της χρηµατοδότησης. 

Έτσι, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σε περίπου τέσσερις
µήνες από σήµερα η ελληνική πολιτεία αποκτά ένα ακόµα χρή-
σιµο εργαλείο που θα βοηθήσει τη µικρή και την ατοµική επιχει-
ρηµατικότητα έτσι ώστε να βρει πρόσβαση σε κεφάλαια που της
είναι απολύτως αναγκαία και για την επιβίωση αλλά και για την
εξέλιξή τους.

Αγαπητοί συνάδελφοι, όσοι µας ακούν και γνωρίζουν τα προ-
βλήµατα που αντιµετωπίζουν όλοι οι επιχειρηµατίες που, παρά
την αναστολή για την καταβολή των υποχρεώσεών τους, βλέ-
πουν τις υποχρεώσεις αυτές να συσσωρεύονται και να µην µπο-
ρούν να υποστηριχθούν ούτε στο µέλλον εξαιτίας της ακινησίας
και των χαµηλών τζίρων, όσοι χρειάζονται κεφάλαια ή εγγυήσεις
για να προµηθευτούν έγκαιρα και σε ανταγωνιστικές τιµές προ-
ϊόντα, όσοι θέλουν εξοπλισµό και υποδοµές για να ξεκινήσουν
την επιχειρηµατική τους δραστηριότητα καταλαβαίνουν πάρα
πολύ καλά πόσο σηµαντική είναι η ρύθµιση που ψηφίζουµε σή-
µερα. Και επειδή ακριβώς το καταλαβαίνουν και επειδή ακριβώς
το χρειάζονται, κύριε Υπουργέ, οφείλει η Κυβέρνηση να καταβά-
λει κάθε δυνατή προσπάθεια έτσι ώστε έγκαιρα και γρήγορα το
νέο εργαλείο, αυτά που ψηφίζουµε σήµερα να είναι εφαρµόσιµα. 

Κυρίες και κύριοι, σε πολλές περιοχές της χώρας, ανάµεσα σε
αυτές και η Περιφέρεια Στερεάς Ελλάδας και η πατρίδα µου, η
Φθιώτιδα, για τον µεγαλύτερο χώρο, για το µεγαλύτερο κοµµάτι,
αν όχι για το σύνολο του επιχειρηµατικού κόσµου, η ρευστότητα
είναι επιτακτική ανάγκη, επιτακτική αναγκαιότητα και προτεραι-
ότητα. Εξαιτίας του αναγκαίου lockdown λόγω της πανδηµίας
αλλά και της ανησυχίας µην τυχόν επαναληφθεί και τι θα επακο-
λουθήσει, και η συµπεριφορά των καταναλωτών αλλά και η αγο-
ραστική τους δύναµη κυρίως είναι εξαιρετικά περιορισµένη. Η
εξέλιξη αυτή έρχεται να προστεθεί στην απουσία επενδύσεων
που θα µπορούσαν να έχουν δώσει ώθηση και αναπτυξιακή δυ-
ναµική σε πολλές περιοχές της χώρας και στη δικιά µας. Είναι
κρίσιµο, λοιπόν, να προσανατολίσουµε όλες µας τις δράσεις
στον στόχο της βιώσιµης και διατηρήσιµης ανάπτυξης για τη
χώρα και την ελληνική περιφέρεια.

Και από αυτά που έχουµε νοµοθετήσει εδώ, όλα τα χρηµατο-
δοτικά εργαλεία, και από τους πόρους του Ταµείου Ανάκαµψης
και από το ΕΣΠΑ της περιόδου 2021-2027, είναι σαφές ότι τα ερ-
γαλεία που θα µπορούσαν να χρηµατοδοτήσουν την ανάπτυξη
αυτή υπάρχουν και πάνω σ’ αυτά οφείλουµε να διαµορφώσουµε
ένα σχέδιο µετασχηµατισµού της οικονοµίας, ένα σχέδιο µετα-
σχηµατισµού του παραγωγικού µας µοντέλου, ένα σχέδιο που
δεν θα αναπαράγει πρακτικές του παρασιτικού και κρατικοδίαι-
του καπιταλισµού που γνωρίσαµε τα προηγούµενα χρόνια σε
πολλές του εκφάνσεις, ούτε βεβαίως θα βασίζεται κυρίως στη
χαµηλά αµειβόµενη µισθωτή εργασία. 

Αντίθετα, οφείλουµε να σχεδιάσουµε, να οργανώσουµε και να
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χρηµατοδοτήσουµε τη µετάβαση σε ένα µοντέλο που θα παρα-
χωρεί περισσότερο χώρο στον πρωτογενή τοµέα, σε προϊόντα
υψηλής διατροφικής αλλά και εµπορικής αξίας. Οφείλουµε να
σχεδιάσουµε ένα µοντέλο το οποίο θα βάλει στο κάδρο τη µετα-
ποίηση που δίνει προστιθέµενη αξία στα προϊόντα, την πράσινη
οικονοµία. Οφείλουµε να σχεδιάσουµε ένα µοντέλο που θα δίνει
προτεραιότητα σε κλάδους και δραστηριότητες που η χώρα είχε
παράδοση, αλλά εξαιτίας της µετατόπισής τους σε χώρες µε
πολύ χαµηλό εργατικό κόστος και σχεδόν µηδενική φορολογία
εξαντλήθηκαν, εξαφανίστηκαν από την ελληνική παραγωγική
δραστηριότητα, όπως για παράδειγµα η κλωστοϋφαντουργία,
και φυσικά και στην ψηφιακή τεχνολογία και στην καινοτοµία. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θέλω να κλείσω µε µια παρατή-
ρηση. Τα περισσότερα προγράµµατα στήριξης, οι περισσότερες
στρατηγικές υποστήριξης και χρηµατοοικονοµικής υποστήριξης
-αυτό αφορά και τις τράπεζες- υποφέρουν κατά την άποψή µου
από µια λανθασµένη αντίληψη. Ποια δηλαδή; Ότι στόχος πρέπει
να είναι η εύρεση των εταιρειών µε εγγυηµένη περίπου επιτυχία
και ανάπτυξη, µε άλλα λόγια το αποτέλεσµά τους προκύπτει
µέσα από µια πετυχηµένη -εντός ή εκτός εισαγωγικών, όπως θέ-
λετε πάρτε το- επιλογή των πολλά υποσχόµενων εταιρειών και
στη συνέχεια µέσα από διάφορες προσεγγίσεις τη µετάβαση και
µετατροπή των εταιρειών αυτών σε αναπτυξιακούς πρωταθλη-
τές. Αυτή είναι µια άποψη, η οποία προφανώς και σε κάποιο
βαθµό είναι αποδεκτή, παράγει αποτελέσµατα. 

Ωστόσο, κατά την άποψή µου, δεν πιστεύω ότι µια οικονοµία,
και µάλιστα µια οικονοµία σαν την ελληνική, µε τη συγκεκριµένη
διάρθρωση και παράδοση, έτσι όπως έρχεται και µέσα από τα
χρόνια της κρίσης αλλά και νωρίτερα, µπορεί να βρει τρόπο να
ορθοποδήσει βασιζόµενη µόνο σε λίγους πρωταθλητές. Η Γερ-
µανία δεν έγινε παγκόσµια δύναµη µόνο µε τους λίγους µεγά-
λους παίκτες. Αντίθετα, δηµιούργησε -και άλλες χώρες, αλλά ας
πούµε το παράδειγµα της Γερµανίας- ένα συµπαγές σύνολο µι-
κροµεσαίων επιχειρήσεων που κατάφεραν να παίξουν σε παγκό-
σµιο επίπεδο και να εξασφαλίσουν µια σταθερή ανάπτυξη στη
χώρα εκείνη. Όσοι έχουν αγοράσει εξοπλισµό, για παράδειγµα,
από γερµανικά εργοστάσια, εγώ είχα την τύχη να κάνω τέτοιου
είδους συναλλαγές στην επιχειρηµατική µου δραστηριότητα, κα-
ταλαβαίνουν πάρα πολύ καλά τι εννοώ. 

Πιστεύω, λοιπόν, ότι χρειάζεται µια ευρύτερη παρέµβαση και
µια ευρύτερη θεώρηση του όλου πράγµατος. Πιστεύω ότι χρει-
άζεται να µετακινηθεί ο µέσος όρος προς πιο αναπτυξιακές
στρατηγικές. Χρειάζεται µια πιο ρεαλιστική, πραγµατιστική, αλλά
και προγραµµατική προσέγγιση, που δεν κάνει µόνο τους καλούς
καλύτερους, αλλά υποστηρίζει και λιγότερο ελκυστικές επιχει-
ρήσεις, έτσι ώστε να µπορέσει να δηµιουργηθεί ένα αναπτυξιακό
υπόδειγµα σε όλα τα πεδία της οικονοµίας.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ευχαριστούµε και
εµείς, ειδικά και για τη τήρηση του χρόνου.

Τον λόγο έχει η κ. Κοµνηνάκα από το Κοµµουνιστικό Κόµµα
Ελλάδας. Και η κ. Κοµνηνάκα από αγροτική περιοχή είναι. 

ΜΑΡΙΑ ΚΟΜΝΗΝΑΚΑ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Θα πω και για τις ανάγκες της περιοχής µου. 
Αν µη τι άλλο, εντυπωσιάζει η ευρηµατικότητα της Κυβέρνη-

σης να παρουσιάζει την ευαισθησία για τις απαιτήσεις µεγάλων
επιχειρηµατικών οµίλων, ως δήθεν ενδιαφέρον για τους αυτοα-
πασχολούµενους που βρίσκονται στα όρια της κατάρρευσης. Βέ-
βαια, και οι πλέον αφελείς µπορούν να διακρίνουν το µέγεθος
της κοροϊδίας. 

Το σηµερινό σας έργο είναι ανάλογης έµπνευσης µε την ιστο-
ρία µε τα voucher των αυτοαπασχολούµενων επιστηµόνων. Για
να δώσετε µε τα χίλια ζόρια το κουτσουρεµένο βοήθηµα των 600
ευρώ στους δικηγόρους, τους µηχανικούς, τους λογιστές και σε
άλλους, επιχειρήσατε πρώτα να µπουκώσετε µε ζεστό χρήµα
τους επιχειρηµατίες των κέντρων κατάρτισης. Τώρα για να γλι-
τώσετε, όπως λέτε, τους απελπισµένους αυτοαπασχολούµενους,
τους αγρότες από τους τοκογλύφους, φτιάχνετε τοκογλύφους
µε κρατική έγκριση και την εγγύηση της Τράπεζας της Ελλάδος.
Αυτοί είναι καθωσπρέπει τοκογλύφοι, στοιχηµατικές εταιρείες,

εταιρείες τηλεφωνίας, εταιρείες πληρωµών, µεγάλες ναυτιλιακές
εταιρείες, στις οποίες δίνεται πρόσβαση σε ζεστό κρατικό και
κοινοτικό χρήµα µε εξασφαλισµένο το αντίστοιχο ποσοστό κέρ-
δους, εγγυηµένο από το κράτος, χωρίς καµµιά χασούρα. Μιλάµε
για colpo grosso!

Όµως, αυτή τη φορά στέρεψαν και οι αντιπολιτευτικοί καυγά-
δες. Υπάρχει πλήρης σύµπνοια από τα άλλα κόµµατα. Αλήθεια, το
κράτος θα εγγυηθεί και για τις ζηµιές των µικρών αυτοαπασχο-
λούµενων, των φτωχών αγροτών, για τον κατακρεουργηµένο
τζίρο, για τα ήδη συσσωρευµένα χρέη σε τράπεζες, εφορίες
ασφαλιστικά ταµεία και ΔΕΗ; Και αναρωτιόµαστε: Πώς θα καλυ-
φθούν µε µηδενικά εισοδήµατα; Λέτε αυτό που τους λείπει να είναι
η θηλιά ενός ακόµα δανείου; Μιλάµε για ούτε καν άµεση κρατική
ενίσχυση, χωρίς ληστρικούς όρους, όπως πρότεινε το ΚΚΕ.

Αυτό που έχουν ανάγκη οι αυτοαπασχολούµενοι, οι µικροί επι-
χειρηµατίες, οι αγρότες δεν είναι έναν νέο βραχνά για το αµέσως
επόµενο διάστηµα, αλλά µέτρα ουσιαστικής ανακούφισης που
θα τους αφαιρούν τα ήδη συσσωρευµένα βάρη, επιτρέποντάς
τους να εξασφαλίσουν ένα εισόδηµα για την επιβίωσή τους. Είναι
τα αιτήµατά τους που επανειληµµένα φέρνει στη Βουλή το ΚΚΕ
και επιδεικτικά αγνοεί τόσο η Κυβέρνηση όσο και τα άλλα κόµ-
µατα που µοιράζονται τις ίδιες ευθύνες για τα βάρη που τους
φόρτωσαν όλη τη δεκαετία της κρίσης. 

Μέτρο ανακούφισης είναι η επαναφορά του αφορολόγητου
ορίου στις 12.000 ευρώ µε προσαύξηση στις 3.000 ευρώ για
κάθε παιδί, η διαγραφή τµήµατος των χρεών τους προς τις τρά-
πεζες και την εφορία και όχι η αναστολή τους. 

Μέτρο ανακούφισης είναι η απαλλαγή και όχι η αναστολή για
λίγο των ατοµικών εισφορών για τους µήνες που ίσχυσαν τα πε-
ριοριστικά µέτρα, χωρίς απώλεια των συνταξιοδοτικών δικαιω-
µάτων και µε πλήρη ασφαλιστική κάλυψη από το κράτος. 

Μέτρο ανακούφισης είναι να καταργήσετε την απαράδεκτη
προκαταβολή φόρου για τα έτη 2019 και 2020, το χαράτσωµα
του τέλους επιτηδεύµατος και του ΕΝΦΙΑ. Να το καταργήσετε
και όχι να το αναστείλετε για έναν χρόνο και για τους αγρότες.
Τα υποτιθέµενα προσωρινά, τα έκτακτα µνηµονιακά µέτρα, που
τελικά έγιναν και µεταµνηµονιακά και αναπτυξιακά, φαίνεται να
τα κρατάτε ως απόθεµα για τον νέο γύρο της κρίσης. Αυτά είναι
που αγγίζουν τις πραγµατικές ανάγκες των µικρών αυτοαπασχο-
λούµενων. 

Αυτά τα µέτρα διεκδικούν και µικροί επιχειρηµατίες στα νησιά,
σε περιοχές που, δυστυχώς, ζούσαν από τη µονοκαλλιέργεια του
τουρισµού και τώρα βρίσκονται στο κρεβάτι της εντατικής. 

Θα καταθέσω για τα Πρακτικά την επιστολή της Ένωσης
Επαγγελµατιών Βιοτεχνών Εµπόρων της Δηµοτικής Ενότητας
Πέτρας Λέσβου, µία από τις κατ’ εξοχήν τουριστικές περιοχές
του νησιού που πραγµατικά βρίσκονται σε απελπισία, όπως συµ-
βαίνει βέβαια και µε πολλούς άλλους µικροεπαγγελµατίες, αφού
για τους περισσότερους από αυτούς το τελευταίο τους εισόδηµα
ήταν τον Οκτώβρη του 2019. Και έχουν µεγάλη αµφιβολία αν θα
καταφέρουν να δουν ξανά λεφτά στο ταµείο πριν από τον Απρίλη
του 2021, την επόµενη δηλαδή τουριστική περίοδο.

Ζητούν για φέτος να απαλλαγούν από δηµοτικά τέλη και µι-
σθώµατα για τη χρήση των κοινόχρηστων χώρων. Ζητούν επί-
δοµα ειδικού σκοπού µε βάση τον τζίρο και όχι τους ΚΑΔ που
αποκλείουν, για παράδειγµα, τα µίνι µάρκετ παραθεριστικών πε-
ριοχών που εκ των πραγµάτων λειτουργούν εποχικά. 

Επιπλέον, ζητούν αφορολόγητο 12.000 ευρώ, κατάργηση του
τέλους επιτηδεύµατος και προκαταβολής φόρου, την ενίσχυση
όλων των δοµών υγείας του νησιού, για να νιώθουν πραγµατικά
ασφαλείς µε το άνοιγµα της οικονοµίας. Και βέβαια, ζητούν την
οριστική επαναφορά του µειωµένου συντελεστή ΦΠΑ στα νησιά.
Πρόκειται για κοινό αίτηµα όλων των κατοίκων των νησιών του
Αιγαίου. 

Ήταν µία κατάκτηση που δόθηκε ως αντιστάθµισµα για τις συ-
νέπειες που δυσκόλευαν τη ζωή των νησιωτών και συνδέεται µε
τη συνταγµατικά, κατά τα άλλα, κατοχυρωµένη νησιωτικότητα,
για την οποία νησιωτικότητα βέβαια λέγονται ύµνοι πολλοί από
τους Υπουργούς κατά τις επισκέψεις τους στα νησιά, αλλά τους
κόψατε και αυτή την ελάχιστη ελάφρυνση. Ήταν µία κατάκτηση
που καταργήθηκε µε το τρίτο µνηµόνιο των ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ, που
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µε την ίδια οµοψυχία ψηφίστηκε και από τα άλλα κόµµατα, τη
Νέα Δηµοκρατία, το ΠΑΣΟΚ, το Ποτάµι. 

Στη συνέχεια, ο µειωµένος συντελεστής ΦΠΑ συνδέθηκε µε
απαράδεκτο τρόπο µε το προσφυγικό και δόθηκε ως προσωρινό
αντάλλαγµα στα πέντε νησιά του Αιγαίου, για να αποδεχθούν τον
επικίνδυνο και απαράδεκτο σχεδιασµό της Ευρωπαϊκής Ένωσης
και των κυβερνήσεων, και του ΣΥΡΙΖΑ τότε και της Νέας Δηµο-
κρατίας σήµερα, που τα µετέτρεψαν σε µόνιµους χώρους εγκλω-
βισµού προσφύγων και µεταναστών.

Το ΚΚΕ έχει καταθέσει ήδη κατά τη διάρκεια της συζήτησης του
νοµοσχεδίου στην επιτροπή, τροπολογία µε την οποία ζητά την
επαναφορά των µειωµένων συντελεστών ΦΠΑ για όλα τα νησιά
του Αιγαίου, ενός φόρου που σε κάθε περίπτωση θα έπρεπε να
καταργηθεί για όλα τα είδη λαϊκής κατανάλωσης. Αφορά όλους
τους νησιώτες και είναι η ελάχιστη στήριξη που οφείλει να τους
δώσει το κράτος για τις δυσκολίες που αντιµετωπίζουν, όπως είναι
οι άθλιες και πανάκριβες συγκοινωνίες, η προβληµατική ή η ανύ-
παρκτη σύνδεση των νησιών µεταξύ τους και µε την υπόλοιπη
χώρα και το µεγάλο κόστος παραγωγής, που όλα αυτά συνεπά-
γονται τις τεράστιες ελλείψεις σε όλες τις δοµές υγείας, παρά-
γοντες που σχετίζονται µε την καθηµερινότητα και την επιβίωση
των εργαζόµενων, των αυτοαπασχολούµενων, των αγροτών, όλων
των λαϊκών στρωµάτων που αποτελούν τα µόνιµα υποζύγια τόσο
της καπιταλιστικής κρίσης όσο και της καπιταλιστικής ανάπτυξης.

Σιωπή από την Κυβέρνηση για την τροπολογία του ΚΚΕ. Τσι-
µουδιά, όµως, και από τα άλλα κόµµατα. Είναι εντυπωσιακή η
αφωνία σας. Γιατί δεν κάνετε δεκτή την πρόταση του ΚΚΕ, την
πρόταση όλων των νησιωτών, να καταργήσετε ένα µνηµονιακό
και άδικο µέτρο;

Θα καταθέσω στα Πρακτικά δήλωση στήριξης της τροπολο-
γίας από σωµατεία και συλλόγους της Ικαρίας και των Φούρνων.
Αντίστοιχη, βέβαια, στήριξη υπάρχει από πάρα πολλούς φορείς
και από όλα τα νησιά του Αιγαίου. Την δήλωση αυτή υπογράφουν
το Σωµατείο Ξενοδοχοϋπαλλήλων και Συναφών Επαγγελµάτων
Ικαρίας-Φούρνων, το Συνδικάτο Οικοδόµων και Συναφών Επαγ-
γελµάτων Ικαρίας-Φούρνων, ο Σύλλογος Αυτοαπασχολούµενων-
Βιοτεχνών-Εµπόρων-Επαγγελµατιών Ικαρίας, το Σωµατείο
Συνταξιούχων-Μισθωτών Ικαρίας-Φούρνων, η Ένωση Τεχνικών
ΔΕΗ Σάµου-Ικαρίας, ο Σύλλογος Εκπαιδευτικών Ικαρίας-Φούρ-
νων και η Ένωση Δηµοκρατικών Γυναικών Ικαρίας. 

Καλούµε να πάρουν θέση και τα υπόλοιπα κόµµατα, ο ΣΥΡΙΖΑ
και το Κίνηµα Αλλαγής, για να διορθώσουν την αδικία που έκαναν
σε βάρος των νησιωτών. Διότι παρά τα δάκρυα που ρίχνετε όταν
µιλάτε στους νησιώτες, µε την ψήφο σας καταργήθηκαν οι µει-
ωµένοι συντελεστές ΦΠΑ των νησιών. 

Θα πρέπει να πάρουν θέση οι Βουλευτές των νησιών, οι κυ-
βερνητικοί Βουλευτές που όσο ήταν στην αντιπολίτευση, κατέ-
βαιναν στα συλλαλητήρια και κατηγορούσαν τον ΣΥΡΙΖΑ για την
απαράδεκτη σύνδεση του ΦΠΑ µε το προσφυγικό και σήµερα πα-
ρουσιάζουν ως κατάκτηση τις εξάµηνες παρατάσεις. Είναι, δη-
λαδή, λιγότερες οι δυσκολίες που αντιµετωπίζει η Λήµνος, ο Άη
Στράτης, η Ικαρία, οι Κυκλάδες και τα άλλα νησιά του Αιγαίου; 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Το ΚΚΕ καλεί όλους τους µαζικούς φορείς των νησιών, καλεί
συνολικά τον λαό να κάνει δική του υπόθεση τη διεκδίκηση, για
να του επιστραφούν όλα όσα δικαιούται, να δυναµώσει, να γίνει
πράξη το σύνθηµα «πληρώσαµε πολλά, δεν θα πληρώσουµε
ξανά», κόντρα σε όσους ονειρεύονται ότι θα βάλουν τη λαϊκή
διεκδίκηση στον πάγο.

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Μαρία Κοµνηνάκα καταθέτει

για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκον-
ται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στε-
νογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ευχαριστούµε την
κ. Κοµνηνάκα. 

Καλείται τώρα στο Βήµα ο κ. Ρουσόπουλος και αµέσως µετά
θα µιλήσει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΚΚΕ κ. Καρα-
θανασόπουλος.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Γ’ Αν-

τιπρόεδρος της Βουλής, κ. ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΜΠΟΥΡΑΣ)
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΡΟΥΣΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-

εδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, οι µισές αλήθειες είναι χειρότε-

ρες από τα ψέµατα. Έτσι, θα φροντίσω να αποκαταστήσω κά-
ποιες µισές αλήθειες που ακούστηκαν νωρίτερα και µάλιστα σε
επίπεδο Αρχηγού κόµµατος, σχετικά µε το θέµα των µικροπιστώ-
σεων, την ιστορία τους, το από πού ξεκίνησαν και πού έχουν κα-
ταλήξει. Έχουν ειπωθεί πολλά από τους Υπουργούς και από τους
συναδέλφους. Κατά συνέπεια, το να προσθέσω σε αυτά τα οποία
έχουν ειπωθεί την επιχειρηµατολογία που όλοι γνωρίζουµε και
µάλιστα σε ένα νοµοσχέδιο το οποίο συγκεντρώνει ευρύτερη
αποδοχή -κάτι που είναι πάρα πολύ θετικό για τον πολιτικό µας
κόσµο- δεν θα ήταν δόκιµο από µέρους µου.

Ορθώς ειπώθηκε πως από τα µέσα της δεκαετίας του 1970,
περίπου, ξεκίνησε στην Ασία και όντως, συγκεκριµένα στο Μπαγ-
κλαντές από τον Μοχάµεντ Γιουνούς τον καθηγητή, ο οποίος αρ-
γότερα πήρε το Νόµπελ Ειρήνης το 2006, αυτός ο θεσµός των
µικροπιστώσεων, γιατί σκέφθηκε ο νοµπελίστας ότι δεν είναι
πολύ δόκιµο να κινείσαι µε όρους φιλανθρωπίας, πρέπει να δίνεις
στους ανθρώπους εκείνο το οποίο θα τους κάνει να αισθανθούν
δυνατότεροι, για να µπορέσουν, επενδύοντας, να κάνουν επιχει-
ρήσεις και οι επιχειρήσεις αυτές να τους φέρουν χρήµατα για να
µπορέσουν και να αποδώσουν πια τα δανεικά, αλλά και να έχουν
µία πολύ καλύτερη τύχη από µία φιλανθρωπία που θα ήταν άπαξ
του έτους ή το πολύ-πολύ δύο-τρεις φορές. 

Αυτό που συνέβη και έχει πραγµατικά πολύ ενδιαφέρον είναι
ότι η αποπληρωµή αυτών των µικροδανείων άγγιζε το 100%. Να
το πρώτο αποδεικτικό στοιχείο γιατί επέτυχε αυτό το µέτρο.
Μέτρο το οποίο δεν περιορίστηκε, όπως ειπώθηκε, σε εκείνη τη
χώρα, στο Μπαγκλαντές, αλλά εφαρµόστηκε στη Λατινική Αµε-
ρική και –ας το ακούσουν όσοι δεν το γνωρίζουν ή κάνουν ότι
δεν το γνωρίζουν- στην Ευρωπαϊκή Ένωση και γενικότερα στην
Ευρώπη.

Εάν διαβάσει κάποιος τον Ευρωπαϊκό Κώδικα Καλής Πρακτι-
κής για τη χορήγηση των µικροπιστώσεων, θα δει ότι το 2011,
δηλαδή, πριν από περίπου δέκα χρόνια συστάθηκε ο Ευρωπαϊ-
κός Κώδικας της ένωσης για τη χορήγηση µικροπιστώσεων.
Πάνω σ’ αυτόν τον κώδικα είναι βασισµένο και το νοµοσχέδιο το
οποίο συζητάµε. 

Σήµερα τι γίνεται στην Ευρώπη; Ακούστε µερικά στοιχεία. Τα
ιδρύµατα µικροχρηµατοδοτήσεων υπολογίζονται σε περίπου τε-
τρακόσια πενήντα. Ούτε ένα, ούτε δύο, ούτε πενήντα, ούτε
εκατό. Τετρακόσια πενήντα ιδρύµατα υπάρχουν στην Ευρώπη
για µικροπιστώσεις, µικροχρηµατοδοτήσεις. Πρόσφατη έρευνα
η οποία έγινε µε τα πλήρη στοιχεία που είχαµε για την τελευταία
χρονιά, που είχαµε στοιχεία, δηλαδή, για το 2017, δηλώνει ότι ο
αριθµός των ενεργών δικαιούχων µικροπιστώσεων ανέρχονταν
σε περίπου ένα εκατοµµύριο πολίτες, ενώ το συνολικό χαρτοφυ-
λάκιο µικροπιστώσεων αγγίζει τα 3,2 δισεκατοµµύρια ευρώ. 

Ποια είναι η εµπειρία από τη λειτουργία αυτής της αγοράς;
Τριάντα χρόνια, περίπου, εµπειρίας –για να λέµε όλες τις αλή-
θειες και όχι µισές αλήθειες- όχι µόνο στο Μπαγκλαντές, όχι
µόνο στη Λατινική Αµερική, αλλά και στην ευρωπαϊκή οικογένεια
στην οποία και ανήκουµε, η εµπειρία αποδεικνύει ότι η ανάπτυξη
της αυτοαπασχόλησης και των µικροεπιχειρήσεων, µέσω της
συνδυασµένης παροχής µικροπιστώσεων και συµβουλευτικών
υπηρεσιών, µπορεί να οδηγήσει στην ένταξη ευάλωτων κοινωνι-
κών οµάδων στον παραγωγικό µηχανισµό. Αυτό ακριβώς προ-
σπαθεί και είµαι βέβαιος ότι θα επιτύχει το νοµοσχέδιο όταν γίνει
νόµος και αρχίσει να εφαρµόζεται ως νόµος του κράτους. Ταυ-
τοχρόνως, µπορεί να περιορίσει τη φτώχεια και τον κοινωνικό
αποκλεισµό και να συµβάλει στην επίτευξη των στόχων, αυτού
που λέµε «βιώσιµης ανάπτυξης».

Ένα παράδειγµα µόνο θα προσθέσω, το οποίο αφορά τη Γαλ-
λία, για να µη µιλάµε µόνο για το Μπαγκλαντές, όπως έκανε Πρό-
εδρος κόµµατος νωρίτερα για να απαξιώσει –νόµιζε, µε µισές
αλήθειες όπως είπα- το νοµοσχέδιο της Κυβέρνησης.

Ειδικά στη Γαλλία, στην οποία ιδρύθηκε το 1989 -1989 παρα-
καλώ, τριάντα χρόνια πριν- το πρώτο ίδρυµα µικροχρηµατοδο-
τήσεων στην Ευρώπη, ο Οργανισµός ΑDIE Association for the
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Right to Economic Activity, ο θεσµός των χρηµατοδοτήσεων πα-
ραµένει και σήµερα ισχυρός. 

Στα τέλη του 2018 το χαρτοφυλάκιο µικροχρηµατοδοτήσεων
αποτελείτο από διακόσιες σαράντα τέσσερις χιλιάδες δάνεια, συ-
νολικού ποσού περίπου 1.360.000.000 ευρώ, µία σηµαντική αύ-
ξηση σε σχέση µε το πρόσφατο παρελθόν, το 2013 για
παράδειγµα, όπου η αντίστοιχη αξία ήταν στο 1.000.000.000
ευρώ. Αυτά για να αποκατασταθούν οι µισές αλήθειες.

Κύριε Πρόεδρε, παρότι δεν προβλέπεται και δεν το συνηθίζω
όταν µιλώ για ένα νοµοσχέδιο να αναφερθώ σε άλλο θέµα, θα
κάνω µε την ευκαιρία και πιστεύω µε την άδειά σας, µια παρέκ-
βαση από αυτήν την αρχή. Και την κάνω µόνο και µόνο, γιατί
ακούστηκαν πολλά για το νοµοσχέδιο το οποίο κατέθεσε ήδη η
Κυβέρνηση για τις συγκεντρώσεις, όχι µόνο στο κέντρο της Αθή-
νας, αλλά γενικότερα στη χώρα.

Και εδώ ακούστηκαν µισές αλήθειες. Θέλω να πω γι’ αυτό το
νοµοσχέδιο για το οποίο θα έχουµε την ευκαιρία να µιλήσουµε
στην Ολοµέλεια ότι βασίζεται σε µία επιτροπή που έγινε πριν από
περίπου δέκα χρόνια, στην Επιτροπή Βροντάκη του 2011 και
στην οποία συµµετείχαν οι Αλιβιζάτος, Μανιτάκης, Κτιστάκης και
άλλοι καθηγητές. Το θέµα είχε συζητήσει πριν από πολλά, πολλά
χρόνια, το 1991, µε δική του συµµετοχή, µάλιστα, του Αριστό-
βουλου Μάνεση.

Τι ισχύει σήµερα; Και κλείνω µε αυτό. Ισχύει ένας νόµος τον
οποίο είχε φέρει η χούντα. Και ενώ, λοιπόν, ισχύει πενήντα χρό-
νια µετά ένας νόµος της χούντας, κατηγορεί η αντιπολίτευση την
Κυβέρνηση και για αυτό µε µισές αλήθειες, ότι δήθεν προσπαθεί
να επιβάλει χουντικές µεθόδους. Δηλαδή, µας αρέσει να ισχύει
ο νόµος της χούντας και δεν µας αρέσει να έρθει ένας νόµος της
δηµοκρατίας, ο οποίος µε την Ολοµέλεια της Βουλής µε την αρ-
µόδια επιτροπή θα ψηφιστεί, αφού -η Κυβέρνηση, όπως έχει απο-
δείξει- θα ακουστούν όλες οι απόψεις και βεβαίως, έχει ανοικτά
τα αυτιά της σε τυχόν διορθωτικές κινήσεις, εάν είναι απαραί-
τητο. Αυτό, επίσης, αποδεικνύει, κύριε Πρόεδρε, ότι οι µισές αλή-
θειες είναι χειρότερες από το ψέµα.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εµείς ευχαρι-
στούµε τον κ. Ρουσόπουλο.

Καλώ στο Βήµα τον Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο του ΚΚΕ τον
κ. Καραθανασόπουλο, για οκτώ λεπτά.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-
εδρε.

Παρουσιάζεται το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο, όχι µόνο από την
πλευρά της Κυβέρνησης, αλλά και από άλλους ως το µάννα εξ
ουρανού απέναντι στις αρνητικές επιπτώσεις της καπιταλιστικής
κρίσης στους αυτοαπασχολούµενους επαγγελµατίες και στους
εµπόρους, οι οποίοι και πριν την εκδήλωση της καπιταλιστικής
κρίσης είχαν να αντιµετωπίσουν έναν Γολγοθά προβληµάτων και
τα όποια µέτρα η Κυβέρνηση εξήγγειλε το προηγούµενο διά-
στηµα ήταν ακριβώς µέτρα περιορισµένης στήριξης σε αυτές τις
κατηγορίες και αποτελούσαν και µία σταγόνα στον ωκεανό,
µπροστά στα δισεκατοµµύρια τα οποία έχουν δοθεί ή σχεδιάζε-
ται να δοθούν το επόµενο διάστηµα στο µεγάλο κεφάλαιο. 

Η επάρκεια ή ανεπάρκεια των µέτρων κρίνεται από την κατά-
σταση την οποία βιώνουν, αντιµετωπίζουν, οι αυτοαπασχολού-
µενοι και οι επαγγελµατίες µε τεράστια προβλήµατα, ακόµη και
προβλήµατα επιβίωσης, οι οποίοι δεν µπορούν να συνεχίσουν να
έχουν οικονοµική δραστηριότητα κάτω από αυτές τις συνθήκες.

Μάλιστα, απέναντι στα δίκαια αιτήµατά τους τα οποία έχει κα-
ταθέσει και το ΚΚΕ κατά τη διάρκεια της συζήτησης του συγκε-
κριµένου νοµοσχεδίου και όχι µόνο τα αιτήµατα των
αυτοαπασχολούµενων, των επαγγελµατιών, αλλά και της φτωχο-
µεσαίας αγροτιάς, των εργαζοµένων και των υπόλοιπων λαϊκών
στρωµάτων, η Κυβέρνηση παρότι δείχνει ότι τα κατανοεί, ταυτό-
χρονα µιλά και για τις αντοχές της οικονοµίας, ότι αυτά τα αιτή-
µατα δεν µπορούν να ικανοποιηθούν, γιατί υπάρχουν δοσµένες
αντοχές στην οικονοµία. Μόνο που αυτές οι αντοχές, φαίνεται πως
είναι ανελαστικές όταν αφορούν ικανοποίηση των αιτηµάτων των
λαϊκών στρωµάτων και ταυτόχρονα είναι «λάστιχο» όταν πρόκειται
να ικανοποιήσουν τα επιχειρηµατικά συµφέροντα. Γιατί το να λες

ότι τα επόµενα χρόνια θα διατεθούν περίπου 60 δισεκατοµµύρια
από τα διάφορα πακέτα και χρηµατοδοτικά εργαλεία στην ελλη-
νική οικονοµία προς όφελος των επιχειρηµατικών οµίλων και ταυ-
τόχρονα να λες ότι δεν υπάρχουν αντοχές της οικονοµίας, για
να ικανοποιηθούν τα δίκαια αιτήµατα επιβίωσης των αυτοαπα-
σχολούµενων, τότε µε αυτόν τον τρόπο δεν κάνεις τίποτε άλλο
παρά να προσπαθείς να συγκαλύψεις την αντιλαϊκή σου πολιτική.

Βέβαια, εκτός από αυτά τα όποια περιορισµένα µέτρα ανακού-
φισης, τα οποία δεν αντιµετωπίζουν τη δύσκολη κατάσταση την
οποία βιώνουν, η Κυβέρνηση αξιοποιεί ως εργαλεία την ανα-
στολή των υποχρεώσεων είτε προς τις εφορίες, είτε προς τα
ασφαλιστικά ταµεία, είτε προς τις τράπεζες, µόνο που και αυτή,
βεβαίως, η αναστολή δεν κάνει τίποτε άλλο παρά το επόµενο
χρονικό διάστηµα πολλαπλασιαστικά, τα ίδια ακριβώς προβλή-
µατα να έρθουν και να πέσουν στις πλάτες των ίδιων στρωµάτων.
Δηλαδή, δίνει µία απλή αναστολή των υποχρεώσεων, χωρίς να
διαγράφει µέρος τους, µε αποτέλεσµα να πολλαπλασιάζονται τα
προβλήµατα.

Το τρίτο εργαλείο το οποίο χρησιµοποιεί η Κυβέρνηση –το είπε
και ο κύριος Υπουργός- είναι η πρόσβαση στη χρηµατοδότηση,
λες και αυτό είναι η ανάγκη της συντριπτικής πλειοψηφίας των
αυτοαπασχολούµενων, των επαγγελµατιών και των εµπόρων, να
µπορούν να δανειοδοτηθούν, ενώ έχουν άλλα πολύ πιο σοβαρά
ζητήµατα. Επί της ουσίας, δηλαδή, σφίγγει ακόµη περισσότερο
τον κλοιό κάτω από τον οποίο καλούνται να λειτουργήσουν οι
επαγγελµατίες και οι έµποροι.

Και, από αυτήν την άποψη, λοιπόν, εµείς το λέµε πάρα πολύ
καθαρά ότι οι συγκεκριµένες επιλογές επί της ουσίας διευκολύ-
νουν τη διαδικασία συγκέντρωσης της οικονοµίας και της οικο-
νοµικής και παραγωγικής δραστηριότητας σε όλο και λιγότερα
χέρια και, ταυτόχρονα, αυτό το οποίο δεν µπορεί να αναιρέσει η
όποια προσπάθεια της Κυβέρνησης είναι ακριβώς το αντιλαϊκό
οπλοστάσιο, το οποίο βρίσκεται εν ισχύι απέναντι σ’ αυτές τις
κατηγορίες. 

Και το αντιλαϊκό αυτό οπλοστάσιο, το οποίο διαµορφώθηκε και
από τις προηγούµενες κυβερνήσεις, όχι µόνο δεν το αντιµετωπί-
ζει, αλλά αντίθετα το διατηρεί εν ισχύι και η σηµερινή Κυβέρνηση
και έχει να κάνει µε τη δράση, την οποία έχουν να αντιµετωπί-
σουν οι αυτοαπασχολούµενοι και οι έµποροι των µεγάλων επι-
χειρηµατικών οµίλων, έχει να κάνει µε τη φοροεπιδροµή, την
οποία καθηµερινά υφίστανται αυτές οι κατηγορίες, από το να µην
είναι ενταγµένοι στο αφορολόγητο, από την προκαταβολή 100%,
από το τέλος επιτηδεύµατος και µια σειρά άλλα τέτοια µέτρα, τα
οποία τσακίζουν τα εισοδήµατα των αυτοαπασχολούµενων και
των εµπόρων. Έχει να κάνει, επίσης, µε το ασφαλιστικό, έχει να
κάνει µε το ωράριο εργασίας και µε µια σειρά άλλα µέτρα.

Και, βεβαίως, το εργαλείο της οριζόντιας αντιµετώπισης, το
οποίο, βεβαίως, δεν είναι µόνο µια επιλογή της Κυβέρνησης,
αλλά και άλλων κοµµάτων, όπως του ΣΥΡΙΖΑ, προσπαθεί να συγ-
καλύψει το ποιος επί της ουσίας θα επωφεληθεί από τα δισεκα-
τοµµύρια αυτά, από τα πακέτα στήριξης και αυτοί που επί της
ουσίας θα επωφεληθούν δεν είναι κάποιοι άλλοι παρά οι επιχει-
ρηµατικοί όµιλοι και, ταυτόχρονα, να συγκαλύψει και το ποιος θα
πληρώσει όλα αυτά τα πακέτα. Όλα αυτά τα πακέτα είτε είναι
δάνεια, είτε εγγυήσεις, είτε επιδοτήσεις θα κληθεί να τα πληρώ-
σει ο ελληνικός λαός, οι φορολογούµενοι, που είναι επί της ου-
σίας τα λαϊκά στρώµατα.

Και αυτό δεν το κάνουν τυχαία και η Κυβέρνηση, αλλά και τα
άλλα κόµµατα. Μέσα από αυτήν τη διαδικασία αυτό το οποίο επι-
διώκουν είναι να συγκαλύψουν την αιτία της επιδείνωσης της
θέσης των λαϊκών στρωµάτων, των εργαζόµενων, των αυτοαπα-
σχολούµενων, της φτωχοµεσαίας αγροτιάς. Η αιτία αυτής της
επιδείνωσης της θέσης τους δεν αφορά την όποια ανεπάρκεια
της Κυβέρνησης, υπαρκτή περισσότερο ή λιγότερο, ή τις όποιες
µικροεξυπηρετήσεις κάνει η Κυβέρνηση, όπως έκαναν άλλωστε
και οι προηγούµενες κυβερνήσεις.

Και, από αυτήν την άποψη, δεν είναι τυχαίο ότι καταφεύγουν
σε προτάσεις. Μια σειρά από τέτοιες προτάσεις, όµως, δεν είναι
τίποτα άλλο παρά προτάσεις πλειοδοσίας υπέρ των επιχειρηµα-
τικών οµίλων, όπως κάνει ο ΣΥΡΙΖΑ. Ακόµη περισσότερα ζητάει
χρήµατα για να στηριχθούν και µάλιστα εµπροσθοβαρώς οι µε-
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γάλοι επιχειρηµατικοί όµιλοι, για να θωρακιστεί –λέει- µε αυτόν
τον τρόπο η ελληνική οικονοµία. Φτάνει στο σηµείο δε µέχρι και
για το «µαξιλάρι» να µιλάει, το οποίο «µαξιλάρι» προέρχεται από
τα αιµατοβαµµένα πρωτογενή πλεονάσµατα. Δηλαδή, οι ίδιοι οι
εργαζόµενοι θα πληρώσουν ακόµη µια φορά τη σωτηρία των µε-
τόχων των επιχειρηµατικών οµίλων, καθώς στο «µαξιλάρι» αυτό
περιλαµβάνονται και τα αποθεµατικά ασφαλιστικών ταµείων, νο-
σοκοµείων και άλλων δηµόσιων οργανισµών. Όταν αυτά τα απο-
θεµατικά εξαντληθούν, τότε νέα µέτρα αντιλαϊκά θα έρθουν και
αντιασφαλιστικά απέναντι σε εργαζόµενους και στον λαό ή
µέτρα τα οποία θα επιβαρύνουν τελικά έτσι ή αλλιώς τα λαϊκά
στρώµατα, όπως είναι τα µέτρα τα οποία πρότεινε ο κ. Βαρου-
φάκης πριν από λίγο, γιατί είναι προτάσεις εντός των τειχών,
είναι προτάσεις που αφήνουν στο απυρόβλητο το µεγάλο κεφά-
λαιο, αφήνουν στο απυρόβλητο τους κεφαλαιοκράτες. 

Και µέσα από αυτήν τη διαδικασία, µέσα από αυτήν την προ-
τασεολογία, αυτό το οποίο προσπαθούν να συγκαλύψουν ολό-
γυρα είναι ποιος είναι ο εχθρός και ο αντίπαλος. Ο πραγµατικός
εχθρός των αυτοαπασχολουµένων, των εργαζοµένων, των πλα-
τιών λαϊκών στρωµάτων, της φτωχοµεσαίας αγροτιάς είναι τα µο-
νοπώλια και η δράση τους, είναι το σύστηµα που στηρίζει τα
συµφέροντά τους και θωρακίζει µε κάθε τρόπο αυτά τα συµφέ-
ροντα. 

Έτσι, λοιπόν, δεν είναι τυχαίο ότι τη σηµερινή περίοδο, την πε-
ρίοδο αυτή της εκδήλωσης µιας νέας ακόµη πιο βαθιάς καπιτα-
λιστικής κρίσης, όπου οι κυβερνήσεις ζητάνε από τους λαούς να
πληρώσουν τα σπασµένα της κρίσης για ακόµη µια φορά, κλιµα-
κώνοντας την αντιλαϊκή και αντεργατική επίθεση, έρχεται σήµερα
η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας µε νέα µέτρα και νοµοθε-
τικά πλαίσια για να θωρακίσει ακόµη περισσότερο το σύστηµα,
παίρνοντας τη σκυτάλη από τον ΣΥΡΙΖΑ, ο οποίος νόµιζε ότι θα
βάλει στον γύψο τις απεργίες, για να επιδιώξει να βάλει στον
γύψο τις συγκεντρώσεις. 

Όπως η αποτελεσµατικότητα των µέτρων του ΣΥΡΙΖΑ που συν-
τρίφτηκε από την πραγµατικότητα, έτσι, λοιπόν, και το νοµοσχέ-
διο της Κυβέρνησης που επιδιώκει να βάλει στον γύψο τις
συγκεντρώσεις θα συντριβεί από την ίδια την πραγµατικότητα
και την ταξική πάλη των εργαζοµένων και των υπόλοιπων λαϊκών
στρωµάτων. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστούµε τον
Καραθανασόπουλο.

Καλώ στο Βήµα τον Βουλευτή της Ελληνικής Λύσης, τον κ. Αν-
τώνη Μυλωνάκη.

Ορίστε, κύριε Μυλωνάκη, έχετε τον λόγο για επτά λεπτά. 
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΜΥΛΩΝΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κύριε Υπουργέ, έφυγε, δυστυ-

χώς, ο Θοδωρής Ρουσόπουλος, καλός φίλος και συνάδελφος,
για να του πω, επειδή είπε κάτι για το νοµοσχέδιο το οποίο έρχε-
ται αύριο για τις συναθροίσεις και τις πορείες, επειδή είπε ότι
ήταν ένα νοµοσχέδιο της κυβέρνησης του Γεωργίου Παπαδό-
πουλου, της Χούντας, όπως είπε, θέλω να του πω, όµως, ότι κα-
νένας ούτε από τη Νέα Δηµοκρατία µέχρι τώρα, χρόνια τώρα
από το 1971 -θυµίζω ότι είναι το νοµοθετικό διάταγµα 797/1971-
ούτε από τον ΣΥΡΙΖΑ δεν τόλµησε να τον τροποποιήσει ή να τον
καταργήσει. 

Με αυτόν πορευτήκατε τόσα χρόνια, κύριοι συνάδελφοι και
του ΣΥΡΙΖΑ και της Νέας Δηµοκρατίας, άλλο αν δεν είχατε τα κό-
τσια να τον εφαρµόσετε, γιατί εφαρµόζατε κατά το δοκούν κοµ-
µάτια αυτού του νόµου. Αυτά θα τα πούµε, όµως, αύριο που
ξεκινάει, που εισάγεται αυτό το νοµοσχέδιο. 

Είµαι πολύ περήφανος, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, γιατί
ανήκω στην Κοινοβουλευτική Οµάδα της Ελληνικής Λύσης. Το
έχω πει πολλές φορές. Το λέω άλλη µια φορά και θα το τονίσω
ότι από την πρώτη στιγµή υποσχεθήκαµε και βλέπετε ότι το κά-
νουµε πράξη. Θα κάνουµε µια δηµιουργική αντιπολίτευση, µια
αντιπολίτευση που θα καταγγέλλουµε τα κακώς κείµενα της Κυ-
βέρνησης και θα κάνουµε προτάσεις εποικοδοµητικές και συµ-
φέρουσες για την Ελληνίδα και τον Έλληνα. 

Κύριε Υπουργέ, φέρατε ένα νοµοσχέδιο για εναλλακτικές µορ-
φές χρηµατοδότησης. Μέσα σε αυτό το νοµοσχέδιο, κάτι το
οποίο ξένιζε ακόµα και τους δικούς σας Βουλευτές, όπως ο κ.

Βολουδάκης και άλλοι, ήταν ότι θα µπορούσαν να πάρουν ένα
δάνειο ύψους µέχρι είκοσι πέντε χιλιάδες άνθρωποι οι οποίοι
ήρθαν παράνοµα στη χώρα µας, δηλαδή λαθροεισβολείς, αιτή-
θηκαν άσυλο και περιµένουν την απάντηση για το αν δικαιούνται
άσυλο ή όχι. 

Μετά από αρκετές συζητήσεις νοµίζω ότι για άλλη µια φορά
απέδειξε η Ελληνική Λύση το πόσο µπορεί και επηρεάζει µε τον
ορθό λόγο και τη σοβαρή και έντιµη πολιτική, κύριε Υπουργέ, και
δίνουµε συγχαρητήρια πραγµατικά διότι ακούτε. Ναι, αυτό είναι
αλήθεια. Φέρατε µια νοµοτεχνική βελτίωση. Η διόρθωση έπρεπε
να έχει γίνει από την πρώτη στιγµή. Εν πάση περιπτώσει, ποτέ
δεν είναι αργά. Έστω και την τελευταία στιγµή πήρατε πίσω και
βάλατε τη διόρθωση ότι θα πρέπει να έχουν δεκαετή φορολογική
παρουσία αυτοί οι οποίοι θα πρέπει να πάρουν το µικροδάνειο
αυτό.

Όµως, θέλω να πω και να το δείτε αυτό, κύριοι της Κυβέρνη-
σης, ότι δεν είναι δυνατόν να ερχόµαστε και να νοµιµοποιούµε
την τοκογλυφία. Ποιες είναι οι εταιρείες αυτές, οι οποίες θα µπο-
ρέσουν να δώσουν δάνειο στους µικροµεσαίους, δηλαδή σε ένα
νοικοκυριό;

Εγώ θα σας πω ένα παράδειγµα. Θυµόµαστε πριν λίγες µέρες
τη µητέρα της µικρής Μαρίας, η οποία λιποθύµησε και µε την
κραυγή αγωνίας -και δεν είναι µοναδική- η οποία είπε: «θέλω δου-
λειά». Δηλαδή αυτή η γυναίκα θα µπορούσε να πάρει ένα δάνειο
-σας λέω εγώ- 5.000, 10.000 ευρώ µε ένα επιτόκιο, στο οποίο δεν
υπάρχει πλαφόν;

Κύριε Υφυπουργέ, από ό,τι µας είπε ο κύριος Υπουργός, από
15% µέχρι 25% είναι το επιτόκιο στο οποίο κινείται η Ευρώπη.
Γιατί µας είπε ο κ. Ρουσόπουλος ότι περίπου τετρακόσιες εται-
ρείες υπάρχουν και χρηµατοδοτούν στην Ευρώπη αυτό το σύ-
στηµα. 

Σας λέω, λοιπόν, ότι από το 2008 που εφαρµόστηκε στις Ηνω-
µένες Πολιτείες αυξήθηκαν κατά 78% η κατάθλιψη και οι αυτο-
κτονίες εξαιτίας αυτών των δανείων, των µικρών δανείων, αυτών
των αθώων -υποτίθεται- δανείων, τα οποία δεν είναι καθόλου
αθώα. Διότι όταν ο λαός έχει απόλυτη ανάγκη να σπουδάσει το
παιδί του ή να ζήσει το παιδί του, θα πάρει ένα καταναλωτικό δα-
νειάκι πέντε, δέκα, δεκαπέντε χιλιάδων. Αυτό το καταναλωτικό
δάνειο, λοιπόν, µε ένα επιτόκιο 15%, 20%, 25% θα γίνει αυτόµατα
ο τάφος αυτής της οικογένειας, αυτού του ανθρώπου του µι-
κρού, του µεσαίου, ο οποίος θα το πάρει. Γιατί µη µου πείτε ότι
µπορεί να πάρει κάποιος και να φτιάξει µία επιχείρηση µε 25.000
ευρώ!

Και τώρα που ήρθε και ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του
ΣΥΡΙΖΑ, ο κ. Τσακαλώτος, τον οποίο σέβοµαι, θα ήθελα να τον
ρωτήσω το εξής: Κύριε Τσακαλώτε, αυτό το νοµοσχέδιο είναι
δικιά σας επινόησης και το ακολούθησε η Νέα Δηµοκρατία και
το στηρίξατε µέχρι τέλος. Είδα όµως εσάς, προσωπικά εσάς, να
κατηγορείτε την Κυβέρνηση γιατί έβγαλε από το πλάνο των
25.000 ευρώ τους παράνοµους µετανάστες αιτούντες άσυλο, οι
οποίοι είναι και αυτοί στις ευάλωτες οµάδες. Δηλαδή έχουµε µια
κατηγορία ευάλωτων οµάδων και µέσα σε αυτή την κατηγορία
έχουµε ορισµένους ανθρώπους, οι οποίοι δεν θα µπορούσαµε
να διανοηθούµε ότι µπορούν να πάρουν δάνειο. Γιατί κατηγο-
ρείτε λοιπόν την Κυβέρνηση ότι έφερε τη νοµοτεχνική αυτή βελ-
τίωση; Νοµίζω ότι για κάποια άλλα πράγµατα θα έπρεπε την
κατηγορήστε. Για τοκογλυφία θα έπρεπε να την κατηγορήσετε,
ότι ξεπλένει την τοκογλυφία.

Κύριοι της Κυβέρνησης, ένα άλλο το οποίο θέλω να πω προτού
κλείσω -γιατί τα είπαν πάρα πολύ σωστά και νοµίζω ότι τα ακού-
σατε και από τον Πρόεδρο της Ελληνική Λύσης κ. Κυριάκο Βε-
λόπουλο και από τον εισηγητή µας και από τον Κοινοβουλευτικό
Εκπρόσωπο- είναι το εξής: Νοµίζω ότι δεν βαδίζετε καλά. Ανοί-
γετε τα τελωνεία, το τελωνείο των Κήπων. Ρωτήστε τους ανθρώ-
πους του βορείου Έβρου τι λένε γι’ αυτό το πράγµα. Κλείστε το
τελωνείο των Καστανιών. Κλείστε και το τελωνείο των Κήπων και
απαγορεύστε τουρκικά προϊόντα να έρχονται µέσα. 

Προσέξτε καλά γιατί από τις Καστανιές αρχίζουν πάλι και µπαί-
νουν και εισβάλλουν λαθροµετανάστες. Θα έχουµε άλλο πρό-
βληµα µε το τελωνείο των Καστανιών. Αυτό λένε οι άνθρωποι οι
οποίοι ζουν στην περιοχή.
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Και ένα τελευταίο. Έρχεται ένας Αρµαγεδδών, σχέδιο «ΗΡΑ-
ΚΛΗΣ» για το τέλος προστασίας πρώτης κατοικίας. Εκτός από
το πρόγραµµα «SURE», δηλαδή «µισή δουλειά-µισά λεφτά»,
έχουµε και αυτό το οποίο είπαµε και προχθές -και προσέξτε το-
όπου η «JP MORGAN» αγοράζει για ένα κοµµάτι ψωµί τις ληξι-
πρόθεσµες οφειλές όσων οφείλουν στη ΔΕΗ. Προσέξτε το, διότι
θα έχουµε δράµατα. 

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εµείς ευχαρι-
στούµε τον κ. Μυλωνάκη.

Να καλέσω στο Βήµα τη Βουλευτή της Νέας Δηµοκρατίας κ.
Ασηµίνα Σκόνδρα για επτά λεπτά.

ΑΣΗΜΙΝΑ ΣΚΟΝΔΡΑ: Κύριε Πρόεδρε, κύριε Υπουργέ, κυρίες
και κύριοι συνάδελφοι, η πατρίδα µας εξέρχεται νικήτρια από την
πανδηµία που έπληξε την παγκόσµια κοινότητα. Το µαρτυρούν
οι αριθµοί, το µαρτυρούν και τα εύσηµα που έλαβε η Ελλάδα από
όλα τα κράτη της υφηλίου. Αποτελούµε, κατά κοινή πια οµολο-
γία, κράτος-πρότυπο για τον χειρισµό της υγειονοµικής κρίσης,
διότι έγιναν σωστές κινήσεις και πάρθηκαν έγκαιρα προφυλάξεις
από την Κυβέρνηση για την ασφάλεια των πολιτών και τη δια-
σφάλιση της δηµόσιας υγείας. Ωστόσο αυτό αφορά το κοµµάτι
της υγειονοµικής κρίσης. 

Όµως, συνέπεια αυτής είναι µια οικονοµική ύφεση, το βάθος
της οποίας εκτιµάται από πλευράς της Ευρωπαϊκής Τράπεζας
ότι θα είναι το µεγαλύτερο στην ιστορία της Ευρώπης εδώ και
εβδοµήντα χρόνια. Δυστυχώς, κάποιοι συνάδελφοι της Αντιπο-
λίτευσης θέλουν να αξιοποιήσουν µικροκοµµατικά αυτό το κύµα
ύφεσης και να το παρουσιάσουν ως ελληνικό πρόβληµα. Ασκούν
δηλαδή κριτική στην ελληνική Κυβέρνηση και τις πρωτοβουλίες
που παίρνει για την επανεκκίνηση της εθνικής µας οικονοµίας. 

Θα µου επιτρέψετε να απαντήσω ότι πρόκειται για τη συνήθη
µικροψυχία αυτών που το παρελθόν έχει καταδείξει µε απόλυτη
σαφήνεια τον τρόπο που ασκούσαν εξουσία. Τους ανέδειξε ως
µετρ της υπερφορολόγησης και τώρα προσπαθούν να µετατρέ-
ψουν ένα παγκόσµιας κλίµακας οικονοµικό πρόβληµα σε ελλη-
νική κυβερνητική αδυναµία. Είναι λυπηρό που, αντί να σταθούν
εποικοδοµητικά στο πλευρό των πολιτών και να στηρίξουν τις
προσπάθειες που γίνονται από κυβερνητικής πλευράς να ξεπε-
ραστεί όσο το δυνατόν πιο ανώδυνα η εν λόγω κατάσταση, σκέ-
πτονται για ακόµη µια φορά στα στενά πλαίσια του στρεβλού
κοµµατικού ιδεολογισµού και µικροκοµµατικού οφέλους. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Κυβέρνηση εισάγει το σχέδιο
νόµου για το πλαίσιο χορήγησης µικροχρηµατοδοτήσεων και τις
ρυθµίσεις του χρηµατοπιστωτικού τοµέα και, όπως πολύ τεκµη-
ριωµένα προηγουµένως ακούστηκε από τον συνάδελφό µας εδώ
τον κ. Ρουσόπουλο, είναι µία µέθοδος δοκιµασµένη και πετυχη-
µένη διεθνώς, µια πρακτική διεθνώς επιτυχηµένη. 

Πρόκειται, λοιπόν, για ένα νοµοσχέδιο του Υπουργείου Οικο-
νοµικών που συντελεί στο να γίνει ένα ουσιαστικό και χρήσιµο
βήµα µπροστά, τη στιγµή ακριβώς που η εθνική µας οικονοµία
προσπαθεί να ορθοποδήσει και πάλι. Αλλάζει ο τρόπος µε τον
οποίο θα δίνονται µικρές πιστώσεις σε πολίτες είτε επιχειρηµα-
τίες που τώρα ξεκινούν είτε σε όσους έχουν ήδη µικρές επιχει-
ρήσεις και δεν έχουν πρόσβαση στο τραπεζικό σύστηµα είτε σε
ευάλωτες κοινωνικές οµάδες, ώστε να µπορέσουν να πάρουν ένα
µικρό δάνειο για την κάλυψη συγκεκριµένων αναγκών. 

Αξίζει να σηµειωθεί ότι η ηγεσία του Υπουργείου Οικονοµικών
άκουσε τους προβληµατισµούς και τις βελτιωτικές προτάσεις
τόσο από τη Συµπολίτευση όσο και από την Αντιπολίτευση στη
διάρκεια των συνεδριάσεων στην αρµόδια επιτροπή. Έκανε ου-
σιαστικές αλλαγές ενσωµατώνοντας στην τελική µορφή του νο-
µοσχεδίου τις εν λόγω προτάσεις. Εδώ λοιπόν θα κριθείτε, κύριοι
συνάδελφοι της Αντιπολίτευσης, και εσείς για το πόσο θα στηρί-
ξετε τις προτάσεις σας που πλέον αποτελούν κοµµάτι του εν
λόγω νοµοσχεδίου. 

Το µοντέλο αυτό των µικροχρηµατοδοτήσεων έχει στόχο να
αναχαιτίσει -στον βαθµό που του αντιστοιχεί βεβαίως- την ύφεση
που λόγω των συνεπειών της πανδηµίας απειλεί όχι µόνο τη
χώρα µας αλλά και ολόκληρη την παγκόσµια οικονοµία. Κανείς
νοήµων άνθρωπος δεν αρνείται ότι η επανεκκίνηση της οικονο-

µίας µετά το ολοκληρωτικό lockdown τριών µηνών είναι αντικει-
µενικά µια δύσκολη υπόθεση και για τον λόγο αυτό η Κυβέρνηση
του Κυριάκου Μητσοτάκη δεσµεύτηκε να αξιοποιήσει όλα τα
µέσα που διαθέτει και όλα εκείνα τα οικονοµικά εργαλεία και τα
ελληνικά και τα ευρωπαϊκά, πάντα όµως αξιολογώντας την κατά-
σταση µε ρεαλισµό αλλά και µε ευαισθησία.

Αξιότιµοι συνάδελφοι, εκλέγοµαι σε έναν νοµό που βίωσε πολύ
σκληρά τις συνέπειες της οικονοµικής κρίσης της περασµένης
δεκαετίας. Ο Νοµός Καρδίτσας, όπως και πολλοί άλλοι νοµοί της
ελληνικής περιφέρειας, βασίζεται στην πρωτογενή παραγωγή.
Συγκαταλεγόµαστε στους νοµούς που ακόµη και σήµερα κατα-
γράφουµε από τα υψηλότερα ποσοστά ανεργίας στη χώρα. Οι
νέες και οι νέοι µας έχουν σοβαρές ανησυχίες για το µέλλον
τους, ενώ οι γονείς τους εξακολουθούν να αντιµετωπίζουν προ-
βλήµατα, αδυνατώντας πολλές φορές να βρουν βιώσιµες λύσεις
για να ξεπεράσουν τα οικονοµικά αδιέξοδα της οικογένειας. 

Για τις Καρδιτσιώτισσες και για τους Καρδιτσιώτες, όπως και
για πολίτες άλλων περιφερειών, τα αποτελέσµατα της κυβερνη-
τικής πολιτικής που θα προκύψουν από αυτό το σχέδιο νόµου θα
είναι µετρήσιµα και άµεσα ορατά. Επιβραδύνοντας την ύφεση µε
εργαλεία όπως αυτό των µικροχρηµατοδοτήσεων, βοηθούµε
τους ανθρώπους στις περιφέρειες, που δουλεύουν σκληρά στην
παραγωγή του πρωτογενή πλούτου, να συνεισφέρουν σηµαντικά
στην οικονοµική ανάταση και της χώρας. 

Με το άνοιγµα των επιχειρήσεων και δεδοµένης της ανάγκης
ρευστότητας, η Κυβέρνηση δίνει λύση µε αυτή τη µορφή χρηµα-
τοπιστωτικής στήριξης, όπου δεν υπάρχει δυνατότητα δανειοδό-
τησης από τα µεγάλα τραπεζικά ιδρύµατα. Δίνει, έτσι, ανάσα
βιωσιµότητας στις περιορισµένες τοπικές οικονοµίες που συντε-
λούν όµως καθοριστικά σε ολόκληρο τον κύκλο εργασιών στην
περιφέρεια.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το πλαίσιο χορήγησης µικροχρη-
µατοδοτήσεων αποτελεί µία εναλλακτική µορφή χρηµατοδότησης,
για την οποία χρειαζόµαστε ένα ολοκληρωµένο σύγχρονο θεσµικό
πλαίσιο λειτουργίας. Η παροχή µικροπιστώσεων δίνει τη δυνατό-
τητα άντλησης κεφαλαίων έως 25.000 ευρώ και απευθύνεται κυ-
ρίως στις πολύ µικρές επιχειρήσεις, στα φυσικά πρόσωπα για τη
σύσταση και τη λειτουργία πολύ µικρών επιχειρήσεων και σε
άτοµα που ανήκουν σε ευάλωτες κοινωνικές οµάδες. Ανατίθεται
στην Τράπεζα της Ελλάδος η εποπτεία και ο έλεγχος ολόκληρου
του συστήµατος λειτουργίας τόσο των νέων ιδρυµάτων µικροπι-
στώσεων που θα δηµιουργηθούν, όσο και των πολιτών οι οποίοι
θα πάρουν δάνεια µέσα από αυτή τη διαδικασία.

Το νοµοσχέδιο που καλούµαστε να ψηφίσουµε έρχεται να κα-
λύψει το χρηµατοδοτικό κενό που υπάρχει στην επιχειρηµατική
δραστηριότητα όσων αντιµετωπίζουν προβλήµατα στην πρό-
σβαση τραπεζικού δανεισµού, ιδίως λόγω αδυναµίας παροχής των
εξασφαλίσεων που απαιτεί η τραπεζική νοµοθεσία της Ευρωπαϊ-
κής Ένωσης. Δίνουµε, δηλαδή, ανάσα ρευστότητας σε όσους δεν
έχουν πρόσβαση στο τραπεζικό σύστηµα και σε όσους ταλαιπωρεί
και ταλανίζει έως σήµερα η γραφειοκρατία και η τοκογλυφία. Με
τον τρόπο αυτό διευκολύνουµε την οµαλή επανεκκίνηση της εθνι-
κής µας οικονοµίας και τη δηµιουργία νέων θέσεων εργασίας.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Τελειώνω σε µισό λεπτό, κύριε Πρόεδρε.
Η Κυβέρνηση και το οικονοµικό επιτελείο έχουν ως προτεραι-

ότητα αυτή τη στιγµή να τονώσουν την ελληνική οικονοµία και
να στηρίξουν τις επιχειρήσεις και τους εργαζόµενους. Το σηµε-
ρινό νοµοσχέδιο αποτελεί µία πρωτοβουλία από τις πολλές για
την επίτευξη αυτού του στόχου, γιατί η Νέα Δηµοκρατία ως
κόµµα λαϊκό και κοινωνικά ευαίσθητο µεριµνά για όλους, αρχί-
ζοντας όµως πάντα από τους πιο αδύναµους και από αυτούς που
έχουν περισσότερο ανάγκη. Ως σοβαρή Κυβέρνηση, µάλιστα,
δεν µιλά πολύ, αλλά ασκεί πολιτική µε πράξεις.

Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Εµείς ευχαριστούµε
την κ. Σκόνδρα.

Θα καλέσω στο Βήµα τη Βουλευτή του ΣΥΡΙΖΑ κ. Σουλτάνα
Ελευθεριάδου.
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Ορίστε, κυρία Ελευθεριάδου, έχετε τον λόγο για επτά λεπτά.
ΣΟΥΛΤΑΝΑ ΕΛΕΥΘΕΡΙΑΔΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύ-

ριοι Βουλευτές, ας αρχίσουµε µε ένα δεδοµένο. Η ύφεση το δεύ-
τερο τρίµηνο φέτος θα φτάσει το 16%. Είναι αποδεκτό από
όλους και αυταπόδεικτο.

Τι λένε οι Κυβερνητικοί Βουλευτές σήµερα; Λένε ότι όλα τα
έκαναν εντάξει, ότι υπάρχουν εννέα χρηµατοδοτικά εργαλεία και
ότι η Κυβέρνηση βοήθησε µε αυτά τις µικροµεσαίες επιχειρήσεις
και τη λαϊκή τάξη, όπως την είπε η προηγούµενη συνάδελφος.

Ταυτόχρονα, στις οµιλίες σας µιλάτε για χρηµατοδοτικό κενό.
Αφού τα κάνατε, λοιπόν, όλα εντάξει, καταλαβαίνετε πόσο αντι-
φατικό είναι να υπάρχει χρηµατοδοτικό κενό. Και γιατί υπάρχει
αυτό; Διότι στην πραγµατικότητα δεν κάνετε τίποτα εντάξει. Δεν
ενισχύσατε τις µικροµεσαίες επιχειρήσεις. Δεν ενισχύσατε τους
εργαζόµενους, τους ελεύθερους επαγγελµατίες, τους επιστήµο-
νες, τους αγρότες. 

Στην Ελλάδα, συγκεκριµένα, έχουµε οκτακόσιες χιλιάδες επι-
χειρήσεις και οκτακόσιους χιλιάδες ελεύθερους επαγγελµατίες.
Αυτή τη στιγµή, τρεις στις δέκα επιχειρήσεις κινδυνεύουν µε λου-
κέτο, οκτώ στις δέκα επιχειρήσεις αντιµετωπίζουν έλλειµµα ρευ-
στότητας, το 55% των επιχειρήσεων δεν έχει καµµία απολύτως
πρόσβαση στις τράπεζες και επτά στις δέκα επιχειρήσεις είναι
έξω από τα χρηµατοδοτικά εργαλεία που µε τόση περηφάνια
ανακοινώνετε.

Στο ΤΕΠΙΧ ΙΙ αξιολογήθηκαν δέκα χιλιάδες επιχειρήσεις από
τις εκατό χιλιάδες που υπέβαλαν αίτηση και έχουν εγκριθεί µόνο
τρεις χιλιάδες οκτακόσιες επιχειρήσεις. Στο Ταµείο Εγγυοδοσίας
υπάρχει τεράστιο χρηµατοδοτικό κενό µεταξύ της ζήτησης και
της προσφοράς. Η ζήτηση είναι 16 δισεκατοµµύρια ευρώ, η Κυ-
βέρνησή σας ανακοίνωσε 3,5 δισεκατοµµύρια ευρώ και εντάχθη-
καν µία στις δέκα επιχειρήσεις. Στην επιστρεπτέα προκαταβολή
υπάρχουν διακόσιες χιλιάδες αιτήσεις επιχειρήσεων και αυτό δεί-
χνει πόσο µεγάλο κενό στην ενίσχυση των επιχειρήσεων υπάρχει
από την Κυβέρνησή σας.

Θεσµοθετήσατε την αναστολή των υποχρεώσεών σας έως τον
Οκτώβριο. Τι σηµαίνει αυτό; Τι θα γίνει τον Οκτώβριο; Εκατοντά-
δες χιλιάδες επιχειρήσεις οι οποίες θα έχουν συσσωρευµένα
χρέη δεν θα µπορούν να πάρουν φορολογική και ασφαλιστική
ενηµερότητα. Τι σηµαίνει αυτό ακόµα περαιτέρω; Σηµαίνει ότι
δεν θα έχουν ακόµα περισσότερες επιχειρήσεις πρόσβαση στις
τράπεζες, γιατί για να έχει µία επιχείρηση πρόσβαση στις τρά-
πεζες χρειάζεται φορολογική και ασφαλιστική ενηµερότητα. Επί-
σης, θα καταπέσουν αλληλόχρεοι επιχειρηµατικοί λογαριασµοί
και θα σφραγιστούν επιταγές.

Στα εργασιακά, το πρόγραµµα «ΣΥΝΕΡΓΑΣΙΑ» είναι απολύτως
αποτυχηµένο και αυτό αποδεικνύεται από τις επιχειρήσεις οι
οποίες τελικά συµµετέχουν σε αυτό. Μόνο τρεις χιλιάδες επιχει-
ρήσεις συµµετέχουν στο πρόγραµµα «ΣΥΝΕΡΓΑΣΙΑ» και τριάντα
τρεις χιλιάδες εργαζόµενοι από τις οκτακόσιες χιλιάδες επιχει-
ρήσεις. Και αυτό γιατί το πρόγραµµα δεν ευνοεί, όπως είπαµε
εξαρχής, ούτε τους εργαζόµενους που βλέπουν µείωση στο
µισθό τους τουλάχιστον 20% ή αντιµετωπίζουν την απόλυση,
αλλά ούτε και τους επιχειρηµατίες οι οποίοι χρησιµοποιούν τους
εργαζόµενους για το µισό ωράριο και πρέπει να πληρώσουν τις
ασφαλιστικές εισφορές τους.

Εποµένως, τα µέτρα µέχρι τώρα για την ενίσχυση της µικρο-
µεσαίας επιχειρηµατικότητας και των εργαζοµένων, οι µειώσεις
των µισθών, οι απολύσεις -που καµµία προστασία δεν δώσατε
από αυτές στους εργαζόµενους- η ελαστικοποίηση των συµβά-
σεων εργασίας και η κατάργηση των συλλογικών συµβάσεων ερ-
γασίας οδήγησαν σε αυτό το σηµείο της ύφεσης την ελληνική
οικονοµία.

Για τους ελεύθερους επαγγελµατίες επίσης δεν κάνατε τίποτα.
Χιλιάδες έζησαν µε κρατική ενίσχυση 800 ευρώ για τρεις µήνες.
Για τους επιστήµονες υπήρξε το πραγµατικό σκάνδαλο µε τα vo-
ucher που ήταν η κοροϊδία για τον επιστηµονικό κλάδο της
χώρας µας και δεν υπήρξε καµµία ουσιαστική κρατική ενίσχυση.
Αφού τους υποτιµήσατε, τους πετάξατε το ξεροκόµµατο των 600
ευρώ. Για τους εποχικά εργαζόµενους δεν υπάρχει καµµία µέρι-
µνα. Αναφορικά µε τους αγρότες, παρακολουθείτε εδώ και τέσ-
σερις µήνες την ταλαιπωρία και την κατάρρευσή τους.

Και τι κάνετε, λοιπόν; Φέρνετε αυτό το νοµοσχέδιο, για το
οποίο στη συνέχεια θα πω ότι ουσιαστικά είναι παιδί του ΣΥΡΙΖΑ,
το οποίο όµως δηµιουργήθηκε υπό άλλες συνθήκες και µόνο για
να ενισχύσει συµπληρωµατικά την ελληνική µικροµεσαία οικονο-
µία. Φέρνετε, λοιπόν, αυτό το νοµοσχέδιο σήµερα και στρουθο-
καµηλίζετε, γιατί εκτός του ότι το φέρνετε µε καθυστέρηση ενός
χρόνου και ενώ οι µικροµεσαίες επιχειρήσεις έχουν υποστεί πολύ
µεγάλη ζηµία και έχουν καταρρεύσει από την αδυναµία σας να
τις βοηθήσετε, το φέρνετε όχι συµπληρωµατικά, αλλά θεωρείτε
ότι αυτό θα σώσει τις µικροµεσαίες επιχειρήσεις.

Μακάρι να αποτρέψει προσωρινά το λουκέτο που φαίνεται ότι
θα έρθει στις τρεις από τις δέκα επιχειρήσεις, σύµφωνα µε τα
επίσηµα στοιχεία της ΓΣΕΒΕΕ! Οι επιφυλάξεις µας είναι πολλές
και τα ερωτηµατικά µας πολλά. Σήµερα, όµως, υπό την πίεση της
κοινωνίας οφείλουµε όλοι να σταθούµε στο ύψος των περιστά-
σεων και να προσφέρουµε έστω και αυτό το νοµοσχέδιο και αυτή
τη δυνατότητα στις µικροµεσαίες επιχειρήσεις.

Το νοµοσχέδιο αυτό, όπως προείπα, είναι δηµιούργηµα του
ΣΥΡΙΖΑ. Η υιοθέτηση ενός θεσµικού πλαισίου αναφορικά µε τις
χρηµατοδοτήσεις ήταν από τους πυλώνες της στρατηγικής µας
που σκοπό είχε να θεραπεύσει τις αποτυχίες των συστηµικών
τραπεζών να χορηγήσουν χρηµατοδοτικά εργαλεία στις µικρο-
µεσαίες επιχειρήσεις. Ο ΣΥΡΙΖΑ είχε εντάξει τη δηµιουργία του
θεσµικού πλαισίου που συζητάµε σήµερα στον εθνικό αναπτυ-
ξιακό σχεδιασµό. Είχε συντάξει την αρχική εκδοχή του σηµερι-
νού σχεδίου νόµου και την αιτιολογική του έκθεση και είχε
ξεκινήσει τη δηµόσια διαβούλευση για να έρθει ο νόµος στη
Βουλή.

Το σηµερινό νοµοσχέδιο είναι κρίσιµο για το µέλλον της ελλη-
νικής οικονοµίας και τη στήριξη των ευάλωτων κοινωνικών οµά-
δων. Είναι κρίσιµο για τις µικροµεσαίες επιχειρήσεις και τις
νεοφυείς επιχειρήσεις. Θα πρέπει, όµως, να λειτουργήσει χωρίς
εµπράγµατες εγγυήσεις και µε αξιολόγηση όχι βάσει της πιστο-
ληπτικής ικανότητας, αλλά των ατοµικών δεξιοτήτων και την προ-
οπτική του επιχειρηµατικού εγχειρήµατος. Θα πρέπει να
λειτουργήσει έχοντας στο πλάι του ένα συµβουλευτικό πλαίσιο
υπηρεσιών, χωρίς αθέµιτες πρακτικές, υπέρογκες χρεώσεις
τόκων και αδιαφάνεια και µε δικλίδες ασφαλείας, ώστε να µη νο-
µιµοποιούνται παράνοµες οικονοµικές δραστηριότητες.

Δεν δίνουµε λευκή επιταγή στην Κυβέρνησή σας. Διατυπώ-
σαµε στις συνεδριάσεις της αρµόδιας επιτροπής τις παρατηρή-
σεις µας και τις επιφυλάξεις µας. Καταθέσαµε τροπολογίες που
είναι σύµφωνες µε τις παρατηρήσεις των φορέων και για πρώτη
φορά πιστεύουµε ότι ένα νοµοσχέδιο το οποίο είναι δηµιούρ-
γηµα του ΣΥΡΙΖΑ -δηµιουργήθηκε, βέβαια, υπό άλλες συνθήκες-
θα βοηθήσει αυτή την κρίσιµη στιγµή την ελληνική οικονοµία. 

Διότι η προτεραιότητα του ΣΥΡΙΖΑ τόσο κατά τη διάρκεια της
διακυβέρνησής του όσο και σήµερα είναι το πώς θα επιβιώσουν
οι επιχειρήσεις και πώς δεν θα χάσουν τις θέσεις εργασίας τους
και το εισόδηµα τους οι εργαζόµενοι. 

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εµείς ευχαρι-
στούµε και να καλέσω στο Βήµα τον Κοινοβουλευτικό Εκπρό-
σωπο του Κινήµατος Αλλαγής κ. Ανδρέα Λοβέρδο.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Δεν έχουν περάσει, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, πολλές µέρες

από την Πέµπτη της περασµένης εβδοµάδος που συζητούσαµε
για το παρόν σχέδιο νόµου, συνεπώς δεν έχω καινούργια πράγ-
µατα να πω. Ένας Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος ζυγίζει το πε-
ριεχόµενο της οµιλίας του, κοιτώντας και τι ευρύτερα θέµατα
έχουν προκύψει ή προκύπτουν µε βάση τα οποία οφείλει να κάνει
µια τοποθέτηση.

Διασυνδέω τούτη εδώ την παρέµβασή µου µε την αµέσως προ-
ηγούµενη της περασµένης εβδοµάδος, για να απευθυνθώ στον
κύριο Υφυπουργό, τον κ. Ζαββό, και να τον ρωτήσω για την Bad
Bank. Είχα κάνει µια αναφορά, επικαλούµενος την Ευρωπαϊκή
Κεντρική Τράπεζα που φέρεται να υιοθετεί αυτή την εκδοχή για
να δηµιουργηθεί µια κεντρική Bad Bank κι αυτή να εξακτινωθεί
στα κράτη µέλη της ευρωζώνης, στη σχετική παρέµβαση-δή-
λωση του κ. Στουρνάρα, του Διοικητή της Τραπέζης της Ελλά-
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δος, την οποία επαναλαµβάνει στα της εκθέσεως της Νοµισµα-
τικής Πολιτικής που µας έχει αποστείλει από χθες, όπου γίνεται,
κύριε Υπουργέ, κύριε Ζαββέ, ρητή αναφορά για ακόµη µια φορά
στο πόσο αναγκαία είναι η Bad Bank που πρέπει να προστεθεί
στα εργαλεία της Ελληνικής Δηµοκρατίας, όπως ο «ΗΡΑΚΛΗΣ»,
όπως και σε άλλα τα οποία προτείνει να τα αντιµετωπίσει θετικά
η Κυβέρνηση. 

Ένα από αυτά είναι πολύ βασικό κι έχουµε παρέµβει για το
θέµα αυτό, δεν ξέρω κι εγώ πόσες φορές στην Εθνική Αντιπρο-
σωπεία, έχοντας στα έδρανα αυτά Υπουργούς του ΣΥΡΙΖΑ και
τώρα της Νέας Δηµοκρατίας. Είναι το πτωχευτικό δίκαιο, το
οποίο είναι sine qua non για την πρόοδο της οικονοµίας και την
πολυπόθητη ανάπτυξη. 

Για Bad Bank, όµως, που συνδέεται µε το θέµα που σήµερα η
Εθνική Αντιπροσωπεία συζητά και µιλούν πολλοί, πρώτοι έχουµε
µιλήσει εµείς -ο συνάδελφος κ. Κωνσταντινόπουλος προ τριών
ετών- και µας αντιµετώπιζαν ως επιπόλαιους. Αλλά είχαµε δίκιο
τελικά για την Bad Bank, η οποία πρέπει να βοηθήσει την εθνική
οικονοµία, όχι γιατί θα διαρρυθµίσει µε έναν µαζικό τρόπο τις µη
εξυπηρετούµενες απαιτήσεις των τραπεζών από τους οφειλέτες
τους, αλλά γιατί θα δώσει τόνωση στην αγορά, αφού ένας φραγ-
µός στη ρευστότητα στην αγορά είναι η δυσπιστία που έχουν οι
διοικητές των τραπεζών και τα στελέχη τους να συνεχίσουν να
δανείζουν, όταν έχουν στην πλάτη τους 60 δισεκατοµµύρια µη
εξυπηρετούµενων δανείων. Και φοβούνται µήπως γίνουν αυτά
70 και 75 δισεκατοµµύρια. Είναι ψυχολογικό και οικονοµικό θέµα
η δηµιουργία της Bad Bank. 

Αναρωτιόµαστε, γίνεται µια συζήτηση στη χώρα από την οποία
η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας απουσιάζει; Δεν υπάρχουν
απόψεις; Πρέπει, δηλαδή, εµείς µε τη µέθοδο της έρευνας να ξέ-
ρουµε τι λένε τα αρµόδια στελέχη της Κυβέρνησης; Για εσάς,
κύριε Υφυπουργέ, λένε ότι είστε αρνητικός. Μα, όµως, εγώ δεν
το ξέρω. Συζητώντας για τα εµπόδια που υπάρχουν, εµφανίζεστε
κι εσείς να είστε αντίθετος γιατί δεν το πιστεύετε το εργαλείο
αυτό. Έτσι λέγεται. Θα σας παρακαλούσα να κάνετε µια συγκε-
κριµένη αναφορά σε οποιαδήποτε φάση των παρεµβάσεών σας
θέλετε ή σε µια νέα ενδεχοµένως συνεδρίαση της Επιτροπών Οι-
κονοµικών της Βουλής ή στην Ολοµέλεια.

Ερχόµενος τώρα στο θέµα, πρέπει να σταθώ για λίγο στα πε-
ρίφηµα Παρατηρητήριο της Τραπέζης της Ελλάδος και του
Υπουργείου Ανάπτυξης που θα µας πει παρατηρώντας ποιες
τράπεζες ανταποκρίνονται στο κάλεσµα της ελληνικής Κυβέρνη-
σης, των έξι κοµµάτων της Εθνικής Αντιπροσωπείας, του Υπουρ-
γού Ανάπτυξης, της Ευρωπαϊκής Κεντρικής Τράπεζας να
παρέχουν ευκολότερα ρευστότητα στην αγορά, εφόσον κάποιες
βασικές προϋποθέσεις τηρούνται. Προ µηνός µας είπε η Κυβέρ-
νηση «θα κάνουµε Παρατηρητήριο». Ο µήνας πέρασε και πέρασε
και µια εβδοµάδα από την προηγούµενη που ήµασταν εδώ. Πα-
ρατηρητήριο δεν υπάρχει. 

Δεν γνωρίζουµε ποιο πιστωτικό ίδρυµα ανταποκρίνεται στις
ανάγκες της εθνικής οικονοµίας και ποιο δεν ανταποκρίνεται. Και
µάλιστα ο Υπουργός Ανάπτυξης, ο κ. Γεωργιάδης, απαντώντας
σε δική µου παρέµβαση, είπε ότι το παρατηρητήριο δεν θα γίνει
για να παρατηρεί η Κυβέρνηση απλώς, αλλά παρατηρώντας για
να µπορεί να ξέρει ποια τράπεζα θα διευκολύνει τη ροή, εκεί
όπου αναπτύσσονται projects που η Κυβέρνηση µεθοδεύει και
σε ποια τράπεζα δεν πρέπει να συνεχιστεί η ροή.

Εδώ όµως φθάσαµε στον Ιούλιο. Ξέρετε, κυρίες και κύριοι
Βουλευτές, εάν κλείσει το καλοκαίρι, µετά, όπως χαρακτηριστικά
λέει τραπεζικό στέλεχος, δεν θα φτάνουν οι ασπιρίνες για να αν-
τιµετωπιστεί το πρόβληµα, θα απαιτούνται ισχυρότατες αντιβιώ-
σεις. Θα είναι αργά δηλαδή, θα είναι πολύ αργά. 

Τώρα, παρακολουθώ πώς µιλούν οι τράπεζες από την πλευρά
τους και πώς µιλούν ορισµένα αισιόδοξα κυβερνητικά στελέχη.
Στέκονται σωστά στην καλή πλευρά που έχουν δει να υπάρχει
στην ελληνική οικονοµία και που κι εγώ προσχωρώ σε αυτή τη
θετική θεώρηση και λέω ναι, πράγµατι υπάρχουν καλές στιγµές
στην ελληνική οικονοµία και σε αυτές τις δύσκολες περιόδους
που περνάει. 

Ας πούµε, αξιοποιούν κάποιες επιχειρήσεις τις ευκαιρίες που
υπάρχουν για να αναπτυχθεί το ηλεκτρονικό εµπόριο και για να

µετασχηµατίζονται ψηφιακά. Σωστό. Δεύτερον, όσες έρχονται
µε θετικά αποτελέσµατα από το 2019 µπαίνουν στο 2020 µε
γερές θέσεις και βάσεις εκκίνησης για να αντιµετωπίσουν τα
προβλήµατα της πανδηµίας που φέρνει ύφεση. Τηλεργασία, τη-
λεκπαίδευση. Ναι, αυτό συνιστά επιχειρηµατικό εκσυγχρονισµό.
Υπάρχουν επιχειρήσεις που ανταποκρίθηκαν αµέσως στις προ-
κλήσεις αυτές και τέλος, κάποιες που έχουν δωρίσει πολλά στο
Εθνικό Σύστηµα Υγείας και η Ελλάδα τούς το αναγνωρίζει και ευ-
γνωµονεί. 

Αν δούµε όµως για ποιες επιχειρήσεις πρόκειται, θα καταλά-
βουµε, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, ότι µιλάµε για τις µεγάλες
ελληνικές επιχειρήσεις και αυτές που ήδη ήταν προσαρµοσµένες
σε τεχνολογικούς ρυθµούς λειτουργίας έντονους. Το θέµα όµως
δεν είναι αυτό. Από εκεί µέχρι τού να φτάνουν κάποιοι διοικητές
τραπεζών να µας καταγράφουν τον απολογισµό στη ρευστότητα
που παρείχαν στην αγορά, λες και θα κρυφτούµε όλοι πίσω από
τους αριθµούς, όπως κρύβονται εκείνοι και θα πούµε «τι καλά»,
η απόσταση είναι πολύ µεγάλη. Μπορεί να παρουσιάζεις ότι έχεις
δώσει 1 δισεκατοµµύριο ευρώ, αλλά αυτό να έχει πάει στις συγ-
κεκριµένες επιχειρήσεις που δεν το είχαν και τόση ανάγκη. 

Το θέµα είναι τι γίνεται µε τις µεσαίες και τις µικρές. Δεν µπο-
ρεί η Κυβέρνηση να λειτουργεί πίσω από τον αριθµό των χρηµά-
των που έκαστη συστηµική τράπεζα έχει ρίξει στην αγορά. Η
ανάλυση, πέραν της ποσοτικής, της ποιοτικής πλευράς αυτής
της ρευστότητας θα δείξει ότι µένουν ακάλυπτες περισσότερες
επιχειρήσεις µεσαίες και µικρές. 

Άρα, λοιπόν, αυτό είναι το πλαίσιο µέσα στο οποίο έρχεται να
λειτουργήσει το σηµερινό σχέδιο νόµου. Έχουµε πρόβληµα.
Έχουµε τράπεζες που δεν ανταποκρίνονται, έχουµε κυβέρνηση
αδύναµη, έχουµε Παρατηρητήριο που δεν λειτουργεί, έχουµε µια
οικονοµία που…Όποιος πάει στη Ρόδο -η κ. Γεννηµατά έχει κάνει
συγκεκριµένες αναφορές- σήµερα θα καταγράψει την έλλειψη
τουριστών και θα καταλάβει, βλέποντας τα µεγαθήρια των ξενο-
δοχείων κλειστά, τι έρχεται σε λίγες εβδοµάδες. 

Ξαναλέω, ασπιρίνες δεν θα φτάνουν τον Σεπτέµβριο. Θα χρει-
άζεται ισχυρή αντιβίωση. 

Με συγχωρείτε πολύ: Μπορεί κανείς να αγνοήσει ότι το οικο-
νοµικό πρόβληµα θα µετατραπεί σε πολιτικό; Κανένας δεν µπο-
ρεί να το αγνοήσει αυτό. Όταν µετατρέπεται ένα οικονοµικό
πρόβληµα σε πολιτικό, για τον πολίτη πρώτα φταίει η Κυβέρνηση
και στη συνέχεια, κυρία και κύριοι Βουλευτές, οι πολίτες στρέ-
φονται και εναντίον όλων των κοµµάτων, γιατί λένε «δεν κάνετε
αυτά που πρέπει στην Εθνική Αντιπροσωπεία». Έρχεται, λοιπόν,
µ’ ένα µικρό εργαλείο η Κυβέρνηση να βοηθήσει. 

Κύριε Υφυπουργέ, ξαφνιάζοµαι µε την αρθρογραφία, µε το
πόσος κόσµος περιµένει αυτό το νοµοθετικό κείµενο και από την
πλευρά των επιχειρήσεων που θέλουν να µπουν στην αγορά,
αλλά και από την πλευρά των κοινωνών που δεν τους τροµάζουν
τα επιτόκια. Με φοβίζει αυτό. 

Ήµουν εδώ όταν ο κ. Σταϊκούρας κατέβηκε στα έδρανα των
Βουλευτών και είπε σε εµάς και στον ΣΥΡΙΖΑ που ήµασταν εδώ
ότι σκεφτόταν να ορίσει ένα ανώτατο όριο επιτοκίου κοντά στο
9% και του είπαµε ότι ακούγεται πολύ. Μας είπε τα συγκριτικά
δεδοµένα για χώρες στην Ευρώπη που αγγίζουν τα επιτόκια το
15%, το 20%, δηλαδή τοκογλυφία, και αισθανθήκαµε κατά κά-
ποιον τρόπο µακρινοί µε την ενδεχόµενη λειτουργία της αγοράς
µε πληθωρικό τρόπο. Η πραγµατικότητα, όµως, είναι άλλη. Φαί-
νεται ότι η ρευστότητα είναι τόσο πολύ απαραίτητη που ακόµα
και επιτόκια που ακούγονται τοκογλυφικά φαίνεται να µη φοβί-
ζουν. Τόση ανάγκη υπάρχει. 

Προχωρήστε. Οι εκτιµήσεις ότι θα αρχίσει αυτό να λειτουργεί
προς το τέλος του 2020 δεν είναι καλές, γιατί η Τράπεζα της Ελ-
λάδος πρέπει να επεξεργαστεί µεθόδους ελέγχου των κριτηρίων
στα οποία πρέπει να ανταποκρίνονται οι εταιρείες για να κάνει
αδειοδοτήσεις. Αυτά µάς πηγαίνουν λίγο πιο αργά απ’ ό,τι ίσως
να θέλαµε εµείς ή εσείς. Εν µέσω, όµως, του συνολικού προβλή-
µατος της έλλειψης ρευστότητας, αν προστεθεί και αυτό που δη-
µιουργεί µια ελπίδα σε κάποιον που έχει ανάγκη, το θεωρώ
επικίνδυνο. Ποιος θα δανειστεί µε επιτόκιο 8% και 9% και θα τα
καταφέρει να τα βγάλει πέρα; Το θεωρώ επικίνδυνο. Ως δικηγό-
ρος σάς το λέω αυτό.
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Εν πάση περιπτώσει, η πραγµατικότητα είναι αυτή. Προχωρή-
στε όσο µπορείτε πιο γρήγορα. Περιµένουµε κάποια στιγµή από
τον Υπουργό Οικονοµικών να µας δώσει το συνολικό σχέδιο που
έχει, προκειµένου να ανταποκριθεί η οικονοµία, δηλαδή οι άν-
θρωποι, στις ανάγκες που δηµιουργεί η πανδηµία που οδηγούν
σε ύφεση.

Κλείνω µε µια φράση που δεν εµπεριέχει ρητορική κορύφωση.
Πρέπει να συνεννοηθούµε, κυρίες και κύριοι Βουλευτές απ’ όλα
τα κόµµατα, όταν µιλούµε για ύψος ύφεσης ή για βάθος ύφεσης
να λέµε τα ίδια πράγµατα. Δεν µπορούµε να παρουσιάζουµε την
ύφεση του τριµήνου ως ύφεση ετήσια. Πρέπει να συνεννοηθούµε
στο τι αριθµούς χρησιµοποιούµε. Πρέπει να µιλάµε µε συγκεκρι-
µένο τρόπο όλοι µαζί για να µπορεί ο πολίτης να βγάζει ένα τε-
λικό συµπέρασµα για το τι ακριβώς συµβαίνει.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Κινήµατος Αλλαγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Σας ευχαριστούµε.
Τον λόγο ζήτησε και έχει ο Υφυπουργός κ. Ζαββός.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΖΑΒΒΟΣ (Υφυπουργός Οικονοµικών): Ευχαρι-

στώ, κύριε Πρόεδρε.
Θα ήθελα να απαντήσω ευθέως στην ερώτηση που έκανε για

δεύτερη φορά ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του Κινήµατος
Αλλαγής κ. Λοβέρδος. Την απήντησα την προηγούµενη φορά,
αλλά είναι ευκαιρία να τα πούµε και σήµερα.

Η ερώτηση είναι ποια είναι η θέση µας για τα σχέδια µείωσης
των κόκκινων δανείων µέσω της λεγόµενης Bad Bank, δηλαδή
µιας κακής τράπεζας. Εδώ θα ήθελα να πω ότι λίγες µέρες πριν
ο Πρωθυπουργός σε συνέντευξη που έδωσε σε διεθνές πρακτο-
ρείο απήντησε σαφώς. Διευκρίνισε ποια είναι η θέση της Κυβέρ-
νησης λέγοντας ότι η Κυβέρνηση έχει αυτή τη στιγµή ένα πολύ
χρήσιµο εργαλείο µείωσης των κόκκινων δανείων που είναι ο
«ΗΡΑΚΛΗΣ». Η Τράπεζα της Ελλάδος και οι άλλοι επεξεργάζον-
ται θέµατα κάποιας Bad Bank που είναι ενδεχοµένως χρήσιµη
σαν ιδέα, αλλά δεν είναι αυτής της στιγµής. 

Θα ήθελα να πω ότι χρειάζεται µια διευκρίνιση γιατί είναι ακαν-
θώδες το θέµα, αλλά έχει και σηµαντικές πολιτικές συνέπειες.
Όταν λέµε κακή τράπεζα, Bad Bank, πρέπει να σκεφτούµε του-
λάχιστον δύο περιπτώσεις. Η µία είναι µια κακή τράπεζα σε ευ-
ρωπαϊκό επίπεδο που υπάρχουν 500, 600 δισεκατοµµύρια
κόκκινα δάνεια όπου δηµιουργείται ένα σχήµα στο οποίο, όµως,
τότε το κόστος αναλαµβάνουν ενδεχοµένως τα ευρωπαϊκά τα-
µεία, δηλαδή όχι ο εθνικός φορολογούµενος και είναι η ιδέα που
είχε κυκλοφορήσει πριν από χρόνια και ενδεχοµένως να εκπονεί-
ται σε κάποια ευρωπαϊκά όργανα. 

Αυτό, όµως, που µας ενδιαφέρει περισσότερο είναι η ιδέα µιας
εθνικής κακής τράπεζας, µιας εθνικής Bad Bank. Θα ήθελα να
πω εδώ ότι το πρώτο σηµαντικό θέµα που πρέπει κάποιος να εξε-
τάσει -κι εσείς, κύριε Λοβέρδε- είναι ποιο είναι το δηµοσιονοµικό
κόστος αυτής της ιδέας, δηλαδή πόσο κοστίζει και ποιος πληρώ-
νει, γιατί όσοι µιλούν αυτή τη στιγµή ή σκέφτονται ή σχεδιάζουν
για µια κακή τράπεζα αυτής της περιόδου, λένε παράλληλα ότι
θα χρειαστούν ενδεχοµένως περί τα 10 δισεκατοµµύρια ευρώ. Η
ερώτηση είναι ποιος πληρώνει αυτά τα ευρώ. Ο Έλληνας φορο-
λογούµενος; Αν είναι έτσι, πρέπει να το πούµε. Αν είναι έτσι, πού
θα βρεθούν αυτά τα λεφτά; Αυτό είναι το πιο σηµαντικό ερώτηµα
που δεν απαντάει κανένας, γιατί ο «ΗΡΑΚΛΗΣ», ο οποίος αποτε-
λεί την κορυφαία επιλογή και επιτυχία της ελληνικής Κυβέρνησης
ακριβώς σ’ αυτό το θέµα, επιφορτίζει το κόστος του εγχειρήµα-
τος στον επενδυτή και όχι στον Έλληνα φορολογούµενο. Αυτή
είναι η τεράστια διαφορά του «ΗΡΑΚΛΗ», του επιτυχηµένου
αυτού σχεδίου, σε σχέση µε οποιοδήποτε άλλο.

Το δεύτερο για οποιαδήποτε ιδέα είναι ποιο είναι το εποπτικό
κόστος, δηλαδή τι κεφάλαια θα πρέπει να «κάψουν» οι τράπεζες
για να πετύχουν αυτό το πράγµα.

Το τρίτο είναι το εξής. Είστε και διακεκριµένος συνταγµατο-
λόγος, τα ξέρετε. Είναι συµβατή αυτή τη στιγµή αυτή η ιδέα µε
το Ευρωπαϊκό Δίκαιο, δηλαδή µε τους κανόνες του ανταγωνι-
σµού; Συνάδει, ναι ή όχι; Όπως ξέρετε, υπάρχουν και σηµαντικοί
κίνδυνοι αν πρέπει να περάσει από στενή ατραπό µε ενδεχόµενες
απώλειες. 

Άρα θα ήθελα να πω να είµαστε προσεκτικοί και σ’ αυτόν τον

χώρο και ευρύτερα, όταν µιλάµε για τέτοιες ιδέες. Γιατί; Σκε-
φτείτε τον επενδυτή ο οποίος έρχεται στην Ελλάδα και βάζει ήδη
τα λεφτά του στο πρόγραµµα, δηλαδή τις επενδύσεις του «ΗΡΑ-
ΚΛΗ». Τι σηµαίνει όταν του λέτε ότι αύριο θα έλθετε να κάνετε
bad bank; Αφήνω την ερώτηση σε εσάς. Όταν είστε δανειολή-
πτης και του λέτε ότι το ελληνικό δηµόσιο θα αναλάβει το κό-
στος, τι του λέτε; «Έλα να πληρώσεις γρήγορα» ή «µείνε εκεί που
είσαι και ξέχασέ το»; Όταν είναι καταθέτης, τι ακριβώς τού λέτε;
Σας θέτω αυτές τις ερωτήσεις. Σκεφτείτε.

Κύριε Πρόεδρε, είπα ότι ο «ΗΡΑΚΛΗΣ» υπήρξε ένα εγχείρηµα
της ελληνικής Κυβέρνησης το οποίο ξεκίνησε περίπου έναν χρόνο
πριν σαν σήµερα, όταν δεν υπήρχε κυριολεκτικά τίποτε ούτε σαν
σχέδιο ούτε σαν σκέψη, παρά οι ιδέες που κυκλοφορούσαν. Αντι-
µετωπίζει µε συστηµατικό τρόπο ένα από τα κορυφαία θέµατα που
είναι το θέµα των κόκκινων δανείων. Το κυριότερο είναι ότι το αν-
τιµετωπίζει µε τα λεφτά των επενδυτών και όχι του Έλληνα φορο-
λογούµενου. Στο εγχείρηµα αυτό στοιχίστηκαν και οι τέσσερις
συστηµικές τράπεζες, όπως ξέρετε, γι’ αυτό είναι και επιτυχηµένο.
Το επικρότησαν και το επικροτούν όλοι οι ευρωπαϊκοί θεσµοί, ο
executive vice president της Ευρωπαϊκής Ένωσης κ. Ντοµπρόσκι,
η κ. Βεστάγκερ, ο κ. Ρέγκλιγκ, άπαντες. Έχει εγκριθεί από την Ευ-
ρωπαϊκή Ένωση. Με τεράστιες προσπάθειες µόνο της ελληνικής
Κυβέρνησης πετύχαµε τη µηδενική στάθµιση που είναι κολοσσι-
αίας σηµασίας για µια χώρα η οποία δεν ήταν επενδυτικής βαθµί-
δας, δηλαδή δώσαµε ένα εργαλείο στο ελληνικό τραπεζικό
σύστηµα στο άµεσο µέλλον να βγει από τον βάλτο των κόκκινων
δανείων και αυτό -το λέω και πάλι- όχι µε τα λεφτά του Έλληνα
φορολογούµενου.

Κύριε Λοβέρδε και κύριε Κατρίνη, αν αυτή ήταν η ιδέα σας από
παλιά, γιατί τότε το 2011-2012 δεν την προχωρούσατε;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστούµε τον
κύριο Υπουργό.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο.
ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα κι εγώ τον

λόγο επειδή ο Υπουργός έκανε προσωπική αναφορά.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Σηκώνετε και οι δύο

το χέρι. Σε ποιον να δώσω τον λόγο πρώτα; Θα τον δώσω στον
Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο που προκάλεσε και το θέµα.

Ορίστε, κύριε Λοβέρδε, έχετε τον λόγο.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Χαίροµαι πολύ για τη συζήτηση αυτή

και στο σχέδιο «ΗΡΑΚΛΗΣ» είχαµε ανταλλάξει επιχειρήµατα,
ήπια, λογικά και σοβαρά. 

Έχω τη δυνατότητα να επιφυλαχθώ για δύο ζητήµατα που
έχετε θέσει: Σε ό,τι αφορά το κόστος του προγράµµατος µιας
Bad Bank, σε ό,τι αφορά τις κεφαλαιακές προϋποθέσεις για να
την ξεκινήσεις και σε ό,τι αφορά, φυσικά, το Ενωσιακό Δίκαιο. 

Κύριε Υφυπουργέ, η δική µας ιδέα δεν προέκυψε το 2011-
2012. Η δική µας ιδέα προέκυψε όταν ήµασταν κόµµα Αντιπολί-
τευσης επί κυβερνήσεως ΣΥΡΙΖΑ και βλέπαµε πόσο εµπόδιο για
τις τράπεζες είναι αυτή η ποσότητα των µη εξυπηρετούµενων
απαιτήσεων. 

Κρατώ, λοιπόν, πέρα απ’ αυτή τη διευκρίνιση, την ανάγκη να
σας απαντήσω εµπεριστατωµένα όσο αξίζει στον διάλογο στην
αυριανή συνεδρίαση της Επιτροπής Οικονοµικών. 

Δεύτερον, θέλω να σας πω ότι η προϋπόθεση της εκκίνησης
του σχετικού σχεδίου από την Ευρωπαϊκή Κεντρική Τράπεζα δη-
µιουργεί εύλογες, µα πάρα πολύ εύλογες, προσδοκίες ότι το
project αυτό δεν θα είναι δικό µας µόνο, αλλά θα είναι συντονι-
σµένο από την Ευρωπαϊκή Κεντρική Τράπεζα, που ίσως αυτό
απαντάει εν µέρει και στο ζήτηµα των απαιτούµενων κεφαλαίων
για να το «περπατήσει» κανείς και για να το ξεκινήσει. 

Με άλλα λόγια, προσπαθούµε να εντοπίσουµε -ανέφερα και το
πτωχευτικό δίκαιο- εργαλεία αντιµετώπισης του προβλήµατος,
πέραν του «ΗΡΑΚΛΗΣ», για το οποίο είστε ο πατέρας του και κα-
ταλαβαίνω πόσο το εκτιµάτε. Όµως, δεν µπορείτε να µου πείτε
ότι ένα πρόγραµµα που αν πάει τελείως καλά -και απ’ ό,τι βλέπω,
θα το παρατείνετε- µπορεί να αγγίξει τα 30 δισεκατοµµύρια, θα
µπορεί να καλύψει το πρόβληµα των 60 δισεκατοµµυρίων µη εξυ-
πηρετούµενων απαιτήσεων που έχουν οι τράπεζες σήµερα.

Άρα έχουµε ξεκινήσει µια καλή και δηµιουργική συζήτηση,
κύριε Πρόεδρε. Εγώ επιφυλάσσοµαι στην αυριανή µου τοποθέ-
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τηση -γιατί από αύριο ξεκινάει άλλο σχέδιο νόµου του Υπουρ-
γείου Οικονοµικών- να είµαι απολύτως πλήρης σε όλα τα στοι-
χεία τα οποία µε επιφυλάξεις έβαλε ο Υπουργός. 

Ξεκαθαρίζουµε πάντως ότι είστε αρνητικός. Πολιτικά αυτό,
κύριε Υπουργέ, είναι προφανές. Όντως, είχα δίκιο µε την ανα-
φορά που έκανα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κύριε Υπουργέ, θα
δώσω πρώτα τον λόγο στον κ. Κατρίνη, για να απαντήσετε συ-
νολικά. 

Κύριε Κατρίνη, έχετε τον λόγο για δύο λεπτά. 
ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Εγώ άκουσα µε πραγµατικό ενδιαφέρον τις επισηµάνσεις του

Υπουργού. Βεβαίως, αυτός ο οποίος, κύριε Υπουργέ, φαίνεται
ότι είναι ο αντιλέγων -και όχι πολιτικά- δεν είναι το Κίνηµα Αλλα-
γής και ο οποίος προτείνει την ιδέα της εισαγωγής µιας Bad
Bank στη λειτουργία για την αντιµετώπιση των κόκκινων δανείων
είναι ο Διοικητής της Τράπεζας της Ελλάδος. Το λέει και ευθαρ-
σώς και στην ετήσια έκθεση που µας έχει κοινοποιήσει. Μάλιστα,
έχει προχωρήσει και στην πρόσληψη εξειδικευµένου συµβούλου
για να µελετήσει αυτή την πρόταση. 

Επειδή διαρκώς από την πλευρά της Κυβέρνησης διατυπώνε-
ται ο κίνδυνος ότι αν πάµε σε αυτή τη λύση που, όπως πολύ
σωστά είπε ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος, έχει προταθεί σε
ανύποπτο χρόνο και µε συγκεκριµένη στόχευση τα επιχειρηµα-
τικά δάνεια και λειτουργία, θα πληρώσει το κόστος ο Έλληνας
φορολογούµενος, γιατί δεν λέτε ότι και στον «ΗΡΑΚΛΗ» υπάρ-
χουν εγγυήσεις 12 δισεκατοµµυρίων του ελληνικού δηµοσίου; 

Γιατί δεν λέτε ότι, σύµφωνα µε την έκθεση του κεντρικού τρα-
πεζίτη, δύο στα τρία δάνεια που ρυθµίζονται κοκκινίζουν εντός
τριµήνου; 

Γιατί δεν λέτε ότι υπάρχει ορατός ο κίνδυνος να εκτιναχθούν
τα κόκκινα δάνεια, γιατί σήµερα η εικόνα που παρουσιάζεται είναι
λόγω των αποφάσεων των εποπτικών αρχών και των ελληνικών
τραπεζών να τεθούν σε αναστολή οι δανειακές υποχρεώσεις ή
να ρυθµιστούν, µε δύο στις τρεις να ξανακοκκινίζουν εντός τρι-
µήνου;

Άρα πρέπει και εσείς να αποδεχτείτε ότι ο «ΗΡΑΚΛΗΣ» δεν έχει
προχωρήσει µε τους ρυθµούς που εσείς µας διαβεβαιώνατε
εφτά µήνες πριν σ’ αυτήν εδώ την Αίθουσα. Και δεν βλέπω αν
µέχρι τέλος του 2020 πάνω από δύο από τα τέσσερα εγχώρια
ιδρύµατα θα προχωρήσουν το πρόγραµµα τιτλοποιήσεων. 

Νοµίζω ότι πρέπει να ξεκινήσει αυτή η συζήτηση και το ξανα-
λέω. Δεν είναι αντιδικία της Κυβέρνησης µε το Κίνηµα Αλλαγής.
Είναι µια πρόταση του Κινήµατος Αλλαγής, την οποία επαναφέ-
ρει. Και νοµίζω την επαναφέρει µε επιτακτικό τρόπο ο κεντρικός
τραπεζίτης, που νοµίζω ότι µάλλον ερµηνεύει και τις διαθέσεις
της Ευρωπαϊκής Κεντρικής Τράπεζας. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κύριε Υπουργέ, έχετε

τον λόγο. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΖΑΒΒΟΣ (Υφυπουργός Οικονοµικών): Ευχαρι-

στώ, κύριε Πρόεδρε. 
Θα ήθελα να πω ότι, όπως έχετε δει και µέχρι τώρα και σε όλη

την πορεία αυτής της χρονιάς, ειδικά στα τραπεζικά, η Κυβέρ-
νηση είναι ανοικτή σε όλες τις σκέψεις, σε όλες τις ιδέες, σε όλα
τα σχέδια. Άλλο, όµως, η απόφαση η πολιτική να προχωρήσουµε
σε κάτι. 

Ο «ΗΡΑΚΛΗΣ» προχωρεί µε την πορεία που προχωρεί, ενδε-
χοµένως µε κάποιες µικρές καθυστερήσεις µηνών, λόγω της κρί-
σης. Όµως, έχουν δηλώσει όλες, και οι τέσσερις συστηµικές
τράπεζες, ότι µπαίνουν. Ήδη έχουν εγκριθεί τρεις τιτλοποιήσεις
7,5 δισεκατοµµυρίων. Θα έχουµε, δηλαδή, σε άµεσο χρονικό διά-
στηµα µείωση 35 περίπου δισεκατοµµυρίων ευρώ κόκκινων δα-
νείων. Και εύλογα λέτε ότι µένει και ένα άλλο τµήµα. Θα δούµε
τι µπορεί να γίνει µε το άλλο τµήµα, όταν έχουµε, πρώτον, ξεκα-
θαρίσει µε την πρώτη «φουρνιά» των κόκκινων δανείων. 

Εκείνο που ήθελα να πω, για να µη γίνεται σύγχυση, είναι πως
είναι άλλο η εγγύηση του ελληνικού δηµοσίου, για την οποία
υπάρχει µια απειροελάχιστη επίπτωση κατάπτωσης των 12 δισε-
κατοµµυρίων, και άλλο η περίπτωση bad bank, όπου τα λεφτά
µπαίνουν µέσα. Πρόκειται για cash injection. Μην τα µπλέκετε.

Εσείς είστε αρκετά έµπειρος σε αυτά τα θέµατα.  
Θα ήθελα, δηλαδή, και πάλι να πω -και να κλείσω αυτή την κου-

βέντα- ότι όποιος έχει προτάσεις θα πρέπει τουλάχιστον να σκε-
φτεί ή να έχει επεξεργαστεί τέσσερα βασικά θέµατα
οποιουδήποτε σχεδίου. 

Το πρώτο είναι ποιο είναι το δηµοσιονοµικό κόστος. Πολύ ση-
µαντικό. Δηλαδή, τι πέφτει στην «πλάτη» του Έλληνα φορολο-
γούµενου. Το δεύτερο είναι ποιο είναι το εποπτικό κόστος,
δηλαδή τι κεφάλαιο θα στοιχίσει στις τράπεζες. Το τρίτο πολύ
σηµαντικό, κύριε Λοβέρδο, είναι αν είναι συµβατό µε την ευρω-
παϊκή νοµοθεσία περί κρατικών ενισχύσεων και BRRD. Δείτε το
συγκεκριµένα. Το τέταρτο είναι αν το σχήµα αυτό είναι πραγµα-
τικά αποδεκτό από τον επενδυτή, ο οποίος θα πρέπει να βάλει
τα λεφτά. Τέσσερα ερωτήµατα. Σκεφτείτε τα και εδώ είµαστε να
συζητήσουµε όσο και όποτε θέλετε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστούµε, κύριε
Υπουργέ. Έγινε ένας γόνιµος διάλογος. 

Συνεχίζουµε µε τον Βουλευτή της Νέας Δηµοκρατίας κ. Δηµή-
τρη Βαρτζόπουλο, ο οποίος έχει τον λόγο για επτά λεπτά. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΑΡΤΖΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, κύριε
Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όταν το 2006 η επιτροπή
αποφάσισε να δώσει το βραβείο Νόµπελ Ειρήνης στον Μοχάµεντ
Γιουνούς και στη Grameen Bank ανέφερε ότι το κάνει επειδή
αυτή η δυνατότητα χορήγησης µικροπιστώσεων χωρίς καµµία
εµπράγµατη εγγύηση στους φτωχότερους των φτωχών έδωσε
τη δυνατότητα να οικοδοµήσουν µια ανεξάρτητη ύπαρξη. 

Απεδείχθη ότι και στο Μπαγκλαντές που έγινε αυτό τη δεκαε-
τία του 1980 και αργότερα στην Κένυα, που το έκανε η Equity
Bank, ήταν ένα πολύ χρήσιµο εργαλείο για την οικονοµική ανά-
πτυξη εν γένει στις αναπτυσσόµενες χώρες. Όχι, όµως, µόνο
στις αναπτυσσόµενες. 

Απεδείχθη, όπως είπαν και άλλοι συνάδελφοι, ότι και στην
Δύση, που υιοθετήθηκε και αναπτύχθηκε, βεβαίως σε διαφορε-
τικό επίπεδο, είναι ένα πολύ χρήσιµο όργανο οικονοµικής πολι-
τικής και χρηµατοπιστωτικής πολιτικής, το οποίο δίνει την πρώτη
ευκαιρία σε ανθρώπους που ξεκινούν την οικονοµική τους ζωή,
τη δεύτερη ευκαιρία σε ανθρώπους που έχουν ατυχήσει ή είναι
άνεργοι και βοηθά πολλούς µικροϊδιοκτήτες και µικροεπιχειρη-
µατίες να αναπτυχθούν, να εξειδικευτούν και να επενδύσουν. 

Γι’ αυτό, µάλιστα, η επιτυχία αυτή ήταν τόση που αναγκάστηκε
η Ευρωπαϊκή Ένωση και εξέδωσε και αυτόν τον Κώδικα Καλής
Πρακτικής, τον οποίο χρησιµοποιούµε κι εµείς σήµερα στο
παρόν νοµοσχέδιο. 

Το ζήτηµα, βέβαια, είναι ότι εκτός από αυτά -κι αυτό, κύριε
Υπουργέ, νοµίζω ότι είναι κάτι το οποίο πρέπει να τονίσουµε-
υπάρχουν σε αυτό το νοµοσχέδιο και δυνατότητες συµβουλευ-
τικές. 

Κατ’ αρχάς, έχουµε την ανάγκη να συνειδητοποιήσουµε το γε-
γονός ότι το 26% του εργατικού δυναµικού, των εργαζοµένων,
στη χώρα µας είναι ελεύθεροι επαγγελµατίες, είναι µικροϊδιοκτή-
τες ατοµικών επιχειρήσεων, είναι αυτοαπασχολούµενοι. Και,
όπως είπε ο Πρόεδρος του Επαγγελµατικού Επιµελητηρίου Αθη-
νών, το 50% όλων αυτών δεν έχουν ελεύθερη πρόσβαση στο
τραπεζικό σύστηµα. 

Άρα, λοιπόν, είναι πάρα πολύ σηµαντικό να έχει κανείς τη δυ-
νατότητα χορήγησης έως σε αυτό το επίπεδο των 25.000 ευρώ
οιασδήποτε µορφής πιστώσεων. Δηλαδή και για επενδύσεις και
για κεφάλαιο κίνησης και για τις χρονοµισθώσεις και για αυτοτε-
λείς εγγυήσεις. Με αυτόν τον τρόπο τούς δίνει τη δυνατότητα να
αναπτυχθούν και να δηµιουργήσουν µια υγιή βάση για το µέλλον. 

Όπως είπα και προηγουµένως, όµως, καλό είναι να τονίσουµε
το γεγονός ότι αυτά τα ιδρύµατα που θα χορηγούν αυτές τις µι-
κροπιστώσεις έχουν και έναν καθοδηγητικό, συµβουλευτικό χα-
ρακτήρα. Αυτός ο συµβουλευτικός χαρακτήρας δίνει τη
δυνατότητα εξειδίκευσης, όπως και στο εξωτερικό, και ως εκ
τούτου δίνει τη δυνατότητα να αναπτυχθεί ένα επίπεδο παροχής
υπηρεσιών πολύ καλύτερο και πολύ αποδοτικότερο. Και πολύ πε-
ρισσότερο µπορεί να γίνουν και ένα αναπτυξιακό εργαλείο. Πώς;
Συνεργαζόµενες αυτές οι επιχειρήσεις χορηγήσεως µικροπιστώ-
σεων και µε τα επαγγελµατικά επιµελητήρια αλλά και µε τον
ΟΑΕΔ, µπορούν να καθοδηγήσουν τους νέους ανθρώπους, πα-
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ραδείγµατος χάριν τους αποφοίτους των επαγγελµατικών σχο-
λών των ΕΠΑΣ του ΟΑΕΔ, στις σωστές κατευθύνσεις. 

Υπάρχουν εδώ βεβαίως και άλλες δυνατότητες ασκήσεως ανα-
πτυξιακής πολιτικής που δίνει το νοµοσχέδιο. Λέει ο νοµοθέτης
ότι υπάρχει η δυνατότης το ελληνικό δηµόσιο να εγγυηθεί την
εγγύηση, µέσα στο πλαίσιο φυσικά του Ενωσιακού Δικαίου. Αυτό
δίνει τη δυνατότητα να στηρίξει συγκεκριµένους τοµείς της οι-
κονοµίας. 

Υπάρχει βεβαίως και κάτι άλλο, κύριε Υπουργέ, πολύ σηµαν-
τικό. Πρέπει να το προσέξουµε αυτό, κυρίες και κύριοι συνάδελ-
φοι. Είναι η δυνατότης που δίνεται στον Υπουργό να αποφασίσει
για τη δηµιουργία νέων µορφών χρηµατοπιστωτικής δραστηριό-
τητος, νέων µορφών µικροπιστώσεων µέσα στο πλαίσιο το νοµο-
θετικό που ψηφίζουµε σήµερα. 

Εδώ θα ήθελα να παρακαλέσω να ανατρέξουµε στη µακραί-
ωνη ευρωπαϊκή συνεταιριστική παράδοση και στις ιδέες του Βίλ-
χεµ Ράιφαϊζεν, ο οποίος εγκαινίασε ένα συνεταιριστικό κίνηµα
τραπεζών που δρα αυτή τη στιγµή και στην Κεντρική Ευρώπη και
σε όλο τον κόσµο και το οποίο πραγµατικά πρωτοπορεί σε πολ-
λούς σηµαντικούς τοµείς. 

Θα µπορούσαµε, λοιπόν, ακολουθώντας αυτές τις ιδέες του
Ράιφαϊζεν, να εγκαινιάσουµε και εµείς εδώ, να εισαγάγουµε και
εµείς εδώ τις δυνατότητες µικροπιστώσεων σε οµάδες επιχειρη-
µατιών, όπως παραδείγµατος χάριν, startups, νέους επιστήµο-
νες, οµάδες παραγωγών στον πρωτογενή τοµέα και µάλιστα µε
αµοιβαία εγγυοδοσία, πράγµα το οποίο πιστεύω ότι θα αποτελέ-
σει σε αυτούς τους τοµείς µια µικρή επανάσταση.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πραγµατικώς είναι ένα εργαλείο
της κοινωνικής και αλληλέγγυας οικονοµίας, ένα εργαλείο το
οποίο απευθύνεται στις ευπαθείς και ειδικές οµάδες του πληθυ-
σµού. Ορθώς, λοιπόν, ως δικαιούχοι είναι οι ανάπηροι, είναι οι
απεξαρτηµένοι, είναι οι αποφυλακισµένοι, είναι οι πολύ φτωχοί,
είναι οι άνθρωποι οι οποίοι είναι άνεργοι κάτω από τα εικοσιπέντε
και πάνω από τα πενήντα πέντε έτη. 

Εδώ επιτρέψτε µου να κάνω µια παρένθεση, κύριε Υπουργέ,
και να σας συγχαρώ για την ορθή και γρήγορη αντίδρασή σας
να λύσετε την παρεξήγηση που δηµιούργησε η ατυχής διατύ-
πωση της περίπτωσης 5 του άρθρου 2, το οποίο ανέφερε τον
ν.4430/2016, και να διασφαλίσετε ότι πράγµατι δεν είναι δυνατόν
να διαµοιράζονται έστω και µικροπιστώσεις σε ανθρώπους οι
οποίοι δεν διαµένουν τελεσιδίκως στη χώρα, δηλαδή στους οι-
κονοµικούς µετανάστες και τους αιτουµένους ασύλου. 

Ορθώς, λοιπόν, είναι και δικαιούχοι άνθρωποι οι οποίοι σχε-
διάζουν µια εκπαίδευση, µετεκπαίδευση ή µια περίοδο µαθη-
τείας. Αυτό, βεβαίως, µας δίνει τη δυνατότητα, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, να σκεφτούµε ότι µπορεί από την πίσω πόρτα, από
τη µικρή κερκόπορτα να εισάγουµε και στην πατρίδα µας τον
θεσµό των φοιτητικών δανείων. Είναι γνωστό ότι τα φοιτητικά επι-
δόµατα που χορηγούµε δίδονται µε εξαιρετικά αυστηρά κριτήρια
και κυµαίνονται σε ένα επίπεδο της τάξεως των 350 µε 400 ευρώ. 

Είναι µια µεγάλη ευκαιρία να ανακουφίσουµε, να ελαφρύνουµε
το άγχος σε αυτούς τους ανθρώπους, τους γονείς που αισθά-
νονται ντροπή γιατί δεν µπορούν να σπουδάσουν τα παιδιά τους
στις άλλες πόλεις. Είναι µια δυνατότητα να σταµατήσουµε αυτόν
τον συνωστισµό των δεκάδων χιλιάδων. Ήταν δώδεκα χιλιάδες
πέρυσι οι αιτήσεις για µετεγγραφές. Δίνεται η δυνατότης µε
αυτόν τον τρόπο πραγµατικώς να ασκήσουµε ουσιαστική κοινω-
νική πολιτική. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, βασικός στόχος οιασδήποτε
κοινωνικής πολιτικής είναι ο εντοπισµός αυτών που πραγµατικώς
έχουν χρεία. Αυτή την ανάγκη θα τη βρούµε µπροστά µας, κύριε
Υπουργέ, και στο επόµενο νοµοθέτηµα που έρχεται για την προ-
στασία της πρώτης κατοικίας και την ατοµική πτώχευση και σε
οποιοδήποτε µέτρο κοινωνικής πολιτικής.

Βεβαίως χρειάζονται αυστηρότατα κριτήρια και βεβαίως οι
ηλεκτρονικές πλατφόρµες είναι χρήσιµες προς αυτή την κατεύ-
θυνση. Επιτρέψτε µου όµως να πω ότι οι πλατφόρµες αυτές όσο
κατερχόµεθα την κοινωνικοοικονοµική κλίµακα αρχίζουν και νο-
σούν και όταν φτάσουµε σε µεγάλα βάθη πατούν δυστυχώς και
στην αφασία. Δεν αντιλαµβάνονται τι τους λέει κανείς. 

Ο µόνος τρόπος, λοιπόν, να εντοπίσουµε αυτά τα ακροατήρια

είναι να έχουµε µια ενιαία, επαρκώς στελεχωµένη κοινωνική υπη-
ρεσία σε όλη τη χώρα, που επί τόπου θα θέτει τις διαγνώσεις,
κατά τα καλύτερα βέβαια ευρωπαϊκά κοινωνικά πρότυπα.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εµείς ευχαρι-
στούµε.

Καλείται στο Βήµα ο Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας κ. Βα-
σίλειος Βασιλειάδης, ο οποίος έχει τον λόγο για επτά λεπτά. 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ (ΛΑΚΗΣ) ΒΑΣΙΛΕΙΑΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-
εδρε.

Αγαπητές και αγαπητοί συνάδελφοι, το υπό συζήτηση σχέδιο
νόµου αφορά, κατά τη γνώµη µου, µια διαχρονική παθογένεια
της ελληνικής οικονοµίας, αυτή της έλλειψης εύκολης χρηµατο-
δότησης. 

Υπό κανονικές συνθήκες η ψήφισή του θα σήµαινε τη στήριξη
της επιχειρηµατικότητας, την τόνωση της καινοτοµίας και τη δι-
ευκόλυνση της κοινωνικής κινητικότητας, τρεις πολύ σηµαντικοί
στόχοι. Ωστόσο, δυστυχώς, βιώνουµε την πραγµατικότητα που
επέβαλε η πανδηµία και οι επιπτώσεις της.

Συνεπώς είναι πιο επιτακτικό από ποτέ να υιοθετήσουµε σή-
µερα ένα νέο πλαίσιο χρηµατοδότησης για αυτούς ακριβώς που
το έχουν περισσότερο ανάγκη: τις µικροµεσαίες, τις νεοφυείς,
τις ατοµικές επιχειρήσεις. Κερδίσαµε την κρίσιµη µάχη µε τον
κορωνοϊό, αλλά ο πόλεµος θα είναι µακρύς. Αφ’ ενός το πολύ
µεγάλο ποσοστό του εθνικού προϊόντος που καταλαµβάνει ο
κλάδος του τουρισµού και της εστίασης, αφ’ ετέρου οι κατα-
στροφικοί χειρισµοί προηγούµενων ετών καθιστούν την ελληνική
οικονοµία αρκετά ευάλωτη, ειδικά σε σχέση µε τις περισσότερες
ευρωπαϊκές. 

Η διαφοροποίηση της ελληνικής οικονοµίας και η ισόρροπη
ανάπτυξη όλων των κλάδων, του πρωτογενούς τοµέα, της βιο-
µηχανίας, των υπηρεσιών, περνάει ακριβώς µέσα από την επιχει-
ρηµατικότητα, την καινοτοµία και την κοινωνική κινητικότητα,
τους τρεις στόχους που µόλις ανέφερα. Όλες και όλοι µας όταν
επισκεπτόµαστε τις περιφέρειές µας το πρώτο πρόβληµα για το
οποίο µας ενηµερώνουν οι συµπολίτες µας είναι αυτό της έλλει-
ψης ρευστότητας, την οποία ακολουθεί η αυξηµένη ανεργία. Πα-
ράλληλα πολλοί επιχειρηµατίες, ενώ αντιλαµβάνονται ότι οι
επιχειρήσεις τους είναι πλέον µη βιώσιµες, δεν έχουν τη δυνα-
τότητα να αλλάξουν τη δραστηριότητά τους. 

Αυτή την ανάγκη καλούµαστε να καλύψουµε σήµερα, ανάγκη
η οποία αναγνωρίζεται και σε ευρωπαϊκό επίπεδο. Η δυνατότητα
πίστωσης έως 25.000 ευρώ, σε συνδυασµό µε συµβουλευτικές
υπηρεσίες επιχειρηµατικής εκπαίδευσης και καθοδήγησης, θα
έλυνε τα χέρια πολλών επιχειρηµατιών, θα επέτρεπε σε µια και-
νοτόµο ιδέα να γίνει πραγµατικότητα, θα δηµιουργούσε νέες θέ-
σεις εργασίας.

Όµως, κάθε παρέµβαση που διευκολύνει την οικονοµική δρα-
στηριότητα εγκυµονεί κινδύνους κατάχρησης. Οφείλουµε να
αποτρέψουµε φαινόµενα τοκογλυφίας και ξεπλύµατος µαύρου
χρήµατος. Κατά τη γνώµη µου, το υπό συζήτηση σχέδιο νόµου
εµπεριέχει τις απαιτούµενες δικλίδες ασφαλείας. Ο ορισµός της
Τράπεζας της Ελλάδος ως αρµόδιας αρχής εποπτείας και αδει-
οδότησης των ιδρυµάτων και χρηµατοδοτήσεων εγγυάται την
ορθή επίβλεψή τους, καθώς διαθέτει την κατάλληλη εµπειρία,
την απαραίτητη τεχνογνωσία και την υλικοτεχνική υποδοµή. 

Η δηµιουργία δηµόσιου µητρώου µε διαρκή ενηµέρωση και
πρόσβαση ηλεκτρονικά εξασφαλίζει την απαραίτητη διαφάνεια.
Επιπλέον η δυνατότητα συνεπένδυσης πόρων των ιδρυµάτων µι-
κροχρηµατοδοτήσεων και του εθνικού ή του συγχρηµατοδοτού-
µενου σκέλους του Προγράµµατος Δηµοσίων Επενδύσεων
εξασφαλίζει ότι αξιοποιούνται όλα τα διαθέσιµα εργαλεία και
όλοι οι δυνητικά διαθέσιµοι πόροι, εθνικοί και ευρωπαϊκοί, προς
όφελος των επιχειρήσεων για την άµεση χρηµατοδότησή τους. 

Εν κατακλείδι, πρόκειται για ένα σχέδιο νόµου χρήσιµο και
αναγκαίο για την ελληνική οικονοµία, γεγονός το οποίο αναγνω-
ρίσθηκε και κατά τη διάρκεια των εργασιών της αρµόδιας επι-
τροπής, µε τους συµµετέχοντες φορείς να συµφωνούν προς τις
γενικές κατευθύνσεις, αλλά και από την ευρεία συναίνεση που
επετεύχθη µετά από τις διορθωτικές παρεµβάσεις της Κυβέρνη-
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σης στο πνεύµα των παρατηρήσεων από τους εισηγητές της Αν-
τιπολίτευσης. 

Χαιρετίζω αυτή τη συναίνεση από πλευράς ΣΥΡΙΖΑ και ΚΙΝΑΛ
και καλώ και τους Βουλευτές και των υπόλοιπων κοµµάτων να
υπερψηφίσουν ένα σχέδιο νόµου που µόνο θετικό αντίκτυπο θα
έχει στην επιχειρηµατική δραστηριότητα χιλιάδων µικρών και µι-
κροµεσαίων επιχειρήσεων της χώρας. 

Κλείνοντας, κύριε Πρόεδρε, επιτρέψτε µου να αναφερθώ σε
δύο ακόµα σηµεία του σχεδίου. Έχοντας υπηρετήσει και τους
δυο βαθµούς της τοπικής αυτοδιοίκησης, δεν µπορώ παρά να
πω ένα «επιτέλους» αναφορικά µε τη ρύθµιση για την απαλλαγή
των ΟΤΑ από την εισφορά του ν.128/1975. Υπήρχαν άλλωστε και
οι σχετικές αποφάσεις του Ελεγκτικού Συνεδρίου. Κλείνει µία εκ-
κρεµότητα που µόνο προβλήµατα δηµιουργούσε, οικονοµικά και
γραφειοκρατικά. 

Τέλος, µιας και προέρχοµαι από την Πέλλα, όπως είπα και νω-
ρίτερα στην τοποθέτησή µου, βιώνω καθηµερινά την αγωνία για
εξασφάλιση ρευστότητας, ειδικά από τους Έλληνες αγρότες. Η
αγροτική οικονοµική χρονιά δεν είναι ενιαία, έχει περιόδους αυ-
ξηµένων υποχρεώσεων, και η χορήγηση µικροχρηµατοδοτήσεων
θα λειτουργήσει ευεργετικά για τον πρωτογενή τοµέα. Σ’ αυτό
το πλαίσιο οποιαδήποτε φορολογική ελάφρυνση είναι προς τη
σωστή κατεύθυνση. Συνεπώς µε το προτεινόµενο άρθρο 35 είναι
επίσης σηµαντική η επέκταση της απαλλαγής από τον συµπλη-
ρωµατικό ΕΝΦΙΑ και για το 2020 των αγροτεµαχίων των φυσικών
προσώπων. Το ίδιο σηµαντική είναι η υπερψήφιση της τροπολο-
γίας 365/47 ως προς το άρθρο 3, παράταση της διευκόλυνσης
πρόσβασης σε χρηµατοδότηση των κατά κύριο επάγγελµα αγρο-
τών, χωρίς την υποχρέωση προσκόµισης ασφαλιστικής ενηµερό-
τητας. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εµείς ευχαρι-
στούµε τον κ. Βασιλειάδη. 

Να καλωσορίσουµε και τον εορτάζοντα Υπουργό, τον κ. Από-
στολο Βεσυρόπουλο, και να του ευχηθούµε χρόνια πολλά και
καλή δύναµη.

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Οικονοµικών):
Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Τον λόγο έχει τώρα
ο Βουλευτής του ΣΥΡΙΖΑ κ. Βασίλειος Κόκκαλης. 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΚΚΑΛΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητούµε σήµερα το σχέδιο

νόµου του Υπουργείου Οικονοµικών µε τίτλο «Πλαίσιο χορήγη-
σης µικροχρηµατοδοτήσεων». Νοµίζω ότι είναι ένα νοµοσχέδιο
το οποίο αφορά την πλειοψηφία των πολιτών που έχουν ανάγκη
τη ρευστότητα. Είναι ένα νοµοσχέδιο το οποίο είχε ήδη ετοιµα-
στεί στη δηµόσια διαβούλευση από την προηγούµενη κυβέρνηση
και είναι θετικό το ότι το συνεχίζει η παρούσα Κυβέρνηση, αλλά
µε µία ειδοποιό διαφορά. Το ονοµάσαµε «παράλληλο χρηµατο-
δοτικό σύστηµα». Η αναφορά στο «παράλληλο χρηµατοδοτικό
σύστηµα» δεν ήταν καθόλου τυχαία, διότι, εάν οι µικροπιστώσεις,
οι µικροχρηµατοδοτήσεις, τις οποίες έχει ανάγκη σήµερα η µε-
γάλη πλειοψηφία των επιχειρήσεων, λειτουργήσουν µε τραπεζικά
κριτήρια, τότε αυτό το νοµοσχέδιο θα είναι άνευ αντικειµένου.
Επαναλαµβάνω ότι η ειδοποιός µας διαφορά είναι ότι απουσιάζει
το κοινωνικό πρόσηµο, η διαφορετική κουλτούρα στη φιλοσοφία,
όπως είχαµε ετοιµάσει το νοµοσχέδιο για τις µικροπιστώσεις.

Γίνοµαι πιο συγκεκριµένος. Ναι µεν προβλέπεται ότι δεν θα
υφίστανται εµπράγµατες εξασφαλίσεις για τη χορήγηση αυτών
των πιστώσεων, πλην όµως θα µπορούν να ζητούνται και να πα-
ράσχονται εγγυήσεις. Επίσης, δεν υπάρχει ένα σαφές όριο, µια
σαφής πρόβλεψη για το επιτόκιο αυτών των χρηµατικών ποσών.
Χαίροµαι, και ήταν αίτηµα, στους δικαιούχους αυτών των πιστώ-
σεων να συµπεριληφθούν και οι αγρότες, ειδικά οι νέοι αγρότες.
Διότι, ξέρετε, τα γνωστά χρηµατοδοτικά εργαλεία, τα οποία είχαν
ετοιµαστεί τον Μάιο του 2019 µε την Ευρωπαϊκή Τράπεζα Επεν-
δύσεων και ανακοινώθηκε από τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυ-
ξης τον Ιανουάριο του 2000 ότι θα υλοποιηθούν εντός
τετραµήνου, δυστυχώς ακόµα και αυτή τη στιγµή που µιλάµε δεν
έχουν υλοποιηθεί. Εποµένως η πρόσβαση των νέων αγροτών σε

αυτό το χρηµατοδοτικό εργαλείο είναι πάρα πολύ σηµαντική,
είναι αναγκαία και επιτακτική. 

Επαναλαµβάνω ότι απουσιάζει το κοινωνικό πρόσηµο. Απου-
σιάζει η κουλτούρα σύµφωνα µε την οποία θα λειτουργεί αυτό
το εργαλείο των χρηµατοδοτικών πιστώσεων. Οφείλατε επίσης,
κατά την άποψή µας, να θέσετε ως εποπτεύουσα αρχή όχι µόνο
την Τράπεζα της Ελλάδος, αλλά και τα συναρµόδια Υπουργεία,
διότι κινδυνεύει αυτό το εργαλείο, επαναλαµβάνω, να λειτουρ-
γήσει και να καταντήσει -επιτρέψτε µου την έκφραση «να καταν-
τήσει»- όπως και οι τράπεζες, όπως και τα γνωστά τραπεζικά
χρηµατοδοτικά εργαλεία.

Θα αναφερθώ εν συντοµία στις κοινωνικές επιχειρήσεις. Ο
ρόλος και η σηµασία των κοινωνικών συνεταιριστικών επιχειρή-
σεων, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι πάρα πολύ σηµαντικός.
Η χρηµατοδότηση αυτών των επιχειρήσεων δεν ήταν και δεν
είναι επαρκής, λόγω της µη κατανόησης των κοινωνικών επιχει-
ρήσεων από τους αρµόδιους φορείς. Οι κοινωνικές επιχειρήσεις
είχαν και έχουν πρωταρχικά κοινωνική αποστολή και ως εκ τού-
του συχνά δίνουν την εντύπωση στους πιστωτές ή στους επεν-
δυτές ότι δεν είναι σοβαρές επιχειρήσεις. Κάθε άλλο. Βοηθάνε
την κοινωνική οικονοµία και την αλληλέγγυα οικονοµία. Γι’ αυτό
και πρέπει να προσεχθούν ιδιαίτερα και να στηριχθούν, όπως
ήταν και η προηγούµενη πολιτική, ειδικά οι κοινωνικές συνεται-
ριστικές επιχειρήσεις.

Κλείνοντας, κύριε Πρόεδρε, να πούµε ότι κατ’ αρχήν συµφω-
νούµε µε το σχέδιο νόµου, αλλά οφείλουµε να τονίσουµε την ει-
δοποιό διαφορά, ότι για µας αυτό ήταν ένα παράλληλο
χρηµατοδοτικό πρόγραµµα, ήταν ένα πρόγραµµα µε διαφορε-
τική κουλτούρα, ήταν ένα πρόγραµµα µε έντονο κοινωνικό πρό-
σηµο, ήταν ένα πρόγραµµα σύµφωνα µε το οποίο οι ίδιοι οι
φορείς, επιµελητήρια, δήµοι, κοινωνικές συνεταιριστικές επιχει-
ρήσεις, θα διαµόρφωναν -όχι µόνο υπό την εποπτεία της Τράπε-
ζας της Ελλάδος- µια νέα σχέση εµπιστοσύνης
πιστωτή-δανειστή-οφειλέτη, ναι µεν µακριά, αλλά παράλληλα µε
το γνωστό τραπεζικό σύστηµα. 

Γι’ αυτό οφείλετε όλα αυτά τα οποία σας έχουµε επισηµάνει,
και οι εισηγητές και οι προηγούµενοι συνάδελφοι, να τα λάβετε
πολύ σοβαρά υπ’ όψιν, διότι -επαναλαµβάνω και κλείνω µε αυτό,
κύριε Πρόεδρε- οφείλουµε να καλύψουµε και τους νέους αγρό-
τες. Διότι οι αγρότες, ξέρετε, δεν πληρώνονται κάθε µήνα. Οι
αγρότες πληρώνονται δύο φορές τον χρόνο και τα χρηµατοδο-
τικά εργαλεία τα οποία εξήγγειλε η παρούσα Κυβέρνηση τον Ια-
νουάριο του 2020 δυστυχώς δεν έχουν υλοποιηθεί ακόµα. Άρα
θα είναι πραγµατικά µια σανίδα σωτηρίας για τους αγρότες η
πρόσβαση στις µικροπιστώσεις που περιλαµβάνονται στο παρόν
σχέδιο νόµου. 

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εµείς ευχαρι-
στούµε τον κ. Κόκκαλη και να καλέσω στο Βήµα τον Βουλευτή
του ΣΥΡΙΖΑ κ. Γεώργιο Τσίπρα, ο οποίος έχει τον λόγο.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΤΣΙΠΡΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Η Κυβέρνηση, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχει φέρει προς

ψήφιση ένα νοµοσχέδιο που σχετίζεται µε µια παλιά πρόταση
νόµου του ΣΥΡΙΖΑ, νοµοσχέδιο το οποίο ενώ επιδιώκει να καλύ-
ψει µια τεράστια σήµερα ανάγκη της µικρής και πολύ µικρής επι-
χειρηµατικότητας, που διψά για ρευστότητα στις σηµερινές
συνθήκες, δεν έχει λάβει υπ’ όψιν της σχεδόν καθόλου τις ενστά-
σεις και προτάσεις των φορέων, δεν έχει ακούσει τους φορείς. 

Πρώτον, µοντάροντας στα µέτρα τα δικά της µια παλιά πρό-
ταση νόµου του 2019 εργαλειοποιεί την πολύ µικρή επιχειρηµα-
τικότητα, προκειµένου να καθαρίσει παράνοµα έσοδα από
ντόπιες ή αλλοδαπές δραστηριότητες.

Τόσο η µερική και όχι η πλήρης ονοµαστικοποίηση των µετό-
χων των εταιρειών χρηµατοδότησης όσο και η µη απαίτηση των
ποινικών µητρώων των εκπροσώπων τους οδηγεί αβίαστα στο
συµπέρασµα ότι επιθυµεί να κρύψει τους πραγµατικούς χρηµα-
τοδότες και διαχειριστές αυτών των επιχειρήσεων.

Το πρόβληµα το έχει θέσει και η ίδια η Τράπεζα της Ελλάδος
εδώ στη Βουλή, η οποία καλείται να εποπτεύσει. Ούτε αυτή λά-
βατε υπ’ όψιν σας. Τι είπε εκπρόσωπος της Τράπεζας της Ελλά-
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δος; «Εάν δεν υπάρχει δυνατότητα ελέγχου ακεραιότητας των
µετόχων µε τις µεθόδους που εφαρµόζει η Τράπεζα της Ελλάδος
σε άλλα ιδρύµατα, δεν είναι δυνατόν να λειτουργήσει σωστά και
µε υγιή τρόπο ο θεσµός. Θα πρέπει αυτά τα άτοµα, είτε φυσικά
πρόσωπα είτε εταιρείες, να εξετάζονται στην αρχή και έχει τε-
ράστια σηµασία, για να ξεκινήσει σωστά ο θεσµός, να υπάρχει η
δυνατότητα να αποκλειστούν εκείνοι οι οποίοι αποδεδειγµένα
πάνε µε την πρόθεση να κάνουν «ξέπλυµα» χρήµατος, υποκρύ-
πτοντας εγκληµατικά στοιχεία. Αυτό δεν προβλέπεται στο νοµο-
σχέδιο.». Αυτά είναι τα λόγια της Τράπεζας της Ελλάδος διά
εκπροσώπου.

Δεύτερον, η ανάθεση της εποπτείας αυτών των επιχειρήσεων
και των συναλλαγών τους στην Τράπεζα της Ελλάδος, σ’ έναν
ιδιωτικό δηλαδή φορέα, σε αντίθεση µε ό,τι συµβαίνει στην υπό-
λοιπη Ευρώπη, είναι προφανές ότι θα επιβαρύνει περισσότερο
τις δυσκολίες χρηµατοδότησης των πολύ µικρών επιχειρήσεων
και απασχολούµενων, µε βάση τη µέχρι σήµερα εµπειρία της πα-
ρέµβασης της Τράπεζας της Ελλάδος στις διαδικασίες των συ-
στηµικών τραπεζών.

Ποια είναι µέχρι σήµερα αυτή η εµπειρία; Είναι η εµπειρία µιας
κεντρικής τράπεζας και ενός διοικητή που δεν ενδιαφέρονται για
την επίλυση της µη χρηµατοδότησης του µεγαλύτερου µέρους
της µικροµεσαίας επιχειρηµατικότητας, θεωρούµενης ως προ-
βληµατικής ή ζόµπι, και όχι µόνο δεν συµβάλλει στην επίλυση
αυτών των προβληµάτων, αλλά έχει επανειληµµένα προειδοποι-
ήσει τις συστηµικές τράπεζες στις σηµερινές συνθήκες να είναι
φειδωλές στην παροχή δανείων. Στις σηµερινές συνθήκες της
πανδηµίας!

Επιπλέον, ποια θα είναι η στάση της Τράπεζας της Ελλάδος,
εάν κάποια από τις εταιρείες παροχής µικροπιστώσεων αποτελέ-
σει ανταγωνιστή τραπεζικών προϊόντων συστηµικών τραπεζών;
Υπενθυµίζω ότι το 2019 η Ευρωπαϊκή Κεντρική Τράπεζα γνωµο-
δότησε αρνητικά για τον εποπτικό ρόλο της Τράπεζας της Ελλά-
δος. Συγκεκριµένα, από τη γνωµοδότηση της ΕΚΤ στις 15-2-2019
συνάγεται ασφαλώς ότι υπάρχει σύγκρουση συµφερόντων µε τα
καθήκοντα της Τράπεζας της Ελλάδος και προκρίνει τη δυνατό-
τητα αδειοδότησης και εποπτείας από δηµόσιους φορείς. Είπε
συγκεκριµένα: «Τα νέα καθήκοντα από το σχέδιο νόµου επιδιώκε-
ται να ανατεθούν στην Τράπεζα της Ελλάδος αναφορικά µε την
αδειοδότηση και την εποπτεία των ιδρυµάτων των µικροχρηµατο-
δοτήσεων και αυτό µπορεί να οδηγήσει σε σύγκρουση συµφερόν-
των µε υφιστάµενα καθήκοντα της Τράπεζας της Ελλάδος.».

Εφόσον, λοιπόν, υπάρχει ο κίνδυνος της σύγκρουσης συµφε-
ρόντων και της συνακόλουθης κωλυσιεργίας, γιατί δεν περνά η
αδειοδότηση στο Υπουργείο Οικονοµικών ή στο Υπουργείο Ανά-
πτυξης, που έχουν πολιτικό συµφέρον να προχωρήσει τάχιστα
και σε µεγάλη κλίµακα αδειών το πλαίσιο; 

Η ίδια η Τράπεζα της Ελλάδος, διά εκπροσώπου της, είχε ανα-
φέρει ότι το κοµµάτι της διαφάνειας, της προστασίας του κατα-
ναλωτή και όλα τα σχετικά θέµατα θα πρέπει να εξακολουθήσουν
σε συνέχεια και της λοιπής νοµοθεσίας για τον τοµέα να είναι
υπό την αρµοδιότητα της Γενικής Γραµµατείας Καταναλωτή του
Υπουργείου Ανάπτυξης. Η αξιολόγηση που µπορεί να γίνει από
την Τράπεζα της Ελλάδος είναι µόνο ως προς την εµπειρία και
ως προς τη φήµη. Δεν µπορούµε ούτε να ζητήσουµε ποινικά µη-
τρώα ούτε τίποτα. Για τους δε µετόχους δεν µπορούµε να ζητή-
σουµε απολύτως τίποτα.

Τρίτον. Δεν προβλέπεται ανώτατο ύψος «καπέλου» στο επιτό-
κιο δανεισµού, που θα έπρεπε να υπάρχει, όπως σχεδόν σε όλες
τις χώρες της Ευρώπης αλλά και τρίτων χωρών. Στη Γαλλία, για
παράδειγµα, δεν υπερβαίνει το 133% του µέσου όρου του τρα-
πεζικού επιτοκίου. Και αναφερόµαστε σε χώρες, που, έτσι κι αλ-
λιώς, ο µέσος όρος δεν υπερβαίνει το 5%, όταν στην Ελλάδα
είναι πάνω από το 7%. Θα πρέπει, λοιπόν, να υπάρξει όριο στο
«καπέλο».

Στην προσπάθεια ανάκαµψης των επιχειρηµατικών κλάδων
που έχουν πληγεί και απειλούνται σήµερα µε αφανισµό, προκει-
µένου να γίνουν ανταγωνιστικοί έναντι πολυεθνικών οµίλων ή ει-
σαγόµενων αγαθών, το επιτόκιο µπορεί να είναι κάτω από τον
µέσο όρο των τραπεζικών επιτοκίων µε ευθύνη της Αναπτυξιακής
Τράπεζας.

Τέταρτον. Κινδυνεύουµε να οδηγηθούµε σε ένα ολιγοπωλιακό
καθεστώς παροχής οικονοµικών συµβουλών προς τις µικρές επι-
χειρήσεις, που ξεκινά από τους λογιστές τους µέχρι και τους οι-
κονοµικούς συµβούλους που προσφέρουν υπηρεσίες διαχείρισης
συγχρηµατοδοτούµενων προγραµµάτων κ.λπ.. Αυτό προκύπτει
από τη θεσµοθέτηση µε υποχρεωτικό χαρακτήρα της λειτουργίας
συµβουλευτικών υπηρεσιών από τις εταιρείες χρηµατοδότησης,
που δεν προσδιορίζονται και που θα προσφέρονται απ’ αυτές
προς υποψήφιους πελάτες. Έτσι, αναµένεται να δηµιουργηθεί µε
αυτόν τον τρόπο µια ασφυκτική σχέση εξάρτησης των πολύ µι-
κρών επιχειρήσεων από τις εταιρείες χρηµατοδότησης. Παράλ-
ληλα, και οι ίδιοι οι λογιστές, οικονοµολόγοι κ.λπ., θα γίνουν
εξαρτώµενοι κολίγοι των εταιρειών χρηµατοδότησης.

Πέµπτον, και κλείνω µε αυτό. Η πολύ µικρή ελληνική επιχεί-
ρηση που αδυνατεί να έχει πρόσβαση στο συστηµικό τραπεζικό
σύστηµα είναι σχεδόν απίθανο να βρει εγγυητές, προκειµένου
να λάβει µια χορήγηση 10.000 ευρώ ή 20.000 ευρώ, χωρίς να
αναγκαστεί να προχωρήσει σε δέσµευση της κατοικίας ή του µι-
κρού επαγγελµατικού χώρου. Ο κίνδυνος µιας νέας φουρνιάς κα-
τασχέσεων και πλειστηριασµών προαναγγέλλεται, πριν καν
ξεκινήσει να λειτουργεί ο νόµος. Και αυτά, όταν στην ελληνική
οικονοµία είναι γνωστό το φαινόµενο της τοκογλυφίας των πα-
ράνοµων τραπεζών, που λειτουργούσαν τα προηγούµενα χρόνια
µε δραµατικά για πολλούς µικροεπιχειρηµατίες αποτελέσµατα.

Τέλος, δεν έχει εξεταστεί καθόλου η περίπτωση κρατικών εγ-
γυήσεων για δανειοδοτήσεις µικρές µε µηδενικό επιτόκιο, όπως
συµβαίνει και στη Γαλλία και σε άλλες χώρες.

Ανακεφαλαιώνοντας, αυτό για το οποίο συζητάµε σήµερα θα
ήταν ένα παράλληλο σύστηµα παροχής τραπεζικών υπηρεσιών
σε ανθρώπους που δεν έχουν πρόσβαση στο τραπεζικό σύ-
στηµα. Αυτό θα αποτελούσε και ένα αποφασιστικό συστατικό σε
µια κοινωνία αξιοκρατίας και ίσων ευκαιριών. Στην πράξη, άνθρω-
ποι µε ικανότητες µπορούν έτσι να αντλήσουν χρήµατα από ένα
σύστηµα µικροπιστώσεων και να έχουν και αυτοί τη δυνατότητα
έναρξης ή συνέχισης δραστηριότητας. 

Στην ιδανική του µορφή ένα τέτοιο σύστηµα, µαζί µε ένα υψη-
λής ποιότητας σύστηµα δωρεάν παιδείας, θα µπορούσε και να ενι-
σχύσει την κοινωνική κινητικότητα, αλλά και να αµβλύνει
ανισότητες. Υπηρετεί αυτό το νοµοσχέδιο αυτές τις αρχές, αυτούς
τους σκοπούς; Μόνο κατ’ επίφαση. Πρώτον, δεν οικοδοµεί ένα
πραγµατικά δεύτερο παράλληλο σύστηµα χρηµατοδότησης,
αφού το θέτει ουσιαστικά υπό τον έλεγχο του βαθέος τραπεζικού
συστήµατος. Δεύτερον, δεν θέτει όρια στην ανάγκη παροχής εγ-
γυήσεων. Τρίτον, δεν θέτει όρια στο ύψος του επιτοκίου. Τέταρ-
τον, δεν ελέγχει αυτούς που θα ιδρύσουν εταιρείες µικρο-
πιστώσεων, εάν είναι δηλαδή fit and proper, ή αντίθετα εάν νοµι-
µοποιεί την τοκογλυφία. 

Ένα παράδειγµα. Μια εταιρεία επιδιόρθωσης ενδυµάτων θέλει
20.000 ευρώ για αλλαγή εξοπλισµού. Δεν έχει πάει ποτέ σε τρά-
πεζα, δεν έχει χρέη, δεν έχει ακίνητα ο ιδιοκτήτης της. Παρ’ όλα
αυτά, σήµερα βγάζει ένα καλό µεροκάµατο ίσως από τη δουλειά
του. Είναι µια ιδανική περίπτωση, που ένα σύστηµα µικροπιστώ-
σεων θα είχε εφαρµογή. Όµως, µε τον τρόπο που αυτό εφαρµό-
ζεται, πρώτον, κινδυνεύει από ένα πολύ υψηλό επιτόκιο
πιστωτικής κάρτας, παραδείγµατος χάριν 16% ή και παραπάνω,
και δεν τον προστατεύει, δεύτερον, από το να µην µπορέσει να
πάρει χρήµατα, αφού προβλέπει την παροχή εγγυήσεων που δεν
έχει. Το πρόβληµα δεν θα υπήρχε, εάν είχατε προβλέψει µαζί µε
το παρόν νοµοσχέδιο και ένα σύστηµα παροχής credit rating ή
τον λεγόµενο «Λευκό Τειρεσία», εάν σε περίπτωση που κάποιος
έχει ιστορικό καλοπληρωτή, το νοµοσχέδιο απαγόρευε από τις
εταιρείες να ζητάνε εγγυήσεις, εάν έβαζε όριο στο επιτόκιο του-
λάχιστον στο ύψος του καταναλωτικού δανείου.

Με όλα αυτά έχετε φέρει έναν νόµο, ο οποίος στα λόγια θέλει
να ικανοποιήσει µια υπαρκτή τεράστια ανάγκη της ελληνικής µι-
κρής και πολύ µικρής επιχειρηµατικότητας, αλλά οι τρύπες είναι
πάρα πολύ µεγάλες.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εµείς ευχαρι-
στούµε.
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Τον λόγο έχει ο κ. Βασίλειος Κεγκέρογλου από το Κίνηµα Αλ-
λαγής.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, συζητάµε ένα
νοµοσχέδιο, για το οποίο ερίζουν και η Κυβέρνηση και η Αξιωµα-
τική Αντιπολίτευση ότι ήταν δική τους δουλειά.

Οι µικροπιστώσεις είναι ένας θεσµός στην Ευρώπη που έχει
λειτουργήσει αποτελεσµατικά ιδιαίτερα για τις αδύναµες κοινω-
νικές οµάδες, για τους φτωχούς ανθρώπους, για τους νέους αν-
θρώπους που έχουν µια ιδέα και χρειάζονται ένα µικρό
επιχειρηµατικό σχέδιο να χρηµατοδοτηθεί.

Υπάρχει µια τεράστια εµπειρία. Και ενώ λοιπόν το δούλευε
καιρό, λέει ο ΣΥΡΙΖΑ, και ενώ το δούλευε και έναν χρόνο η Κυβέρ-
νηση, ακούστε τώρα τα ωραία. Στην Ευρώπη τον κύριο ρόλο του
παρόχου τον έχουν οι κοινωνικές επιχειρήσεις, η τοπική αυτοδιοί-
κηση, οι δήµοι και τα επιµελητήρια. Τόσο καιρό, λοιπόν, το δού-
λευε η Αξιωµατική Αντιπολίτευση ως κυβέρνηση -έτσι µας είπε-
τόσο καιρό το δουλεύει η σηµερινή Κυβέρνηση, που το παρακο-
λουθούσε και ως αξιωµατική αντιπολίτευση, και το έφεραν µε νο-
µοτεχνικές βελτιώσεις: τόσο οι ΚΟΙΝΣΕΠ, οι κοινωνικές επιχει-
ρήσεις, να είναι δικαιούχοι αλλά όχι πάροχοι, και µια µισή ρύθµιση,
ότι µπορούν υπό προϋποθέσεις και οι δήµοι και τα επιµελητήρια.

Ακούστε. Είτε αξιοποιούµε την εµπειρία που υπάρχει από την
Ευρώπη και την προσαρµόζουµε στα δικά µας δεδοµένα, για να
φέρουµε ένα αποτέλεσµα, είτε απλώς κάνουµε ένα νοµοσχέδιο
για να πούµε ότι κάναµε και εµείς στην Ελλάδα τον θεσµό, χωρίς
να ενδιαφερόµαστε για την αποτελεσµατικότητά του. Και αυτό
είναι ένα παράδειγµα, που σε πολλές περιπτώσεις δυστυχώς,
ενώ υπάρχει νοµοθέτηση, ενώ υπάρχει νόµος, δεν υπάρχει απο-
τέλεσµα κοινωνικό ή οικονοµικό, δεν υπάρχει αντίκτυπος. 

Είναι ένα µειονέκτηµα, λοιπόν, και αυτό. Η καλή νοµοθέτηση
δεν τηρείται ούτε στον τύπο ούτε στην ουσία, διότι, αν τηρούνταν
στην ουσία, θα µπορούσε πραγµατικά να έχουν ενσωµατωθεί
αυτές οι προτάσεις οι οποίες έχουν κατατεθεί κατά τη διάρκεια
της διαβούλευσης από πολλές πλευρές. Ένα είναι αυτό. 

Θετική η τροποποίηση του ότι οι κοινωνικές επιχειρήσεις είναι
δικαιούχοι. Αρνητική η τροποποίηση του ότι δεν µπορούν να είναι
πάροχοι. Πάρα πολύ µεγάλο αρνητικό. Το ίδιο, όπως σας είπα,
και για τους δήµους και τα επιµελητήρια, που τυπικά πιστεύω
µόνο ότι εντάσσονται. 

Ένα δεύτερο θέµα που περιλαµβάνει το νοµοσχέδιο είναι ρυθ-
µίσεις για ζητήµατα στα οποία οφείλει το κράτος, η πολιτεία, η
Κυβέρνηση, το Υπουργείο Οικονοµικών να δώσει λύση. Το ένα
ζήτηµα αφορά τον ΕΝΦΙΑ των αγροτών και το τέλος επιτηδεύ-
µατος. Και έρχεται για άλλη µια φορά η Κυβέρνηση -το έκανε η
προηγούµενη, το κάνει και τούτη- να αναβάλλει την εφαρµογή
του προβλεπόµενου ΕΝΦΙΑ για τους αγρότες, αντί να τον καταρ-
γεί ή να τον αναµορφώνει. Αναβολή το καταλαβαίνω να δοθεί
έναν χρόνο, δύο, τρία ή τέσσερα. Εδώ το γαϊτανάκι τραβάει
πολύ. Τι σηµαίνει αυτό; Υπάρχει µια άτυπη συµφωνία των δύο
κοµµάτων να διατηρηθεί αυτός ο φόρος και να επανέλθει, όταν
είναι ώριµες οι συνθήκες; Γιατί όχι κατάργηση; Γιατί όχι κατάρ-
γηση του τέλους επιτηδεύµατος για τους αγρότες;

Έρχεται και η ρύθµιση η περιβόητη την οποία είχαµε ζητήσει
και είχαµε χαιρετίσει την πρωτοβουλία του κ. Βεσυρόπουλου να
φέρει ρύθµιση στη Βουλή. 

Χρόνια πολλά, Υπουργέ!
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Οικονοµικών):

Ευχαριστώ!
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Θα πρόσθετα και επιτυχηµένα,

γιατί τη δύσκολη περίοδο που περνάµε το Υπουργείο Οικονοµι-
κών έχει έναν κοµβικό ρόλο και πραγµατικά πρέπει να έχουµε
επιτυχίες σε αυτά τα οποία επιδιώκουµε να δοθούν λύσεις σε
συσσωρευµένα προβλήµατα, βιώσιµες λύσεις. 

Και µη µας στοχοποιείτε. Θα το πω άλλη µια φορά. Δεν επεν-
δύουµε στην αποτυχία των µέτρων και στην ύπαρξη οξυµµένων
προβληµάτων, γιατί αυτά τα προβλήµατα δυστυχώς χτυπούν
στους αδύναµους. Εµείς επενδύουµε στο να απαιτήσουµε, να
προτείνουµε και να ωθήσουµε τις αποφάσεις σας προς την κατεύ-
θυνση που δίνονται λύσεις για τον κόσµο και τους απλούς ανθρώ-
πους. 

Και εδώ, κύριε Υπουργέ, δεν µας τα λέτε καλά. Στη ρύθµιση

για τους συνταξιούχους δυστυχώς δεν αναγνωρίζεται πλήρως
το ολίσθηµα των αρµοδίων υπηρεσιών. Δεν ξέρω ποιες είναι και
δεν θέλω να τις ονοµατίσω. Ξέρω µάλλον ποιες είναι, αλλά δεν
θέλω να τις ονοµατίσω. Αυτές οι υπηρεσίες µπήκαν αυθαίρετα
και καταχρηστικά, παράνοµα µέσα στο σύστηµα και έκαναν δη-
λώσεις για λογαριασµό των συνταξιούχων, των φορολογουµέ-
νων. Αυτό είναι ανεπίτρεπτο. Έπρεπε να έχει πέσει ο πέλεκυς
βαρύς. Γιατί εάν σε αυτό το απλό θέµα µπαίνουν και κάνουν τέ-
τοια δουλειά, φανταστείτε, σε άλλα ζητήµατα µπαίνουν και κά-
νουν άλλες διορθώσεις. Φανταστείτε. Εγώ δεν λέω ότι κάνουν
επιβολή φόρων, αλλά και αναβολή φόρων και διαγραφή φόρων.
Αυτό το ελέγξατε; 

Για να είµαστε, λοιπόν, καθαροί, κακώς µπήκανε µέσα. Πρέπει
να ξεκινήσουµε πριν από αυτή την παρέµβαση των υπηρεσιών
που µπήκαν και έκαναν τις δηλώσεις και να πούµε µε έναν δίκαιο
τρόπο ότι είναι σε αυτή την κατεύθυνση η τροπολογία, αλλά σε
πολύ µικρό βαθµό. Κανένα πρόστιµο, καµµία προσαύξηση. Είναι
δυνατόν συνταξιούχοι άνθρωποι, που πήραν κάποια αναδροµικά,
που το κράτος τούς αφαίρεσε παρανόµως, αντισυνταγµατικά
µάλλον, κατά την απόφαση του Συµβουλίου της Επικρατείας που
ήρθε να τους δικαιώσει, να πληρώνουν τη νύφη; 

Εγώ σας καλώ, έστω την τελευταία στιγµή, να αφαιρέσετε
αυτό το 20%, το πρόστιµο και τη δυνατότητα που δίνετε, να µην
επιβαρύνουµε τους ανθρώπους. Αντί µεθαύριο να τους δίνουµε
επιδόµατα να ζήσουν, κάντε τους τώρα την ελάφρυνση. Το ίδιο
πράγµα είναι. Μια ελάφρυνση, την οποία άλλωστε δικαιούνται.
Είναι δίκαιη η λύση αυτή. Είναι δίκαιη, κύριε Βεσυρόπουλε. Εµείς
θα σας χειροκροτήσουµε, αν το κάνετε. Θα σας χειροκροτή-
σουµε. Δεν έχουµε κανένα πρόβληµα να το κάνουµε, αλλά κάντε
το. Όχι µισά πράγµατα και άδικα. 

Και κλείνω µε το θέµα που έχει να κάνει µε τις επιταγές και τη
ρύθµιση την οποία έχετε φέρει. Η ρύθµιση του Υπουργείου Οι-
κονοµικών για τις επιταγές αποδέχεται την κριτική που ασκήσαµε
το προηγούµενο διάστηµα, ότι είχε µόνο περιορισµένο πλαίσιο
τους ΚΑΔ που αφορούν τον τουρισµό. Και το αποδέχεται αυτό,
γιατί πράγµατι δηµιουργεί έναν µηχανισµό, ούτως ώστε όλες οι
επιχειρήσεις που έχουν συγκεκριµένο τζίρο σε συγκεκριµένη πε-
ρίοδο, άρα θεωρείται ότι δραστηριοποιούνται την τουριστική πε-
ρίοδο, να µπορούν να είναι δικαιούχοι του «σωστού» αυτού
µέτρου, του σωστού εντός εισαγωγικών, διότι δεν έχετε λάβει
υπ’ όψιν σας τους δικαιούχους, τους κοµιστές και πώς αυτοί θα
πληρώσουν τις υποχρεώσεις τους, τις τράπεζες, στις οποίες δεν
υπάρχει καµµία αναβολή. Εν πάση περιπτώσει, του δίκαιου,
έστω, για τον εκδότη. 

Εδώ, λοιπόν, υπάρχει το εξής πρόβληµα: Ξέρετε πάρα πολύ
καλά ότι σε όλες τις δραστηριότητες και κυρίως αυτές που αφο-
ρούν υπηρεσίες του καλοκαιριού, των µηνών δηλαδή Ιουλίου, Αυ-
γούστου και Σεπτεµβρίου, που είναι η καρδιά του καλοκαιριού
–δεν είναι η τουριστική περίοδος, η τουριστική περίοδος ξεκινάει
από 1η Απριλίου- θα µπορούσατε να είχατε βάλει από 1η Απριλίου
να έχει το 70%. Δεν το βγάλατε. Επιλέξατε τρεις µήνες.

Εγώ κάνω παράκληση. Έχει κάνει την πρόταση και ο εισηγητής
µας, ο Μιχάλης Κατρίνης. Ο µήνας Οκτώβριος, που είναι ο µήνας
των τιµολογήσεων, να µπει µέσα στον υπολογισµό. Όπως ακριβώς
έχετε τη ρύθµιση, προσθέστε Ιούλιο, Αύγουστο, Σεπτέµβρη και
Οκτώβρη. Τον Οκτώβρη γίνονται οι τιµολογήσεις. Είµαστε άνθρω-
ποι µέσα στην αγορά. Τα γνωρίζουµε τα θέµατα. Εσείς πολύ πε-
ρισσότερο τα γνωρίζετε και από τη δραστηριότητά σας, βεβαίως,
την πρότερη. Το γνωρίζετε αυτό. Δεν µπορεί να λείπει ο Οκτώβρης
από τον υπολογισµό. Αφορά τους προηγούµενους µήνες.

Η τελευταία λέξη που θέλω να πω είναι το εξής: Προχωρήστε
άφοβα στην κατάργηση της προκαταβολής φόρου για τις επιχει-
ρήσεις που πλήττονται και σε µείωση 50% στους υπόλοιπους.
Είναι δίκαιο µέτρο και αυτό. Είναι αναγκαίο, για να µη  φτάσει η
ύφεση στα βάθη. 

Ευχαριστώ πάρα πολύ, κύριε Πρόεδρε, για την ανοχή σας.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Κινήµατος Αλλαγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εµείς ευχαρι-
στούµε. 

Τον λόγο έχει η κ. Χαρά Καφαντάρη από τον ΣΥΡΙΖΑ για επτά
λεπτά. 

15654 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΑΦΑΝΤΑΡΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριοι και κυρίες Βουλευτές, κύριε Υπουργέ, θα πάµε λίγο

πίσω. Θα θυµίσω το εξής: Την εποχή των µνηµονίων, ειδικά το
τρίτο µνηµόνιο, όπως λέµε, ερωτώµεθα πολύ συχνά ως ΣΥΡΙΖΑ,
αν είναι ιδιοκτησία το πρόγραµµα το οποίο εφαρµοζόταν.

Εγώ θα απαντήσω ότι πραγµατικά το νοµοσχέδιο, το οποίο
συζητάµε σήµερα για τις µικροπιστώσεις είναι ιδιοκτησία ΣΥΡΙΖΑ.
Είναι κάτι το οποίο µαζί µε την Αναπτυξιακή Τράπεζα, θα λέγαµε,
ότι είναι έργο της Κυβέρνησής µας.

Πάντα ως ΣΥΡΙΖΑ λέγαµε για την ανάγκη δηµιουργίας ενός
εναλλακτικού τραπεζικού συστήµατος, ενός παράλληλου τραπε-
ζικού συστήµατος προς το συµβατικό κλασικό -θα έλεγα- πιστω-
τικό σύστηµα. Ειδικά, δε, την εποχή του µνηµονίου και τα χρόνια
εκείνα τα δύσκολα κατέρρεαν οι µικροµεσαίες επιχειρήσεις η µία
µετά την άλλη και µικροµεσαίοι βρίσκονταν στον δρόµο, γιατί
υπήρχε αδυναµία δανειοδότησης και έλλειψη ρευστότητας. Μην
ξεχνάµε εδώ και τις ανακεφαλαιοποιήσεις των τραπεζών που έγι-
ναν µε χρήµατα του ελληνικού λαού, αλλά ρευστότητα στις επι-
χειρήσεις δεν υπήρχε. Υπήρχε ακόµα και κίνδυνος για την πρώτη
κατοικία µικροµεσαίων και εµπόρων οι οποίοι είχαν υποθηκεύσει
το σπίτι τους για δανειοδότηση.

Όλα αυτά, βέβαια, ιδιαίτερα οξυµµένα, δεν πρέπει να ξεχνάµε
την περίοδο 2012 - 2015. Εδώ, δε, για την πρώτη κατοικία, θα
υπενθυµίσω ότι µε τον νόµο που πέρασε ο ΣΥΡΙΖΑ όσο ήταν κυ-
βέρνηση µπήκαν στον εξωδικαστικό µηχανισµό και οι έµποροι
για πρώτη φορά.

Οι µικροπιστώσεις, λοιπόν, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, η Ανα-
πτυξιακή Τράπεζα είναι ένα δικό µας έργο. Χαιρόµαστε, βέβαια,
που η Νέα Δηµοκρατία το καταθέτει και το συζητάµε σήµερα στη
Βουλή. Θα ήθελα, όµως, να υπενθυµίσω ότι έχει εφαρµοστεί η
λογική αυτή εδώ και δύο δεκαετίες στην Ευρώπη. Η χρηµατοδό-
τηση, η οποία γίνεται, γίνεται µε διαφορετικά κριτήρια. Δεν επι-
τρέπονται εµπράγµατες εξασφαλίσεις, ενώ παρέχουν και
συµβουλευτικές υπηρεσίες τα εν λόγω ιδρύµατα που θα χορη-
γούν τις µικροχρηµατοδοτήσεις. Αυτό είναι σηµαντικό. Μάλιστα,
το χαρακτηριστικό είναι ο στόχος να είναι αναπτυξιακός και βέ-
βαια να υπάρχει και ένας κοινωνικός χαρακτήρας. 

Όµως, κύριοι της Κυβέρνησης, πέρα από τις θριαµβολογίες
τις οποίες ακούµε για τους χειρισµούς της Κυβέρνησης µέσα
στην κρίση και όλα αυτά που περνάµε τον τελευταίο καιρό µε την
πανδηµία –ακούσαµε, µάλιστα, το πρωί τον κ. Ζαββό, τον αρµό-
διο Υφυπουργό, να µιλάει για το πρόγραµµα «ΗΡΑΚΛΗΣ» για τις
τράπεζες, έχουµε 12 δισεκατοµµύρια εγγυήσεις στις τράπεζες,
στις επιχειρήσεις βέβαια δεν ξέρω τι- ακούµε ακόµα και για τα
µέτρα τα οποία ανέφερε, τα οποία πάρθηκαν µέσω πανδηµίας.
Και λόγω πανδηµίας βγήκαν κάποια χρηµατοδοτικά εργαλεία.
Και αυτά είναι επιτυχίες.

Ποια είναι όµως η πραγµατικότητα; Διότι µε βάση την πραγ-
µατικότητα πρέπει πάντα να µιλάµε. Ποια είναι η πραγµατικότητα
στην αγορά; Ποια είναι η πραγµατικότητα στη µικροµεσαία επι-
χειρηµατικότητα;

Εγώ δεν θα πω εδώ τις θέσεις του ΣΥΡΙΖΑ που είναι γνωστές
µέσα από το «Μένουµε όρθιοι Ι», «Μένουµε όρθιοι ΙΙ». Έχουµε
διατυπώσει την ανάγκη εµπροσθοβαρούς στήριξης των επιχει-
ρήσεων, έστω και τώρα. Τι λένε, όµως, οι εκπρόσωποι των µικρο-
µεσαίων, τα όργανά τους, τα επιµελητήρια, η ΓΣΕΒΕΕ. 

Κάναµε µία προσπάθεια την προηγούµενη βδοµάδα να συζη-
τήσουµε στην Επιτροπή Παραγωγής και Εµπορίου µε βάση τις
θέσεις της ΓΣΕΒΕΕ. Έγινε µία συζήτηση. Βέβαια, η ΓΣΕΒΕΕ δεν
κλήθηκε. Αυτό δηµιουργεί ερωτηµατικά και για την Κυβέρνηση,
γιατί δεν κλήθηκε. Τέλος πάντων, η ΓΣΕΒΕΕ, το Επαγγελµατικό
Επιµελητήριο Αθηνών έχουν συγκεκριµένες θέσεις και προτά-
σεις. Εγώ θα αναφέρω τι είπε ο Πρόεδρος του ΕΕΑ στις 18 Ιου-
νίου: «Μεγάλο µέρος των επιχειρήσεων δεν µπορούν να
υπαχθούν σε χρηµατοδοτικά προγράµµατα. Θα αυξηθούν τα
λουκέτα και θα εκτιναχθεί η ανεργία.». 

Η ΓΣΕΒΕΕ, µε το ινστιτούτο της, από τα µέσα Απριλίου είχε
κάνει µία έρευνα η οποία έλεγε ότι µετά την κρίση -τότε ήµασταν
ακόµα σε lockdown- µία στις επτά επιχειρήσεις θα κλείσει.

Τι θα γίνει, κύριε Υπουργέ, κύριοι της Κυβέρνησης, από τον
Σεπτέµβρη και µετά; Δεν λέω µόνο για τώρα. Διότι πολλές επι-

χειρήσεις δεν άνοιξαν καν. Από τον Σεπτέµβρη και µετά, που θα
συσσωρευτούν τα χρέη και οι υποχρεώσεις µε τις αναβολές, µε
τις µεταθέσεις τήρησης των υποχρεώσεων των διαφόρων επιχει-
ρήσεων, φορολογικές, ασφαλιστικές κ.τ,λ,, µαζί µε τις καινούρ-
γιες που θα δηµιουργηθούν, το πρόβληµα θα είναι πολύ µεγάλο.

Εδώ πρέπει να πω και ένα άλλο στοιχείο. Στα µέσα του Ιουνίου
2020, στην επιστρεπτέα προκαταβολή σε αυτό το πρόγραµµά
σας, κύριοι της Κυβέρνησης, πενήντα τρεις χιλιάδες επιχειρήσεις
µπήκαν µόνον. Υπολογίζεται ότι πάνω από εκατόν είκοσι χιλιάδες
δεν θα µπουν σε αυτό το πρόγραµµα. Υπενθυµίζω ότι οι µικρο-
µεσαίες είναι γύρω στις επτακόσιες πενήντα χιλιάδες στη χώρα
µας. Αυτό δηµιουργεί πάρα πολλά ζητήµατα.

Το νοµοσχέδιο αυτό των µικροπιστώσεων, πραγµατικά, είναι
µία ανάσα -δεν θα το αµφισβητήσουµε αυτό- για τις αποκλεισµέ-
νες από το κλασικό πιστωτικό σύστηµα επιχειρήσεις. Θεωρούµε
θετικό το ότι έγινε δεκτό από την πλευρά της Κυβέρνησης η έν-
ταξη των κοινωνικών επιχειρήσεων, των επιµελητηρίων, της το-
πικής αυτοδιοίκησης. 

Υπάρχουν, όµως, κάποια ζητήµατα. Υπάρχει ζήτηµα, παρα-
δείγµατος χάριν, για τα επιτόκια να υπάρξει µια οροφή. Ο κύριος
Υπουργός, ο κ. Σταϊκούρας, νοµίζω, δεν απάντησε θετικά. Θα το
δει αυτό το θέµα. Δεν µπορεί. Πρέπει να υπάρχει µία οροφή.

Από την άλλη µεριά, η καταλληλότητα των µελών τα οποία θα
συµµετάσχουν στο µετοχικό κεφάλαιο µιας τέτοιας επιχείρησης
που θα δανειοδοτεί είναι ένα πάρα πολύ σοβαρό ζήτηµα. Και βέ-
βαια, µε τον ρόλο τον εποπτικό της Τράπεζας της Ελλάδος υπάρ-
χει ένα θέµα. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, όµως, είναι απαραίτητο σε όλες
τις λειτουργίες αυτού του νέου χρηµατοδοτικού εργαλείου να
υπάρχει διαφάνεια, να µην έχουµε στοιχεία για πιθανό ξέπλυµα
χρήµατος, να αποφευχθεί οριστικά η πελατειακή λογική. Αυτό
είναι πάρα πολύ σηµαντικό. 

Σε αυτό -επιτρέψτε µου- θα κριθεί και η επιτυχία και η εφαρ-
µογή του εν λόγω νοµοσχεδίου. Και είµαστε εδώ για να παρακο-
λουθούµε όλες τις διαδικασίες. Είµαστε εδώ γιατί η στήριξη των
µικροµεσαίων επιχειρήσεων είναι κάτι παραπάνω από απαραί-
τητη.

Όλοι µιλάµε -όλες οι πολιτικές δυνάµεις- για τη ραχοκοκαλιά
της ελληνικής οικονοµίας, τη µικροµεσαία επιχειρηµατικότητα
κ.λπ.. Οι πράξεις, όµως και οι πολιτικές οι οποίες εφαρµόζονται
είναι ένα ζήτηµα.

Έχετε κάνει, κύριοι Υπουργοί, βόλτα στις γειτονιές να µιλήσετε
µε τον µικροµεσαίο, µε τον µικροέµπορο, τι κατάσταση αντιµε-
τωπίζει σήµερα; Επιτρέψτε µου να πω ότι αµφιβάλλω γι’ αυτό.

Εδώ γεννάται ένα ερώτηµα γενικότερα: Θέλει η Κυβέρνηση τη
µικροµεσαία επιχειρηµατικότητα, µε την πρακτική και την πολι-
τική που έχει ακολουθήσει µέχρι σήµερα;

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εµείς ευχαρι-

στούµε.
Να ετοιµαστεί το Βήµα, προκειµένου να καλέσω τον Βουλευτή

της Νέας Δηµοκρατίας, τον κ. Σπανάκη, ο οποίος έχει δύο µικρά
ονόµατα. Είναι και Βασίλειος και Πέτρος. Γιόρταζε χθες, αλλά
και σήµερα, γιατί κι ο Πέτρος ένας εκ των Αποστόλων ήταν. Του
ευχόµαστε χρόνια πολλά, όπως ευχηθήκαµε και στον κύριο
Υπουργό µας.

Κύριε Σπανάκη, έχετε τον λόγο.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ - ΠΕΤΡΟΣ ΣΠΑΝΑΚΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε

Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σε λίγες ώρες το ελληνικό Κοι-

νοβούλιο θα κληθεί να ψηφίσει έναν νόµο πραγµατικό πλαίσιο
για την ενίσχυση της ρευστότητας της αγοράς. Δηµιουργούµε
ένα πραγµατικό µαξιλαράκι για την οικονοµία µε το νοµοσχέδιο
για τη δηµιουργία ιδρυµάτων µικροπιστώσεων και όχι µαξιλαράκι
µέσα από την υπερφορολόγηση που έφερε η αποτυχηµένη οικο-
νοµική πολιτική της προηγούµενης κυβέρνησης του ΣΥΡΙΖΑ και
των ΑΝΕΛ.

Με το νοµοσχέδιο αυτό λύνουµε, όµως, και άλλα θέµατα, όπως
τον τρόπο φορολόγησης των αναδροµικών των συνταξιούχων,
που αντιµετωπίζουµε το θέµα µε µια πραγµατικά φορολογική δι-
καιοσύνη, καθώς µε αίτηµα του φορολογούµενου εκδίδεται νέα
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πράξη από τη φορολογική διοίκηση µε την οποία οι πρόσθετοι
φόροι ή οι τόκοι εκπρόθεσµης καταβολής περιορίζονται σε ποσο-
στό 20% του κύριου φόρου και φυσικά δεν επιβάλλεται πρόστιµο.
Ήταν ένα θέµα το οποίο το είχαµε αναδείξει αρκετούς µήνες πριν
και το σηµερινό νοµοσχέδιο δίνει µια λύση.

Το νοµοσχέδιο αυτό µε το άρθρο 32 δίνει και τη δυνατότητα
άρσης της ακινησίας οχήµατος αυτοκινήτου ή µοτοσικλέτας
ιδιωτικής χρήσης, µε αναλογική καταβολή των δωδεκατηµορίων
των ετήσιων τελών κυκλοφορίας που αντιστοιχούν στους µήνες
άρσης ακινησίας του οχήµατος.

Το νοµοσχέδιο, όµως, αυτό µε το άρθρο 19 απαλλάσσει τις
συµβάσεις µικροχρηµατοδοτήσεων από τα τέλη χαρτοσήµου και
από την εισφορά του ν.128/1975.

Και πάµε τώρα να δούµε τις συµβάσεις µικροχρηµατοδοτή-
σεων. Νοµίζω, κύριε Υπουργέ, ότι η λέξη «µικρό» ίσως το αδικεί
το νοµοσχέδιο, γιατί τα δέκα ή τα δεκαπέντε ή τα είκοσι πέντε
χιλιάρικα για κάποια πρόσωπα είναι ένα ποσό σηµαντικό, ένα
ποσό καταλύτης για την επιβίωσή τους.

Και πάµε λίγο να δούµε και τους δικαιούχους, για να τα πούµε
τα πράγµατα µε απλά λόγια. Μιλάµε για µικρές οντότητες. Μι-
λάµε για φυσικά πρόσωπα για να συστήσουν πολύ µικρές οντό-
τητες, αλλά και φυσικά πρόσωπα που ήδη ασκούν επιχειρηµατική
δραστηριότητα. Άρα, λοιπόν, µε λίγα λόγια, κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, έρχεται η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας µε το νο-
µοσχέδιο αυτό να δώσει µια πραγµατική ένεση ρευστότητας και
να έρθει πάνω στον στρατηγικό στόχο, που είναι να µείνουν οι
µηχανές της οικονοµίας ανοικτές. Διότι, αυτός είναι ο πρώτος
στρατηγικός µας στόχος, αυτός είναι για το 2020. Γιατί να είστε
σίγουροι ότι το 2021, την επιτυχία που είχαµε στην αντιµετώπιση
της υγειονοµικής κρίσης, η Ελλάδα -η ελληνική οικονοµία, οι ελ-
ληνικές επιχειρήσεις, οι Έλληνες φορολογούµενοι- θα κεφαλαι-
οποιήσει αυτή την αξιοπιστία, διότι η Ελλάδα έχει έναν υψηλό
βαθµό εµπιστοσύνης, γιατί έχει αυτή την Κυβέρνηση. Γι’ αυτό
έχει αυτόν τον υψηλό βαθµό εµπιστοσύνης αυτή η χώρα και αυτή
η οικονοµία.

Όµως, επιτρέψτε µου να µπω σε µια άλλη συζήτηση. Δικαιού-
χοι, λέει ο νόµος, είναι και φυσικά πρόσωπα που ανήκουν σε ευά-
λωτες κοινωνικά οµάδες. Επιτρέψτε µου εδώ να καταθέσω
κάποιες σκέψεις που µπορεί να γίνουν ένα εργαλείο για το µέλ-
λον. Διότι στην ουσία αυτό το νοµοσχέδιο, κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, είναι ένα πραγµατικό εργαλείο για την οικονοµία και
για τη ρευστότητα. Όµως, λέγοντας «κοινωνικά ευάλωτες οµά-
δες», θα ήθελα να δεχθείτε ότι σε αυτή την κατηγορία πρέπει να
εντάξουµε και άλλες οµάδες. Και το νοµοσχέδιο αυτό δίνει µια
ευελιξία στον Υπουργό των Οικονοµικών, στον Υπουργό Ανάπτυ-
ξης, στον Υπουργό Εργασίας, ώστε να έρχονται µε σχετικές απο-
φάσεις τους να µεταβάλλουν και το όριο της χρηµατοδότησης,
αλλά και το ποιες κατηγορίες δικαιούχων µπορούµε να έχουµε.

Και ερωτώ: Δεν πρέπει στο µέλλον να δούµε και άλλες κοινω-
νικές οµάδες, όπως είναι, για παράδειγµα, οι δηµόσιοι υπάλλη-
λοι, όπως είναι οι ένστολοι, οι αστυνοµικοί, οι πυροσβέστες, οι
στρατιωτικοί, οι συνταξιούχοι, που πολλά νοικοκυριά σήµερα
ζουν µε την προσωρινή σύνταξη εξαιτίας κακών πολιτικών του
Υπουργείου Εργασίας της προηγούµενης κυβέρνησης, οι υπάλ-
ληλοι των ΟΤΑ Α’ και Β’ βαθµού, ακόµα και σωµατεία, σύλλογοι
και οµοσπονδίες, που σήµερα πολλοί από τους συλλόγους και
τα σωµατεία µπορούν πραγµατικά να συνεισφέρουν σε αυτή τη
µεγάλη τοµή. Διότι αυτό το νοµοσχέδιο είναι ένα νοµοσχέδιο
τοµή για τη ρευστότητα της ελληνικής οικονοµίας και των µικρών
και πολύ µικρών επιχειρήσεων.

Άκουσα µε πραγµατικά πολύ ενδιαφέρον τους συναδέλφους
της Αντιπολίτευσης να µιλούν για διαφάνεια. Αυτό το νοµοσχέδιο
τα λέει όλα. Μιλάµε για µητρώο συγκεκριµένο, µιλάµε για
έλεγχο, µιλάµε για λογιστική απεικόνιση, µιλάµε για την απόλυτη
διαφάνεια και φυσικά την εποπτεία που θα έχει η Τράπεζα της
Ελλάδος.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τα βήµατα τα οποία έχουν γίνει
είναι και γρήγορα, είναι και εύστοχα και δυστυχώς είναι και αναγ-
καστικά. Διότι, µας έτυχε αυτή η υγειονοµική κρίση, η οποία έχει
αυτά τα αποτελέσµατα, αλλά από την άλλη είδαµε µια Κυβέρ-
νηση που έχει πολύ έντονα και σοβαρά αντανακλαστικά να αντε-

πεξέλθει. Αυτό το νοµοσχέδιο που έρχεται σήµερα προς ψήφιση
δείχνει ότι αυτή η Κυβέρνηση έχει και στρατηγικούς στόχους,
έχει και όραµα, ξέρει τα προβλήµατα, ακούει την αγορά.

Διότι, για να απαντήσω και στη συνάδελφο του ΣΥΡΙΖΑ, θέλω
να πω ότι αποκλείεται να έχετε περπατήσει περισσότερο από
εµάς την αγορά, την ανάγκη των επιχειρήσεων, τη δηµόσια διοί-
κηση, που εσείς την αφήσατε στο έλεος του θεού, τους δηµοσί-
ους υπαλλήλους που τους απαξιώσατε και γεµίσατε το δηµόσιο
µε µετακλητούς. Και έρχεται µια νέα κυβέρνηση, µεταρρυθµι-
στική κυβέρνηση, η κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας να δώσει
µια άλλη πνοή σε όλα τα επίπεδα.

Και επιτρέψτε µου κλείνοντας, επειδή σήµερα βρίσκεται ο
καλός φίλος, συνάδελφος και Υπουργός, ο Αποστόλης Βεσυρό-
πουλος, να του ευχηθώ και από το Βήµα αυτό χρόνια πολλά, να
έχει υγεία και επιτυχίες στο έργο του και σε ό,τι πραγµατικά
ασχολείται, µε τα θέµατα του πολιτικού βίου του.

Θέλω πραγµατικά να πω ότι σήµερα, κύριε Υπουργέ, επειδή
ξέρω τον προβληµατισµό σας στο πλαίσιο αναβάθµισης της δη-
µόσιας διοίκησης, κατέθεσα µια ερώτηση και µίλησα για την
άµεση ανάγκη δηµιουργίας ΔΟΥ Παλαιού Φαλήρου, Νέας Σµύρ-
νης και Αλίµου. Διότι, αυτή την κατάσταση την παραλάβατε, διότι
επί σειρά ετών κάποιοι έπρατταν µε προχειρότητα. Τώρα εσείς
πρέπει να βγάλετε το φίδι από την τρύπα.

Με αυτό το σκεπτικό, λοιπόν, θέλω να γίνει αυτό για έναν και
µοναδικό λόγο: Για να εξυπηρετούνται οι φορολογούµενοι, για
να εξυπηρετούνται τα φυσικά και νοµικά πρόσωπα.

Ξέρω πάρα πολύ καλά ότι µε το άρθρο 30 που φέρνετε -που
πραγµατικά θέλετε µια φορολογική δικαιοσύνη όσον αφορά τον
τρόπο φορολόγησης των αναδροµικών των συνταξιούχων, όχι
µόνο µέχρι τις 31 Δεκεµβρίου του 2013, αλλά και µετά-, δίνετε
µεγάλη βάση στην εξυπηρέτηση όλων των φορολογουµένων. Γι’
αυτόν τον λόγο λοιπόν, πρέπει να δούµε µαζί, από κοινού, πώς
θα αλλάξουµε τις υπηρεσίες µας και είδαµε ότι και µέσα στην
υγειονοµική κρίση έγιναν σοβαρές βελτιώσεις, όσον αφορά τις
παρεχόµενες υπηρεσίες.

Με αυτά λοιπόν τα λίγα λόγια, καλώ κι εγώ µε τη σειρά µου
όλες τις πτέρυγες του Κοινοβουλίου, να ψηφίσουµε αυτό το νο-
µοσχέδιο που είναι ένα νοµοσχέδιο τοµή. Είναι ένα νοµοσχέδιο
πλαίσιο για την ενίσχυση της ρευστότητας, που έχει ανάγκη η
ελληνική οικονοµία, ένα νοµοσχέδιο που κτυπάει το πρόβληµα
στην καρδιά. Γι’ αυτόν τον λόγο, εµείς πρέπει όλοι να δείξουµε
ότι µε πνεύµα ενότητας ψηφίζουµε όλα αυτά, που θα κρατήσουν
πραγµατικά όρθια την ελληνική οικονοµία και όχι επικοινωνιακά,
όπως κάνει ο ΣΥΡΙΖΑ που µετά από ένα θετικό µέτρο της Νέας
Δηµοκρατίας βγαίνει µε ένα δικό του µέτρο. 

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Να καλέσω στο Βήµα
τον Βουλευτή του Κινήµατος Αλλαγής, κ. Γεώργιο Μουλκιώτη. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΟΥΛΚΙΩΤΗΣ: Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, πολύχρονος και υγιής.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Οικονοµικών):

Σας ευχαριστώ.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΟΥΛΚΙΩΤΗΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όσοι

κινούνται µέσα στην αγορά γνωρίζουν ότι η συντριπτική πλειονό-
τητα των µικροµεσαίων επιχειρήσεων που συνιστούν και την ρα-
χοκοκαλιά της ελληνικής οικονοµίας, βρίσκεται στα όρια της
επιβίωσης, αν δεν τα έχει κιόλας ξεπεράσει.

Η ανθεκτικότητα τους αποδείχθηκε εξαιρετικά περιορισµένη
και το σοκ του lockdown σε συνδυασµό µε την αβεβαιότητα στην
εξέλιξη της ζήτησης βραχυπρόθεσµα, µπορεί να οδηγήσουν σε
ένα τεράστιο κύµα πτωχεύσεων το φθινόπωρο, όταν θα βρουν
µπροστά αναβαλλόµενες φορολογικές ασφαλιστικές και τις δα-
νειακές τους υποχρεώσεις.

Η οριακή κατάσταση της ιδιωτικής οικονοµίας, που συναντά
τώρα την οριακή κατάσταση στην οποία βρίσκονται τα δηµοσιο-
νοµικά της χώρας προκειµένου να επιβιώσει, έχει εναποθέσει
όλες τις ελπίδες στα κονδύλια που αναµένεται να εισρεύσουν
από τον από µηχανής θεό, από τις Βρυξέλλες που λέγεται Ταµείο
Ανάκαµψης. Από µηχανής θεός ή από µηχανής θεοί, όµως, υπήρ-
χαν µόνο στην αρχαία τραγωδία.
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Για την διψασµένη για ρευστότητα Ελλάδα, το Ευρωπαϊκό Τα-
µείο Ανάκαµψης είναι µεν µια πηγή στην οποία, όµως, η χώρα
µπορεί να µην προλάβει να φτάσει και να πιει νερό. Γιατί το καί-
ριο ερώτηµα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι µε ποια οικο-
νοµία θα εµφανιστεί το έτος 2021 στις Βρυξέλλες για να ζητήσει
κονδύλια και να ανακάµψει. Θα εµφανιστεί µε ό,τι έχει αποµείνει
από την καταστροφή, που ήδη ισχύει και υπάρχει, του παραγω-
γικού ιστού της χώρας από την προηγούµενη δεκαετία και τα
γνωστά αποτελέσµατα της. Και µέχρι βέβαια να φτάσει η πρώτη
ρευστότητα στις µικροµεσαίες επιχειρήσεις, θα πιάσουµε το
2022, όπως και ο ίδιος ο Υπουργός οµολόγησε, έτος µιας άλλης
πραγµατικότητας. Μόνο που τότε δεν θα έχει µείνει τίποτα άλλο
σε αυτή την ελληνική οικονοµία και θα έχουν καταρρεύσει τα
πάντα. Η ελληνική οικονοµία χρειάζεται τώρα µια γερή ένεση
ρευστότητας, όχι όµως µε τη µορφή των αναβαλλόµενων φόρων
ή τη µορφή των αναβαλλόµενων δανείων. Το να δώσεις δάνειο
σήµερα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σε µια επιχείρηση για να
το εισπράξεις µετά από έναν χρόνο είναι σαν να την κλείνεις σε
έναν χρόνο. Το να την απαλλάσσεις από την καταβολή φόρων
για τρεις µήνες, είναι σαν να την κλείνεις µέσα σε τρεις µήνες.
Και αυτή η επιχείρηση αν το ξέρει δεν θα περιµένει ούτε τον
χρόνο ούτε και το τρίµηνο. Θα κλείσει από τώρα µόνη της.

Γνωρίζουµε, κύριε Υπουργέ, ότι τα ευρήµατα της έρευνας του
ινστιτούτου µικρών και µεσαίων επιχειρήσεων της ΓΣΕΒΕΕ ανα-
φέρουν ότι µέχρι το τέλος του έτους κινδυνεύουν να χαθούν πε-
ρίπου εκατόν ενενήντα χιλιάδες θέσεις εργασίας. Μία στις τρεις,
δηλαδή το 33,9% επιχειρήσεις εκφράζει τον φόβο ότι θα µπει λου-
κέτο. Οκτώ στις δέκα επιχειρήσεις δήλωσαν ότι ο τζίρος τους ήταν
µειωµένος το προηγούµενο διάστηµα, τον προηγούµενο µήνα σε
σχέση µε το αντίστοιχο περσινό. Το 55,1% των επιχειρήσεων δη-
λώνουν λίγο ή καθόλου ικανοποιηµένες µε τα µέτρα ενίσχυσης
της Κυβέρνησης. Στο 46% είναι η µέση τιµή µείωσης του τζίρου
των µικροµεσαίων επιχειρήσεων. Το 21,1% των επιχειρήσεων εκτι-
µούν ότι θα προχωρήσουν σε απολύσεις. Μάλιστα, σε σύγκριση
µε αντίστοιχη έρευνα που διεξήχθη τον Απρίλιο του 2020 κατα-
γράφεται µια σηµαντική µεταβολή των εκτιµήσεων των επιχειρή-
σεων, καθώς στην προηγούµενη έρευνα το ποσοστό αυτό ήταν
12,7%.

Όλα αυτά τα παραπάνω στοιχεία, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
αποτελούν απτό δείγµα ότι τα µέτρα που έχει λάβει, µέχρι σήµερα
η Κυβέρνηση για τη συγκράτηση της απασχόλησης και τον περιο-
ρισµό της ανεργίας δεν θα έχουν την προσδοκώµενη αποτελεσµα-
τικότητα. Από τις πρώτες µέρες και ακόµα πριν ανακοινωθούν τα
όποια µέτρα της Κυβέρνησης για την οικονοµία, το Κίνηµα Αλλα-
γής έθεσε σαν βασικό πολιτικό πρόταγµα τη διαµόρφωση ενός
ολοκληρωµένου σχεδίου, εθνικού σχεδίου, άµεσων παρεµβάσεων
αντιµετώπισης της οικονοµικής κρίσης για να µείνει όρθια η κοι-
νωνία και ζωντανή η οικονοµία. Και ενώ σήµερα στην αντιµετώπιση
αυτής της δεύτερης µεγάλης κρίσης, η χώρα βρίσκεται σε τελείως
διαφορετικές συνθήκες από το έτος 2009 -αφού δεν αντιµετωπίζει
ένα άδειο δηµόσιο ταµείο µε τα θηριώδη τότε µεγάλα ελλείµµατα,
αλλά µε πλεονάσµατα, τα οποία είναι µατωµένα µεν από την υπερ-
φορολόγηση των πολιτών, αλλά τροφοδοτούσαν το δηµόσιο απο-
θεµατικό- τα δικά σας αντανακλαστικά, κύριε Υπουργέ, µας
προβληµατίζουν έντονα. Γιατί; Διότι αποδειχθήκατε κάτι παρα-
πάνω από διστακτικοί -για να µην πω ανεπαρκείς- σε σχέση µε τις
πληττόµενες επιχειρήσεις που έπρεπε να ενταχθούν στα µέτρα
στήριξης. Ταυτόχρονα, απορρίψατε την τροπολογία του Κινήµα-
τος Αλλαγής που προβλέπει µηδενική προκαταβολή φόρου για τις
πληττόµενες επιχειρήσεις και µείωση κατά 50% της προκαταβο-
λής για όλες τις επιχειρήσεις και τους επιχειρηµατίες. Εµµένετε
στο ψευδεπίγραφο σχέδιο «ΣΥΝ-ΕΡΓΑΣΙΑ» αντί της υιοθέτησης
των προτάσεων του Κινήµατος Αλλαγής για ένα καθολικό σχέδιο
για την εργασία, αλλά και τους ανέργους.

Οι επιδόσεις σας στον αγροδιατροφικό τοµέα είναι τραγικές
και πλήρως αναντίστοιχες µε τις εξαγγελίες του αρµόδιου
Υπουργού στον χώρο του τουρισµού. Η εξαγγελία για µείωση
του ΦΠΑ στο τουριστικό πακέτο έµεινε στον αέρα. Ο θεσµός του
ξενοδοχείου καραντίνας ναυάγησε, ενώ αγνοήσετε την πρότασή
µας για εφαρµογή ενός ενιαίου προγράµµατος εσωτερικού του-
ρισµού για τρία εκατοµµύρια ωφελούµενους που θα ενεργοποι-

ούσε δεκαπέντε εκατοµµύρια διανυκτερεύσεις και θα δηµιουρ-
γούσε επτά εκατοµµύρια ηµεροµίσθια εργαζοµένων.

Η απόρριψη της πρότασης του Κινήµατος Αλλαγής να καλυ-
φθεί το 40% του µισθού και των ασφαλιστικών εισφορών των ερ-
γαζοµένων για έξι µήνες σε επιχειρήσεις που έπληξε η κρίση και
η επιµονή σας για το πρόγραµµα «ΣΥΝ-ΕΡΓΑΣΙΑ» θα αποβεί µοι-
ραία. Μακάρι να µην είναι έτσι, αλλά δυστυχώς φοβάµαι και το
βλέπουµε ότι θα αποβεί µοιραία.

Το ίδιο και η απόρριψη της πρότασής µας για αύξηση των δια-
θέσιµων πόρων του ΤΕΠΙΧ ΙΙ και τα άλλα προγράµµατα ρευστό-
τητας που θα διευρύνουν τον κύκλο των δικαιούχων µε κύριο
κριτήριο τη βιωσιµότητα και πέραν των τραπεζικών ενήµερων
έως 31 Δεκεµβρίου του 2019.

Οι µικροπιστώσεις και η µικροχρηµατοδότηση αποτελούν µόνο
µια κουκίδα σε έναν απέραντο ωκεανό. Μπορούν πράγµατι να
γεµίσουν ένα κενό χρηµατοδοτικών αναγκών τόσο των επιχειρή-
σεων όσο και των ανθρώπων µε χαµηλά εισοδήµατα γιατί η χρη-
µατοδότηση από τις τράπεζες δεν είναι πάντα εύκολη. Γι’ αυτό
και υπερψηφίσαµε επί της αρχής το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο.
Η µικροχρηµατοδότηση όµως δεν έχει να κάνει µόνο µε πίστωση,
αλλά απαιτεί και την παροχή κατάρτισης δικαιούχων από τα ιδρύ-
µατα της µικροπίστωσης. Είναι απαραίτητο και το γνωρίζουµε
όλοι. Όπως επίσης γνωρίζουµε ότι και οι µικροπιστώσεις δεν αρ-
κούν και γι’ αυτό η Κυβέρνηση θα πρέπει να αναθεωρήσει την
προτεραιότητα της και να ενισχύσει τη ρευστότητα µε τα εργα-
λεία που διαθέτει, ακόµα και αν χρειαστεί να έρθει σε σύγκρουση
µε ένα αρτηριοσκληρωτικό και άκαµπτο τραπεζικό σύστηµα.

Κύριε Υπουργέ, αυτά που λέµε δεν τα δεχτήκατε. Δεν δεχτή-
κατε επίσης, να σας υπενθυµίσω, την τροπολογία για το δικα-
στικό ένσηµο και έρχονται τώρα ένα-ένα δικαστήριο, λέγοντας
ότι είναι αντισυνταγµατική η διάταξη περί δικαστικού ενσήµου.
Δεν δεχτήκατε επίσης χθες την τροπολογία που αφορούσε την
κατάταξη των εργαζοµένων στη διανοµή της πτωχευτικής περι-
ουσίας. Μέγα λάθος, διότι κλονίζεται η όποια υπάρχουσα αξιο-
πιστία. Δυστυχώς µέγα λάθος που δεν δεχτήκαµε τη χθεσινή µας
τροπολογία. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Σας ευχαριστούµε.
Να καλέσω στο Βήµα, τον εορτάζοντα Υπουργό, κ. Απόστολο

Βεσυρόπουλο, που την ηµέρα της ονοµαστικής του εορτής βρί-
σκεται στο καθήκον του.

Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο. 
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Οικονοµικών):

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. Ευχαριστώ όλες και όλους για
τις ευχές σας.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Κυβέρνηση ανέλαβε την ευ-
θύνη να δώσει λύση στο πρόβληµα µε τη φορολόγηση των ανα-
δροµικών των συνταξιούχων. Καταθέσαµε, λοιπόν, τη διάταξη
του άρθρου 30 του παρόντος νοµοσχεδίου µε την οποία δίνεται
λύση στο πρόβληµα µε τα αναδροµικά ποσά συντάξεων για τα
οποία οι συνταξιούχοι κλήθηκαν να πληρώσουν φόρο. Πρόκειται
για ένα µεγάλο ποσοστό αναδροµικών συντάξεων που εισπράχ-
θηκαν το 2013 από τους συνταξιούχους, οι οποίοι, όµως, δεν
συµπεριέλαβαν τα συγκεκριµένα ποσά στη φορολογική τους δή-
λωση µε αποτέλεσµα να τους καταλογιστεί φόρος.

Ανάµεσα σε αυτές τις περιπτώσεις προέκυψαν και ορισµένες
πράξεις προσδιορισµού φόρου που εκδόθηκαν παρά το γεγονός
ότι τα εισοδήµατα αυτά είχαν συµπεριληφθεί από τους φορολο-
γούµενους στις δηλώσεις, που είχαν υποβάλει.

Η Κυβέρνηση µε τη νοµοθετική ρύθµιση που κατέθεσε αποκα-
θιστά την άνιση και άδικη αυτή αντιµετώπιση που είχε προκαλέ-
σει µεγάλα προβλήµατα σε συγκεκριµένους συνταξιούχους.
Πλέον δίνεται η δυνατότητα να διορθωθούν τα εκκαθαριστικά
είτε µετά από αίτηση του φορολογουµένου, είτε από την ίδια την
ΑΑΔΕ οίκοθεν.

Η νέα διαδικασία θα δώσει στη φορολογική διοίκηση τη δυνα-
τότητα να προβεί σε διορθωτική παρέµβαση µε βάση τα στοιχεία
που θα προσκοµιστούν στις αρµόδιες ΔΟΥ για να διασφαλιστεί
η φορολόγηση των σχετικών ποσών στις χρήσεις στις οποίες
πράγµατι ανάγονται και όχι συνολικά στο έτος στο οποίο ει-
σπράχθηκαν.
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Προβλέπεται, επίσης, ότι δεν θα επιβληθούν πρόστιµα, ενώ
µειώνονται σηµαντικά οι επιβαλλόµενες προσαυξήσεις στους
συνταξιούχους που έλαβαν καθυστερηµένα την πρώτη τους σύν-
ταξη, χωρίς χρονοβόρες ελεγκτικές διαδικασίες.

Από εκεί και πέρα, το ζήτηµα της παραγραφής που τίθεται από
κάποιους δεν έχει βάση και θα σας εξηγήσω γιατί. Η διάταξη του
άρθρου 140 παράγραφος 1 του ν.4270/2014 για το δηµόσιο λο-
γιστικό δεν έχει εφαρµογή στην περίπτωση των συνταξιούχων.

Ειδικότερα, ο ν.4270/2014 προβλέπει ότι: «οποιαδήποτε απαί-
τηση κατά του δηµοσίου, πλην εκείνων για τις οποίες εφαρµό-
ζονται οι διατάξεις του Κώδικα Φορολογικής Διαδικασίας,
παραγράφεται µετά την παρέλευση πενταετίας, εφόσον από
άλλη γενική ή ειδική διάταξη δεν ορίζεται βραχύτερος χρόνος
παραγραφής αυτής» και για την περίπτωση των αναδροµικών
των συνταξιούχων εφαρµόζεται ο Κώδικας Φορολογικής Διαδι-
κασίας. Αυτό είναι ξεκάθαρο.

Ο Κώδικας Φορολογικής Διαδικασίας, λοιπόν, προβλέπει στο
άρθρο 72 παράγραφος 11 ότι διατάξεις περί παραγραφής του
δικαιώµατος του δηµοσίου να κοινοποιεί φύλλα ελέγχου και πρά-
ξεις προσδιορισµού φόρου, τελών, εισφορών, προστίµων, προ-
ϊσχύουσες του άρθρου 36 του Κώδικα Φορολογικής Διαδικασίας
εξακολουθούν να έχουν εφαρµογή για τις χρήσεις, τις περιό-
δους, τις υποθέσεις και τις φορολογικές υποχρεώσεις, τις οποίες
αφορούν.

Για τα έτη έως τις 31-12-2013 ίσχυε ο ν.2238/1994, ο οποίος
στο άρθρο 84 παράγραφος 1 περί παραγραφής ορίζει ότι: «η κοι-
νοποίηση φύλλου ελέγχου, κατά τις διατάξεις του άρθρου 69,
δεν µπορεί να γίνει µετά την πάροδο πενταετίας από το τέλος
του έτους, µέσα στο οποίο λήγει η προθεσµία για την επίδοση
της δήλωσης. Το δικαίωµα του δηµοσίου για την επιβολή του
φόρου παραγράφεται µετά την πάροδο της πενταετίας».

Συνεπώς η παραγραφή των αναδροµικών που καταβλήθηκαν
το 2013 δεν εξαρτάται από το ποιο έτος αφορούν αυτά, αλλά
από το πότε υπήρξε υποχρέωση δήλωσης αυτών. Για τα αναδρο-
µικά που καταβλήθηκαν το 2013 η προθεσµία υποβολής της δή-
λωσης είναι το 2014, ανεξάρτητα από το έτος στο οποίο
ανάγονται.

Με βάση τις παραπάνω διατάξεις ο χρόνος παραγραφής για
τα αναδροµικά που καταβλήθηκαν το 2013 ξεκινά από τις 31-12-
2014. Δηλαδή από το τέλος του έτους µέσα στο οποίο λήγει η
προθεσµία για την επίδοση της δήλωσης και συµπληρώνεται στις
31-12-2019 µετά την πάροδο πενταετίας.

Η νοµοθετική πρωτοβουλία που ανέλαβε η Κυβέρνηση αποτε-
λεί την πλέον ενδεδειγµένη και ρεαλιστική λύση στο πρόβληµα
που αντιµετωπίζουν χιλιάδες συνταξιούχοι.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ήθελα να αναφερθώ και στην
τροπολογία που κατέθεσαν συνάδελφοι του ΣΥΡΙΖΑ για την
απαλλαγή από τον ΕΝΦΙΑ των κατοίκων νησιών κάτω των χιλίων
κατοίκων. Ο λαϊκισµός και η προχειρότητα εξακολουθούν να πα-
ραµένουν τα κύρια χαρακτηριστικά της πολιτικής πρακτικής του
κόµµατος της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης, γι’ αυτό και τους έχει
γυρίσει την πλάτη η πλειονότητα των πολιτών και της κοινωνίας.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Ζ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής, κ. ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΑΒΔΕΛΑΣ)

Όσες προσπάθειες αποπροσανατολισµού και αν κάνει η Αξιω-
µατική Αντιπολίτευση οι πολίτες γνωρίζουν ότι αυτός που µείωσε
τον ΕΝΦΙΑ ήταν ο Κυριάκος Μητσοτάκης. Για πρώτη φορά εκδό-
θηκαν εκκαθαριστικά για τον ΕΝΦΙΑ µε µειωµένο φόρο µε την
Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας και Πρωθυπουργό τον Κυ-
ριάκο Μητσοτάκη. Θα ισχύσουν και για φέτος, ενώ η δηµιουργία
δηµοσιονοµικού χώρου θα αξιοποιηθεί στην κατεύθυνση µιας
νέας µείωσης στον ΕΝΦΙΑ στο µέλλον.

Αυτή τη στιγµή για ακίνητη περιουσία συνολικής αξίας µέχρι
60.000 ευρώ το ποσοστό της µείωσης του ΕΝΦΙΑ είναι 30%. Σε
αυτή την κατηγορία ωφελούµενοι είναι 4,9 εκατοµµύρια φορο-
λογούµενοι οι οποίοι αντιστοιχούν στο 67% του συνόλου των φο-
ρολογουµένων φυσικών προσώπων για τα οποία προκύπτει
φόρος. Για ακίνητη περιουσία συνολικής αξίας µέχρι 70.000
ευρώ το ποσοστό της µείωσης είναι 27%. Σε αυτή την κατηγορία
ωφελούµενοι είναι τριακόσιες σαράντα τέσσερις χιλιάδες φορο-
λογούµενοι οι οποίοι αντιστοιχούν στο 5% του συνόλου των φο-

ρολογουµένων φυσικών προσώπων. Για ακίνητη περιουσία συ-
νολικής αξίας µέχρι 80.000 ευρώ το ποσοστό της µείωσης του
ΕΝΦΙΑ είναι 25%. Σε αυτή την κατηγορία ωφελούµενοι είναι δια-
κόσιες ογδόντα τρεις χιλιάδες φορολογούµενοι οι οποίοι αντι-
στοιχούν στο 4% του συνόλου των φορολογουµένων φυσικών
προσώπων για τα οποία προκύπτει φόρος. Για ακίνητη περιουσία
συνολικής αξίας µέχρι ένα εκατοµµύριο ευρώ το ποσοστό της
µείωσης του ΕΝΦΙΑ είναι 20%. Σε αυτή την κατηγορία ωφελού-
µενοι είναι 1,8 εκατοµµύρια φορολογούµενοι οι οποίοι αντιστοι-
χούν στο 24% του συνόλου των φορολογουµένων φυσικών
προσώπων για τα οποία προκύπτει φόρος.

Επί της ουσίας τώρα, η τροπολογία που κατατέθηκε δεν είναι
απλά πρόχειρη, είναι ανεφάρµοστη και θα εξηγήσω τους λόγους:

Πρώτον, η έννοια του µόνιµου κατοίκου δεν είναι δυνατόν να
προσδιοριστεί προκειµένου να υλοποιηθεί ηλεκτρονικά η εφαρ-
µογή της απαλλαγής, αφού στο Μητρώο των Φορολογουµένων
δεν υποστηρίζεται ούτε ελέγχεται, αλλά λαµβάνεται υπ’ όψιν η
οποιαδήποτε µετακίνηση φορολογουµένου η οποία δηλώνεται
από αυτόν.

Δεύτερον, ο µόνιµος κάτοικος µικρού νησιού είναι πολύ πιθανό
να κατέχει και λοιπή ακίνητη περιουσία σε οποιαδήποτε άλλη
ακριβή και προνοµιούχα περιοχή της Ελλάδος και η τυχόν απαλ-
λαγή κάποιων ακινήτων θα οδηγήσει ίσως σε υπολογισµό του
συµπληρωµατικού ΕΝΦΙΑ µε χαµηλότερο συντελεστή. Δηλαδή
ένας κάτοικος ενός µικρού νησιού µε ακίνητα «φιλέτα» σε ακρι-
βές περιοχές της Αθήνας και ακίνητα µεγάλης αξίας θα απαλλα-
γεί από τον ΕΝΦΙΑ; Αυτή είναι η δική σας λογική;

Τρίτον, δεν προκύπτει αν η έννοια του µικρού νησιού λαµβά-
νεται µε βάση τον νόµιµο ή τον πραγµατικό πληθυσµό αυτών,
αφού η απογραφή του 2011 έχει διαφορετικά µεγέθη στους δύο
αυτούς πληθυσµούς µε συνέπεια η παραδοχή της µίας ή της
άλλης έννοιας να δηµιουργήσει αντίδραση από τους λοιπούς µη
ωφελούµενους κατά περίπτωση.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο ΣΥΡΙΖΑ είχε υποσχεθεί να κα-
ταργήσει τον ΕΝΦΙΑ, αλλά ως κυβέρνηση τον αύξησε. Οι πολίτες
έχουν µνήµη και κρίση. Γνωρίζουν ότι η Κυβέρνηση της Νέας Δη-
µοκρατίας ήταν η µόνη που προχώρησε στην πρώτη σηµαντική
µείωση του ΕΝΦΙΑ. Και δεν είναι η µόνη, θα ακολουθήσουν και
άλλες µειώσεις, γιατί στον πυρήνα της δικής µας πολιτικής δεν
είναι η υπερφορολόγηση, όπως συνέβαινε µε την προηγούµενη
κυβέρνηση, αλλά η µείωση των φόρων.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε, κύριε
Υπουργέ, και χρόνια σας πολλά.

Να µας χαίρονται, γιατί κι εγώ Απόστολος λέγοµαι, και το Κί-
νηµα Αλλαγής να χαίρεται τον κ. Πάνα.

Τον λόγο έχει τώρα ο Δωδεκανήσιος κ. Ιωάννης Παππάς.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΠΑΠΠΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, κύριε Υπουργέ, κυρίες

και κύριοι Βουλευτές, βρισκόµαστε για µια ακόµη φορά στη
Βουλή συζητώντας ένα νοµοθέτηµα, το οποίο έρχεται για τον πε-
ριορισµό των συνεπειών της πανδηµίας, νοµοσχέδιο το οποίο
ψηφίστηκε την προηγούµενη εβδοµάδα επί της αρχής κατά πλει-
οψηφία.

Θα ζητήσω τώρα από τους λίγους συναδέλφους που βρίσκον-
ται εδώ σήµερα να ακολουθήσουµε όλοι µαζί µια συλλογιστική
πορεία ειδικά από τη στιγµή που οι συνέπειες της πανδηµίας δεν
ξεχωρίζουν πολιτική τοποθέτηση. Ας δούµε, λοιπόν, τι ακριβώς
προβλέπει το σχέδιο νόµου.

Με το συγκεκριµένο σχέδιο νόµου υλοποιούνται κρίσιµες πα-
ρεµβάσεις για την ενίσχυση των πολύ µικρών επιχειρήσεων, αλλά
και των κοινωνικών οµάδων που είναι αποκλεισµένες από την
τραπεζική χρηµατοδότηση. Δεν πιστεύω ότι διαφωνεί κανείς ότι
οι µικροχρηµατοδοτήσεις είναι κρίσιµες για µια οικονοµία που
αποτελείται κατά κύριο λόγο από µικροµεσαία επιχειρηµατικό-
τητα. Ο νόµος για τις µικροχρηµατοδοτήσεις αποτελεί µια ου-
σιαστική παρέµβαση. Στόχος της παρέµβασης αυτής είναι να
ενισχυθεί η ρευστότητα των µικρών επιχειρήσεων και των µικρο-
µεσαίων και ειδικά εκείνων που θέλουν να κάνουν ένα νέο ξεκί-
νηµα όσο δύσκολο κι αν είναι αυτό στην παρούσα συγκυρία.

Παράλληλα δηµιουργείται ένα πλαίσιο που µπορεί να οδηγή-
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σει στην µείωση της ανεργίας, να αυξηθεί ο παραγωγικός ιστός
της χώρας, αλλά και σηµαντικό να περιοριστεί η παραοικονοµία.
Δηµιουργούνται έτσι σε δύσκολες συνθήκες όλες οι προϋποθέ-
σεις για την ανάπτυξη µιας υγιής επιχειρηµατικής κουλτούρας,
κουλτούρα η οποία έλειψε από τα προηγούµενα χρόνια και αυτό
µας έχει στοιχίσει ήδη πάρα πολύ.

Τα ιδρύµατα χρηµατοδοτήσεων, τα οποία θα λειτουργούν υπό
την εποπτεία της Τράπεζας της Ελλάδος θα µπορούν να παρέ-
χουν δάνεια έως και 25.000 ευρώ χωρίς εµπράγµατες εξασφα-
λίσεις. Δικαιούχοι αυτών των µικροδανείων µπορεί να είναι πολύ
µικρές επιχειρήσεις, φυσικά πρόσωπα που θέλουν να ξεκινήσουν
µια νέα επιχειρηµατική δραστηριότητα ή να εκπαιδευτούν, αλλά
και αγρότες. Αυτές οι µικροπιστώσεις µπορούν να χρησιµοποι-
ηθούν οριστικά και ουσιαστικά και για την εξυπηρέτηση δηµο-
σίων πολιτικών σε αποκλεισµένες και ευάλωτες κοινωνικές
οµάδες.

Επιπλέον, µε το συγκεκριµένο σχέδιο νόµου προβλέπεται η
απαλλαγή από τον ΕΝΦΙΑ για τα αγροτεµάχια για το 2020. Επί-
σης, πολύ σηµαντική είναι και η διάταξη του σχεδίου νόµου µε
την οποία προβλέπεται η καταβολή των τελών κυκλοφορίας µε
το µήνα, καθώς και η άρση ακινησίας των αυτοκινήτων. Ως εδώ
δεν θεωρώ ότι υπάρχει κάποιος που µπορεί να διαφωνεί.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, οι διατάξεις του σχεδίου νόµου
για τα µικροδάνεια έρχονται σε συνέχεια των πρωτοβουλιών που
έχει λάβει η Κυβέρνηση για να αντιµετωπίσει τις επιπτώσεις από
τη µεγάλη πανδηµία. Έχουν προηγηθεί αρκετά µέτρα για την ενί-
σχυση της ρευστότητας των επιχειρήσεων αλλά και της στήριξης
των εργαζοµένων, µέτρα που πάρθηκαν όχι µε τη µια, όπως έλε-
γαν οι συνάδελφοι του ΣΥΡΙΖΑ, οι οποίοι τα λεφτά τα έβρισκαν
σαν τους µάγους µέσα σε καπέλα, αλλά σταδιακά και προοδευ-
τικά. Κάθε ανάγκη που παρατηρείται γίνεται η καλύτερη δυνατή
προσπάθεια όσο αντιµετωπίζεται. Και πιστέψτε µε νοµίζω ότι
µέχρι σήµερα το έχουµε καταφέρει, κύριε Υπουργέ.

Δεν µπορώ εδώ να µην αναφερθώ όµως και σε αναγκαίες πα-
ρεµβάσεις που έγιναν από τον Υπουργό τον κ. Σταϊκούρα, από
τον Υπουργό τον κ. Απόστολο Βεσυρόπουλο, που του εύχοµαι
και εγώ χρόνια πολλά, αλλά και τον κ. Σκυλακάκη και όλο το οι-
κονοµικό επιτελείο για αυτά τα οποία σήµερα ψηφίζουµε.

Αναφέροµαι σε αλλαγές στα µέτρα για τις εποχικές επιχειρή-
σεις, οι οποίες µπήκαν στο σχέδιο νόµου του Υπουργείου Οικο-
νοµικών, πολύ σηµαντικό για εµάς, πολύ σηµαντικό για τα νησιά
µας, πολύ σηµαντικό για όλο τον κόσµο γιατί η περιφέρεια µου
νοτίου Αιγαίου, ο Νοµός Δωδεκανήσου, το 98% είναι η ζωή τους,
το ΑΕΠ µας είναι ο τουρισµός και όλες οι επιχειρήσεις ζούνε από
τον τουρισµό, όλη η οικονοµία µας, όλη η αγορά µας είναι ο του-
ρισµός.

Για το σύνολο, λοιπόν, των εποχικών επιχειρήσεων εξασφαλί-
ζεται η παράταση πληρωµής των αξιογράφων, αξιογράφων που
οφείλονται από επιχειρήσεις που λειτουργούν εποχικά και ο µε-
γαλύτερος κύκλος εργασιών τους εντοπίζεται τον Ιούλιο, τον Αύ-
γουστο και το Σεπτέµβριο.

Με αυτόν τον τρόπο ξεχωρίσαµε τις επιχειρήσεις ως εποχικές,
οι οποίες ως επί το πλείστον είναι σχεδόν όλες οι επιχειρήσεις
σε νησιά του Αιγαίου και στην περιφέρεια του νοµού µου στα Δω-
δεκάνησα. Εξασφαλίζει το κύριο που είναι η παράταση της εµ-
φάνισής τους προς πληρωµή και επιπλέον η µη καταχώρηση
τους στον «ΤΕΙΡΕΣΙΑ» για εβδοµήντα πέντε ηµέρες.

Είναι δε πολλαπλάσια η σηµασία της συγκεκριµένης ρύθµισης
από τη στιγµή που προστατεύονται και όσοι έχουν στην κατοχή
τους τέτοια αξιόγραφα και αποτελούν αυτά πάνω από το 20%
του τζίρου τους και αυτοί προστατεύονται και αυτό είναι σηµαν-
τικό, γιατί έτσι προστατεύουµε και τον παραλήπτη της επιταγής.
Ήταν απαραίτητες αποφάσεις για τη στήριξη των εποχικών επι-
χειρήσεων, οι οποίες πιστέψτε µε δέχονται ένα τεράστιο κτύ-
πηµα. Ο τριτογενής τοµέας, ο οποίος κτυπήθηκε από την
πανδηµία και αυτά τα κτυπήµατα δεν λένε να σταµατήσουν.

Αρκούν, όµως, αυτά; Μπορεί το κράτος να επανεκκινήσει µόνο
του την οικονοµία; Και αν θέλετε είναι υγιές να το κάνει αυτό το
κράτος;

Η απάντηση είναι όχι σε όλα. Στον 21ο αιώνα το κράτος δεν
µπορεί και δεν πρέπει να γίνει ξανά επιχειρηµατίας. Στην Ελλάδα

του 2020 η Κυβέρνηση του Κυριάκου Μητσοτάκη δείχνει τον
δρόµο. Ποιοι πρέπει να δουν αυτόν τον δρόµο; Ποιοι επιτέλους
πρέπει να πάρουν το µήνυµα; Οι τράπεζες.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι η στιγµή που οι τράπεζες
οφείλουν να κάνουν τη δουλειά τους, να δώσουν πρόσβαση σε
χρηµατοδοτικά εργαλεία, σε επιχειρήσεις και να ανοίξουν την πε-
ρίφηµη ρευστότητα, ρευστότητα που αποτελεί µία από τις λέξεις
που ακούγονται περισσότερο τώρα από ποτέ. Η διαδικασία αυτή,
όµως, πρέπει να γίνει τώρα και όχι να περιµένουµε τον δύσκολο
χειµώνα. Δεν πρέπει να φτάσουµε στο σηµείο να διαπιστώσουµε
ότι κάτι άργησε να γίνει, γιατί αγαπητοί συνάδελφοι και αγαπητά
στελέχη του Υπουργείου θα είναι ήδη πολύ αργά. Η Κυβέρνηση
έδειξε ότι έχει προτεραιότητα την επανεκκίνηση της οικονοµίας
και την προστασία των θέσεων εργασίας. Απαραίτητη προϋπό-
θεση για αυτό είναι να στηριχθούν οι επιχειρήσεις µε ρευστότητα
και ευελιξία. Ούτε σε αυτό θεωρώ, αγαπητοί κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, ότι διαφωνεί κανείς εδώ µέσα σε αυτή την Αίθουσα.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, υπάρχουν όµως και άλλες ενέρ-
γειες που µπορούµε να κάνουµε, πρωτοβουλίες του τώρα για το
µέλλον. Θα επαναλάβω την πρότασή µου που κάθε φορά την λέω
εδώ µέσα και θα ήθελα το Υπουργείο Οικονοµικών και το επιτε-
λείο του Υπουργείου να την επανεξετάσει, είναι πολύ σηµαντικό
και είναι αναγκαίο για την επιβίωση των επιχειρήσεων και των κα-
τοίκων στα νησιά του Αιγαίου και σε όλο το Αιγαίο και στα νησιά
µας στη Δωδεκάνησο, µιλάω για την επαναφορά των µειωµένων
φορολογικών συντελεστών σε όλα τα νησιά του Αιγαίου. Είναι
µια απαραίτητη αλλαγή που θα πρέπει να γίνει για να προστατέ-
ψουµε τις τοπικές κοινωνίες µας και την νησιωτικότητα µας.

Τις προηγούµενες µέρες και µέχρι σήµερα το µεσηµέρι βρέ-
θηκα στα νησιά µου, στα Δωδεκάνησα, τα οποία τέτοια εποχή
µέχρι πέρυσι έσφυζαν από ζωή και τουρίστες. Δυστυχώς η ει-
κόνα είναι τραγική, απαισιόδοξη, κλειστά τα πάντα. Είδα ανθρώ-
πους που ανησυχούν για το παρόν, αλλά ιδιαίτερα ανησυχούν
για το µέλλον, ανθρώπους του µόχθου, της καθηµερινής προ-
σπάθειας που αγωνιούν για την εξέλιξη του φετινού καλοκαιριού,
αλλά περισσότερο αγωνιούν για τον δύσκολο χειµώνα που έρχε-
ται. Πρέπει να ακούσουµε τις φωνές και τις αγωνίες αυτών των
ανθρώπων. Η δύναµή µας είναι αυτοί οι άνθρωποι του καθηµερι-
νού µόχθου, οι άνθρωποι και οι ανάγκες τους που µας δίνουν την
ώθηση και το κίνητρο να δουλέψουµε περισσότερο, δουλειά την
οποία κάνει το οικονοµικό επιτελείο και όλοι µας για να µει-
ώσουµε αυτές τις δύσκολες συνέπειες της πανδηµίας.

Δουλεύουµε συστηµατικά και µε σχέδιο για να επιστρέψει η
πατρίδα µας στην ανάπτυξη. Η πανδηµία πήγε όλο τον κόσµο,
όλο τον πλανήτη, όλες τις οικονοµίες βήµατα πίσω. Είµαστε εδώ
για να αποδείξουµε ότι πήγαµε βήµατα πίσω για να πάρουµε
φόρα και να κάνουµε το άλµα της αλλαγής, αλλαγή στην οικο-
νοµία, αλλαγή στην ανάπτυξη, αλλαγή στον τρόπο αντιµετώπι-
σης της κρίσης. Θα ήθελα πολύ να υπάρξει και αλλαγή στο
πολιτικό ήθος αυτής της Αίθουσας, αλλά δυστυχώς γι’ αυτό µάλ-
λον είµαστε µακριά έτη φωτός ακόµα.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε, κύριε
Παππά.

Από τα Δωδεκάνησα πίσω στην Αθήνα, στον κ. Ζαχαριάδη του
ΣΥΡΙΖΑ.

Κύριε Ζαχαριάδη, έχετε τον λόγο για επτά ολόκληρα λεπτά. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΖΑΧΑΡΙΑΔΗΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελ-

φοι, είναι πολύ ενδιαφέρον να είσαι στη Νέα Δηµοκρατία, να κερ-
δίζεις µε διαφορά τις εκλογές µε ultra νεοφιλελεύθερο
πρόγραµµα και στο πρώτο οκτάµηνο και ενώ δεν τα έχεις πάει
καλά προ κορωνοϊού -η οικονοµία είχε µπει σε ύφεση ήδη από
το τέταρτο τρίµηνο του 2019- να αρχίζεις εξ ανάγκης ή εξ επιλο-
γής να µιλάς για το δηµόσιο σύστηµα υγείας, για τον ρόλο του
κράτους και τη σχέση κράτους- πολιτών σε κρίση, για παράλληλο
χρηµατοδοτικό και χρηµατοπιστωτικό σύστηµα µε αναπτυξιακή
τράπεζα και µικροπιστώσεις.

Τι έγινε; Έγινε η Νέα Δηµοκρατία σοσιαλδηµοκρατικό κόµµα;
Άλλαξε απόψεις ή ιδέες; Όχι φυσικά. Απλά αποκαλύφθηκε ότι σε
συνθήκες κρίσης το ιδεολογικό οπλοστάσιο της Νέας Δηµοκρα-
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τίας είναι φτωχό, είναι αναποτελεσµατικό και απολύτως αδύ-
ναµο. Αυτό που στην πραγµατικότητα συµβαίνει είναι ότι φάνηκε
η ιδεολογική γύµνια της Νέας Δηµοκρατίας. 

Επειδή όµως δεν έχετε την πατρότητα ή τη µητρότητα αυτών
των ιδεών, επειδή δεν έχετε στην ιδιοκτησία σας αυτά τα οποία
έχουν σχέση µε την κοινωνική πολιτική και την πολιτική πρόνοιας,
γι’ αυτό πολλά από τα µηνύµατα που εκπέµπονται είναι αντιφα-
τικά, χωρίς βάθος, χωρίς ανάλυση, αντικρουόµενα.

Δεν µας ακούσατε εξαρχής στη διαχείριση αυτής της οικονο-
µικής κρίσης και της πανδηµίας. Δεν ακούσατε τον κόσµο της
επιχειρηµατικότητας. Δεν ακούσατε τα επιµελητήρια, τους φο-
ρείς. Δεν θέλατε να δείτε τα µοντέλα που χρησιµοποιούσαν
άλλες ευρωπαϊκές χώρες. Όταν δε η συζήτηση στα οικονοµικά
ή κοινωνικά θέµατα έφτανε σε τέλµα, για τον εκπρόσωπο της
Νέας Δηµοκρατίας έπαιζε η ίδια κασέτα «η κοινωνία εισπράττει
θετικά και ανταποκρίνεται θετικά στις πρωτοβουλίες Μητσο-
τάκη». Τι λέγατε δηλαδή; «Είµαστε µπροστά δηµοσκοπικά, µη µι-
λάτε».

Εγώ βρίσκω πάρα πολύ ενδιαφέρον και πάρα πολύ διασκεδα-
στικό που προσπαθείτε σήµερα, ερήµην του προγράµµατός σας,
να µοιάζετε µε προοδευτικό και κεντροαριστερό κόµµα, ειδικό-
τερα όταν το ΚΙΝΑΛ κάνει προσπάθεια να µοιάσει µε τη Νέα Δη-
µοκρατία.

Θέλω να σας θυµίσω κάτι. Τον Οκτώβρη του 2009 το ΠΑΣΟΚ
θριάµβευσε στις εθνικές εκλογές. Τον Μάιο του 2010 υπεγράφη
µνηµόνιο. Στις αυτοδιοικητικές εκλογές του Νοέµβρη του 2010
το ΠΑΣΟΚ θριάµβευσε. Όλα τα υπόλοιπα τα θυµόµαστε.

Σε λίγες µέρες, όχι σε λίγους µήνες -σε µέρες- δεν θα µπο-
ρείτε να κάνετε πια πολιτική µε δηµοσκοπήσεις, διότι η φτωχο-
ποίηση, η ανεργία, η απουσία ρευστότητας, η ζούγκλα στην
αγορά εργασίας δεν αντιµετωπίζεται ούτε µε δηµοσκοπήσεις
ούτε µε επικοινωνία ούτε µε σκανδαλολογία.

Γι’ αυτό πολλοί εισηγούνται στην Κυβέρνηση να δραπετεύσει
πριν την µπόρα, γιατί βλέπουν και ξέρουν ότι δεν έχετε σχέδιο
και εργαλεία και απόψεις για να κρατήσετε την κοινωνία όρθια
σε µία δεύτερη κρίση.

Ήµουν το Σάββατο το πρωί µε τον συνάδελφο, τον κ. Κυρα-
νάκη σε ένα τηλεοπτικό πάνελ. Εκεί µε σοβαρό και αυστηρό
ύφος έδωσε µία είδηση. Δήλωσε ότι η περίφηµη λίστα Πέτσα µε
τη χρηµατοδότηση των µέσων µαζικής ενηµέρωσης, που ήταν να
δοθεί στη δηµοσιότητα την περασµένη Πέµπτη -µετά πήγε την
περασµένη Παρασκευή- θα δοθεί τη Δευτέρα. Τώρα είναι Τρίτη
απόγευµα.

Αυτή η λίστα τι έχει µέσα; Δεν ξέρετε τι έχετε δώσει και πού;
Γιατί δεν ενηµερώνετε τον ελληνικό λαό πού δίνετε τα λεφτά του
µε απευθείας αναθέσεις; Πού είναι το επιτελικό κράτος του κ.
Γεραπετρίτη; Γιατί κάποια µίντια σταµάτησαν να ρωτούν και να
πιέζουν για το θέµα; Τα «µαγειρεύετε»; Είναι αυτό η εικόνα µιας
χώρας σε κανονικότητα; Διότι για να επιλέγετε να εξευτελίζετε
µε αυτό τον τρόπο τα προβεβληµένα σας στελέχη στα µίντια,
φανταζόµαστε τι είχε αυτή η λίστα, αν µας την δίνατε, όταν σας
την ζητήσαµε πριν από είκοσι ηµέρες.

Και κάνω µια εκτίµηση ότι η λίστα Πέτσα είναι πιο µεγάλο
σκάνδαλο από τα voucher και τα «σκόιλ ελικίκου». Δεν µπορείτε
να κάνετε λοιπόν πολιτική µε δηµοσκοπήσεις. Σε λίγο δεν θα µπο-
ρείτε να κάνετε ούτε µε επικοινωνία, δεν αρκεί. Πώς θα κάνετε;
Με βία και καταστολή, εκεί που κατέφευγε πάντα η Δεξιά, όταν
ο λαός αντιδρούσε.

Πραγµατικά, θέλω να σας ρωτήσω, όταν κλείνουν χιλιάδες επι-
χειρήσεις, όταν απολύονται εκατοντάδες χιλιάδες εργαζόµενοι,
όταν φτωχοποιείται ξανά η ήδη πιεσµένη µεσαία τάξη, όταν οι
φτωχοί ωθούνται στο περιθώριο, στην ανέχεια και στην πείνα,
εκτιµάτε ότι δεν θα υπάρχει κοινωνική ένταση, κοινωνική κινητο-
ποίηση και κοινωνική διαµαρτυρία; Εκτιµάτε δηλαδή ότι ο λαός
θα φτωχοποιείται και εκείνη την ώρα θα σας χαζεύει να δίνετε τα
χρήµατά του µε απευθείας αναθέσεις σε φίλους και εκλεκτούς
και δεν θα αντιδρά; 

Εγώ προσωπικά δεν εκτιµώ κάτι τέτοιο και θέλω να ξέρετε –
και να σας το πω από αυτή την Αίθουσα και να το θυµάστε καλά-
πως ό,τι και να λένε οι δηµοσκοπήσεις, ό,τι και να λένε τα site
της λίστας Πέτσα, ό,τι και να λένε κάποιοι από τα µέσα µαζικής

ενηµέρωσης, εµείς, ο ΣΥΡΙΖΑ -Προοδευτική Συµµαχία θα είµαστε
στο πλευρό των κοινωνικών αγώνων, θα είµαστε δίπλα στη µε-
σαία τάξη, θα είµαστε δίπλα στους φτωχούς, θα είµαστε δίπλα
στους αδύναµους συνανθρώπους µας, διότι εµείς θέλουµε να
εκπροσωπήσουµε κάθε δηµιουργικό πολίτη. Θέλουµε να εκφρά-
σουµε τον κόσµο της δηµιουργίας και της παραγωγής και µε την
ψήφο αυτών, θα γίνουµε πλειοψηφία ξανά. 

Τα νοµοθετικά εκτρώµατα τα οποία ετοιµάζετε για τον περιο-
ρισµό των διαδηλώσεων, θα τα ανατρέψει στον δρόµο η ίδια η
πραγµατικότητα. Το µόνο που θα µείνει στο µέλλον από όλα αυτά
είναι ο αυταρχισµός και η έπαρσή σας. Πάτε να νοµοθετήσετε
έτσι, γιατί δεν έχετε µάθει να αφουγκράζεστε τη φωνή της κοι-
νωνίας. Πολιτεύεστε στο όνοµα του λαού, αλλά δεν προέρχεστε
συναισθηµατικά και ψυχολογικά από τον ελληνικό λαό. Τα τζάκια,
τα συµφέροντα και η οικογενειοκρατία είναι οι αναφορές σας και
η λογοδοσία σας. 

Τελευταία διαφυγή σας θα είναι η σκανδαλολογία, όχι τα σκάν-
δαλα, αλλά η σκανδαλολογία, διότι ξαφνικά και η Συµπολίτευση
και κάποια µίντια ανακάλυψαν ότι η υπόθεση «NOVARTIS» δεν
είναι µόνο κατά τη γνώµη τους σκευωρία, αλλά είναι και διεθνές
σκάνδαλο. Μεγάλο; Μεγάλο. Το αµερικανικό δηµόσιο πήρε απο-
ζηµίωση από την «NOVARTIS» 340 δισεκατοµµύρια δολάρια,
τριακόσια δέκα από αυτά για την Ελλάδα. Τα πήραν για το σκάν-
δαλο; Μήπως δίνουν αποζηµίωση για σκευωρία; 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή) 

Μπορώ να έχω ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε και να ολοκληρώσω;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Συνεχίστε, κύριε Ζα-

χαριάδη. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΖΑΧΑΡΙΑΔΗΣ: Τριακόσια δέκα από τα τρια-

κόσια σαράντα τα πήραν για την Ελλάδα.
Η Κυβέρνηση πώς σκέπτεται να κινηθεί νοµικά; Θα πάει στην

υπόθεση «NOVARTIS», όπως πήγαµε σαν χώρα στην υπόθεση
«SIEMENS»; Αναλαµβάνει κάποιος την πολιτική ευθύνη για όσα
έγιναν στην Ελλάδα εκείνη την περίοδο; Θα ζητηθεί επιτέλους
συγγνώµη;

Κλείνω µε αυτό. Θέλω να σας υπενθυµίσω ότι όποιος παίζει
παιχνίδια στην πλάτη του λαού µε την κρίση -είτε σε αυτήν είτε
στην προηγούµενη- ποτέ δεν κερδίζει. Οι πολίτες καταλαβαίνουν
και αντιδρούν.

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κι εµείς ευχαρι-
στούµε, κύριε Ζαχαριάδη. 

Έχουµε κάνει λίγο τη λίστα «φυσαρµόνικα». Επόµενος οµιλη-
τής ο κ. Μπουτσικάκης Χριστόφορος, ο Πειραιώτης, από τη Νέα
Δηµοκρατία.

Κύριε Μπουτσικάκη, έχετε τον λόγο για επτά λεπτά. 
ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΣ - ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΜΠΟΥΤΣΙΚΑΚΗΣ: Ευχαρι-

στώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Ζαχαριάδη, άκουσα µε πολύ µεγάλο ενδιαφέρον αυτά

τα οποία είπατε. Άκουσα µε πολύ µεγάλο ενδιαφέρον και τη συ-
νέντευξη χθες του κ. Κωνσταντόπουλου, του πολιτικού πατέρα
του πολιτικού σας χώρου, ας το πούµε, ο οποίος είχε ακριβώς
τις αντίθετες απόψεις από αυτές τις οποίες σήµερα εκφράσατε
εσείς για το κόµµα σας. 

Επίσης, καλό θα ήταν να σταµατήσετε να παίζετε τον παπά
εκεί πέρα στο ΣΥΡΙΖΑ, γιατί πραγµατικά πρέπει να καταλάβετε
ότι η Κυβέρνηση αυτή, η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας έχει
επιλέξει να κάνει πράξη όλα αυτά τα οποία λέει και όχι να που-
λάµε ψεύτικα φούµαρα στους συµπολίτες µας και απλά να τους
κοροϊδεύουµε, όπως κάνετε εσείς.

Υπουργέ µου, πολύχρονος και για τη γιορτή σας.
Και τώρα στο νοµοσχέδιο. Βασικό µέληµά µας για την οµαλή

µετάβαση στη µετακορωνοϊό εποχή είναι η επανεκκίνηση της οι-
κονοµίας και η δηµιουργία νέων θέσεων εργασίας.

Στο πλαίσιο ενός συνολικού σχεδίου ανάκαµψης δίνουµε σή-
µερα τη δυνατότητα σε ένα µεγάλο τµήµα του ενεργού πληθυ-
σµού της χώρας να ενταχθεί στην παραγωγική δραστηριότητα.

Ένα από τα µεγαλύτερα προβλήµατα που αντιµετωπίζουν οι
µικρές επιχειρήσεις, ιδίως στο ξεκίνηµα της επιχειρηµατικής
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τους δραστηριότητας, είναι η δύσκολη πρόσβαση στον τραπε-
ζικό δανεισµό. Αυτό το χρηµατοδοτικό κενό καθιστά πολύ δύ-
σκολη ή και αδύνατη την ίδρυση νέων επιχειρήσεων ή στην
πρώτη δυσκολία που θα αντιµετωπίσουν τις οδηγεί σε κατάρ-
ρευση και τελικά στο κλείσιµο. Το κυριότερο, όµως, είναι που οι
ίδιοι οι επιχειρηµατίες αναγκάζονται να αναζητήσουν διέξοδο σε
αδιαφανή κυκλώµατα και να πέφτουν θύµατα τοκογλυφίας.

Αυτό το διαχρονικό πρόβληµα έφτασε επιτέλους η ώρα να το
τελειώσουµε. Έφτασε η ώρα να δώσουµε τέλος στον παράνοµο
δανεισµό και στην εκµετάλλευση του κόπου εκείνων που τολ-
µούν. Να δώσουµε τέλος και σε όλες αυτές τις παράνοµες δρα-
στηριότητες που συνοδεύονται µε όλα αυτά, όπως το ξέπλυµα
µαύρου χρήµατος.

Όλοι συµφωνούµε ότι οι οικογενειακές, οι µεσαίες και οι µι-
κρές επιχειρήσεις είναι η ραχοκοκαλιά της ελληνικής οικονοµίας.
Είναι καθήκον της πολιτείας, είναι καθήκον όλων µας, να τις στη-
ρίξουµε ώστε να µπορούν να λειτουργούν και να αναπτύσσονται.
Το σηµερινό νοµοσχέδιο, λοιπόν, έρχεται να λειτουργήσει υπο-
στηρικτικά στην προσπάθεια αυτή της Κυβέρνησης να βοηθήσει
τις επιχειρήσεις που τόσα χρόνια µάλλον βρίσκουν κλειστές πόρ-
τες και παλεύουν να εξασφαλίσουν τη βιωσιµότητά τους.

Τώρα παρέχουµε τη δυνατότητα σε χιλιάδες συµπολίτες µας
να λάβουν µικροχρηµατοδοτήσεις ποσού έως 25.000 ευρώ εκτός
τραπεζικού συστήµατος και χωρίς εµπράγµατες εξασφαλίσεις
που απαιτεί ο τραπεζικός δανεισµός. Θα έχουν τη δυνατότητα
να λάβουν δάνειο από εταιρείες που θα λειτουργούν νόµιµα, µε
κανόνες και µε αυξηµένες εγγυήσεις που παρέχει η αδειοδότηση
και η εποπτεία τους από την Τράπεζα της Ελλάδος.

Και επιλέξαµε την Τράπεζα της Ελλάδος γιατί διαθέτει την
υποδοµή και την τεχνογνωσία στη διαχείριση και λειτουργία τέ-
τοιου είδους ιδρυµάτων. Άλλωστε, αυτή είναι που εποπτεύει και
τις τράπεζες, αυτή είναι που ασκεί και το έλεγχο για το ξέπλυµα
µαύρου χρήµατος. Με την υποχρεωτική ετήσια έκθεση της Τρά-
πεζας της Ελλάδος και του Υπουργείου Οικονοµικών προς την
Εθνική Αντιπροσωπεία εδώ όχι µόνο διασφαλίζεται η εποπτεία
αυτών των εταιρειών, αλλά και η νοµιµότητα και η διαφάνεια.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο θεσµός της µικροχρηµατοδό-
τησης υπάρχει εδώ και πολλές δεκαετίες, µε πρώτη την «τράπεζα
των φτωχών», της οποίας ο ιδρυτής το 2006 τιµήθηκε µε το Νόµ-
πελ Ειρήνης. Η συνεχώς αυξανόµενη ζήτηση για νέες εναλλακτι-
κές µορφές χρηµατοδότησης δηµιούργησε διεθνώς την ανάγκη
ύπαρξης ενός υγιούς θεσµικού πλαισίου ώστε να διευκολυνθούν
οι πολύ µικρές επιχειρήσεις στην πρόσβαση χρηµατοδότησης,
για να ενισχυθούν οι ευπαθείς κοινωνικές οµάδες, για να αντιµε-
τωπιστεί η ανεργία και ο κοινωνικός αποκλεισµός. Σήµερα εκτι-
µάται ότι λειτουργούν πάνω από χίλιες τέτοιες επιχειρήσεις σε
όλο τον κόσµο και τέτοια ιδρύµατα έχουν εξυπηρετήσει πάνω
από εβδοµήντα εκατοµµύρια δανειολήπτες, µε περίπου 40 δισε-
κατοµµύρια δολάρια.

Αυτόν τον θεσµό σήµερα εισάγουµε και στη χώρα µας. Με το
παρόν νοµοσχέδιο στηρίζουµε τις πολύ µικρές επιχειρήσεις, τα
φυσικά πρόσωπα που επιθυµούν να συστήσουν επιχειρήσεις, τα
φυσικά πρόσωπα που ασκούν ατοµική δραστηριότητα, εκείνους
που επιθυµούν να εκπαιδευτούν για να εργαστούν και φυσικά,
εκείνους που ανήκουν στις ευάλωτες κοινωνικές οµάδες. 

Στο σηµείο αυτό να υπενθυµίσω ότι και η προηγούµενη κυβέρ-
νηση είχε κάνει µια απόπειρα να ετοιµάσει ένα σχέδιο νόµου. Φυ-
σικά, αυτό έµεινε πάλι στα χαρτιά γιατί ήταν και αυτό στη λογική
του ΣΥΡΙΖΑ να κάνουµε ό,τι µας κατέβει στο κεφάλι, χωρίς να λά-
βουµε υπ’ όψιν ούτε καν το τραπεζικό δίκαιο ούτε τη λειτουργία
της οικονοµίας ούτε καν την ευρωπαϊκή πραγµατικότητα. Ήταν
ένα σχέδιο νόµου το οποίο η ίδια η Ευρωπαϊκή Κεντρική Τράπεζα
τελικά το απέρριψε. Ευτυχώς σας έβαλε φρένο, αφού έτσι θα
δηµιουργούσε αµέσως πρόβληµα στη δανειοδότηση των τραπε-
ζών και στην κεφαλαιακή τους επάρκεια. Άραγε, χρειαζόταν η
Ευρώπη να το κάνει αυτό; Ποιος δεν είναι στόχος σας; Θέλατε
να δηµιουργήσετε ένα ακόµα µεγαλύτερο τραπεζικό πρόβληµα
στο σύστηµα;

Αυτό που εσείς πήγατε να κάνετε λάθος εµείς ερχόµαστε σή-
µερα να το κάνουµε σωστά. Δεν επιβαρύνουµε το τραπεζικό σύ-
στηµα. Δίνουµε τη δυνατότητα να ιδρυθούν νέες εταιρείες

µικροχρηµατοδοτήσεων, εταιρείες που θα ιδρύονται και θα λει-
τουργούν σε συγκεκριµένο πλαίσιο και µε αυστηρές κυρώσεις
σε περίπτωση παραβίασης των όρων και του νόµου. Η Κυβέρ-
νηση νοµοθετεί µε πλήρη σεβασµό στον ευρωπαϊκό κώδικα
καλής πρακτικής για την παροχή µικροπιστώσεων.

Εξαιρετικά σηµαντική, επίσης, θεωρώ την πρόβλεψη ότι οι
εταιρείες µικροχρηµατοδοτήσεων δεν περιορίζονται στην πα-
ροχή χρηµάτων, αλλά οφείλουν να παρέχουν και συµβουλευτικές
υπηρεσίες επιχειρηµατικής εκπαίδευσης και καθοδήγησης. Έτσι,
η χρηµατοδότηση θα συνοδεύεται από τεχνογνωσία και αξιοποί-
ησή της, ώστε να µπορούν τα χρήµατα να πιάσουν τόπο και να
παράγουν υπεραξία και οι µικρές επιχειρήσεις να µπορούν να
αναπτυχθούν.

Με το νοµοσχέδιο αυτό που ψηφίζουµε σήµερα στηρίζουµε
έµπρακτα τη µικρή και τη µεσαία επιχειρηµατικότητα. Συµβάλ-
λουµε στην ανάσχεση ακραίων κοινωνικών ανισοτήτων. Βοηθάµε
τις επενδύσεις και βάζουµε ένα ακόµα λιθαράκι στην αντιµετώ-
πιση του προβλήµατος της ανεργίας.

Όπως φάνηκε και στις συζητήσεις στην επιτροπή, το νοµοσχέ-
διο τυγχάνει αποδοχής από όλους τους φορείς, πράγµα εξαιρε-
τικά σπάνιο όταν εισάγεται ένας νέος θεσµός, αλλά δείχνει και
την ανάγκη που έχει η αγορά για χρηµατοδότηση εκτός τραπε-
ζικού συστήµατος. Πρέπει να τύχει ευρείας αποδοχής και από
όλες τις πολιτικές δυνάµεις, από όλες τις πτέρυγες του Κοινο-
βουλίου. Με εθνική οµοψυχία να συµβάλουµε όλοι στην επιτυχία
του νέου αυτού θεσµού, προς όφελος της οικονοµίας και της ερ-
γασίας, προς όφελος όλων των πολιτών. 

Για όλους αυτούς τους λόγους, σας καλώ να υπερψηφίσουµε
το νοµοσχέδιο αυτό. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κι εµείς ευχαρι-
στούµε, κύριε Μπουτσικάκη. 

Συνεχίζουµε µε τον κ. Νικόλαο Μανωλάκο από τη Νέα Δηµο-
κρατία. Έχετε τον λόγο για επτά λεπτά. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΜΑΝΩΛΑΚΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, αναµφίβολα βρι-

σκόµαστε σε µια δύσκολη συγκυρία, κατά την οποία η οικονοµία
προσπαθεί να µπει σε µια τροχιά εκκίνησης µετά τη δραµατική
περίοδο της πανδηµίας που ζήσαµε και που η εξέλιξή της συνε-
χίζει να ταλανίζει όλο τον κόσµο.

Μετά δε τη δεκαετή κρίση και πέντε χρόνια εξαντλητικής φο-
ρολόγησης, πολλές ήταν οι επιχειρήσεις που αν και έφτασαν στο
χείλος του γκρεµού, τα κατάφεραν και στάθηκαν όρθιες. Η νέα
πραγµατικότητα, όµως, όπως διαµορφώθηκε από την πανδηµία,
λίγο έλειψε να δώσει και σε αυτές τις επιχειρήσεις τη χαριστική
βολή που θα τις οδηγούσε σε οριστικό λουκέτο.

Πέραν αυτού, νέοι άνθρωποι µε ιδέες και οράµατα ψάχνουν
καθηµερινά τρόπους να ενταχθούν στην οικονοµική ζωή του
τόπου, αλλά δυστυχώς συναντούν πόρτες κλειστές.

Η Κυβέρνησή µας αφουγκράστηκε την κραυγή αγωνίας αυτών
των επιχειρήσεων, αλλά και των νέων ανθρώπων κι έφερε σή-
µερα ενώπιόν µας ένα νοµοσχέδιο που επιχειρεί να καλύψει το
χρηµατοδοτικό κενό που υπάρχει στην επιχειρησιακή επιχειρη-
µατική δραστηριότητα το οποίο πλήττει κυρίως όσους βρίσκον-
ται στο ξεκίνηµά τους και είναι αποκλεισµένοι από τον τραπεζικό
δανεισµό.

Η κεντρική ιδέα πίσω από αυτό το νοµοσχέδιο είναι η χορήγηση
δανείων έως 25.000 ευρώ, που θα δίνονται χωρίς εµπράγµατες
εξασφαλίσεις και θα αποτελέσουν µια σηµαντική εναλλακτική
πηγή ρευστότητας για τις µικρές επιχειρήσεις, αλλά και το κεφά-
λαιο κίνησης για την πραγµάτωση επιχειρηµατικών δραστηριοτή-
των από νέους ανθρώπους.

Αυτή είναι µια επιτυχηµένη συνταγή που εφαρµόζεται εδώ και
χρόνια στο εξωτερικό. Βέβαια, δεν χρειάζεται να είναι οικονοµο-
λόγος κάποιος για να αντιληφθεί την έλλειψη ρευστότητας που
επικρατεί αυτή τη στιγµή στην αγορά λόγω του δίµηνου lock-
down και της νέας πραγµατικότητας, που δηµιούργησαν τα
µέτρα κατά της πανδηµίας.

Συνοµιλώντας καθηµερινά µε εµπόρους και επιχειρηµατίες µε
µικρά καταστήµατα στην ευρύτερη περιοχή του Πειραιά και των
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νησιών του Αργοσαρωνικού µέχρι και τα Κύθηρα, αντιλαµβάνο-
µαι τα πράγµατα ότι είναι πάρα πολύ σοβαρά. Νιώθω τις ανησυ-
χίες και τους προβληµατισµούς τους, που εµποδίζουν την
ανάπτυξή τους, ακυρώνουν τα σχέδιά τους και τους γεµίζουν
αγωνία για το παρόν και το µέλλον τους.

Είναι ξεκάθαρο πως ήταν επιτακτική η ανάγκη να βρεθούν
εναλλακτικές και ευέλικτες µορφές χρηµατοδότησης και διέξο-
δος βιωσιµότητας. Αυτό ακριβώς κάνει το νοµοσχέδιο. Είναι µια
χειροπιαστή λύση ρευστότητας, στην οποία µπορούν να βασι-
στούν οι επιχειρήσεις, αλλά και οι επίδοξοι νέοι επιχειρηµατίες
τη στιγµή που τα κριτήρια των τραπεζών για δανειοδότηση πα-
ραµένουν αυστηρά, αποκλείοντας το µεγαλύτερο ποσοστό των
επιχειρήσεων και των νέων. Πρόκειται για εταιρείες που θα δα-
νείζουν τους υποψήφιους δανειολήπτες από το µετοχικό τους
κεφάλαιο, δηλαδή από χρήµατα του ιδιώτη επιχειρηµατία.

Με αυτόν τον τρόπο θα επιτευχθούν καθαρές συναλλαγές και
φυσικά µικρότερα επιτόκια, βάζοντας τέλος στην τοκογλυφία,
εφόσον οι πάροχοι αυτών των δανείων θα ελέγχονται από την
Τράπεζα της Ελλάδος. Σε καµµία περίπτωση, όµως, δεν λέµε ότι
θα αντικαταστήσουν τα τραπεζικά δάνεια. Αντίθετα, θα σταθούν
και θα λειτουργούν παράλληλα µε τον τραπεζικό δανεισµό, βοη-
θώντας την οικονοµία και την πραγµατική αγορά.

Ο θετικός αντίκτυπος του νοµοσχεδίου αποτυπώνεται, άλλω-
στε και στο γεγονός ότι όλοι οι φορείς είναι θετικοί και είχαµε
µια ευρεία συναίνεση. Άκουσα µε προσοχή, βέβαια, και τις επι-
φυλάξεις ορισµένων σχετικά µε το ότι πρέπει να προβλεφθεί
ένας µηχανισµός, ώστε να παραµείνει λογικό το επιτόκιο και να
µην αποτύχει ο θεσµός στην πράξη.

Θέλω, όµως, να πω ότι κάτι τέτοιο δεν ισχύει πουθενά. Μάλι-
στα, εκτιµώ πως, αν εξαρχής καθοριστεί το επιτόκιο, τότε όλες
οι εταιρείες θα τρέξουν να κινηθούν στο ανώτατο ύψος του δυ-
νητικού ορίου που θα τεθεί, µε αποτελέσµατα που δεν θα είναι
τα αναµενόµενα. Σαφώς, βέβαια, η λειτουργία αυτών των ιδρυ-
µάτων θα παρακολουθείται από τα αρµόδια κρατικά όργανα.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, µε το νέο προτεινόµενο πλαίσιο
θα µπορούν να πάρουν ανάσα οι µικρές επιχειρήσεις, που κυριο-
λεκτικά στενάζουν κάτω από το βάρος των συνεπειών της παν-
δηµίας και, ταυτόχρονα, αποτελεί και µια ελπίδα για τους νέους
µας. Για µένα προσωπικά το τελευταίο µετράει περισσότερο και
είναι πάρα πολύ σηµαντικό: Η νέα γενιά να σταθεί στα πόδια της
και να δηµιουργήσει, γιατί οι νέοι αποτελούν το µέλλον και η ευ-
θύνη µας είναι πάρα πολύ µεγάλη.

Θέλω, επίσης, να επισηµάνω ότι η σύσταση των οικονοµικών
ιδρυµάτων που θα παρέχουν τη χρηµατοδότηση θα δηµιουργή-
σει και θέσεις εργασίας. Αυτό δεν πρέπει να περάσει απαρατή-
ρητο. Είναι υποχρέωση της πολιτείας σε κάθε περίπτωση να
προσπαθεί προς αυτή την κατεύθυνση.

Κύριε Πρόεδρε, κλείνοντας και µακριά από µικροκοµµατικές
σκοπιµότητες, καλώ όλους να υπερψηφίσουµε αυτό το νοµοσχέ-
διο, για να στηρίξουµε έµπρακτα τη ραχοκοκαλιά της ελληνικής
οικονοµίας, τις µικροµεσαίες επιχειρήσεις, αλλά και τους νέους
µας και να τους δώσουµε την ανάσα εκείνη που χρειάζεται για
να κερδίσουν απέναντι σε έναν δύσκολο αγώνα, που είναι προς
όφελος ολόκληρης της κοινωνίας να κερδηθεί.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και εµείς ευχαρι-
στούµε, κύριε Μανωλάκο.

Θα πάω στην όµορφη Εύβοια -το ξέρει, ετοιµάστηκε- και στον
κ. Μιλτιάδη Χατζηγιάννη από τον ΣΥΡΙΖΑ.

Τον λόγο, λοιπόν, έχει ο κ. Μιλτιάδης Χατζηγιάννης από τον
ΣΥΡΙΖΑ για επτά λεπτά.

ΜΙΛΤΙΑΔΗΣ ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΑΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, αν και θα
ήθελα να τραγουδώ πολύ καλά σαν τον Χατζηγιάννη, Χατζηγιαν-
νάκης είναι το όνοµά µου…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Συγγνώµη. Έτσι είναι
γραµµένο εδώ. Χίλια συγγνώµη!

ΜΙΛΤΙΑΔΗΣ ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΑΚΗΣ: Χρόνια πολλά και για τη
γιορτή σας, κύριε Πρόεδρε!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστώ.
ΜΙΛΤΙΑΔΗΣ ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΑΚΗΣ: Κύριε Υπουργέ, χρόνια

πολλά και σε εσάς! Να είστε καλά!
Δεν θα έκανα καµµία αναφορά στον ΕΝΦΙΑ, αλλά επειδή κά-

νατε εσείς αναφορά και πολύ φοβάµαι ότι µέχρι να έρθουν οι
επόµενες εκλογές το 2023 ή όποτε αποφασίσει η Κυβέρνηση, το
µόνο που θα έχετε να πείτε θα είναι για την ψήφιση του ΕΝΦΙΑ,
να υπενθυµίσω ότι ήδη η Κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ είχε ψηφίσει
από το 2018 τη µείωση του ΕΝΦΙΑ, την οποία ήρθατε µε την ανά-
ληψη της διακυβέρνησής σας και το µόνο που αλλάξατε ήταν οι
ευνοϊκές ρυθµίσεις για τις µεγάλες ιδιοκτησίες.

Για να είµαι και σαφής, αν και τα έχουµε πει πάρα πολλές
φορές, αλλά, από ό,τι βλέπω, αναγκαζόµαστε να τα λέµε συνε-
χώς, ένα ακίνητο στο Περιστέρι ή στον Εύοσµο, αξίας 70.000
ευρώ διατηρεί µε τη δική σας ρύθµιση τη µείωση 30% που είχαµε
ψηφίσει και εµείς και θα γλιτώνει περίπου στα 100 ευρώ τον
χρόνο. Αυτό είναι που γλιτώνει και µε τον δικό µας νόµο και µε
τις δικές σας διατάξεις.

Αντιθέτως, µε τη δική σας, µια βίλα διακοσίων πενήντα τετρα-
γωνικών στην Εκάλη που πλήρωνε ΕΝΦΙΑ 6.950 ευρώ, µε το σχέ-
διό σας θα πληρώσει 695 ευρώ λιγότερα. Με το 10% είναι πολύ
απλή αριθµητική. Άρα είναι κερδισµένος ο άνθρωπος ο οποίος
κατοικεί στις µικρές γειτονιές, µε τα µικρά σπιτάκια, που είναι και
η πλειοψηφία του ελληνικού λαού µε τη δική σας τη διάταξη ή ο
άνθρωπος ο οποίος κατοικεί στην Εκάλη ή στις πλούσιες περιο-
χές;

Είναι σαφές εποµένως -γιατί βλέπω ότι µας το λέτε διαρκώς-
ποια ακριβώς ήταν η τροποποίηση την οποία επιβάλατε σε σχέση
µε τη διάταξη που εµείς οι ίδιοι είχαµε ψηφίσει. Και τότε θυµίζω
ότι µας λέγατε ότι κάναµε προεκλογικά παιγνίδια και προεκλογι-
κές δεσµεύσεις και ότι θέταµε εν κινδύνω τον δηµοσιονοµικό
έλεγχο της χώρας.

Προφανώς σήµερα -και καταλαβαίνω στις οµιλίες τους οι συ-
νάδελφοι της Νέας Δηµοκρατίας ότι δεν έχουν κανένα άγχος-
και εµείς θα υπερψηφίσουµε το νοµοσχέδιο. Το έχουµε δηλώσει.
Είναι ένα νοµοσχέδιο το οποίο και ξεκινήσαµε. Πολύ καλά κάνετε
και συνεχίζετε, γιατί δεν έχει σηµασία στα θετικά νοµοσχέδια που
αποσκοπούν στην ενίσχυση της επιχειρηµατικότητας και της
ίδιας της οικονοµίας, αλλά στο κάτω-κάτω της γραφής, της κοι-
νωνίας, ποιος το ξεκινά. Έχει σηµασία να γίνονται και δέχοµαι
κιόλας και το αναγνωρίζω ότι το Υπουργείο σας δέχτηκε και πολ-
λές από τις νοµοτεχνικές παρεµβάσεις που κάναµε και πολλές
από τις προσθήκες που εµείς προτείναµε και άλλα κόµµατα της
Αντιπολίτευσης -και είναι προς τιµήν σας αυτό- όπως και όλος ο
διάλογος που έγινε σε ένα, επαναλαµβάνω, θετικό νοµοσχέδιο,
που στόχο έχει προφανώς να ενισχύσει τη µικρή και την πολύ
µικρή επιχειρηµατικότητα.

Εγώ έχω µερικές επιφυλάξεις όχι τόσο πολύ για το ίδιο το νο-
µοσχέδιο όσο για το πώς θα εφαρµοστεί στην πράξη. Για να είµαι
πολύ σαφής, στο εξωτερικό ο θεσµός αυτός ήδη λειτουργεί
πάρα πολλά χρόνια και έχει δώσει ανάσα σε µικρές επιχειρήσεις
ή, κυρίως, σε νεοφυείς επιχειρήσεις, στις οποίες, όπως καταλα-
βαίνετε, µε τα πλαίσια των συνθηκών του τραπεζικού δανεισµού,
δεν µπορεί ένας νέος κυρίως για start-up επιχειρήσεις, για νεο-
φυείς, για πρωτοπόρες ιδέες οι οποίες χρηµατοδοτούνται µε
βάση τον θεσµό των µικροχρηµατοδοτήσεων, να έχει πρόσβαση
στο τραπεζικό σύστηµα.

Εποµένως στο εξωτερικό, επειδή είναι δοµηµένη λίγο διαφο-
ρετικά η οικονοµία τους από τη δική µας, έχει πολύ µεγαλύτερο
νόηµα και γι’ αυτό είχε πολύ µεγάλη επιτυχία. Πολύ φοβάµαι ότι
ιδίως στη χώρα µας -καταλαβαίνω τις επιφυλάξεις της Κυβέρνη-
σης, καταλαβαίνω ότι ήταν ένα δύσκολο κοµµάτι να ψηφίσεις ή
να βάλεις ανώτατο πλαφόν στο επιτόκιο το οποίο θα βαρύνει τις
µικροχρηµατοδοτήσεις- το πλαίσιο στο οποίο θα κινηθούν οι επι-
χειρήσεις, οι οποίες θα δηµιουργηθούν, θα είναι πολύ µεγαλύ-
τερο απ’ αυτό που θα µπορεί να αντέξει µία µικρή ελληνική
επιχείρηση. 

Και µπορώ να είµαι και πιο σαφής. Δεν υπάρχει περίπτωση -
επειδή έγινε αρκετή συζήτηση στις επιτροπές- µε τα σηµερινά
δεδοµένα οι επιχειρήσεις, τα fund τα οποία θα έρθουν να χρη-
µατοδοτήσουν τέτοιου είδους δράσεις, να χρηµατοδοτήσουν µε
ποσά µικρότερα µονοψήφιου επιτοκίου. Πείτε µου µία επιχείρηση
έστω και start-up στην Ελλάδα η οποία µπορεί να δουλεύει και

15662 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



να µπορεί να αντεπεξέλθει µε επιτόκια τα οποία είναι διψήφια σή-
µερα µετά από δέκα χρόνια κρίσης και µε τις start-up οι οποίες
έχουν µία λογική που τους επιτρέπει µέσα σε πολύ σύντοµο χρο-
νικό διάστηµα -για το εξωτερικό µιλάω, δυστυχώς στην Ελλάδα
είναι πολύ λίγα τα παραδείγµατα των start-up που έχουν παρά-
δειγµα τις αντίστοιχες του εξωτερικού- επειδή ακριβώς πρόκειται
για ιδέες οι οποίες είναι πρωτότυπες, οι οποίες έχουν µια καινο-
τοµία, να αυξάνουν την αξία τους πολύ γρήγορα και άρα το κε-
φάλαιο κίνησης, το οποίο παίρνουν στην αρχή, πραγµατικά
µπορεί να τους δώσει µία πολύ µεγάλη ένεση και µία πολύ µε-
γάλη βιωσιµότητα.

Δυστυχώς στην Ελλάδα δεν το βλέπουµε ακόµη αυτό. Αυτό
δεν σηµαίνει ότι µηδενίζουµε το συγκεκριµένο νοµοθετικό πλαί-
σιο που έρχεται προς ψήφιση. Απλά επισηµαίνω δυσκολίες οι
οποίες θα αντιµετωπιστούν και επειδή ακριβώς το τραπεζικό µας
σύστηµα δεν είναι ακόµα ασφαλές όπως σε άλλες χώρες, πολύ
φοβάµαι ότι θα δούµε υψηλά επιτόκια, θα δούµε υποχρεώσεις
εγγυήσεων από εγγυητές που θα είναι αδύνατον και πάλι οι µι-
κρές ή οι πολύ µικρές επιχειρήσεις να έχουν πρόσβαση σε αυτό
το εργαλείο. 

Πολύ φοβάµαι ότι θα γίνω µάντης κακών. Αλλά πρέπει να σκύ-
ψουµε πάνω απ’ αυτό το πρόβληµα και να δούµε το πώς πραγ-
µατικά στις µικρές ή στις πολύ µικρές επιχειρήσεις και σε αυτές
που δεν έχουν πρόσβαση στο τραπεζικό σύστηµα ιδίως τις νεο-
φυείς -γιατί πρόκειται για νέους ανθρώπους, για νέες ιδέες και
αυτούς πρέπει να ενισχύσουµε και αυτούς ενισχύουν συνήθως
αυτά τα συστήµατα- θα φτάσει στην τσέπη τους και όχι όπως
έχει γίνει µέχρι τώρα. Γιατί -και κλείνω µε αυτό- υπήρξαν προ-
γράµµατα επιδοτούµενα µικροχρηµατοδοτήσεων από το ΕΣΠΑ
και από άλλα ευρωπαϊκά προγράµµατα. Και µιλάω για επιδοτή-
σεις και επιτοκίων ακόµα και µηδενικά. Για τα µικρά νησιά υπήρχε
πρόγραµµα µέχρι 30.000 ευρώ επιδοτούµενο µε µηδενικό επιτό-
κιο και παρ’ όλα αυτά είναι αυτή η κατάσταση της ελληνικής οι-
κονοµίας που είχε σχεδόν µηδέν απορρόφηση! 

Στη Σκύρο έρχονταν άνθρωποι από τις τράπεζες να ενηµερώ-
σουν ότι υπάρχουν µηδενικά επιτόκια επιδοτούµενα από τα ευ-
ρωπαϊκά συγχρηµατοδοτούµενα προγράµµατα και δυστυχώς
κανείς δεν µπήκε στον κόπο να ασχοληθεί µε αυτά, όση ανάγκη
και να είχε, γιατί υπάρχει φόβος στην αγορά και φόβος πώς θα
αντεπεξέλθουν τα επόµενα χρόνια στις υποχρεώσεις, ιδίως αν
µιλάµε για τα υψηλά επιτόκια που δυστυχώς θα δούµε στην
αγορά να υπάρχουν σε αυτό το πλαίσιο. 

Σας ευχαριστώ. Ελπίζω να διαψευστώ. Ελπίζω να δώσει ανάσα
αυτό το νοµοσχέδιο και για τα υπόλοιπα θα τα πούµε αύριο, στο
άλλο το νοµοσχέδιο, αν και µας το βάλατε πολύ-πολύ σύντοµα.
Δεν έχουµε προλάβει να το επεξεργαστούµε. Ξενυχτάµε. Αλλά
εντάξει, θα κάνουµε το καλύτερο δυνατό. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Θα πάω στην όµορφη

Κόρινθο και στην κ. Μαριλένα Σούκουλη από τη Νέα Δηµοκρατία. 
Ορίστε, έχετε τον λόγο, για επτά λεπτά.
ΜΑΡΙΑ - ΕΛΕΝΗ (ΜΑΡΙΛΕΝΑ) ΣΟΥΚΟΥΛΗ - ΒΙΛΙΑΛΗ: Κυρίες

και κύριοι συνάδελφοι, καλούµαστε σήµερα να υπερψηφίσουµε
ένα σχέδιο νόµου αναφορικά µε τη θεσµοθέτηση ενός συνεκτικού
πλαισίου χορήγησης µικροχρηµατοδοτήσεων. Δηλαδή καλούµα-
στε να µιλήσουµε για ένα ιδιαίτερα σηµαντικό εργαλείο χρηµατο-
δότησης που έρχεται να προστεθεί στα χρηµατοοικονοµικά
εργαλεία ενίσχυσης της ελληνικής οικονοµίας. Ένα εργαλείο που
έρχεται σε µία ιδιαίτερα κρίσιµη περίοδο, όπου υπάρχει αυξανό-
µενη ανάγκη για τη στήριξη τόσο των φυσικών προσώπων όσο και
των µικρών και πολύ µικρών επιχειρήσεων που αναζητούν δηµι-
ουργική διέξοδο απέναντι σε αυτή τη δύσκολη οικονοµική συγκυ-
ρία που επέφερε η παγκόσµια πανδηµία. Ένα εργαλείο που κατά
την προσωπική µου άποψη έπρεπε να είχε έρθει και να ενσωµα-
τωθεί στη νοµοθεσία µας εδώ και πάρα πολλά χρόνια και ιδιαίτερα
κατά τα χρόνια της όξυνσης της οικονοµικής κρίσης. Και αυτό το
λέω διότι αγγίζει τον πυρήνα ενός βασικού προβλήµατος που αν-
τιµετωπίζει ένα πολύ µεγάλο µέρος της ελληνικής κοινωνίας, τον
αποκλεισµό από οποιαδήποτε πηγή χρηµατοδότησης. 

Και γνωρίζουµε καλά ότι ο συνδυασµός της έλλειψης προσφο-
ράς µισθωτής εργασίας µε την παράλληλη έλλειψη διάθεσης

χρηµατοδοτικών πόρων, είτε σε φυσικά πρόσωπα είτε σε µικρές
επιχειρήσεις, αποτελεί δυστυχώς ένα τέλειο ναρκοπέδιο. Και
τότε στην περίοδο της όξυνσης της οικονοµικής κρίσης αποτέ-
λεσε το τέλειο ναρκοπέδιο που δυστυχώς οδήγησε ολόκληρες
κοινωνικές οµάδες, όπως, παραδείγµατος χάριν, τις γυναίκες,
τους νέους, σε ασφυκτικό οικονοµικό αδιέξοδο και κατ’ επέκταση
σε εργασιακό περιθώριο µε τα γνωστά µάλιστα αποτελέσµατα
στην κοινωνική συνοχή της χώρας. 

Η διεθνής εµπειρία καθώς και οι επιστηµονικές έρευνες στο
κοµµάτι των µικροχρηµατοδοτήσεων αναγνωρίζουν ότι πρόκειται
για ένα σηµαντικό χρηµατοοικονοµικό εργαλείο που έρχεται να
καλύψει τα κενά και γιατί όχι και τις αποτυχίες του χρηµατοπι-
στωτικού συστήµατος, ενός χρηµατοδοτικού συστήµατος που
αρνείται να ρισκάρει µε τη δηµιουργία µικρών µονάδων ή νεο-
φυών επιχειρήσεων, ενώ την ίδια στιγµή είναι έτοιµο να ρισκάρει
σε προϊόντα αµφιβόλου αξίας από τα οποία φυσικά προσδοκά
πολύ-πολύ περισσότερα και µεγαλύτερα περιθώρια κέρδους. 

Η χορήγηση µικροχρηµατοδοτήσεων έρχεται να υποστηρίξει
έµπρακτα φυσικά πρόσωπα και µικρές επιχειρήσεις που βρίσκον-
ται κάτω από το ραντάρ αυτού του δύσκαµπτου χρηµατοοικονο-
µικού συστήµατος και που πολλές φορές -όπως αποδεικνύει και
η σύγχρονη διεθνής εταιρική ιστορία- αυτοί οι νέοι καινοτόµοι
αποδείχτηκαν πρωτοπόροι στον τοµέα τους προσφέροντας µά-
λιστα στην παγκόσµια κοινότητα και καινοτόµες ιδέες που άλλα-
ξαν τον παγκόσµιο οικονοµικό κύκλο.

Ιδιαίτερη αξία, όµως, έχει να αναφέρουµε ότι ανάµεσα σε
αυτές τις κοινωνικές κατηγορίες που θα επωφεληθούν περισσό-
τερο µε αυτό το νοµοσχέδιο είναι οι γυναίκες αφού αποτελούν
το 80% των δικαιούχων παγκοσµίως. Και θα ήθελα να παροτρύνω
τις γυναίκες να επωφεληθούν του νοµοσχεδίου -και θα µου το
επιτρέψετε ως η µοναδική γυναίκα από την Περιφέρεια Πελοπον-
νήσου στο Κοινοβούλιο- και να σπάσουµε έτσι έναν άτυπο εργα-
σιακό αποκλεισµό που δυστυχώς ισχύει ακόµα και σήµερα. 

Πού όµως θα κριθεί η επιτυχία αυτού του νοµοσχεδίου; Ακού-
στηκαν και σήµερα και την προηγούµενη εβδοµάδα και µέσα στις
επιτροπές πολλά και για τους κινδύνους και για τις ευκαιρίες που
προσφέρει το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο. Προσωπικά εκτιµώ ότι
υπάρχει ένα άρθρο στο νοµοσχέδιο αυτό από το οποίο θα κριθεί
η ίδια η αποτελεσµατικότητά του. Αναφέροµαι στο άρθρο 16, δη-
λαδή, στο γεγονός ότι τα ιδρύµατα µικροχρηµατοδοτήσεων
οφείλουν να παρέχουν συµβουλευτικές υπηρεσίες επιχειρηµατι-
κής εκπαίδευσης και καθοδήγησης των δικαιούχων. 

Ασχολήθηκα για περισσότερα από είκοσι χρόνια µε επιδοτήσεις
ευρωπαϊκών προγραµµάτων και γενικά µε τη διαχείριση ευρωπαϊ-
κών προγραµµάτων. Η έλλειψη επαγγελµατικής κατάρτισης σε
συγκεκριµένους επιχειρηµατικούς τοµείς δράσης εµπόδισε και συ-
νεχίζει να εµποδίζει την επιτυχία διαφόρων επιχειρηµατικών εγχει-
ρηµάτων. Σε αυτό το κοµβικό σηµείο θα πρέπει να επικρατήσει µια
αποδοτική και καινοτόµα επιχειρησιακή φιλοσοφία, τόσο από την
πλευρά των ιδρυµάτων όσο, βεβαίως, και από την πλευρά των δι-
καιούχων. 

Οι µεν πρώτοι θα πρέπει να κατανοήσουν ότι δεν πρόκειται για
ένα νέο πεδίο χρηµατοοικονοµικού «Ελντοράντο» όπου το βρα-
χυπρόθεσµο και ευκαιριακό κέρδος αποτελεί τον στρατηγικό
τους στόχο, αλλά αντίθετα ότι πρόκειται για µια πιο πολύπλοκη
επιχειρησιακή λειτουργία, όπου η διάθεση των χορηγήσεων θα
πρέπει να συνοδεύεται από κατάλληλο συµβουλευτικό πλαίσιο
για την ορθή διάθεση αυτών των χορηγήσεων. 

Και οι δικαιούχοι θα πρέπει να κατανοήσουν ότι δεν πρόκειται
για καταναλωτικά δάνεια παλιάς κοπής, όπως αυτά της εποχής
της εύφορης κοιλάδας, αλλά για πόρους προς αξιοποίηση κατά
τον δυνατό τεχνοκρατικό τρόπο που θα ανοίξει τον επαγγελµα-
τικό τους ορίζοντα.

Η «win-win» ενεργητική λειτουργία διαχείρισης της συγκεκρι-
µένης σχέσης µεταξύ ιδρυµάτων και δικαιούχων αποτελεί την κα-
θοριστική διασφάλιση µιας µακροπρόθεσµης επιτυχίας του
συγκεκριµένου εργαλείου. 

Αγαπητοί συνάδελφοι, η Κυβέρνηση δεν διστάζει εκεί που η
Αξιωµατική Αντιπολίτευση δίστασε, η Κυβέρνηση δεν αργοπορεί
εκεί που η Αξιωµατική Αντιπολίτευση αργοπόρησε. Όταν µπο-
ρούµε να βοηθήσουµε τους Έλληνες και ιδιαίτερα τις πιο αδύ-
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ναµες κοινωνικές οµάδες, προχωρούµε µε ταχύτητα και αποτε-
λεσµατικότητα. 

Και γιατί το κάνουµε αυτό; Θα απαντήσω και κλείνω, κύριε
Πρόεδρε, παραφράζοντας τον νοµπελίστα των µικροχρηµατοδο-
τήσεων Μοχάµεντ Γιουνούς: Αυτό το κάνουµε γιατί δεν αρκεί να
φανταζόµαστε τον κόσµο του αύριο πρέπει και να τον δηµιουρ-
γούµε.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και εµείς σας ευχαρι-
στούµε, κυρία Σούκουλη.

Επιστροφή στην Αθήνα και τον λόγο έχει ο κ. Παπαχριστόπου-
λος Αθανάσιος από τον ΣΥΡΙΖΑ.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, µπορώ
να µιλήσω από τη θέση µου;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Βεβαίως. Αν το επιθυ-
µείτε, γιατί όχι; Έχετε επτά λεπτά στη διάθεσή σας.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ.
Θα ήθελα να αναφερθώ σε µια έκκληση αγωνίας από δύο αν-

θρώπους που δεν έχουν καµµία σχέση µε τον ΣΥΡΙΖΑ. Ο ένας
είναι ο πρόεδρος της ΓΣΕΒΕΕ, ο κ. Καββαθάς, ο οποίος µε σα-
φήνεια διατύπωσε και είπε ότι «πρόσβαση στις τράπεζες δεν
έχουµε». Χρησιµοποίησε µάλιστα τη λαϊκή έκφραση ότι το 85%
των εµπόρων τρώει «πόρτα» από τις τράπεζες. Και επικαλέστηκε
την Αναπτυξιακή Τράπεζα, η οποία θα µπορούσε να παίξει έναν
καθοριστικό ρόλο για ρευστότητα και τις χρηµατοδοτήσεις των
εµπόρων και ειδικά των µικρών και µεσαίων επιχειρήσεων.

Ένας άλλος, επίσης, παράγοντας, ο Κωνσταντίνος Μίχαλος,
που έχει σχέση µε τα επιµελητήρια, ανέδειξε ότι το 43% της Εθνι-
κής Τράπεζας είναι δηµόσιο και θα µπορούσε να παίξει έναν κα-
θοριστικό ρόλο σαν κρατική τράπεζα. 

Ο ρόλος του κράτους σε αυτές τις δύσκολες στιγµές της παν-
δηµίας φαίνεται ότι δεν έγινε αντιληπτός από ένα κοµµάτι -όχι
όλο- σε αυτή την Αίθουσα. Θέλω εδώ, λοιπόν, να ξαναθυµίσω ότι
ο κρατισµός, που τόσο πολύ πολεµήθηκε από την παράταξη της
Νέας Δηµοκρατίας -ακούσαµε για ΣΔΙΤ, για µάνατζερ κ.λπ.- πήγε
περίπατο στην περίπτωση της πανδηµίας. Ταπεινοί και απλήρω-
τοι ιατροί, νοσηλευτές και καθαρίστριες κράτησαν σε όλον τον
κόσµο το σύστηµα όρθιο! Αν αυτό δεν έγινε κατανοητό από κά-
ποιους, δεν φταίµε εµείς, φταίει η πραγµατικότητα προφανώς!

Τα λέω όλα αυτά γιατί; Σε κανένα από τα επτά χρηµατοδοτικά
εργαλεία που προτείνει το νοµοσχέδιο δεν είναι µη επιστρεπτέα
τα χρηµατοδοτικά εργαλεία. Είναι δάνεια από το πρώτο µέχρι το
τελευταίο. 

Και έχει εδώ µεγάλη σηµασία να θυµηθούµε ότι εµείς προτεί-
ναµε στο πρόγραµµα «Μένουµε Όρθιοι 2» τρία δισεκατοµµύρια
µη επιστρεπτέα προκαταβολή για την ενίσχυση των επιχειρή-
σεων και γύρω στα τριάµισι δισεκατοµµύρια για τη χρηµατοδό-
τηση µεσαίων επιχειρήσεων και εργαζοµένων, δηλαδή γύρω στα
εξίµισι δισεκατοµµύρια, τα οποία είναι µη επιστρεπτέα. Είναι µια
τεράστια διαφορά. 

Εδώ θέλω να πω κάτι. Επειδή αυτή η ιστορία µε τις µικροπι-
στώσεις ξεκίνησε γύρω στα µέσα του 1970 στις παραγκουπόλεις
του Πακιστάν και του Μπαγκλαντές, ήταν µια ιστορική στιγµή
τότε που στην κυριολεξία η Παγκόσµια Τράπεζα και όχι µόνο
έπαιζε καθοριστικό ρόλο για να αντιµετωπίσουν τις τεράστιες
κοινωνικές ανισότητες. Στο πρόγραµµα της Νέα Δηµοκρατίας
δεν υπήρχε ποτέ θέµα µικροχρηµατοδοτήσεων. 

Εµείς χαιρόµαστε ακόµα και ακροθιγώς, όπως το αντιµετωπί-
ζετε, και εδώ είναι η δική µας διαφορά παρ’ ότι έχουµε πάρα πολ-
λές ενστάσεις. Σας λέω για παράδειγµα ότι αφήνετε απ’ έξω
όλους τους φορείς της κοινωνικής και αλληλέγγυας οικονοµίας.
Γιατί άραγε; 

Η εποπτική αρµοδιότητα επίσης στα χρηµατοπιστωτικά ανατί-
θεται εξ ολοκλήρου στην Τράπεζα της Ελλάδος σε αντίθεση µε
την Ευρωπαϊκή Κεντρική Τράπεζα που σας λέει ότι αυτό δεν είναι
σωστό.

Επίσης, ιδρύµατα µικροχρηµατοδοτήσεων θέτονται εκτός
πλαισίου στην προστασία του καταναλωτή. Γιατί άραγε; Δεν πε-
ριγράφεται επίσης ο έλεγχος στους µετόχους των ιδρυµάτων
αυτών για ξέπλυµα µαύρου χρήµατος. Είναι σηµαντικές ατέλειες,

διαφοροποιήσεις που θα θέλαµε να τις έχετε διορθώσει. 
Επίσης τα τέλη εποπτείας και κυρώσεις και τα πρόστιµα που

επιβάλλονται από την Τράπεζα της Ελλάδος σε περίπτωση πα-
ρατυπιών δεν τα βλέπουµε αυτά τα πράγµατα.

Κυρίως, όµως, αλλάζει η νοµική µορφή των ιδρυµάτων των µι-
κροπιστώσεων και αφήνετε απ’ έξω µε αυτή την αλλαγή φορείς
τοπικής αυτοδιοίκησης που θα µπορούσαν να ιδρύσουν ανώνυ-
µες εταιρείες, δηλαδή Ταµείο Παρακαταθηκών και Δανείων, επι-
µελητήρια τα αφήνετε απ’ έξω, µε µια περίεργη νοοτροπία που
δεν µπορεί κανείς να την εξηγήσει. 

Παρ’ όλα αυτά -εδώ θέλω να εστιάσω- δεν θα λειτουργήσουµε
όπως λειτουργήσατε εσείς στο θέµα της Συνθήκης των Πρεσπών
και σε άλλα πολλά, που µας καίγατε τα σπίτια, που µας λέγατε
προδότες, που πυροδοτήσατε µια ακροδεξιά υστερία σε βάρος
ανθρώπων που δεν έφταιγαν σε τίποτα, για να έρθετε µετά αρ-
γότερα και να πείτε «ναι, εντάξει, δεν έγινε και τίποτα» και να πά-
ρετε απλά τις εκλογές. Όχι, το καλό της χώρας προέχει. 

Οι µικροπιστώσεις είναι µια ιστορία που µας αφορά γι’ αυτό
και επί της αρχής, και είναι δείγµα γραφής αυτό πώς λειτουργεί
αυτή η Αντιπολίτευση, εµείς λέµε, ναι, είναι ένα βήµα θετικό.
Παρ’ ότι έχει πάρα πολλές ατέλειες, πιστεύουµε ότι είναι στη θε-
τική κατεύθυνση και είναι στο χέρι σας ακόµα µέχρι την ψήφιση
να διορθώσετε κάµποσα πράγµατα.

Θα ήθελα χωρίς να κουράζω να πω ότι, επειδή συµβαίνει να
γυρνάµε -φαντάζοµαι και πολλοί από εσάς το κάνετε αυτό, δεν
είναι προνόµιο δικό µας- και ερχόµαστε σε επαφή καθηµερνά µε
εµπόρους, µε µαγαζιά, µε καταστήµατα, το 35% ήδη έχει κλείσει
και υπάρχει πρόβλεψη ότι µπορεί να φτάσει στο 60% και στο
70%. 

Ο πυροσβέστης στα πρώτα δέκα λεπτά, αν πάει, θα τη σβήσει
τη φωτιά, αν πάει στις δέκα ώρες, το έχει χάσει. Είναι κραυγή
αγωνίας και δεν έχει καµµία σχέση µε αντιπολίτευση. Να κάνετε
κάτι τώρα. Σας αφήσαµε 37 δισεκατοµµύρια και δεν µάθαµε τι
ακριβώς τα έχετε κάνει. 

Δεν µάθαµε ακριβώς και ούτε µαθαίνουµε καθηµερινά, µας
έχετε απόλυτο σκοτάδι, για το πώς χρηµατοδοτήσατε τα µίντια.
Δεν σας κρύβω, µπορεί να είναι ακραία έκφραση, ζούµε µια
σκληρή µιντιακή δικτατορία, αλλά µας αφήνει αδιάφορους. Το
καλό της χώρας για εµάς είναι πάνω από αυτά. 

Δεν αφήσατε να µάθουµε τι δήλωνε στην προανακριτική επι-
τροπή επί έξι συνεδριάσεις η Ξένη Δηµητρίου, που δεν έχει καµ-
µιά σχέση µε τον ΣΥΡΙΖΑ. Δεν µάθαµε ποτέ από τη µιντιακή
δικτατορία που ζούµε σήµερα, και λυπάµαι που το ξαναλέω,
πολλά πράγµατα, το 1.700.000 που ξόδευε σε βάρος του δηµο-
σίου ο σύζυγος της κ. Ράικου, δεν µάθαµε για τα 2.600.000 που
βρέθηκαν να πηγαίνουν στον κ. Παπασταύρου. Δεν µαθαίνουµε
ότι η ύφεση πάει στο 16%. Δεν µαθαίνουµε ότι το δηµόσιο χρέος
χτυπάει διακοσάρι. Δεν µαθαίνουµε ότι η ανεργία -σας λέω ότι
είναι στοιχεία καταλυτικά, δεν τα θέλουν- και γι’ αυτό σας έχουµε
κάνει αυτές τις προτάσεις, θα «χτυπήσει» πάνω από 25%.

Και όλα αυτά για να τα συγκαλύψετε και να αλλάξετε την
ατζέντα, φέρατε την κασέτα ενός ιδιώτη -και τελειώνω µε αυτό-
που σας πληροφορώ ότι είναι τελευταία είδηση. Ο πραγµατο-
γνώµονας του ίδιου του ιδιώτη γίνεται µπούµερανγκ για σας. Σας
λέω µόνο ότι είναι είδηση τελευταίας στιγµής. Βγάλατε αυτή την
κασέτα µετά από τεσσεράµισι χρόνια. Ο κ. Μιωνή δεν την ανέ-
φερε καθόλου όταν εµείς τον εξετάζαµε στην προανακριτική πριν
δυόµισι µήνες. Θα σας γυρίσει µπούµερανγκ. 

Λυπάµαι που είµαι τόσο οξύς, αλλά αυτή είναι µια πραγµατι-
κότητα. Δυστυχώς, δεν έχουµε τη δυνατότητα να µιλάµε αλλού,
µόνο µέσα στη Βουλή έχουµε φωνή και µε αυτό εξαντλούµε τις
δυνατότητες που έχουµε στους κανόνες της κοινοβουλευτικής
δηµοκρατίας.

Τελειώνω λέγοντας πάλι το εξής: Παρ’ όλα αυτά, παρ’ όλη την
πόλωση που προκαλείτε, εµείς λέµε «ναι» επί της αρχής σε αυτό
το νοµοσχέδιο, γιατί µας θυµίζει παραγκουπόλεις του Μπαγκλαν-
τές -αυτό θυµίζει η Ελλάδα σήµερα- τις παραγκουπόλεις του Πα-
κιστάν, τότε που το 1970 η Παγκόσµια Τράπεζα έπαιρνε κάποια
µέτρα. Στο χέρι σας είναι να βελτιώσετε και άλλο αυτό το νοµο-
σχέδιο.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
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(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και εµείς ευχαρι-

στούµε, κύριε Παπαχριστόπουλε.
Πάµε στην Κοζάνη, στην κ. Παρασκευή Βρυζίδου από τη Νέα

Δηµοκρατία.
Κυρία συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΒΡΥΖΙΔΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η χώρα µας τα

τελευταία δέκα χρόνια πέρασε και βίωσε µια έντονη οικονοµική
κρίση µε επισφράγισµα την υγειονοµική κρίση του τελευταίου
διαστήµατος. Το πλήγµα ήταν σηµαντικό και µεγάλο, διότι η κα-
τάσταση ήταν ήδη βεβαρηµένη. Βέβαια, η υγειονοµική κρίση,
ιδίως τις πληττόµενες επιχειρήσεις και τους πολίτες, τους έπληξε
ακόµη περισσότερο.

Η υγειονοµική κρίση αντιµετωπίστηκε και αποδείξαµε ότι όταν
υπάρχει σχέδιο οργανωµένο και σωστή καθοδήγηση οι Έλληνες
το ακολουθούν και µπορούν να φέρουν ένα θετικό αποτέλεσµα.

Εκτός από τον υγειονοµικό τοµέα µέριµνα ελήφθη και στο
θέµα της οικονοµίας. Από τις πρώτες µέρες η Κυβέρνηση δεν
έπαψε να κοιτάζει προς αυτή την κατεύθυνση και φρόντισε ορ-
γανωµένα να δοθούν επιδοτήσεις, να δοθούν χρηµατοδοτικές
βοήθειες σε πολλούς τοµείς, σε πολλούς κλάδους, σε εργαζό-
µενους, σε ελεύθερους επαγγελµατίες, σε επιχειρηµατίες, σε
ανέργους για να στηριχθούν το πρώτο διάστηµα. Μετά τη λήξη
της µεγάλης αυτής δύσκολης περιόδου -µε τον κορωνοϊό και την
προσπάθεια για επαναφορά στην κανονικότητα- άρχισαν να φαί-
νονται τα µεγάλα προβλήµατα, τα οικονοµικά προβλήµατα. Η
αγορά από όλες τις πλευρές δήλωνε ότι υπάρχουν αδιέξοδα και
η λύση είναι χρηµατοδοτήσεις, δάνεια και βοήθεια σε όλους αυ-
τούς τους τοµείς. Και πάλι ελήφθη µέριµνα. Υπήρξαν διευκολύν-
σεις στον φορολογικό τοµέα, στον ασφαλιστικό, υπήρξαν δάνεια
µέσω των τραπεζών. Επίσης, υπάρχουν χρηµατοδοτικά εργα-
λεία, τα οποία δίνουν και επιχορηγήσεις και, βέβαια, πολλοί το-
µείς έχουν διευκολυνθεί. Ωστόσο, όµως, όπως φάνηκε -και έτσι
όπως έχουµε κατανοήσει µε τις συζητήσεις που έχουµε κάνει µε
τους πολίτες, τους επιχειρηµατίες σε όλες τις περιοχές της Ελ-
λάδος και έχουν φτάσει και συζητιούνται στα Υπουργεία και στο
Γραφείο του Πρωθυπουργού- είναι ότι υπάρχει και άλλη ανάγκη
για οικονοµική στήριξη. 

Νοµίζω ότι το αρµόδιο Υπουργείο γρήγορα ασχολήθηκε και
µε αυτό το θέµα. Υπήρξε η πολιτική βούληση και τολµηρά ειση-
γούµαστε µε αυτό το νοµοσχέδιο ένα ακόµη σηµαντικό βήµα
στήριξης στον τοµέα της οικονοµίας. Είναι τα δάνεια τα οποία
µπορούν να δοθούν από ιδιωτικές εταιρείες. Υπάρχει πρόβλεψη
για τον τρόπο µε τον οποίο θα ιδρυθούν αυτές οι εταιρείες, οι
οποίες θα πάρουν άδεια λειτουργίας από την Τράπεζα της Ελ-
λάδος και ακόµη θα ελέγχονται σε όλο το διάστηµα που θα λει-
τουργούν, για να υπάρχει ασφάλεια και να υπάρχουν κανόνες.
Δεκαπέντε έγγραφα θα κατατεθούν, προκειµένου να µπορέσουν
να αδειοδοτηθούν και να είναι φερέγγυες. Προϋπόθεση, το ποσό
των 250.000, το ελάχιστο, το οποίο θα κατατεθεί στην τράπεζα
και µέσω αυτού και του µεγαλύτερου ποσού, που βέβαια στο σύ-
νολό τους θα δώσουν αυτές οι επιχειρήσεις, θα διατίθενται µέχρι
25.000 ευρώ σε κάθε φυσικό πρόσωπο, επιχειρηµατία, επαγγελ-
µατία που θα θελήσει να το αξιοποιήσει.

Είναι ένα σηµαντικό κεφάλαιο και πρέπει όλοι µας να εκφρά-
σουµε την ευχαρίστησή µας προς αυτή την κατεύθυνση, γιατί,
δυστυχώς, υπάρχουν επιχειρήσεις που έχουν ανάγκη από αυτή
την εκκίνηση, διότι η οικονοµική κρίση και τα δάνεια και τα χρέη
και οι δυσµενείς καταστάσεις οδήγησαν τους επιχειρηµατίες και
τους επαγγελµατίες σε δύσκολη κατάσταση, σε συνδυασµό µε
την περίοδο του κορωνοϊού. Όπου δεν υπήρχαν έσοδα, υπάρχει
δυσκολία στην εκκίνηση. Έχουν απευθυνθεί στις τράπεζες, αλλά
το τραπεζικό σύστηµα έχει τους δικούς του κανόνες, οι οποίοι
πρέπει να είναι αυστηροί, µε προδιαγραφές, για να µπορέσει να
υπάρχει και ασφάλεια σε αυτόν τον τοµέα. Έτσι, λοιπόν, χρει-
άζεται αυτό το βήµα για να µπορέσει να δοθεί αυτή η πνοή ζωής
και να µπορέσουµε να έχουµε εκκίνηση σε επιχειρήσεις και τη
διάσωση σε κάποιες από αυτές. 

Οι εταιρείες, οι οποίες θα διεκδικήσουν αυτόν τον ρόλο, θα
καταθέσουν τα χαρτιά τους και µέσα σε τέσσερις µήνες µπορούν

να πάρουν την έγκριση. Στους τρεις πρώτους µήνες θα πάρουν
την απάντηση αν πληρούν τις προϋποθέσεις και το τελευταίο δε-
καήµερο του τριµήνου θα τους εισηγηθεί η Τράπεζα της Ελλάδος
εάν τους λείπουν κάποια στοιχεία που πρέπει να προστεθούν.
Άρα, σε γρήγορο διάστηµα, θα είναι σε θέση να ανταποκριθούν.

Τώρα για τους δανειολήπτες, για τους ανθρώπους οι οποίοι
θα κάνουν χρήση αυτών των δανείων, είναι φυσικά πρόσωπα,
είναι επιχειρήσεις, είναι ευάλωτες οµάδες, είναι άνθρωποι που
τα έχουν ανάγκη και ακόµη θα χρησιµοποιηθούν και για εκπαι-
δευτικούς λόγους, γι’ αυτούς που θέλουν να πάρουν πτυχίο, µε-
ταπτυχιακό ή ακόµη και για απλή φοίτηση. Είναι ένα µεγάλο και
σηµαντικό κεφάλαιο, το οποίο θα δώσει µια πνοή ζωής, θα δώσει
µια εκκίνηση.

Και, βέβαια, είναι σηµαντικό να κάνουµε αναφορά και σε άλλες
δυνατότητες που έχουν αυτές οι εταιρίες, δηλαδή εκτός από τη
χορήγηση του δανείου θα µπορούν να προσφέρουν τις υπηρε-
σίες τους εισηγητικά και συµβουλευτικά, έτσι ώστε έχοντας γνώ-
σεις και έχοντας και την αγωνία να πάει καλά αυτή η διαδικασία,
θα συµβουλεύουν σε φορολογικά, σε ασφαλιστικά κοµµάτια ή
ακόµη και στον τρόπο µε τον οποίο θα γίνει η διαχείριση των χρη-
µάτων. Γιατί έχουµε διαπιστώσει ότι µια κακή διαχείριση ή η
άγνοια ή ακόµη και η αγωνία για την αντιµετώπιση δύσκολων κα-
ταστάσεων οδήγησε σε ακραίες αποφάσεις και σε καταστροφή
ή και σε δυσλειτουργία επιχειρήσεων. 

Είναι ένα πολύ σηµαντικό και καλό βήµα και όπως διεφάνη θα
ψηφιστεί από πολλές παρατάξεις, διότι προέκυψε και διάλογος,
υπήρξαν εισηγήσεις, υπήρξε θετική εισήγηση και από πάρα πολ-
λούς φορείς και φαίνεται ότι αυτή η ανάγκη της κοινωνίας έχει
φτάσει στα αυτιά όλων µας και ανταποκρινόµαστε σ’ αυτή εδώ
τη βούληση.

Έχει ασκηθεί κάποια κριτική γενικότερη, ευρύτερη, ακόµη και
από αυτούς που θα το ψηφίσουν, και κυρίως από την Αξιωµατική
Αντιπολίτευση, η οποία έφερε στο τραπέζι των συζητήσεων και
εδώ στη Βουλή και έχει αναφερθεί σε δύσκολες καταστάσεις και
σε δυσµενείς συνθήκες που ζουν οι επιχειρηµατίες και οι επαγ-
γελµατίες. Λες και ένας επαγγελµατίας µπορεί σε έναν χρόνο να
βρεθεί σε αυτή τη δυσµενή κατάσταση. Ήταν Κυβέρνηση για
πολλά χρόνια και µια πολιτική αρνητική οδήγησε σε χρέη συσ-
σωρευµένα και σε επιχειρήσεις µετέωρες, σε επιχειρήσεις που
δεν δικαιούνται να πάρουν δάνεια και ίσως χρειάζεται αυτή η µε-
θοδολογία για να µπορέσουν κι αυτοί να πάρουν µία πνοή ζωής,
µία τόνωση για να µπορέσουν να συνεχίσουν και παράλληλα να
καταπολεµηθεί η ανεργία και να έχουµε µια προοπτική και µια
ελπίδα για τις επόµενες µέρες.

Τα βήµατα για τη µέριµνα της οικονοµίας δεν είναι µόνο αυτά.
Θα πρέπει, κύριε Υπουργέ, να δούµε πάρα πολλούς τοµείς. Η οι-
κονοµία είναι η µεγάλη αγωνία της χώρας µας. Είµαστε όλοι πα-
ρόντες για να δουλέψουµε προς αυτή την κατεύθυνση για την
πατρίδα µας και για τους Έλληνες. 

Σας ευχαριστώ.  
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κι εµείς ευχαριστούµε
πολύ. 

Τον λόγο έχει ο κ. Ιωάννης Σαρακιώτης, Βουλευτής Φθιώτιδας
του ΣΥΡΙΖΑ, για επτά λεπτά. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΑΚΙΩΤΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Παρακαλώ.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΑΚΙΩΤΗΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κύριε

Υπουργέ, θα ήθελα να ξεκινήσω την τοποθέτησή µου µε το ευ-
ρύτερο πλαίσιο µέσα στο οποίο έρχεται το σηµερινό νοµοσχέδιο,
περιγράφοντας σε αδρές γραµµές, όπως εγώ εισπράττω, µέσα
από τις προσλαµβάνουσές µου στη Φθιώτιδα, την κατάσταση σή-
µερα στη µικροµεσαία επιχειρηµατικότητα µε επιχειρήσεις οι
οποίες πασχίζουν να αποδείξουν ότι δεν είναι ζόµπι, κύριε
Υπουργέ, δίνοντας πραγµατικά έναν καθηµερινό, έναν τιτάνιο
αγώνα επιβίωσης στη µετά κορωνοϊού εποχή. Έναν αγώνα ο
οποίος, όπως φαίνεται από όλες τις διεθνείς εκτιµήσεις, θα δοθεί
µέσα σε ένα ζοφερό, σε ένα υφεσιακό περιβάλλον, τόσο το 2020
όσο και το 2021, µιας και το προβλεπόµενο ριµπάουντ αναµένε-
ται να µη χαρακτηριστεί από ένταση αντίστοιχη αυτής της φετι-
νής ύφεσης.
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Καµµία πρόβλεψη, παρά τα αρχικώς διακινούµενα περί σύντο-
µης κρίσης και ταχείας επανόδου σενάρια, δεν αναφέρει ότι η
ανάκαµψη το 2021 θα υπερκαλύψει τη φετινή ύφεση. Και αναφέ-
ροµαι συγκεκριµένα στην έκθεση του Ιουνίου της «UniCredit»
στην οποία περιλαµβάνονται οι κάτωθι προβλέψεις. Η ίδια η «Uni-
Credit» περιλαµβάνει ύφεση για τη χώρα µας για το 2020 ύψους
16% και ανάπτυξη το επόµενο έτος 11,8% εκατό, διαφορά δη-
λαδή 4,2 µονάδων. 

Το Διεθνές Νοµισµατικό Ταµείο αντίστοιχα προβλέπει ύφεση
10% για το τρέχον έτος και ανάκαµψη 5% το 2021, δηλαδή τη
µισή από τη φετινή ύφεση. Και ο ΟΟΣΑ προβλέπει ύφεση 9,8%
για το 2020, το ριµπάουντ του 2021 στο 2,3% στο double hit σε-
νάριο, είτε 8% ύφεση για το τρέχον έτος και ανάκαµψη 4,5% για
το 2021. Πρόκειται για µια ύφεση, η οποία ήρθε στη χώρα µας
νωρίτερα από ό,τι στις υπόλοιπες χώρες παγκοσµίως και της Ευ-
ρωπαϊκής Ένωσης, εξαιτίας και των ενδεχόµενων προβληµάτων
που συναρτώνται απολύτως και µε τις επιλογές της Κυβέρνησης
της Νέας Δηµοκρατίας. Αυτό σηµαίνει ότι η κρίση θα αφήσει πλη-
γές που για αρκετά χρόνια ακόµη θα προσπαθεί η ελληνική κοι-
νωνία να επουλώσει.

Ο ΣΥΡΙΖΑ, κύριε Υπουργέ, και σε αυτό το νοµοσχέδιο επιδει-
κνύει στάση ευθύνης και πολιτικής ωριµότητας, µιας και τόσο
παλαιότερα όσο και σήµερα δείχνει, αφ’ ενός µεν να έχει από-
λυτη επαφή µε την πραγµατικότητα και αφ’ ετέρου να δικαιώνε-
ται εκ νέου.

Και εξηγούµαι. Όταν το 2015, ο Αντιπρόεδρος της κυβέρνησης
του ΣΥΡΙΖΑ κ. Δραγασάκης µίλησε για τις µικροπιστώσεις και
πώς αυτές µπορούν να καταστούν ένα νέο χρήσιµο, καινοτόµο
εργαλείο για τη βιώσιµη ανάπτυξη των µικροµεσαίων επιχειρή-
σεων, ποια ήταν η αντίδραση από τα κορυφαία στελέχη της Νέας
Δηµοκρατίας; Ας δούµε. Άδωνις Γεωργιάδης: «Αυτά τα λέει ο σο-
βαρότερος του ΣΥΡΙΖΑ. Φανταστείτε, τι λένε οι υπόλοιποι».
Χάρης Θεοχάρης: «Μας πήραν τον έλεγχο οι Ευρωπαίοι στις συ-
στηµικές και θα δώσουµε θαλασσοδάνεια µέσω «Αττικής» και συ-
νεταιριστικών». 

Διάφορα τέτοια ακούγονταν και γράφονταν εκείνη την περίοδο
από κορυφαία στελέχη της Νέας Δηµοκρατίας και συστηµικά
µέσα. Βλέπετε χρειαζόταν επαυξηµένα αντανακλαστικά, πολιτική
οξυδέρκεια και πολιτική διορατικότητα για να αντιληφθεί κανείς
την πραγµατική ουσία και το περιεχόµενο των λεγοµένων του Αν-
τιπροέδρου.

Όµως, όπως και σε άλλους τοµείς, για παράδειγµα στην εξω-
τερική πολιτική, στα εθνικά θέµατα, στη διαχείριση της πανδη-
µίας, έτσι κι εδώ, ο ΣΥΡΙΖΑ τηρεί µια στάση υπευθυνότητας,
κοινωνικής και πολιτικής ωριµότητας. Και οφείλουµε να το πρά-
ξουµε, µιας και η ζώσα οικονοµική πραγµατικότητα επιτάσσει τον
πυρήνα εκείνων των θέσεων και απόψεων που όπως είχαν ανα-
φέρει και τέως Υπουργοί, ο Δραγασάκης και ο κ. Τσακαλώτος,
υπήρχαν και επεξεργάζονταν στον ΣΥΡΙΖΑ χρόνια πριν, θέσεις
και απόψεις τις οποίες λοιδορούσατε. Σήµερα, όµως, ευτυχώς
τις υλοποιείτε.

Από την άλλη, αυτές ή άλλες όµοιες προτάσεις που να φανε-
ρώνουν αντίστοιχη πολιτική διορατικότητα ουδέποτε υπήρχαν
στα δικά σας προγράµµατα. Η δική σας διορατικότητα, δυστυ-
χώς, εξαντλήθηκε στις αβάσιµες για ακόµα µία φορά υποσχέσεις
του τύπου ότι µε τη Νέα Δηµοκρατία από τον πρώτο κιόλας
χρόνο θα επιτευχθεί ανάπτυξη ύψους 4%.

Όπως παραδέχτηκε, όµως, και ο Υφυπουργός κ. Σκυλακάκης
βιώνετε την εκδίκηση του Κέυνς. Και εµείς στον ΣΥΡΙΖΑ βιώνουµε
µία ακόµη ουσιαστική δικαίωση των ιδεών µας, θα συµπλήρωνα.

Ωστόσο, η σηµερινή επί του νοµοσχεδίου συζήτηση µπορεί να
σταθεί αφορµή για τη διεύρυνση σε µία ευρύτερη συζήτηση ανα-
φορικά µε τον ρόλο του τραπεζικού συστήµατος της χώρας,
ενός συστήµατος, το οποίο βοηθήθηκε τα µέγιστα από τον πλητ-
τόµενο, χειµαζόµενο µέσα στην κρίση ελληνικό λαό µε τις τρεις
ανακεφαλαιοποιήσεις κατά το προηγούµενο χρονικό διάστηµα,
το οποίο δείχνει σήµερα να µην εναρµονίζεται σε καµµία περί-
πτωση µε την κοινωνική πραγµατικότητα. 

Αυτό άλλωστε δεν µου το επισηµαίνουν οι συµπατριώτες µου
επιχειρηµατίες στη Φθιώτιδα, κύριε Υπουργέ, οι οποίοι παραπο-
νούνται ότι ακόµη και βιώσιµες µέχρι πρότινος και υγιείς επιχει-

ρήσεις δεν έχουν πρόσβαση σε τραπεζικό δανεισµό ή σε άλλα
χρηµατοδοτικά εργαλεία, διότι εκτός των άλλων πραγµατοποιεί-
ται εκ µέρους των τραπεζών µία κατά το δοκούν ερµηνεία των
σχετικών κανονισµών, αλλά το µαρτυρούν και οι ίδιοι οι Υπουργοί
της Κυβέρνησης, όπως ο κ. Γεωργιάδης, όπου µε δηλώσεις του
προσπαθεί να τραβήξει το αυτί -να πω χαρακτηριστικά- των τρα-
πεζών.

Και είναι, πράγµατι, απορίας άξιο, καθώς πολλοί συνάδελφοι
σε αυτή την Αίθουσα από όλα τα πολιτικά κόµµατα κάνουν λόγο
για την ανάγκη να ανταποκριθεί το τραπεζικό σύστηµα και να
στηρίξει τις µικροµεσαίες επιχειρήσεις και από την άλλη, η µι-
κροµεσαία επιχειρηµατικότητα να εισπράττει τη συνεχιζόµενη
προκλητική απροθυµία του τραπεζικού συστήµατος.

Όταν καλείτε από το Βήµα της Βουλής τις µικροµεσαίες επι-
χειρήσεις να αναλάβουν τις ευθύνες τους απέναντι στους εργα-
ζοµένους τους, µε σκοπό να αποφύγουµε ένα νέο κύµα
απολύσεων, όπως αυτό του περασµένου Μαρτίου, πρέπει προ-
ηγουµένως η ίδια η Κυβέρνηση να έχει κάνει εκείνες τις αποφα-
σιστικές παρεµβάσεις προκειµένου να θωρακίσει την ευρυθµία
της αγοράς εργασίας, συµπαρασύροντας έτσι και τα συναρµό-
δια Υπουργεία, ώστε να µην απορρυθµίζεται, όπως γίνεται σή-
µερα, η αγορά εργασίας και οι εργασιακές σχέσεις.

Άλλωστε, είµαστε µια χώρα bank-based, όπως είπε και αρµό-
διος Υπουργός και ως εκ τούτου είναι µείζον θέµα η έναρξη και
διεξαγωγή µιας τέτοιας συζήτησης. Η µη συµµόρφωση µε τα θε-
σµοθετηµένα είναι µείζον θέµα το οποίο -αν θέλετε- υποβαθµίζει
και το κύρος των ίδιων των Υπουργών που εισηγούνται τα προς
ψήφιση νοµοσχέδια, καθώς και της Βουλής εν όλω, η οποία και
εν τέλει νοµοθετεί. Το χρηµατοδοτικό κενό το οποίο όλοι ανα-
γνωρίζουµε ότι υπάρχει κάνει τις µικροπιστώσεις ένα ζωτικής ση-
µασίας εργαλείο για τη βιώσιµη ανάπτυξη, έναν θεσµό που
οφείλει να συνοδευτεί εξαρχής από προϋποθέσεις επιτυχούς
εξέλιξης, µακριά από πρακτικές που χαρακτήρισαν τα χρόνια
προ των µνηµονίων, µακριά από αδιαφάνεια πελατειακές σχέσεις
και λογικές που θα υπονοµεύσουν εκ νέου τα επόµενα χρόνια.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στον ΣΥΡΙΖΑ εστιάζουµε στην
ουσία και όχι στη φρασεολογία. Και είµαστε θετικώς διακείµενοι
προς το σηµερινό νοµοσχέδιο, διατηρώντας ταυτόχρονα την πε-
ποίθηση ότι ο προγραµµατικός µας λόγος απαντά στα κρίσιµα
ζητήµατα της εποχής και πάντα µε πρόταγµα το συµφέρον των
µικροµεσαίων επιχειρήσεων, των αυτοαπασχολούµενων και των
εργαζοµένων τους.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κι εµείς ευχαριστούµε
πολύ, κύριε Σαρακιώτη. 

Τον λόγο έχει ο κ. Ξενοφώντας Μπαραλιάκος από τη Νέα Δη-
µοκρατία, για επτά λεπτά.

ΞΕΝΟΦΩΝ (ΦΩΝΤΑΣ) ΜΠΑΡΑΛΙΑΚΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε
Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Παρακαλώ. 
ΞΕΝΟΦΩΝ (ΦΩΝΤΑΣ) ΜΠΑΡΑΛΙΑΚΟΣ: Σας εύχοµαι χρόνια

πολλά. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστώ πολύ. 
ΞΕΝΟΦΩΝ (ΦΩΝΤΑΣ) ΜΠΑΡΑΛΙΑΚΟΣ: Κύριε Υφυπουργέ, κυ-

ρίες και κύριοι συνάδελφοι, τις τελευταίες ηµέρες οι Βουλευτές
και τα στελέχη της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης επιδεικνύουν ιδι-
αίτερη ευαισθησία για την επιχειρηµατικότητα και προσπαθούν,
ανεπιτυχώς βέβαια, να αποδείξουν ότι η Κυβέρνηση δεν κάνει
αρκετά για να στηρίξει τις µικρές και µεσαίες επιχειρήσεις. 

Έπειτα από τεσσεράµισι χρόνια εξοντωτικής φορολογικής πο-
λιτικής απέναντι στην επιχειρηµατικότητα, έπειτα από αλλεπάλ-
ληλα επαχθή µέτρα, διόγκωση της γραφειοκρατίας και
εξάπλωση των κρατικιστικών ιδεοληψιών της Αριστεράς, θυµή-
θηκαν σήµερα τους επιχειρηµατίες και τους εργαζόµενους, µε
τη γνωστή πάντα υποκρισία που τους διακρίνει σε όλα τα επί-
πεδα.

Για εµάς, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η επιχειρηµατικότητα
δεν αποτελεί πεδίο πολιτικών τακτικισµών. Δεν προωθούµε ευ-
καιριακές λύσεις για να προσεταιρίσουµε εκλογικό κοινό και
αφού υφαρπάξουµε την ψήφο τους να εφαρµόσουµε τις πιο
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σκληρές αντιεπιχειρηµατικές πολιτικές. Το επιχειρείν αποτελεί
πυρήνα της φιλελεύθερης οικονοµικής µας θεώρησης. Για εµάς
οι επιχειρηµατίες παράγουν πλούτο, δηµιουργούν θέσεις εργα-
σίας, διαχέουν το εισόδηµα, ενισχύουν τη µεσαία τάξη και εξα-
σφαλίζουν έσοδα για το κράτος.

Ακριβώς γι’ αυτόν τον λόγο η πολιτική µας στοχεύει στην άρση
όλων των προσκοµµάτων που εµποδίζουν τη σύννοµη και ολό-
πλευρη επενδυτική δραστηριότητα. Δηµιουργούµε συνθήκες
ρευστότητας σε ένα υγιές τραπεζικό σύστηµα και παρέχουµε
επιπρόσθετα χρηµατοδοτικά εργαλεία, για να στηρίξουµε ακόµη
περισσότερο όσους επλήγησαν από την επιδηµιολογική κρίση,
όσοι προσπαθούν να κρατήσουν τις επιχειρήσεις τους όρθιες και
να επανέλθουν στην κερδοφορία και όσους αρχίζουν σήµερα το
επιχειρηµατικό τους όνειρο.

Κι αυτό ακριβώς, κυρίες και κύριοι, πράττουµε µε το παρόν νο-
µοσχέδιο. Ως άνθρωπος ο οποίος προέρχεται από τον χώρο των
επιχειρήσεων, που αντιλαµβάνεται τις προκλήσεις και τις δυσχέ-
ρειες ενός επιχειρηµατία να υλοποιήσει το επιχειρηµατικό του
πλάνο, πολύ συχνά βρέθηκα αντιµέτωπος µε ένα επιτακτικό ερώ-
τηµα πολλών ανθρώπων της αγοράς, οι οποίοι αναζητούν κατάλ-
ληλες λύσεις για να τολµήσουν το βήµα παραπέρα.

Το νοµοσχέδιο των µικροχρηµατοδοτήσεων απαντά στα αρ-
χικά ερωτήµατα που δεχόµαστε, από τους νέους κυρίως ανθρώ-
πους που επιθυµούν να επιχειρήσουν, να κάνουν τη δική τους
start-up εταιρεία, θέτοντας σε εφαρµογή το δικό τους επιχειρη-
µατικό σχέδιο.

Έρχεται να δώσει λύσεις στο πρωτεύον ερώτηµα, στον πιο βα-
σικό και κύριο ανασταλτικό παράγοντα της έναρξης µιας επιχει-
ρηµατικής δραστηριότητας, που δεν είναι άλλος από την εύρεση
του αρχικού κεφαλαίου. Οι καλές επιχειρηµατικές ιδέες θα µεί-
νουν για πάντα ιδέες, σχέδια επί χάρτου κλειδωµένα σε ένα συρ-
τάρι, εάν δεν υπάρξει η δυνατότητα για εύκολη πρόσβαση στο
αρχικό τουλάχιστον απαιτούµενο κεφάλαιο.

Οι διατάξεις για τις χρηµατοδοτήσεις των 25.000 ευρώ διευ-
ρύνουν το πλαίσιο ρευστότητας προς τον επιχειρηµατικό κόσµο
και παρέχουν τη δυνατότητα σε περισσότερες επιχειρήσεις, κυ-
ρίως στις µικρές αλλά και σε φυσικά πρόσωπα, να υλοποιήσουν
τις ιδέες τους µε ευνοϊκούς όρους υπό τη στιβαρή εποπτεία της
Τραπέζης της Ελλάδος, χωρίς το ασφυκτικό πλαίσιο των εµπράγ-
µατων εξασφαλίσεων που απαιτούνται στο τραπεζικό σύστηµα.

Επιτυγχάνεται µε αυτόν τον τρόπο ένα διττός σκοπός. Αφ’
ενός διευκολύνεται η χρηµατοδότηση της επιχειρηµατικότητας
και ενισχύεται η ρευστότητα στην αγορά, αφ’ ετέρου δηµιουρ-
γείται ασφάλεια στις συναλλαγές, επεκτείνεται ο παραγωγικός
ιστός και το κράτος ρυθµίζει τα απαραίτητα, διατηρώντας τον
γνήσιο επιτελικό του χαρακτήρα.

Η µακρά διάρκεια αποπληρωµής, ο ευέλικτος και αποτελεσµα-
τικός τρόπος προσδιορισµού των επιτοκίων, η δυνατότητα πρό-
ωρης εξόφλησης, η ταυτόχρονη παροχή συµβουλευτικών
υπηρεσιών προς επιχειρηµατίες και η ένταξη των κατ’ επάγγελµα
αγροτών στις σχετικές πιστώσεις αποτελούν ασφαλή και επαρκή
εχέγγυα για τη δηµιουργία µιας πρακτικής η οποία είναι ευρέως
διαδεδοµένη, µε µεγάλη επιτυχία µάλιστα, εδώ και χρόνια στο
εξωτερικό.

Σε µια τόσο κρίσιµη συγκυρία, στο µεταίχµιο της αναπροσαρ-
µογής του παραγωγικού µοντέλου της χώρας µας, παρέχουµε
ίσες ευκαιρίες, δηµιουργούµε µια αφετηρία και ένα ευνοϊκό ση-
µείο εκκίνησης για όλους. Εφαρµόζουµε µια φιλελεύθερη πολι-
τική µε βαθύ κοινωνικό αποτύπωµα, το οποίο δεν έχει τα
χαρακτηριστικά επιδόµατος, αλλά την προοπτική ανάπτυξης
µέσα από την αξιοποίηση των προσωπικών δυνατοτήτων αλλά
και των δεξιοτήτων των Ελλήνων. 

Θα ήθελα να συγχαρώ την ηγεσία του Υπουργείου Οικονοµι-
κών που αφουγκράζεται τα προβλήµατα της πραγµατικής οικο-
νοµίας, προβληµατίζεται για τις ανάγκες της αγοράς και δίνει
άµεσα και αποτελεσµατικά λύσεις, οι οποίες είναι και ρηξικέλευ-
θες και συνεπείς προς τις ιδέες και τις αρχές µας. Συνεχίζουµε
βήµα-βήµα, ακόµα πιο έντονα, µε υπευθυνότητα και σύνεση να
ξεδιπλώνουµε το σχέδιό µας και το µεταρρυθµιστικό µας έργο
για την Ελλάδα του αύριο.

Σας ευχαριστώ.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και εµείς ευχαρι-

στούµε, κύριε Μπαραλιάκο.
Τον λόγο έχει ο κ. Δηµήτρης Κούβελας από τη Νέα Δηµοκρα-

τία, για επτά λεπτά.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΒΕΛΑΣ: Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-

εδρε, και χρόνια πολλά. Εύχοµαι υγεία και κάθε καλό σε εσάς
προσωπικά για την ονοµαστική σας εορτή.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστώ πολύ. Και
εσείς ό,τι επιθυµείτε µέσα από την καρδιά µου.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΒΕΛΑΣ: Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι
Βουλευτές, πριν από µερικές εβδοµάδες, στις 12 Ιουνίου µια
εξαιρετικά σηµαντική συζήτηση διεξήχθη εδώ στην Αίθουσα της
Ολοµέλειας για την εθνική οικονοµία. Διαβάζω από τα επίσηµα
Πρακτικά της Βουλής. Τον λόγο έχει ο Πρωθυπουργός της προ-
ηγούµενης κυβέρνησης, ο κ. Τσίπρας: 

«Καταθέσαµε πριν τις ευρωεκλογές -και µετά έγιναν εθνικές
εκλογές, δεν το ψηφίσαµε- έναν νόµο για τις µικροπιστώσεις
µέσω της αναπτυξιακής τράπεζας, έτσι ώστε µόνο µε ένα «µπίζ-
νες πλαν» να µπορεί κάθε επιχειρηµατίας να ρίξει στη δουλειά
του τα χρήµατα αυτά, να πάρει µέχρι 25.000 ευρώ. Εσείς, κύριε
Μητσοτάκη, όσα και να µας πείτε σήµερα, είναι βέβαιο ότι συγ-
κρούεστε µε µια πραγµατικότητα που µέρα µε τη µέρα θα γίνει
χιονοστιβάδα».

Τώρα αν σας προκαλεί απορία η τελευταία αναφορά του
πρώην Πρωθυπουργού και εµάς τελικά µας λύνεται µια απορία,
κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, του ΣΥΡΙΖΑ, διότι όπως φαίνεται,
όπως έχουµε διαπιστώσει αυτόν τον ένα χρόνο σχεδόν διακυ-
βέρνησης από τη Νέα Δηµοκρατία, πια και εσείς θέλατε όλα να
τα κάνετε, όλα τα είχατε σχεδιάσει, όλα τα είχατε συζητήσει, όλα
τα είχατε αποφασίσει αλλά τελικά δεν προλάβατε. Σας πρόλαβαν
αντίθετα οι εκλογές του περασµένου Ιουλίου του 2019. Ως διά
µαγείας, δηλαδή, για τεσσεράµισι χρόνια ό,τι καταπληκτικό σκε-
φτόσασταν για την ελληνική οικονοµία, την ελληνική κοινωνία, τα
εθνικά µας θέµατα, δεν προλάβατε να το υλοποιήσετε, δεν προ-
λάβατε να το ψηφίσετε καν, διότι οι εκλογές στάθηκαν εµπόδιο.
Μα, οι εκλογές αποφασίστηκαν από εσάς, οι πρόωρες εκλογές,
από την κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ. Άρα, τελικά, ήταν µάλλον η δικαιο-
λογία σας και όχι εµπόδιο. Ήταν η δικαιολογία σας, κυρίες και
κύριοι συνάδελφοι του ΣΥΡΙΖΑ.

Από την ίδια συζήτηση ο σηµερινός Πρωθυπουργός, Κυριάκος
Μητσοτάκης, διαβάζω από τα Πρακτικά της Βουλής και πάλι: «Να
ξεκινήσω µε το ζήτηµα των µικροπιστώσεων. Πράγµατι η Κυβέρ-
νηση παρέλαβε από εσάς ένα σχέδιο νόµου σχετικά µε τις µικρο-
πιστώσεις. Εµείς το επικαιροποιούµε και το στέλνουµε άµεσα
προς ψήφιση στην Εθνική Αντιπροσωπεία. Αυτόν τον θεσµό τον
θεωρούµε πολύ σηµαντικό, χωρίς τις βαριές γραφειοκρατικές
διαδικασίες και, κυρίως, χωρίς τις εγγυήσεις που συνήθως η
επαφή µε το τραπεζικό σύστηµα αναπόφευκτα συνεπάγεται».

Συνέχεια της συζήτησης αυτής, το ίδιο βράδυ, µε το που κα-
τέβηκε από το Βήµα ο Πρωθυπουργός Κυριάκος Μητσοτάκης
κατατέθηκε στη Βουλή το νοµοσχέδιο το οποίο συζητήθηκε την
προηγούµενη βδοµάδα στην αρµόδια επιτροπή, εισήχθη στην
Ολοµέλεια και σήµερα ψηφίζεται. Γιατί τα λέω όλα αυτά, κυρίες
και κύριοι Βουλευτές; Γιατί επιβάλλεται πλέον µέσα σ’ αυτή την
Αίθουσα να µιλάµε µε όρους πολιτικής αξιοπιστίας, αν θέλουµε
και πάλι να κερδίσουµε την εµπιστοσύνη των πολιτών, ως πολι-
τικό σύστηµα, ως πολιτικά κόµµατα, ως γυναίκες και άνδρες πο-
λιτικοί.

Αυτή η Κυβέρνηση, όµως, της Νέας Δηµοκρατίας, εδώ και
έναν χρόνο µε πρώτο τον Πρωθυπουργό, Κυριάκο Μητσοτάκη,
δεν κάνει τίποτα άλλο παρά να θέτει ισχυρές βάσεις πολιτικής
εντιµότητας, αξιοπιστίας και αποφασιστικότητας.

Οι πολιτικές αγκυλώσεις αλλά και τα γινάτια του παρελθόντος
που τόσο κακό έκαναν στη χώρα µας, δεν έχουν καµµία θέση
στην Ελλάδα του σήµερα. Μακριά από εµάς, που οραµατιζόµα-
στε ένα καλύτερο µέλλον. Και βέβαια δεν αναφέροµαι καθόλου
στην περίοδο της πανδηµίας και τον τρόπο που η Κυβέρνησή µας
αντιµετώπισε αυτό το κακό. Αναφέροµαι µόνο σε επίπεδο προ-
εκλογικών εξαγγελιών µας, σχεδιασµού και υλοποίησης αυτών. 

Ας έρθουµε στο παρόν σχέδιο νόµου. Έχουν ήδη ειπωθεί

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΟΑ’ - 30 ΙΟΥΝΙΟΥ 2020 15667



πολλά από τους συναδέλφους. Έχω τώρα την χαρά να κλείνω σή-
µερα την συζήτηση. Εγώ θα σταθώ µόνο στα εξής: αυτό το σχέδιο
νόµου αποτελεί µια συνέχεια των προηγούµενων κυβερνητικών
στοχευµένων πολιτικών, προκειµένου να τονωθεί ο παραγωγικός
ιστός της χώρας µας, να ενισχυθεί η παραγωγικότητα, µε στόχο
την ανάπτυξη και να καλλιεργηθεί η υγιής επιχειρηµατική κουλ-
τούρα στους πολίτες. Έτσι όµως, όπως έχουν εξελιχθεί τα πράγ-
µατα έχει και έναν πρόσθετο στόχο, που δεν είναι άλλος από το
να αναχαιτίσουµε αυτή την ύφεση, η οποία, δυστυχώς, είναι προ
των πυλών, απειλεί όλες τις οικονοµίες του πλανήτη και φυσικά
θα αγγίξει και την ελληνική οικονοµία.

Βέβαια, στο πρώτο τρίµηνο του 2020 η Ελλάδα µε βάση τα επί-
σηµα νούµερα είχε ύφεση που έφτανε µόλις στο 0 9%, δηλαδή
ούτε 1%, ενώ ο κοινοτικός µέσος όρος ήταν τουλάχιστον τέσσε-
ρις φορές επάνω, δηλαδή στο 3,2%. Αυτό αποδεικνύει ότι µέχρι
σήµερα ή αν θέλετε µέχρι τις αρχές του 2020, πριν από την παν-
δηµία, το οικονοµικό σχέδιο της Κυβέρνησης και κυρίως η εφαρ-
µογή του, οι αποφάσεις που είχαν ληφθεί αλλά και η υλοποίησή
τους, ήταν προς τη σωστή κατεύθυνση.

Η επανεκκίνηση της ελληνικής οικονοµίας, µετά την πρωτο-
φανή υγειονοµική κρίση, η οποία έχει πλήξει όλο τον πλανήτη
δεν µπορεί να γίνει µε ευχολόγια. Είναι ένα µεγάλο στοίχηµα.
Θέλει όµως, πίστη στις δυνάµεις µας και βέβαια, θέλει και εθνική
αλληλεγγύη. Είναι µια εξίσωση για γερούς λύτες. Βέβαια, έχει
αποδειχθεί ότι η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας είναι ικανή
να λύνει πολύ δύσκολους γρίφους σε όλα τα επίπεδα, σε όλα τα
ζητήµατα προς όφελος των πολιτών. Αυτή τη στιγµή, λοιπόν,
αφήνουµε κοµµατικές ιδεολογίες, δεν αναφέροµαι σε πολιτικές
οι οποίες έχουν σαν στόχο την καλύτερη επόµενη µέρα για τους
πολίτες, αφήνουµε κοµµατικές προσεγγίσεις και βλέπουµε πώς
θα δώσουµε άµεσα τη δυνατότητα στις επιχειρήσεις να επανα-
λειτουργήσουν αυτή την περίοδο. Η ανάγκη δηµιουργίας νέων
θέσεων εργασίας είναι επίσης κάτι πάρα πολύ σηµαντικό και στό-
χος, βέβαια, η µικρότερη δυνατή συρρίκνωση του ΑΕΠ, η µικρό-
τερη δυνατή ύφεση.

Αυτόν ακριβώς τον στόχο έχει το παρόν σχέδιο νόµου και, βέ-
βαια, είναι στην κορυφή του ζητούµενου η ενίσχυση των µικρών
και µεσαίων επιχειρήσεων, αυτών που έχουν ήδη νιώσει την ελά-
φρυνση των φορολογικών τους υποχρεώσεων, έχουν ήδη δει ή
νιώσει κίνητρα τα οποία θα δώσουν µια ώθηση στην προσπάθεια
τους, έρχεται και αυτό το εργαλείο το οποίο είναι στη βάση των
καλών ευρωπαϊκών πρακτικών, για να δώσει ενίσχυση µέχρι 25
000 ευρώ στις µικρές και µεσαίες επιχειρήσεις.

Έτσι, λοιπόν, δεν είναι η ελίτ τις οποίες έχουµε στον νου µας
να ευνοήσουµε. Είναι η δυνατότητα ισότιµης πρόσβασης στον
τραπεζικό δανεισµό των µικρών που επιδιώκουµε µε αυτό το σχέ-
διο νόµου. Προφανώς και σας καλώ όλους να το υπερψηφί-
σουµε. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κι εµείς ευχαρι-
στούµε.

Έκλεισε ο κύκλος των οµιλητών. Ωστόσο, επειδή πρέπει να κά-
νουµε µια µικρή διακοπή για να καθαριστεί η Αίθουσα, θα δώσω
τον λόγο στον βιαστικό Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο της Νέας
Δηµοκρατίας, κ. Χρήστο Μπουκώρο για δύο λεπτά και µετά να
το πάµε ανάποδα, όπως είναι η διαδικασία.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, σας διακρίνει το χι-
ούµορ. Η βιασύνη όταν είναι η σειρά δεν υφίσταται και µάλιστα,
όταν έχει ζητηθεί ο λόγος εγκαίρως.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Πώς! Θα µπορούσα
να κάνω τη διακοπή και µετά να µιλήσετε.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Σε κάθε περίπτωση, εγώ το αντιλαµ-
βάνοµαι ως διάθεση χιούµορ. Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Όχι, είστε βιαστικός.
Αλλιώς θα έπρεπε να κάνω τη διακοπή. Μη µε ευχαριστήσετε
όµως, δεν πειράζει.

Ορίστε, έχετε τον λόγο.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Γίναµε µάρτυρες καθ’ όλη τη διάρ-

κεια της διαδικασίας µιας ασταθούς και αδύναµης κριτικής, κυ-
ρίως, από την πλευρά της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης, η οποία

επιχείρησε να αγγίξει ευρύτερα ζητήµατα και όχι τόσο το νοµο-
σχέδιο, το οποίο συζητάµε σήµερα. Αντιλαµβάνοµαι τη δυσκολία
στην οποία έχει περιέλθει εξαιτίας της επικαιρότητας η Αξιωµα-
τική Αντιπολίτευση, όταν ακούει τον κ. Φίλη στην πολιτική επι-
τροπή να τους ανακαλεί στην τάξη και να τους λέει ότι το
βρώµικο 89 βρίσκεται µόνο στο µυαλό τους. Αντιλαµβάνοµαι τη
δυσκολία τους, κύριε Πρόεδρε, όταν ακούνε το κορυφαίο και κα-
ταξιωµένο στέλεχος τους, τον κ. Παπαδόπουλο, να λέει σε συ-
νέντευξή του ότι «κάποια στελέχη του ΣΥΡΙΖΑ δεν κατόρθωσαν
να αποφύγουν τον πειρασµό της προσπάθειας επηρεασµού της
δικαιοσύνης». Και αυτή είναι µια πολύ σηµαντική δήλωση, όταν
προέρχεται από ένα στέλεχος της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης.
Όταν ακούν τον πολιτικό τους πρόγονο, τον Νίκο Κωνσταντό-
πουλο, να τους λέει ότι αυτό που επιχειρούν είναι µια προσπά-
θεια εκµετάλλευσης και ανιστόρητο πολιτικά, αντιλαµβάνοµαι,
λοιπόν, ότι ψελλίζουν κάποιες δικαιολογίες και κάποια επιχειρή-
µατα για τα όσα βλέπουµε να κατακλύζουν την επικαιρότητα τον
τελευταίο καιρό. Η αδυναµία στην οποία έχει περιέλθει η Αξιω-
µατική Αντιπολίτευση ανάγεται στα έργα και στις ηµέρες τους. 

Και για να έρθουµε στο νοµοσχέδιο το οποίο συζητάµε, να πω
ότι δεν άκουσα κάποια κριτική. Η µόνη κριτική ήταν ότι η Νέα Δη-
µοκρατία, η Κυβέρνηση του Κυριάκου Μητσοτάκη, κρατάει το νο-
µοσχέδιο έναν χρόνο στα συρτάρια, ενώ ταυτοχρόνως µας
κατηγορούν ότι δεν ήταν και στο πρόγραµµά µας. Δηλαδή, η κυ-
βέρνηση ΣΥΡΙΖΑ που ήταν στο πρόγραµµά της και το κρατούσε
το νοµοσχέδιο τεσσεράµισι χρόνια στα συρτάρια; Τι έχει να πει;
Δεν πρόλαβε; Μήπως δεν υπήρχε ανάγκη χρηµατοδοτήσεων µι-
κρών και πολύ µικρών επιχειρήσεων στα τεσσεράµισι χρόνια της
κυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ; Μπορείτε να µου δείξετε έστω µία µικρή
επιχείρηση που δανειοδοτήθηκε επί τεσσεράµισι χρόνια; Το µόνο
που υπέστησαν οι µικρές και πολύ µικρές επιχειρήσεις επί των
ηµερών της διακυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ, ήταν µια αέναη υπερφορο-
λόγηση, ένα κύµα κατασχέσεων που ξεπέρασαν κάθε ρεκόρ και
αν θέλετε και δηλώσεις του τύπου «όποιος δεν µπορεί, να το
κλείσει… και δεν σηµαίνει ότι έχεις ένα µαγαζάκι… και είσαι επι-
χειρηµατίας». Αυτά λέγονταν εδώ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
σ’ αυτή την Αίθουσα.

Η εχθρότητα της κυβερνητικής σας πολιτικής για την µικροµε-
σαία επιχειρηµατικότητα ήταν πρωτοφανής. Στοχοποιήσατε επί
τεσσεράµισι χρόνια ως ταξικούς εχθρούς τον µανάβη, τον µπα-
κάλη, τον µικροεπιχειρηµατία, τον ελεύθερο επαγγελµατία, του
δώσατε τον τίτλο «το κίνηµα της γραβάτας» που είναι απέναντι
από τις λαϊκές διεκδικήσεις. Αν όλοι αυτοί δεν συνθέτουν τον ελ-
ληνικό λαό, τότε ποιοι τον συνθέτουν; Αυτά κάνατε και έρχεστε
σήµερα να πείτε ότι συµφωνείτε µε το περιεχόµενο του νοµοσχε-
δίου και ότι εν πάση περιπτώσει επί της αρχής θα το ψηφίσετε,
προσπερνώντας τις ευθύνες σας για τη µεγάλη καθυστέρηση,
διότι είναι δεδοµένο ότι από τα χρόνια της κρίσης, και νωρίτερα
ακόµα, το τραπεζικό σύστηµα χωλαίνει στην Ελλάδα και οι ανάγ-
κες χρηµατοδότησης ήταν υπαρκτές και στον ίδιο βαθµό µε τις
σηµερινές.

Διαπράττετε όµως και ένα πολιτικό ολίσθηµα να επιχειρείτε
σήµερα εδώ να πείτε ότι θα αυξηθεί η ανεργία, ότι θα κλείσουν
οι επιχειρήσεις, ότι δεν θα επιτύχουµε τους αναπτυξιακούς στό-
χους του 4% και το άκουσα ιδιαίτερα από τους τελευταίους οµι-
λητές. Δηλαδή, πάτε να χρεώσετε στην Κυβέρνηση τις
επιπτώσεις της πανδηµίας. 

Αυτό πρώτα και πάνω από όλα αποκαλύπτει την υποκριτική
στάση του ΣΥΡΙΖΑ, που ενώ µέχρι σήµερα συµφωνούσε µε τη
διαχείριση της πανδηµίας σε υγειονοµικό επίπεδο, που όλοι γνω-
ρίζουµε ότι αυτή η πανδηµία έχει οικονοµικές επιπτώσεις όχι
µόνο στην Ελλάδα και στην Ευρώπη αλλά και σε ολόκληρο τον
κόσµο, κινούµενος από µικροπολιτικά ένστικτα έρχεται σήµερα
να χρεώσει στην Κυβέρνηση τις οικονοµικές επιπτώσεις της παν-
δηµίας.

Δεν αποποιούµαστε των ευθυνών µας. Θα τις αντιµετωπίσουµε
τις συνέπειες. Το εργαλείο που ψηφίζουµε σήµερα είναι το ένατο
στη σειρά για την αντιµετώπιση των συνεπειών κι όπως τα κατα-
φέραµε στην πανδηµία, θα τα καταφέρουµε και στην οικονοµία.

Όµως, επειδή ακριβώς, όπως είπα στην αρχή της τοποθέτη-
σής µου, πραγµατικά, ο ΣΥΡΙΖΑ µετέρχεται διαφόρων τεχνασµά-
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των µε αδύναµη κριτική για να ξεφύγει από τη δύσκολη θέση
στην οποία τον φέρνουν οι αποκαλύψεις του τελευταίου καιρού,
έρχεται σήµερα εδώ να κερδοσκοπήσει αυτό το µεσοδιάστηµα
που απαιτείται οπωσδήποτε για να αντιµετωπιστούν αυτές οι συ-
νέπειες.

Αυτό, αν θέλετε, δεν δείχνει µια ειλικρινή Αξιωµατική Αντιπο-
λίτευση που κάνει εποικοδοµητική αντιπολίτευση σε µια δύσκολη
συγκυρία για τη χώρα. Στα λόγια µόνο είστε συναινετικοί. Ψηφί-
ζετε ένα νοµοσχέδιο αναγκαστικά σήµερα, γιατί κάποτε το είχατε
σκεφτεί, κάποτε το είχατε πει, αλλά έµεινε κι αυτό µια από τις
ανεκπλήρωτες υποσχέσεις σας. Τελικά τις ιδέες σας δεν προλά-
βατε να τις εφαρµόσετε, εφαρµόσατε, όµως, τις αυταπάτες σας
µε τροµερές συνέπειες στην πραγµατική οικονοµία της χώρας.
Κι έρχεστε σήµερα να µας πείτε ότι είναι δικές σας ιδέες και γι’
αυτό τις ψηφίζετε. Η πραγµατική σας, όµως, στάση στρέφεται
εναντίον της αντιµετώπισης των προβληµάτων που δηµιούργησε
η πανδηµία και τα οποία προβλήµατα και οι επιπτώσεις επιχει-
ρούν να αντιµετωπίσουν εργαλεία σαν το σηµερινό.

Είναι αποκαλυπτική η στάση σας, κυρίες και κύριοι συνάδελ-
φοι, και καλόν θα ήταν να αναθεωρήσετε τη στρατηγική σας και
να επιτελέσετε τον ρόλο στον οποίο σας έταξε ο λαός στις τε-
λευταίες εκλογές.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κι εµείς ευχαρι-
στούµε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα κάνουµε τώρα µια µικρή δια-
κοπή για να καθαριστεί ο χώρος και να πάρετε µια ανάσα. Είστε
κι εσείς στην Αίθουσα τόσες ώρες.

Στη συνέχεια θα πάρει τον λόγο ο κ. Αρσένης.
(ΔΙΑΚΟΠΗ)

(ΜΕΤΑ ΤΗ ΔΙΑΚΟΠΗ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Tον λόγο έχει ο ειδι-

κός αγορητής από το ΜέΡΑ25, ο κ. Αρσένης για τρία λεπτά.
ΚΡΙΤΩΝ - ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υφυπουργέ, δυστυχώς, δεν µπορούσα να απαντήσω

καθώς δεν προβλέπει ο Κανονισµός σε αυτά που είπατε µετά την
οµιλία του κ. Βαρουφάκη. Πραγµατικά, όµως, το να θεωρείτε ότι
όλα τα κόκκινα δάνεια προκλήθηκαν το εξάµηνο της διαπραγµά-
τευσης είναι λίγο αστείο. Νοµίζω ότι δεν χρειάζεται να είναι κα-
νείς οικονοµολόγος για να το γνωρίζει αυτό. 

Να σας πω και κάτι απλό, επειδή εσείς µπορεί να µην έχετε
κόκκινο δάνειο. Οι πολίτες που έχουν κόκκινο δάνειο, κύριε Υφυ-
πουργέ, ξέρουν πώς προκλήθηκαν τα δάνειά τους µε τη φτωχο-
ποίηση των µνηµονίων, που συνεχίζεται, βέβαια, έως σήµερα και
µε αυτό που υπογράφετε, που δεσµευτήκατε να εφαρµόσετε µε
τα πρωτογενή πλεονάσµατα για το 2021.

Όµως πού να βρεθεί ντροπή σ’ αυτή την Αίθουσα, όταν συνε-
χίζετε να αρνείστε να ορίσετε πλαφόν επιτοκίου, ενώ ξέρουµε
ότι πάνω από το εξωτραπεζικό επιτόκιο της Τράπεζας της Ελλά-
δος είναι τοκογλυφία; Και όµως εσείς αυτή την τοκογλυφία νο-
µοθετείτε σήµερα. 

Και αναρωτιέµαι πώς ο ΣΥΡΙΖΑ δέχεται να ψηφίσει αυτό το νο-
µοσχέδιο. Θα ήθελα, πραγµατικά, να ακούσω την απάντηση του
ΣΥΡΙΖΑ. Ελλείψει πλαφόν επιτοκίου είναι ή δεν είναι ένα νοµο-
σχέδιο τοκογλυφίας αυτό; Και ποιος το υπερψηφίζει; 

Δεν βάζετε όριο στους τόκους υπερηµερίας, επιτρέπεται ανα-
τοκισµό παράνοµα. Όλα αυτά είναι ενάντια στις νοµολογίες των
δικαστηρίων. Επιτρέπεται ανατοκισµό όλων των χρεώσεων και
των τόκων υπερηµερίας. Δεν προβλέπεται, όπως ορίζει η νοµο-
λογία των δικαστηρίων, η µη µετακύλιση της εισφοράς προς το
δηµόσιο του ν.128/75, την ίδια στιγµή όµως καταργείτε την υπο-
χρέωση να δίνουν αυτή την εισφορά οι τράπεζες προς τον δη-
µόσιο προϋπολογισµό όσον αφορά δήµους και περιφέρειες.

Πραγµατικά πού να βρεθεί ντροπή σ’ αυτή την Αίθουσα; Νο-
µοθετείτε τοκογλυφία, κύριε Υφυπουργέ, και εµείς θα το κατα-
ψηφίσουµε προφανώς αυτό το νοµοσχέδιο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε πολύ,
κύριε Αρσένη και για την τήρηση του χρόνου.

Τον λόγο έχει ο ειδικός αγορητής από την Ελληνική Λύση, ο κ.
Βασίλειος Βιλιάρδος για τρία λεπτά.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, αναφέραµε τέσσερις βασικές αιτίες για τις

οποίες καταψηφίσαµε επί της αρχής το νοµοσχέδιο. Διορθώσατε
τη µια από αυτές τη δανειοδότηση των παράνοµων µεταναστών
και εν µέρει την άλλη, αφού εάν καταλάβαµε καλά θα συµµετέχει
στην επίβλεψη των µικροτραπεζών και το κράτος µαζί µε την
Τράπεζα της Ελλάδος. 

Δυστυχώς, δεν συνέβη το ίδιο µε το ανώτατο επιτόκιο δανει-
σµού που ζητήσαµε να καθοριστεί. Ακόµη χειρότερα αφήσατε
ως έχει το θέµα της απεριόριστης µόχλευσης των κεφαλαίων
τους. Παραδόξως δε τοποθετείτε στο αυριανό νοµοσχέδιο ανώ-
τατη µόχλευση για τις επενδυτικές τράπεζες το 150%, ενώ απε-
ριόριστο για τις µικροτράπεζες. Το θεωρείται αλήθεια λογικό;

Δεν απαντήσατε πάντως σε πολλές από τις ερωτήσεις µας,
όπως εάν θα αδειοδοτηθούν ως µικροτράπεζες οι εταιρείες κι-
νητής τηλεφωνίας, εάν προγραµµατίζεται Ρ2Ρ πλατφόρµες, εάν
η εισφορά του 0,6% του ν.128/75 αποδίδεται, πράγµατι, στο δη-
µόσιο, πού και πώς εγγράφεται στον προϋπολογισµό και διά-
φορα άλλα. 

Θα ήθελα, επιπλέον, να αναφερθώ σε τέσσερα σηµαντικά
άρθρα που δεν πρόλαβα. Στο άρθρο 20, είναι εύλογη η διαφή-
µιση και η εµπορική προώθηση αλλά ποιος θα την ελέγχει, αφού
δεν παρεµβάλλεται κάποια δηµόσια υπηρεσία, όπως η προστα-
σία του καταναλωτή; Η Τράπεζα της Ελλάδος µάλλον δεν έχει
την ικανότητα, γι’ αυτό και η εκπρόσωπός της ζήτησε στη δια-
βούλευση τη συµµετοχή της Γενικής Γραµµατείας του Υπουρ-
γείου Ανάπτυξης.

Στο άρθρο 21, είναι θετικό το ότι αναφέρεται πως στο πλαίσιο
των εισπράξεων πρέπει να συµφωνεί µε τον κώδικα δεοντολο-
γίας των τραπεζών. Είναι όµως υποχρεωτική η συµµόρφωση και
ποιες είναι οι ποινές για τις παραβάσεις;

Στο άρθρο 22, το Πρόγραµµα Δηµοσίων Επενδύσεων, το λέµε
συνεχώς, πρέπει να χρησιµοποιείται µόνο για επενδύσεις, όπως
και η αναπτυξιακή τράπεζα, για τίποτα άλλο σε καµµία περί-
πτωση για κοινωνικό έργο, όπως είναι στην ουσία το παρών όταν
και µόνο όταν αφορά ευάλωτες οµάδες.

Στο άρθρο 32 του Υπουργείου Οικονοµικών, αυτή τη φορά-
είναι θετικό το ότι δίνεται η δυνατότητα τµηµατικής πληρωµής
των τελών κυκλοφορίας και άρσης ακινησίας. Εντούτοις, θα πρέ-
πει να αφαιρεθούν και οι µήνες του lock down από τα τέλη, αφού
πρέπει να είµαστε δίκαιοι. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή) 

Κλείνοντας, θα αναφέρουµε επιγραµµατικά αυτά που ζήτησαν
οι δανειολήπτες κατά την ακρόαση των φορέων, τα οποία θα
έπρεπε οπωσδήποτε να ληφθούν σοβαρά υπ’ όψη. 

Πρώτον, σύµφωνα µε τις επιχειρήσεις, το κόστος δανεισµού
είναι πολύ υψηλό, διπλάσιο τουλάχιστον από τις υπόλοιπες
χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης, ενώ οι τράπεζες δεν τις χρηµα-
τοδοτούν ή τοποθετούν πολλά εµπόδια για να το αποφύγουν. Ως
εκ τούτου θα πρέπει να επέµβει η πολιτεία οπωσδήποτε η οποία
έχει κάθε δικαίωµα, πόσω µάλλον αφού διασώθηκαν τόσες
φορές οι τράπεζες µε τα χρήµατα των φορολογουµένων. 

Δεύτερον, απαίτησαν πολύ σωστά να είναι χαµηλό το επιτόκιο,
καθώς επίσης το συνολικό κόστος των µικρών χρηµατοδοτήσεων
µαζί µε το κόστος των συµβουλών να µην υπερβαίνει δηλαδή το
40% του κεφαλαίου. 

Τρίτον, να µην υπάρχει σύνδεση µε τον «ΤΕΙΡΕΣΙΑ», στον
βαθµό που θα αποκλείει τις δανειοδοτήσεις, αλλά µόνο για την
ενηµέρωση του δανειστή. 

Τέταρτον, να συµπεριληφθεί η Γενική Γραµµατεία Προστασίας
Καταναλωτών, κάτι που ζήτησαν κυρίως οι ιδιώτες, ενώ δεν φαί-
νεται να γίνεται αποδεκτό από την Κυβέρνηση, κατά την άποψή
µας κακώς. 

Πέµπτον, να αυξηθεί το όριο για leasing στις 50.000. 
Και τέλος, να υπάρχουν κριτήρια για τον έλεγχο της πιστολη-

πτικής ικανότητας των οφειλετών. 
Κατά την άποψή µας πρόκειται για σωστές τοποθετήσεις που

θα πρέπει να εφαρµοστούν µαζί µε το νοµοσχέδιο, αφού διαφο-
ρετικά δεν θα βοηθηθεί η επιχειρηµατικότητα και η κοινωνία αλλά
αντίθετα θα στραγγαλιστούν ακόµη περισσότερο. 
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Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κι εµείς ευχαρι-

στούµε, κύριε Βιλιάρδο. 
Τον λόγο έχει ο ειδικός αγορητής του Κοµµουνιστικού Κόµµα-

τος Ελλάδας, ο κ. Συντυχάκης για τρία λεπτά.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Δεν θα µπω στην ουσία του νοµοσχεδίου. Έτσι κι αλλιώς µε

τρεις συνεδριάσεις στην επιτροπή και δύο µέρες στην Ολοµέ-
λεια, νοµίζω ό,τι είχαµε να πούµε, τουλάχιστον εµείς ως Κοµµου-
νιστικό Κόµµα Ελλάδας, το είπαµε και, κυρίως, το λέµε κάθε
µέρα µε τους εργαζόµενους έξω, και στην προκειµένη περί-
πτωση µε τους αυτοαπασχολούµενους, τους µικρούς επαγγελ-
µατίες, εµπόρους και βιοτέχνες. Και εκεί θα δώσουµε τη µάχη.

Μας προξενεί όµως πολύ µεγάλη εντύπωση το εξής γεγονός.
Είναι ένα νοµοσχέδιο που κράτησε, πραγµατικά, σχεδόν δύο
εβδοµάδες. Καταθέσαµε πολύ συγκεκριµένες προτάσεις, κύριε
Ζαββέ, προς εσάς, ως Υπουργό της Κυβέρνησης. Δεν είναι κάτι
προσωπικό προς εσάς αλλά προς την Κυβέρνηση.

Αποφύγατε να απαντήσετε, να πάρετε καν θέση. Απορώ πώς
αντιλαµβάνεστε τον διάλογο και µεταξύ ποιων; Μόνο µε όσες πο-
λιτικές δυνάµεις είναι εντός των τειχών, δηλαδή του ΣΥΡΙΖΑ και
του ΚΙΝΑΛ; Έτσι αντιλαµβάνεστε τον διάλογο; 

Εµείς απευθυνθήκαµε σε εσάς µε πολύ συγκεκριµένες προτά-
σεις και επί του συγκεκριµένου που αφορά τις µικροχρηµατοδο-
τήσεις, δηλαδή την πρόταση, αποφεύγοντας την ίδρυση όλων
αυτών των εταιρειών σε ρόλο τοκογλύφου, να αναλάβει το κρά-
τος την ευθύνη, µε δική του ευθύνη, να παρέχει αυτές τις χρη-
µατοδοτήσεις στοχευµένα, προκειµένου να δώσει ανάσα στους
εκατοντάδες χιλιάδες αυτοαπασχολούµενους και µικρούς επιχει-
ρηµατίες. Δεν είπατε κουβέντα, ως µη γενόµενο. 

Σας κάναµε µετά πολύ συγκεκριµένες προτάσεις, που αφο-
ρούν µέτρα που, πραγµατικά, µπορούν να δώσουν ουσιαστική
ανάσα σ’ αυτούς τους εργαζόµενους, όπως για παράδειγµα την
επανένταξή τους στο αφορολόγητο των 12.000 ευρώ, την κατάρ-
γηση του τέλους επιτηδεύµατος, του ΕΝΦΙΑ, την απαλλαγή από
τους φόρους ατοµικής ασφάλισης, κανένα µέτρο αναγκαστικής
είσπραξης, εφορίες, τράπεζες ΔΕΚΟ και πάει λέγοντας. Πάλι
«φωνή βοώντος εν τη ερήµω»! 

Ξέρετε, το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας τοποθετείται πάντα
πολιτικά, κύριε Υπουργέ, µε οξύ τόνο, πολιτικά όµως, ποτέ σε
προσωπικό επίπεδο και χωρίς να κάνουµε µικρόψυχες, αν θέ-
λετε, προσωπικές επιθέσεις. Δεν είχατε όµως το πολιτικό θάρρος
ως οφείλατε, πέρα από τη διαφωνία. 

Η διαφωνία, βεβαίως, είναι διαφωνία. Εκπροσωπούµε δύο δια-
φορετικούς κόσµους, αλλά έπρεπε να είχατε το πολιτικό θάρρος
από το Βήµα της Βουλής να πάρετε θέση στις πολύ στοχευµέ-
νες, ρεαλιστικές και αναγκαίες προτάσεις τις οποίες σας κατα-
θέσαµε. 

Αρνηθήκατε επίσης –άρνηση είναι, όταν δεν τοποθετείσαι, ση-
µαίνει ότι αρνείσαι- να πάρετε θέση για την τροπολογία την οποία
καταθέσαµε. Δηλαδή ένα κοινοβουλευτικό κόµµα σας καταθέτει
µια τροπολογία. Θα µου πείτε, πιθανόν να το πείτε τώρα. Δεν έχει
κάποιο νόηµα τώρα, στο τέλος της οµιλίας σας, να τοποθετη-
θείτε, αν τοποθετηθείτε. 

Δηλαδή, περάσαµε τόσες µέρες. Δεν βρήκατε µία λέξη να
πείτε, αν συµφωνείτε µε την τροπολογία που αφορά την επανα-
φορά του µειωµένου συντελεστή ΦΠΑ στα νησιά του Αιγαίου, ένα
πάγιο αίτηµα που το καταργήσατε µε µνηµονιακούς νόµους εδώ,
στη Βουλή και την ίδια στιγµή εκεί, στον ΣΥΡΙΖΑ και το ΚΙΝΑΛ,
µιλούν για προοδευτική συµµαχία. 

ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Δεν µιλάµε εµείς…
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Εν πάση περιπτώσει, κάτι πα-

ρόµοιο.
ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Μην τα µπερδεύετε. 
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Κάτι παρόµοιο. Ξέρετε, αυτά τα

προοδευτικά, περί προόδου και συντήρησης κ.λπ., έχουν γίνει
«λάστιχο». Εδώ χάνει η µάνα το παιδί και το παιδί τη µάνα.

Σε κάθε περίπτωση είναι ένα νοµοσχέδιο για το οποίο συγκλί-
νετε, µε γεια σας, µε χαρά σας. Είναι δικαίωµα του καθενός, αλλά
την ίδια στιγµή ούτε εσείς, δηλαδή ούτε ο ΣΥΡΙΖΑ ούτε το ΚΙΝΑΛ,
δεν βρήκατε να πείτε µια κουβέντα ούτε για την τροπολογία του

ΚΚΕ ούτε για τις συγκεκριµένες προτάσεις που κάνουµε, που ση-
µαίνει ότι κινείστε στον ίδιο άξονα, στην ίδια γραµµή πλεύσης µε
τη Νέα Δηµοκρατία. Άρα, αυτά τα περί προοδευτικής συµµαχίας,
της προόδου κ.λπ., πάνε περίπατο. 

Εγώ κατανοώ τον κ. Υπουργό, ο οποίος έχει διατελέσει τρα-
πεζίτης και Υπουργός τώρα στην Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρα-
τίας. Προφανώς έχει σµιλευτεί στους χώρους αυτούς.
Προφανώς θα υπηρετήσει το τραπεζικό σύστηµα και θα το υπε-
ρασπίσει. 

Κατά συνέπεια, είναι και λογικό να εκφράζει και µια δυσανεξία
απέναντι σε αιτήµατα και στόχους και ανάγκες που έχουν εκα-
τοντάδες χιλιάδες αυτοαπασχολούµενοι, µικροµεσαίοι κ.λπ.. Άλ-
λωστε το οµολογήσατε ότι είναι το µαλακό υπογάστριο του
τραπεζικού συστήµατος. 

Δηλαδή, την ίδια στιγµή που «τρέχουν» δισεκατοµµύρια ρευ-
στότητας για τους µεγάλους, µε κρατικές εγγυήσεις, φοροαπαλ-
λαγές -τα γνωστά, τα είπαµε και στις συνεδριάσεις της
επιτροπής και της Ολοµέλειας- λέτε για µαλακό υπογάστριο. Δη-
λαδή αντιλαµβάνεται κάποιος ποιον τελικά υπηρετείτε και για
ποιο συγκεκριµένο σκοπό. 

Τι να κάνουµε; Είναι αυτό που σας είπα νωρίτερα, ότι εκπρο-
σωπούµε δύο διαφορετικούς κόσµους και δρόµους. Εσείς µε
τους τραπεζίτες και τους επιχειρηµατικούς οµίλους, εµείς είµα-
στε µε τους πολλούς. Αυτό κάνουµε. Υπηρετούµε τους πολλούς,
τους αυτοαπασχολούµενους, την εργατική τάξη -πριν από όλα
ως κόµµα της εργατικής τάξης- και τους φτωχούς αγρότες και
θα επιµείνουµε προς αυτή την κατεύθυνση. 

Άρα, είναι αβυσσαλέο το χάσµα µεταξύ µας, κύριε Υπουργέ,
όπως φυσικά και µε τα άλλα κόµµατα που κινείστε στον ίδιο
άξονα και την ίδια στρατηγική.

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε, κύριε

Συντυχάκη.
Τον λόγο έχει ο ειδικός αγορητής του Κινήµατος Αλλαγής κ.

Μιχάλης Κατρίνης. Αν και µπορεί να πει ό,τι θέλει σε ένα λεπτό,
θα του δώσω τρία λεπτά. 

Κύριε Κατρίνη, έχετε τον λόγο. 
ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Κατ’ αρχάς να συµφωνήσουµε όλοι σε αυτή την Αίθουσα ότι ο

πρωταγωνιστής της συζήτησης και αυτός που έχει πραγµατικά
ανάγκη να έχουµε γρήγορη εφαρµογή του νοµοσχεδίου για τις
µικροπιστώσεις, είναι η µικρή και µεσαία επιχειρηµατικότητα. Και
µπορεί να ξέχασαν στη Νέα Δηµοκρατία αυτό που έλεγαν ως αν-
τιπολίτευση, ότι οι µικροµεσαίοι επιχειρηµατίες φορολογήθηκαν
υπέρµετρα τα προηγούµενα χρόνια και χρειάζονται στήριξη.
Τώρα που είναι Κυβέρνηση στο Ταµείο Επιχειρηµατικότητας ΙΙ το
80% είναι εκτός, στο Ταµείο Εγγυοδοσίας ΙΙ είναι αποκλεισµένοι.
Γιατί; Γιατί έχουν φορολογικές, ασφαλιστικές ή τραπεζικές υπο-
χρεώσεις που έρχονται από το παρελθόν, από τη δεκαετία της
κρίσης, από την πενταετία της υπερφορολόγησης της προηγού-
µενης κυβέρνησης. 

Ωραία τα έλεγε η Νέα Δηµοκρατία ως αντιπολίτευση. Τώρα ως
Κυβέρνηση τους αφήνει στο έλεος των τραπεζών, να αποφασί-
σουν οι τράπεζες ποιες επιχειρήσεις µπορούν να πάρουν δάνειο
από τα εργαλεία ρευστότητας. 

Καµµία αναφορά στην προκαταβολή φόρου. Συγκεκριµένα,
εµείς έχουµε ζητήσει 50% µείωση για όλες τις επιχειρήσεις,
100% µείωση, µηδενική προκαταβολή για τις άµεσα πληττόµε-
νες.

Επιστρεπτέα προκαταβολή: Ζητάµε, επιτέλους, η Κυβέρνηση
να δώσει τουλάχιστον 1 δισεκατοµµύριο από τα ταµειακά διαθέ-
σιµα να στηρίξει τις επιχειρήσεις.

Ακατάσχετο σε επιχειρηµατικούς λογαριασµούς: Το ζητούν
όλοι οι επαγγελµατικοί φορείς. Ακόµα δεν έχουµε ακούσει τί-
ποτα.

Θα µπορούσαµε να µιλάµε, πραγµατικά, πάρα πολλή ώρα για
τα προβλήµατα που αντιµετωπίζουν οι επιχειρήσεις, για τις
οποίες µέρος της λύσης είναι το νοµοσχέδιο που συζητάµε σή-
µερα, του οποίου η συζήτηση νοµίζω ότι διεξήχθη σε πολύ καλό
κλίµα. Υπήρχαν παρατηρήσεις, υπήρχαν προτάσεις, υπήρχαν -
και θέλω να το αναγνωρίσω- και εκ µέρους του κ. Ζαββού πρω-
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τοβουλίες να αποδεχτεί αρκετές από τις προτάσεις. Νοµίζω ότι
είναι κοινή η αγωνία, κοινή η συνισταµένη, κοινός ο στόχος.

Όµως, δεν πρέπει, κύριε Υπουργέ, η Κυβέρνηση να απεµπολεί
το βασικό, ότι αυτή τη στιγµή οκτώ στις δέκα επιχειρήσεις είναι
εκτός ρευστότητας, τα εργαλεία που έχουν εξαγγελθεί δεν
έχουν φτάσει στην πραγµατική οικονοµία και αυτό είναι απλώς
µια ασπιρίνη σε ένα πολύ µεγάλο πρόβληµα, που θέλω να πι-
στεύω ότι δεν θα οδηγήσει -µετά από δέκα χρόνια κρίσης για δύο
µήνες κλεισίµατος της αγοράς- µία στις τρεις επιχειρήσεις να
βάλουν λουκέτο το επόµενο διάστηµα.

Όµως, κύριε Υπουργέ -για να µην καταχραστώ και την καλο-
σύνη του Προέδρου- εµείς σας κάναµε και συγκεκριµένες προ-
τάσεις για τα αναδροµικά των συνταξιούχων, για τη
φορολόγηση. Ζητήσαµε να µην υπάρχει καµµία επιβάρυνση. Ζη-
τήσαµε να απαλειφθεί αυτό το 20% που µπαίνει τόκος όσον
αφορά τη φορολόγηση αναδροµικών. Εξηγήσαµε γιατί θεω-
ρούµε ότι είναι άδικη αυτή η φορολόγηση. Ήρθε ο Υπουργός,
µας είπε το σκεπτικό του. Καµµία αλλαγή.

Δεύτερον, για τις τουριστικές επιχειρήσεις -και τελειώνω κύριε
Πρόεδρε- ζητήσαµε να περιληφθεί ο Οκτώβριος στους µήνες
που θα υπολογιστεί το 50% του ετήσιου κύκλου εργασιών µε
συγκεκριµένα επιχειρήµατα, γιατί αυτή είναι η αγορά και αυτοί
είναι οι πραγµατικοί όροι. Το ακούσατε. Δυστυχώς, το αγνοή-
σατε.

Θέλω να πιστεύω ότι αυτά που σήµερα, δυστυχώς, δεν νοµο-
θετείτε, σε µια επόµενη πρωτοβουλία θα τα φέρετε, γιατί αυτά
απηχούν και τις ανάγκες της αγοράς και νοµίζω ότι δίνουν, πραγ-
µατικά, απαντήσεις στα προβλήµατα τα οποία όσο περνά ο και-
ρός οξύνονται και οδηγούν σε αδιέξοδα.

Άρα, η συζήτηση αυτή παραµένει, συνεχίζει. Η µικροµεσαία
επιχειρηµατικότητα είναι ο πιο αδύναµος κρίκος των οικονοµικών
συνεπειών της κρίσης του κορωνοϊού. Πρέπει η Κυβέρνηση, επι-
τέλους, αυτό να το καταλάβει, να αφήσει τα πολλά λόγια και να
προχωρήσει σε ορισµένες πράξεις.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και εµείς ευχαρι-

στούµε, κύριε Κατρίνη.
Και να πάµε και στον κ. Χαράλαµπο (Χάρη) Μαµουλάκη, ο Κρη-

τικός του ΣΥΡΙΖΑ που περιµένει να µιλήσει.
Κύριε Μαµουλάκη, έχετε τρία λεπτά στη διάθεσή σας.
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ (ΧΑΡΗΣ) ΜΑΜΟΥΛΑΚΗΣ: Πράγµατι, περίµενα

και άκουγα σιωπών, κύριε Πρόεδρε.
Κατ’ αρχάς, επιτρέψτε µου µια παρατήρηση σύντοµα και εντός

του χρόνου και µια τοποθέτηση, µια παρατήρηση από τον προ-
λαλήσαντα συνάδελφο και Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο της
Νέας Δηµοκρατίας, τον κ. Μπουκώρο, που νοµίζω ότι ήταν, πραγ-
µατικά, µια τοποθέτηση, µια οµιλία του εκτός τόπου και χρόνου.
Εκτός τόπου ως προς το ζήτηµα που µας απασχολεί όχι µόνο σή-
µερα αλλά όλες αυτές τις δυόµισι εβδοµάδες. Θα αναλύσω πε-
ραιτέρω πόσο διεξοδικά κατεβλήθη προσπάθεια από όλες τις
πλευρές, από όλες τις παρατάξεις για να έχουµε ένα νοµοσχέ-
διο, ει δυνατόν, που να ανταποκρίνεται, να αντανακλά και να συγ-
κλίνει µέσα από µια σοβαρή ώσµωση προτάσεων, και να έχει
ουσιαστικά ένα αποτέλεσµα στην ίδια την κοινωνία και τις µικρο-
µεσαίες επιχειρήσεις.

Και φυσικά τι ακούσαµε; Δεν σας κρύβω ότι υπήρχε µια οσµή
ναφθαλίνης από το χθες, από το παλαιό πολιτικό σύστηµα, που
εµµένει πραγµατικά σε µια λογική, σε µια φρασεολογία, σε βερµ-
παλισµούς οι οποίοι ούτε συνάδουν µε το σήµερα ούτε απηχούν
τις ανάγκες της κοινωνίας, που όλοι γνωρίζουµε ότι βρισκόµαστε
σε µια πολύ κρίσιµη καµπή.

Όλα βαίνουν και όλα καταδεικνύουν ότι είµαστε πολύ κοντά
σε µια βαθύτατη ύφεση, σχεδόν κραχ το φθινόπωρο, και εδώ
ακούµε για ανταλλαγές ή πυρά -«πάρθια βέλη» θα τα χαρακτή-
ριζα- για ζητήµατα τα οποία και απασχολούν το χθες αλλά δεν
έχουν και τη µνήµη την οποία θα έπρεπε να έχουν.

Δεν θέλω, όµως, να καταχραστώ τον χρόνο και να αναλύσω
και να υπερβάλω στο ήδη κουρασµένο Σώµα περαιτέρω. Για
αυτά θα υπάρχουν και οι απαντήσεις στην κατάλληλη στιγµή.

Πάµε στην ουσία, πάω στο νοµοσχέδιο, κύριε Υπουργέ. Λοι-
πόν, χαίροµαι, κατ’ αρχάς, που αυτές οι αλυσιδωτές συνεδριά-

σεις, µεγάλης όµως διάρκειας -αν δεν κάνω λάθος δυόµισι εβδο-
µάδων- συνέπεσαν µε αυτό το νοµοσχέδιο του οποίου δεν αµφι-
σβητήθηκε διόλου η πατρότητα. Ήταν ένα πόνηµα του οποίου,
πράγµατι, η σύλληψη ξεκίνησε από το 2015 - 2016.

Η απάντηση, βέβαια, στον κ. Μπουκώρο που πρέπει να τη
δώσω τώρα, ευκαιρίας δοθείσης, είναι ότι φυσικά και δεν εφαρ-
µόστηκε, διότι κάποιοι κατάφεραν και έβαλαν τη χώρα στα µνη-
µόνια.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Ποιοι, άραγε;
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ (ΧΑΡΗΣ) ΜΑΜΟΥΛΑΚΗΣ: Έπρεπε, λοιπόν,

πρώτα να τη βγάλουµε από τα µνηµόνια για να µπορέσουµε…
ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Ποιοι, άραγε;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Σας παρακαλώ, κύριε

Μπουκώρο! Δεν σας διέκοψε.
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ (ΧΑΡΗΣ) ΜΑΜΟΥΛΑΚΗΣ: Είδατε διαφορά

στη λογική; Είδατε διαφορά στην πολιτική; Είδατε τη διαφορά
µας πώς είναι χαοτική σε θέµα αντίληψης και κουλτούρας;

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Ακριβώς.
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ (ΧΑΡΗΣ) ΜΑΜΟΥΛΑΚΗΣ: Και κάποιοι την

έβγαλαν, λοιπόν, τον Αύγουστο του 2018 και µπορέσαµε, επιτέ-
λους, να εφαρµόσουµε αυτή τη σύλληψη, όπερ και εγένετο. Όχι
µόνο συλλήφθηκε το νοµοσχέδιο και ωρίµασε αλλά βγήκε και
στη δηµόσια διαβούλευση.

Άλλωστε, πολλές από τις παρατηρήσεις -και πολύ καλά κά-
νατε, κύριε Υπουργέ- τις συµπεριλάβατε. Είναι παρατηρήσεις οι
οποίες προηγούντο και προέρχονταν από το 2019, από τη δική
µας διακυβέρνηση.

Επί της ουσίας υπάρχουν πολλές τροπολογίες, πολλές παρα-
τηρήσεις ετερόκλιτες ενδεχοµένως. Νοµίζω, όµως, ότι ο κύριος
κορµός, ο κύριος πυρήνας του νοµοσχεδίου παραµένει αναλλοί-
ωτος πλην κάποιων ελαχίστων εξαιρέσεων και µας δίδει τα εχέγ-
γυα να µπορούµε να πιστεύουµε ότι θα έχει και πρακτική
εφαρµογή. Διότι αυτό το οποίο γνωρίζετε πολύ καλά -και δεν το
λέµε εµείς, στον ΣΥΡΙΖΑ αλλά το λέει όλη η Ευρώπη- είναι ότι το
ζήτηµα δεν είναι η νοµοθέτηση. Το ζήτηµα είναι το «implementa-
tion», το ζήτηµα είναι η εφαρµογή του νόµου. Πιστεύω ότι µε τις
δικλίδες και τη θωράκιση την οποία έχει προχωρήσει το οικονο-
µικό επιτελείο -θέλω να πιστεύω και µε τις παρατηρήσεις και τις
συµβουλές, αν θέλετε, του συνόλου της Αντιπολίτευσης- νοµίζω
ότι είναι στη σωστή κατεύθυνση.

Κλείνοντας, θέλω να κάνω µια παρατήρηση σε ένα συγκεκρι-
µένο άρθρο, το οποίο σήµερα ο κ. Κατρίνης εκθείασε δεόντως
και γλαφυρά θα έλεγα αλλά οφείλω και εγώ να υπερθεµατίσω.

Μιλώ για το άρθρο 30, για τους συνταξιούχους και αυτό το πε-
ρίφηµο 20%, το οποίο, πραγµατικά, αποτελεί µια γάγγραινα και
ένα ανελαστικό εµπόδιο για τους ίδιους, ώστε να µπορέσουν να
αντεπεξέλθουν και να δοθεί και µια, αν θέλετε, βοήθεια σε µια
τόσο κρίσιµη χρονική στιγµή. Το timing νοµίζω ότι είναι επίκαιρο
όσο ποτέ και έστω και την ύστατη στιγµή θα ήθελα να το δείτε.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και εµείς ευχαρι-

στούµε.
Τον λόγο έχει ο κ. Σαλµάς για τρία λεπτά.
ΜΑΡΙΟΣ ΣΑΛΜΑΣ: Θα ξεκινήσω την τρίλεπτη τοποθέτησή µου

όπως ξεκίνησα την εισήγηση του σχεδίου νόµου.
Αυτό το σχέδιο νόµου έτυχε της ευρείας Πλειοψηφίας του Κοι-

νοβουλίου. Οφείλεται, πρώτον, στο γεγονός ότι ήταν σχέδιο
νόµου που έδειχνε συνέχεια του κράτους. Μια προηγούµενη αν-
τίθετης πολιτικής ιδεολογίας κυβέρνηση ετοίµασε ένα σχέδιο
νόµου και µια άλλα Κυβέρνηση, σηµερινή, το έφερε προς ψήφιση
και πιστεύω ότι θα είναι νόµος του κράτους σε λίγα λεπτά.

Δεύτερον, ήταν ένα σχέδιο που έριξε τις µεγάλες ιδεολογικές
διαφορές και έδειξε ότι ο ρεαλισµός κυριαρχεί.

Τρίτον, ήταν ένα σχέδιο νόµου που το ήθελε όλη η κοινωνία.
Εκφράστηκε αυτό µέσω όλων των φορέων που κλήθηκαν σε
ακρόαση στην επιτροπή.

Τέταρτον, ήταν ένας πολιτισµένος διάλογος. Εγώ θέλω να ευ-
χαριστήσω διά των εισηγητών τα κόµµατα του ΣΥΡΙΖΑ και του
Κινήµατος Αλλαγής που στήριξαν αυτό το σχέδιο νόµου αλλά να
ευχαριστήσω και τους υπόλοιπους εισηγητές των άλλων κοµµά-
των, που τοποθετήθηκαν µε προτάσεις τεκµηριωµένες ακόµη και
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αν δεν συµφωνούσαν µε το σχέδιο νόµου.
Κλείνοντας, για να χαριτολογήσουµε, γιατί αυτό το σχέδιο

νόµου δεν προσφέρεται για αντιδράσεις, είναι αυτό που λέµε,
ότι «έχεις κάθε δικαίωµα να λες τη γνώµη σου, αρκεί να συµφω-
νείς µε τη δική µας», όπως έλεγε ένας εισηγητής σε ένα αντί-
στοιχο νοµοσχέδιο πριν εκατό χρόνια.

Λοιπόν, σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και εµείς ευχαρι-

στούµε.
Τη διαδικασία θα κλείσει ο αρµόδιος Υφυπουργός, ο κ. Γεώρ-

γιος Ζαββός.
Νοµίζω, κύριε Υφυπουργέ, ότι τρία λεπτά είναι αρκετά.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΖΑΒΒΟΣ (Υφυπουργός Οικονοµικών): Μάλιστα,

κύριε Πρόεδρε και σας ευχαριστώ.
Κλείνουµε απόψε θα έλεγα, µια γόνιµη, εποικοδοµητική συζή-

τηση που ξεκίνησε εδώ και πάνω από δύο εβδοµάδες και κρά-
τησε και αρκετές δεκάδες ώρες και είδαµε ότι η Κυβέρνηση
άκουσε µε ανοιχτό µυαλό όλες τις απόψεις των κοµµάτων, των
φορέων και προσπαθήσαµε να απαντήσουµε, να συζητήσουµε
τις περισσότερες από αυτές τις απόψεις. Νοµίζω ότι έδειξε, κυ-
ρίως, ότι µπορεί να υπάρχει και πολιτική και διοικητική συνέχεια.

Θα ήθελα να ευχαριστήσω και όλους τους εισηγητές και όλα
τα κόµµατα για όλες τις απόψεις τις οποίες κατέθεσαν εδώ, ιδι-
αίτερα, βέβαια, αυτούς οι οποίοι θα υποστηρίξουν το νοµοσχέ-
διο.

Θα ήθελα, επίσης, να ευχαριστήσω και όλους εκείνους τους
αφανείς ήρωες του Υπουργείου, τις υπηρεσίες, τη Διεύθυνση
Χρηµατοοικονοµικής Πολιτικής, τους συνεργάτες µας, οι οποίοι
δούλεψαν, να έχετε υπ’ όψιν σας, µέρες και µήνες για να φτά-
σουµε σε αυτό το θα έλεγα αίσιο αποτέλεσµα. 

Κυρίως, όµως, δείξαµε ότι ως Εθνική Αντιπροσωπεία είµαστε
ικανοί να σφυρηλατούµε τις συγκλίσεις εκείνες και να δείχνουµε
ότι µπορούµε να ακούµε την κοινωνία, ιδιαίτερα όταν υπάρχουν
σηµαντικά αιτήµατα όπως είναι το αίτηµα της χρηµατοδότησης
εκείνων οι οποίοι έχουν µείνει πίσω, ευπαθών κοινωνικών οµάδων
οι οποίες, όπως είπαµε, έχουν αποκλειστεί αυτή τη στιγµή από
το τραπεζικό σύστηµα. 

Ο Υπουργός Οικονοµικών, κατέθεσε τροπολογίες και έκανε νο-
µοτεχνικές βελτιώσεις για να ανταποκριθεί στις περισσότερες
των προσδοκιών του Σώµατος και των κοινωνικών φορέων. Αντι-
λαµβάνοµαι, ωστόσο, ότι οι βουλευτικές τροπολογίες δεν έχουν
γίνει αποδεκτές.

Με τη ψήφο τη σηµερινή πιστεύουµε ότι στην κρίσιµη αυτή
συγκυρία ,σηµατοδοτείται µία προοπτική δυναµική για ουσιαστι-
κές λύσεις σε δύσκολα προβλήµατα. 

Το νοµοσχέδιο είναι ενδιαφέρον, είναι ρηξικέλευθο, είναι και-
νοτόµο, αλλά είναι και επείγουσα η εφαρµογή του γιατί ο κόσµος
περιµένει και η επιτυχία του θα κριθεί τουλάχιστον από τρία στοι-
χεία:

Πρώτον, από την ταχύτητα και την επάρκεια µε την οποία η
Τράπεζα της Ελλάδος θα µπορέσει να εµπεδώσει τους ανα-
γκαίους µηχανισµούς και να αρχίσει την αδειοδότηση και την
εποπτεία µε ουσιαστικό αποτέλεσµα. 

Δεύτερον, θα δούµε ποια θα είναι η προσέλευση των παρόχων

για τις πιστώσεις χρηµατοδοτήσεων. 
Και ο τελικός κριτής, βέβαια, θα είναι ο δικαιούχος και όλοι

εκείνοι που αναµένουν µε µεγάλες προσδοκίες να µπορέσουν να
χρηµατοδοτηθούν, να αρχίσουν µια µικρή δουλειά, όπως είπαµε
είναι ο φοιτητής, η γυναίκα, τα startups, οι νεοφυείς επιχειρήσεις
κι όλοι εκείνοι που περιµένουν. 

Δεν νοµίζω ότι αποτελεί ένα τέλος αυτό το νοµοσχέδιο. Απο-
τελεί µια αρχή και µια πρόκληση. Είναι αυτό που µας θυµίζει ότι
χρειάζονται δυναµικές συνέργειες σε µια κρίσιµη περίοδο µεγά-
λης κοινωνικής ευαισθησίας, στην οποία περισσότερο από κάθε
άλλη φορά θα πρέπει να επιδιώξουµε θα έλεγα και πάλι δυναµι-
κές συνέργειες ανάµεσα στο κράτος, στον ιδιωτικό τοµέα και κυ-
ρίως στην κοινωνία. Είναι σηµαντική στιγµή να δώσουµε την
αναγκαία ανάσα σε όλον αυτόν τον κόσµο που περιµένει.

Γι’ αυτόν τον λόγο, κύριε Πρόεδρε, καλώ το Σώµα να υπερψη-
φίσει τον νόµο και τις τροπολογίες που κατέθεσε η Κυβέρνηση
στη Βουλή και θα ήθελα να σας ευχαριστήσω όλους για όλη τη
συµβολή σας σ’ αυτόν τον νόµο. 

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κι εµείς ευχαρι-
στούµε, κύριε Υφυπουργέ.

Κηρύσσεται περαιωµένη η συζήτηση επί των άρθρων, και των
τροπολογιών του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Οικονοµικών:
«Πλαίσιο χορήγησης µικροχρηµατοδοτήσεων, ρυθµίσεις χρηµα-
τοπιστωτικού τοµέα και άλλες διατάξεις».

Εισερχόµαστε στην ψήφιση επί των άρθρων, των τροπολογιών
και του συνόλου του νοµοσχεδίου και η ψήφισή τους θα γίνει χω-
ριστά.

Σας επισηµαίνουµε ότι η ψηφοφορία περιλαµβάνει σαράντα
έξι άρθρα, τέσσερις τροπολογίες, το ακροτελεύτιο άρθρο και το
σύνολο του νοµοσχεδίου.

Κάθε φορά στην οθόνη εµφανίζονται έως τέσσερα άρθρα
προς ψήφιση. Για να ψηφίσετε και τα υπόλοιπα θα πρέπει να κυ-
λήσετε την οθόνη αφής. Στο πάνω δεξιά µέρος της οθόνης εµ-
φανίζεται κάθε φορά ο αριθµός των άρθρων που αποµένουν για
ψήφιση. Βεβαιωθείτε ότι έχετε ψηφίσει όλα τα άρθρα, τις τρο-
πολογίες, το ακροτελεύτιο άρθρο και το σύνολο.

Αφού καταχωρίσετε την ψήφο σας, έχετε τη δυνατότητα να
την ελέγξετε ή και να την αναθεωρήσετε, έως τη λήξη της ψη-
φοφορίας. Για οποιαδήποτε απορία απευθυνθείτε στο Προ-
εδρείο, προκειµένου να σας συνδράµουν οι αρµόδιοι υπάλληλοι.

Παρακαλώ να ανοίξει το σύστηµα της ηλεκτρονικής ψηφοφο-
ρίας.

(ΨΗΦΟΦΟΡΙΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Εφόσον έχετε ολοκλη-

ρώσει την ψηφοφορία, παρακαλώ να κλείσει το σύστηµα της ηλε-
κτρονικής ψηφοφορίας.

(ΗΛΕΚΤΡΟΝΙΚΗ ΚΑΤΑΜΕΤΡΗΣΗ)
(ΜΕΤΑ ΤΗΝ ΗΛΕΚΤΡΟΝΙΚΗ ΚΑΤΑΜΕΤΡΗΣΗ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Οι θέσεις των κοµµά-
των, όπως αποτυπώθηκαν κατά την ψήφιση µε το ηλεκτρονικό
σύστηµα, καταχωρίζονται στα Πρακτικά της σηµερινής συνε-
δρίασης κι έχουν ως εξής:
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Πλαίσιο χορήγησης µικροχρηµατοδοτήσεων, ρυθµίσεις χρη-
µατοπιστωτικού τοµέα και άλλες διατάξεις

Άρθρο 1 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ

ΜέΡΑ25: OXI
Άρθρο 2 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 3 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI

ΜέΡΑ25: OXI
Άρθρο 4 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 5 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI

ΜέΡΑ25: OXI
Άρθρο 6 όπως τροπ.      ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 7 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ

ΜέΡΑ25: OXI
Άρθρο 8 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 9 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI

ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 10 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ

ΜέΡΑ25: OXI
Άρθρο 11 όπως τροπ.      ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 12 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI

ΜέΡΑ25: OXI
Άρθρο 13 όπως τροπ.      ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 14 όπως τροπ.      ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI

ΜέΡΑ25: OXI
Άρθρο 15 όπως τροπ.      ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 16 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI

ΜέΡΑ25: OXI
Άρθρο 17 όπως τροπ.      ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 18 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ

ΜέΡΑ25: OXI
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Άρθρο 19 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI

ΜέΡΑ25: OXI
Άρθρο 20 όπως τροπ.      ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 21 όπως τροπ.      ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ

ΜέΡΑ25: OXI
Άρθρο 22 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 23 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ

ΜέΡΑ25: OXI
Άρθρο 24 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΜέΡΑ25: ΠΡΝ

Άρθρο 25 όπως τροπ.      ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ

ΜέΡΑ25: ΠΡΝ
Άρθρο 26 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 27 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κίνηµα Αλλαγής: ΠΡΝ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI

ΜέΡΑ25: OXI
Άρθρο 28 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Κίνηµα Αλλαγής: ΠΡΝ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 29 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ

ΜέΡΑ25: OXI
Άρθρο 30 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: OXI

Κίνηµα Αλλαγής: OXI
Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΜέΡΑ25: ΠΡΝ

Άρθρο 31 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ
Κίνηµα Αλλαγής: OXI

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ

ΜέΡΑ25: ΠΡΝ
Άρθρο 32 ως έχει     ΟΜΟΦΩΝΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: ΝΑΙ

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΝΑΙ
ΜέΡΑ25: ΝΑΙ

Άρθρο 33 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ

ΜέΡΑ25: OXI
Άρθρο 34 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: ΝΑΙ

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΝΑΙ
ΜέΡΑ25: ΠΡΝ

Άρθρο 35 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ

ΜέΡΑ25: ΝΑΙ
Άρθρο 36 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΜέΡΑ25: ΝΑΙ

Άρθρο 37 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ

ΜέΡΑ25: ΠΡΝ
Άρθρο 38 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΜέΡΑ25: ΠΡΝ
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Άρθρο 39 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI

ΜέΡΑ25: ΠΡΝ
Άρθρο 40 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI
ΜέΡΑ25: ΠΡΝ

Άρθρο 41 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ
Κίνηµα Αλλαγής: ΠΡΝ

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ

ΜέΡΑ25: ΠΡΝ
Άρθρο 42 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΜέΡΑ25: ΠΡΝ

Άρθρο 43 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ

ΜέΡΑ25: ΝΑΙ
Άρθρο 44 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΜέΡΑ25: OXI

Υπ. τροπ. 365/47 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ

ΜέΡΑ25: OXI

Υπ. τροπ. 368/50 ως έχει    ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ

ΜέΡΑ25: ΝΑΙ
Υπ. τροπ. 369/51 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ

Κίνηµα Αλλαγής: ΠΡΝ
Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΜέΡΑ25: ΠΡΝ

Υπ. τροπ. 364/46 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΝΑΙ
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ

ΜέΡΑ25: ΠΡΝ

Άρθρο 45 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
Κίνηµα Αλλαγής: OXI

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI

ΜέΡΑ25: OXI
Άρθρο 46 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: OXI

Κίνηµα Αλλαγής: OXI
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI
ΜέΡΑ25: OXI

Ακροτελεύτιο Άρθρο ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ

ΜέΡΑ25: OXI
Επί του Συνόλου     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΜέΡΑ25: OXI
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Συνεπώς το σχέδιο
νόµου του Υπουργείου Οικονοµικών: «Πλαίσιο χορήγησης µικρο-
χρηµατοδοτήσεων, ρυθµίσεις χρηµατοπιστωτικού τοµέα και άλλες
διατάξεις», έγινε δεκτό κατά πλειοψηφία, σε µόνη συζήτηση, επί
της αρχής, των άρθρων και του συνόλου και έχει ως εξής:

«Πλαίσιο χορήγησης µικροχρηµατοδοτήσεων, ρυθµίσεις χρη-
µατοπιστωτικού τοµέα και άλλες διατάξεις

ΜΕΡΟΣ Α’

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Α’ 
ΣΚΟΠΟΣ, ΑΝΤΙΚΕΙΜΕΝΟ, ΠΕΔΙΟ ΕΦΑΡΜΟΓΗΣ 

ΚΑΙ ΟΡΙΣΜΟΙ

Άρθρο 1
Σκοπός και αντικείµενο

1. Σκοπός του παρόντος νόµου είναι η θέσπιση κανόνων για την
ανάληψη, άσκηση και εποπτεία της δραστηριότητας χορήγησης
µικροχρηµατοδοτήσεων.

2. Ο παρών νόµος θεσπίζει, επίσης, κανόνες που αφορούν:
α) τη διαφάνεια των όρων και τις απαιτήσεις ενηµέρωσης σχε-

τικά µε τις δραστηριότητες χορήγησης µικροχρηµατοδοτήσεων
και

β) τα δικαιώµατα και τις υποχρεώσεις των δικαιούχων και των
ιδρυµάτων µικροχρηµατοδοτήσεων.

Άρθρο 2
Ορισµοί

Για τους σκοπούς του παρόντος, ισχύουν οι εξής ορισµοί:
α) «µικροχρηµατοδότηση» ή «µικροπίστωση» (microfinance): πί-

στωση χρηµατικού ποσού ανώτατου ύψους εικοσιπέντε χιλιάδων
(25.000) ευρώ, η οποία χορηγείται αποκλειστικά σύµφωνα µε τις
διατάξεις του παρόντος,

β) «ίδρυµα µικροχρηµατοδοτήσεων»: νοµικό πρόσωπο µε έδρα
την Ελλάδα, που λαµβάνει άδεια σύµφωνα µε τα άρθρα 4 επ., προ-
κειµένου να χορηγεί µικροχρηµατοδοτήσεις στην Ελλάδα,

γ) «πολύ µικρή οντότητα»: νοµικό πρόσωπο, το οποίο, κατά τη
στιγµή της σύναψης της σύµβασης µικροχρηµατοδότησης, εµπί-
πτει στην έννοια της παρ. 2 του άρθρου 2 του ν. 4308/2014 (Α’
251),

δ) «δικαιούχος»: το φυσικό ή νοµικό πρόσωπο του άρθρου 15,
που είναι ο τελικός αποδέκτης της µικροχρηµατοδότησης,

ε) «ευάλωτες κοινωνικά οµάδες»: οι ευάλωτες και ειδικές οµά-
δες του πληθυσµού, όπως αυτές ορίζονται στην παρ. 8 του άρ-
θρου 2 του ν. 4430/2016 (Α’ 205),

στ) «Κώδικας»: ο Ευρωπαϊκός κώδικας καλής πρακτικής για τη
χορήγηση µικροπιστώσεων (European Code of Good Conduct for
microcredit provision), ο οποίος περιλαµβάνει το σύνολο των εγ-
κεκριµένων προτύπων, όπως δηµοσιεύθηκαν από την Ευρωπαϊκή
Επιτροπή το 2011, για την προώθηση των βέλτιστων πρακτικών
στον τοµέα των µικροχρηµατοδοτήσεων στην Ευρωπαϊκή Ένωση
σχετικά µε τη λειτουργία των ιδρυµάτων µικροχρηµατοδοτήσεων,
την εταιρική διακυβέρνηση και τη χρηστή διαχείριση στον τοµέα
της µικροχρηµατοδότησης. 

ζ) «Επιτόκιο µικροχρηµατοδότησης»: το επιτόκιο, εκφραζόµενο
ως σταθερό ή µεταβλητό ποσοστό, το οποίο εφαρµόζεται σε ετή-
σια βάση στο ποσό της πίστωσης που αναλαµβάνεται. 

Άρθρο 3
Πεδίο εφαρµογής

1. Ο παρών νόµος εφαρµόζεται στα ιδρύµατα µικροχρηµατο-
δοτήσεων µε έδρα στην Ελλάδα που αδειοδοτούνται σύµφωνα µε
τα άρθρα 4 επ., καθώς και τα υποκαταστήµατά τους που λειτουρ-
γούν στην Ευρωπαϊκή Ένωση.

2. Ο παρών νόµος δεν εφαρµόζεται σε:
α) πιστωτικά ιδρύµατα, όπως ορίζονται στο σηµείο 1 της παρ. 1

του άρθρου 4 του Κανονισµού (ΕΕ) υπ’ αρ. 575/2013 (EE L 176),

συµπεριλαµβανοµένων των υποκαταστηµάτων τους, όπως ορίζον-
ται στο σηµείο 17 της παρ. 1 του άρθρου 4 του Κανονισµού αυτού,
είτε τα υποκαταστήµατα έχουν την έδρα τους στην Ελλάδα είτε
έχουν την έδρα τους εντός της Ευρωπαϊκής Ένωσης είτε σε τρίτη
χώρα,

β) εταιρείες χρηµατοδοτικής µίσθωσης του ν. 1665/ 1986 (A’
194), εταιρείες πρακτορείας επιχειρηµατικών απαιτήσεων του ν.
1905/1990 (A’ 147) και εταιρείες παροχής πιστώσεων του άρθρου
153 του ν. 4261/2014      (Α’ 107).

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Β’
ΓΕΝΙΚΟΙ ΚΑΝΟΝΕΣ – ΑΔΕΙΟΔΟΤΗΣΗ – ΕΠΟΠΤΕΙΑ

Άρθρο 4
Αρµόδια αρχή 

1. Η Τράπεζα της Ελλάδος ορίζεται ως αρµόδια αρχή, επιφορ-
τισµένη µε την αδειοδότηση και την εποπτεία των ιδρυµάτων µι-
κροχρηµατοδοτήσεων. Ασκεί επίσης τις αρµοδιότητες που
προβλέπονται στα άρθρα 5 έως 10, στην παρ. 1 του άρθρου 14,
όσον αφορά στο ανώτατο ποσό χρηµατοδότησης που µπορούν
να χορηγούν τα ιδρύµατα µικροχρηµατοδοτήσεων ανά δικαιούχο
και στο άρθρο 18 και διαχειρίζεται τις καταγγελίες που είναι σχε-
τικές µε την άσκηση των αρµοδιοτήτων της. 

2. Για την εφαρµογή του παρόντος οι αποφάσεις της Τράπεζας
της Ελλάδος λαµβάνονται και οι αρµοδιότητές της ασκούνται µε
πράξη της Εκτελεστικής Επιτροπής ή εξουσιοδοτηµένου οργάνου
σύµφωνα µε το άρθρο 55Α του Καταστατικού της.

3. Ο έλεγχος που ασκεί η Τράπεζα της Ελλάδος είναι αναλογι-
κός, επαρκής και προσαρµοσµένος στον σκοπό και στα ιδιαίτερα
χαρακτηριστικά των ιδρυµάτων µικροχρηµατοδοτήσεων.

4. Με απόφαση της Τράπεζας της Ελλάδος µπορεί να καθορί-
ζονται ειδικότερα ζητήµατα που αφορούν στη διαδικασία αδειοδό-
τησης, την άσκηση εποπτείας και ελέγχου στα ιδρύµατα
µικροχρηµατοδοτήσεων, τη συχνότητα και το περιεχόµενο των
αναφορών που υποβάλλουν τα αδειοδοτούµενα ιδρύµατα µικρο-
χρηµατοδοτήσεων προς αυτήν, τα συνυποβαλλόµενα προς τούτο
αναγκαία δικαιολογητικά και στοιχεία, καθώς και ειδικότεροι κα-
νόνες για την παρακολούθηση της συµµόρφωσης των ιδρυµάτων
µικροχρηµατοδοτήσεων µε τις διατάξεις του παρόντος. 

5. Οι αποφάσεις της Τράπεζας της Ελλάδος που εκδίδονται κατ’
εφαρµογή του παρόντος υπόκεινται σε αίτηση ακυρώσεως ενώ-
πιον του Συµβουλίου της Επικρατείας. 

Άρθρο 5
Άδεια λειτουργίας

1. Τα ιδρύµατα µικροχρηµατοδοτήσεων ιδρύονται και λειτουρ-
γούν µε τη µορφή κεφαλαιουχικής ή αστικής εταιρείας αποκλει-
στικού σκοπού, έπειτα από άδεια λειτουργίας η οποία χορηγείται
από την Τράπεζα της Ελλάδος. Μετά από τη λήψη της άδειας, η
εταιρεία καταχωρίζεται στην υπηρεσία Γενικού Εµπορικού Μη-
τρώου της Γενικής Γραµµατείας Εµπορίου και Προστασίας Κατα-
ναλωτή του Υπουργείου Ανάπτυξης και Επενδύσεων.

2. Όµοια άδεια λειτουργίας απαιτείται και για τη µετατροπή υφι-
στάµενης εταιρείας σε εταιρεία αποκλειστικού σκοπού παροχής
µικροχρηµατοδοτήσεων, καθώς και για την εγκατάσταση και λει-
τουργία στην Ελλάδα αλλοδαπών εταιρειών µε τον ίδιο σκοπό.

Άρθρο 6
Χορήγηση και διατήρηση της άδειας λειτουργίας

1. Οντότητες, οι οποίες σκοπεύουν να χορηγούν µικροχρηµα-
τοδοτήσεις, υποχρεούνται να λάβουν άδεια λειτουργίας ως ιδρύ-
µατα µικροχρηµατοδοτήσεων πριν αρχίσουν τη χορήγηση
µικροχρηµατοδοτήσεων. Η άδεια λειτουργίας χορηγείται µόνο σε
νοµικά πρόσωπα της παρ. 1 του άρθρου 5 που είναι εγκατεστη-
µένα εντός της Ελληνικής Επικράτειας.

2 Η Τράπεζα της Ελλάδος χορηγεί άδεια λειτουργίας εφόσον
διαπιστώσει ότι: 

α) το ίδρυµα µικροχρηµατοδοτήσεων µπορεί να συµµορφωθεί
πλήρως µε τις διατάξεις του παρόντος, 
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β) οι πληροφορίες και τα δικαιολογητικά που συνοδεύουν την
αίτηση πληρούν όλες τις απαιτήσεις του άρθρου 8 και

γ) καταλήγει σε θετική αξιολόγηση.
3. Μέσα σε τρεις (3) µήνες από την παραλαβή όλων των στοι-

χείων που απαιτούνται για τη λήψη απόφασης η Τράπεζα της Ελ-
λάδος ενηµερώνει τον αιτούντα αν η αίτησή του έγινε δεκτή ή
απορρίφθηκε. Η Τράπεζα της Ελλάδος απορρίπτει αιτιολογηµένα
την αίτηση, αν ο αιτών δεν πληροί τα κριτήρια του παρόντος. 

4. Η Τράπεζα της Ελλάδος ενηµερώνει τον αιτούντα δέκα (10)
το αργότερο µέρες πριν από τη λήξη της προθεσµίας των τριών
(3) µηνών για τις ελλείψεις του φακέλου της αίτησής του.

5. Η απόφαση µε την οποία χορηγείται άδεια λειτουργίας εκδί-
δεται εντός τεσσάρων (4) το αργότερο µηνών από την υποβολή
του πλήρους φακέλου στην Τράπεζα της Ελλάδος, αναρτάται
στον επίσηµο διαδικτυακό τόπο της Τράπεζας της Ελλάδος και
δηµοσιεύεται στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως.

6. Αν επέλθει οποιαδήποτε µεταβολή, η οποία επηρεάζει την
ακρίβεια των πληροφοριών και των δικαιολογητικών που προβλέ-
πονται στο άρθρο 8, το ίδρυµα µικροχρηµατοδοτήσεων ενηµερώ-
νει χωρίς υπαίτια καθυστέρηση την Τράπεζα της Ελλάδος. 

7. Με απόφαση της Τράπεζας της Ελλάδος µπορεί να καθορί-
ζονται ειδικότερα ζητήµατα σχετικά µε τη διαδικασία χορήγησης
άδειας λειτουργίας.

Άρθρο 7
Αρχικό κεφάλαιο

1. Για τη χορήγηση άδειας λειτουργίας απαιτείται η κάλυψη αρ-
χικού κεφαλαίου ίσου τουλάχιστον µε το ποσό των διακοσίων πε-
νήντα χιλιάδων (250.000) ευρώ. 

2. Το αρχικό κεφάλαιο καλύπτεται εξ ολοκλήρου µε µετρητά
κατά τη στιγµή της σύστασης και κατατίθεται σε λογαριασµό πι-
στωτικού ιδρύµατος, όπως αυτό ορίζεται στο στοιχείο 1 της παρ.
1 του άρθρου 4 του Κανονισµού (ΕΕ) υπ’ αρ. 575/2013 (L 176),
που έχει νόµιµη εγκατάσταση στην Ελλάδα. 

3. Το ίδρυµα µικροχρηµατοδοτήσεων υποχρεούται να διατηρεί
ίδια κεφάλαια τουλάχιστον ίσα µε το αρχικό κεφάλαιο. 

Άρθρο 8
Περιεχόµενο αίτησης για την απόκτηση άδειας 

λειτουργίας 

1. Για την απόκτηση της άδειας λειτουργίας υποβάλλεται αί-
τηση στην Τράπεζα της Ελλάδος, η οποία συνοδεύεται από τα
εξής δικαιολογητικά: 

α) σχέδιο καταστατικού της εταιρείας ή, αν η εταιρεία ήδη λει-
τουργεί και προτίθεται να τροποποιήσει τον σκοπό της, το αρχικό
καταστατικό και όλες τις τροποποιήσεις του,

β) στοιχεία για την ταυτότητα, το κύρος, την εκπαίδευση, τις
τυχόν ποινικές καταδίκες, τη χρηµατοοικονοµική ευρωστία και εν
γένει περιουσιακή κατάσταση, την εµπειρία, την κατάρτιση και την
προέλευση των οικονοµικών µέσων των:

βα) φυσικών ή νοµικών προσώπων που κατέχουν, άµεσα ή έµ-
µεσα, ειδική συµµετοχή, όπως ορίζεται στο σηµείο 36 της παρ. 1
του άρθρου 4 του Κανονισµού (ΕΕ) 575/2013,

ββ) φυσικών προσώπων που ασκούν, µέσω γραπτών ή άλλων
συµφωνιών ή µέσω κοινής δράσης, τον έλεγχο του ιδρύµατος,

γγ) δύο µελών του διοικητικού συµβουλίου, που θα είναι υπεύ-
θυνα για τον καθορισµό του προσανατολισµού της δραστηριότη-
τας του ιδρύµατος. Για το διοικητικό συµβούλιο των ιδρυµάτων
µικροχρηµατοδοτήσεων ή κατά περίπτωση τους διαχειριστές, δεν
εφαρµόζεται το άρθρο 115 του ν. 4548/2018 (Α’ 104) ή η παρ. 4
του άρθρου 43 του ν. 4072/2012 (Α’ 86) και το άρθρο 43Α του
ν. 3190/1955 (Α’ 91).

γ) περιγραφή της οργανωτικής δοµής του αιτούντος και των
υποκαταστηµάτων, περιγραφή των επιτόπιων και µη επιτόπιων
ελέγχων που σχεδιάζει να πραγµατοποιεί ο αιτών, καθώς και πε-
ριγραφή των διαδικασιών εξωτερικής ανάθεσης,

δ) πρόγραµµα δραστηριοτήτων, στο οποίο αναφέρεται το είδος
των προβλεπόµενων µικροχρηµατοδοτήσεων, 

ε) επιχειρηµατικό σχέδιο που περιλαµβάνει πρόβλεψη προϋπο-

λογισµού για τα τρία (3) πρώτα οικονοµικά έτη, 
στ) περιγραφή των συστηµάτων, των πόρων και των διαδικα-

σιών, που εξασφαλίζουν την εύρυθµη λειτουργία του ιδρύµατος
µικροχρηµατοδοτήσεων,

ζ) στοιχεία που τεκµηριώνουν ότι το ίδρυµα διαθέτει το αρχικό
κεφάλαιο, όπως ορίζεται στο άρθρο 7,

η) περιγραφή του οργανωτικού πλαισίου διακυβέρνησης και
των µηχανισµών εσωτερικού ελέγχου του αιτούντος, συµπεριλαµ-
βανοµένης της διοικητικής και λογιστικής οργάνωσης και της δια-
χείρισης κινδύνου, η οποία αποδεικνύει ότι το εν λόγω οργανωτικό
πλαίσιο και οι µηχανισµοί είναι αναλογικοί, κατάλληλοι, ορθοί και
επαρκείς όσον αφορά το µέγεθος του ιδρύµατος και το επιχειρη-
µατικό του σχέδιο,

θ) περιγραφή του συστήµατος άντλησης πληροφοριών για τους
δυνητικούς δικαιούχους των µικροχρηµατοδοτήσεων µε ταυτό-
χρονη απόδειξη της συνεργασίας του ιδρύµατος µικροχρηµατο-
δοτήσεων µε αναγνωρισµένους φορείς συγκέντρωσης και
επεξεργασίας στοιχείων σχετικά µε την οικονοµική συµπεριφορά
και την πιστοληπτική ικανότητα των οφειλετών,

ι) περιγραφή της πιστωτικής πολιτικής για την αντιµετώπιση του
πιστωτικού κινδύνου ως προς όλες τις µορφές µικροχρηµατοδό-
τησης του άρθρου 14 και περιγραφή της πολιτικής της αξιολόγη-
σης ποιότητας του χαρτοφυλακίου,

ια) περιγραφή εσωτερικών διαδικασιών καταγραφής και αντιµε-
τώπισης καταγγελιών από τους δικαιούχους,

ιβ) περιγραφή της διαδικασίας ελέγχου, διαχείρισης και παρα-
κολούθησης περιστατικού ασφαλείας, καθώς και των παραπόνων
των δικαιούχων για ζητήµατα σχετικά µε την ασφάλεια, συµπερι-
λαµβανοµένου ενός µηχανισµού αναφοράς περιστατικών, 

ιγ) δήλωση συµµόρφωσης µε τους µηχανισµούς ελέγχου για
την αντιµετώπιση της νοµιµοποίησης εσόδων από παράνοµες
δραστηριότητες και τη χρηµατοδότηση της τροµοκρατίας, σύµ-
φωνα µε τον ν. 4557/2018           (Α’ 139),

ιδ) περιγραφή των διαχειριστικών συστηµάτων πληροφορικής,
ιε) διεύθυνση των κεντρικών γραφείων του αιτούντος,
ιστ) υπεύθυνη δήλωση ότι το ίδρυµα µικροχρηµατοδοτήσεων

έχει πλήρη ευθύνη για τις πράξεις και κάθε δραστηριότητα των
υποκαταστηµάτων ή των επιχειρήσεων προς τους οποίους έχει
γίνει εξωτερική ανάθεση,

«ιζ) αναλυτικά στοιχεία της µετοχικής σύνθεσης της εταιρείας
ή της συµµετοχής των εταίρων στην περιουσία της εταιρείας, από
τα οποία αποδεικνύεται ότι ένα ή περισσότερα πρόσωπα υπαγό-
µενα στον δηµόσιο τοµέα, όπως αυτός ορίζεται στην περ. α’ της
παρ. 1 του άρθρου 14 του ν. 4270/2014 (A’ 143), δεν κατέχουν πο-
σοστό που υπερβαίνει το εξήντα τοις εκατό (60%) του µετοχικού
κεφαλαίου της εταιρείας ή της συµµετοχής στην περιουσία της
εταιρείας».

2. Με απόφαση της Τράπεζας της Ελλάδος µπορεί να εξειδι-
κεύεται το περιεχόµενο της αίτησης χορήγησης άδειας λειτουρ-
γίας και να καθορίζονται 

α) τα αναγκαία στοιχεία, καθώς και οι λεπτοµέρειες που απαι-
τούνται για την αξιολόγηση των δικαιολογητικών της παρ. 1,

β) οι ειδικότεροι περιορισµοί και όροι ως προς τις δραστηριό-
τητες ή τα καθήκοντα που ανατίθενται σε σχέση µε τη λειτουργία
του ιδρύµατος στα φυσικά πρόσωπα που αναφέρονται στην περ.
β’ της παρ. 1 για την αποτροπή ή ελαχιστοποίηση καταστάσεων
σηµαντικής σύγκρουσης συµφερόντων ή επιρροών, που αποβαί-
νουν σε βάρος της συνετής και χρηστής διαχείρισης του ιδρύµα-
τος,

γ) οι ειδικότεροι περιορισµοί και όροι για τις δραστηριότητες
του ιδρύµατος,

δ) τα κριτήρια βάσει των οποίων θεωρείται ότι φυσικά και νοµικά
πρόσωπα διατηρούν ειδική σχέση, άµεσα ή έµµεσα, µε το
ίδρυµα.».

«Άρθρο 8Α
Γνωστοποίηση και αξιολόγηση προτεινόµενων αποκτήσεων ει-

δικής συµµετοχής

1. Κάθε φυσικό ή νοµικό πρόσωπο, το οποίο, µεµονωµένα ή
έπειτα «από κοινού δράση», όπως αυτή ορίζεται στην παρ. 5 του
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άρθρου 23 του ν. 4261/2014 (Α’ 107), µε άλλα πρόσωπα, έχει απο-
φασίσει είτε να αποκτήσει, άµεσα ή έµµεσα, ειδική συµµετοχή σε
ίδρυµα µικροχρηµατοδοτήσεων είτε να αυξήσει περαιτέρω, άµεσα
ή έµµεσα, ειδική συµµετοχή σε ίδρυµα µικροχρηµατοδοτήσεων,
ούτως ώστε η αναλογία των δικαιωµάτων ψήφου ή των µεριδίων
κεφαλαίου που κατέχει να φθάνει ή να υπερβαίνει τα όρια του
20%, του 1/3 ή του 50%, ή ώστε το ίδρυµα µικροχρηµατοδοτή-
σεων να καταστεί θυγατρική του επιχείρηση, απευθύνει έγγραφη
γνωστοποίηση στην Τράπεζα της Ελλάδος σχετικά µε το ίδρυµα
χρηµατοδοτήσεων, στο οποίο επιδιώκει είτε να αποκτήσει είτε να
αυξήσει την ειδική συµµετοχή πριν από την απόκτηση, µε την
οποία προσδιορίζει το ύψος της προτεινόµενης συµµετοχής και
όλες τις απαραίτητες πληροφορίες που τη συνοδεύουν.

2. Η Τράπεζα της Ελλάδος διενεργεί αξιολόγηση της προτεινό-
µενης συµµετοχής εντός προθεσµίας τριάντα (30) εργασίµων ηµε-
ρών από την ηµεροµηνία της γραπτής επιβεβαίωσης της
παραλαβής της γνωστοποίησης και όλων των εγγράφων που απαι-
τείται να επισυνάπτονται στη γνωστοποίηση. Η Τράπεζα της Ελ-
λάδος µε την επιβεβαίωση παραλαβής της γνωστοποίησης
ενηµερώνει τον προτείνοντα την απόκτηση συµµετοχής για την
ηµεροµηνία λήξης της περιόδου αξιολόγησης.

3. Κατά την αξιολόγηση της προτεινόµενης συµµετοχής, η Τρά-
πεζα της Ελλάδος, προκειµένου να εξασφαλίσει την ορθή και συ-
νετή διοίκηση του ιδρύµατος µικροχορηγήσεων, για το οποίο
προτείνεται η απόκτηση συµµετοχής, και λαµβάνοντας υπόψη την
ενδεχόµενη επιρροή του προτείνοντος την απόκτηση συµµετοχής
στο ίδρυµα µικροχορηγήσεων, αξιολογεί την καταλληλότητά του
και την ορθότητα της προτεινόµενης απόκτησης συµµετοχής από
χρηµατοοικονοµική άποψη µέσω της εξέτασης της σωρευτικής
συνδροµής κριτηρίων που αφορούν:

α) τη φήµη του προτείνοντος την απόκτηση συµµετοχής,
β) τη φήµη, τη γνώση, τις δεξιότητες και την πείρα των µελών

του Διοικητικού Συµβουλίου που θα διευθύνουν τις δραστηριότη-
τες του ιδρύµατος µικροχρηµατοδοτήσεων κατόπιν της προτεινό-
µενης απόκτησης συµµετοχής,

γ) τη χρηµατοοικονοµική ευρωστία του προτείνοντος την από-
κτηση συµµετοχής,

δ) την ικανότητα του ιδρύµατος µικροχρηµατοδοτήσεων να
συµµορφώνεται και να συνεχίσει να συµµορφώνεται µε τις απαι-
τήσεις προληπτικής εποπτείας βάσει του παρόντος νόµου,

ε) κατά πόσον υπάρχουν βάσιµες υπόνοιες ότι, σε σχέση µε την
προτεινόµενη απόκτηση συµµετοχής, διαπράττεται, επιχειρείται
να διαπραχθεί, έχει διαπραχθεί ή επιχειρήθηκε να διαπραχθεί, νο-
µιµοποίηση εσόδων από παράνοµες δραστηριότητες ή χρηµατο-
δότηση της τροµοκρατίας, σχετικά µε την πρόληψη της
χρησιµοποίησης του χρηµατοπιστωτικού συστήµατος για τη νοµι-
µοποίηση εσόδων από παράνοµες δραστηριότητες και τη χρηµα-
τοδότηση της τροµοκρατίας, ή ότι η προτεινόµενη απόκτηση
συµµετοχής είναι δυνατόν να αυξήσει αυτόν τον κίνδυνο.

4. Η Τράπεζα της Ελλάδος µπορεί να απορρίψει την προτεινό-
µενη απόκτηση συµµετοχής µόνον εφόσον υπάρχουν βάσιµοι
λόγοι γι' αυτό, µε βάση τα κριτήρια της παρ. 3 ή εφόσον οι πλη-
ροφορίες που διαβιβάσθηκαν από τον προτείνοντα την απόκτηση
συµµετοχής δεν είναι πλήρεις ή αληθείς.

5. Σε περίπτωση µη συµµόρφωσης προς τις υποχρεώσεις του
παρόντος, παύει αυτοδικαίως η άσκηση των δικαιωµάτων ψήφου
που απορρέουν από την απόκτηση της ειδικής συµµετοχής και
επιβάλλεται από την Τράπεζα της Ελλάδος διοικητικό πρόστιµο,
το οποίο δεν υπερβαίνει τις τριακόσιες χιλιάδες (300.000) ευρώ.».

6. Με απόφαση της Τράπεζας της Ελλάδος καθορίζονται το πε-
ριεχόµενο της γνωστοποίησης για την απόκτηση ή την αύξηση της
προτεινόµενης συµµετοχής, οι απαραίτητες πληροφορίες που
οφείλουν να τη συνοδεύουν, προκειµένου να καταστεί εφικτή η
διενέργεια της αξιολόγησης, καθώς και κάθε άλλο ειδικότερο
θέµα για την εφαρµογή του παρόντος.

Άρθρο 9
Ανάκληση της άδειας λειτουργίας 

1. Η Τράπεζα της Ελλάδος µπορεί να ανακαλέσει την άδεια λει-
τουργίας ιδρύµατος µικροχρηµατοδοτήσεων αν το ίδρυµα:

α) δεν έχει κάνει χρήση της άδειας λειτουργίας µέσα σε δώδεκα
(12) µήνες από τη χορήγησή της, ή παραιτείται ρητώς απο αυτήν
ή έπαυσε να ασκεί τη δραστηριότητά του για περίοδο µεγαλύτερη
των έξι (6) µηνών,

β) απέκτησε την άδεια λειτουργίας µε ψευδείς δηλώσεις ή µε
οποιονδήποτε άλλο µη σύννοµο τρόπο,

γ) δεν πληροί πλέον τις προϋποθέσεις υπό τις οποίες χορηγή-
θηκε η άδεια λειτουργίας ή παραλείπει να ενηµερώσει την Τρά-
πεζα της Ελλάδος σχετικά µε σηµαντικές εξελίξεις σύµφωνα µε
την παρ. 6 του άρθρου 6,

δ) παραβιάζει επανειληµµένα τον παρόντα νόµο και τις αποφά-
σεις που εκδίδονται κατ’ εξουσιοδότησή του,

ε) χρησιµοποιείται ως µέσο για νοµιµοποίηση εσόδων από εγ-
κληµατικές δραστηριότητες ή χρηµατοδοτεί εγκληµατικές δρα-
στηριότητες,

στ) έχει υποπέσει σε άλλη παράβαση που προβλέπει ως κύ-
ρωση την ανάκληση της άδειας, σύµφωνα µε τις διατάξεις της κεί-
µενης νοµοθεσίας, 

ζ) παρακωλύει µε οποιονδήποτε τρόπο τον εποπτικό έλεγχο που
ασκείται από την Τράπεζα της Ελλάδος,

η) τίθεται ή πρόκειται να τεθεί σε καθεστώς λύσης και εκκαθά-
ρισης ή έχει κινηθεί σε βάρος του διαδικασία αφερεγγυότητας,
συµπεριλαµβανοµένων των προπτωχευτικών διαδικασιών.

2. Η απόφαση ανάκλησης άδειας λειτουργίας ιδρύµατος µικρο-
χρηµατοδοτήσεων είναι αιτιολογηµένη, κοινοποιείται στο ίδρυµα,
δηµοσιεύεται αµελλητί στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως και
αναρτάται στο µητρώο του άρθρου 10.

3. Ίδρυµα µικροχρηµατοδοτήσεων η άδεια του οποίου έχει ανα-
κληθεί, τίθεται σε ειδική εκκαθάριση σύµφωνα µε το άρθρο 145
του ν. 4261/2014 (Α’107). 

Άρθρο 10
Μητρώο Ιδρυµάτων Μικροχρηµατοδοτήσεων 

1. Στον επίσηµο διαδικτυακό τόπο της Τράπεζας της Ελλάδος
τηρείται µητρώο, στο οποίο καταχωρίζονται τα αδειοδοτηµένα
ιδρύµατα µικροχρηµατοδοτήσεων µε έδρα στην Ελλάδα. 

2. Το µητρώο είναι διαθέσιµο στο κοινό, προσβάσιµο ηλεκτρο-
νικά και ενηµερώνεται χωρίς καθυστέρηση για τη χορήγηση και
ανάκληση αδειών λειτουργίας ιδρυµάτων µικροχρηµατοδοτή-
σεων.

Άρθρο 11
Λογιστική απεικόνιση και υποχρεωτικός έλεγχος 

1. Οι ετήσιοι και οι ενοποιηµένοι λογαριασµοί των ιδρυµάτων µι-
κροχρηµατοδοτήσεων ελέγχονται από ορκωτούς ελεγκτές/λογι-
στές ή ελεγκτικές εταιρείες σύµφωνα µε τον ν. 4449/2017 (Α’ 7)
και υπάγονται στις υποχρεώσεις δηµοσιότητας του Γενικού Εµπο-
ρικού Μητρώου.

2. Τα ιδρύµατα µικροχρηµατοδοτήσεων τηρούν σε µηνιαία βάση
επικαιροποιηµένα στοιχεία για τους δείκτες που απεικονίζουν τον
αριθµό ενεργών δανειοληπτών, τον αριθµό και την αξία χορηγη-
θεισών και ανεξόφλητων µικροχρηµατοδοτήσεων, την αξία του
τρέχοντος, του ακαθάριστου και του ενεργού χαρτοφυλακίου, το
χαρτοφυλάκιο επισφάλειας για ενενήντα (90) ηµέρες και τη συνο-
λική αξία των περιουσιακών στοιχείων και υποχρεώσεων. 

3. Το Υπουργείο Οικονοµικών και η Τράπεζα της Ελλάδος συν-
τάσσουν ετησίως έκθεση για την πορεία εφαρµογής του πλαισίου
χορήγησης µικροχρηµατοδοτήσεων, στην οποία αξιολογείται, µε-
ταξύ άλλων, το νοµοθετικό πλαίσιο και προτείνονται τροποποι-
ήσεις βελτίωσης. Η έκθεση αναρτάται στον διαδικτυακό τόπο του
Υπουργείου Οικονοµικών και υποβάλλεται στη Βουλή των Ελλή-
νων.

Άρθρο 12 
Διοικητικά µέτρα - Κυρώσεις 

Σε περίπτωση παράβασης των διατάξεων των άρθρων 5 έως 10,
της παρ. 1 του άρθρου 14, όσον αφορά τον έλεγχο των ορίων στο
ανώτερο ποσό χρηµατοδότησης που µπρούν να χορηγούν τα
ιδρύµατα µικροχρηµατοδοτήσεων ανά δικαιούχο, και του άρθρου
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18, η Τράπεζα της Ελλάδος µπορεί να λαµβάνει διοικητικά µέτρα
και να επιβάλλει τις κυρώσεις των παρ. 2, 3 και 4 του άρθρου 58
και της παρ. 2 του άρθρου 59 του ν. 4261/ 2014 (A’ 107). Για τη
δηµοσιοποίηση των διοικητικών κυρώσεων που επιβάλλονται
εφαρµόζονται οι διατάξεις του άρθρου 60 του ν. 4261/2014.

Άρθρο 13
Απαγόρευση χορήγησης µικροχρηµατοδοτήσεων

Απαγορεύεται η κατ’ επάγγελµα χορήγηση µικροχρηµατοδοτή-
σεων από φυσικό ή νοµικό πρόσωπο που δεν είναι αδειοδοτηµένο
ως ίδρυµα µικροχρηµατοδοτήσεων.

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Γ’ 
ΠΛΑΙΣΙΟ ΛΕΙΤΟΥΡΓΙΑΣ ΚΑΙ ΔΡΑΣΤΗΡΙΟΤΗTΕΣ 

ΤΩΝ ΙΔΡΥΜΑΤΩΝ ΜΙΚΡΟΧΡΗΜΑΤΟΔΟΤΗΣΕΩΝ

Άρθρο 14
Δραστηριότητες 

1. Τα ιδρύµατα µικροχρηµατοδοτήσεων µπορούν να χορηγούν,
ενδεικτικά, µικροχρηµατοδοτήσεις ως εξής: 

α) όλες τις µορφές πιστώσεων µέχρι είκοσι πέντε χιλιάδες
(25.000) ευρώ, είτε για την κάλυψη επενδυτικών αναγκών, είτε ως
κεφάλαιο κίνησης, 

β) προϊόντα χρηµατοδοτικής µίσθωσης µέχρι είκοσι πέντε χιλιά-
δες (25.000) ευρώ για την απόκτηση εξοπλισµού,

γ) αυτοτελείς εγγυήσεις µέχρι είκοσι πέντε χιλιάδες (25.000)
ευρώ, οι οποίες δεν επιτρέπεται να χρησιµοποιηθούν για τη λήψη
δανείων από άλλα χρηµατοδοτικά ιδρύµατα,

δ) µορφές πιστώσεων που αποβλέπουν στην ενίσχυση δηµό-
σιων πολιτικών ή την κοινωνική και οικονοµική ένταξη ευάλωτων
κοινωνικά οµάδων, µέχρι είκοσι πέντε χιλιάδες (25.000) ευρώ, και
οι οποίες αφορούν, ιδίως, στην αντιµετώπιση της ανεργίας ή της
αναστολής ή µείωσης του χρόνου εργασίας για λόγους που δεν
οφείλονται σε οικεία βούληση.

2. Με απόφαση του Υπουργού Οικονοµικών µπορεί να αναπρο-
σαρµόζονται τα όρια των µικροχρηµατοδοτήσεων της παρ. 1, σύµ-
φωνα µε τα αντίστοιχα όρια που αναφέρονται κάθε φορά στον
Κώδικα.

3. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Οικονοµικών και Ανάπτυ-
ξης και Επενδύσεων µπορεί να καθορίζονται νέες µορφές µικρο-
χρηµατοδοτήσεων, σύµφωνα µε όσα αναφέρονται κάθε φορά
στον Κώδικα. 

Άρθρο 15
Δικαιούχοι

1. Δικαιούχοι των περ. α), β) και γ) της παρ. 1 του άρθρου 14
είναι οι πολύ µικρές οντότητες, φυσικά πρόσωπα για τη σύσταση
πολύ µικρών οντοτήτων και φυσικά πρόσωπα που ασκούν ατοµική
επιχειρηµατική δραστηριότητα και Φορείς Κοινωνικής και Αλλη-
λέγγυας Οικονοµίας, σύµφωνα µε τις διατάξεις του ν. 4430/2016
(Α’ 205). Δικαιούχοι της περ. δ) της παρ. 1 είναι φυσικά πρόσωπα
που ανήκουν σε ευάλωτες κοινωνικά οµάδες µε τουλάχιστον δε-
καετή φορολογική κατοικία στην Ελλάδα, δικαιούχοι προγραµµά-
των εφαρµογής δηµόσιας πολιτικής, καθώς και φυσικά πρόσωπα
για κάλυψη δαπανών που σχετίζονται, άµεσα ή έµµεσα, µε την εκ-
παίδευση ή µετεκπαίδευσή τους ή σχέση µαθητείας.

2. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Οικονοµικών και Ανάπτυ-
ξης και Επενδύσεων µπορεί να καθορίζονται νέες κατηγορίες δι-
καιούχων των µικροχρηµατοδοτήσεων των περ. α), β) και γ) της
παρ. 1 του άρθρου 14.

3. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Οικονοµικών και Εργασίας
και Κοινωνικών Υποθέσεων, καθώς και των καθ’ ύλην αρµοδίων
κατά περίπτωση Υπουργών καθορίζονται οι δυνητικοί δικαιούχοι
της περ. δ) της παρ. 1 του άρθρου 14.

Άρθρο 16
Συµβουλευτικές υπηρεσίες

1. Εκτός από τις δραστηριότητες του άρθρου 14, τα ιδρύµατα
µικροχρηµατοδοτήσεων οφείλουν να παρέχουν συµβουλευτικές
υπηρεσίες επιχειρηµατικής εκπαίδευσης και καθοδήγησης στους
δικαιούχους µικροχρηµατοδοτήσεων. 

2. Στις συµβουλευτικές υπηρεσίες περιλαµβάνονται ενδεικτικά
οι εξής:

α) επιχειρηµατική εκπαίδευση σε τεχνικές διαχείρισης των πολύ
µικρών οντοτήτων και ειδικότερα, όσον αφορά τη λογιστική δια-
χείριση, τη δηµοσιονοµική διαχείριση και τη διαχείριση προσωπι-
κού,

β) στήριξη για την επίλυση νοµικών, φορολογικών και διοικητι-
κών προβληµάτων και ενηµέρωση για τις σχετικές υπηρεσίες που
διατίθενται στην αγορά,

γ) καθοδήγηση για ένταξη στην αγορά εργασίας,
δ) υποστήριξη για τον εντοπισµό και τη διάγνωση της πιθανής

κρισιµότητας της υλοποίησης του χρηµατοδοτούµενου έργου ή
του επιχειρηµατικού σχεδίου του δικαιούχου. 

3. Τα ιδρύµατα µικροχρηµατοδοτήσεων µπορεί να αναθέτουν
τις συµβουλευτικές υπηρεσίες της παρ. 2 σε φυσικά ή νοµικά πρό-
σωπα που ειδικεύονται στην παροχή τέτοιων δραστηριοτήτων, µε
σύµβαση εξωτερικής ανάθεσης που συνάπτεται γραπτώς από τα
µέρη, στην οποία καθορίζονται περαιτέρω οι ειδικότερες υποχρε-
ώσεις ενηµέρωσης και αναφοράς προς το ίδρυµα µικροχρηµατο-
δοτήσεων για τα αποτελέσµατα των παρεχόµενων
συµβουλευτικών υπηρεσιών στους δικαιούχους. Το ίδρυµα µικρο-
χρηµατοδοτήσεων έχει πλήρη ευθύνη για τις πράξεις και κάθε
δραστηριότητα των προσώπων στα οποία έχει γίνει εξωτερική
ανάθεση.

Άρθρο 17
Όροι χορήγησης µικροχρηµατοδότησης

1. Για τη µικροχρηµατοδότηση δεν παρέχεται εµπράγµατη
ασφάλεια. 

2. Ένας δικαιούχος µπορεί να λαµβάνει από ένα ή περισσότερα
ιδρύµατα µικροχρηµατοδοτήσεων νέα µικροχρηµατοδότηση σε
ποσό που προστίθεται στο υπόλοιπο, υπό την προϋπόθεση ότι το
συνολικό ποσό της αρχικής και της νέας µικροχρηµατοδότησης,
ανεξαρτήτως ιδρύµατος χορήγησης, δεν υπερβαίνει τις είκοσι
πέντε χιλιάδες (25.000) ευρώ για κάθε δικαιούχο. 

3. Το ίδρυµα µικροχρηµατοδοτήσεων µπορεί να απαιτεί εγ-
γύηση πριν από τη χορήγηση µικροχρηµατοδότησης.

4. Η διάρκεια αποπληρωµής της χορηγηθείσας µικροχρηµατο-
δότησης δεν µπορεί να είναι µικρότερη από δώδεκα (12) µήνες,
και δεν µπορεί να υπερβαίνει τα δέκα (10) έτη.

5. Ο δικαιούχος έχει δικαίωµα να εκπληρώσει, πλήρως ή εν
µέρει, τις υποχρεώσεις που απορρέουν από τη σύµβαση µικρο-
χρηµατοδότησης πριν από τη λήξη της , µε αντίστοιχη µείωση του
συνολικού κόστους της. H µείωση συνίσταται στους τόκους και
τις επιβαρύνσεις για το εναποµένον χρονικό διάστηµα µέχρι τη
λήξη της σύµβασης. Αν η άσκηση του δικαιώµατος πρόωρης εξό-
φλησης εκ µέρους του δικαιούχου λαµβάνει χώρα εντός χρονικού
διαστήµατος για το οποίο έχει συµφωνηθεί σταθερό επιτόκιο, το
ίδρυµα µικροχρηµατοδοτήσεων δικαιούται εύλογη και αντικειµε-
νικά αιτιολογηµένη αποζηµίωση για ενδεχόµενα έξοδα που έχουν
άµεση σχέση µε την πρόωρη εξόφληση. 

6. Πριν από τη χορήγηση των µικροχρηµατοδοτήσεων του άρ-
θρου 14, τα ιδρύµατα µικροχρηµατοδοτήσεων ελέγχουν, αν τη-
ρείται ο σκοπός της, καθώς και οι όροι του παρόντος και ζητούν
τα σχετικά αποδεικτικά έγγραφα από τον δικαιούχο. Εφόσον κρι-
θεί αναγκαίο και προκειµένου να διαφυλαχθεί η τήρηση του ορίου
µικροχρηµατοδοτήσεων, ο δικαιούχος υπογράφει σχετική υπεύ-
θυνη δήλωση µε την οποία παράλληλα συναινεί στην ανταλλαγή
πληροφοριών µεταξύ ιδρυµάτων µικροχρηµατοδοτήσεων και πα-
ρόχων υπηρεσιών πληρωµών του                ν. 4537/2018 (Α’ 84), οι
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οποίες αφορούν αποκλειστικά τη χορήγηση σε αυτόν µικροχρη-
µατοδότησης, εφόσον κριθεί αναγκαίο για την επιβεβαίωση της
τήρησης του ορίου της παρ. 2.

7. Με απόφαση του Υπουργού Οικονοµικών µπορεί να ορίζεται
ανώτατο όριο επιτοκίου µικροχρηµατοδότησης.

Άρθρο 18
Διαχείριση συναλλαγών

Οι συναλλαγές εξυπηρέτησης των χορηγούµενων µικροχρηµα-
τοδοτήσεων διενεργούνται µέσω λογαριασµών πληρωµών ή ηλε-
κτρονικών µέσων πληρωµής.

Άρθρο 19
Απαλλαγές από τέλη και εισφορές

1. Οι συµβάσεις µικροχρηµατοδοτήσεων που καταρτίζουν τα
ιδρύµατα µικροχρηµατοδοτήσεων σύµφωνα µε τον παρόντα νόµο
απαλλάσσονται από τέλη χαρτοσήµου.

2. Στις συµβάσεις µικροχρηµατοδοτήσεων που καταρτίζουν τα
ιδρύµατα µικροχρηµατοδοτήσεων σύµφωνα µε τον παρόντα νόµο
δεν επιβάλλεται η εισφορά του             ν. 128/1975 (Α’ 178).

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Δ’ 
ΔΙΑΦΑΝΕΙΑ ΟΡΩΝ – ΕΝΗΜΕΡΩΣΗ 

ΚΑΙ ΠΡΟΣΤΑΣΙΑ ΔΙΚΑΙΟΥΧΩΝ 

Άρθρο 20
Διαφήµιση και εµπορική προώθηση 

µικροχρηµατοδοτήσεων

1. Οι διαφηµιστικές και εµπορικές ανακοινώσεις σχετικά µε τη
γενική πολιτική µικροχρηµατοδότησης και τις χορηγούµενες µι-
κροχρηµατοδοτήσεις δεν πρέπει να είναι αθέµιτες, ασαφείς και
παραπλανητικές. Ειδικότερα, απαγορεύονται οι διατυπώσεις που
ενδέχεται να δηµιουργήσουν ψευδείς προσδοκίες στον δικαιούχο
όσον αφορά στη διαθεσιµότητα ή το κόστος της µικροχρηµατο-
δότησης.

2. Κάθε ίδρυµα µικροχρηµατοδοτήσεων, το οποίο διαφηµίζει τις
χορηγούµενες µικροχρηµατοδοτήσεις, παρέχει κατά τρόπο σαφή,
συνοπτικό και ευδιάκριτο τυποποιηµένες πληροφορίες ως εξής:

α) το επιτόκιο της µικροχρηµατοδότησης, επισηµαίνοντας αν
πρόκειται για σταθερό ή κυµαινόµενο ή συνδυασµό και των δύο,

β) το συνολικό κόστος της µικροχρηµατοδότησης, µε αναλυτική
αναφορά στο κόστος των επιµέρους χρεώσεων που επιβαρύνουν
τη συναλλαγή σε ονοµαστική αξία και ως ποσοστό του συνολικού
ύψους της µικροχρηµατοδότησης,

γ) τη διάρκεια αποπληρωµής της µικροχρηµατοδότησης,
δ) τον αριθµό και το ποσό των δόσεων,
ε) το περιεχόµενο των συµβουλευτικών υπηρεσιών του άρθρου

16 και το κόστος τους ως ποσοστό επί του συνολικού ύψους της
µικροχρηµατοδότησης.

3. Οι πληροφορίες της παρ. 2 εξειδικεύονται µε αντιπροσωπευ-
τικό παράδειγµα, το οποίο ακολουθείται σε όλα τα στάδια της
προώθησης της µικροχρηµατοδότησης. Με απόφαση της Τράπε-
ζας της Ελλάδος, θεσπίζονται τα κριτήρια για τον καθορισµό αν-
τιπροσωπευτικού παραδείγµατος.

Άρθρο 21
Υποχρέωση διαφάνειας στους όρους συναλλαγών 

των συµβάσεων

1. Τα ιδρύµατα µικροχρηµατοδοτήσεων συνάπτουν σύµβαση µε
τους δικαιούχους, στην οποία µεταξύ άλλων περιγράφονται οι
όροι δανειοδότησης και ειδικότερα:

α) το επιτόκιο της µικροχρηµατοδότησης, επισηµαίνοντας αν
πρόκειται για σταθερό ή κυµαινόµενο ή συνδυασµό και των δύο, 

β) το συνολικό κόστος της µικροχρηµατοδότησης, µε αναλυτική
αναφορά στις επιµέρους χρεώσεις που επιβαρύνουν τη συναλ-
λαγή, σε ονοµαστική αξία και ως ποσοστό του συνολικού ύψους
της µικροχρηµατοδότησης,

γ) η διάρκεια αποπληρωµής της µικροχρηµατοδότησης συµπε-
ριλαµβανοµένης της προθεσµίας άσκησης του δικαιώµατος υπα-
ναχώρησης, καθώς και του κόστους της, αν υφίσταται,

δ) ο αριθµός και το ποσό των δόσεων,
ε) το περιεχόµενο των συµβουλευτικών υπηρεσιών του άρθρου

16 και το κόστος τους, 
στ) η διαδικασία είσπραξης ανεξόφλητων οφειλών,
ζ) το δικαίωµα καταγγελίας,
η) η διαδικασία εξωδικαστικής επίλυσης διαφορών. 
2. Ο δικαιούχος µπορεί να ασκήσει το δικαίωµα υπαναχώρησης

εντός δεκατεσσάρων (14) ηµερών από την υπογραφή της σύµβα-
σης, ανεξαρτήτως αν στο διάστηµα αυτό έχει πραγµατοποιηθεί η
εκταµίευση του δανείου. Στην τελευταία περίπτωση το συνολικό
ποσό επιστρέφεται άτοκα στο ακέραιο και εφάπαξ, ταυτόχρονα
µε την δήλωση υπαναχώρησης, αλλά ο δανειολήπτης επιβαρύνε-
ται µε το αντίστοιχο διαχειριστικό κόστος. 

3. Σε περίπτωση µη εξυπηρετούµενης οφειλής, το ίδρυµα µι-
κροχρηµατοδότησης εφαρµόζει τις διαδικασίες που προβλέπονται
στον Κώδικα Δεοντολογίας Τραπεζών του ν. 4224/2013 (Α’ 288).

Άρθρο 22
Συµµετοχή στο Πρόγραµµα Δηµοσίων Επενδύσεων 

1. Τα ιδρύµατα µικροχρηµατοδοτήσεων επιτρέπεται να συµµε-
τέχουν σε προγράµµατα χορήγησης µικροχρηµατοδοτήσεων µε
συνεπένδυση από το εθνικό ή το συγχρηµατοδοτούµενο σκέλος
του Προγράµµατος Δηµοσίων Επενδύσεων, καθώς και να λαµβά-
νουν εγγυήσεις από το Ελληνικό Δηµόσιο, τηρουµένων των κανό-
νων του ενωσιακού δικαίου για τις κρατικές ενισχύσεις. Με κοινή
απόφαση των Υπουργών Οικονοµικών και Ανάπτυξης και Επενδύ-
σεων ορίζονται οι δυνητικοί δικαιούχοι, τα είδη και ο σκοπός των
παρεχόµενων µικροχρηµατοδοτήσεων, οι ειδικότεροι όροι υλοποί-
ησης του προγράµµατος, η διαδικασία ανάκτησης αχρεωστήτως
καταβληθέντων ποσών, καθώς και κάθε ειδικότερο ζήτηµα για την
εφαρµογή του παρόντος.

2. Τα ιδρύµατα µικροχρηµατοδοτήσεων συµµετέχουν στα προ-
γράµµατα του παρόντος µόνο αν έχουν λάβει πιστοποίηση από τη
Γενική Διεύθυνση Απασχόλησης της Ευρωπαϊκής Επιτροπής για
τη συµµόρφωσή τους µε τον Κώδικα.

3. Σε προγράµµατα χορήγησης µικροχρηµατοδοτήσεων της
παρ. 1 επιτρέπεται να µετέχει και η Ελληνική Αναπτυξιακή Τρά-
πεζα.

ΜΕΡΟΣ Β’
ΡΥΘΜΙΣΕΙΣ ΧΡΗΜΑΤΟΠΙΣΤΩΤΙΚΟΥ ΤΟΜΕΑ

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Α’
ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΣΕΙΣ ΤΡΑΠΕΖΙΚΗΣ ΝΟΜΟΘΕΣΙΑΣ  

Άρθρο 23
Τροποποιήσεις του ν. 4261/2014

Ο ν. 4261/2014 (Α’107) τροποποιείται ως εξής: 
1) Η παρ. 3 του άρθρου 8 καταργείται. 
2) Η παρ. 2 του άρθρου 55 αντικαθίσταται ως εξής: 
«2. Για την ενίσχυση της αποτελεσµατικότητας της εποπτείας

που ασκείται από την Τράπεζα της Ελλάδος µε τον παρόντα νόµο
και σύµφωνα µε τις ισχύουσες διατάξεις, όπως προσαρµόζονται
κατά την εφαρµογή του       ν. 4449/2017 (Α’ 7) για τους υποχρεω-
τικούς ελέγχους των ετήσιων και ενοποιηµένων χρηµατοοικονοµι-
κών καταστάσεων και του Κανονισµού 537/2014/ΕΕ για τις ειδικές
απαιτήσεις όσον αφορά τον υποχρεωτικό έλεγχο οντοτήτων δη-
µοσίου συµφέροντος:

α) Οι ορκωτοί ελεγκτές - λογιστές και οι εταιρείες και κοινοπρα-
ξίες ορκωτών ελεγκτών - λογιστών που διενεργούν τον τακτικό
έλεγχο των ετήσιων και ενοποιηµένων οικονοµικών καταστάσεων
πιστωτικού ιδρύµατος, µετά από σχετική πρόσκληση της Τράπε-
ζας της Ελλάδος, λαµβάνουν µέρος σε συσκέψεις µε εκπροσώ-
πους της. Αν η Τράπεζα της Ελλάδος κρίνει ότι είναι απαραίτητο,
µπορεί να καλεί στις εν λόγω συσκέψεις και το εµπλεκόµενο πι-
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στωτικό ίδρυµα.
Αντικείµενο των συσκέψεων αποτελούν µεταξύ άλλων:
αα) διαπιστώσεις ή ευρήµατα του ελέγχου που αξιολογήθηκαν

ως ουσιώδη από τους ορκωτούς ελεγκτές - λογιστές και ετέθησαν
υπόψη των αρµόδιων διοικητικών οργάνων ή αρµόδιων στελεχών
του πιστωτικού ιδρύµατος,

αβ) ζητήµατα που αφορούν στην αποτελεσµατικότητα και επάρ-
κεια του Συστήµατος Εσωτερικού Ελέγχου του πιστωτικού ιδρύ-
µατος σε σχέση µε τη σύνταξη των ετήσιων οικονοµικών
καταστάσεων,

αγ) ευρήµατα που προέκυψαν από τον έλεγχο ενοποιούµενων
στις οικονοµικές καταστάσεις του πιστωτικού ιδρύµατος επιχειρή-
σεων που επηρεάζουν σε σηµαντικό βαθµό τις οικονοµικές κατα-
στάσεις του,

αδ) οποιοδήποτε άλλο θέµα κρίνεται ότι αφορά στην άσκηση
του εποπτικού ή ελεγκτικού έργου. 

β) Η Τράπεζα της Ελλάδος, για θέµατα που αφορούν στην
άσκηση των εποπτικών της καθηκόντων και όποτε το κρίνει απα-
ραίτητο, δύναται να απευθύνει πρόσκληση στους ορκωτούς ελεγ-
κτές � λογιστές που διενεργούν τον τακτικό έλεγχο των ετήσιων
και ενοποιηµένων οικονοµικών καταστάσεων των πιστωτικών ιδρυ-
µάτων, προκειµένου να παραστούν σε συλλογικές συναντήσεις
(συσκέψεις µεταξύ της Τράπεζας της Ελλάδος και δύο ή περισ-
σότερων ορκωτών ελεγκτών των πιστωτικών ιδρυµάτων ή του συλ-
λογικού τους οργάνου).» 

3) Το άρθρο 149 αντικαθίσταται ως εξής: 

«Άρθρο 149
Μείωση, εξόφληση ή επαναγορά µέσων κεφαλαίου

Για οποιαδήποτε µείωση, εξόφληση ή επαναγορά κοινών µετο-
χών του άρθρου 37 του ν. 4548/2018 (Α’ 104), συνεταιριστικών µε-
ρίδων του άρθρου 3 του ν. 1667/1986 (Α’ 196) ή άλλων µέσων
κεφαλαίου κοινών µετοχών της κατηγορίας 1, που έχουν εκδοθεί
από πιστωτικά ιδρύµατα, απαιτείται προηγούµενη έγκριση από την
Τράπεζα της Ελλάδος κατά τα προβλεπόµενα στα άρθρα 77 και
78 του Κανονισµού 575/2013/ΕΕ, όπως αυτά εξειδικεύονται στοv
κατ’ εξουσιοδότηση Κανονισµό 241/2014/ΕΕ.» 

4) Μετά το άρθρο 149 προστίθεται νέο άρθρο 149Α ως εξής: 

«Άρθρο 149Α
Ειδικές διατάξεις περί διανοµής µερίσµατος

1. Κατά παρέκκλιση του στοιχείου γ’ της παρ. 2 του άρθρου 160
και της παρ. 2 του άρθρου 161 του                  ν. 4548/2018 (Α’ 104),
τα πιστωτικά ιδρύµατα δεν υπόκεινται σε υποχρέωση διανοµής
ελάχιστου µερίσµατος. 

2. Για τη διανοµή µερίσµατος σε είδος, κατ’ εφαρµογή των παρ.
4 και 5 του άρθρου 161 του ν. 4548/2018, απαιτείται προηγούµενη
έγκριση της Τράπεζας της Ελλάδος. Αντίστοιχη έγκριση απαιτείται
και για τη διανοµή σε είδος για πρόσθετα µέσα κεφαλαίου της κα-
τηγορίας 1 και µέσα κεφαλαίου της κατηγορίας 2.»

Άρθρο 24
Τροποποιήσεις του άρθρου 2 του ν. 4335/2015 

1. Το άρθρο 2 του ν. 4335/2015 (Α’87) τροποποιείται ως εξής: 
α. Στην περ. β’ της παρ. 6 του εσωτερικού άρθρου 4 η φράση

«από την εφαρµογή των απαιτήσεων των άρθρων 18 έως 22» αν-
τικαθίσταται µε τη φράση «από την εφαρµογή των απαιτήσεων
των άρθρων 5 ως 9».

β. Στην περ. β’ της παρ. 7 του εσωτερικού άρθρου 4 η φράση
«οι απαιτήσεις των άρθρων 18 έως 22 εκπληρώνονται» αντικαθί-
σταται µε τη φράση «οι απαιτήσεις των άρθρων 5 έως 9 εκπληρώ-
νονται».

γ. Η περ. γ’ της παρ. 8 του εσωτερικού άρθρου 18 η φράση «µε
την περίπτωση 112 του άρθρου 2» αντικαθίσταται µε τη φράση
«µε την περίπτωση 113 του άρθρου 2». 

δ. Στην παρ. 1 του εσωτερικού άρθρου 25 µετά τη φράση «που
διενεργείται σύµφωνα µε το άρθρο 23» προστίθενται οι λέξεις «και
το άρθρο 24».

ε. Στο δεύτερο εδάφιο της παρ. 1 του εσωτερικού άρθρου 36,
η φράση «µε την επιφύλαξη της παρ. 2 του παρόντος άρθρου» αν-
τικαθίσταται µε τη φράση «µε την επιφύλαξη της παρ. 13 του πα-
ρόντος άρθρου».

στ. Στο τελευταίο εδάφιο της παρ. 9 του εσωτερικού άρθρου
36 προστίθεται η φράση «, δεόντως αιτιολογηµένο».

ζ. Στην περ. β’ της παρ. 10 του εσωτερικού άρθρου 36, η φράση
«σύµφωνα µε την παράγραφο 10» αντικαθίσταται µε τη φράση
«σύµφωνα µε την παρ. 11».

η. Στο πρώτο εδάφιο της παρ. 10 του εσωτερικού άρθρου 44,
η φράση «που αναφέρεται στην παράγραφο 6» αντικαθίσταται µε
τη φράση « που αναφέρεται στην παρ. 8».

θ. Στην παρ. 6 του εσωτερικού άρθρου 56, οι λέξεις «και 107»
αντικαθίστανται µε τις λέξεις «και 111».

ι. Στην περ. α’ της παρ. 1 του εσωτερικού άρθρου 59 διαγρά-
φεται η φράση «σύµφωνα µε την περίπτωση α της παραγράφου 2
του άρθρου 43».

ια. Στην περ. β’ της παρ. 3 του εσωτερικού άρθρου 59 η φράση
«ή εποπτικές ενέργειες» αντικαθίσταται µε τη φράση «ή ενέργειες
της αρµόδιας αρχής ή της αρχής εξυγίανσης».

ιβ. Στο τέλος της παρ. 2 του εσωτερικού άρθρου 67 προστίθεται
νέο εδάφιο ως εξής: «Αν η αρχή εξυγίανσης έχει ήδη δώσει εντολή
για τη µεταβίβαση, αποµείωση, µετατροπή ή ενέργεια εξυγίανσης,
η εντολή αυτή είναι άκυρη όσον αφορά το συγκεκριµένο περιου-
σιακό στοιχείο, µετοχές, τίτλους ιδιοκτησίας, δικαιώµατα ή υπο-
χρεώσεις.»

ιγ. Στο τελευταίο εδάφιο της παρ. 2 του εσωτερικού άρθρου 71
διαγράφεται η τελεία και προστίθεται η φράση «στο κράτος -
µέλος όπου έχει την έδρα της η θυγατρική του ιδρύµατος υπό εξυ-
γίανση.»

ιδ. Στην περ. β’ της παρ. 5 του εσωτερικού άρθρου 71, η φράση
«σύµφωνα µε την περίπτωση α της παρ. 1 του άρθρου 43» αντικα-
θίσταται µε τη φράση «σύµφωνα µε την περ. α’ της παρ. 2 του άρ-
θρου 43». 

ιε. Στην περ. α’ της παρ. 2 του εσωτερικού άρθρου 74 µετά από
τη φράση «κατά το άρθρο 145 του ν. 4261/ 2014» προστίθεται η
φράση «ή το άρθρο 90 του ν. 4514/ 2018 (Α’ 14)».

ιστ. Στο δεύτερο εδάφιο της παρ. 2 του εσωτερικού άρθρου 87
οι λέξεις «του άρθρου 88» αντικαθίστανται µε τις λέξεις «του άρ-
θρου 85». 

ιζ. Στο τέλος του πρώτου εδαφίου της παρ. 3 του εσωτερικού
άρθρου 87 διαγράφεται η τελεία και προστίθεται η φράση «εκτός
αν η αρχή εξυγίανσης της τρίτης χώρας έχει ήδη συναινέσει στην
περαιτέρω διαβίβαση των εν λόγω πληροφοριών.»

ιη. Η παρ. 9 του εσωτερικού άρθρου 88 αντικαθίσταται ως εξής:
«9. Η κοινή απόφαση που αναφέρεται στις παρ. 6 ή 8 και οι απο-
φάσεις που λαµβάνονται από τις αρχές εξυγίανσης ελλείψει κοι-
νής απόφασης σύµφωνα µε την παρ. 7, αναγνωρίζονται ως
οριστικές και εφαρµόζονται από τις αρχές εξυγίανσης στα εµπλε-
κόµενα κράτη - µέλη.» 

2. Όπου στα εσωτερικά άρθρα του άρθρου 2 του           ν.
4335/2015 γίνεται αναφορά σε διατάξεις των ν. 3606/ 2007 (Α’ 195)
και 3746/2009 (Α’ 27) νοούνται οι αντίστοιχες κατά περιεχόµενο
διατάξεις των ν. 4515/2018 και 4370/2016 (Α’37) αντίστοιχα. 

Άρθρο 25
Τροποποιήσεις του ν. 4370/2016

Ο ν. 4370/2016 (Α’ 37) τροποποιείται ως εξής: 
1) To πρώτο εδάφιο της υποπερ. γγ) της περ. α) της παρ. 2 του

άρθρου 6 τροποποιείται ως εξής:
«γγ) Έναντι της απαίτησης του αποχωρούντος πιστωτικού ιδρύ-

µατος προς καταβολή της επιστρεπτέας αξίας της µερίδας του
συµψηφίζονται οποιεσδήποτε απαιτήσεις έχει το ΤΕΚΕ κατά του
αποχωρούντος πιστωτικού ιδρύµατος, συµπεριλαµβανοµένων
οφειλόµενων εισφορών του αποχωρούντος προς το ΣΚΚ, το ΣΚΕ,
το ΣΕ, του τέλους συµµετοχής ή άλλων χρηµατικών ποσών που
έχει καθορίσει το διοικητικό συµβούλιο του ΤΕΚΕ και είναι πληρω-
τέα από το πιστωτικό ίδρυµα έως και την ηµεροµηνία αποχώρησής
του». 

2) Στο τέλος της υποπερ. γγ) της περ. α) της παρ. 2 του άρθρου
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6 προστίθεται νέο εδάφιο, ως εξής: 
«Πιστωτικό ίδρυµα που αποχωρεί δεν έχει αξίωση στο προϊόν

εκκαθάρισης που τυχόν εισπράττεται µετά την ηµεροµηνία απο-
χώρησης».

3) Η περ. α) της παρ. 3 του άρθρου 6 τροποποιείται ως εξής:
«α) Οι τακτικές εισφορές τις οποίες κατέβαλε το πιστωτικό

ίδρυµα κατά το δωδεκάµηνο προτού παύσει να είναι µέλος του
ΣΚΚ µεταφέρονται στο νέο σύστηµα εγγύησης καταθέσεων στο
οποίο προσχώρησε το αποχωρούν από το ΣΚΚ πιστωτικό ίδρυµα.
Τούτο ισχύει και στην περίπτωση µεταφοράς ορισµένων δραστη-
ριοτήτων πιστωτικού ιδρύµατος σε άλλο κράτος - µέλος υπό την
έννοια της µεταφοράς τµήµατος επιλέξιµων καταθέσεων και κά-
λυψης αυτών από άλλο σύστηµα εγγύησης καταθέσεων. Οι τακτι-
κές εισφορές που καταβλήθηκαν στο ΣΚΚ κατά το δωδεκάµηνο
που προηγείται της µεταφοράς µεταφέρονται στο νέο σύστηµα
εγγύησης καταθέσεων κατά την αναλογία του τµήµατος των επι-
λέξιµων καταθέσεων που µεταφέρθηκαν σε αυτό.»

4) Η περ. γ) της παρ. 3 του άρθρου 6 καταργείται. 
5) To πρώτο εδάφιο της υποπερ. γγ) της περ. α) της παρ. 2 του

άρθρου 7 τροποποιείται ως εξής:
«γγ) Έναντι της απαίτησης του αποχωρούντος πιστωτικού ιδρύ-

µατος προς καταβολή της επιστρεπτέας αξίας της µερίδας του
συµψηφίζονται οποιεσδήποτε απαιτήσεις έχει το ΤΕΚΕ κατά του
αποχωρούντος πιστωτικού ιδρύµατος, συµπεριλαµβανοµένων
οφειλόµενων εισφορών του αποχωρούντος προς το ΣΚΚ, το ΣΚΕ
και το ΣΕ, του Τέλους Συµµετοχής ή άλλων χρηµατικών ποσών
που έχει καθορίσει το ΔΣ του ΤΕΚΕ και είναι πληρωτέα από πιστω-
τικό ίδρυµα έως και την ηµεροµηνία αποχώρησής του.

6) Στο τέλος της υποπερ. γγ) της περ. α) της παρ. 2 του άρθρου
7 προστίθεται νέο εδάφιο, ως εξής: 

«Πιστωτικό ίδρυµα που αποχωρεί δεν έχει αξίωση στο προϊόν
εκκαθάρισης που τυχόν εισπράττεται µετά την ηµεροµηνία απο-
χώρησης».

7) Το δεύτερο εδάφιο της παρ. 7 του άρθρου 11 τροποποιείται
ως εξής:

«Αν οι λογαριασµοί τηρούνταν σε άλλο νόµισµα, διαφορετικό
από το νόµισµα της καταβολής αποζηµίωσης, εφαρµόζεται η συ-
ναλλαγµατική ισοτιµία όπως αυτή προσδιορίζεται από το εκάστοτε
πιστωτικό ίδρυµα».

8) Η παρ. 12 του άρθρου 11 τροποποιείται ως εξής:
«12. Δεν καταβάλλεται αποζηµίωση όταν τους τελευταίους εί-

κοσι τέσσερις (24) µήνες δεν έλαβε χώρα συναλλαγή σχετική µε
την κατάθεση και η αξία της κατάθεσης είναι µικρότερη από το δι-
οικητικό κόστος που θα προκαλούσε στο ΤΕΚΕ η καταβολή της
αποζηµίωσης αυτής. Το διοικητικό κόστος του ΤΕΚΕ προσδιορί-
ζεται µε απόφαση του ΔΣ και δύναται να τροποποιείται, εφόσον
κρίνεται σκόπιµο. Ως συναλλαγή θεωρείται κάθε πραγµατική συ-
ναλλαγή δικαιούχου καταθέτη ή τρίτου κατ’ εντολή οποιουδήποτε
δικαιούχου. Η πίστωση των καταθέσεων µε τόκους, καθώς και η
κεφαλαιοποίησή τους, δεν συνιστούν συναλλαγή.»

9) Το πρώτο εδάφιο της παρ. 6 του άρθρου 27 τροποποιείται
ως εξής :

«6.Εντός είκοσι (20) ηµερολογιακών ηµερών από την αρχή κάθε
έτους, κάθε πιστωτικό ίδρυµα που συµµετέχει στο ΣΚΚ αποστέλλει
στο ΤΕΚΕ ετήσια κατάσταση, µε το ύψος των εγγυηµένων κατα-
θέσεων της τελευταίας ηµέρας κάθε ηµερολογιακού τριµήνου του
προηγούµενου έτους, υπογεγραµµένη από τον νόµιµο εκπρό-
σωπο ή τον προς τον σκοπό αυτόν ειδικώς εξουσιοδοτηθέντα από
το πιστωτικό ίδρυµα και τον ορκωτό λογιστή του πιστωτικού ιδρύ-
µατος.»

10) Η παρ. 5 του άρθρου 36 καταργείται.
11) Το δεύτερο εδάφιο της παρ. 2 του άρθρου 49 τροποποιείται

ως εξής :
«Ο προϋπολογισµός συντάσσεται µέχρι τέλος Οκτωβρίου κάθε

οικονοµικού έτους σε χρόνο που προσδιορίζει το Διοικητικό Συµ-
βούλιο εντός του ως άνω ορίου και µετά την έγκρισή του από το
ΔΣ υποβάλλεται στον Υπουργό Οικονοµικών, ο δε απολογισµός
συντάσσεται µέχρι τέλος Μαρτίου του εποµένου οικονοµικού
έτους.»

Άρθρο 26
Ρύθµιση θεµάτων της εισφοράς του άρθρου 1 

του ν. 128/1975

Καταργείται η επιβολή εισφοράς του άρθρου 1 του       ν.
128/1975 (Α’ 178) σε όλα τα δάνεια, τις πάσης φύσης χορηγήσεις
και τα υπόλοιπα δανείων ή πιστώσεων από πιστωτικά ιδρύµατα
προς Δήµους, Περιφέρειες και Ν.Π.Δ.Δ. αυτών, εφόσον τα τελευ-
ταία δεν ασκούν οικονοµική δραστηριότητα. 

Άρθρο 27
Διατάξεις για τα πιστωτικά ιδρύµατα

1. Στο άρθρο 5β του ν. 3556/2007 (Α’ 91), προστίθεται νέα παρ.
2α , ως εξής: 

« 2α. H παρ. 2 δεν εφαρµόζεται σε πιστωτικά ιδρύµατα που ανή-
κουν σε όµιλο εταιρειών, του οποίου η µητρική εταιρεία: α) εµπί-
πτει στις διατάξεις του παρόντος ως εκδότης κινητών αξιών που
έχουν εισαχθεί προς διαπραγµάτευση σε οργανωµένη αγορά και
β) καταρτίζει ενοποιηµένες τριµηνιαίες οικονοµικές καταστάσεις
βάσει των διεθνών λογιστικών προτύπων που εφαρµόζονται στην
ενδιάµεση χρηµατοοικονοµική πληροφόρηση, όπως αυτά υιοθε-
τήθηκαν µε τη διαδικασία που προβλέπεται στον Κανονισµό (ΕΚ)
υπ’ αρ. 1606/2002. Στην περίπτωση αυτή, η υποχρέωση της παρ.
1 εκπληρώνεται µε τις ενοποιηµένες τριµηνιαίες οικονοµικές κα-
ταστάσεις της µητρικής εταιρείας του πιστωτικού ιδρύµατος.»

2. Στο τελευταίο εδάφιο της παρ. 4 του άρθρου 3 του ν.
4649/2019 (Α’206) η φράση «12 µηνών» αντικαθίσταται από τη
φράση «είκοσι τεσσάρων (24) µηνών». 

3. Η υποπερ. ββ) της περ. α) της παρ. 3 του άρθρου 27 του ν.
4172/2013 (Α’ 167) τροποποιείται ως εξής:

«ββ) τη µεταβίβαση, δηλαδή την πώληση ή την εισφορά δανείων
ή πιστώσεων κατά τις διατάξεις του                ν. 4354/2015 (Α’ 176)
ή του ν. 3156/2003 (Α’ 157) ή τη µεταβίβασή τους σε χρηµατοδο-
τικό ή πιστωτικό ίδρυµα ή σε άλλη εταιρεία ή νοµική οντότητα εφό-
σον τη διαχείρισή τους πραγµατοποιεί πιστωτικό ίδρυµα κατά τις
διατάξεις του ν. 4261/2014 (Α’ 107) ή Εταιρεία Διαχείρισης Απαι-
τήσεων από Δάνεια και Πιστώσεις του ν. 4354/2015, εκπίπτει από
τα ακαθάριστα έσοδά τους σε είκοσι (20) ισόποσες ετήσιες δόσεις,
αρχής γενοµένης από τη χρήση στην οποία πραγµατοποιήθηκε η
διαγραφή του χρέους ή η µεταβίβαση του δανείου ή της πίστωσης,
αντιστοίχως, ανεξάρτητα από τον χρόνο λογιστικής από αναγνώ-
ριση των οικείων περιουσιακών στοιχείων. Για την εφαρµογή του
προηγούµενου εδαφίου, η χρεωστική διαφορά ισούται µε το συ-
νολικό ποσό της διαγραφής µείον τους µη εγγεγραµµένους τό-
κους, οι οποίοι και δεν εγγράφονται ή, αντιστοίχως, µε το ποσό της
ζηµίας στην περίπτωση µεταβίβασης δανείων ή πιστώσεων.»

4. Στο τέλος της παρ. 8 του άρθρου 1 του ν. 4354/2015 (Α’176)
προστίθεται εδάφιο, ως εξής:

«Σε περίπτωση µη συµµόρφωσης προς τις υποχρεώσεις της πα-
ρούσας παύει αυτοδικαίως η άσκηση των δικαιωµάτων ψήφου που
απορρέουν από τη συµµετοχή και επιβάλλεται από την Τράπεζα
της Ελλάδος διοικητικό πρόστιµο, το οποίο δεν υπερβαίνει τις
τριακόσιες χιλιάδες (300.000) ευρώ».

5. Στην περ. α’ της παρ. 13 του άρθρου 1 του ν. 4354/ 2015 προ-
στίθεται υποπερ. ιι, ως εξής: 

«ιι. παραιτείται ρητώς από την άδεια λειτουργίας, έπαυσε να
ασκεί τη δραστηριότητά της για περίοδο µεγαλύτερη των έξι (6)
µηνών ή δεν κάνει χρήση της άδειας λειτουργίας σε διάστηµα δώ-
δεκα (12) µηνών από τη λήψη της. Για την εφαρµογή της παρού-
σας δεν λαµβάνεται υπόψη ο χρόνος πριν από τη θέση της σε
ισχύ».

Άρθρο 28
Ρύθµιση θεµάτων του Ταµείου Χρηµατοπιστωτικής Σταθερό-

τητας

1. Ο ν. 3864/2010 (Α’119) τροποποιείται ως εξής: 
α. Στην παρ. 2 του άρθρου 2 προστίθενται περ. ι) και ια), ως

εξής:

15682 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



«ι) Ασκεί τα δικαιώµατα του παρόντος σε απορροφώσα ή δια-
σπώµενη εταιρεία που προέκυψε λόγω εταιρικού µετασχηµατι-
σµού του ν. 4601/2019 (Α’44) του πιστωτικού ιδρύµατος στο οποίο
παρείχε κεφαλαιακή ενίσχυση, στην οποία µετέχει λόγω του µε-
τασχηµατισµού αυτού.

ια) Ασκεί τα δικαιώµατα του παρόντος και τα δικαιώµατα των
συµφωνιών - πλαίσιο της παρ. 4 του άρθρου 6 στο επωφελούµενο
πιστωτικό ίδρυµα που προήλθε από τη µεταβίβαση του τραπεζικού
κλάδου στο πλαίσιο µερικής διάσπασης ή απόσχισης κλάδου
λόγω εταιρικού µετασχηµατισµού του ν. 4601/2019 του πιστωτικού
ιδρύµατος που έλαβε κεφαλαιακή ενίσχυση από το Ταµείο.»

β. Το πρώτο εδάφιο της παρ. 4 του άρθρου 6 αντικαθίσταται ως
εξής: 

«Για την πραγµατοποίηση του σκοπού του Ταµείου και την
άσκηση των δικαιωµάτων του το Ταµείο καθορίζει το περίγραµµα
της συµφωνίας - πλαίσιο ή της τροποποιούµενης συµφωνίας -
πλαίσιο µε όλα τα πιστωτικά ιδρύµατα, τα οποία λαµβάνουν ή
έχουν λάβει χρηµατοοικονοµική βοήθεια από το Ευρωπαϊκό Τα-
µείο Χρηµατοπιστωτικής Σταθερότητας (ΕΤΧΣ) ή από τον Ευρω-
παϊκό Μηχανισµό Σταθερότητας (ΕΜΣ), καθώς και µε κάθε
πιστωτικό ίδρυµα που προκύπτει από τη µεταβίβαση των τραπεζι-
κών εργασιών του αρχικού πιστωτικού ιδρύµατος στο πλαίσιο µε-
ρικής διάσπασης ή απόσχισης κλάδου λόγω εταιρικού
µετασχηµατισµού του ν. 4601/2009.»

γ. Στο άρθρο 10 προστίθεται παρ. 12 ως εξής:
« 12. Το Ταµείο διατηρεί όλα τα δικαιώµατα του παρόντος άρ-

θρου και στα επωφελούµενα πιστωτικά ιδρύµατα που προκύπτουν
λόγω εταιρικού µετασχηµατισµού του ν. 4601/2019 του πιστωτικού
ιδρύµατος που έλαβε κεφαλαιακή ενίσχυση σύµφωνα µε τον πα-
ρόντα νόµο.» 

2. Το Ταµείο Χρηµατοπιστωτικής Σταθερότητας και τα πιστω-
τικά ιδρύµατα που έχουν λάβει κεφαλαιακή ενίσχυση από αυτό ή
τα επωφελούµενα πιστωτικά ιδρύµατα που προέρχονται από τη
µεταβίβαση τραπεζικών εργασιών λόγω διάσπασης ή µερικής από-
σχισης κλάδου στο πλαίσιο εταιρικού µετασχηµατισµού του ν.
4601/ 2019 µπορούν να αποφασίζουν την παράταση των συµβά-
σεων µε τους ορκωτούς ελεγκτές στους οποίους έχει ανατεθεί ο
έλεγχος του πιστωτικού ιδρύµατος και µετά το πέρας της πεντα-
ετίας, για διάστηµα που δεν υπερβαίνει συνολικά τη δεκαετία, σύµ-
φωνα µε το άρθρο 17 του Κανονισµού (ΕΕ) υπ’ αρ. 537/2014 (L
158), εφόσον η Γενική Συνέλευση των µετόχων του πιστωτικού
ιδρύµατος εγκρίνει τη σχετική αιτιολογηµένη εισήγηση που υπο-
βάλλει κατόπιν σύστασης της επιτροπής ελέγχου, το Διοικητικό
Συµβούλιο. Κάθε αντίθετη συµφωνία τροποποιείται αναλόγως
µετά από την παραπάνω απόφαση της Γενικής Συνέλευσης.

3. H θητεία µέλους του Γενικού Συµβουλίου ή της Εκτελεστικής
Επιτροπής του Ταµείου Χρηµατοπιστωτικής Σταθερότητας που
λήγει εντός των µηνών Μαΐου και Ιουνίου 2020, παρατείνεται για
άλλους δύο (2) µήνες από τη λήξη της, ενώ δεν µπορεί να ανανε-
ωθεί πριν την ολοκλήρωση της αξιολόγησης που διενεργεί η Επι-
τροπή Επιλογής, σύµφωνα µε την παρ. 7 του άρθρου 4 Α του       ν.
3864/2010 (Α’119). Με απόφαση του Υπουργού Οικονοµικών, η
παράταση µπορεί να επεκταθεί για άλλον έναν (1) µήνα, αν συν-
τρέχουν λόγοι ανωτέρας βίας. 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Β’

ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΣΗ ΤΟΥ Ν. 4364/2016 ΓΙΑ ΤΗΝ ΕΝΣΩΜΑΤΩΣΗ
ΤΟΥ ΑΡΘΡΟΥ 2 ΤΗΣ ΟΔΗΓΙΑΣ (ΕΕ) 2019/2177 ΤΟΥ ΕΥΡΩΠΑΙ-
ΚΟΥ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΙΟΥ ΚΑΙ ΤΟΥ ΣΥΜΒΟΥΛΙΟΥ ΤΗΣ 18ης ΔΕ-

ΚΕΜΒΡΙΟΥ 2019 (L 334) ΓΙΑ ΤΗΝ ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΣΗ ΤΗΣ
ΟΔΗΓΙΑΣ 2009/138/ΕΚ ΣΧΕΤΙΚΑ ΜΕ ΤΗΝ ΑΝΑΛΗΨΗ ΚΑΙ ΤΗΝ
ΑΣΚΗΣΗ ΔΡΑΣΤΗΡΙΟΤΗΤΩΝ ΑΣΦΑΛΙΣΗΣ ΚΑΙ ΑΝΤΑΣΦΑΛΙΣΗΣ

(ΦΕΡΕΓΓΥΟΤΗΤΑ ΙΙ)

Άρθρο 29
Τροποποιήσεις του ν. 4364/2016

Ο ν. 4364/2016 (Α’ 107) τροποποιείται ως εξής: 
1. Το πρώτο εδάφιο της παρ. 4 του άρθρου 56 αντικαθίσταται

ως εξής:

«4. Η προσαρµογή λόγω µεταβλητότητας της παρ. 3 στα επι-
τόκια άνευ κινδύνου, που χρησιµοποιούνται για τον υπολογισµό
της βέλτιστης εκτίµησης των ασφαλιστικών και αντασφαλιστικών
υποχρεώσεων που προέρχονται από προϊόντα που πωλούνται
στην ασφαλιστική αγορά της Ελλάδας ή ενός άλλου κράτους,
προσαυξάνεται περαιτέρω, πριν από την εφαρµογή του συντελε-
στή εξήντα πέντε τοις εκατό (65%), κατά τη διαφορά µεταξύ του
διορθωµένου για τον κίνδυνο πιστωτικού περιθωρίου αντίστοιχα
της Ελλάδας ή του κράτους αυτού και του διπλάσιου του διορθω-
µένου για τον κίνδυνο συναλλαγµατικού περιθωρίου, όποτε η δια-
φορά αυτή είναι θετική και το διορθωµένο για τον κίνδυνο
πιστωτικό περιθώριο της Ελλάδας ή του αντίστοιχου κράτους είναι
υψηλότερο από ογδόντα πέντε (85) µονάδες βάσης.»

2. Μετά την παρ. 3 του άρθρου 87 προστίθεται παρ. 3α ως εξής:
«3α. Η Εποπτική Αρχή ενηµερώνει την ΕΑΑΕΣ, σύµφωνα µε την

παρ. 1 του άρθρου 35 του Κανονισµού (ΕΕ) 1094/2010, σχετικά µε
κάθε αίτηση για χρήση ή αλλαγή εσωτερικού υποδείγµατος. Η
Εποπτική Αρχή δύναται να ζητήσει την σύµφωνα µε την περ. β’ της
παρ. 1 του άρθρου 8 του Κανονισµού (ΕΕ) 1094/2010 τεχνική συν-
δροµή από την ΕΑΑΕΣ, σχετικά µε την απόφαση επί αίτησης για
χρήση ή αλλαγή εσωτερικού υποδείγµατος.»

3. Μετά το τέλος του άρθρου 120, προστίθεται νέα Ενότητα 2Α,
καθώς και νέα άρθρα 120α και 120β, ως ακολούθως:

«ΕΝΟΤΗΤΑ 2Α
ΕΙΔΟΠΟΙΗΣΗ ΚΑΙ ΠΛΑΤΦΟΡΜΕΣ ΣΥΝΕΡΓΑΣΙΑΣ

Άρθρο 120α
Ειδοποίηση

(άρθρο 152α της Οδηγίας 2009/138/ΕΚ) 

1. Πριν η Εποπτική Αρχή χορηγήσει άδεια λειτουργίας σε ασφα-
λιστική ή αντασφαλιστική επιχείρηση, η οποία εµφανίζει στο πρό-
γραµµα δραστηριοτήτων της ότι προτίθεται να δραστηριοποιηθεί
σε άλλο κράτος - µέλος είτε υπό καθεστώς ελεύθερης παροχής
υπηρεσιών είτε υπό καθεστώς εγκατάστασης, και οι δραστηριό-
τητες που θα αναλάβει ενδέχεται να είναι σηµαντικές σε σχέση µε
την αγορά του κράτους - µέλους υποδοχής, η Εποπτική Αρχή ει-
δοποιεί σχετικά την ΕΑΑΕΣ και την εποπτική αρχή του σχετικού
κράτους - µέλους υποδοχής. Αντίστοιχα η Εποπτική Αρχή λαµβά-
νει την ίδια ενηµέρωση από το κράτος - µέλος καταγωγής όταν η
Ελλάδα είναι το κράτος - µέλος υποδοχής.

2. Επιπροσθέτως της ειδοποίησης που προβλέπεται στην παρ.
1, η Εποπτική Αρχή ειδοποιεί την ΕΑΑΕΣ, καθώς και την εποπτική
αρχή του σχετικού κράτους - µέλους υποδοχής, εφόσον εντοπίζει
επιδείνωση των χρηµατοοικονοµικών συνθηκών ή άλλους αναδυό-
µενους κινδύνους που προκαλούνται από ασφαλιστική ή αντασφα-
λιστική επιχείρηση µε έδρα στην Ελλάδα που εκτελεί
δραστηριότητες σε άλλο κράτος - µέλος είτε υπό καθεστώς ελεύ-
θερης παροχής υπηρεσιών είτε υπό καθεστώς εγκατάστασης και
οι οποίοι µπορεί να έχουν διασυνοριακές επιπτώσεις. Αντίστοιχα
η Εποπτική Αρχή λαµβάνει την ίδια ενηµέρωση από την Αρχή του
κράτους - µέλους καταγωγής, όταν η Ελλάδα είναι το κράτος -
µέλος υποδοχής.

Η Εποπτική Αρχή, για κάθε ασφαλιστική ή αντασφαλιστική επι-
χείρηση, µε έδρα σε άλλο κράτος - µέλος και η οποία λειτουργεί
στην Ελλάδα είτε υπό καθεστώς ελεύθερης παροχής υπηρεσιών
είτε υπό καθεστώς εγκατάστασης, για την οποία έχει σοβαρές και
βάσιµες ανησυχίες όσον αφορά την προστασία των καταναλωτών,
δύναται να ειδοποιήσει σχετικά την Εποπτική Αρχή του κράτους -
µέλους καταγωγής. Σε περίπτωση που δεν µπορεί να εξευρεθεί
διµερής λύση, τότε η Εποπτική Αρχή δύναται να παραπέµψει το
ζήτηµα στην ΕΑΑΕΣ και να ζητήσει τη συνδροµή της.

3. Οι ειδοποιήσεις των παρ. 1 και 2 είναι αρκούντως λεπτοµε-
ρείς, ώστε να καθίσταται δυνατή η ορθή εκτίµηση της κατάστα-
σης.

4. Οι ειδοποιήσεις των παρ. 1 και 2 δεν θίγουν τις αρµοδιότητες
εποπτείας της Εποπτικής Αρχής επί των ασφαλιστικών και αντα-
σφαλιστικών επιχειρήσεων, όπως προβλέπονται στον παρόντα
νόµο, είτε η Ελλάδα είναι κράτος - µέλος καταγωγής είτε υποδο-
χής.
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Άρθρο 120β
Πλατφόρµες συνεργασίας

(άρθρο 152β της Οδηγίας 2009/138/ΕΚ)

1. Σε περίπτωση δικαιολογηµένων ανησυχιών περί αρνητικών
συνεπειών για τους λήπτες ασφάλισης ή τους ασφαλισµένους
αναφορικά µε µια ασφαλιστική ή αντασφαλιστική επιχείρηση µε
έδρα σε άλλο κράτος - µέλος, η οποία λειτουργεί ή προτίθεται να
λειτουργήσει στην Ελλάδα είτε υπό καθεστώς ελεύθερης παρο-
χής υπηρεσιών είτε υπό καθεστώς εγκατάστασης και οι δραστη-
ριότητες αυτές επηρεάζουν την ελληνική αγορά ιδιωτικής
ασφάλισης, η Εποπτική Αρχή µπορεί να απευθύνει αίτηµα στην
ΕΑΑΕΣ για τη δηµιουργία και τον συντονισµό µιας πλατφόρµας
συνεργασίας για την ενίσχυση της ανταλλαγής πληροφοριών και
την προώθηση της συνεργασίας µεταξύ των σχετικών εποπτικών
αρχών.

Η Εποπτική Αρχή συµµετέχει σε πλατφόρµες συνεργασίας που
δηµιουργούνται από την ΕΑΑΕΣ σύµφωνα µε το άρθρο 152β της
Οδηγίας 2009/138/ΕΚ και οι οποίες αφορούν ασφαλιστικές ή αν-
τασφαλιστικές επιχειρήσεις µε έδρα σε άλλο κράτος - µέλος, οι
οποίες λειτουργούν στην Ελλάδα είτε υπό καθεστώς ελεύθερης
παροχής υπηρεσιών είτε υπό καθεστώς εγκατάστασης.

2. Η Εποπτική Αρχή µπορεί να δηµιουργεί και να συντονίζει
πλατφόρµες συνεργασίας για ασφαλιστικές επιχειρήσεις µε έδρα
στην Ελλάδα και οι οποίες λειτουργούν σε άλλα κράτη - µέλη είτε
υπό καθεστώς ελεύθερης παροχής υπηρεσιών είτε υπό καθεστώς
εγκατάστασης, προσκαλώντας τις εποπτικές αρχές των άλλων
κρατών - µελών.

Επίσης, η Εποπτική Αρχή µπορεί να συµµετέχει σε πλατφόρµες
συνεργασίας που δηµιουργούν εποπτικές αρχές άλλων κρατών -
µελών και οι οποίες αφορούν ασφαλιστικές ή αντασφαλιστικές
επιχειρήσεις µε έδρα σε άλλο κράτος - µέλος, οι οποίες λειτουρ-
γούν στην Ελλάδα είτε υπό καθεστώς ελεύθερης παροχής υπη-
ρεσιών είτε υπό καθεστώς εγκατάστασης.

3. Η συµµετοχή της Εποπτικής Αρχής σε πλατφόρµες συνερ-
γασίας δεν επηρεάζει τις αρµοδιότητές της ως προς την εποπτεία
των ασφαλιστικών και αντασφαλιστικών επιχειρήσεων µε έδρα
στην Ελλάδα, καθώς και των ασφαλιστικών και αντασφαλιστικών
επιχειρήσεων µε έδρα σε άλλο κράτος - µέλος που λειτουργούν
στην Ελλάδα είτε υπό καθεστώς ελεύθερης παροχής υπηρεσιών
είτε υπό καθεστώς εγκατάστασης, όπως οι αρµοδιότητες αυτές
προβλέπονται στον παρόντα νόµο.

4. Η Εποπτική Αρχή παρέχει εγκαίρως, κατόπιν αιτήµατος της
ΕΑΑΕΣ, όλες τις πληροφορίες που είναι αναγκαίες για την ορθή
λειτουργία κάθε πλατφόρµας συνεργασίας στην οποία συµµετέ-
χει.»

3. Το τρίτο εδάφιο της παρ. 1 του άρθρου 189, αντικαθίσταται
ως εξής:

«Η Εποπτική Αρχή, εφόσον δρα ως αρχή εποπτείας του οµίλου,
ενηµερώνει τα λοιπά µέλη του κολλεγίου εποπτικών αρχών περι-
λαµβανοµένης της ΕΑΑΕΣ, σχετικά µε τη παραλαβή της αίτησης
και τους διαβιβάζει την πλήρη αίτηση, περιλαµβανοµένης της τεκ-
µηρίωσης που υπέβαλε η επιχείρηση, χωρίς καθυστέρηση.

Η Εποπτική Αρχή δύναται να ζητήσει, την σύµφωνα µε την περ.
β’ της παρ. 1 του άρθρου 8 του Κανονισµού (ΕΕ) 1094/2010, τε-
χνική συνδροµή της ΕΑΑΕΣ, σχετικά µε την απόφαση επί της αί-
τησης.»

5. Το πέµπτο και το έκτο εδάφιο της παρ. 3 του άρθρου 189,
αντικαθίστανται ως εξής:

«Σε περίπτωση που η ΕΑΑΕΣ δεν λάβει την αναφερόµενη στο
δεύτερο εδάφιο της παρούσας, σύµφωνα µε την παρ. 3 του άρ-
θρου 19 του Κανονισµού (ΕΕ) 1094/2010, απόφαση, τότε η Επο-
πτική Αρχή, εφόσον δρα ως αρχή εποπτείας του οµίλου, λαµβάνει
την τελική απόφαση. Η απόφαση αυτή αναγνωρίζεται ως καθορι-
στική και εφαρµόζεται υποχρεωτικά από τις λοιπές ενδιαφερόµε-
νες εποπτικές αρχές. 

Σε περίπτωση που η ΕΑΑΕΣ δεν λάβει την αναφερόµενη στο
δεύτερο εδάφιο της παρούσας, σύµφωνα µε την παρ. 3 του άρ-
θρου 19 του Κανονισµού (ΕΕ) 1094/2010 απόφαση, η απόφαση
που λαµβάνεται από την αρχή εποπτείας του οµίλου αναγνωρίζε-
ται ως καθοριστική και εφαρµόζεται υποχρεωτικά από την Επο-

πτική Αρχή.»
6. Το πέµπτο και το έκτο εδάφιο της παρ. 3 του άρθρου 194 αν-

τικαθίστανται ως εξής:
«Σε περίπτωση που η ΕΑΑΕΣ δεν λάβει την αναφερόµενη στο

δεύτερο εδάφιο της παρούσας σύµφωνα µε την παρ. 3 του άρ-
θρου 19 του Κανονισµού (ΕΕ) 1094/2010 απόφαση, τότε η Επο-
πτική Αρχή, εφόσον δρα ως αρχή εποπτείας του οµίλου, λαµβάνει
την τελική απόφαση. Η απόφαση αυτή αναγνωρίζεται ως καθορι-
στική και εφαρµόζεται υποχρεωτικά από τις λοιπές αρµόδιες επο-
πτικές αρχές. 

Σε περίπτωση που η ΕΑΑΕΣ δεν λάβει την αναφερόµενη στο
δεύτερο εδάφιο της παρούσας, σύµφωνα µε την παρ. 3 του άρ-
θρου 19 του Κανονισµού (ΕΕ) 1094/2010 απόφαση, η απόφαση
που λαµβάνεται από την αρχή εποπτείας του οµίλου αναγνωρίζε-
ται ως καθοριστική και εφαρµόζεται υποχρεωτικά από την Επο-
πτική Αρχή.»

ΜΕΡΟΣ Γ’
ΛΟΙΠΕΣ ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ ΥΠΟΥΡΓΕΙΟΥ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ

Άρθρο 30
Ρυθµίσεις για την ακύρωση ή τροποποίηση άµεσου προσδιο-

ρισµού φόρου, πράξης προσδιορισµού φόρου και πράξης
επιβολής προστίµου στον Κώδικα 

Φορολογικής Διαδικασίας

Στον ν. 4174/2013 (Α’ 170) επέρχονται τροποποιήσεις ως εξής:
1. Προστίθεται άρθρο 63Β ως εξής: 

«Άρθρο 63Β
Ακύρωση ή τροποποίηση άµεσου προσδιορισµού 

φόρου, πράξης προσδιορισµού φόρου και 
πράξης επιβολής προστίµου

1. Άµεσος προσδιορισµός φόρου ή πράξη διοικητικού, εκτιµώ-
µενου ή διορθωτικού προσδιορισµού φόρου ή πράξη επιβολής
προστίµου δύναται να ακυρωθεί ή να τροποποιηθεί, κατά περί-
πτωση, µε τη διαδικασία του παρόντος, για έναν από τους εξής
λόγους:

α) για πρόδηλη έλλειψη φορολογικής υποχρέωσης, 
β) για αριθµητικό ή υπολογιστικό λάθος.
2. Για την ακύρωση ή τροποποίηση υποβάλλεται αίτηση του φο-

ρολογούµενου εντός προθεσµίας τριών (3) ετών από την κοινο-
ποίηση της πράξης ή, σε περίπτωση άµεσου προσδιορισµού του
φόρου, από την υποβολή της δήλωσης. Αν η έλλειψη φορολογικής
υποχρέωσης οφείλεται σε επιγενόµενο λόγο, που γεννήθηκε
εντός του τελευταίου τριµήνου της προθεσµίας του προηγουµέ-
νου εδαφίου, η αίτηση δύναται να υποβληθεί εντός τριών (3)
µηνών από τη γένεση του λόγου αυτού. Η σχετική πράξη ακύρω-
σης ή τροποποίησης εκδίδεται εντός προθεσµίας τριών (3) µηνών
από την υποβολή της αίτησης. 

3. Άµεσος προσδιορισµός ή πράξη διοικητικού, εκτιµώµενου ή
διορθωτικού προσδιορισµού φόρου ή πράξη επιβολής προστίµου
δύναται να ακυρωθεί ή να τροποποιηθεί για τους λόγους που ανα-
φέρονται στην παρ. 1 και χωρίς την αίτηση της παρ. 2. Επιπλέον,
ποσά που οφείλονται από τον φορολογούµενο µε βάση την πράξη
τροποποίησης της παρούσας, καταβάλλονται εντός προθεσµίας
τριάντα (30) ηµερών από την κοινοποίηση της πράξης αυτής στον
φορολογούµενο.

4. Κατά της πράξης της Φορολογικής Διοίκησης, µε την οποία
απορρίπτεται η αίτηση του φορολογούµενου, καθώς και κατά της
πράξης που εκδόθηκε µε βάση την παρ. 3, χωρεί άσκηση ενδικο-
φανούς προσφυγής σύµφωνα µε τα οριζόµενα στο άρθρο 63.

5. Η διαδικασία του παρόντος δεν αναστέλλει την προθεσµία
και δεν κωλύει την άσκηση της ενδικοφανούς προσφυγής ή της
προσφυγής ενώπιον του δικαστηρίου. Η άσκηση ενδικοφανούς
προσφυγής ή η εκκρεµοδικία δεν κωλύουν τη διαδικασία του πα-
ρόντος. Αν έχει ασκηθεί ενδικοφανής προσφυγή µε την οποία προ-
βάλλεται ως λόγος ακύρωσης ή τροποποίησης πράξης λόγος που
αναφέρεται στην παρ. 1, δεν χωρεί κατά της ίδιας πράξης και για
τον ίδιο λόγο υποβολή αίτησης µε βάση τις διατάξεις της παρ. 2
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ή έκδοση πράξης χωρίς αίτηση µε βάση τις διατάξεις της παρ. 3.
6. Με απόφαση του Διοικητή της Ανεξάρτητης Αρχής Δηµοσίων

Εσόδων µπορεί να καθορίζονται η διαδικασία, ο τρόπος υποβολής
της αίτησης, τα αρµόδια όργανα για την έκδοση της πράξης, ο
τύπος και το περιεχόµενο της πράξης και κάθε ειδικότερο θέµα
για την εφαρµογή του παρόντος.»

2. Στην παρ. 2 του άρθρου 36 προστίθεται περ. ε’ ως εξής:
«ε) εάν υποβληθεί αίτηση για ακύρωση ή τροποποίηση σύµ-

φωνα µε το άρθρο 63Β ή ακυρωθεί ή τροποποιηθεί άµεσος προσ-
διορισµός φόρου, πράξη προσδιορισµού φόρου ή πράξη
επιβολής προστίµου χωρίς αίτηση του φορολογούµενου, σύµ-
φωνα µε το άρθρο 63Β, για περίοδο ενός (1) έτους µετά την έκ-
δοση της πράξης ακύρωσης ή τροποποίησης του άρθρου 63Β, και
µόνο για το ζήτηµα, το οποίο αφορά».

3. Στο τέλος της παρ. 4 του άρθρου 42 προστίθεται εδάφιο ως
εξής:

«Η παραγραφή της αξίωσης για επιστροφή φόρου που προκύ-
πτει ότι καταβλήθηκε αχρεώστητα ως αποτέλεσµα έκδοσης πρά-
ξης για την ακύρωση ή την τροποποίηση άµεσου προσδιορισµού
ή πράξης προσδιορισµού του φόρου ή πράξης επιβολής προστί-
µου, σύµφωνα µε το άρθρο 63Β, παρατείνεται κατά ένα έτος από
την ηµεροµηνία έκδοσης της πράξης ακύρωσης ή τροποποίησης,
εφόσον η πράξη, η οποία ακυρώνεται ή τροποποιείται, εκδίδεται
εντός του τελευταίου έτους της προθεσµίας παραγραφής ή µετά
από τη συµπλήρωση του χρόνου παραγραφής κατά τις διατάξεις
των παρ. 1 και 2 του άρθρου 36».

4. Στην παρ. 2 του άρθρου 45 προστίθεται περ. ι’ ως εξής:
«ι) στην περίπτωση του άρθρου 63Β, η πράξη ακύρωσης ή τρο-

ποποίησης που εκδίδεται σύµφωνα µε το άρθρο αυτό».
5. Στο άρθρο 72 προστίθενται παρ. 52, 53 και 54 ως εξής:
«52. Η αίτηση ακύρωσης ή τροποποίησης σύµφωνα µε τις δια-

τάξεις του άρθρου 63Β υποβάλλεται κατά άµεσου προσδιορισµού
ή πράξεων διοικητικού, εκτιµώµενου ή διορθωτικού προσδιορι-
σµού φόρου ή πράξεων επιβολής προστίµου που εκδίδονται από
την 1η.1.2020 και µετά.

53. α) Κατ’ εξαίρεση, άµεσος προσδιορισµός φόρου ή πράξεις
προσδιορισµού φόρου ή επιβολής προστίµου που εκδόθηκαν
εντός του 2019, για τις οποίες συντρέχει οποιοσδήποτε από τους
λόγους που αναφέρονται στις περ. α’ και β’ της παρ. 1 του άρθρου
63Β και για τις οποίες δεν έχει ασκηθεί ενδικοφανής προσφυγή ή
προσφυγή ενώπιον του δικαστηρίου έως την ηµεροµηνία έναρξης
ισχύος του άρθρου 63Β, δύνανται να ακυρωθούν ή να τροποποι-
ηθούν κατ’ εφαρµογή των οριζοµένων στην παρ. 2 του άρθρου
63Β. Για τον σκοπό αυτόν υποβάλλεται αίτηση του φορολογούµε-
νου για ακύρωση ή τροποποίηση έως τις 31.7.2020 και η πράξη
της Φορολογικής Διοίκησης εκδίδεται µέχρι τις 30.9.2020. Έως
τις 30.9.2020 δύναται να γίνει και η ακύρωση ή τροποποίηση άµε-
σου προσδιορισµού φόρου, της πράξης προσδιορισµού του
φόρου και της πράξης επιβολής προστίµου, εφόσον έχει εκδοθεί,
χωρίς αίτηση του φορολογούµενου, κατ’ ανάλογη εφαρµογή των
οριζόµενων στην παρ. 3 του άρθρου 63Β. Στις περιπτώσεις που
έχει ασκηθεί ενδικοφανής προσφυγή και δεν έχει συµπληρωθεί η
προθεσµία εξέτασής της, η προθεσµία αυτή διακόπτεται από την
έναρξη ισχύος του άρθρου 63Β και η ασκηθείσα ενδικοφανής προ-
σφυγή λογίζεται ως αίτηση του φορολογούµενου για την ακύ-
ρωση ή τροποποίηση, εξετάζεται ως τέτοια και η σχετική πράξη
εκδίδεται έως τις 30.9.2020. Για τις υποθέσεις αυτές και σε περί-
πτωση ρητής απόρριψης του αιτήµατος ακύρωσης ή τροποποί-
ησης, επιτρέπεται η άσκηση ενδικοφανούς προσφυγής κατά της
πράξης απόρριψης, κατά τα προβλεπόµενα στο άρθρο 63, µε την
οποία µπορούν να προβάλλονται και οι λόγοι που έχουν ήδη προ-
βληθεί µε την αρχικώς ασκηθείσα ενδικοφανή προσφυγή. Σε πε-
ρίπτωση σιωπηρής απόρριψης του αιτήµατος ακύρωσης ή
τροποποίησης λόγω άπρακτης παρέλευσης της προθεσµίας του
προηγουµένου εδαφίου, η αρχικώς ασκηθείσα ενδικοφανής προ-
σφυγή και κάθε σχετικό έγγραφο διαβιβάζεται προς τη Διεύθυνση
Επίλυσης Διαφορών µέχρι τις 31.10.2020 και η προθεσµία εξέτα-
σης της ενδικοφανούς προσφυγής εκκινεί εκ νέου από την
1η.11.2020.

Οι διατάξεις της παρ. 3 του άρθρου 63 εφαρµόζονται κατ’ εξαί-
ρεση και για όλες τις υποθέσεις της περ. α’.

Με απόφαση του Υπουργού Οικονοµικών, έπειτα από εισήγηση
του Διοικητή της Ανεξάρτητης Αρχής Δηµοσίων Εσόδων, ορίζεται
κάθε ειδικότερο θέµα για την εφαρµογή της παρούσας.

β) Πράξεις επιβολής προστίµου που αφορούν χρήσεις έως τις
31.12.2013 και εκδόθηκαν κατ’ εφαρµογή της παρ. 2 του άρθρου
32 µε βάση στοιχεία που είχε στη διάθεσή της η Φορολογική Διοί-
κηση, ακυρώνονται µε σχετική πράξη της Φορολογικής Διοίκησης,
εφόσον κατά την έκδοση της πράξης προσδιορισµού φόρου δεν
προκύπτει ποσό φόρου προς καταβολή.

γ) Για επιγενόµενους λόγους που γεννήθηκαν εντός του 2019,
η αίτηση του δεύτερου εδαφίου της παρ. 2 του άρθρου 63Β υπο-
βάλλεται εντός προθεσµίας τριών (3) µηνών από τη δηµοσίευση
του παρόντος.

54. α) Για αναδροµικά εισοδήµατα από συντάξεις που αφορούν
τα φορολογικά έτη 2014 έως και 2017, ανάγονται σε έτος άλλο
από εκείνο στο οποίο εισπράχθηκαν και καταβλήθηκαν από
1.1.2015 έως και 31.12.2018, για τα οποία εκδίδεται:

αα) πράξη διοικητικού προσδιορισµού φόρου µε βάση εκπρό-
θεσµη αρχική δήλωση που υποβλήθηκε από τον φορολογούµενο
ή µε βάση στοιχεία που έχει στη διάθεσή της η Φορολογική Διοί-
κηση, σύµφωνα µε την παρ. 2 του άρθρου 32, ή 

αβ) πράξη διορθωτικού προσδιορισµού φόρου κατόπιν εκπρό-
θεσµης τροποποιητικής δήλωσης, σύµφωνα µε το άρθρο 34,

το άρθρο 54 δεν εφαρµόζεται και οι τόκοι εκπρόθεσµης κατα-
βολής του άρθρου 53 δεν µπορούν να υπερβούν το 20% του κυ-
ρίου φόρου που προσδιορίζεται µε την πράξη, εφόσον πρόκειται
για το πρώτο έτος καταβολής σύνταξης, η οποία έγινε καθυστε-
ρηµένα από τον οικείο ασφαλιστικό φορέα.

Σε περίπτωση που τα ανωτέρω εισοδήµατα καταβλήθηκαν ανα-
δροµικά από την 1η.1.2014 έως και τις 31.12.2018 και ανάγονται
σε χρήσεις έως και τις 31.12.2013, εφαρµόζεται το πρώτο εδάφιο
της παρ. 18, οι επιβαλλόµενες κυρώσεις δεν δύναται να υπερβούν
το 20% του κυρίου φόρου που προσδιορίζεται κατά την έκδοση
της πράξης και το άρθρο 54 δεν εφαρµόζεται.

Οι ως άνω διατάξεις ισχύουν για πράξεις διοικητικού ή διορθω-
τικού προσδιορισµού του φόρου που εκδίδονται από την
1η.1.2020.

β) Οι πρόσθετοι φόροι ή το πρόστιµο του άρθρου 54 και οι τόκοι
εκπρόθεσµης καταβολής του άρθρου 53 που επιβλήθηκαν µε πρά-
ξεις διοικητικού προσδιορισµού φόρου που αφορούν σε χρήσεις
έως τις 31.12.2013 και εκδόθηκαν εντός του έτους 2019, κατ’
εφαρµογή της παρ. 2 του άρθρου 32, µε βάση στοιχεία που είχε
στη διάθεσή της η Φορολογική Διοίκηση, για αποδοχές που ει-
σπράχθηκαν αναδροµικά εντός του 2013, δεν δύναται να υπερ-
βούν το 20% του κύριου φόρου που προσδιορίσθηκε κατά την
έκδοση της πράξης, εφόσον πρόκειται για το πρώτο έτος κατα-
βολής σύνταξης, η οποία έγινε καθυστερηµένα από τον οικείο
ασφαλιστικό φορέα. Το ίδιο ισχύει για τα ανωτέρω εισοδήµατα
που θα εκκαθαριστούν εκ νέου από την αρµόδια υπηρεσία κατ’
εφαρµογή της διαδικασίας που προβλέπεται στην παρ. 53. Με αί-
τηµα του φορολογουµένου εκδίδεται νέα πράξη από τη Φορολο-
γική Διοίκηση µε την οποία οι πρόσθετοι φόροι ή οι τόκοι
εκπρόθεσµης καταβολής του άρθρου 53 περιορίζονται σε ποσο-
στό είκοσι τοις εκατό (20%) του κύριου φόρου και το πρόστιµο
του άρθρου 54 δεν επιβάλλεται.»

Άρθρο 31
Τροποποίηση του άρθρου 66 του ν. 4646/2019 

και παράταση της προθεσµίας υποβολής της αίτησης για τη
λήψη µέτρων και για την αλληλέγγυα 
ευθύνη διοικούντων νοµικά πρόσωπα

1. Το δεύτερο εδάφιο της παρ. 28 του άρθρου 66 του      ν.
4646/2019 (Α’201) αντικαθίσταται αναδροµικά από την έναρξη
ισχύος του ν. 4646/2019 ως εξής:

«Για την εφαρµογή του προηγούµενου εδαφίου, υποβάλλεται
αίτηση στην αρχή που προέβη στις σχετικές ενέργειες λήψης των
µέτρων έως τις 31 Δεκεµβρίου 2020».

2. Η παρ. 29 του άρθρου 66 του ν. 4646/2019 (Α’201) αντικαθί-
σταται και ισχύει αναδροµικά από την έναρξη ισχύος του ν.
4646/2019 ως εξής: 
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«29. Οι παρ. 1 και 2 του άρθρου 50 του ν. 4174/2013, όπως αν-
τικαθίστανται µε τις διατάξεις του άρθρου 34 του παρόντος,
ισχύουν από τη δηµοσίευση του παρόντος και εφαρµόζονται και
για οφειλές, οι οποίες έχουν βεβαιωθεί πριν από τη θέση σε ισχύ
του παρόντος σε βάρος νοµικών προσώπων και νοµικών οντοτή-
των για τις οποίες ευθύνονται αλληλεγγύως και προσωπικά τα φυ-
σικά πρόσωπα κατ’ εφαρµογή του άρθρου 50 παρ. 1 και 2, όπως
ίσχυε πριν την τροποποίησή του µε τις διατάξεις του άρθρου 34
του παρόντος, του άρθρου 115 του ν. 2238/1994 (Α’ 151), της παρ.
7 του άρθρου 22 του ν. 2648/1998 (Α’ 238), της περ. β’ του άρθρου
55 του ν. 2859/2000 (Α’ 248), καθώς και κάθε άλλης διάταξης µε
την οποία θεσπίζεται αλληλέγγυα ευθύνη για οφειλές για τις
οποίες εφαρµόζεται ο Κώδικας. Οι οφειλές αυτές παύουν να βα-
ραίνουν τα αλληλεγγύως ευθυνόµενα πρόσωπα, εφόσον τα τελευ-
ταία δεν πληρούσαν τις προϋποθέσεις, που τίθενται µε τις παρ. 1
και 2 του άρθρου 50 του ν. 4174/2013, όπως αντικαθίστανται µε
τις διατάξεις του άρθρου 34 του παρόντος για τη θεµελίωση της
αλληλέγγυας ευθύνης και αίρονται τα σε βάρος τους ληφθέντα
µέτρα. Για την εφαρµογή του προηγούµενου εδαφίου, υποβάλλε-
ται αίτηση στην Υπηρεσία της Φορολογικής Διοίκησης που είναι
αρµόδια για την επιδίωξη της είσπραξης των οφειλών µέχρι τις 31
Δεκεµβρίου 2020. Η αίτηση µπορεί να υποβληθεί και για εκκρεµείς
υποθέσεις οφειλών κατά την έννοια της παρ. 50 του άρθρου 72
του ν. 4174/2013, όπως ισχύει, καθώς και για εκκρεµείς υποθέσεις
οφειλών ενώπιον των αρµόδιων δικαστηρίων µετά από άσκηση
ανακοπής.

Η Φορολογική Διοίκηση εκδίδει αιτιολογηµένη πράξη, µε την
οποία αποδέχεται ή απορρίπτει την αίτηση. Κατά της τυχόν απορ-
ριπτικής απόφασης ή της σιωπηρής απόρριψης της αίτησης µπο-
ρεί να ασκηθεί ενδικοφανής προσφυγή κατά τα οριζόµενα στο
άρθρο 63 του ν. 4174/2013. Ποσά που έχουν εισπραχθεί από τα
πρόσωπα της παρ. 1 του άρθρου 50 του ν. 4174/2013 δεν επιστρέ-
φονται.»

3. Στο άρθρο 66 του ν. 4646/2019 προστίθεται παρ. 44, η οποία
ισχύει αναδροµικά από την έναρξη ισχύος του ν.4646/2019 ως
εξής: 

«44. H παρ. 1 του άρθρου 31 του ν. 4321/2015 (A’32), όπως αν-
τικαθίσταται µε τo άρθρο 64 του παρόντος και ισχύει από τη δη-
µοσίευση του παρόντος, εφαρµόζεται και για οφειλές που είχαν
βεβαιωθεί σε βάρος νοµικών προσώπων και νοµικών οντοτήτων
πριν από τη θέση σε ισχύ του παρόντος και για τις οποίες ευθύ-
νονται αλληλεγγύως, προσωπικά και εις ολόκληρον τα φυσικά
πρόσωπα της παρ. 1 του άρθρου 31, όπως ίσχυε πριν την τροπο-
ποίησή του µε το άρθρο 64, καθώς και για κάθε άλλη περίπτωση
που είχαν βεβαιωθεί οφειλές κατ’ εφαρµογή άλλης διάταξης, µε
την οποία θεσπίζεται αλληλέγγυα ευθύνη για ασφαλιστικές εισφο-
ρές, πρόσθετα τέλη, τόκους, προσαυξήσεις και λοιπές επιβαρύν-
σεις προς τους Φορείς Κοινωνικής Ασφάλισης. 

Τα φυσικά πρόσωπα της παρ. 1 του άρθρου 31 του ν. 4321/2015
(A’32) δεν ευθύνονται για τις οφειλές αυτές, εφόσον δεν πληρούν
τις προϋποθέσεις των περ. α), β) και γ) του άρθρου 64 του παρόν-
τος και αίρονται τα σε βάρος τους ληφθέντα αναγκαστικά και άλλα
µέτρα.

Για την εφαρµογή του προηγούµενου εδαφίου, υποβάλλεται αί-
τηση µέχρι τις 31 Δεκεµβρίου 2020 στις αρµόδιες υπηρεσίες του
Κέντρου Είσπραξης Ασφαλιστικών Οφειλών (ΚΕΑΟ) που είναι αρ-
µόδιο για την επιδίωξη της είσπραξης των ληξιπρόθεσµων ασφα-
λιστικών οφειλών. Η αίτηση µπορεί να υποβληθεί και για εκκρεµείς
υποθέσεις.

Η αρµόδια Υπηρεσία του ΚΕΑΟ εκδίδει πράξη, µε την οποία
αποδέχεται ή απορρίπτει την αίτηση. Κατά της απορριπτικής από-
φασης ή της σιωπηρής απόρριψης της αίτησης µπορεί να ασκηθεί
προσφυγή του άρθρου 63 του Κώδικα Διοικητικής Δικονοµίας. 

Ποσά που έχουν εισπραχθεί από τα πρόσωπα της παρ. 1 του
άρθρου 31 του ν. 4321/2015 (A’ 32) δεν επιστρέφονται.»

Άρθρο 32
Τροποποίηση του άρθρου 36 του ν. 2093/1992 σχετικά µε την

άρση ακινησίας οχηµάτων έτους 2020 
µε αναλογική καταβολή τελών κυκλοφορίας 

Στο άρθρο 36 του ν. 2093/1992 (Α’181) επέρχονται οι ακόλου-
θες τροποποιήσεις: 

1. Το πέµπτο εδάφιο της παρ. 1 αντικαθίσταται ως εξής:
«Εξαιρετικά, δίνεται εναλλακτικά η δυνατότητα άρσης της ακι-

νησίας οχήµατος αυτοκινήτου ή µοτοσικλέτας ιδιωτικής χρήσης
του πρώτου εδαφίου της παρούσας, άπαξ, εντός του έτους 2020,
µε αναλογική καταβολή των δωδεκατηµορίων των ετήσιων τελών
κυκλοφορίας που αντιστοιχούν στους µήνες άρσης ακινησίας του
οχήµατος.

Διάστηµα άρσης ακινησίας µικρότερο του µηνός λογίζεται για
τους σκοπούς του παρόντος, ως ολόκληρος µήνας και καταβάλ-
λεται για αυτό ποσό ίσο µε ένα δωδεκατηµόριο των ετήσιων τελών
κυκλοφορίας.»

2. Το ένατο εδάφιο της παρ. 1 αντικαθίσταται ως εξής:
«Σε περίπτωση άρσης αναγκαστικής ακινησίας, εξαιρετικά

εντός του έτους 2020, καταβάλλονται αναλογικά τα τέλη κυκλο-
φορίας για τους µήνες που υπολείπονται µέχρι το τέλος του
έτους.»

Άρθρο 33
Τροποποίηση άρθρων 37 και 41 του ν. 4389/2016

σχετικά µε τον περιφερειακό εξοπλισµό της 
Ανεξάρτητης Αρχής Δηµοσίων Εσόδων

1. Το ένατο εδάφιο του άρθρου 37 του ν. 4389/2016 (Α’ 94) αν-
τικαθίσταται µε νέα εδάφια ως εξής:

«Η Γ.Γ.Π.Σ.Δ.Δ. του Υπουργείου Ψηφιακής Διακυβέρνησης εγ-
καθιστά, διαχειρίζεται και παραµετροποιεί τις κεντρικές και δικτυα-
κές υπολογιστικές υποδοµές της Αρχής και το συστηµικό
λογισµικό (λειτουργικό σύστηµα - πακέτα λογισµικού υπολογιστι-
κής υποδοµής), µεριµνά για την αδειοδότησή του και ευθύνεται
έναντι της Αρχής για οποιαδήποτε παραβίαση των υποχρεώσεων
αυτών.

Η Αρχή εγκαθιστά, διαχειρίζεται, παραµετροποιεί και συντηρεί
τις περιφερειακές υπολογιστικές υποδοµές που της ανήκουν ή της
έχουν παραχωρηθεί κατά χρήση και δύναται να λαµβάνει τεχνική
υποστήριξη από τη Γ.Γ.Π.Σ.Δ.Δ. του Υπουργείου Ψηφιακής Δια-
κυβέρνησης σύµφωνα µε την παρ. 11 του άρθρου 41.

Η Αρχή οφείλει να ακολουθεί τις προδιαγραφές και συστάσεις
της Γ.Γ.Π.Σ.Δ.Δ. όσον αφορά θέµατα διασυνδέσεων του περιφε-
ρειακού υπολογιστικού και δικτυακού εξοπλισµού µε τον κεντρικό
υπολογιστικό και δικτυακό εξοπλισµό που διαχειρίζεται η
Γ.Γ.Π.Σ.Δ.Δ.»

2. Στο άρθρο 41 του ν. 4389/2016 προστίθεται παρ. 14 ως εξής:
«14. Κατ’ εξαίρεση όσων προβλέπονται στο δέκατο εδάφιο του

άρθρου 37 του παρόντος, η Αρχή, για την εγκατάσταση, παραµε-
τροποίηση και συντήρηση των περιφερειακών υπολογιστικών υπο-
δοµών που της έχουν παραχωρηθεί κατά χρήση, απευθύνει µέχρι
την απόσυρσή τους σχετικό αίτηµα προς την Γ.Γ.Π.Σ.Δ.Δ. του
Υπουργείου Ψηφιακής Διακυβέρνησης, η οποία αναλαµβάνει την
προσήκουσα εξυπηρέτηση των αιτηµάτων αυτών. Για τις περιφε-
ρειακές υπολογιστικές υποδοµές που της ανήκουν, η Αρχή, δύνα-
ται να απευθύνει µέχρι τις 31.12.2021 σχετικό αίτηµα,
προσδιορίζοντας τις ανάγκες της και τις σχετικές προθεσµίες. Η
Γ.Γ.Π.Σ.Δ.Δ. αναλαµβάνει την προσήκουσα εξυπηρέτηση των αι-
τηµάτων που δύναται να ικανοποιήσει, ενηµερώνοντας προς τον
σκοπό αυτόν την Αρχή εντός δέκα (10) ηµερών από τη λήψη του
σχετικού αιτήµατος. Περαιτέρω λεπτοµέρειες εφαρµογής για τη
διαδικασία υποβολής των σχετικών αιτηµάτων, την ενηµέρωση
σχετικά µε τη δυνατότητα, τους χρόνους και τις τυχόν προϋποθέ-
σεις εξυπηρέτησής τους, καθώς και για την εξυπηρέτηση των αι-
τηµάτων αυτών, δύνανται να ρυθµίζονται στη Συµφωνία Επιπέδου
Εξυπηρέτησης της παρ. 11.»

Άρθρο 34 
Λειτουργία παιδικής χαράς στον Κήπο Ζαππείου

Η παιδική χαρά, η οποία ευρίσκεται σε έκταση ιδιοκτησίας του
Νοµικού Προσώπου Δηµοσίου Δικαίου µε την επωνυµία «Επιτροπή
Ολυµπίων και Κληροδοτηµάτων» που εποπτεύεται από το Υπουρ-
γείο Οικονοµικών, στο νοτιοανατολικό τµήµα του περιβάλλοντος
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χώρου του Ζαππείου Μεγάρου (Κήπος Ζαππείου) στο κέντρο της
πόλεως των Αθηνών, η οποία περικλείεται από τις λεωφόρους Βα-
σιλίσσης Αµαλίας, Βασιλίσσης Όλγας, Βασιλέως Κωνσταντίνου,
την οδό Ηρώδου του Αττικού και συνορεύει µε τον Εθνικό Κήπο,
λειτουργεί µε ευθύνη του ως άνω Νοµικού Προσώπου Δηµοσίου
Δικαίου, το οποίο λαµβάνει όλα τα απαραίτητα µέτρα για την
ασφαλή λειτουργία της εν λόγω παιδικής χαράς. Ειδικά ως προς
την καταλληλότητα της λειτουργίας της, η παιδική χαρά αξιολο-
γείται από την κατά τόπον αρµόδια «Επιτροπή Ελέγχου Παιδικών
Χαρών», η οποία συγκροτείται από την Αποκεντρωµένη Διοίκηση
Αττικής, σύµφωνα µε την περ. α’ της παρ. 3 του άρθρου 9 της υπ’
αρ. 28492/11.05.2009 απόφασης του Υπουργού Εσωτερικών,
όπως ισχύει. Η τεχνική έκθεση που προβλέπεται στην παρ. 1 και
στην περ. γ’ της παρ. 3 του άρθρου 9 της 28492/11.05.2009 από-
φασης του Υπουργού Εσωτερικών, όπως τροποποιήθηκε και συµ-
πληρώθηκε µε την υπ’ αρ. 27934/11.07.2014 απόφαση του
Υπουργού Εσωτερικών, συντάσσεται από πτυχιούχο Μηχανικό ΠΕ
ή ΤΕ, ο οποίος ορίζεται από την «Επιτροπή Ολυµπίων και Κληρο-
δοτηµάτων» και υποβάλλεται προς θεώρηση στη Διεύθυνση Τε-
χνικών Υπηρεσιών του Υπουργείου Οικονοµικών. Οι παρατηρήσεις
της Διεύθυνσης Τεχνικών Υπηρεσιών του Υπουργείου Οικονοµι-
κών διατυπώνονται εντός αποκλειστικής προθεσµίας τριάντα (30)
ηµερών και ενσωµατώνονται στον προς υποβολή φάκελο.

Άρθρο 35
Μείωση ΕΝ.Φ.Ι.Α.

1. Το τελευταίο εδάφιο της παρ. 2 του άρθρου 5 του ν.
4223/2013 (Α’ 287) αντικαθίσταται ως εξής:

«Ειδικά για τα έτη 2016, 2017, 2018, 2019 και 2020 στη συνολική
αξία του πρώτου εδαφίου δεν συνυπολογίζεται η αξία των δικαιω-
µάτων επί γηπέδων εκτός σχεδίου πόλης ή οικισµού».

2. Στο πρώτο εδάφιο της παρ. 2Α του άρθρου 7 του ν.
4223/2013, η φράση «για το έτος 2019» αντικαθίσταται από τη
φράση «για τα έτη 2019 και 2020».

3. Η ισχύς του παρόντος άρθρου αρχίζει από την 1η Ιανουαρίου
2020. 

Άρθρο 36
Επέκταση του ευεργετήµατος της έκπτωσης ποσοστού 25%

σε εµπρόθεσµα καταβαλλόµενες δόσεις 
βεβαιωµένων οφειλών µηνός Ιουνίου 2020

Στο έβδοµο εδάφιο της παρ. 1 του άρθρου 2 της από 11.3.2020
Πράξης Νοµοθετικού Περιεχοµένου που κυρώθηκε µε το άρθρο
2 του ν. 4682/2020 (Α’76) και ισχύει, µετά τη φράση «ηµεροµηνία
καταβολής εντός του µηνός Μαΐου» προστίθεται η φράση «και Ιου-
νίου» και το εδάφιο διαµορφώνεται ως εξής: 

«Η έκπτωση ποσοστού είκοσι πέντε τοις εκατό (25%) επεκτεί-
νεται και σε εµπροθέσµως καταβαλλόµενες δόσεις βεβαιωµένων
οφειλών και δόσεις ρυθµίσεων ή διευκολύνσεων τµηµατικής κα-
ταβολής µε ηµεροµηνία καταβολής εντός των µηνών Μαΐου και
Ιουνίου 2020 για επιχειρήσεις και φυσικά πρόσωπα, για τα οποία
η προθεσµία καταβολής των εν λόγω οφειλών τους παρατείνεται
µε τις αποφάσεις της παρ. 2 µε την επιφύλαξη των εξαιρέσεων
του προηγουµένου εδαφίου».

Άρθρο 37
Διαδικασία έκδοσης λογιστικών πολιτικών

Τροποποίηση του ν. 4270/2014

Το άρθρο 156 του ν. 4270/2014 (A’ 143) τροποποιείται ως εξής: 
1. Η παρ. 4 αντικαθίσταται ως εξής:
«4. Με απόφαση του Υπουργού Οικονοµικών καθορίζονται:
α) Η πλήρης ανάπτυξη του βασικού σχεδίου λογαριασµών του

προεδρικού διατάγµατος της παρ. 3,
β) η ανάπτυξη των ταξινοµήσεων του προϋπολογισµού, 
γ) οι λογιστικές πολιτικές για την αρχική αναγνώριση, τη µετα-

γενέστερη επιµέτρηση, την παρουσίαση των στοιχείων των χρη-
µατοοικονοµικών καταστάσεων, καθώς και τις γνωστοποιήσεις

που αφορούν τα στοιχεία αυτά, µετά από σχετική γνωµοδότηση
της Επιτροπής Λογιστικής Τυποποίησης και Ελέγχων (ΕΛΤΕ) και

δ) κάθε άλλο ειδικότερο θέµα.

Η ανωτέρω απόφαση, µε εξαίρεση την περ. β’, εκδίδεται κατόπιν
εισήγησης της Διεύθυνσης Λογιστικής Γενικής Κυβέρνησης του
Γενικού Λογιστηρίου του Κράτους.»

2. Η παρ. 5 αντικαθίσταται ως εξής:
«5. Μέχρι την έναρξη της εφαρµογής από τις οντότητες της Γε-

νικής Κυβέρνησης των διατάξεων του π.δ. 54/2018 (Α’ 103), που
εκδόθηκε σύµφωνα µε την παρ. 3, εξακολουθεί να ισχύει η εφαρ-
µογή του διπλογραφικού συστήµατος, τόσο ως προς τη σύνταξη
των χρηµατοοικονοµικών καταστάσεων και του απολογισµού, όσο
και ως προς τον σχεδιασµό γενικά της λογιστικής της Γενικής Κυ-
βέρνησης, που καθορίστηκε µε: 

α) το π.δ. 80/1997 (Α’ 68), για τους Οργανισµούς Κοινωνικής
Ασφάλισης,

β) το π.δ. 205/1998 (Α’ 163), για τα νοµικά πρόσωπα δηµοσίου
δικαίου,

γ) το π.δ. 146/2003 (Α’122) και τον ν. 3697/2008 (Α’ 194), για τα
δηµόσια νοσοκοµεία,

δ) το π.δ. 315/1999 (Α’ 302), για τους Ο.Τ.Α. Α’ βαθµού και κατ’
αναλογία για τους Ο.Τ.Α. Β’ βαθµού».

Άρθρο 38
Έκδοση λογιστικών πολιτικών για τη συµπλήρωση του λογιστι-

κού πλαισίου της Γενικής Κυβέρνησης
Τροποποίηση του π.δ. 54/2018 

1. Η παρ. 4 του άρθρου 9 του π.δ. 54/2018 (Α’103) αντικαθίστα-
ται ως εξής:

«4. α) Οι λογιστικές πολιτικές για τη σύνταξη των χρηµατοοικο-
νοµικών καταστάσεων του παρόντος π.δ. θεµελιώνονται σε διε-
θνώς αποδεκτά λογιστικά πρότυπα για το δηµόσιο τοµέα, όπως
τα Διεθνή Λογιστικά Πρότυπα Δηµοσίου Τοµέα (International Pu-
blic Sector Accounting Standards - IPSAS). 

β) Οι λογιστικές πολιτικές που εκδίδονται σύµφωνα µε την παρ.
4 του άρθρου 156 του ν. 4270/2014, συµπληρώνουν το λογιστικό
πλαίσιο της Γενικής Κυβέρνησης και αποτελούν αναπόσπαστο
µέρος αυτού. 

γ) Τροποποιήσεις των διεθνώς αποδεκτών λογιστικών προτύ-
πων για τον δηµόσιο τοµέα, και ιδιαιτέρως των Διεθνών Λογιστικών
Προτύπων Δηµοσίου Τοµέα (IPSAS), θα λαµβάνονται υπόψη και
αξιολογούνται από τη Διεύθυνση Λογιστικής Γενικής Κυβέρνησης
του Γενικού Λογιστηρίου του Κράτους, η οποία µπορεί να εισηγεί-
ται προσαρµογές των κανόνων του παρόντος π.δ. προς τον
Υπουργό Οικονοµικών. Η Επιτροπή Λογιστικής Τυποποίησης και
Ελέγχων (ΕΛΤΕ), στο πλαίσιο των αρµοδιοτήτων της που προβλέ-
πονται στο άρθρο 2 του ν. 3148/2003 (Α’ 136), παρέχει γνωµοδό-
τηση επί των εισηγήσεων που προβλέπονται στην παρούσα.»

2. Οι παρ. 1 και 2 του άρθρου 15 του π.δ. 54/2018 αντικαθίσταν-
ται ως εξής:

«1. Οι διατάξεις του παρόντος εφαρµόζονται από την Κεντρική
Διοίκηση σταδιακά από 1.1.2019, εξαιρουµένων των διατάξεων:

α) της παρ. 3 του άρθρου 3, «Κοινό σχέδιο λογαριασµών», µόνο
όσον αφορά στη λειτουργική ταξινόµηση,

β) του άρθρου 10, «Ενοποιηµένες χρηµατοοικονοµικές αναφο-
ρές»,

γ) των παρ. 2.4 και 2.5 του Κεφαλαίου Γ, «Ενσώµατα πάγια,
άυλα και αποθέµατα» του Παραρτήµατος 5, και

δ) του Κεφαλαίου ΣΤ, «Προβλέψεις» του Παραρτήµατος 5.
2. Οι διατάξεις των περ. α), β), γ) και δ) της παρ. 1, εφαρµόζον-

ται την 1η.1.2023 το αργότερο.
Με απόφαση του Υπουργού Οικονοµικών, κατόπιν εισήγησης

της Διεύθυνσης Λογιστικής Γενικής Κυβέρνησης του Γενικού Λο-
γιστηρίου του Κράτους, καθορίζονται οι λογιστικές πολιτικές, σύµ-
φωνα µε την περ. γ’ της παρ. 4 του άρθρου 156 του ν. 4270/2014,
που εφαρµόζονται κατά τη µεταβατική περίοδο από 1.1.2019 µέχρι
1.1.2023. 

3. Η παρ. 3 του άρθρου 15 του π.δ. 54/2018 καταργείται.
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Άρθρο 39 
Πολυετείς υποχρεώσεις

Τροποποίηση του ν. 4270/2014

Στο άρθρο 67 του ν. 4270/2014 (Α’143) προστίθεται παρ. 8 ως
εξής:

«8. Εφόσον οι αναλαµβανόµενες υποχρεώσεις αφορούν σε
προµήθεια, παροχή υπηρεσιών, µισθώσεις και εκτέλεση δηµοσίων
έργων του Τακτικού Προϋπολογισµού και προβλέπεται να βαρύ-
νουν τµηµατικά ή εξ ολοκλήρου αποκλειστικά το επόµενο οικονο-
µικό έτος ή τα επόµενα οικονοµικά έτη, δεν απαιτείται η έκδοση
απόφασης ανάληψης υποχρέωσης για το τρέχον έτος. Ειδικά σε
αυτή την περίπτωση, η πολυετής έγκριση περιλαµβάνει, εκτός από
τα οριζόµενα στην παρ. 5, κατ’ αναλογία και τα οριζόµενα στις
περ. α) και β) της παρ. 1 του άρθρου 3 του π.δ. 80/2016 (Α’ 145)
στοιχεία. Σε περίπτωση έγγραφης άρνησης παροχής της βεβαί-
ωσης της παρ. 4, για λόγους που ανάγονται στη νοµιµότητα, ακο-
λουθείται, κατ’ αναλογία η διαδικασία της περ. γ’ της παρ. 1 του
άρθρου 4 του π.δ. 80/2016 (Α’145). Με την έναρξη του οικονοµικού
έτους εντός του οποίου επιβαρύνεται ο προϋπολογισµός του
φορέα για την πραγµατοποίηση της δαπάνης που αφορά η πο-
λυετής έγκριση, εκδίδεται άµεσα και κατά προτεραιότητα η από-
φαση ανάληψης υποχρέωσης. Η παροχή της έγκρισης
προϋποθέτει, εκτός από τον έλεγχο της παρ. 4, τον έλεγχο και τη
βεβαίωση νοµιµότητας σύµφωνα µε την περ. α’ του δευτέρου εδα-
φίου της παρ. 2 του άρθρου 91 του ν. 4270/2014 (Α’ 143).»

Άρθρο 40
Διαδικασία πολυετών υποχρεώσεων 

Τροποποίηση του π.δ. 80/2016 

Στο π.δ. 80/2016 (Α’ 145) επέρχονται τροποποιήσεις ως εξής:
1. Η παρ. 4 του άρθρου 2 αντικαθίσταται ως εξής:
«4. Ειδικά όσον αφορά στις δαπάνες για την πραγµατοποίηση

προµηθειών, παροχή υπηρεσιών, διενέργεια µισθώσεων και εκτέ-
λεση δηµοσίων έργων, η απόφαση ανάληψης υποχρέωσης εκδί-
δεται πριν από την υπογραφή της σχετικής διακήρυξης όπου
απαιτείται, από το αρµόδιο όργανο του φορέα, εφόσον η προκα-
λούµενη δαπάνη από τις ανωτέρω αιτίες πρόκειται να βαρύνει εν
όλω ή εν µέρει το τρέχον οικονοµικό έτος. Στην αντίθετη περί-
πτωση, εφαρµόζονται οι διατάξεις της παρ. 8 του άρθρου 67 του
ν. 4270/2014 (Α’143). Ειδικότερα, επί όλων των διοικητικών πρά-
ξεων που εκδίδονται σε κάθε στάδιο της δαπάνης, εφόσον η προ-
καλούµενη δαπάνη δεν βαρύνει το τρέχον οικονοµικό έτος, δεν
απαιτείται η έκδοση απόφασης ανάληψης υποχρέωσης, υπό την
προϋπόθεση ότι έχει εκδοθεί η πολυετής έγκριση του άρθρου 67
του ν. 4270/2014 (Α’143), η οποία µνηµονεύεται και ελέγχεται αρ-
µοδίως κατά τα οριζόµενα στο άρθρο 68 του ν. 4270/2014 (Α’143)
και στις διατάξεις του παρόντος.»

2. Η παρ. 4 του άρθρου 4 αντικαθίσταται ως εξής:
«4. Οι διακηρύξεις, οι αποφάσεις ανάθεσης και οι συµβάσεις

που συνάπτονται για λογαριασµό όλων των φορέων Γενικής Κυ-
βέρνησης αναφέρουν απαραίτητα τον αριθµό και τη χρονολογία
της απόφασης ανάληψης υποχρέωσης, εφόσον η προκαλούµενη
δαπάνη πρόκειται να βαρύνει το τρέχον οικονοµικό έτος, τον
αριθµό καταχώρησής της στα λογιστικά βιβλία του οικείου φορέα,
καθώς και τον αριθµό της απόφασης έγκρισης της πολυετούς
ανάληψης, σε περίπτωση που η δαπάνη εκτείνεται σε περισσό-
τερα του ενός οικονοµικά έτη, συµπεριλαµβανοµένου του τρέχον-
τος. Σε περίπτωση που η προκαλούµενη δαπάνη πρόκειται να
βαρύνει αποκλειστικά και µόνον το επόµενο ή τα επόµενα οικονο-
µικά έτη, οι διακηρύξεις, οι αποφάσεις ανάθεσης και οι συµβάσεις
της παρούσας φέρουν µόνο τον αριθµό της πολυετούς έγκρισης,
κατά τα οριζόµενα στις διατάξεις της παρ. 4 του άρθρου 2.»

3. Η περ. γ’της παρ. 2 του άρθρου 12 αντικαθίσταται ως εξής:
«γ) Διακηρύξεις, όπου απαιτείται, και αποφάσεις ανάθεσης που

εκδίδονται και συµβάσεις που συνάπτονται από φορείς της Γενι-
κής Κυβέρνησης είναι άκυρες, εφόσον δεν έχει προηγηθεί η έκ-
δοση της απόφασης ανάληψης υποχρέωσης της παρ. 2 του
άρθρου 2, υπό την επιφύλαξη της παρ. 4 του άρθρου 2 και της
παρ. 4 του άρθρου 4».

Άρθρο 41
Κατάργηση προθεσµίας έκδοσης αποφάσεων 

καθορισµού αποδοχών ειδικών κατηγοριών
Τροποποίηση του ν. 4354/2015

Η περ. β’της παρ. 6 του άρθρου 22 του ν. 4354/2015 (Α’176) κα-
ταργείται από 1.1.2020. 

Άρθρο 42
Παράταση προθεσµίας αποστολής Απολογισµού, 

Ισολογισµού και λοιπών Χρηµατοοικονοµικών 
Καταστάσεων οικονοµικού έτους 2019 στο 
Ελεγκτικό Συνέδριο και εισαγωγής αυτών 

στη Βουλή των Ελλήνων

«1. Παρατείνεται µέχρι τέλος Ιουλίου 2020, η προθεσµία του
πρώτου εδαφίου της παρ. 1 του άρθρου 167 του ν. 4270/2014 (Α’
143), για την αποστολή από το Γενικό Λογιστήριο του Κράτους,
του Απολογισµού, Ισολογισµού και των λοιπών Χρηµατοοικονοµι-
κών Καταστάσεων του οικονοµικού έτους 2019 στο Ελεγκτικό Συ-
νέδριο.

2. Παρατείνεται µέχρι τέλος Νοεµβρίου 2020, η προθεσµία του
τρίτου εδαφίου της παρ. 1 του άρθρου 167 του ν. 4270/2014, για
την αποστολή από το Ελεγκτικό Συνέδριο της Έκθεσής του (Δια-
δήλωση) επί της ορθότητας και αξιοπιστίας του Απολογισµού, Ισο-
λογισµού και των λοιπών Χρηµατοοικονοµικών Καταστάσεων του
οικονοµικού έτους 2019, στο Υπουργείο Οικονοµικών. 

3. Παρατείνεται µέχρι τέλος Δεκεµβρίου του 2020, η προθεσµία
της παρ. 2 του άρθρου 167 του ν. 4270/2014, όπως ισχύει, για την
εισαγωγή από τον Υπουργό Οικονοµικών του Απολογισµού, Ισο-
λογισµού και των λοιπών Χρηµατοοικονοµικών Καταστάσεων του
οικονοµικού έτους 2019, µαζί µε τη Διαδήλωση του Ελεγκτικού Συ-
νεδρίου, στη Βουλή για κύρωση. Η εισαγωγή του προηγούµενου
εδαφίου πρέπει πάντως να προηγείται της ψήφισης του Κρατικού
Προϋπολογισµού του οικονοµικού έτους 2021.»

Άρθρο 43
Πληρωµή µισθοδοσίας µέσω του συστήµατος 

της Ενιαίας Αρχής Πληρωµής
Τροποποίηση της παρ. 5 του άρθρου τεσσαρακοστού τρίτου

της από 20.03.2020 Πράξης Νοµοθετικού 
Περιεχοµένου, όπως κυρώθηκε µε τον ν. 4683/2020

Στο τέλος της παρ. 5 του άρθρου τεσσαρακοστού τρίτου της
από 20.03.2020 Πράξης Νοµοθετικού Περιεχοµένου (Α’ 68), όπως
κυρώθηκε µε το άρθρο 1 του ν. 4683/2020 (Α’83), καταργείται το
τελευταίο εδάφιο και η παρ. 5 διαµορφώνεται ως εξής:

«5. Μετά από τη λήξη των έκτακτων µέτρων, κάθε διαφοροποί-
ηση του προεπιλεγµένου αρχείου που αναρτάται για πληρωµή σε
σχέση µε το πραγµατικό αρχείο που θα έπρεπε να είχε αναρτηθεί,
τακτοποιείται από τον εκάστοτε εκκαθαριστή αποδοχών.»

Άρθρο 44
Αστικοί συνεταιρισµοί - Τροποποίηση του ν. 1667/1986 

Στο τέλος της παρ. 2 του άρθρου 5 του ν. 1667/1986 (Α’ 196)
προστίθεται εδάφιο, ως εξής:

«Ειδικά για τη διαχειριστική χρήση του 2019, η σύγκληση της
τακτικής Γενικής Συνέλευσης των αστικών συνεταιρισµών δύναται
να πραγµατοποιηθεί έως τις 30.9.2020, η δε θητεία των διοικητι-
κών και εποπτικών συµβουλίων παρατείνεται µέχρι τη σύγκληση
της συνέλευσης αυτής. Η ως άνω γενική συνέλευση µπορεί να διε-
νεργείται και µε οπτικοακουστικά ή άλλα ηλεκτρονικά µέσα, χωρίς
τη φυσική παρουσία του µεριδιούχου στον τόπο διεξαγωγής της,
ανεξαρτήτως σχετικής πρόβλεψης στο καταστατικό. Στην περί-
πτωση αυτή, ο συνεταιρισµός λαµβάνει επαρκή µέτρα ώστε: 

α) να είναι σε θέση να διασφαλίσει την ταυτότητα του συµµε-
τέχοντος προσώπου, τη συµµετοχή αποκλειστικά των προσώπων
που δικαιούνται να συµµετέχουν ή να παρίστανται στη γενική συ-
νέλευση και την ασφάλεια της ηλεκτρονικής σύνδεσης,

β) να παρέχεται η δυνατότητα στον συµµετέχοντα να παρακο-
λουθεί, µε ηλεκτρονικά ή οπτικοακουστικά µέσα, τη διεξαγωγή της
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συνέλευσης και να απευθύνεται στη συνέλευση, προφορικά ή εγ-
γράφως, κατά τη διάρκεια της συνέλευσης από απόσταση, καθώς
και να ψηφίζει επί των θεµάτων της ηµερήσιας διάταξης και

γ) να είναι δυνατή η ακριβής καταγραφή της ψήφου του συµ-
µετέχοντος από απόσταση.

Οι µεριδιούχοι που συµµετέχουν στη γενική συνέλευση από
απόσταση λαµβάνονται υπόψη για το σχηµατισµό της απαρτίας
και πλειοψηφίας όπως ακριβώς οι παρόντες.»

Άρθρο 45
Παράταση διευκόλυνσης πρόσβασης σε χρηµατοδότηση

των κατά κύριο επάγγελµα αγροτών

Παρατείνεται µέχρι 31.12.2020 η σύναψη και ανανέωση συµβά-
σεων δανείων, πιστώσεων και χρηµατοδοτήσεων από πιστωτικά
και λοιπά χρηµατοδοτικά ιδρύµατα µε κατά κύριο επάγγελµα
αγρότες για ποσό µέχρι είκοσι πέντε χιλιάδες (25.000) ευρώ,
καθώς και η εκταµίευση των σχετικών πιστώσεων, χωρίς την προ-
σκόµιση αποδεικτικού ασφαλιστικής ενηµερότητας από τον χρη-
µατοδοτούµενο, κατ’ εξαίρεση των οριζοµένων στο πρώτο εδάφιο
του άρθρου 27 του ν. 4611/2019 (Α’ 73).

Άρθρο 46

Η παράγραφος 2 του άρθρου 14 του ν. 4652/2020 (Α’ 9) αντι-
καθίσταται ως εξής:

«2. Αναστέλλεται µέχρι τις 31.12.2020 η εφαρµογή των διατά-
ξεων των άρθρων 47, 48 και 49 του ν. 4646/ 2019 (Α’201), µε εξαί-
ρεση τη διάταξη της Ενότητας Β του άρθρου 48.»

Άρθρο 47
Ευεργέτηµα µη καταχώρισης αξιογράφων σε αρχεία δεδοµέ-

νων οικονοµικής συµπεριφοράς υπό όρους 
και συµπλήρωση ρυθµίσεων σχετικά µε την αναστολή

προθεσµιών λήξης, εµφάνισης και πληρωµής 
αξιογράφων στον τουριστικό κλάδο και 
σε επιχειρήσεις του τριτογενούς τοµέα

1. Κατά παρέκκλιση του δεύτερου και τρίτου εδαφίου της περ.
α’ της παρ. 1 του άρθρου 40 του ν. 3259/2004 (Α’ 149), αξιόγραφα
οφειλόµενα από τις επιχειρήσεις που εµπίπτουν στο πεδίο εφαρ-
µογής της περ. α’ της παρ. 1 του άρθρου δεύτερου της από
30.3.2020 Πράξης Νοµοθετικού Περιεχοµένου (Α’ 75), όπως κυ-
ρώθηκε µε τον ν. 4684/2020 (Α’ 86), επί των οποίων έχει βεβαιωθεί
αδυναµία πληρωµής από την πληρώτρια τράπεζα από 15.3.2020
έως την έναρξη ισχύος της από 30.3.2020 Πράξης Νοµοθετικού
Περιεχοµένου χωρίς να έχει εκδοθεί διαταγή πληρωµής µέχρι την
1η Ιουνίου 2020, δεν καταχωρίζονται σε αρχεία δεδοµένων οικο-
νοµικής συµπεριφοράς, που τηρούνται από τα πιστωτικά και εν
γένει χρηµατοδοτικά ιδρύµατα ή από φορείς που λειτουργούν νό-
µιµα χάριν αυτών, εάν αποδεδειγµένα εξοφληθούν εντός εβδο-
µήντα πέντε (75) ηµερών από τη δηµοσίευση του παρόντος.
Αξιόγραφα που εµπίπτουν στο πεδίο εφαρµογής της παρούσας,
τα οποία δεν εξοφλήθηκαν και καταχωρίστηκαν σε αρχεία δεδο-
µένων οικονοµικής συµπεριφοράς, χωρίς να έχει εκδοθεί διαταγή
πληρωµής, διαγράφονται από τη δηµοσίευση του παρόντος και
δεν καταχωρίζονται εκ νέου σε αυτά, εάν αποδεδειγµένα εξοφλη-
θούν εντός εβδοµήντα πέντε (75) ηµερών από τη δηµοσίευση του
παρόντος.

2. α. Κατά παρέκκλιση του δεύτερου και τρίτου εδαφίου της
περ. α’ της παρ. 1 του άρθρου 40 του ν. 3259/2004 αξιόγραφα,
οφειλόµενα από επιχειρήσεις που δραστηριοποιούνται στον του-
ριστικό κλάδο, επί των οποίων έχει βεβαιωθεί ή πρόκειται να βε-
βαιωθεί αδυναµία πληρωµής από την πληρώτρια τράπεζα από την
1η Ιουνίου 2020 έως τις 15 Ιουλίου 2020, δεν καταχωρίζονται σε
αρχεία δεδοµένων οικονοµικής συµπεριφοράς, που τηρούνται
από τα πιστωτικά και εν γένει χρηµατοδοτικά ιδρύµατα ή από φο-
ρείς που λειτουργούν νόµιµα χάριν αυτών, εάν αποδεδειγµένα
εξοφληθούν εντός εβδοµήντα πέντε (75) ηµερών από τη σφράγιση
ή τη λήξη τους. Αξιόγραφα που εµπίπτουν στο πεδίο εφαρµογής
της παρούσας, τα οποία δεν εξοφλήθηκαν και καταχωρίστηκαν σε

αρχεία δεδοµένων οικονοµικής συµπεριφοράς, διαγράφονται από
τη δηµοσίευση του παρόντος και δεν καταχωρίζονται εκ νέου σε
αυτά, εάν αποδεδειγµένα εξοφληθούν εντός εβδοµήντα πέντε (75)
ηµερών από τη σφράγιση ή τη λήξη τους. Με απόφαση του
Υπουργού Οικονοµικών ορίζονται οι Κωδικοί Αριθµοί Δραστηριό-
τητας (ΚΑΔ) επιχειρήσεων που δραστηριοποιούνται στον τουρι-
στικό κλάδο και εµπίπτουν στο πεδίο εφαρµογής της παρούσας.

β. Στο πεδίο εφαρµογής της περ. α’ της παρούσας εντάσσονται
και επιχειρήσεις του τριτογενούς τοµέα, των οποίων ο κύκλος ερ-
γασιών των µηνών Ιουλίου, Αυγούστου και Σεπτεµβρίου έτους
2019 αθροιστικά υπερβαίνει το πενήντα τοις εκατό (50%) του ετή-
σιου κύκλου εργασιών του ίδιου έτους, όπως αυτός υπολογίζεται
είτε µε βάση τις συνολικές εκροές που έχουν περιληφθεί σε αρχι-
κές και τροποποιητικές δηλώσεις, εµπρόθεσµες ή εκπρόθεσµες
δηλώσεις Φ.Π.Α. είτε µε βάση άλλες δηλώσεις από τις οποίες προ-
κύπτει ο κύκλος εργασιών τους, αν δεν υποβάλλουν δηλώσεις
Φ.Π.Α.. Με απόφαση του Υπουργού Οικονοµικών καθορίζονται τα
απαιτούµενα δικαιολογητικά για την εφαρµογή της παρούσας, οι
Κωδικοί Αριθµοί Δραστηριότητας (ΚΑΔ) των επιχειρήσεων που εµ-
πίπτουν στο πεδίο εφαρµογής της, η διαδικασία προσδιορισµού
των δικαιούχων του ευεργετήµατος από την Ανεξάρτητη Αρχή Δη-
µοσίων Εσόδων (ΑΑΔΕ) και κάθε άλλο ειδικότερο θέµα.

3. Οι κοµιστές των αξιογράφων της παρ. 2, συνολικής αξίας άνω
του είκοσι τοις εκατό (20%) του µέσου µηνιαίου κύκλου συναλλα-
γών τους του αµέσως προηγούµενου φορολογικού έτους, όπως
αυτός υπολογίζεται είτε µε βάση τις συνολικές εκροές που έχουν
περιληφθεί σε αρχικές και τροποποιητικές δηλώσεις, εµπρόθε-
σµες ή εκπρόθεσµες δηλώσεις Φ.Π.Α., είτε µε βάση άλλες δηλώ-
σεις από τις οποίες προκύπτει ο κύκλος εργασιών τους, αν δεν
υποβάλλουν δηλώσεις Φ.Π.Α. απολαµβάνουν επίσης, κατά παρέκ-
κλιση του δεύτερου και τρίτου εδαφίου της περ. α’ της παρ. 1 του
άρθρου 40 του ν. 3259/2004, το ευεργέτηµα της µη καταχώρισης
των οφειλόµενων από αυτούς αξιογράφων σε αρχεία δεδοµένων
οικονοµικής συµπεριφοράς που τηρούνται από τα πιστωτικά και
εν γένει χρηµατοδοτικά ιδρύµατα ή από φορείς που λειτουργούν
νόµιµα χάριν αυτών, εάν αποδεδειγµένα εξοφλήσουν εντός εβδο-
µήντα πέντε (75) ηµερών από τη σφράγιση ή τη λήξη τους, αξιό-
γραφα τα οποία οφείλουν και για τα οποία έχει βεβαιωθεί ή
πρόκειται να βεβαιωθεί αδυναµία πληρωµής από την πληρώτρια
τράπεζα από την 1η Ιουνίου 2020 έως τις 15 Ιουλίου 2020. Αξιό-
γραφα που εµπίπτουν στο πεδίο εφαρµογής της παρούσας, τα
οποία δεν εξοφλήθηκαν και καταχωρίστηκαν σε αρχεία δεδοµένων
οικονοµικής συµπεριφοράς, διαγράφονται από τη δηµοσίευση του
παρόντος και δεν καταχωρίζονται εκ νέου σε αυτά, εάν αποδεδειγ-
µένα εξοφληθούν εντός εβδοµήντα πέντε (75) ηµερών από τη
σφράγιση ή τη λήξη τους. Για τον υπολογισµό της συνολικής αξίας
των αξιογράφων λαµβάνεται υπόψη το άθροισµα της αξίας των
αξιογράφων των παρ. 2 και 4 του παρόντος. Με απόφαση του
Υπουργού Οικονοµικών καθορίζονται η διαδικασία προσδιορισµού
των δικαιούχων του ευεργετήµατος από την Ανεξάρτητη Αρχή Δη-
µοσίων Εσόδων (ΑΑΔΕ) και κάθε ειδικότερο θέµα διαδικαστικού
και τεχνικού χαρακτήρα για την εφαρµογή του παρόντος.

4. Η περ. α’ της παρ. 4 του δεύτερου άρθρου της από 30.3.2020
Πράξης Νοµοθετικού Περιεχοµένου (Α’ 75), όπως κυρώθηκε µε
τον ν. 4684/2020 (Α’ 86), και η οποία προστέθηκε µε το άρθρο 38
του ν. 4690/2020 (Α’ 104), αντικαθίσταται ως εξής:

«4. α) Οι προθεσµίες λήξης, εµφάνισης και πληρωµής αξιογρά-
φων οφειλόµενων από επιχειρήσεις, µε Κωδικούς Αριθµούς Δρα-
στηριότητας (ΚΑΔ) που παρατίθενται στον πίνακα της παρούσας,
οι οποίες ανεστάλησαν σύµφωνα µε την περ. α’της παρ. 1, κατόπιν
της ηλεκτρονικής διαβίβασης και γνωστοποίησής τους στη σχε-
τική ειδική ηλεκτρονική πλατφόρµα της περ. β’ της παρ. 1 του πα-
ρόντος, αναστέλλονται για επιπλέον εξήντα (60) ηµέρες.

ΚΑΔ ΠΕΡΙΓΡΑΦΗ ΔΡΑΣΤΗΡΙΟΤΗΤΑΣ

55.10 Ξενοδοχεία και παρόµοια καταλύµατα
55.20 Καταλύµατα διακοπών και άλλα 

καταλύµατα σύντοµης διαµονής
55.30 Χώροι κατασκήνωσης, εγκαταστάσεις

για οχήµατα αναψυχής και ρυµουλ-
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κούµενα οχήµατα
55.90.19 Άλλες υπηρεσίες καταλύµατος π.δ.κ.α.
79.11 Δραστηριότητες ταξιδιωτικών 

πρακτορείων
79.12 Δραστηριότητες γραφείων 

οργανωµένων ταξιδιών
79.90 Άλλες δραστηριότητες υπηρεσιών

κρατήσεων και συναφείς 
δραστηριότητες

Στην παρούσα ρύθµιση εντάσσονται και επιχειρήσεις του τρι-
τογενούς τοµέα των οποίων ο κύκλος εργασιών µηνών Ιουλίου,
Αυγούστου και Σεπτεµβρίου έτους 2019 υπερβαίνει αθροιστικά το
πενήντα τοις εκατό (50%) του ετήσιου κύκλου εργασιών του ίδιου
έτους, όπως αυτός υπολογίζεται είτε µε βάση τις συνολικές
εκροές που έχουν περιληφθεί σε αρχικές και τροποποιητικές δη-
λώσεις, εµπρόθεσµες ή εκπρόθεσµες δηλώσεις Φ.Π.Α. είτε µε
βάση άλλες δηλώσεις από τις οποίες προκύπτει ο κύκλος εργα-
σιών τους, αν δεν υποβάλλουν δηλώσεις Φ.Π.Α.. Με απόφαση του
Υπουργού Οικονοµικών καθορίζονται τα απαιτούµενα δικαιολογη-
τικά για την εφαρµογή της παρούσας, οι Κωδικοί Αριθµοί Δραστη-
ριότητας (ΚΑΔ) των επιχειρήσεων που εµπίπτουν στο πεδίο
εφαρµογής της, η διαδικασία προσδιορισµού των δικαιούχων του
ευεργετήµατος από την Ανεξάρτητη Αρχή Δηµοσίων Εσόδων
(ΑΑΔΕ) και κάθε άλλο ειδικότερο θέµα.»

5. Στην παρ. 4 του δεύτερου άρθρου της από 30.3.2020 Πράξης
Νοµοθετικού Περιεχοµένου (Α’ 75), όπως κυρώθηκε µε τον ν.
4684/2020 (Α’ 86), και η οποία προστέθηκε µε το άρθρο 38 του ν.
4690/2020 (Α’ 104), προστίθεται περ. γ’ ως εξής:

«γ) Στους κοµιστές αξιογράφων της περ. α’, η συνολική αξία
των οποίων είναι µεγαλύτερη του είκοσι τοις εκατό (20%) του
µέσου µηνιαίου κύκλου συναλλαγών τους του αµέσως προηγού-
µενου φορολογικού έτους, όπως αυτός υπολογίζεται είτε µε βάση
τις συνολικές εκροές που έχουν περιληφθεί σε αρχικές και τρο-
ποποιητικές, εµπρόθεσµες ή εκπρόθεσµες δηλώσεις ΦΠΑ, είτε µε
βάση άλλες δηλώσεις από τις οποίες προκύπτει ο κύκλος εργα-
σιών, αν δεν υποβάλλουν δηλώσεις Φ.Π.Α., παρέχεται, κατά πα-
ρέκκλιση του δεύτερου και τρίτου εδαφίου της περ. α’ της παρ. 1
του άρθρου 40 του              ν. 3259/2004 (Α’ 149), το ευεργέτηµα
της µη καταχώρισης σε αρχεία δεδοµένων οικονοµικής συµπερι-
φοράς που τηρούνται από τα πιστωτικά και εν γένει χρηµατοδο-
τικά ιδρύµατα ή από φορείς που λειτουργούν νόµιµα χάριν αυτών,
οφειλόµενων από αυτούς αξιογράφων, εάν αποδεδειγµένα εξο-
φλήσουν εντός εβδοµήντα πέντε (75) ηµερών από τη σφράγιση ή
τη λήξη τους αξιόγραφα, τα οποία οφείλουν και για τα οποία έχει
βεβαιωθεί ή πρόκειται να βεβαιωθεί αδυναµία πληρωµής από την
πληρώτρια τράπεζα. Αξιόγραφα που εµπίπτουν στο πεδίο εφαρ-
µογής της παρούσας, τα οποία δεν εξοφλήθηκαν και καταχωρί-
στηκαν σε αρχεία δεδοµένων οικονοµικής συµπεριφοράς,
διαγράφονται από τη δηµοσίευση του παρόντος και δεν καταχω-
ρίζονται εκ νέου σε αυτά, εάν αποδεδειγµένα εξοφληθούν εντός
εβδοµήντα πέντε (75) ηµερών από τη σφράγιση ή τη λήξη τους.
Για τον υπολογισµό της συνολικής αξίας των αξιογράφων λαµβά-
νεται υπόψη το άθροισµα της αξίας των αξιογράφων των παρ. 2
και 4 του παρόντος. Με απόφαση του Υπουργού Οικονοµικών
µετά από εισήγηση του Διοικητή της Ανεξάρτητης Αρχής Δηµο-
σίων Εσόδων (ΑΑΔΕ) καθορίζονται η διαδικασία προσδιορισµού
των δικαιούχων του ευεργετήµατος από την ΑΑΔΕ και κάθε άλλο
ειδικότερο θέµα διαδικαστικού και τεχνικού χαρακτήρα.»

Άρθρο 48
Φορολογικά κίνητρα για την εφαρµογή 

της ηλεκτρονικής τιµολόγησης

Στον ν. 4172/2013 (Α’ 167) προστίθεται νέο άρθρο 71ΣΤ, ως
εξής:

«Άρθρο 71ΣΤ
Κίνητρα για την εφαρµογή 

της ηλεκτρονικής τιµολόγησης

1. Εφόσον επιλεγεί η χρήση των Υπηρεσιών Παρόχου Ηλεκτρο-

νικής Έκδοσης Στοιχείων για την έκδοση, διαβίβαση και λήψη πα-
ραστατικών πώλησης των οντοτήτων σε διαρθρωµένη ηλεκτρο-
νική µορφή (ηλεκτρονική τιµολόγηση µέσω Παρόχου), η επιλογή
αυτή δηλώνεται ηλεκτρονικά στη Φορολογική Διοίκηση και απο-
τελεί τον µόνο τρόπο έκδοσης, διαβίβασης και αρχειοθέτησης των
παραστατικών πώλησης της οντότητας για το σύνολο της ασκού-
µενης δραστηριότητάς της. Η επιλογή και η δήλωση της ηλεκτρο-
νικής τιµολόγησης µέσω Παρόχου µπορεί να ανακληθεί και
αποκλείει την έκδοση τιµολογίων σε έντυπη µορφή για όσο χρο-
νικό διάστηµα ισχύει. Η επιλογή ηλεκτρονικής τιµολόγησης µέσω
Παρόχου για την έκδοση παραστατικών πωλήσεων από µια οντό-
τητα συνεπάγεται υποχρεωτικά τη χρήση της ηλεκτρονικής τιµο-
λόγησης µέσω Παρόχου για τη λήψη των παραστατικών πώλησης
στα οποία η οντότητα ορίζεται ως λήπτρια από εκδότη/προµη-
θευτή της, ο οποίος έχει επιλέξει επίσης την ηλεκτρονική τιµολό-
γηση µέσω Παρόχου.

2. Για τις οντότητες που επιλέγουν την ηλεκτρονική τιµολόγηση
µέσω Παρόχου και υπό την προϋπόθεση ότι την εφαρµόζουν απο-
κλειστικά για την έκδοση των παραστατικών πωλήσεων κατά τη
διάρκεια του φορολογικού έτους ή των φορολογικών ετών για τα
οποία έχει γίνει η επιλογή αυτή, προβλέπονται κατά περίπτωση τα
εξής:

α) Η προθεσµία εντός της οποίας η Φορολογική Διοίκηση µπο-
ρεί να προβεί σε έκδοση πράξης διοικητικού, εκτιµώµενου ή διορ-
θωτικού προσδιορισµού φόρου, σύµφωνα µε τα οριζόµενα στην
παρ. 1 του άρθρου 36 του     ν. 4174/2013 (Α’170), περιορίζεται
κατά δύο (2) έτη και ακολούθως βάσει αυτής υπολογίζονται οι
προθεσµίες των παρ. 2 και 3 του ίδιου ως άνω άρθρου.

β) Η δαπάνη για την αρχική προµήθεια τεχνικού εξοπλισµού και
λογισµικού που απαιτείται για την εφαρµογή της ηλεκτρονικής τι-
µολόγησης, αποσβένεται για σκοπούς του παρόντος Κώδικα πλή-
ρως στο έτος πραγµατοποίησής της, προσαυξηµένη κατά
ποσοστό εκατό τοις εκατό (100%).

γ) Η δαπάνη για την παραγωγή, διαβίβαση και ηλεκτρονική αρ-
χειοθέτηση ηλεκτρονικών τιµολογίων για το πρώτο έτος έκδοσης
των παραστατικών πώλησης µέσω ηλεκτρονικής τιµολόγησης που
αναγνωρίζεται προς έκπτωση από τα ακαθάριστα έσοδα από επι-
χειρηµατική δραστηριότητα, σύµφωνα µε το άρθρο 22 του παρόν-
τος Κώδικα, προσαυξάνεται κατά ποσοστό εκατό τοις εκατό
(100%).

δ) Η προθεσµία του πρώτου εδαφίου της παρ. 2 του άρθρου 42
του ν. 4174/2013 σχετικά µε τα αιτήµατα επιστροφής φόρου, τα
οποία αφορούν το φορολογικό έτος ή τα φορολογικά έτη, για τα
οποία οι εκδότες επιλέγουν και εφαρµόζουν αποκλειστικά την ηλε-
κτρονική τιµολόγηση, ορίζεται σε σαράντα πέντε (45) ηµέρες. Η
προθεσµία του προηγούµενου εδαφίου ισχύει και για τον υπολο-
γισµό καταβολής τόκου στον φορολογούµενο, ο οποίος έχει αχρε-
ωστήτως καταβάλλει φόρο, σύµφωνα µε την παρ. 2 του άρθρου
53 του ν. 4174/2013.

3. Οντότητες που επιλέγουν την ηλεκτρονική τιµολόγηση µέσω
Παρόχου ως τρόπο έκδοσης, διαβίβασης και αρχειοθέτησης των
παραστατικών πωλήσεών τους, δεν απαιτείται να προβούν σε ξε-
χωριστή δήλωση ως προς τη λήψη, καθώς θεωρείται ότι έχουν επι-
λέξει ταυτόχρονα τη χρήση της ηλεκτρονικής τιµολόγησης µέσω
Παρόχου, ως αποδεκτό τρόπο λήψης των παραστατικών πώλη-
σης.

Για τις οντότητες-λήπτριες των αγαθών ή των υπηρεσιών, οι
οποίες επιλέγουν και δηλώνουν στη Φορολογική Διοίκηση τη
χρήση ηλεκτρονικής τιµολόγησης µέσω οποιουδήποτε Παρόχου
µόνο κατά το µέρος που αποδέχονται τα σχετικά παραστατικά, η
προθεσµία εντός της οποίας η Φορολογική Διοίκηση µπορεί να
προβεί σε έκδοση πράξης διοικητικού, εκτιµώµενου ή διορθωτικού
προσδιορισµού φόρου για το έτος ή τα έτη που επιλέγουν και
εφαρµόζουν αποκλειστικά την ηλεκτρονική τιµολόγηση, σύµφωνα
µε την παρ. 1 του άρθρου 36 του     ν. 4174/2013 περιορίζεται κατά
ένα (1) έτος και ακολούθως βάσει αυτής υπολογίζονται οι προθε-
σµίες των παρ. 2 και 3 του ίδιου ως άνω άρθρου.

4. Τα κίνητρα των παρ. 2 και 3 παρέχονται στις οντότητες που
θα επιλέξουν την ηλεκτρονική τιµολόγηση µέσω Παρόχου για τα
φορολογικά έτη που αρχίζουν από την 1η Ιανουάριου 2020 και
µετά και χορηγούνται από το πρώτο έτος, στο οποίο εφαρµόζεται
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η ηλεκτρονική τιµολόγηση, µέχρι και το φορολογικό έτος 2022.
5. Η επιλογή της αποκλειστικής χρήσης της ηλεκτρονικής τιµο-

λόγησης µέσω Παρόχου από τους εκδότες και της αποδοχής της
τιµολόγησης ηλεκτρονικά µέσω οποιουδήποτε Παρόχου από τους
λήπτες γίνεται µε δήλωση της οντότητας µε ηλεκτρονικό τρόπο
στη Φορολογική Διοίκηση και ισχύει για τα παραστατικά πωλή-
σεων που εκδίδονται ή λαµβάνονται, κατά περίπτωση, εντός του
φορολογικού έτους ή των φορολογικών ετών, που αφορά η δή-
λωση.

6. Τα κίνητρα των παρ. 2 και 3 παρέχονται για κάθε φορολογικό
έτος, καθώς και, εξαιρουµένων των περ. β’ και γ’ της παρ. 2, για
τα επόµενα φορολογικά έτη, εφόσον οι σχετικές επιλογές δηλω-
θούν µέχρι το τέλος του προηγούµενου φορολογικού έτους από
αυτό ή αυτά τα φορολογικά έτη που περιλαµβάνονται στη δή-
λωση. Ειδικά για τις οντότητες που δηλώνουν για πρώτη φορά
έναρξη εργασιών, εφόσον η δήλωση υποβληθεί κατά τον χρόνο
υποβολής της δήλωσης έναρξης εργασιών, τα κίνητρα των παρ.
2 και 3 του παρόντος παρέχονται από το πρώτο φορολογικό έτος
λειτουργίας τους, υπό την προϋπόθεση ότι η οντότητα δεν ανα-
καλεί τη δήλωση επιλογής τιµολόγησης εντός του εποµένου φο-
ρολογικού έτους.

7. Κατ’ εξαίρεση, τα κίνητρα των παρ. 2 και 3 του παρόντος πα-
ρέχονται στις οντότητες για το φορολογικό έτος 2020, εφόσον
σωρευτικά:

α) η σχετική επιλογή δηλωθεί εντός δύο (2) µηνών από την
έναρξη ισχύος της υποχρέωσης διαβίβασης των παραστατικών
στην ψηφιακή πλατφόρµα myDATA της Φορολογικής Διοίκησης,

β) η ηλεκτρονική τιµολόγηση εφαρµόζεται ως αποκλειστικός
τρόπος έκδοσης και λήψης των παραστατικών πωλήσεων ή ως
αποδεκτός τρόπος λήψης, για ολόκληρο το διάστηµα από την ηµε-
ροµηνία υποβολής δήλωσης µε βάση την περ. α’ και έως τη συµ-
πλήρωση του φορολογικού έτους για την οντότητα, η οποία
προβαίνει στη σχετική δήλωση µε βάση την περ. α’,

γ) τα δεδοµένα των παραστατικών που έχουν εκδοθεί ή ληφθεί
µε διαφορετικό τρόπο ως την ηµεροµηνία της περ. α’ διαβιβάζον-
ται στη Φορολογική Διοίκηση εντός των προθεσµιών που ορίζονται
στην κείµενη νοµοθεσία και σύµφωνα µε τα οριζόµενα σε αυτή και

δ) η οντότητα δεν ανακαλέσει τη δήλωση επιλογής τιµολόγησης
εντός του εποµένου φορολογικού έτους.

8. Σε περίπτωση ανάκλησης της δήλωσης, τα ευεργετήµατα των
παρ. 2 και 3 αίρονται, αρχής γενοµένης από το φορολογικό έτος
υποβολής της δήλωσης ανάκλησης και εφεξής.

9. Τα ευεργετήµατα της περ. α’ της παρ. 2 δεν χορηγούνται ή
αίρονται, εφόσον διαπιστώνεται, κατόπιν οριστικής πράξης διορ-
θωτικού προσδιορισµού φόρου, ότι η οντότητα κατά το έτος χο-
ρήγησης του ευεργετήµατος ή οποτεδήποτε κατά τα
προηγούµενα πέντε (5) έτη πριν από αυτό, έχει διαπράξει παρά-
βαση της παρ. 1 του άρθρου 66 του ν. 4174/2013, η οποία υπερ-
βαίνει τα όρια της παρ. 3 του ίδιου άρθρου, ή εφόσον η οντότητα
έχει υποπέσει σε οποιαδήποτε παράβαση που περιγράφεται στην
παρ. 5 του ίδιου άρθρου του ν. 4174/2013, εφόσον, στην περί-
πτωση αυτή, η αξία των στοιχείων που συνιστούν την παράβαση
υπερβαίνει συνολικά το όριο των εβδοµήντα πέντε χιλιάδων
(75.000) ευρώ.

10. Για την εφαρµογή των διατάξεων της παρούσας, οι Πάροχοι
τηρούν τα αναγκαία αρχεία για τα στοιχεία που εκδίδουν και δια-
βιβάζουν στη Φορολογική Διοίκηση κάθε αναγκαία πληροφορία
για τον έλεγχο της πλήρωσης των προϋποθέσεων για τη χορή-
γηση των κινήτρων της παρούσης, κατά περίπτωση, τόσο από
τους εκδότες των ηλεκτρονικών παραστατικών πωλήσεων όσο και
από τους λήπτες αυτών.

11. Με απόφαση του Διοικητή της Ανεξάρτητης Αρχής Δηµο-
σίων Εσόδων καθορίζονται η διαδικασία και ο τρόπος υποβολής
των δηλώσεων της αποκλειστικής χρήσης της ηλεκτρονικής τιµο-
λόγησης µέσω Παρόχου και της αποδοχής της ηλεκτρονικής τι-
µολόγησης µέσω Παρόχου, καθώς και κάθε άλλο ειδικότερο θέµα
συµπεριλαµβανοµένης της παρακολούθησης εφαρµογής των εν
λόγω υποχρεώσεων για την εφαρµογή του παρόντος. Με όµοια
απόφαση µπορεί να τροποποιείται το χρονικό διάστηµα της περ.
α’ της παρ. 7.»

Άρθρο 49
Τροποποίηση του άρθρου 6 του Κώδικα Φ.Π.Α.

Παράταση προθεσµίας υποβολής της αίτησης του 
κατασκευαστή οικοδοµών για την υπαγωγή

στο καθεστώς αναστολής του φόρου

1. Το τελευταίο εδάφιο της παρ. 4α του άρθρου 6 του ν.
2859/2000 (Α’ 248) αντικαθίσταται ως εξής:

«Η αίτηση υποβάλλεται µέχρι τις 31.12.2020 για τις άδειες µε
χρόνο έκδοσης έως και τις 30.6.2020, ενώ για άδειες που εκδίδον-
ται από 1.7.2020 και εφεξής τίθεται εξάµηνη προθεσµία από την
έκδοση της άδειας.»

2. Η διάταξη της παρ. 1 ισχύει από τις 12 Ιουνίου 2020.

Άρθρο 50
Μεταφορά εκκρεµών υποθέσεων των ειδικών 

συνεργείων ελέγχου
σε Κ.Ε.ΦΟ.ΜΕ.Π. ή του Κ.Ε.ΜΕ.ΕΠ.

1. Οι διατάξεις των παρ. 1 έως 5 του άρθρου 39 του      ν.
1914/1990 (Α’ 178) δεν εφαρµόζονται για φορολογικούς ελέγχους
ή επανελέγχους που διενεργούνται από τη Φορολογική Διοίκηση.

2. Oι έλεγχοι ή επανέλεγχοι των υποθέσεων των ειδικών συνερ-
γείων που έχουν συγκροτηθεί δυνάµει του άρθρου 39 του ν.
1914/1990 και είναι εκκρεµείς ενώπιον της Φορολογικής Διοίκησης
κατά τη δηµοσίευση του παρόντος, συνεχίζονται και ολοκληρώ-
νονται, ανεξάρτητα από το άρθρο 26 του ν. 4174/2013 (Α’170), από
το Κέντρο Ελέγχου Φορολογουµένων Μεγάλου Πλούτου
(Κ.Ε.ΦΟ.ΜΕ.Π.), ή το Κέντρο Ελέγχου Μεγάλων Επιχειρήσεων
(Κ.Ε.ΜΕ.ΕΠ.), κατά περίπτωση, από τους ίδιους υπαλλήλους
στους οποίους είχε ανατεθεί ο έλεγχος ή ο επανέλεγχος. Έως την
ολοκλήρωση των εν λόγω ελέγχων ή επανελέγχων και αποκλει-
στικά για τις ως άνω εκκρεµείς υποθέσεις, οι υπάλληλοι στους
οποίους έχει ανατεθεί ο έλεγχος ή ο επανέλεγχος θεωρούνται ότι
υπηρετούν παράλληλα και στο Κ.Ε.ΦΟ.ΜΕ.Π. ή Κ.Ε.ΜΕ.ΕΠ., κατά
περίπτωση. Ο ως άνω έλεγχος ή επανέλεγχος δύναται να ανατί-
θεται και σε άλλους υπαλλήλους του Κ.Ε.ΦΟ.ΜΕ.Π. ή του
Κ.Ε.ΜΕ.ΕΠ., κατά περίπτωση, πλέον των ανωτέρω.

3. Με απόφαση του Διοικητή της Ανεξάρτητης Αρχής Δηµοσίων
Εσόδων µπορεί να καθορίζονται η διαδικασία και ο τρόπος µετα-
φοράς και κατανοµής των εκκρεµών υποθέσεων στο
Κ.Ε.ΦΟ.ΜΕ.Π. ή στο Κ.Ε.ΜΕ.ΕΠ., κατά περίπτωση, µε κριτήρια την
νοµική µορφή του ελεγχοµένου κάθε ελεγκτικού κέντρου, τα ειδι-
κότερα αντικείµενα ελέγχου, το φόρτο εργασίας, καθώς και κάθε
άλλο ειδικότερο θέµα για την εφαρµογή του παρόντος.

4. Οι διατάξεις των παρ. 2 και 3 τίθενται σε ισχύ ένα (1) µήνα
από τη δηµοσίευση του παρόντος.

Άρθρο 51
Τροποποίηση άρθρου 77 του ν. 4583/2018

- Νοµοπαρασκευαστική επιτροπή
για τα δεσµευµένα και δηµευµένα 

περιουσιακά στοιχεία

Το άρθρο 77 του ν. 4583/2018 (Α’ 212) αντικαθίσταται ως εξής: 

«Άρθρο 77
Σύσταση νοµοπαρασκευαστικής επιτροπής

στη Γενική Διεύθυνση του Σ.Δ.Ο.Ε.

1. Στη Γενική Διεύθυνση του Σώµατος Δίωξης Οικονοµικού Εγ-
κλήµατος της Γενικής Γραµµατείας Φορολογικής Πολιτικής και
Δηµόσιας Περιούσιας του Υπουργείου Οικονοµικών συστήνεται
νοµοπαρασκευαστική επιτροπή µε δεκαεπτά (17) µέλη, έργο της
οποίας είναι ο καθορισµός του θεσµικού πλαισίου που διέπει τη
διαχείριση των δεσµευµένων και δηµευµένων περιουσιακών στοι-
χείων σύµφωνα µε την παρ. 2 του πρώτου άρθρου της κοινής
υπουργικής απόφασης υπ’ αρ. 24296 οικ./29.3.2018 (β’ 1302), η
οποία εκδόθηκε κατ’ εξουσιοδότηση των άρθρων 5 και 32 του ν.
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4478/2017 (Α’ 91). Το έργο της επιτροπής συνίσταται ειδικότερα
στην υποβολή προσχεδίου νόµου και προκαταρκτικής ανάλυσης
συνεπειών ρύθµισης στον Υπουργό Οικονοµικών.

2. Η νοµοπαρασκευαστική επιτροπή συγκροτείται µε κοινή από-
φαση των Υπουργών Οικονοµικών, Δικαιοσύνης και Ψηφιακής Δια-
κυβέρνησης και αποτελείται από έναν (1) δικαστικό λειτουργό των
τακτικών διοικητικών δικαστηρίων και έναν (1) δικαστικό λειτουργό
των πολιτικών και ποινικών δικαστηρίων, που υποδεικνύονται σύµ-
φωνα µε τις διατάξεις της παρ. 2 του άρθρου 41 του        ν.
1756/1988 (Α’ 35), έναν (1) Νοµικό Σύµβουλο ή Πάρεδρο του Νο-
µικού Συµβουλίου του Κράτους, ένα (1) µέλος ΔΕΠ Ανώτατου Εκ-
παιδευτικού Ιδρύµατος (εν ενεργεία ή οµότιµο), έναν (1)
εκπρόσωπο του Ταµείου Παρακαταθηκών και Δανείων, έναν (1)
εκπρόσωπο της Εθνικής Αρχής Διαφάνειας, έναν (1) εκπρόσωπο
της Διεύθυνσης Διαχείρισης Δηµοσίου Υλικού (ΔΙ.Δ.Δ.Υ.) της Φο-
ρολογικής Διοίκησης, έναν (1) εκπρόσωπο µόνιµο υπάλληλο του
κλάδου ΠΕ Εφοριακών της Φορολογικής Διοίκησης, δύο (2) εκ-
προσώπους του Υπουργείου Ψηφιακής Διακυβέρνησης, δύο (2)
εκπροσώπους του Υπουργείου Δικαιοσύνης και πέντε (5) εκπρο-
σώπους του Υπουργείου Οικονοµικών, που υποδεικνύονται αρµο-
δίως, µε τους αναπληρωτές τους. Χρέη Προέδρου εκτελεί ο
αρχαιότερος των δικαστικών λειτουργών. Καθήκοντα γραµµατέα
της Επιτροπής και του αναπληρωτή του, ανατίθενται σε υπαλλή-
λους των Υπουργείων Οικονοµικών και Δικαιοσύνης.»

Άρθρο 52
Τροποποίηση του άρθρου 29 του ν.2960/2001 - 

Προϋποθέσεις για την υπαγωγή στο
καθεστώς αναστολής καταβολής του ΦΠΑ 

κατά την εισαγωγή αγαθών

Η περ. β’ της παρ. 4α του άρθρου 29 του ν. 2960/2001 (Α’ 265),
αντικαθίσταται ως εξής:

«β. Η πραγµατοποιούµενη στατιστική αξία των εισαγωγών ανέρ-
χεται σε ετήσια βάση σε τουλάχιστον 40.000.000 ευρώ.»

Άρθρο 53
Εξουσιοδοτική διάταξη για την εφαρµογή του 
Ευρωπαϊκού Συστήµατος Πληροφοριών για
Οχήµατα και Άδειες Οδήγησης (EUCARIS) 

για σκοπούς ΦΠΑ

Στο άρθρο 130 του ν. 2960/2001 (Α’ 265) προστίθεται νέα πα-
ράγραφος 10, ως εξής:

«10. Με κοινή απόφαση του Υπουργού Οικονοµικών και του
Υπουργού Υποδοµών και Μεταφορών καθορίζονται εθνικές αρχές,
ως εθνικά σηµεία επαφής, αρµόδια για την επεξεργασία εισερχό-
µενων και εξερχόµενων αιτηµάτων για δεδοµένα ταξινόµησης οχη-
µάτων, καθώς και λοιπά θέµατα που αφορούν στους όρους
λειτουργίας της αυτοµατοποιηµένης διαδικασίας ανταλλαγής πλη-
ροφοριών ταξινόµησης οχηµάτων µε χρήση της εφαρµογής λογι-
σµικού του Ευρωπαϊκού Συστήµατος Πληροφοριών για Οχήµατα
και Αδειες Οδήγησης (EUCARIS), για τους σκοπούς του ΦΠΑ,
όπως προβλέπεται στο άρθρο 21α του Κανονισµού Ε.Ε. υπ’ αρ.
904/2010.»

Άρθρο 54
Τροποποίηση του ν. 4002/2011 - Καταβολή σε δόσεις του αν-

τιτίµου για τις άδειες διεξαγωγής 
τυχερών παιγνίων µέσω διαδικτύου

Η παρ. 6 του άρθρου 46 του ν. 4002/2011 (Α’ 180) αντικαθίστα-
ται ως εξής:

«6. Για τη χορήγηση της άδειας διεξαγωγής τυχερών παιγνίων
µέσω διαδικτύου, η Ε.Ε.Ε.Π. διαπιστώνει ότι ο υποψήφιος κάτοχος
πληροί τις προϋποθέσεις του άρθρου 45 και του παρόντος και εκ-
δίδει την απόφαση χορήγησής της. Το αντίτιµο κάθε τύπου άδειας
καταβάλλεται εφάπαξ ή τµηµατικά σε τέσσερις (4) ετήσιες ισόπο-
σες καταβολές. Για την έκδοση κάθε τύπου άδειας απαιτείται η
προηγούµενη καταβολή είτε εφάπαξ του συνολικού, αντίστοιχου
για κάθε τύπο άδειας, αντιτίµου είτε της πρώτης τµηµατικής κα-

ταβολής αυτού υπό τον όρο της ολοσχερούς καταβολής του συ-
νολικού αντιτίµου. Με απόφαση του Υπουργού Οικονοµικών µπο-
ρεί να ρυθµίζονται ειδικότερα θέµατα και λεπτοµέρειες
εφαρµογής της παρούσας.»

Άρθρο 55
Παράταση προθεσµίας έκδοσης του προεδρικού 

διατάγµατος για τις δαπάνες µετακίνησης 
των στελεχών των Ενόπλων Δυνάµεων 

και των Σωµάτων Ασφαλείας

Η προθεσµία που προβλέπεται στο πρώτο εδάφιο του άρθρου
15 της υποπαρ. Δ9 της παρ. Δ’ του άρθρου 2 του ν. 4336/2015 (Α’
94), παρατείνεται µέχρι τις 31.12.2020. Η παρούσα διάταξη ισχύει
από 1.7.2019.

Άρθρο 56
Παράταση προθεσµίας για τη γνωµοδότηση σχετικά
µε το επίδοµα επικίνδυνης και ανθυγιεινής εργασίας

1. Το τελευταίο εδάφιο της παρ. 9 του άρθρου 18 του ν.
4354/2015 (Α’ 176), αντικαθίσταται από τότε που ίσχυσε, ως εξής: 

«Επί τη βάσει των ανωτέρω οδηγιών, η Επιτροπή οφείλει να ολο-
κληρώσει το έργο που περιγράφεται στην περ. γ’ της παρ. 2 και
να υποβάλει τελική γνωµοδότηση στους συναρµόδιους Υπουρ-
γούς έως τις 31.10.2020. Η διάρκεια λειτουργίας της συσταθεί-
σας, µε την υπ’ αρ. 2/14511/0004/12.3.2018 ΚΥΑ (ΑΔΑ:
728ΖΗ-Μ3Ξ), Επιτροπής, όπως έχει τροποποιηθεί µε τις υπ’ αρ.
2/56353/0004/22.11.2018 (ΑΔΑ: 63ΓΑΗ-ΑΞ0) και 35114 ΕΞ
2020/1.4.2020 (ΦΕΚ ΥΟΔΔ 323) αποφάσεις παρατείνεται ως την
ως άνω ηµεροµηνία.»

2. Στο τέλος της παρ. 15 του άρθρου 18 του ν. 4354/ 2015, προ-
στίθεται εδάφιο ως εξής:

«Η απόφαση αυτή ισχύει έως 31.10.2020».

Άρθρο 57
Τροποποίηση του άρθρου 125 του ν. 4446/2016 - 

Παράταση αποδεικτικών φορολογικής και ασφαλιστικής 
ενηµερότητας και Πιστοποιητικών Φόρου Ακίνητης 

Περιουσίας και Ενιαίου Φόρου Ιδιοκτησίας Ακινήτων
(ΕΝ.Φ.Ι.Α.) της ανώνυµης εταιρείας µε την επωνυµία «ΕΛΛΗ-

ΝΙΚΑ ΑΜΥΝΤΙΚΑ ΣΥΣΤΗΜΑΤΑ Α.Β.Ε.Ε.»

1. Στο άρθρο 125 του ν. 4446/2016 (Α’ 240) επέρχονται οι ακό-
λουθες τροποποιήσεις:

α. Στο πρώτο εδάφιο της παρ. 1, η φράση «για χρονικό διά-
στηµα σαράντα δύο (42) µηνών» αντικαθίσταται µε τη φράση «για
χρονικό διάστηµα πενήντα τεσσάρων (54) µηνών».

β. Στο πρώτο και στο τρίτο εδάφιο της παρ. 2, η φράση «για
χρονικό διάστηµα σαράντα δύο (42) µηνών» αντικαθίσταται µε τη
φράση «για χρονικό διάστηµα πενήντα τεσσάρων (54) µηνών».

γ. Στην παρ. 3 του άρθρου 125 του ν. 4446/2016 η φράση «Για
χρονικό διάστηµα σαράντα δύο (42) µηνών» αντικαθίσταται µε τη
φράση «Για χρονικό διάστηµα πενήντα τεσσάρων (54) µηνών».

2. Το πρώτο εδάφιο της παρ. 1 του άρθρου 126 του      ν.
4446/2016 αντικαθίσταται ως εξής:

«1. Για χρονικό διάστηµα πενήντα τεσσάρων (54) µηνών από την
22η Δεκεµβρίου του έτους 2016, αναστέλλονται:».

Άρθρο 58
Μεταβατικές διατάξεις

1. Εταιρείες µε έδρα την Ελλάδα, που κατά την έναρξη ισχύος
του παρόντος διαθέτουν πιστοποίηση από τη Γενική Διεύθυνσης
Απασχόλησης της Ευρωπαϊκής Επιτροπής, όσον αφορά στη συµ-
µόρφωσή τους µε τον Κώδικα, επιτρέπεται να χορηγούν µκροχρη-
µατοδοτήσεις χωρίς άδεια για διάστηµα εικοσιτεσσάρων (24)
µηνών, γνωστοποιώντας την άσκηση της δραστηριότητας στην
Τράπεζα της Ελλάδος και στο Υπουργείο Ανάπτυξης και Επενδύ-
σεων, υπό τον όρο της προηγούµενης καταβολής και διατήρησης
του αρχικού κεφαλαίου, σύµφωνα µε το άρθρο 7. Με τη γνωστο-
ποίηση καταχωρούνται στο Μητρώο Ιδρυµάτων Μικροχρηµατο-

15692 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



δοτήσεων του άρθρου 10 και στο µητρώο ΓΕΜΗ του δευτέρου
εδαφίου της παρ. 1 του άρθρου 5.

2. Εντός της προθεσµίας της παρ. 1 και προκειµένου να συνε-
χίσουν τη λειτουργία τους, οι εταιρείες του παρόντος, οφείλουν
να υποβάλλουν αίτηση για χορήγηση άδειας λειτουργίας, σύµ-
φωνα µε τα άρθρα 5 έως και 8. 

3. Σε περίπτωση µη συµµόρφωσης µε την παρ. 2 και µετά το
πέρας της προθεσµίας της παρ. 1, απαγορεύεται η συνέχιση της
παροχής µικροχρηµατοδοτήσεων στις εταιρείες του παρόντος, οι
οποίες διαγράφονται από το Μητρώο Ιδρυµάτων Μικροχρηµατο-
δοτήσεων του άρθρου 10 και από το µητρώο ΓΕΜΗ. 

Άρθρο 59
Τροποποιούµενες διατάξεις

1. Ο ν. 4557/2018 (Α’139) τροποποιείται ως εξής:
α. η περ. ιθ’ της παρ. 3 του άρθρου 3 αναριθµείται σε περ. κ’

και προστίθεται νέα περ. ιθ’ ως εξής:
«ιθ) τα ιδρύµατα µικροχρηµατοδοτήσεων».
β. στην παρ. 1 του άρθρου 6 προστίθεται νέα περ. ιβιβ) ως εξής:
«ιβιβ) τα ιδρύµατα µικροχρηµατοδοτήσεων».
2. Στην περ. α’ του άρθρου 23 του ν. 4172/2013 (Α’ 167), µετά

από τη φράση «τραπεζικά δάνεια» προστίθεται η φράση «µικρο-
χρηµατοδοτήσεις που λαµβάνουν οι δικαιούχοι της παρ. 1 του άρ-
θρου 15 για τη χορήγηση µικροχρηµατοδοτήσεων».

Άρθρο 60
Καταργούµενες διατάξεις

Η παρ. 10 και η παρ. 13 του άρθρου 1 του ν.4354/2015 (Α’ 176)
καταργούνται.

Άρθρο 61
Μέτρα ενίσχυσης κατοίκων ορεινών και µειονεκτικών περιο-

χών

Τροποποιούνται οι παρ. 2, 3 και 4 του άρθρου 27 του          ν.
3016/2002 (Α’ 30), προστίθενται παρ. 5 και 6 και το άρθρο διαµορ-
φώνεται ως εξής:

«Άρθρο 27
Μέτρα κοινωνικής πολιτικής

1. Στο άρθρο 1 του π.δ. 179/1986 (Α’ 69) προστίθεται εδάφιο
ιστ’ ως εξής: «ιστ’) Τα επιδόµατα µακροχρονίως ανέργων».

2. Σε οικογένειες Ελλήνων πολιτών, καθώς και πολιτών κρατών
- µελών της Ευρωπαϊκής Ένωσης, του Ευρωπαϊκού Οικονοµικού
Χώρου και της Ελβετικής Συνοµοσπονδίας, συµπεριλαµβανοµέ-
νων και των µονογονεϊκών, τα µέλη των οποίων κατοικούν µόνιµα
σε ορεινές και µειονεκτικές περιοχές, χορηγείται ετήσια εισοδη-
µατική ενίσχυση ως εξής:

α) Εξακόσια (600) ευρώ, εφόσον το ετήσιο οικογενειακό εισό-
δηµά τους δεν υπερβαίνει το ποσό των τριών χιλιάδων (3.000,00)
ευρώ.

β) Τριακόσια (300) ευρώ, εφόσον το ετήσιο οικογενειακό εισό-
δηµά τους κυµαίνεται µεταξύ του ποσού των τριών χιλιάδων ευρώ
και ενός λεπτού (3.000,01) και του ποσού των τεσσάρων χιλιάδων
επτακοσίων (4.700,00) ευρώ.

Ως ορεινές περιοχές για την εφαρµογή του παρόντος, νοούνται
οι ορεινές περιοχές που περιλαµβάνονται στον «ΠΙΝΑΚΑ ΟΡΕΙ-
ΝΩΝ ΔΗΜΩΝ ΚΑΙ ΚΟΙΝΟΤΗΤΩΝ (ΑΡΘΡΟ 3 ΠΑΡΑΓΡΑΦΟΣ 3)» της
οδηγίας 81/645/ΕΟΚ, όπως αυτή ισχύει µετά την τροποποίησή της
δυνάµει της απόφασης 83/339/ΕΟΚ της Ευρωπαϊκής Επιτροπής,
της οδηγίας 85/148/ΕΟΚ, της οδηγίας 89/588/ΕΟΚ, της οδηγίας
93/66/ΕΟΚ και της απόφασης 94/516/ΕΚ της Ευρωπαϊκής Επιτρο-
πής.

Ως µειονεκτικές περιοχές για τη χορήγηση της εισοδηµατικής
ενίσχυσης από το έτος 2020 και εντεύθεν νοούνται οι περιοχές µε
σηµαντικά φυσικά µειονεκτήµατα και οι περιοχές µε ειδικά µειονε-
κτήµατα, κατά την έννοια των παρ. 3 και 4, αντίστοιχα, του άρθρου
32 του Κανονισµού (ΕΕ) 1305/2013 του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου

και του Συµβουλίου της 17ης Δεκεµβρίου 2013, όπως αυτές κα-
θορίζονται στα σχετικά Παραρτήµατα του Προγράµµατος Αγρο-
τικής Ανάπτυξης της Ελλάδας, το οποίο εγκρίθηκε µε την από
28.2.2019 Εκτελεστική Απόφαση της Ευρωπαϊκής Επιτροπής περί
έγκρισης της τροποποίησης του προγράµµατος αγροτικής ανά-
πτυξης της Ελλάδας για στήριξη από το Ευρωπαϊκό Γεωργικό Τα-
µείο Αγροτικής Ανάπτυξης και τροποποίησης της εκτελεστικής
απόφασης C(2015) 9170.

Ειδικά για το έτος ενίσχυσης 2019, ως µειονεκτικές περιοχές
νοούνται οι περιοχές που περιλαµβάνονται στον «ΠΙΝΑΚΑ ΜΕΙ-
ΟΝΕΚΤΙΚΩΝ ΠΕΡΙΟΧΩΝ (ΑΡΘΡΟ 3 ΠΑΡΑΓΡΑΦΟΣ 4) και στον «ΠΙ-
ΝΑΚΑ ΜΕΙΟΝΕΚΤΙΚΩΝ ΠΕΡΙΟΧΩΝ (ΑΡΘΡΟ 3 ΠΑΡΑΓΡΑΦΟΣ 5)
της οδηγίας 81/645/ΕΟΚ, όπως αυτή ισχύει µετά από την τροπο-
ποίησή της δυνάµει της απόφασης 83/339/ΕΟΚ της Ευρωπαϊκής
Επιτροπής, της οδηγίας 85/148/ΕΟΚ, της οδηγίας 89/588/ΕΟΚ,
της οδηγίας 93/66/ΕΟΚ και της απόφασης 94/516/ΕΚ της Ευρω-
παϊκής Επιτροπής.

Ως µόνιµη κύρια κατοικία για την εφαρµογή του προηγούµενου
εδαφίου νοείται η συνεχής διαµονή στις ανωτέρω περιοχές για
χρονικό διάστηµα τουλάχιστον δύο (2) ετών, όπως τούτο προκύ-
πτει από τις δηλώσεις φορολογίας εισοδήµατος των δικαιούχων
για τα δύο (2) τελευταία πριν από την υποβολή της αίτησής τους
φορολογικά έτη σε συνδυασµό µε τα στοιχεία του Φορολογικού
τους Μητρώου. Η διάταξη του προηγούµενου εδαφίου εφαρµό-
ζεται στις αιτήσεις που αφορούν στην καταβολή της ενίσχυσης
για το έτος 2019 και εντεύθεν. Για τις αιτήσεις που υποβάλλονται
κατά το έτος 2020 και αφορούν στο έτος ενίσχυσης 2019, ως έτος
υποβολής της αίτησης θεωρείται το έτος 2019 για τον έλεγχο της
µόνιµης κατοικίας και της πλήρωσης του εισοδηµατικού κριτηρίου.

3. Η εισοδηµατική ενίσχυση της παρ. 2 δεν υπόκειται σε οποι-
ονδήποτε φόρο, τέλος, εισφορά ή άλλη κράτηση υπέρ του Δηµο-
σίου συµπεριλαµβανοµένης και της ειδικής εισφοράς
αλληλεγγύης του άρθρου 43Α του  ν. 4172/2013, δεν κατάσχεται
στα χέρια του Δηµοσίου ή τρίτων, κατά παρέκκλιση κάθε άλλης
αντίθετης γενικής ή ειδικής διάταξης, ούτε συµψηφίζεται µε βε-
βαιωµένα χρέη προς το Δηµόσιο, τους Δήµους, τις Περιφέρειες,
τα νοµικά πρόσωπα των Ο.Τ.Α. α’ και β’ βαθµού, τα ασφαλιστικά
ταµεία ή πιστωτικά ιδρύµατα και δεν υπολογίζεται στα εισοδηµα-
τικά όρια για την καταβολή οποιασδήποτε άλλης παροχής κοινω-
νικού ή προνοιακού χαρακτήρα ή στα εισοδηµατικά όρια για τη
χορήγησή της. Η ισχύς του προηγούµενου εδαφίου ως προς το
αφορολόγητο της ενίσχυσης της παρ. 2 άρχεται από την 1η Ια-
νουάριου 2018, καταλαµβάνοντας τις ενισχύσεις που καταβάλλον-
ται µετά τη λήξη του φορολογικού έτους 2018, αλλά αφορούν σε
ενισχύσεις οφειλόµενες για το έτος αυτό, οι οποίες δηλώνονται
στη φορολογική διοίκηση µε βάση το έτος καταβολής τους. Κατά
τις λοιπές προβλέψεις της, η ισχύς του πρώτου εδαφίου της πα-
ρούσας άρχεται από τη δηµοσίευση του παρόντος.

4. Ως ετήσιο οικογενειακό εισόδηµα για την εφαρµογή της παρ.
2 νοείται το ετήσιο φορολογητέο πραγµατικό ή τεκµαρτό, καθώς
και το απαλλασσόµενο ή φορολογούµενο µε ειδικό τρόπο, εισό-
δηµα όλων των µελών της οικογένειας του αιτούντος τη χορήγηση
της εισοδηµατικής ενίσχυσης. Στο ετήσιο οικογενειακό εισόδηµα
δεν προσµετράται το χορηγούµενο σύµφωνα µε το άρθρο 235 του
ν. 4389/2016 (Α’ 94), όπως ισχύει, Ελάχιστο Εγγυηµένο Εισόδηµα,
το χορηγούµενο κατ' άρθρο 214 του ν. 4512/2018 (Α’ 5) επίδοµα
παιδιού, το επίδοµα εκπαίδευσης ή επαγγελµατικής κατάρτισης
ανέργων του άρθρου 30 του ν. 4144/2013 (Α’ 88), όπως ισχύει,
καθώς και τα χρηµατικά ποσά που καταβάλλονται ως προνοιακές
παροχές σε άτοµα µε αναπηρία.

5. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Οικονοµικών, Εργασίας και
Κοινωνικών Υποθέσεων, Εσωτερικών και Ψηφιακής Διακυβέρνη-
σης καθορίζονται οι προϋποθέσεις και η διαδικασία χορήγησης
της εισοδηµατικής ενίσχυσης της παρ. 2, ο χρόνος και ο τρόπος
καταβολής της, καθώς και κάθε ειδικότερο και λεπτοµερειακό
θέµα για την εφαρµογή του παρόντος.

6. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Οικονοµικών και Εργασίας
και Κοινωνικών Υποθέσεων δύνανται να αναπροσαρµόζονται το
ύψος της εισοδηµατικής ενίσχυσης της παρ. 2, καθώς και τα ει-
σοδηµατικά όρια, η µη υπέρβαση των οποίων τίθεται ως προϋπό-
θεση για τη χορήγησή της.»

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΟΑ’ - 30 ΙΟΥΝΙΟΥ 2020 15693



Άρθρο 62
Απασχόληση έκτακτου προσωπικού στους φορείς του άρ-

θρου 34 του ν. 4578/2018

Στην παρ. 2 του άρθρου 35 του ν. 4578/2018 (Α’ 200), όπως
ισχύει µετά την τροποποίησή της µε το άρθρο 35 του  ν. 4647/2019
(Α’ 204), οι λέξεις «όχι πέραν της 30.06.2020» αντικαθίστανται, από
τις λέξεις «όχι πέραν της 31ης.12.2020» και το άρθρο 35 του ν.
4578/2018 διαµορφώνεται ως εξής:

«Άρθρο 35
Κάλυψη θέσεων εποπτευόµενων φορέων

1. Η κάλυψη των θέσεων του άρθρου 34 διενεργείται µε πρόσ-
ληψη τακτικού προσωπικού, σύµφωνα µε τις διατάξεις του ν.
2190/1994 (Α’ 28). Προκηρύξεις για την πρόσληψη του προσωπι-
κού αυτού εκδίδονται το αργότερο µέχρι τις 31.12.2019. Στις προ-
κηρύξεις του προηγούµενου εδαφίου, η εµπειρία που
προβλέπεται στην περ. β’ της παρ. 2 του άρθρου 18 του ν.
2190/1994, εφόσον έχει αποκτηθεί από το προσωπικό που υπηρέ-
τησε στα Κέντρα Κοινωνικής Πρόνοιας του άρθρου 9 του ν. 4109/
2013 (Α’ 16), στο Θεραπευτήριο Χρόνιων Παθήσεων Ευρυτανίας,
στο Εθνικό Κέντρο Κοινωνικής Αλληλεγγύης (ΕΚΚΑ), στο Κέντρο
Εκπαίδευσης και Αποκατάστασης Τυφλών (ΚΕΑΤ), στο Εθνικό
Ίδρυµα Κωφών (ΕΙΚ), καθώς και στα παραρτήµατά τους, µε συµ-
βάσεις ορισµένου χρόνου και σε αντίστοιχες θέσεις σε οποιονδή-
ποτε από τους ανωτέρω φορείς, µοριοδοτείται µε είκοσι (20)
µονάδες ανά µήνα για τους πρώτους σαράντα οκτώ (48) µήνες και
µε επτά (7) µονάδες ανά µήνα για κάθε επόµενο πλέον των σα-
ράντα οκτώ (48) µηνών και µέχρι τους ογδόντα τέσσερις (84)
µήνες, για το σύνολο των θέσεων που προκηρύσσονται.

Για τις προσλήψεις που διενεργούνται σύµφωνα µε την πα-
ρούσα παράγραφο, δεν εφαρµόζονται οι περιορισµοί του άρθρου
28 του ν. 2190/1994.

2. Μέχρι την κατάρτιση των οικείων προσωρινών πινάκων διορι-
στέων για τις προσλήψεις της παρ. 1 και σε κάθε περίπτωση όχι
πέραν της 31ης.12.2020, επιτρέπεται, κατόπιν αιτιολογηµένης
απόφασης του Διοικητικού Συµβουλίου των φορέων του άρθρου
34, η απασχόληση του έκτακτου προσωπικού που, κατά την
έναρξη ισχύος του παρόντος, παρέχει τις υπηρεσίες του σε αυ-
τούς, εφόσον συντρέχουν εξαιρετικοί λόγοι δηµοσίου συµφέρον-
τος που συνίστανται στην ανάγκη αδιάλειπτης παροχής
υπηρεσιών φροντίδας και πρόνοιας σε ευάλωτες και ευπαθείς
οµάδες.

3. Η παροχή των υπηρεσιών από το προσωπικό της παρ. 2, σύµ-
φωνα µε τις ανωτέρω εξαιρετικές προϋποθέσεις, δεν εµπίπτει
στους περιορισµούς των άρθρων 5 και 6 του π.δ. 164/2004 (A’ 134)
και δεν µεταβάλλει το χαρακτήρα της σχέσης εργασίας, βάσει της
οποίας προσλήφθηκαν οι απασχολούµενοι στις θέσεις αυτές, ενώ
δεν προσµετράται στην ειδική µοριοδότηση της εµπειρίας της
παρ. 1.»

Άρθρο 63
Έναρξη ισχύος 

1. Ο παρών νόµος ισχύει από τη δηµοσίευσή του στην Εφηµε-
ρίδα της Κυβερνήσεως.

2. Τα άρθρα 27 και 28 ισχύουν από την 1η Ιανουαρίου 2020.
3. Η παρ. 1 του άρθρου 29 ισχύει από την 1η Ιουλίου 2020.
4. Οι παρ. 2 έως και 6 του άρθρου 29 ισχύουν από την 30ή Ιου-

νίου 2021.
5. Η ισχύς του άρθρου 26 αρχίζει την πρώτη ηµέρα του µήνα

που έπεται της δηµοσίευσης του παρόντος νόµου στην Εφηµε-
ρίδα της Κυβερνήσεως.

6. Το άρθρο 44 ισχύει από την 11η Μαρτίου 2020.

Αθήνα,..........................2020

ΟΙ ΥΠΟΥΡΓΟΙ

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, παρακαλώ το Σώµα να εξουσιοδοτήσει το Προεδρείο
για την υπ’ ευθύνη του επικύρωση των Πρακτικών ως προς την
ψήφιση στο σύνολο του παραπάνω νοµοσχεδίου.

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Το Σώµα παρέσχε τη

ζητηθείσα εξουσιοδότηση.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δέχεσθε στο σηµείο αυτό να λύ-

σουµε τη συνεδρίαση;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Με τη συναίνεση του

Σώµατος και ώρα 20.15’ λύεται η συνεδρίαση για αύριο, ηµέρα
Τετάρτη 1 Ιουλίου 2020 και ώρα 9.00’, µε αντικείµενο εργασιών
του Σώµατος: α) κοινοβουλευτικό έλεγχο, συζήτηση επικαίρων
ερωτήσεων και β) νοµοθετική εργασία, σύµφωνα µε τη συµπλη-
ρωµατική ηµερήσια διάταξη που έχει διανεµηθεί.

15694 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)

Ο ΠΡΟΕΔΡΟΣ                                                                                      ΟΙ ΓΡΑΜΜΑΤΕΙΣ

1. ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ

3. ΠΡΟΣΤΑΣΙΑΣ
ΤΟΥ ΠΟΛΙΤΗ

5. ΕΡΓΑΣΙΑΣ ΚΑΙ
ΚΟΙΝΩΝΙΚΩΝ
ΥΠΟΘΕΣΕΩΝ

7. ΕΣΩΤΕΡΙΚΩΝ

9. ΝΑΥΤΙΛΙΑΣ 
ΚΑΙ ΝΗΣΙΩΤΙΚΗΣ

2. ΑΝΑΠΤΥΞΗΣ
ΚΑΙ ΕΠΕΝΔΥΣΕΩΝ

4. ΕΘΝΙΚΗΣ
ΑΜΥΝΑΣ

6. ΔΙΚΑΙΟΣΥΝΗΣ

8. ΥΠΟΔΟΜΩΝ
ΚΑΙ ΜΕΤΑΦΟΡΩΝ

10. ΑΓΡΟΤΙΚΗΣ
ΑΝΑΠΤΥΞΗΣ

ΚΑΙ ΤΡΟΦΙΜΩΝ

11. ΕΠΙΚΡΑΤΕΙΑΣ».


